
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 974
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου, το 7ο Γε-
νικό Λύκειο Αχαρνών, το Ολλανδικό Λύκειο Mencia Di
Mendoza, το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Αργυρούπολης, το 6ο Γυ-
µνάσιο Γαλατσίου, το 2ο Γυµνάσιο Δραπετσώνας, το Γυµνά-
σιο Δεµενέκων Αχαΐας, το Ολλανδικό Λύκειο Τrevianum, το 3ο
Γενικό Λύκειο Τρίπολης και το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννί-
νων, σελ. 878, 880, 881, 883, 888, 895, 903, 912, 933, 940, 974

3.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ.  Άννας - Μισέλ Αση-
µακοπούλου, σελ. 877

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 889, 890, 893, 895, 898,
901, 903, 907, 909, 912, 914, 915, 916, 918, 926, 927, 928, 930,
931, 933, 940, 941, 942, 950, 974

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 118 έως 168, σελ.

855 – 867
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

868 - 871
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 21 Οκτωβρίου 2016, σελ. 872
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αποπλη-

ρωµή του φόρου κληρονοµιάς µε µεταβίβαση ακινήτου προς
το δηµόσιο, σελ. 873

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε το πρόβληµα δυσοσµίας στον Δήµο
Κορδελιού-Ευόσµου της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλο-
νίκης, σελ. 875

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε το πρόβληµα των µετακινήσεων των εκτιµητών

του ΕΛΓΑ που οδηγεί στην οικονοµική ζηµιά των πληγέντων
αγροτών, σελ. 877

ii. σχετικά µε την καθυστέρηση στην έναρξη υλοποίησης
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, σελ.
878

iii. σχετικά µε την έγκυρη καταβολή των αποζηµιώσεων
στους κτηνοτρόφους του Νοµού Σερρών για το ζωικό τους
κεφάλαιο που έχει πληγεί από την οζώδη δερµατίτιδα, σελ.
880

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την ανάγκη ανασχεδιασµού των δροµολογίων της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για την κάλυψη της Πελοποννήσου, σελ. 882

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των:

i. σχετικά µε την έλλειψη διδακτικού προσωπικού στο ΤΕΙ
Αθήνας, σελ. 884

ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο Ελ-
ληνικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο, σελ. 885

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων και των τροπολο-

γιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία και ανά-
πτυξη των φορέων της και άλλες διατάξεις», σελ. 889 - 951

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεννόησης σχετικά µε την Οργάνωση, Διοίκηση, Ασφάλεια,
Χρηµατοδότηση και Επάνδρωση του Μικτού Κλιµάκιου του
ΝΑΤΟ για τον Ηλεκτρονικό Πόλεµο [Joint Electronic Warfare
Core Staff (JEWCS)] προς υποστήριξη του NATO, µεταξύ του
Υπουργού  Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Οµοσπον-
διακού Υπουργείου  Άµυνας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας, του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου  Άµυνας της Ιταλι-
κής Δηµοκρατίας, του Υπουργού  Άµυνας του Βασιλείου των
Κάτω Χωρών, του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου της
Νορβηγίας, του Υπουργού Εθνικής  Άµυνας της Δηµοκρατίας
της Πολωνίας, του Υπουργείου  Άµυνας του Ηνωµένου Βασι-
λείου Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας, του Υπουρ-
γείου  Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, του
Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων της Ευρώπης
και του Αρχηγείου της Ανώτατης Συµµαχικής Διοίκησης Με-
τασχηµατισµού», σελ. 917

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 855 - 889
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 927 - 947
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 910 - 927
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 889 - 910

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 941, 942
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 895, 912, 914, 915, 930, 931, 

942
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 940
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 912
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 916, 927
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 927, 928, 930, 933, 940, 941, 

942, 950, 974
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 889
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 914, 915, 916, 918, 926
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 890, 893, 898, 901, 903, 907, 

909
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 907, 915, 926
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 903
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 893
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 909
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 942, 950
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 903
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 909, 915
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 941

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 874, 875
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 884, 885, 886, 887, 888
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 877, 878, 879, 880, 881
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 878, 879, 880
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 875, 876, 877

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’
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ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 873, 874, 875
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 882, 883
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 877, 878
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 875, 876, 877
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 885, 886, 887, 888
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 884, 885
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 880, 881
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 882, 883

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 940
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 924
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 890, 895, 914, 918, 927, 931, 

942
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 915, 916
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 890, 893, 894
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 939
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ Ε. , σελ. 916, 917
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 912
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 911
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 917, 918
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 910, 911
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 907
ΙΓΓΛΕΖΗ Α. , σελ. 931
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 923
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 911
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 890, 897, 914, 916, 923, 930, 

941
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 935, 936
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 938, 939, 940
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 936, 940
ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 894, 941, 942
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 920
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 932
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 932
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 925
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 890, 893, 894, 896, 926, 930, 

931
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 900
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 920
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 899
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 934
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 909, 910
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 929, 950
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 901
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 900
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 926, 930, 931
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 903, 919
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 905
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 924
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 937
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 907
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ Ε. , σελ. 908
ΣΤΕΡΓΙΟΥ Κ. , σελ. 912, 913
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Γ. , σελ. 889, 923, 941
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 922, 923
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 933, 934
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 919
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 909, 921
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 895, 896, 942



Αθήνα, σήµερα στις 20 Οκτωβρίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’

Πέµπτη 20 Οκτωβρίου 2016



856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 21 Οκτωβρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 120/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παναγιώτας Βράντζα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τον συντελεστή ΦΠΑ 24% για τα ζώντα παραγωγικά ζώα.

2. Η µε αριθµό 110/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου Παναγιωτό-
πουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις κυβερνητικές υποσχέ-
σεις για τη µοναδική βιοµηχανία λιπασµάτων στην Ελλάδα.

3. Η µε αριθµό 117/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «σκανδα-
λώδη» πώληση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» έναντι του ευτελούς τιµήµατος
των 45 εκατ. ευρώ.

4. Η µε αριθµό 116/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την απόσυρση υπουργικής απόφασης για κατάργηση του δικαιώ-
µατος χορήγησης του εφάπαξ των ξενοδοχοϋπαλλήλων στην
20ετία.

5. Η µε αριθµό 125/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την παρέµβαση της αστι-
κής δικαιοσύνης στο συνδικαλιστικό κίνηµα µε την απόφαση του
Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών, που ακυρώνει το 29ο Συνέ-
δριο του Εργατικού Κέντρου Αθήνας (Μάης 2016).

6. Η µε αριθµό 122/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τα έργα τραµ και µετρό στον Πειραιά.

7. Η µε αριθµό 123/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση του παρεµπορίου στους
Δήµους του Πειραιά, Περάµατος, Κορυδαλλού, Κερατσινίου-
Δραπετσώνας, Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού Βουλής)

1. Η µε αριθµό 121/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Θεοφύλακτου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την πρόσληψη εργατικού προσωπικού στη
λιγνιτική µονάδα «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ V» µε διαφανή κριτήρια από τα
µητρώα του ΟΑΕΔ.

2. Η µε αριθµό 111/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε εκκίνηση της διαδικασίας για την ιδιωτικοποίηση της Εγνατίας
Οδού Α.Ε., την παραχώρηση του οδικού της δικτύου και τα ζη-
τήµατα που προκύπτουν.

3. Η µε αριθµό 118/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την
ενέργεια εθνικής µειοδοσίας από την απουσία Ελληνικής Ση-
µαίας σε συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τον Πρόεδρο της
Τουρκίας.

4. Η µε αριθµό 115/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε την γονική

ισότητα-συνεπιµέλεια τέκνων.
5. Η µε αριθµό 126/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την καταστροφή από τις πυρκαγιές στη νήσο Θάσο.

6. Η µε αριθµό 124/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη διάσωσης των επιχει-
ρήσεων και των επιτηδευµάτων των ασφαλισµένων του ΟΑΕΕ
που έχουν χρόνιες ασφαλιστικές οφειλές, καθώς και την ανάγκη
για την επανεξέταση του ύψους του προστίµου που επιβάλλεται
για κάθε αδήλωτο εργαζόµενο.

7. Η µε αριθµό 119/18-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις ελλείψεις σε ιατρικά µηχανήµατα
που θέτουν σε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή των ασθενών.

8. Η µε αριθµό 114/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε
την παραβίαση του Συντάγµατος για µη υποχρεωτική αποχώ-
ρηση ανωτάτων δικαστικών λειτουργών.

9. Η µε αριθµό 75/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικό-
λαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την αναβάθµιση της Γεωργική Σχολής
Μεσσαράς στο Νοµό Ηρακλείου.

10. Η µε αριθµό 63/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την απαξίωση της Ρόδου από την ακύρωση της Ίδρυσης
του Τµήµατος Διοίκησης Τουρισµού µε έδρα τη Ρόδο και αγγλό-
φωνων τµηµάτων τουριστικών σπουδών που θα απευθύνονται σε
αλλοδαπούς φοιτητές µε δίδακτρα.

11. Η µε αριθµό 59/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζα-
ρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού
σχετικά µε τη µείωση της εθνικά κυρίαρχης απονοµής δικαιοσύ-
νης µέσω της επικύρωσης της συµφωνίας CETA µεταξύ Καναδά
και Ε.Ε..

12. Η µε αριθµό 67/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε τη νέα διάρρηξη στο Θεατρικό Μουσείο. 

13. Η µε αριθµό 79/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την ανάπλαση του Ρέµατος Πικροδάφνης
στο Νοµό Αττικής.

14. Η µε αριθµό 80/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τους αναλογικούς ασύρµατους της
Ελληνικής Αστυνοµίας.

15. Η µε αριθµό 76/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνης Ιγγλέζη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την ενί-
σχυση των παραγωγών πράσινης ελιάς του Νοµού Χαλκιδικής.  

16. Η µε αριθµό 68/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
σχετικά µε την απαξίωση των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων.

17. Η µε αριθµό 83/11-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τους
Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Οικονοµικών,
σχετικά µε την αποζηµίωση των πληγέντων από τις καταστροφές
των ελαιόδεντρων στην πυρκαγιά στο Νοµό Λάρισας.

18. Η µε αριθµό 69/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
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Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
πρόταση-ανάσα για τα κόκκινα δάνεια.

19. Η µε αριθµό 26/3-10-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Λακωνίας κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την διαδικασία επιλογής Διευθυντών
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας (ΕΣΥ).

Όπως µας πληροφορεί ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνη-
σης κ. Καλογήρου, οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν
είναι οκτώ. 

Αυτές που δεν θα συζητηθούν είναι οι εξής:
Η πρώτη µε αριθµό 101/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την
ολοκλήρωση του έργου της Μαρίνας Μεσολογγίου, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω του ότι η κ. Κουντουρά λείπει στο εξωτερικό.

Η δέκατη µε αριθµό 54/10-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αντωνίου Μπαλωµενάκη προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την εισαγωγή
πλαισίου για την αντιµετώπιση της ανεξέλεγκτης επέκτασης του
φαινοµένου all inclusive στον τουρισµό, δεν θα συζητηθεί για τον
ίδιο λόγο.

Η πέµπτη µε αριθµό 108/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε τους εκατόν ογδόντα εργαζόµενους του εργοστασίου
λιπασµάτων Νέας Καρβάλης στην Περιφερειακή Ενότητα Καβά-
λας που εδώ και πέντε µήνες βρίσκονται σε αγωνιστικές κινητο-
ποιήσεις, δεν θα συζητηθεί διότι ο κ. Κατρούγκαλος είναι στο
εξωτερικό.

Επίσης δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων
Υπουργών και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι παρα-
κάτω ερωτήσεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 94/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυ-
ρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την προκλητική διάθεση 5,4
εκ. ευρώ από εθνικούς πόρους για την υλοποίηση δύο (2) συµ-
βάσεων επικαιροποίησης τεχνικών προδιαγραφών, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του Υπουργού κ.
Σπίρτζη.

Η τρίτη µε αριθµό 99/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την διεξαγωγή ενδελε-
χούς έρευνας για τις εκτεταµένες πυρκαγιές σε Χίο, Εύβοια και
Θάσο, δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του
Αναπληρωτή Υπουργού, κ. Τόσκα.

Η τρίτη µε αριθµό 100/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή  Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχε-
τικά µε την ανθελληνική δράση τούρκων πρακτόρων και εκπρο-
σώπων τους στη Θράκη, δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµµένων
υποχρεώσεων του κ. Αµανατίδη.

Η όγδοη µε αριθµό 91/13-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων
κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, σχετικά µε την έγκριση του µεσοπρόθεσµου επιχειρη-
µατικού σχεδίου για τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης
(ΟΛΘ), δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
καθώς θα βρίσκεται στη Μύκονο στα πλαίσια του εορτασµού του
Αγίου Αρτέµιου.

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 11/3-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου Αρβανιτίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε
τη χορήγηση παράτασης ολοκλήρωσης έργων του προγράµµα-
τος: «Ενίσχυση ΜΜΕ που δραστηριοποιούνται στους τοµείς µε-
ταποίησης, τουρισµού, εµπορίου-υπηρεσιών», δεν θα συζητηθεί

λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, κ. Χαρίτση, καθώς θα παρίσταται στο ΚΕΣΥΠ.

Η έκτη µε αριθµό 88/12-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης του Ποταµιού κ. Αικατε-
ρίνης Μάρκου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη
δηµιουργία παιδιατρικού νοσοκοµείου στη Θεσσαλονίκη, δεν θα
συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας του Αναπληρωτή Υπουργού
Υγείας κ. Πολάκη.

Η δωδέκατη µε αριθµό 45/5-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων
κ. Θεοδώρας Μεγαλοκοικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε τις σοβαρότατες ελλείψεις προσωπικού και χρηµατοδό-
τησης στο Εθνικό Κέντρο Αποκατάστασης, δεν θα συζητηθεί για
τον ίδιο λόγο.

Η έκτη µε αριθµό 97/14-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου
Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε την ολοκλήρωση των υδροηλεκτρικών έργων στη Με-
σοχώρα Τρικάλων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Ενέργειας κ. Σκουρλέτη, καθώς θα παρίσταται στο
Κυβερνητικό Συµβούλιο.

Η έβδοµη µε αριθµό 105/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων κ. Γεωργίου Λαζαρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, σχετικά µε την ελλιπή συντήρηση του Δικτύου
Διανοµής Ρεύµατος (ΔΕΔΔΗΕ) στη νότια Εύβοια, δεν θα συζη-
τηθεί για τον ίδιο λόγο.

Η πρώτη µε αριθµό 102/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για την προστασία της υγείας των κατοίκων και του περι-
βάλλοντος, κατόπιν δύο περιβαλλοντικών επεισοδίων στη δυτική
Θεσσαλονίκη, δεν θα συζητηθεί για λόγους υγείας του Υπουργού
κ. Τσιρώνη.

Πρώτη θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 104/17-10-2016
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αποπληρωµή του φόρου
κληρονοµιάς µε µεταβίβαση ακινήτου προς το δηµόσιο. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αλε-
ξιάδης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καµµένε, για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ.
Βλέπω τον κ. Μπαλάφα. Τον συγχαίρω για την εκλογή του στην

Κεντρική Επιτροπή.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα ζήτηµα το οποίο έχει απασχολήσει,

και ειδικά λόγω δηµοσιευµάτων των τελευταίων ηµερών σε
σχέση µε τις αποποιήσεις κληρονοµιών, πάρα πολύ την ελληνική
οικονοµία. Υπάρχει µια ανισότητα στη µεταχείριση και µια αδικία,
την οποία έχουµε δει όλοι και στις εκλογικές µας περιφέρειες,
αλλά και σε όλη την Ελλάδα.

Τα τελευταία χρόνια, τα φορολογικά βάρη και τα χρέη φαίνεται
ότι καθιστούν ασύµφορη την αποδοχή κληρονοµιάς. Τα στοιχεία
που έχουµε αυτήν τη στιγµή για τις αποποιήσεις κληρονοµιών,
είναι ότι έχουν ανέλθει σε πάνω από σαράντα πέντε χιλιάδες εξα-
κόσιες το 2015. Σηµαίνει ότι άνθρωποι µετά τον θάνατο του συγ-
γενούς τους πήγαν στα ειρηνοδικεία και έκαναν αποποίηση
κληρονοµιάς, δηλαδή, δεν ήθελαν να πάρουν το ακίνητο. 

Αυτό φέρνει πολύ µεγάλο πρόβληµα στο δηµόσιο –και στα δι-
καστήρια βεβαίως- το οποίο στο τέλος τι θα κάνει; Θα αποκτήσει
ακίνητα και δεν θα ξέρει τι να τα κάνει. Συγχρόνως ένα ακίνητο
το οποίο δεν λειτουργεί, δεν µπορεί να πληρώσει ΕΝΦΙΑ, δεν
µπορεί να πληρώσει δηµοτικά τέλη, νερό, τηλέφωνο ή οτιδήποτε
άλλο άµεσο και έµµεσο έσοδο µπορεί να έχει το δηµόσιο.

Συγχρόνως, όµως, υπάρχει και η νοµοθεσία και θα το διαβάσω
για τα Πρακτικά, που λέει: «Με πράξη της φορολογικής διοίκη-
σης επιτρέπεται η εξόφληση του συνόλου ή µέρους οφειλόµενου
φόρου κληρονοµιάς από οφειλέτη που βρίσκεται σε αδυναµία να
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τον καταβάλει µε µετρητά, µετά από αίτησή του, µε µεταβίβαση
στο ελληνικό δηµόσιο της πλήρους κυριότητας ολοκλήρου αξιό-
λογου κληρονοµιαίου ή άλλου ακινήτου, το οποίο βρίσκεται
εντός σχεδίου πόλης και δεν βαρύνεται µε οποιοδήποτε εµπράγ-
µατο δικαίωµα κ.λπ.». Κάτι τέτοιο µέχρι στιγµής δεν έχει συµβεί
σαν διαδικασία, δηλαδή κάποιος που χρωστάει να δώσει το ακί-
νητό του στο δηµόσιο και να εξοφλήσει. Θα τα πω και στη δευ-
τερολογία µου.

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ: Πώς σκοπεύετε να αντιµετωπίσετε
το φαινόµενο της ολοένα αυξανόµενης αποποίησης κληρονο-
µιάς; 

Ποιο το ύψος των εσόδων του ΕΝΦΙΑ που χάνει ή θα χάσει το
κράτος ετησίως απ’ αυτήν τη διαδικασία; Έχει υπολογιστεί, επί-
σης, το ύψος της απώλειας εσόδων, άµεσων ή έµµεσων εάν συ-
νεχιστεί η αποποίηση κληρονοµιάς;

Για ποιον λόγο καθυστερεί η υπογραφή της υπουργικής από-
φασης, που δίνει δυνατότητα εξόφλησης µέρους ή συνόλου του
οφειλόµενου ποσού κληρονοµιάς µε εκχώρηση ακινήτων στο δη-
µόσιο;

Και, τέλος, έχουν καθοριστεί οι λεπτοµέρειες που αφορούν τη
διαδικασία µεταβίβασης ακινήτων, τα απαιτούµενα δικαιολογη-
τικά καθώς και το αρµόδιο όργανο στο οποίο θα πρέπει να σταλεί
ο φάκελος για να κριθεί το αν και κατά πόσο το αίτηµα θα γίνει
αποδεκτό; Είναι πολύ σηµαντικό το ερώτηµα. Πρέπει να διευκο-
λύνουµε τους πολίτες. Και στο τέλος της ηµέρας δεν πρέπει το
κράτος να γίνει εταιρεία ακινήτων. Θα επανέλθω στη δευτερο-
λογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, για άλλη µια φορά θίγετε µε ερώτησή σας

ένα σηµαντικό θέµα που αφορά τα ζητήµατα της φορολογίας. 
Πραγµατικά υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση από το 2014, η οποία

δίνει δυνατότητα σε πολίτες που δεν µπορούν να πληρώσουν τον
φόρο κληρονοµιάς –όχι οποιαδήποτε φορολογική υποχρέωση,
αλλά µόνο τον φόρο που προκύπτει µετά από κληρονοµιά-, να
τον πληρώσουν µε µεταβίβαση ακινήτου στο δηµόσιο. Του συγ-
κεκριµένου ακινήτου ή άλλου ακινήτου. 

Αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο υπάρχει, αφορά τους πολίτες,
όπως είπα, που δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν µε
άλλον τρόπο τη συγκεκριµένη φορολογική υποχρέωση. Δυστυ-
χώς, από το 2014 δεν έχει προχωρήσει από τη νοµοθετική ρύθ-
µιση, στην έκδοση της απόφασης που ορίζει ο νόµος. 

Δεν µπορούσαµε να το κάνουµε µέχρι τώρα, διότι είχαµε συγ-
κεκριµένες δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις και καταστάσεις. Τώρα,
πλέον, µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο. Έχει ήδη γίνει η αρχική επε-
ξεργασία της σχετικής υπουργικής απόφασης, από τη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. Είµαστε στο στάδιο της τελικής
επεξεργασίας. 

Γενικά, µε αυτήν την απόφαση, θα µπορούµε σε συγκεκριµέ-
νες περιπτώσεις, που ο πολίτης δεν θα µπορεί να πληρώσει τον
φόρο κληρονοµιάς µε µετρητά, να τον πληρώνει µέσω ακινήτου.
Ούτως ή άλλως για το δηµόσιο το ίδιο είναι, διότι και αν δεν γι-
νόταν αποδοχή κληρονοµιάς, το ακίνητο θα ερχόταν στο δηµό-
σιο, αφού θα γινόταν αποποίηση κληρονοµιάς. Αλλά, δίνουµε
έτσι µε έναν τρόπο στους πολίτες, τη δυνατότητα να κρατήσουν
την περιουσία τους και να ρυθµίσουν αυτό το πρόβληµα µε εκ-
χώρηση ακινήτου. 

Υπάρχουν ζητήµατα, όπως το πώς θα γίνεται η εκτίµηση του
ακινήτου, το πώς θα γίνεται η επιλογή µεταξύ των ακινήτων που
έχει ο φορολογούµενος, το ποια θα είναι η διαδικασία κ.λπ.. Όλα
αυτά έχουν προβλεφθεί και θα ανακοινωθούν το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα, ώστε να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε τους
πολίτες.

Θέλω να πω ότι για το ίδιο θέµα, έχω δώσει γραπτή απάντηση
σε σχετική ερώτηση του Βουλευτή του Νοµού Βοιωτίας κ. Μπα-
σιάκου, έχει ενδιαφερθεί ο Συνήγορος του Πολίτη και θα σας κα-
ταθέσω στα Πρακτικά όλη τη σχετική αλληλογραφία από τις
υπηρεσίες, από τις οποίες προκύπτει το πού είµαστε αυτή την

περίοδο. 
Αυτό που θέλω να είναι σαφές, είναι ότι και σε αυτόν τον τοµέα

η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι είναι δυνατόν, για να ανακουφίσει
τους πολίτες και να τους δώσει τη δυνατότητα να υπερασπίσουν
περιουσιακά τους δικαιώµατα. Και σε ό,τι αφορά, αυτό που λέτε
στην ερώτησή σας, για αποποίηση λόγω χρεών, αυτό ήταν και
πριν.  Δηλαδή και πριν, λόγω χρεών δεν γινόταν αποδοχή της
κληρονοµιάς. Διότι αν κάποιος έπαιρνε µια κληρονοµιά αξίας
100.000, ενώ αυτός που του έδινε την κληρονοµιά είχε χρέη
120.000, δεν είχε νόηµα να πάρει την κληρονοµιά. 

Είχαµε, λοιπόν, και πριν αυτή την κατάσταση, την έχουµε και
τώρα. Απλώς, επειδή τώρα έχουν µεγαλώσει τα χρέη προς το δη-
µόσιο και γενικότερα χρέη προς δηµόσιο, τράπεζες, ασφαλιστικά
ταµεία, λόγω της οικονοµικής συγκυρίας, αυτό το φαινόµενο πα-
ρατηρείται περισσότερο. Όµως θα το αντιµετωπίσουµε µε αυτόν
τον τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Καµµένος έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει για τρία

λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θυµόµαστε την

περίπτωση ενός γνωστού µεγαλοοφειλέτη του δηµοσίου, ο
οποίος φυλακίστηκε για χρέη προς ΦΠΑ –προς τη ΔΟΥ τέλος
πάντων- και κατασχέθηκε ακίνητο µεγάλης αξίας. Υπήρχε πάν-
τοτε και η φιλολογία και η αρθρογραφία τι γίνεται µε τη διαφορά.
Αν χρωστάς 17 εκατοµµύρια, σου κατάσχει το δηµόσιο ακίνητη
περιουσία αντικειµενικής αξίας, βάσει ΕΝΦΙΑ, -όχι µε κάποια πε-
ρίεργη αξιολόγηση, είναι εύκολος ο τρόπος αξιολόγησης, γιατί
πας πάνω στον ΕΝΦΙΑ και στα τετραγωνικά- 35 εκατοµµυρίων.
Με τα υπόλοιπα 17 τι γίνεται; Πρέπει να το λύσουµε αυτό. Δη-
λαδή  πρέπει να υπάρξει ένας τρόπος να ελαφρύνεται ο πολίτης
και συγχρόνως, όχι να του δίνουµε τα ρέστα, γιατί δεν έχει το
κράτος λεφτά, αλλά πιθανόν να κρατάµε το ποσό της διαφοράς
της αξίας της κατάσχεσης, σε σχέση µε την οφειλή προς το δη-
µόσιο, για µελλοντικές φορολογικές οφειλές τα επόµενα δέκα,
είκοσι χρόνια και να του πούµε κάθε χρόνο θα σου αφαιρούµε
τόσα λεφτά σε σχέση µε φόρο εισοδήµατος, ΕΝΦΙΑ, ΦΠΑ, ΙΚΑ ή
ό,τι άλλο έχει υποχρέωση ή έχει εκδοθεί απαίτηση ή βεβαίωση
απαίτησης από το δηµόσιο προς αυτόν. Δεν µπορεί να κατά-
σχουµε ακίνητα -και να φαίνεται µια ληστρική Κυβέρνηση, πόσω
µάλλον η δική µας που έχει και µια κοινωνική ευαισθησία περισ-
σότερο από όλες τις άλλες- µεγαλύτερης αξίας από την οφειλή
στο δηµόσιο. Και στο τέλος δεν τα ωφελείται κανένας, διότι και
το κράτος δεν τα βγάζει σε πλειστηριασµό για να εισπράξει το
διπλάσιο, τα κρατάει. Δηλαδή αν το κράτος εισέπραττε 35, θα
έπρεπε κάποια στιγµή να πει και ο άλλος που θα µας έφτανε στα
δικαστήρια γιατί κρατάς 17 εκατοµµύρια παραπάνω αφού 17 σου
χρωστάω; Πρέπει να λυθεί αυτό το ζήτηµα.

Επίσης, θα καταθέσω στα Πρακτικά µια υπόθεση που έχει να
κάνει µε αυτό που συζητάµε. Έχω την άδεια των διαδίκων. Ήταν
ο φόρος κληρονοµιάς 465.000, βγήκε από το κράτος απόφαση
το 2012 να πληρώσει σε δώδεκα διµηνιαίες δόσεις ισόποσες.
Έπρεπε κάθε δίµηνο να δίνει 38.763 ευρώ µια γυναίκα, η οποία
είναι εβδοµήντα τριών ετών και έχει σύνταξη. Εστράφη στο δη-
µόσιο, έχω όλα τα έγγραφα, µου τα έδωσαν και γι’ αυτό ξεκίνησα
και την ερώτησή µου και συγχρόνως δεν βρέθηκε λύση. Ο φάκε-
λος έχει µείνει σε µια εκκρεµότητα. Προσέξτε, εβδοµήντα τριών
χρονών συνταξιούχος και ζητάµε 38.000 το δίµηνο επί δώδεκα
δίµηνα. Το διαβάζω γιατί είναι λίγο αστείο, αλλά µέσα από αυτό
πρέπει να κάνουµε πολιτική. Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι από τον
µήνα Δεκέµβριο του 2013 έχουν κατασχεθεί από τη ΔΟΥ Κηφι-
σιάς, µε αναγκαστική κατάσχεση εις χείρας τρίτων, τα µισθώ-
µατα, τα ενοίκια του ακινήτου. Δηλαδή δεν έχει ούτε τα
µισθώµατα για να πληρώνει έστω και µέρος των 38.000. Δεν είναι
φυσιολογικό αυτό. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
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Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, δείτε όχι µόνο αυτήν την υπόθεση,

αλλά και παρόµοιες υποθέσεις, διότι είναι άδικο να αδικεί το κρά-
τος κατάφωρα και να µην έχει και όφελος το κράτος. Διότι στο
τέλος της ηµέρας κάνουµε εχθρό έναν πολίτη και δεν έχουµε και
όφελος σαν κράτος, γιατί δεν εισπράττουµε τίποτα. Θα πρέπει,
λοιπόν, να το λύσουµε.

Δεν θα ήθελα να καταλήξουµε στο φαινόµενο των τριάντα χι-
λιάδων, σαράντα χιλιάδων, πενήντα χιλιάδων αποποιήσεων κλη-
ρονοµιάς στα ειρηνοδικεία της Ελλάδος και να γίνει ένα κίνηµα
τύπου «Δεν κληρονοµώ.» Δεν γίνεται εµείς να θρέψουµε κίνηµα
«Δεν κληρονοµώ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ακίνητη περιουσία για τον Έλληνα είναι ιερή, πληρώνει τον
ΕΝΦΙΑ, µατώνει, αλλά δεν θα πρέπει το κράτος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ξέρω την ευαισθησία που έχετε,
κύριε Υπουργέ, και συγχωρήστε µου την ένταση, αλλά διαβάζον-
τας αυτό το χαρτί των διαδίκων, δηλαδή µιας γυναίκας εβδο-
µήντα τριών χρονών που κληρονόµησε ένα ακίνητο και δεν
µπορεί να πληρώσει 38.000 ή να βρει µια άκρη, διαπιστώνουµε
ότι είναι άδικο και πρέπει να δοθεί µια λύση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Καµµένε, πρέπει να πω µε σαφήνεια, ότι εµείς δεν
υπερασπιζόµαστε και δεν θεωρούµε ότι το φορολογικό σύστηµα
που έχουµε, οι φορολογικές διαδικασίες ή οι φορολογικές ρυθ-
µίσεις, είναι κάτι το οποίο πρέπει να διατηρήσουµε. Θέλουµε να
τα αλλάξουµε όλα και θέλουµε να κρατήσουµε ό,τι θετικό υπάρ-
χει, να µειώσουµε τη φορολογία, να κατανείµουµε δίκαια τα φο-
ρολογικά βάρη και θέλουµε σε κάθε περίπτωση τις όποιες
αδικίες, υπερβολές, αντιφάσεις υπάρχουν, να τις εντοπίζουµε και
µία-µία να τις αντιµετωπίζουµε και να τις ξεπεράσουµε.

Μία παρατήρηση µόνο. Επειδή ακούµε συχνά σε αυτήν την Αί-
θουσα ή σε άλλες Αίθουσες αυτού του κτηρίου, µια κριτική στην
Κυβέρνηση για τα θέµατα υπερφορολόγησης, να θυµίσω ότι η
φορολογία στα ακίνητα είναι µια χαρακτηριστική περίπτωση.
Εµείς ως Κυβέρνηση δεν αυξήσαµε τη φορολογία στα ακίνητα.
Όµως να θυµίσω, ότι οι προηγούµενες κυβερνήσεις παρέλαβαν
τη συνολική επιβάρυνση στα ακίνητα, που ήταν περίπου στα 500-
600 εκατοµµύρια και την έφτασαν στα 3,4 δισεκατοµµύρια. Να
µην το ξεχνάµε εδώ αυτό. Και επειδή κάποιοι θα πουν, ότι πάλι
τα ίδια λέει ο Αλεξιάδης, λέω πάλι τα ίδια και τα ίδια, διότι ορι-
σµένοι δεν θυµούνται το τι έκαναν, όταν ήταν κυβέρνηση και προ-
σπαθούν να µας τονίσουν µόνο, το τι κάνουµε εµείς τώρα που
είµαστε Κυβέρνηση.

Εµείς θεωρούµε ότι τα ακίνητα έχουν επιβαρυνθεί υπερβολικά
και έχουµε φτάσει στο σηµείο µια βασική ανάγκη του πολίτη -
που είναι η πρώτη κατοικία και η στέγαση της οικογένειάς του-
να γίνει πεδίο υπερφορολόγησης και άδικης φορολόγησης. Ένα
σηµείο είναι αυτό.

Δεύτερον, έχουµε το εξής παράλογο γεγονός στην Ελλάδα.
Το ελληνικό δηµόσιο έχει τεράστια ακίνητη περιουσία, έχει πάρα
πολλά κτήρια, αλλά ταυτόχρονα, για να εξυπηρετεί τοπικά και
γενικότερα συµφέροντα διαπλοκής και άλλων καταστάσεων,
σπαταλά τεράστια ποσά σε ενοίκια κτηρίων. Σήµερα στην οµιλία
µου στην Επιτροπή των Οικονοµικών Υποθέσεων, θα αναφερθώ
πιο αναλυτικά σε αυτό το θέµα. Όµως δεν είναι δυνατόν, µόνο
ως Υπουργείο Οικονοµικών, ενώ υπάρχουν τόσα ακίνητα, να χά-
νουµε κάθε χρόνο περίπου στα 25 εκατοµµύρια ευρώ -µόνο το
Υπουργείο Οικονοµικών- για ενοίκια κτηρίων. Εποµένως, και µε
αυτήν την διαδικασία θα αξιοποιήσουµε όποια δυνατότητα υπάρ-
χει, για να κάνουµε εξοικονόµηση δαπανών.

Σε σχέση δε µε αυτό που είπατε, στην επεξεργασία της διάτα-
ξης το έχουµε προβλέψει αυτό, δηλαδή αν κάποιος χρωστάει 30
χιλιάδες ευρώ στο δηµόσιο και αν το ακίνητο, που τελικά το δη-

µόσιο θα συµφωνήσει µαζί του να εκχωρήσει στο δηµόσιο για τη
φορολογική του υποχρέωση, κάνει 50 χιλιάδες ευρώ, αυτές τις
20 χιλιάδες ευρώ να µην τα χάνει ο πολίτης, αλλά να υπάρχει ει-
δική διαδικασία, όπου ο πολίτης να προστατεύεται και, βεβαίως,
να µην χάνει και το δηµόσιο. Όλα αυτά έχουν προβλεφθεί. Θα
κάνετε λίγη υποµονή ακόµα. Θα βγει αυτή η διάταξη και θα αντι-
µετωπίσουµε και αυτό το ζήτηµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 107/17-10-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε το πρόβληµα δυσοσµίας στον Δήµο Κορδελιού-Ευόσµου της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μπαλάφας.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας αφορά στη δυτική Θεσσαλο-

νίκη και συγκεκριµένα στον Δήµο Κορδελιού-Ευόσµου, τον δεύ-
τερο δήµο του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Θεσσαλονίκης µε
πληθυσµό πάνω από εκατό χιλιάδες κατοίκους.

Σε καθηµερινή βάση το τελευταίο χρονικό διάστηµα και συνή-
θως τις βραδινές ώρες υπάρχει έντονη δυσοσµία στην περιοχή
του Κορδελιού και του Ευόσµου, µε αυτήν την χαρακτηριστική
οσµή υγραερίου, ενώ ταυτόχρονα οι άνθρωποι νιώθουν και ένα
περίεργο τσούξιµο στο λαιµό τους.

Εδώ πρέπει να πούµε ότι το πρόβληµα της δυσοσµίας σε
αυτήν την πυκνοκατοικηµένη περιοχή δεν είναι τωρινό, είναι χρό-
νιο -αρκετά χρόνια- µε περιοδικές εξάρσεις, όπως τώρα, κάτι που
έχει αρνητικές επιπτώσεις, όπως καταλαβαίνετε, και στην ποι-
ότητα ζωής των κατοίκων όσο και στην υγεία τους.

Ο σταθµός ατµοσφαιρικής ρύπανσης που υπάρχει στο Κορ-
δελιό και λειτουργεί µε ευθύνη της Περιφέρειας Κεντρικής Μα-
κεδονίας αδυνατεί εδώ και καιρό να εντοπίσει τα αίτια αυτής της
δυσοσµίας, ίσως γιατί του λείπουν οι απαραίτητες τεχνολογικές
δυνατότητες. Πιθανολογούνται, έτσι, ως αιτίες αυτής της δυσο-
σµίας είτε µονάδες επεξεργασίας αστικών αποβλήτων είτε βιο-
µηχανικές µονάδες, που είναι πολλές στη συγκεκριµένη περιοχή,
µε µεγαλύτερη βέβαια τις εγκαταστάσεις των ΕΛΠΕ είτε η διαρ-
ροή υγραερίου ή φυσικού αερίου, κάτι που δεν αποκλείει την πι-
θανότητα ατυχήµατος µεγάλης έκτασης είτε µε µια φωτιά είτε
µε µια έκρηξη. Πιθανολογούνται. Τίποτα δεν µπορεί να αποκλει-
στεί, αλλά η αιτία δεν έχει ακόµα εντοπιστεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τίθεται, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όχι µονάχα πρόβληµα ποιότη-
τας ζωής –και κλείνω κύριε Πρόεδρε- για τους κατοίκους της πε-
ριοχής, αλλά και πρόβληµα δηµόσιας υγείας, ακόµα και
πρόβληµα δηµόσιας ασφάλειας εξαιτίας ενός ατυχήµατος. 

Επειδή έχετε ευθύνη ως Κυβέρνηση, σας ρωτάµε, σε ποιες
άµεσες –άµεσες όµως- ενέργειες θα προβείτε για να διερευνή-
σετε, να εντοπίσετε και βεβαίως να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα,
για να το λύσετε φυσικά, ώστε και να προστατευτεί ο πληθυσµός
της περιοχής και να αποκατασταθούν τα όποια προβλήµατα
υγείας έχουν προκληθεί από το συγκεκριµένο φαινόµενο -απο-
κατάσταση προβληµάτων υγείας µε αποκλειστική ευθύνη, βε-
βαίως, του κράτους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Δελής µε µία εµπεριστατωµένη τοποθέτησή του, µε µία

εµπεριστατωµένη επίκαιρη ερώτηση, θέτει ένα ζήτηµα που υπάρ-
χει στον Δήµο Κορδελιού Ευόσµου της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης, το χρόνιο πρόβληµα –δεν είναι χθεσινό- της δυ-
σοσµίας στην περιοχή ιδιαίτερα του Κορδελιού. Και πραγµατικά
εγώ εντυπωσιάζοµαι. Είναι η πρώτη φορά που γίνοµαι δέκτης
αυτού του προβλήµατος. Έχει υπάρξει ξανά ερώτηση προς τον
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Υπουργό Περιβάλλοντος στις 17 Σεπτεµβρίου από τον Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τριανταφυλλίδη για το ίδιο θέµα. 

Εµείς, ως Υπουργείο Εσωτερικών, γινόµαστε πρώτη φορά δέ-
κτες αυτού του προβλήµατος και ήθελα να πω ότι σηµασία έχει
να δούµε τι κάνουµε. Δηλαδή, η επίκαιρη ερώτηση αυτή να είναι
αφορµή για την αντιµετώπιση, επιτέλους, του ζητήµατος -να µην
το σέρνουµε το θέµα αυτό- µε πρώτο στόχο, κύριε Δελή, κι εσείς
πιστεύω συµφωνείτε, να εντοπίσουµε τα αίτια της δυσοσµίας.
Δεν είναι µεταφυσικό το πρόβληµα, από κάπου προέρχεται η δυ-
σοσµία. Δεν είναι µαγικό, δηλαδή, το πρόβληµα και το από πού
προέρχεται. Να δούµε, λοιπόν, τι έχει γίνει, τι βρίσκεται σε εξέ-
λιξη και τι περιµένουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα.

Κατ’ αρχάς, να πούµε τι έχει γίνει. Πρώτα απ’ όλα, µετρήθηκαν
οι αέριοι ρύποι. Είναι κάτω των φυσιολογικών ορίων, αλλά έτσι
κι αλλιώς οι αέριοι ρύποι σε µια τέτοια περίπτωση δεν θα ευθύ-
νονταν για το πρόβληµα της δυσοσµίας.

Δεύτερον, διενεργήθηκαν -και το ξέρετε πολύ καλά- από τις
αρµόδιες υπηρεσίες της Περιφέρειας και της Περιφερειακής
Ενότητας Θεσσαλονίκης, η οποία έχει την αρµοδιότητα για το
ζήτηµα αυτό, έλεγχοι επισταµένως περιµετρικά των εγκαταστά-
σεων των Ελληνικών Πετρελαίων, χωρίς όµως να προκύψουν
συµπεράσµατα πως οι οσµές προέρχονταν από τις εγκαταστά-
σεις των ΕΛΠΕ, που βρίσκονται, όπως ξέρετε, στην περιοχή της
πέµπτης συνοικίας του δηµοτικού διαµερίσµατος του Κορδελιού. 

Τρίτον, το τµήµα -πάλι στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονί-
κης- χορήγησης αδειών ανάπτυξης, ενέργειας και φυσικών πόρων
έχει προβεί σε έλεγχο των αδειών των βιοµηχανικών µονάδων της
περιοχής, είτε αυτά είναι τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ» είτε είναι η
«ΜΑΒΙΣΩ» είτε είναι η «ELPEDISON» και παράλληλα µε την αλλη-
λογραφία που κάναµε µε τον δήµο, µάς διαβεβαίωσε ότι δεν γνω-
ρίζει άλλη βιοµηχανική µονάδα νόµιµη ή παράνοµη που να µπορεί
να σχετιστεί µε τη δυσοσµία. Αυτά ως προς το τι έχει γίνει.

Τώρα, να πούµε τι βρίσκεται σε εξέλιξη. 
Πρώτον, έχει δοθεί εντολή ενεργοποίησης του κλιµακίου ελέγ-

χου ποιότητας περιβάλλοντος της µητροπολιτικής ενότητας
Θεσσαλονίκης, προκειµένου να προβεί σε περιβαλλοντικές επι-
θεωρήσεις σε δραστηριότητες της περιοχής. 

Επίσης, εξετάζεται η δυνατότητα αναβάθµισης του σταθµού
µέτρησης ατµοσφαιρικών ρύπων που βρίσκεται και αυτό στο
Κορδελιό. 

Τέλος και πιο σηµαντικό απ’ όλα, επειδή οι υπηρεσίες –και θα
ήθελα να το προσέξουµε αυτό, κύριε Δελή, για να προσπαθή-
σουµε όλοι ώστε να αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα- της διεύθυν-
σης περιβάλλοντος και χωροταξικού σχεδιασµού της περιφέρειας
δεν διαθέτουν, µέχρι στιγµής, όργανα ανίχνευσης αυτών των συγ-
κεκριµένων οσµών, η περιφέρεια έχει ήδη απευθυνθεί στο τµήµα
χηµείας του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, προκει-
µένου να διενεργηθεί µελέτη, η οποία θα µπορέσει να οδηγήσει
µε ασφάλεια και σοβαρότητα στην πηγή της ρύπανσης.  

Η µελέτη –είναι χθεσινή ενηµέρωσή µου αυτή, κύριε Δελή, την
οποία θέτω υπ’ όψιν σας- έως το τέλος του χρόνου θα είναι
έτοιµη. Θα προσδιοριστεί και θα εντοπιστεί το κατάλληλο µηχά-
νηµα. Η αξία του δεν είναι τεράστια, είναι 100 µε 150 χιλιάδες
ευρώ. Έχει προγραµµατιστεί από την περιφέρεια η προµήθειά
του από τους πόρους της περιφέρειας, που είναι και η νόµιµη
διαδικασία. 

Θα έλεγα, µάλιστα, έστω κι εκ περισσού, ότι τέτοια αντίστοιχη
διαδικασία είχε γίνει το 2013 και είχε απορριφθεί από τους αντί-
στοιχους αρµόδιους την περίοδο εκείνη. 

Θα σταµατήσω εδώ. Στη συνέχεια, στη δευτερολογία µου θα
ολοκληρώσω τις υπόλοιπες απαντήσεις, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Κύριε Δελή, έχετε ξανά τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι απαν-

τάτε συγκεκριµένα στην ερώτηση που σας κάναµε, αφού πρώτα-
πρώτα λέτε ότι πρώτη φορά έφτασε στο Υπουργείο σας µία
τέτοια ερώτηση για το συγκεκριµένο θέµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Σ’ εµένα. Για τον εαυτό µου µίλησα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα εξαιρετικά σο-

βαρό για να λέει η Κυβέρνηση εδώ ότι δεν το γνώριζε ή ότι δεν
το γνωρίζει. Είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί εκεί τους κατοίκους
της περιοχής. 

Είπατε ότι έγιναν έλεγχοι χωρίς αποτέλεσµα. Μα, για να έχουν
αποτέλεσµα οι έλεγχοι, πρέπει να γίνονται µε τα κατάλληλα ερ-
γαλεία και τα κατάλληλα µηχανήµατα. Αν δεν τα έχεις αυτά, φυ-
σικά και δεν θα έχουν αποτέλεσµα. 

Όσον αφορά αυτά που είπατε σε σχέση µε την περιφέρεια,
µπορεί να συνιστούν και µια ιδιότυπη µετάθεση ευθυνών. Θα µι-
λήσω µετά και για την περιφέρεια.

Πάντως, σε σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα, ακόµη και οι
πρωτοετής φοιτητές του Χηµικού, κύριε Υπουργέ, γνωρίζουν ότι
η δυσοσµία είναι χαρακτηριστικό γνώρισµα των θειούχων ενώ-
σεων κυρίως, του υδρόθειου, των µερκαπτανών κ.λπ.. Αυτό που
χρειάζεται λοιπόν είναι η µέτρηση αυτών των θειούχων ενώσεων,
που θα µας οδηγήσει βέβαια και στον εντοπισµό της αιτίας της
δυσοσµίας. 

Υπάρχει το κατάλληλο εργαστήριο γι’ αυτή τη µέτρηση; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Δεν µε παρακολουθήσατε τι σας
είπα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Υπάρχει και είναι δηµόσιο και διαπιστευ-
µένο. Το είπατε κι εσείς. Τι λείπει, κύριε Υπουργέ; Λείπει ο κα-
τάλληλος τεχνολογικός εξοπλισµός από τον σταθµό µέτρησης
ατµοσφαιρικής ρύπανσης στο Κορδελιό. Σε τι συνίσταται αυτός
ο εξοπλισµός; Επειδή το ψάξαµε και ασχοληθήκαµε µε το θέµα,
απαιτείται η τοποθέτηση ενός ειδικού φίλτρου συγκέντρωσης
αυτών των θειούχων ενώσεων, το κόστος του οποίου είναι γύρω
στις 50.000 ευρώ. Με βάση αυτό το φίλτρο µπορεί το κατάλληλο
εργαστήριο να προσδιορίσει και την ποσότητα αυτών των θειού-
χων ενώσεων που προκαλούν τη δυσοσµία, αλλά και την πηγή
και την αιτία δηλαδή του προβλήµατος. 

Εδώ, να πούµε ότι πρόσφατα η Περιφέρεια Κεντρικής Μακε-
δονίας απένταξε το έργο «Προσδιορισµός Μερκαπτανών» του
προϋπολογισµού του 2016. Απένταξε το συγκεκριµένο κονδύλι,
ένα κονδύλι που ήταν από ίδιους πόρους της περιφέρειας. Χρει-
άζονται, λοιπόν, 50.000 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Θα τα δώσετε ή
θα µας πείτε πάλι για τα στενά οικονοµικά του κράτους, που όταν
είναι για τις λαϊκές ανάγκες σάς πιάνει τσιγκουνιά, ενώ όταν πρό-
κειται για τις ανάγκες των κεφαλαιοκρατών γίνεστε ανοιχτοχέ-
ρηδες; Θα δούµε. 

Βεβαίως ας µην ξεχνάµε ότι στον βωµό της ανταγωνιστικότη-
τας των επιχειρήσεων θυσιάζει και η δική σας Κυβέρνηση κάθε
µέρα τα αναγκαία µέτρα πρόληψης που οφείλουν να λαµβάνουν
αυτές οι επιχειρήσεις, αυξάνοντας έτσι τους επαγγελµατικούς
κινδύνους για τους εργαζόµενους -τα θανατηφόρα εργατικά ατυ-
χήµατα και η έξαρση των επαγγελµατικών ασθενειών το µαρτυ-
ρούν- αυξάνοντας ακόµα και τους κινδύνους για τη δηµόσια
υγεία και την ασφάλεια. Και στον βωµό της κερδοφορίας των επι-
χειρήσεων προσαρµόζετε και την περιβαλλοντική νοµοθεσία και
τις εκδόσεις αδειών αυτών των επιχειρήσεων µε διαδικασίες fast
track και υπονοµεύετε βεβαίως τους ελεγκτικούς µηχανισµούς
του κράτους µε τις γνωστές ελλείψεις σε προσωπικό και µέσα.
Και φυσικά, σπανιότατα –για να µην πούµε ποτέ- εστιάζετε στην
εργοδοτική ευθύνη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο ξανά για τρία

λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή, κύριε Δελή, εµείς θέλουµε ο κοινοβουλευτικός έλεγ-

χος να είναι µία διαδικασία συγκεκριµένη και να βγάζει αποτελέ-
σµατα, όχι να βγάζουµε λόγους, καλό είναι να ακούµε τι λέει ο
άλλος. Κι εγώ να ακούω τι λέτε εσείς κι εσείς τι λέω εγώ. 

Μου αναφέρατε µια φράση: «Πάλι κάνετε µετάθεση ευθυνών».
Σε ποιον κάνουµε µετάθεση ευθυνών; Στην περιφέρεια, που συν-
ταγµατικά είναι ορισµένη να έχει αυτές τις αρµοδιότητες; Θέλετε
να πάρουµε τις αρµοδιότητες αυτές από την περιφέρεια και να

876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τις πάµε στο κεντρικό κράτος; 
Εµείς έχουµε ανοιχτή γραµµή µε την περιφέρεια και ιδιαίτερα

την ενεργοποιήσαµε αυτές τις µέρες µε την υπεύθυνη Αντιπερι-
φερειάρχη, την κυρία Πατουλίδου, η οποία έχει ασχοληθεί ιδιαί-
τερα µε το ζήτηµα αυτό. Και φυσικά δεν συζητιέται να πάρουµε
την αρµοδιότητα, στο όνοµα της µετάθεσης των ευθυνών κ.λπ..

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν σας είπαµε αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Καλό, λοιπόν, είναι να γίνεται διά-
λογος εις ώτα ακουόντων και όχι εις ώτα µη ακουόντων, για να
λύσουµε το πρόβληµα. 

Εγώ µέχρι τέλος του χρόνου θα σας ενηµερώσω τι έκανε το
συγκεκριµένο εργαστήριο, τι συµπέρασµα έβγαλε, ποιο µηχά-
νηµα έχει βάλει συγκεκριµένα ότι χρειάζεται και το ποσόν αυτό
ήδη είναι εξασφαλισµένο από την περιφέρεια για να δοθεί για τη
λύση αυτή. Γιατί είναι ένα χρόνιο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν
τόσο χρόνια και πρέπει να ψάξουµε προς όλες τις κατευθύνσεις.
Δεν είµαι ειδικός, αλλά διάβασα τι ενηµέρωση υπάρχει, τι κυκλο-
φορεί επίσης στην περιοχή. Ας ψάξουµε παντού που µπορεί να
υπάρχει αυτό το πρόβληµα, όχι µονόπλευρα εδώ ή εκεί ή προ-
κατειληµµένα ποιος µπορεί να έχει δηµιουργήσει το πρόβληµα.
Να το δούµε αυτό. 

Εµείς θα παρακολουθήσουµε πολύ στενά αυτό το πράγµα και
εγώ σας καλώ µαζί να συνεργαστούµε και γι’ αυτό το ζήτηµα, για
να αντιµετωπιστούν όλες οι πιθανότητες. 

Πιστεύω ότι αµέσως µετά το τέλος του χρόνου και την οριστι-
κοποίηση του πορίσµατος του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου, θα
έχουµε τη δυνατότητα να υπάρξει προµήθεια του µηχανήµατος
και να µπορέσει, επίσης, να ολοκληρωθεί και να δοθεί µια απάν-
τηση σε αυτό το ζήτηµα. 

Τώρα, στην ερώτησή σας θέτετε το ζήτηµα του εξειδικευµένου
προσωπικού. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι η περιφέρεια δεν θέτει
ζήτηµα τέτοιο. Υπάρχουν έξι εξειδικευµένοι µηχανικοί µε σύµ-
βαση οι οποίοι δουλεύουν εκεί, µέχρις ότου υπάρξει µόνιµο προ-
σωπικό, αν υπάρξει. 

Και χαιρετίζω το ότι µιλάτε για πιθανά ζητήµατα υγείας, δεν
προκαταλαµβάνετε ότι υπάρχουν. Μακάρι να µην υπάρχουν κα-
θόλου προβλήµατα υγείας. Τα πιθανά, όπως λέτε κι εσείς, προ-
βλήµατα υγείας αντιµετωπίζονται από Εθνικό Σύστηµα Υγείας
χωρίς καµία δαπάνη των ανθρώπων που πρέπει να προσφύγουν
στις υπηρεσίες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Και τέλος ως προς τις άδειες και τους ελέγχους, πρέπει να
σας πω το εξής: Η όποια αυστηροποίηση, κύριε Δελή, των διαδι-
κασιών αδειοδότησης, αν δεν υπάρχει συστηµατικός έλεγχος τή-
ρησης των όρων, είναι δώρον άδωρον. Το θεσµικό πλαίσιο
υπάρχει, σε τελευταία ανάλυση. Μένει να εφαρµοστεί και πρωτί-
στως να ενισχυθούν -αυτό κάνουµε- οι ελεγκτικοί µηχανισµοί της
διοίκησης, τόσο πληθυσµιακά όσο και ουσιαστικά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Άννα-Μισέλ

Ασηµακοπούλου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας για οικογε-
νειακούς λόγους από 27 Οκτωβρίου έως 30 Οκτωβρίου 2016, για
να πάει στο εξωτερικό, στο Ισραήλ. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 86/11-10-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το
πρόβληµα των µετακινήσεων των εκτιµητών του ΕΛΓΑ που οδη-
γεί στην οικονοµική ζηµιά των πληγέντων αγροτών.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι αγρότες του κάµπου της Ηλείας βγήκαν

στους δρόµους προχθές, καθώς αυτά που τους υποσχεθήκατε
στις 16 του προηγούµενου µήνα, στις συσκέψεις που πραγµατο-
ποιήθηκαν στο Βαρθολοµιό και στα Λεχαινά, ότι θα προχωρή-
σουν γρήγορα οι εκτιµήσεις για να κινηθούν οι διαδικασίες των

αποζηµιώσεων, βρίσκονται στο µηδέν. 
Θυµάστε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι κατά την επίσκεψή

σας στην Ηλεία είδατε απελπισµένους ανθρώπους που κρεµόν-
τουσαν από τα χείλη σας, ελπίζοντας ότι θα πάρουν µια συγκε-
κριµένη δέσµευση που θα οδηγούσε σε έγκαιρες αποζηµιώσεις,
ώστε όχι µόνο να µην υποστούν οικονοµική ζηµιά, αλλά να συνε-
χίσουν να καλλιεργούν.

Και ξέρετε από πρώτο χέρι, εφόσον επισκεφθήκατε εκτάσεις
που έχουν καταστραφεί, ότι οι ζηµιές είναι µεγάλες και στις εκτα-
τικές καλλιέργειες, στα καλαµπόκια, στις πιπεριές, σε άλλα οπω-
ροκηπευτικά, στις σταφίδες που τις πήρε η βροχή από τα αλώνια,
αλλά είναι ιδιαίτερα καταστροφικές στις θερµοκηπιακές εγκατα-
στάσεις, που πάνω από δύο χιλιάδες στρέµµατα πλέον έχουν
βρεθεί εκτός παραγωγής. Και περιµένουν αυτοί οι άνθρωποι,
όσοι εµπίπτουν στον κανονισµό του ΕΛΓΑ, να κινηθούν οι διαδι-
κασίες για να υπάρξει ρευστότητα, γιατί κανείς δεν πρόκειται να
τους δανείσει για να καλλιεργήσουν, και όσοι τους είπατε ότι θα
ενταχθούν στα ΠΣΕΑ, µε γρήγορες διαδικασίες να ξεκινήσουν τη
διαδικασία αποκατάστασης των θερµοκηπιακών τους εγκαταστά-
σεων. Αυτό, όµως, δεν µπορούν να το κάνουν, αν δεν υπάρχουν
οι εκτιµήσεις.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας είχαµε καταθέσει ερώτηση από το
καλοκαίρι για τα προβλήµατα του ΕΛΓΑ. Οι Βουλευτές της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης, ο παρακαθήµενος κ. Τζελέπης, εγώ
και άλλοι, σας έχουµε καταθέσει επτά φορές τροπολογία, για να
λύσετε το πρόβληµα των οδοιπορικών του ΕΛΓΑ και δεν το έχετε
πράξει. Ελπίζουµε σήµερα να µας δώσετε µια απάντηση και σας
έχουµε δώσει µια χρυσή ευκαιρία. 

Στο νοµοσχέδιο που συζητείται, έχουµε καταθέσει τροπολογία
διακοµµατικού χαρακτήρα, για να λύσετε το πρόβληµα των οδοι-
πορικών του ΕΛΓΑ και να ξεκινήσουν εκτιµήσεις. Περιµένουµε,
λοιπόν, µε πολλή αγωνία εµείς, αλλά περισσότερο οι αγρότες
την απάντησή σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Θα απαντήσει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Αποστόλου. Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, όντως κι εσείς κι εµείς βρε-
θήκαµε έγκαιρα στην περιοχή. Πραγµατικά οι ζηµιές είναι πάρα
πολύ µεγάλες, ιδιαίτερα οι ζηµιές που αφορούν τις θερµοκηπια-
κές εγκαταστάσεις. Πραγµατικά καταλάβαµε την αγωνία τους
και είµαστε αυτήν την ώρα σε µια κατάσταση εξατοµίκευσης των
συγκεκριµένων αιτήσεων και εκτιµήσεων. Δηλαδή, δεν έχει στα-
µατήσει η δουλειά. 

Όµως εγώ θα πάω κατευθείαν να απαντήσω σε αυτό που
αφορά τους εκτιµητές, τις µετακινήσεις και τη χιλιοµετρική απο-
ζηµίωση των εκτιµητών. 

Κατ’ αρχάς, ξέρετε ότι τον Ιούλιο του 2016, µε τροπολογία
ανεβάσαµε τις διανυκτερεύσεις των εκτιµητών από εκατόν πε-
νήντα που ήταν στους γεωπόνους σε διακόσιους, όπως και
στους κτηνιάτρους από εκατόν ογδόντα σε διακόσιους. Δηλαδή,
ουσιαστικά όλες οι µέρες απασχόλησής τους µπορούν να είναι
στη δουλειά της εκτίµησης, την οποία υπηρετούν. 

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, επειδή την ίδια περίοδο είχαµε επι-
µείνει στο να επανέλθει το δεκάλεπτο και της χιλιοµετρικής απο-
ζηµίωσης στους εκτιµητές, γιατί το συγκεκριµένο δεκάλεπτο
αφαιρέθηκε ευρύτερα στον δηµόσιο τοµέα και ξέρετε ότι µε τον
ν.4336/2015 –δηλαδή, το τρίτο µνηµόνιο το οποίο το ψηφίσατε
κι εσείς, το ψηφίσαµε κι εµείς- επεβλήθη η συγκεκριµένη περι-
κοπή. Κύριε συνάδελφε, να τα λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά
τους. Η δική µου προσέγγιση αυτή είναι. 

Εµείς σας το λέµε. Κι εσείς πιέζετε κι εµείς από τη δική µας
πλευρά πιέζουµε. Από την ώρα, όµως, που είναι θέµα γενικής κυ-
βέρνησης και αφορά το σηµείο αναφοράς στη συγκεκριµένη νο-
µοθετική ρύθµιση, το αρµόδιο Υπουργείο Οικονοµικών αποφαίνε-
ται ότι αφορά ευρύτερα τον δηµόσιο τοµέα και δεν µπορεί να επα-
νέλθει η συγκεκριµένη ρύθµιση. Θα συνεχίζουµε εµείς να επιµέ-
νουµε κι εσείς καταθέστε τροπολογίες. Δεν διαφωνούµε. Όµως
αυτό δεν σηµαίνει ότι το έργο των εκτιµητών δεν βρίσκεται σε εξέ-
λιξη.
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Μετά την τροπολογία του Ιουλίου, επανήλθαν οι εκτιµητές και
όντως έγινε µια σηµαντική δουλειά. Αυτήν την ώρα βρισκόµαστε
στην εκτίµηση των ζηµιών. Από εκεί και πέρα, αν επιµένουν οι
ίδιοι και διεκδικούν, είναι συνδικαλιστικό τους δικαίωµα. Εµείς
από τη δική µας πλευρά εγγυόµαστε ότι οι αποζηµιώσεις που αν-
τιστοιχούν στις αντίστοιχες ζηµιές, βεβαίως, θα δοθούν όσον
αφορά τον ΕΛΓΑ µέσα από διαδικασίες που κι εσείς το ξέρετε
ότι υπάρχει ένας χρόνος. Διότι όλα αυτά τα στοιχεία πρέπει να
διασταυρώνονται µέσω ΟΠΕΚΕΠΕ, µέσω διαδικασιών που οπωσ-
δήποτε χρειάζεται να υπάρχει µια εξατοµίκευση.

Όσον αφορά τα ΠΣΕΑ και όλα αυτά –δεν µας επιτρέπει ο χρό-
νος- στη δευτερολογία µου θα σας πω. 

Όµως, στην Ηλεία και βεβαίως, σε όλες τις περιοχές που
έχουν πληγεί, αν ρωτήσετε τις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις
που υπέστησαν ζηµιές εξαιτίας της απώλειας ζωοτροφών, της
βοσκήσιµης ύλης, ήδη εννιά µονάδες που δήλωσαν ότι υπέστη-
σαν ζηµιές έχουν στους λογαριασµούς τους αυτή την ώρα ένα
ποσό το οποίο θα τους καλύψει για εκατό µέρες τις δαπάνες
ζωοτροφών των µονάδων τους. 

Αυτή είναι µια πρώτη κίνηση και υπάρχουν και άλλες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Κουτσούκο, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου
Δηµητρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, που απο-

γοητεύετε όχι εµένα, αλλά τους αγρότες που µας ακούν. Και λυ-
πάµαι πολύ περισσότερο που δεν έχετε µάθει ακόµα να µιλάτε
µε όρους αλήθειας. 

Κύριε Υπουργέ, εκτιµήσεις δεν γίνονται. Οι εκτιµήσεις έχουν
σταµατήσει. Οι εργαζόµενοι του ΕΛΓΑ µε απόφαση του σωµα-
τείου τους έχουν κάνει αποχή από το εκτιµητικό έργο, γιατί ο κύ-
ριος πρόεδρος του ΕΛΓΑ και εσείς τους είχατε υποσχεθεί ότι
µέχρι το τέλος του Σεπτέµβρη θα λύσετε το θέµα των οδοιπορι-
κών και δεν το λύσατε. 

Και δεν λέτε αλήθεια, καθώς µε τον ν.4336/2015 έχουν εξαι-
ρεθεί τα οδοιπορικά άλλων κατηγοριών εργαζοµένων, εκτιµητών
ευρωπαϊκών προγραµµάτων που πληρώνονται από ίδιους πό-
ρους. Και ξέρετε πολύ καλά εσείς ότι ο ΕΛΓΑ έχει το τέλος εκτί-
µησης. Άρα, έχει δικούς του πόρους. Άρα, δεν επιβαρύνει τον
προϋπολογισµό. 

Και επειδή στην Ελλάδα υπήρχε τρόικα και πριν αναλάβετε
εσείς, γίνονταν εκτιµήσεις και πληρώνονταν τα οδοιπορικά. Εσείς
καταντήσατε την Ελλάδα δέσµια των υπαλληλίσκων της τρόικας
που δεν σας επιτρέπουν να περάσετε µια απλή τροπολογία, στην
οποία –επαναλαµβάνω- υπογράφουν Βουλευτές από όλα τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης. 

Αλήθεια, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ των περιοχών που έχουν
υποστεί ζηµιές δεν σας λένε τίποτα; Αυτοί δεν επικοινωνούν µε
κόσµο; Δεν αισθάνονται τα προβλήµατα των αγροτών; 

Εγώ, λοιπόν, σας λέω ότι αν θέλατε, µια και κάνετε «περή-
φανη» διαπραγµάτευση, όπως µας λέτε κάθε τρεις και λίγο, αυτό
το θέµα θα το είχατε λύσει, διότι εξαρτάται από την πρωτογενή
παραγωγή. Δεν αφορά µόνο τους αγρότες της Ηλείας. Εγώ τους
βλέπω και αισθάνοµαι την αγωνία τους και την πίεσή τους, γιατί
καταστρέφονται, γιατί θα φύγουν εκτός παραγωγής. Δεν τους
δανείζει κανένας για να φτιάξουν τα θερµοκήπια, να καλλιεργή-
σουν. Από εσάς περιµένουν. 

Είναι πανελλαδικό πρόβληµα και αντί να µας λέτε ότι θα δο-
θούν έγκαιρα οι αποζηµιώσεις και να µην ανησυχούν, πρέπει να
το δούµε στην πράξη αυτό. Και αν δεν δουν τους εκτιµητές του
ΕΛΓΑ στα χωράφια, δεν πρόκειται να ησυχάσουν. 

Επαναλαµβάνω –για να το ακούσετε καλά- ότι βγήκαν στους
δρόµους προχθές και θα συνεχίσουν. Και φοβάµαι ποιες θα είναι

οι µορφές της αντίδρασής τους. 
Διότι, κύριε Υπουργέ, θυµάστε, όταν ήρθατε στις συσκέψεις

στο Βαρθολοµιό και στα Λεχαινά, ότι οι αγρότες παρά τον πόνο
τους σας αντιµετώπισαν µε πάρα πολύ σεβασµό, γιατί περίµεναν
από εσάς να τους δώσετε λύσεις. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι
αυτή τη στιγµή ξεχειλίζει η αγανάκτηση. Και ενώ σήµερα είχατε
την ευκαιρία να δώσετε µια λύση, εσείς δεν τη δίνετε επικαλού-
µενοι την τρόικα και το γενικότερο περιβάλλον. Αυτό νοµίζω ότι
είναι αίσχος σε ό,τι αφορά την πολιτική του Υπουργείου, το οποίο
για πρώτη φορά το εντάξατε στους περιορισµούς του µνηµονίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και πάλι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, αν κάναµε εµείς δέσµια της
τρόικας την Ελλάδα, θα σας απαντήσω µε µια παροιµία που λέµε
στα χωριά µας: Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ήταν εκτός τρόικας ο ΕΛΓΑ! Για
πρώτη φορά βάλατε τον ΕΛΓΑ στην τρόικα!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ήταν τεράστιες οι δικές σας ευθύνες, γιατί οδη-
γήσατε τη χώρα στο να είναι δέσµια αποφάσεων. Και το ξέρετε
όλοι ότι σε αυτή τη διαδικασία, αυτή την ώρα που βρισκόµαστε,
είναι µονόδροµος η συγκεκριµένη συµπεριφορά από τη δική µας
πλευρά. 

Εγώ δεν είµαι από αυτούς που θα αρχίσω να φωνάζω και να
χτυπιέµαι, αλλά σας λέω ένα πράγµα: Δεσµευτήκαµε εκεί που
βρεθήκαµε, δεσµευόµαστε και εδώ ότι όλες οι εκτιµήσεις θα γί-
νουν κανονικά. Για όλες τις ζηµιές υπάρχουν σηµεία αναφοράς
που µπορούµε να τις προσεγγίσουµε µε απόλυτη βεβαιότητα και
ορθότητα. 

Άρα, λοιπόν, εκεί δεν υπάρχει ζήτηµα. Και σας το λέω, γιατί
προηγουµένως το αγνοήσατε, ότι ήδη στους κτηνοτρόφους που
είχαν άµεσο πρόβληµα στείλαµε χρήµατα για να µπορέσουν να
καλύψουν τις ανάγκες ζωοτροφών. Αυτή την ώρα εξατοµικεύον-
ται οι εκτιµήσεις που είχαµε, διότι σταµάτησαν οι εκτιµητές προχ-
θές. Όλο το προηγούµενο διάστηµα είχαν γίνει οι συγκεκριµένες
διαδικασίες και για τις ζηµιές που αφορούν τον ΕΛΓΑ. 

Αυτή την ώρα οδηγούµαστε σε σύντοµο χρόνο, γιατί όπως ξέ-
ρετε οι διαδικασίες χρειάζονται κάποιον χρόνο για να ολοκληρω-
θούν, στο να πληρωθούν από τον ΕΛΓΑ οι ζηµιές που αφορούν
την παραγωγή, το ζωικό κεφάλαιο. Βεβαίως, για το υπόλοιπο
κοµµάτι, ιδιαίτερα για την Ηλεία, επειδή έχουµε θερµοκηπιακές
µονάδες που έχουν υποστεί µεγάλες ζηµιές έχουµε το «Πρό-
γραµµα 5.2», που έχουµε πει πώς θα µπορέσουµε να τις εντά-
ξουµε εκεί. Διότι τα ΠΣΕΑ έχουν ένα συγκεκριµένο κατώφλι, που
δεν µπορούµε να το υπερβούµε.

Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι εξετάζουµε όλες τις δυνατότητες και
να είναι σίγουρος ο λαός της Ηλείας και όσοι έχουν πληγεί, γιατί
ήταν µια πολύ δύσκολη χρονιά, κύριε Κουτσούκο. Και από την
αντιµετώπιση που είχα από τους κατοίκους της Ηλείας, µια αντι-
µετώπιση που υπάρχει σε όλη την Ελλάδα, φαίνεται ότι κατανοεί
ο αγροτικός κόσµος ότι δηµιουργήθηκαν προβλήµατα από αυτές
τις καιρικές συνθήκες που βίωσε η χώρα µας. Εµείς κάνουµε ό,τι
µπορούµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε για να τους καλύ-
ψουµε ένα κοµµάτι αυτής της ζηµιάς που έχουν πάθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 95/14-10-

2016 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτή Σερ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
θυστέρηση στην έναρξη υλοποίησης του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 2014-2020.

Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι πραγµατικά άνευ προηγουµένου η καθυ-

στέρηση που επιδεικνύει η Κυβέρνησή σας στην αξιοποίηση του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, µε αποτέλεσµα
διασφαλισµένοι κοινοτικοί πόροι ύψους 4,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, συνολικά 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε την εθνική συµµε-
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τοχή, να µένουν αναπορρόφητοι.
Σχεδόν δύο χρόνια µετά, δηλαδή από το τέλος του 2014 που

έκλεισε η Κοινή Αγροτική Πολιτική και µετά τη νέα αυτή προ-
γραµµατική περίοδο, εξαιτίας της διαχειριστικής σας ανεπάρ-
κειας, στερείται πολύτιµα κονδύλια από την αγροτική οικονοµία,
ιδιαίτερα σε αυτήν τη δύσκολη περίοδο της βαθιάς κρίσης και
της νέας ύφεσης, τη στιγµή βεβαίως που έχετε φορτώσει τον
αγροτοκτηνοτροφικό κόσµο της χώρας µε φορολογικά και
ασφαλιστικά ασήκωτα βάρη. 

Συνέπεια αυτής της τραγικής κυβερνητικής αβελτηρίας, κύριε
Υπουργέ, το να κάνετε δηλαδή το αυτονόητο, που είναι να βγά-
λετε τις σχετικές προκηρύξεις για να τρέξουν τα έτοιµα κοινοτικά
κονδύλια, είναι να µένει κλειστό και αδρανές το κατ’ εξοχήν ανα-
πτυξιακό εργαλείο της αγροτικής οικονοµίας, το λεγόµενο επί το
λαϊκότερο «αγροτικό ΕΣΠΑ», που θα µπορούσε να δώσει ανάσα
στην αγροτική παραγωγή και βεβαίως δυναµική και τροχιά στο
σύνολο της εθνικής οικονοµίας. 

Γιατί αφορά σχέδια βελτίωσης, προγράµµατα επενδύσεων
στις ιδιωτικές εκµεταλλεύσεις, µέτρα µεταποίησης που δίνουν
και την προστιθέµενη αξία στον γεωργικό τοµέα και τα αγροτου-
ριστικά προγράµµατα, τα LEADER. Λιµνάζουν, λοιπόν, στον
βάλτο της ακυβερνησίας και της ανεπάρκειάς σας. 

Και έπρεπε να κατατεθεί, κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη επί-
καιρη ερώτηση στις 13 Οκτωβρίου 2016 και να γίνει σχετική πα-
ρέµβαση του Ευρωβουλευτή, του κ. Μανώλη Κεφαλογιάννη προς
τον αρµόδιο Επίτροπο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τον κ. Χόγ-
καν, και να γίνει και η επίκληση του Ευρωπαίου Επιτρόπου στις
6 Οκτωβρίου προς τη χώρα µας, που σας συνέστησε, κύριε
Υπουργέ, να προχωρήσετε χωρίς καµµία καθυστέρηση στην υλο-
ποίηση, προκειµένου να γίνει η απορρόφηση, για να φέρετε σπα-
σµωδικά και άρον-άρον στις 14 Οκτωβρίου 2016 –και αυτό,
βεβαίως, µε ελλιπές θεσµικό πλαίσιο, γιατί λείπει η σχετική και
απαραίτητη κοινή υπουργική απόφαση- το πρόγραµµα των νέων
γεωργών, πρόγραµµα που είχατε προδηµοσιεύσει τον Απρίλιο
του 2016, το οποίο βεβαίως και παγώσατε και το οποίο αξίζει να
σηµειωθεί –ω του θαύµατος!- ότι βγήκε στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ µόλις
προχθές, στις 18 Οκτωβρίου.

Επειδή, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η χώρα µας για πρώτη φορά
είναι ουραγός στην απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, θέλω να µου απαντήσετε ευθέως
πότε, επιτέλους, θα βγάλετε τα υπόλοιπα προγράµµατα αγροτι-
κής ανάπτυξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, δεν είναι δύο χρόνια που έχει
εγκριθεί το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, διότι εγκρίθηκε
τον Δεκέµβριο του 2015. Και έγινε αυτό, διότι το πρόγραµµα που
είχατε υποβάλει ένα χρόνο πριν, δυστυχώς για τη χώρα µας, µας
επιστράφηκε µε επισηµάνσεις, παρατηρήσεις και διορθώσεις
που ουσιαστικά το καθιστούσαν απαράδεκτο. 

Άρα, εµείς µέσα από διαδικασίες προσέγγισης των αναγκών
και µε βάση το πρόγραµµα που έχουµε, προσεγγίσαµε το ζήτηµα
και το πρόγραµµα εγκρίθηκε τον Δεκέµβριο του 2015. Άρα, µην
µιλάτε για δύο χρόνια, να µιλάµε για ένα χρόνο, έτσι όπως ξεκι-
νήσαµε. 

Στη συνέχεια της έγκρισής του, προχωρήσαµε στις απαραίτη-
τες διαδικασίες, δροµολογήσαµε όλες αυτές τις ενέργειες,
ούτως ώστε να µπορέσουµε αφ’ ενός να εντάξουµε τις ανειληµ-
µένες υποχρεώσεις στη νέα περίοδο και αφ’ ετέρου να διαµορ-
φώσουµε ένα τέτοιο θεσµικό πλαίσιο, για να έχουµε την άµεση
υλοποίησή του. 

Προς την κατεύθυνση αυτή έγιναν πολλά. Δεν µου επιτρέπει ο
χρόνος να σταθώ σε λεπτοµέρειες. Θα σας πω µόνο αυτό.
Έχουµε ένα συντονισµό µε τις περιφέρειες σχετικά µε τις αρµο-
διότητες και τις εκχωρήσεις συγκεκριµένων µέτρων και δρά-
σεων. 

Αυτήν την ώρα έχει ολοκληρωθεί η σχετική διαδικασία, παρα-
χωρώντας το 38% των πόρων του Προγράµµατος Αγροτικής

Ανάπτυξης στην περιφέρεια, κάνοντας πράξη αυτό που έχουµε
στο πρόγραµµά µας: αποκέντρωση και αυτοδιοίκηση. Μπήκαµε,
λοιπόν, σε αυτήν τη διαδικασία.

Βεβαίως, έχει ήδη αποσταλεί η σχετική επιστολή στις περιφέ-
ρειες, έχουν εκδοθεί οι υπουργικές αποφάσεις. Ταυτόχρονα,
επειδή µιλάτε για απορροφητικότητα, θα σας πω µόνο ένα
πράγµα. Οι µέχρι σήµερα πληρωµές του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 2014, σε αυτό το µισό χρόνο έχουν ανέβει σε
ποσοστό απορρόφησης 8,84%. Μιλάµε για 228.000.000 ευρώ
κοινοτική συµµετοχή. Η δηµόσια δαπάνη είναι 252.000.000 ευρώ. 

Ταυτόχρονα, έχουν γίνει προκηρύξεις του µέτρου ενίσχυσης
των παραγωγών σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές, αυτό που
αφορά την εξισωτική αποζηµίωση. Θα απορροφηθούν
160.000.000 ευρώ εντός της χρονιάς. Επίσης, ένα κοµµάτι από
τις ανειληµµένες υποχρεώσεις θα απορροφηθεί.

Εµείς υπολογίζουµε ότι µέχρι το τέλος της χρονιάς θα ξεπε-
ράσουµε το 15% όσον αφορά την απορροφητικότητα. Υπάρχει
σε εξέλιξη ήδη το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Έχει εκδο-
θεί ΦΕΚ και η υπουργική απόφαση και προχωράει. Από τις 31
Οκτωβρίου µέχρι 31 Νοεµβρίου καλούνται οι Έλληνες νέοι αγρό-
τες να υποβάλλουν τα αιτήµατά τους. Ξέρετε ότι περιµένουν του-
λάχιστον δώδεκα χιλιάδες νέοι αγρότες να ενταχθούν στο
συγκεκριµένο πρόγραµµα. 

Ήδη βρισκόµαστε στην τελική επεξεργασία του προγράµµα-
τος που αφορά το LEADER. Εκεί, σε συνεννόηση µε την τοπική
αυτοδιοίκηση και τους φορείς, βρισκόµαστε προς το τέλος ολο-
κλήρωσης των προγραµµάτων και των αιτηµάτων που θα γίνουν
αποδεκτά. 

Δεν µου επιτρέπει ο χρόνος να πω άλλα. Στη δευτερολογία
µου θα σας πω ότι µέχρι τέλος Δεκεµβρίου άλλα τέσσερα-πέντε
µέτρα που αφορούν τη µεταποίηση, τα βιολογικά κλπ., ετοιµά-
ζονται να προκηρυχθούν. Αν ανατρέξετε στο τι έγινε την περίοδο
2007-2012, θα δείτε ότι υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα που θα
υλοποιηθούν µετά από τρία-τέσσερα χρόνια. Και έρχεστε εσείς
και εγκαλείτε εµάς που παραλάβαµε –το επαναλαµβάνω- ένα
πρόγραµµα που είχε επιστραφεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως
απαράδεκτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Αραµπατζή,
δευτερολογείτε για τρία λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Υπουργέ, εδώ δεν πρέπει να
ακούγονται ανακρίβειες.

Παραλάβατε ένα πρόγραµµα και λάβατε επισηµάνσεις, ερω-
τήσεις και παρατηρήσεις από την Κοµισιόν, όπως παραλαµβά-
νουν όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες
υποβάλλουν τα προγράµµατά τους. Ό,τι, λοιπόν, παρέλαβαν οι
υπόλοιπες χώρες, παραλάβατε και εσείς.

Και θέλω να µου πείτε, επειδή µας προκαλείτε, τι επισηµάνσεις
επί της ουσίας, παρατηρήσεις και αλλαγές κάνατε επί του δικού
µας κατατεθειµένου προγράµµατος. Φοβάµαι ότι δεν κάνατε
καµµία ουσιαστική παρατήρηση και αφήνατε απλώς τον χρόνο
να τρέχει.

Και δεν είναι τυχαίο, κύριε Υπουργέ, ότι ήµασταν η τελευταία
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στις 11 Δεκεµβρίου του 2015, που
εγκρίθηκε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Και αυτό είναι
µε δική σας ευθύνη και υπογραφή, κύριε Υπουργέ, γιατί θα σας
πω ότι ακόµα και η Κύπρος η οποία εξήλθε από το µνηµόνιο και
η οποία φυσικά δεν χρειάστηκε να φορτωθεί το τρίτο και βαρύ-
τατο µνηµόνιο της δικής σας Κυβέρνησης και η οποία είχε τα
σχετικά προβλήµατα και καθυστέρησε στην έγκριση του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, να σας πληροφορήσω, κύριε
Υπουργέ, ότι έχει ήδη κλείσει –όχι προκηρύξει- και τα προγράµ-
µατα για τους νέους αγρότες, τα οποία µόλις προχθές στις 14
Οκτωβρίου µε ηµεροµηνία 18 Οκτωβρίου στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ, βγάλατε
στη δηµοσιότητα, επαναλαµβάνω αµέσως µετά τις κοινοβουλευ-
τικές παρεµβάσεις. Η Κύπρος, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχει κλεί-
σει και τα σχετικά µε τους νέους γεωργούς και µε τα σχέδια
βελτίωσης.

Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στην απορρόφηση. Τα στοιχεία
του πίνακα εκτέλεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι δυστυ-
χώς αποκαρδιωτικά για τη χώρα µας. Οι αριθµοί αποκαλύπτουν
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ότι η Ελλάδα είναι τελευταία, ακριβώς µετά τη Μάλτα στην απορ-
ρόφηση, µε ποσοστό 5,01% των πόρων, πολύ κάτω από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, που κυµαίνεται στο 12,42%. Και είναι λυπηρό,
κύριε Υπουργέ, γιατί χώρες νέες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
η Σλοβενία και η Σλοβακία, βρίσκονται στο 16,60% και στο
12,82% αντίστοιχα, ενώ η Ρουµανία και η Βουλγαρία είναι δύο
µονάδες µπροστά. 

Δεν ξέρω, βεβαίως, εάν αυτό είχε υπ’ όψιν του, ότι η Βουλγα-
ρία είναι µπροστά, ο Διοικητής του ΟΑΕΕ, όταν κάλεσε τις επι-
χειρήσεις να πάνε να µεταναστεύσουν στη Βουλγαρία, αλλά
αυτήν τη µοίρα, κύριε Υπουργέ, που εξασφαλίζετε για τη χώρα
µας, να είναι ο επαίτης, ο παρίας και ο τελευταίος, δεν µπορούµε
να την ανεχθούµε.

Αξίζει να σηµειωθεί –γιατί αναφέρατε ότι έγιναν πληρωµές- ότι
όλες οι πληρωµές που έγιναν αφορούν ανειληµµένες υποχρεώ-
σεις του προηγούµενου ΠΑΑ. 

Και επειδή µας προκαλέσατε για την περίοδο 2007 – 2013, για
να αποδείξουµε και από αυτό το Βήµα, ότι ευτυχώς για εµάς και
δυστυχώς για εσάς δεν είµαστε όλοι ίδιοι, να σας πω ότι τον αν-
τίστοιχο χρόνο της αντίστοιχης προγραµµατικής περιόδου 2007
– 2013, τον µήνα Σεπτέµβριο του 2009, κύριε Υπουργέ, η Ελλάδα
-και εδώ έχω τα έγγραφα και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά-
απορροφούσε ευρωπαϊκούς πόρους για τη γεωργία της τάξης
του 21% του συνολικού προγράµµατος, δίπλα στον ευρωπαϊκό
µέσο όρο που ήταν 22%. Για συγκρίνετε, λοιπόν: 5% σήµερα,
21% επί της «κακιάς» Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ.

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, λόγω ακριβώς της οικονοµικής κρί-
σης γνωρίζετε ότι το πρόγραµµα είναι εµπροσθοβαρές, που ση-
µαίνει ότι µπορούµε να παίρνουµε τα χρήµατα µπροστά λόγω
της οικονοµικής κρίσης, θέλω να δεσµευτείτε εδώ από αυτό το
Βήµα για το πώς θα αποτρέψετε τον ορατό κίνδυνο της απώλειας
των ευρωπαϊκών κονδυλίων, που δεν είχατε τη δυνατότητα να
απορροφήσετε, γιατί φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε ότι σε αυτήν την
προγραµµατική περίοδο πανευρωπαϊκά ισχύουν νέοι περιορισµοί
στη διάθεση των πόρων, δηλαδή στις πληρωµές. Δεν ισχύει το
«ν+2» στο τέλος της προγραµµατικής περιόδου. Ισχύει το «ν+2»
σε κάθε έτος που περνάει, που σηµαίνει ότι χρήµατα του 2014
πρέπει να απορροφηθούν µέχρι το 2017, χρήµατα του 2015
µέχρι το 2018. Αλλιώς χάνονται. 

Αν δεν επιτευχθούν, λοιπόν, αυτοί οι ενδιάµεσοι στόχοι πώς
λοιπόν, εσείς, κύριε Υπουργέ, και θέλω να δεσµευτείτε, θα απο-
τρέψετε τον κίνδυνο να χάσουµε αυτά τα πολύτιµα 4,7 δισεκα-
τοµµύρια, όταν βεβαίως κοµπορρηµονούσατε φέρνοντας τον
αναπτυξιακό νόµο για πόσα λεφτά; Για 580 εκατοµµύρια µέχρι
το 2022.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία
Αραµπατζή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 7ο Γενικό Λύκειο Αχαρνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, κι εµένα µου αρέσουν τα νούµερα και πρέ-

πει να απαντάµε µε νούµερα, για να στοιχειοθετούµε αυτά που
λέµε. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στην προγραµµατική περίοδο που ουσια-
στικά δουλέψατε εσείς, την περίοδο 2007-2013. Στις 29-11-2007
εγκρίθηκε το πρόγραµµα της προηγούµενης περιόδου, δηλαδή,
το ίδιο έτος µε αυτό της τυπικής έναρξης της συγκεκριµένης
προγραµµατικής περιόδου, σε αντίθεση µε εµάς, που το πρό-

γραµµα 2014-2020 εγκρίθηκε δύο χρόνια αργότερα. Ένα χρόνο
εσείς είχατε καθυστερήσει να το στείλετε. Μαζί µε τις επεξεργα-
σίες, τις επισηµάνσεις και όλα αυτά καθυστέρησε τουλάχιστον
ενάµιση χρόνο. Και η καθυστέρηση οφείλεται σε εσάς. Ένα αυτό. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τέλος Αυγούστου του 2014 εστάλη
το πρόγραµµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεύτερον, εγκρίθηκε τελικά αυτό στο τέλος του
2015. Εµείς, λόγω της µη ωριµότητας της πρώτης υποβολής, αν-
τιλαµβάνεστε πόσο χρόνο χάσαµε. Παρ’ όλα αυτά, σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα προχωρήσαµε. Ήδη αυτή την ώρα, επαναλαµ-
βάνω, έχουµε πέντε µέτρα ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου. Έχει
προκηρυχθεί ένα µέρος. Εµείς έχουµε δεσµευθεί. Και όντως,
µέχρι το τέλος του 2016, θα προκηρυχθούν. 

Άρα, λοιπόν, από τα 4,7 έχουµε 1,5 δισεκατοµµύριο. Ξεκινάµε.
Έχουµε µπροστά µας τα επόµενα χρόνια. Προκηρύσσουµε όλο
το ποσό. Και το κάνουµε για τον απλούστατο λόγο ότι έχουµε τη
δυνατότητα από δω και πέρα να µπορούµε να µεταφέρουµε πό-
ρους από το ένα µέτρο στο άλλο. Έτσι, θα δούµε πώς, ξεκινών-
τας το συγκεκριµένο πρόγραµµα, θα υλοποιήσει αυτά που
έχουµε ως βάση στο πρόγραµµά µας και µε τι ευελιξία στη δια-
χείριση των συγκεκριµένων πόρων. Και αυτή την ευελιξία την πή-
ραµε προχθές, όταν ήταν εδώ ο Επίτροπος, ο κ. Χόγκαν και
κάναµε ουσιαστική συζήτηση. Και όντως, µας είπε και ο ίδιος να
προχωρήσουµε το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης, διότι ου-
σιαστικά είναι το µόνο πρόγραµµα που µπορεί ο αγροτικός
χώρος να αξιοποιήσει. Και αυτή τη δουλειά κάνουµε. 

Εκείνο που εγώ θέλω να σας πω είναι να µην ξεχνάτε ότι το
2015 εµείς, που κλείσαµε το προηγούµενο πρόγραµµα, είχαµε
µια απορροφητικότητα πάνω από 750 µε 850 εκατοµµύρια. Ήταν
300 εκατοµµύρια πιο πάνω από αυτά που στον προϋπολογισµό
είχατε εσείς υπολογίσει. 

Άρα, µεθοδικά, µε σεβασµό στους πόρους και κυρίως µέσα
από µέτρα και δράσεις που έχουν σχέση µε την προγραµµατική
µας προσέγγιση θα αξιοποιήσουµε τους πόρους. Και να είναι σί-
γουρος ο αγροτικός χώρος ότι θα δώσουµε µάχες και ότι η απο-
τελεσµατικότητα των πόρων δεν θα αργήσει να φανεί και να
υπηρετεί τον αγροτικό χώρο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 90/13-10-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
έγκυρη καταβολή των αποζηµιώσεων στους κτηνοτρόφους του
Νοµού Σερρών για το ζωικό τους κεφάλαιο που έχει πληγεί από
την οζώδη δερµατίτιδα.

Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ο Νοµός Σερρών τον Απρίλιο του 2016 επλήγη

και αυτός από τη ζωονόσο, την οζώδη δερµατίτιδα. Μάλιστα,
στις 12 Απριλίου 2016 είχαµε την πρώτη θανάτωση ολόκληρου
του ζωικού κεφαλαίου σε κτηνοτροφική µονάδα. Μέχρι τις αρχές
του Ιουνίου θανατώθηκαν στο Νοµό Σερρών πλέον των τρεισή-
µισι χιλιάδων ζώων. Η ζωονόσος εντοπίστηκε σε σαράντα τέσσε-
ρις εστίες και θανατώθηκε το ζωικό κεφάλαιο που αφορούσε
περίπου ογδόντα οικογένειες κτηνοτρόφων.

Έκανα επίκαιρη ερώτηση τέλος Ιουνίου του 2016, ζητώντας τα
εξής: Το χρονοδιάγραµµα, πότε θα πληρωθούν οι παραγωγοί,
ποια είναι η διαδικασία. Επίσης, ζήτησα να βγει και κοινή υπουρ-
γική απόφαση, µε πρωτοβουλία του υπουργείου σας, σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Οικονοµικών,
για την αναστολή των ασφαλιστικών εισφορών, για το ακατά-
σχετο του λογαριασµού των συγκεκριµένων κτηνοτρόφων, µιας
και από τη µια µέρα στην άλλη βρέθηκαν µε µηδενικό εισόδηµα. 

Ήρθε και απάντησε εδώ ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο οποίος
είπε ότι αυτή η διαδικασία θα γίνει το συντοµότερο δυνατό, και
µάλιστα θα υπάρξει και µέριµνα, ούτως ώστε να µην είναι µόνο
µία αποζηµίωση ανά ζωική µονάδα, αλλά να δούµε και τα διαφυ-
γόντα κέρδη, δηλαδή αυτά που καθηµερινά η κάθε κτηνοτροφική
µονάδα έδινε ως εισόδηµα στον κτηνοτρόφο. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πέρασαν ήδη έξι µήνες, κι ενώ η υπουργική απόφαση που βγά-
λατε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών, η 1677/9-6-
2016 προβλέπει άµεση και προσήκουσα αποζηµίωση εντός
εξήντα ηµερών από την απόφαση λήψης υγειονοµικών µέτρων,
ήδη έχουµε έξι µήνες και οι παραγωγοί, οι κτηνοτρόφοι βρίσκον-
ται σε απελπιστική κατάσταση. Δεν ξέρουν ακόµα το πότε θα
πληρωθούν, είναι µε µηδενικό εισόδηµα. Υπάρχει πρόβληµα επι-
βίωσης! 

Κι ενώ υπήρχε η δυνατότητα και πάλι µέσα απ’ αυτήν τη κοινή
υπουργική απόφαση –που εσείς υπογράψατε, που εσείς συµφω-
νήσατε µε το Υπουργείο Οικονοµικών- να δοθεί άµεσα το 80%,
όπου έχει θανατωθεί το 100% του ζωικού κεφαλαίου, ούτως
ώστε οι παραγωγοί να µπορέσουν σιγά σιγά να αντικαθιστούν το
κεφάλαιό τους, δυστυχώς, δεν έγινε τίποτα. Και αυτήν τη στιγµή
επικρατεί η απόλυτη απελπισία σε αυτές τις κτηνοτροφικές οι-
κογένειες του Νοµού Σερρών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Ολλανδικό Λύκειο Mencia Di
Mendoza. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Ευάγγελος Αποστόλου για τρία λεπτά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι τον Ιούνιο του
2016 χορηγήθηκαν σε δικαιούχους της περιοχής Σερρών
405.000 ευρώ, παλιές εκκρεµότητες που αφορούσαν την οζώδη
δερµατίτιδα. 

Όντως τα αιτήµατα που αναφέρατε είναι αιτήµατα που βρί-
σκονται στη διαδικασία αξιολόγησης. Έχουν υποβληθεί ουσια-
στικά σε εµάς στις 6 Σεπτεµβρίου κι αφού έγινε όλη η διαδικασία
τεκµηρίωσης, έχουµε να ικανοποιήσουµε για τον νοµό Σερρών
ένα αίτηµα 2,37 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Λόγω του ότι στην κατανοµή θα συµπεριληφθούν και κτηνο-
τρόφοι από άλλες περιοχές -έχουµε ένα ποσό 5,51 εκατοµµύρια
ευρώ, το οποίο θα δώσουµε για την οζώδη δερµατίτιδα- πρέπει
να δούµε τι συµβαίνει σε όλες τις περιοχές και να τα συγκεντρώ-
σουµε. Πιστεύουµε ότι τα 5,51 εκατοµµύρια ευρώ καλύπτουν
όλες τις ανάγκες. Και από την ώρα που θα τεκµηριωθεί για όλη
την Ελλάδα, θα προχωρήσουµε. 

Βεβαίως, οι δικές µας υπηρεσίες βρίσκονται σε µια συνεν-
νόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών για τις πληρωµές που θα
γίνουν άµεσα -δεν µπορώ να σας πω ούτε σε πέντε ούτε σε δέκα
ηµέρες-, αλλά ήδη η διαδικασία αυτή βαίνει προς το τέλος της.
Θα υπάρξει η αντίστοιχη πληρωµή και βεβαίως, θα πιστωθούν
στους λογαριασµούς των συγκεκριµένων βοοτρόφων.

Κύριοι συνάδελφοι, εκείνο που πρέπει να δούµε είναι πώς θα
αντιµετωπίσουµε αυτό το µεγάλο πρόβληµα της οζώδους δερ-
µατίτιδας, που έπληξε κυρίως εµάς και τη γείτονα Βουλγαρία,
µέσα από µια συνεννόηση, και ευρέως και µε την χώρα από την
οποία προέρχεται, την Τουρκία. 

Τον περασµένο µήνα έγινε στη Σόφια µια συνάντηση µε την
παρουσία του Επιτρόπου Υγείας κ. Αντρουκάιτις, όπου είχαµε
µια ουσιαστική συζήτηση. Αναγνωρίστηκε το πρόβληµα από τους
συµµετέχοντες εκπροσώπους των χωρών, δηλαδή τους Υπουρ-
γούς Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και ποιες δεσµεύσεις ελή-
φθησαν, ούτως ώστε να πάµε και πιο πέρα, δηλαδή να µπορούµε
να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα πιο µεθοδικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κατανοείτε απόλυτα πόσο σηµαν-

τικό είναι το θέµα αυτό για τους κτηνοτρόφους που έχουν χάσει
το ζωικό τους κεφάλαιο, µε υπαιτιότητα της οζώδους δερµατίτι-
δας, καθώς αυτή τη στιγµή δεν µπορούν να επιβιώσουν. 

Πραγµατικά µένω έκπληκτος, γιατί τον Ιούνιο µήνα ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός σας είχε πει ότι οδεύουµε σε πληρωµή. Έχω
και τα Πρακτικά εδώ. Μάλιστα, είχε πει ότι θα δώσετε, όχι µόνο
αυτά που προβλέπει η υπουργική απόφαση για αποζηµίωση ανά
ζωικό κεφάλαιο, σύµφωνα µε την αγοραία τιµή αξίας, αλλά και
επιπλέον χρήµατα, διεκδικώντας από την Ευρωπαϊκή Ένωση να
αλλάξει τον κανονισµό για το εισόδηµα που χάνουν οι κτηνοτρό-
φοι. 

Όµως, σήµερα ακούω µε έκπληξη από εσάς ότι θα περιµένετε
την τεκµηρίωση για όλη την Ελλάδα. Ωραία! Να την περιµένετε
την τεκµηρίωση για όλη την Ελλάδα. 

Κατ’ αρχάς, οι αρµόδιες διευθύνσεις αγροτικής οικονοµίας -
οι ΔΑΟΚ- κάθε νοµού και κάθε περιφέρειας, σύµφωνα µε την εγ-
κύκλιο, δηλαδή τη δική σας κοινή υπουργική απόφαση, οφείλουν
να διεκπεραιώσουν αυτή τη διαδικασία µέσα σε τριάντα ηµέρες.
Δεν µπορεί σήµερα να λέτε ποιο είναι το ύψος των αποζηµιώ-
σεων για τους συγκεκριµένους κτηνοτρόφους από τον Απρίλιο
µήνα ως τις 9 Σεπτεµβρίου!

Δεν µιλάµε για παραγωγούς οι οποίοι έχουν άλλα εισοδήµατα.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ο ιδιοκτήτης κτηνοτροφικής µονάδας
δεν µπορεί να έχει άλλες ασχολίες. Ακόµα, όµως, κι αν έχει κά-
ποιες άλλες καλλιέργειες, τα συγκεκριµένα προϊόντα τα χρησι-
µοποιεί για ζωοτροφές, για το ζωικό κεφάλαιο το οποίο έχει.
Δηλαδή, αυτή τη στιγµή αυτές οι οικογένειες είναι µε µηδενικό
εισόδηµα. 

Εγώ θα επικαλεστώ την ευαισθησία σας απέναντι στους κτη-
νοτρόφους, όπως επανειληµµένα έχετε πει εδώ στη Βουλή. Να
δώσετε το 80% αυτής της προκαταβολής, ει δυνατόν από χθες,
αν και τώρα είναι ήδη πολύ αργά! Γιατί πού θα βρουν αυτοί οι
κτηνοτρόφοι τώρα τις ζωοτροφές που χρειάζονται για να ετοι-
µαστούν, ούτως ώστε να αντικαταστήσουν το ζωικό τους κεφά-
λαιο;

Καταλαβαίνετε; Υπάρχει πρόβληµα επιβίωσης για τους συγκε-
κριµένους κτηνοτρόφους. Δεν έχετε κάνει τίποτα απολύτως,
όπως να αναστείλετε τις ασφαλιστικές τους εισφορές, να κάνετε
ακατάσχετους τους λογαριασµούς τους. Μπαίνουν οι ενιαίες ευ-
ρωπαϊκές ενισχύσεις, είτε για το βόειο κρέας είτε οι εξισωτικές,
και τις κατάσχουν οι τράπεζες. 

Είναι δυνατόν να αφήνουµε στη µοίρα τους τούς συγκεκριµέ-
νους κτηνοτρόφους, να τους αφήνουµε στην απόλυτη αδιαφο-
ρία, όταν ακούσαµε άλλα από τον Αναπληρωτή Υπουργό εδώ
πριν από δύο µήνες; Και σήµερα µε έκπληξη βλέπω ότι περιµέ-
νουµε να τεκµηριωθεί σε όλη την Ελλάδα η αποζηµίωση. 

Πραγµατικά, θα πρέπει να το δείτε άµεσα και µε πολύ µεγάλη
ευαισθησία το συγκεκριµένο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αποστόλου,
έχετε τον λόγο και πάλι. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, σας είπα ότι έχουµε το συγ-
κεκριµένο ποσό στη διάθεσή µας. Είναι 5,51 εκατοµµύρια ευρώ.
Από αυτά 2,37 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν τους βοοτρόφους
των Σερρών. Είναι ένα θέµα το οποίο εντός ηµερών τακτοποιεί-
ται. Δεν µπορούσαµε να κάνουµε κάτι διαφορετικό. 

Είναι λογικό εσείς να ενδιαφέρεστε για τους βοοτρόφους των
Σερρών. Όµως, εµείς έχουµε τη συνολική εικόνα των βοοτρόφων
σε όλη την Ελλάδα και έχουµε ιδιαίτερα την εικόνα της οζώδους
δερµατίτιδας. 

Γιατί, αυτά που θα σας πω, νοµίζω ενδιαφέρουν περισσότερο
τους βοοτρόφους, όχι ότι δεν έχουν την ανάγκη των συγκεκρι-
µενών χρηµάτων. Το ότι θα αντιµετωπιστεί από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα, από εδώ και πέρα, το σύνολο των αναγκών σε εµβόλια,
σε όλες τις περιπτώσεις που έχουµε µονάδες, είναι πάρα πολύ
σηµαντικό, διότι είχαµε κι εκεί ένα µεγάλο πρόβληµα. Θα προ-
χωρήσουµε, δηλαδή, στον προληπτικό εµβολιασµό όλων και βε-
βαίως, µε τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, θα τροποποιηθεί η νοµοθεσία, ώστε να ρυθµιστούν θέ-
µατα κατανάλωσης και εµπορίας κρέατος και γάλατος που προ-
έρχεται από τις προσβεβληµένες περιοχές. Για παράδειγµα, σε
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θέµατα που αφορούν την ολική θανάτωση ζώων όπου είχαµε κτη-
νοτροφικές εκµεταλλεύσεις, εφόσον υπήρχε στη συγκεκριµένη
περίπτωση εµβολιακή κάλυψη, θα έχουν άλλη αντιµετώπιση. Δεν
θα οδηγούνται σε θανάτωση. Είναι θέµα ηµερών να εκδοθεί σχε-
τική οδηγία από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα, λοιπόν, ζητήµατα ουσιαστικά, που τους οδηγούσαν σε
εξαφανισµό, αρχίζουµε να τα προσεγγίζουµε, έχοντας, βεβαίως,
µπροστά µας και µία δύσκολη πραγµατικότητα, µια δύσκολη δη-
µοσιονοµική κατάσταση. Εξαντλούµε όλες τις δυνατότητες εκ-
µαίευσης πόρων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, βεβαίως,
λαµβάνοντάς υπ’ όψιν και τις δηµοσιονοµικές συνθήκες που
υπάρχουν στη χώρα µας. 

Για εµάς, ο αγροτικός τοµέας, ιδιαίτερα η κτηνοτροφία και το
έχουµε αποδείξει –πάρτε για παράδειγµα ότι προχθές καταθέ-
σαµε την πρότασή µας για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις, διπλα-
σιάσαµε, τριπλασιάσαµε τα ποσά που αφορούν την κτηνοτροφία,
την αιγοτροφία, την βοοτροφία- είναι ο κλάδος τον οποίο πρέπει
να στηρίξουµε, µπορεί να προσφέρει πολλά σε αυτά που συζη-
τάµε για παραγωγική ανασυγκρότηση. 

Δείτε το µεγάλο σηµερινό επίτευγµα. Σας το λέω, κύριε συνά-
δελφε. Ρεκόρ εξαγωγών στα τρόφιµα για την Ελλάδα το 2016.
Άρα, λοιπόν, το ότι προσπαθούµε να έχουµε µια ποιοτική γεωρ-
γία, µε ποιότητα, µε γεωγραφικές ενδείξεις, φέρνει το αποτέλε-
σµά του και δίνουµε µάχες γι’ αυτά.

Άρα, λοιπόν, κατανοώ την ανησυχία σας. Κατανοήστε κι εσείς
τις µεγάλες µάχες που δίνουµε για τον χώρο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Για το συγκεκριµένο; Γιατί µέχρι τότε θα
πεθάνουν οι κτηνοτρόφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στην
όγδοη µε αριθµό 106/17-10-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωρ-
γίου-Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ανάγκη ανασχεδιασµού
των δροµολογίων της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για την κάλυψη της Πελοπον-
νήσου.

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. Χρυσοβελώνη.  
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Ευχαριστώ και την Υπουργό για την παρουσία της.
Το 2010, όταν η Ελλάδα βρέθηκε να εγκαταλείπει την εποχή

των ελλειµµάτων και των δανεισµών, οι πρώτοι που τιµωρήθηκαν
µε τα ελλείµµατα του σιδηροδροµικού δικτύου ήταν οι κάτοικοι
της Πελοποννήσου. Το µόνο δίκτυο του οποίου ανεστάλη η λει-
τουργία ήταν της Πελοποννήσου. Έκτοτε, τελεί εν αναστολή λει-
τουργίας. 

Παράλληλα, δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν οι κάτοικοι, κυ-
ρίως για τις καθυστερήσεις στα έργα παραχώρησης. Είναι γνω-
στές οι καθυστερήσεις που αφορούν τον άξονα Κόρινθος-Πάτρα,
Πάτρα-Πύργος, τα συζητάµε και στη Βουλή τακτικά αυτά, και το
µόνο που βλέπουµε είναι συµβάσεις επιτάχυνσης για επιτάχυνση,
υποτίθεται, της ολοκλήρωσης. 

Ανεξάρτητα, όµως, από αυτό, σήµερα µεταβάλλεται το σιδη-
ροδροµικό τοπίο της χώρας διότι, ήδη, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που έχει
το µεταφορικό και το επιβατηγό έργο ιδιωτικοποιείται. 

Αντίστοιχα, το ελληνικό κράτος, συνεχίζοντας την τακτική των
προηγουµένων ετών, ενισχύει από το 2011 το σιδηροδροµικό
έργο, για τα ελλείµµατα, τα υποτιθέµενα, σε ορισµένες ίσως
γραµµές. Και παράλληλα, δεν ενδιαφέρεται για να χρησιµοποι-
ηθεί και πάλι η γραµµή Πελοποννήσου για την εξυπηρέτηση των
κατοίκων. Μένουν, λοιπόν, µη ανταγωνιστικές οι εθνικές οδοί πα-
ραχώρησης.

Υπάρχουν άνθρωποι που ζουν στη δυτική πλευρά της Πελο-
ποννήσου και δεν είναι σε θέση να χρησιµοποιήσουν –και ιδιαί-
τερα αναφέροµαι σε ηλικιωµένους και νέους- το κόστος των
αυτοκινητοδρόµων. Και βρισκόµαστε ήδη στο έκτο έτος αναστο-
λής λειτουργίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω αµέσως και θα τα πω στη δευτερολογία µου,
κύριε Πρόεδρε.

Ο νόµος προβλέπει αφ’ ενός µεν την ενίσχυση των δροµολο-

γίων, αφ’ ετέρου παρέχει το δικαίωµα στον Υπουργό Υποδοµών
–σύµφωνα µε σύµβαση παραχώρησης δηµόσιας υπηρεσίας που
έχει υπογραφεί- κάθε Οκτώβρη να ανασχεδιάζει, είτε σε συνερ-
γασία µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είτε παίρνοντας την πρωτοβουλία, τα
λειτουργούντα δροµολόγια. 

Ζητούµε, λοιπόν, να κάνει χρήση ο Υπουργός του δικαιώµατος
του άρθρου 14 της σύµβασης παροχής δηµόσιας υπηρεσίας και
να αναθεωρήσει τα δροµολόγια και να εντάξει -και εν όψει της
ιδιωτικοποίησης της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η οποία θα εξακολουθήσει να
λαµβάνει τα 50 εκατοµµύρια ευρώ ενίσχυση για την εκτέλεση
δροµολογίων- και δροµολόγια της Πελοποννήσου ούτως ώστε
να εξυπηρετηθούν οι κάτοικοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Καρρά.
Τον λόγο έχει η κ. Χρυσοβελώνη.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Μεταφορών, Υπο-

δοµών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτησή σας, γιατί εδώ

δίνεται η ευκαιρία να πούµε κάποια πολύ σηµαντικά πράγµατα
για την Πελοπόννησο που σας ενδιαφέρει.

Πριν, όµως, σας απαντήσω επί των συγκεκριµένων ερωτηµά-
των που διαλαµβάνετε στην ερώτησή σας, θα ήθελα να ανα-
φερθώ στα δεδοµένα εκείνα τα οποία υπήρχαν στον ελληνικό
σιδηρόδροµο κατά τη στιγµή που αναλάβαµε τα καθήκοντά µας
ως Κυβέρνηση, πολλά από τα οποία συνεχίζουν να υπάρχουν
ακόµα και τώρα, διότι –όπως πολύ καλά καταλαβαίνετε- η κατά-
σταση αυτή δεν είναι δυνατόν να αντιστραφεί από τη µία στιγµή
στην άλλη.

Ανάµεσα, λοιπόν, στις µνηµονιακές δεσµεύσεις της χώρας
ήταν και η αναδιάρθρωση του σιδηροδροµικού τοµέα. Με τον
ν.3891/2010 –ο οποίος ξεκίνησε µεν προς εξυγίανση του σιδη-
ροδροµικού τοπίου, στην πραγµατικότητα όµως κατέληξε να εν-
σωµατώσει το µνηµόνιο- αποφασίστηκε η αναδιάρθρωση του
σιδηροδροµικού συστήµατος µε τη ρύθµιση του ζητήµατος των
συσσωρευµένων χρεών και την αναθεώρηση των ζηµιογόνων
δραστηριοτήτων.

Όλα τα παραπάνω, δυστυχώς, είναι τα αδιαµφισβήτητα απο-
τελέσµατα µιας κακής πολιτικής που ακολούθησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση και στο κοµµάτι των µεταφορών. Από την
εφαρµογή, λοιπόν, του νόµου αυτού, θύµα υπήρξε ο σιδηρόδρο-
µος, όπως και εσείς αναφέρατε στην πρωτολογία σας. Πολλές
σιδηροδροµικές γραµµές παρέµειναν απολύτως ανενεργές. Δεν
υπήρξε αναβάθµιση του σιδηροδροµικού δικτύου. Υπήρξε έλ-
λειψη τροχαίου υλικού µε ταυτόχρονη απαξίωση του υφιστάµε-
νου και δραστική αποµείωση της αξίας του. 

Σε αυτό, δυστυχώς, το περιβάλλον που δηµιουργήθηκε,
επλήγη, κύριε Βουλευτά, από κάθε άποψη και το σιδηροδροµικό
δίκτυο της Πελοποννήσου. Τρανταχτό παράδειγµα –θα ήθελα να
αναφέρω- αποτελεί η γραµµή Κόρινθος-Ναύπλιο, για την οποία
είχε δαπανηθεί στο παρελθόν το ποσό των 80 εκατοµµυρίων
ευρώ, η οποία λειτούργησε λιγότερο από ένα χρόνο και τελικά
απαξιώθηκε τελείως.

Υπό αυτές τις συνθήκες καταλαβαίνετε, κύριε Βουλευτά, ότι
δεν είχαµε πάρα πολλά περιθώρια για ελιγµούς. Παρ’ όλα αυτά
και επειδή αναφέρεστε στην ερώτησή σας στη σύµβαση παρο-
χής δηµόσιας σιδηροδροµικής υπηρεσίας µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», να σας θυµίσω κατ’ αρχάς –γιατί
όλα έχουν τη σηµασία τους- ότι η σύµβαση αυτή υπογράφηκε
µεν το 2015 επί δικής µας Κυβερνήσεως, πλην όµως το κείµενο
της αυτό είχε συµφωνηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση και
δεν υπήρχαν ουσιαστικές δυνατότητες και περιθώρια τροποποί-
ησης.

Όµως, κύριε Βουλευτά δεν επενδύουµε τόσο στην ενεργοποί-
ηση του άρθρου 14 παράγραφος 6 της συγκεκριµένης συµβά-
σεως, που -όπως θα γνωρίζετε- προβλέπει τον µονοµερή καθο-
ρισµό δροµολογίων έστω και αν αυτά είναι ζηµιογόνα, γιατί πολλές
φορές αυτό δεν µπορεί να εφαρµοστεί για τον λόγο ότι η σιδηρο-
δροµική γραµµή είναι επιβαρυµένη αλλά και για λόγους ασφά-
λειας, όπως συµβαίνει και στην Πελοπόννησο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Υφυπουργού)
Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Επενδύουµε, όµως, σε µία εκ βάθρων αλλαγή των παρεχοµέ-

νων υπηρεσιών προς το επιβατικό κοινό και στην ανάδειξη, βε-
βαίως, των εµπορευµατικών µεταφορών. 

Θα γνωρίζετε ασφαλώς ότι πριν από λίγους µήνες ψηφίστηκε
ο ν.4408/2016 για τη δηµιουργία του ενιαίου ευρωπαϊκού σιδη-
ροδροµικού χώρου που σηµατοδοτεί ακριβώς αυτή την αλλαγή
την οποία επιδιώκει να επιτύχει η Κυβέρνηση, δεδοµένου ότι συγ-
κεκριµένες γραµµές –ανάµεσα στις οποίες είναι και η επίµαχη
της Πελοποννήσου- έχουν εξαιρεθεί από το διευρωπαϊκό δίκτυο.

Και αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι παρέχεται, πλέον, η δυνατό-
τητα στον διαχειριστή της υποδοµής να συµµετέχει σε συγκεκρι-
µένες περιφερειακές πρωτοβουλίες τις οποίες και θα αναπτύξω
στο δεύτερο κοµµάτι της τοποθέτησής µου και νοµίζω ότι έτσι
θα σας δώσω επαρκή απάντηση και στα δύο ερωτήµατα. Απλώς
η ανάπτυξη την οποία έκανα ήταν αναγκαία να γίνει έτσι ώστε να
γίνει αντιληπτό το τι παρέλαβε αυτή η Κυβέρνηση και το τι σχε-
διάζει να πράξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Καρράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς κατάσταση γραµµής. Η κατάσταση γραµµής, όπως
βεβαιώνεται σε απάντηση της Διεύθυνσης Κυκλοφορίας ΟΣΕ, µε
ηµεροµηνία 22-1-2016, και την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά
-είναι επί του κοινοβουλευτικού ελέγχου, κυρία Υπουργέ, και θα
έχετε υπ’ όψιν σας- αναφέρει ότι η κατάσταση γραµµής, έστω
και αν είναι µετρική, δηλαδή, παλαιού τύπου, η σιδηροδροµική
γραµµή είναι κατάλληλη και είναι ενεργό δίκτυο. Διαβάζω επί
λέξει: «Η σιδηροδροµική γραµµή µετρικού εύρους Κόρινθος-
Μύλοι-Καλαµάτα είχε ανακαινιστεί» –µιλάει γι’ αυτήν τη γραµµή-
«και βρίσκεται σε καθεστώς προσωρινής λειτουργίας, αλλά έχει
χαρακτηριστεί το δίκτυο της Πελοποννήσου ως ενεργό». Είναι
απάντηση στον κοινοβουλευτικό έλεγχο στις 22-1-2016.

Δεύτερο ζήτηµα το οποίο µε απασχολεί: Ανεξάρτητα από το
ζήτηµα του ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού χώρου, που αναφερ-
θήκατε, κυρία Υπουργέ, θέλω να θυµίσω ότι η νότια Πελοπόννη-
σος είναι και το νοτιότερο κοµµάτι του ευρωπαϊκού χώρου και
δεν εξυπηρετείται από τον σιδηρόδροµο. Τουλάχιστον τελειώστε
τα έργα υποδοµής, τις παραχωρήσεις.

Τρίτο ζήτηµα που θέλω να θίξω: Ο όρος της σύµβασης παρο-
χής δηµόσιας υπηρεσίας –το δέχεστε και εσείς- παρέχει στον
Υπουργό την εξουσία να ενεργοποιήσει. Τι ζήτησα, λοιπόν, µε
την ερώτησή µου; Να επανασχεδιάσετε τα δροµολόγια. Σήµερα
βρίσκεται σε διαδικασία ιδιωτικοποίησης η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και µπο-
ρεί να της επιβληθεί. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι το µεν δίκτυο είναι καλό, αλλά φέρατε
προχθές και ψηφίστηκε και µία άλλη διάταξη για την οποία ατε-
λώς δεν µας φέρατε τη σύµβαση και κυρώσαµε νοµοθετικά το
δικαίωµα να συµψηφίζει η ιταλική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», πλέον, τα έργα
συντήρησης που κάνει στο τροχαίο υλικό, κυρία Υπουργέ, µε τα
µισθώµατα τα οποία θα καταβάλλει στη «ΓΑΙΑΟΣΕ». 

Δηλαδή, τα κίνητρα υπάρχουν και δεν τίθεται το θέµα των 700
εκατοµµυρίων για το οποίο υπαινιχθήκατε τις επιστροφές προς
την Ευρωπαϊκή Ένωση, για τον λόγο ότι εφόσον ιδιωτικοποιείται
η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είναι δεδοµένη η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να τα διαγράψει. Συνεπώς, µε την ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» λειτουργεί πλήρως η αρµοδιότητα του Υπουργείου να
επιβάλει στον νέο φορέα την κυκλοφορία και στην Πελοπόννησο. 

Για να συνοψίσω, αποδεικνύεται ότι η κατάσταση της γραµµής
είναι καλή, αποδεικνύεται ότι υπάρχει η δυνατότητα, αν το τρο-
χαίο υλικό που θα χρησιµοποιηθεί έχει κάποια ανάγκη συντήρη-
σης έχει αναλάβει η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ο νέος ιδιοκτήτης, µε
κόστος του ελληνικού κράτους αφού θα συµψηφίζεται προς τα
µισθώµατα, να το συντηρεί και να είναι λειτουργικό. Εποµένως,
εκείνα στα οποία αναφερθήκατε στο 2010 µπορεί να ίσχυαν, στο
2016, όµως, τα δεδοµένα έχουν µεταβληθεί. 

Θέλω να πω το εξής: Η Πελοπόννησος είναι ένα ζωντανό κοµ-
µάτι του ελληνικού χώρου. Να µην εξακολουθήσει να καταδικά-
ζεται σε δυσκολία µετακίνησης, και για έναν πρόσθετο λόγο.

Αυτήν τη στιγµή έχουµε εκατόµβες θυµάτων ιδιαίτερα στο κοµ-
µάτι Πάτρα-Πύργος. Το τρένο είναι ασφαλές, όσο και αν ανα-
φερθήκατε ότι δεν είναι ασφαλές, φαίνεται από τα στοιχεία τα
οποία θα καταθέσω. 

Και έχω καταθέσει και µία αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Δώ-
σατε το δικαίωµα -προηγουµένως το κράτος το είχε δώσει στην
κρατική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και τώρα το δώσατε στην ιδιωτική «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ»- να συµψηφίζει µε µισθώµατα. Δηλαδή, η νέα «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» δεν θα έχει καν δικό της τροχαίο υλικό, παραχωρούµε
και αυτό ακόµα, και θα δίνει ένα µίσθωµα. Αλλά µίσθωµα ποτέ
δεν θα δώσει διότι στα µισθώµατα θα χρεώνει τα κόστη συντή-
ρησης, τα οποία δεν γνωρίζουµε πόσα θα είναι.

Φέρατε διάταξη νόµου, ψηφίστηκε στις 27-9-2016, αλλά τις
υποκρυπτόµενες συµβάσεις που αποδεικνύουν ποιο είναι το µέ-
γεθος οικονοµικής αποτίµησης και των υποχρεώσεων που έχει
αναλάβει το δηµόσιο και ποιο είναι το µίσθωµα, δεν το φέρατε
στη Βουλή και αναµένω την κατάθεση των εγγράφων.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς σας ευ-
χαριστούµε, κύριε Καρρά.

Προτού δώσω τον λόγο στην Υφυπουργό κ. Χρυσοβελώνη, γί-
νεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα Εργαστήρι Δηµοκρατίας που ορ-
γανώνει τo Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθή-
τριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο
Αργυρούπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη, για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ (Υφυπουργός Μεταφορών, Υπο-
δοµών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή.
Απλώς θα πρέπει να ξέρετε το εξής, ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν
σχεδιάζει και δεν ενδιαφέρεται να κάνει «µπαλώµατα», ακόµη και
στο κοµµάτι του σιδηροδρόµου. Μας ενδιαφέρει να δώσουµε ου-
σιαστικές λύσεις και εν προκειµένω στην Πελοπόννησο να δώ-
σουµε νέα πνοή στον σιδηρόδροµο, λαµβάνοντας πάντοτε υπ’
όψιν  ότι βρισκόµαστε σε ένα περιβάλλον οικονοµικής ασφυξίας
και βεβαίως ότι υπάρχουν και ελλείψεις προσωπικού.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, να σας επισηµάνω τα εξής: Ένα µε-
γάλο τµήµα του δικτύου της Πελοποννήσου συµπεριλαµβάνεται
στα προτεινόµενα έργα για υλοποίηση στο πλαίσιο του «πακέτου
Γιούνκερ». Ασφαλώς αυτό θα το γνωρίζετε. Το έργο αυτό, λοι-
πόν, αφορά στη µετατροπή από µετρικού σε κανονικού εύρους
γραµµή και την αναβάθµιση της υφιστάµενης µονής σιδηροδρο-
µικής γραµµής στα αντίστοιχα τµήµατα Πάτρα-Πύργος-Αλφειός-
Κυπαρισσία- Καλαµάτα.

Για το έργο αυτό το οποίο θα γνωρίζετε, επίσης, ότι συνδέει
γειτονικές χώρες βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη σχετική µελέτη βιω-
σιµότητας, σκοπιµότητας, η οποία θα έχει ολοκληρωθεί τον Απρί-
λιο του 2017. 

Πιο ψηλά, όµως, στην ατζέντα του Υπουργείου είναι η προ-
ώθηση του τουριστικού σιδηροδρόµου της Περιφέρειας της Πε-
λοποννήσου.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, έχει αποφασιστεί η πιλοτική επαναλει-
τουργία του σιδηροδρόµου της Πελοποννήσου, µε τουριστικό
και µεταφορικό χαρακτήρα, ένα σχέδιο το οποίο τυγχάνει της
πάρα πολύ µεγάλης υποστήριξης του Υπουργού Υποδοµών κ.
Σπίρτζη, της δικής µου, αλλά και της Αναπληρώτριας Υπουργού
Τουρισµού κ. Κουντουρά.

Είναι ένα έργο πρόκληση που θα δώσει πραγµατικά πάρα πολύ
µεγάλη ώθηση στον σιδηρόδροµο στην Πελοπόννησο. Ενδει-
κτικά παραδείγµατα αναφέρω. Κατάκολο-Ολυµπία, Οδοντωτός
Καλαβρύτων-Διακοφτού, Κόρινθος-Μυκήνες-Άργος-Ναύπλιο,
Αθήνα-Ισθµός-Λουτράκι και άλλα.
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Ήδη, λοιπόν, σήµερα –και θεωρώ ότι είναι µία ευτυχής συγκυ-
ρία που συζητείται η συγκεκριµένη ερώτηση εδώ- αλλά και αύριο
πραγµατοποιείται στη Ζυρίχη της Ελβετίας σχετική ηµερίδα, η
οποία έχει ως θέµα «Τουρισµός, τρένα και περιφερειακή ανά-
πτυξη» κι η οποία στοχεύει στην αξιοποίηση του υφιστάµενου σι-
δηροδροµικού δικτύου για τουριστικούς σκοπούς και εν γένει για
µεταφορικούς σκοπούς.

Στο συµπόσιο αυτό, το οποίο θα διεξαχθεί, θα παρουσιαστούν
υλοποιηµένα παραδείγµατα από την διεθνή εµπειρία σιδηροδρο-
µικών διαδροµών ενταγµένων στο παγκόσµιο δίκτυο της πολιτι-
στικής κληρονοµιάς της UNESCO και θα διερευνηθεί αντίστοιχη
δυνατότητα ένταξης του σιδηροδροµικού δικτύου της Πελοπον-
νήσου στο δίκτυο πολιτιστικής κληρονοµιάς της UNESCO.

Σε αυτό το συµπόσιο συµµετέχουν στελέχη και εκπρόσωποι
από τον ΟΣΕ, από τη «ΓΑΙΑΟΣΕ», καθώς επίσης και µία πολυπλη-
θής αντιπροσωπεία από την Περιφέρεια της Πελοποννήσου.

Αν µη τι άλλο, λοιπόν, βλέπετε κύριε Βουλευτά, ότι µέσα σε
ένα κλίµα το οποίο είναι δύσκολο, σε µία οικονοµική κατάσταση
εξαιρετικά ασφυκτική, από την πλευρά της Κυβέρνησης υπάρχει
σχεδιασµός στον τοµέα του σιδηροδρόµου, στον οποίο σχεδια-
σµό ασφαλώς και εντάσσεται η Πελοπόννησος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Θα συζητηθεί τώρα η ένατη µε αριθµό 56/10-10-2016 επίκαιρη
ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσσου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
έλλειψη διδακτικού προσωπικού στο ΤΕΙ Αθήνας.

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αναγνωστοπού-
λου.

Ο κ. Τάσσος έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το χειµερινό ακαδηµαϊκό εξάµηνο ξεκίνησε στο ΤΕΙ Αθήνας µε

ελλείψεις σε διδάσκοντες, αφού δεν είναι δυνατόν -τουλάχιστον
προς το παρόν- η πρόσληψη των εκτάκτων συµβασιούχων επι-
στηµονικών και εργαστηριακών συνεργατών που καλύπτουν πε-
ρισσότερες από τις µισές ώρες διδασκαλίας, ιδιαίτερα στα
εργαστηριακά µαθήµατα.

Οι ανάγκες αυτές συνεχώς αυξάνονται, αφού διαρκώς συντα-
ξιοδοτούνται µόνιµοι καθηγητές και δεν γίνονται προσλήψεις
νέων. Είναι γνωστό, βέβαια, ότι υπάρχουν δραστικές µειώσεις
στα κονδύλια από τον τακτικό προϋπολογισµό, όχι µόνο στο ΤΕΙ
Αθηνών αλλά και σε όλα τα ΤΕΙ και τα ΑΕΙ της χώρας, και οι αµοι-
βές των εκτάκτων συνεργατών, που καλύπτονται, είναι µόλις
τριάντα εννέα για την ακαδηµαϊκή χρονιά 2016-2017 και η πλη-
ρωµή τους θα γίνει από τα ισχνά αποθέµατα του ΤΕΙ Αθήνας. Για
αυτόν τον λόγο οι ώρες διδασκαλίας, που ανατίθενται σε έκτα-
κτους συνεργάτες, έχουν µειωθεί αισθητά, περίπου 40% µε 50%,
την τελευταία πενταετία. Η µείωση αυτή οδηγεί σε κάθετη υπο-
βάθµιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας, διότι, ενώ οι ανάγκες σε
πολλές περιπτώσεις είναι αυξηµένες, αυτές αποκρύπτονται µέσω
της δηµιουργίας υπεράριθµων εργαστηριακών οµάδων -τριάντα,
σαράντα, πενήντα έως και εκατό ατόµων- µε έναν µόνον διδά-
σκοντα. Εξάλλου, λόγω της έλλειψης διδάσκοντα πολλά µαθή-
µατα και εργαστήρια έχουν καταργηθεί στα νέα προγράµµατα
σπουδών. 

Επιπλέον, δεν έχει ληφθεί καµµία µέριµνα από το Υπουργείο
Παιδείας, ώστε να έχουν υπογραφεί οι συµβάσεις των έκτακτων
έγκαιρα και να µπορούν να διδάξουν αµέσως µε την έναρξη του
ακαδηµαϊκού έτους. Η καθυστέρηση των αναθέσεων στους έκτα-
κτους συνεργάτες θα εµποδίσει την έγκαιρη έναρξη πολλών µα-
θηµάτων, ιδιαίτερα εργαστηριακών, για περισσότερο από έναν
µήνα, µε αποτέλεσµα είτε τη συµπίεση των µαθηµάτων, είτε την
παράταση του ακαδηµαϊκού έτους, είτε και την κατάργηση ολό-
κληρων εργαστηριακών µαθηµάτων. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ: 
Τι προτίθεστε να κάνετε, ώστε, πρώτον, να προσληφθεί άµεσα

το διδακτικό προσωπικό στο ΤΕΙ Αθήνας, αλλά και σε όλα τα ΤΕΙ
και ΑΕΙ της χώρας, µε µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας, για
να καλυφθούν τεράστιες ανάγκες διδασκαλίας και έρευνας των
ιδρυµάτων; Και δεύτερον, να υπογραφούν άµεσα οι συµβάσεις

των έκτακτων διδασκόντων, που εκκρεµούν, να διασφαλιστεί η
πλήρης κάλυψη του κάθε προγράµµατος σπουδών σε διδακτικό
προσωπικό, να πραγµατοποιηθούν µε τους προβλεπόµενους
όρους ασφάλειας και υγιεινής όλα τα εργαστήρια, να µη µείνει
κανένας σπουδαστής εκτός εργαστηριακού µαθήµατος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, µάλλον δεν είσαστε πολύ καλά πληροφο-
ρηµένος. Κατ’ αρχάς, για τη διαδικασία πρόσληψης των εργα-
στηριακών και επιστηµονικών συνεργατών στα ΤΕΙ έχει ήδη
υπογραφεί από τις 5/10, µε βάση την πράξη υπουργικού συµβου-
λίου, η κατανοµή των πιστώσεων στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
οπότε είναι θέµα των υπηρεσιών των ιδρυµάτων πότε θα ολοκλη-
ρώσουν τις διαδικασίες για υπογραφή µε τους ενδιαφερόµενους.
Τα περισσότερα εκπαιδευτικά ιδρύµατα έχουν προχωρήσει στην
πρόσληψη αυτού του προσωπικού και εδώ και ένα δεκαήµερο
έχουν µπει και έχουν αρχίσει να διδάσκουν. Όπου δεν υπάρχουν,
αυτό δεν είναι ευθύνη της πολιτείας, αλλά πρέπει να επιταχύνουν
τους ρυθµούς τα ίδια τα ιδρύµατα. 

Δεύτερο σηµείο. Για πρώτη φορά φέτος αυτές οι εξαιρετικά
χρονοβόρες διαδικασίες για την έκδοση πράξης υπουργικού
συµβουλίου ξεκίνησαν από τον Ιούνιο και έχει ήδη υπογραφεί,
όπως σας είπα. Υπήρξε η µεγαλύτερη δυνατή µέριµνα και για
πρώτη φορά µετά από τριάντα χρόνια έχουµε τόσο έγκυρη
πρόσληψη του έκτακτου προσωπικού. Θα έλεγα ότι, όπως φά-
νηκε και στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
ήταν η πολιτική γενικώς του Υπουργείου να ξεκινήσουν όλες οι
βαθµίδες της εκπαίδευσης κανονικά. 

Όσον αφορά τώρα τον αριθµό των θέσεων εκτάκτων, ήδη από
το ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016 έχει σταµατήσει ο κατήφορος,
που όντως ήταν µεγάλος από το 2010 έως το 2014. Για να είµαι,
λοιπόν, πιο συγκεκριµένη, από το 2015-2016 όσες θέσεις-πιστώ-
σεις ζητήθηκαν για διάθεση από ταµειακά υπόλοιπα εγκρίθηκαν
και για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, κρατήθηκαν στο ίδιο επί-
πεδο. 

Από τις εξακόσιες σαράντα επτά, λοιπόν, θέσεις-πιστώσεις, οι
διακόσιες κατανεµήθηκαν στο ΤΕΙ Αθήνας. 

Όσον αφορά τώρα τη χρήση διαθέσιµων, επειδή λέτε «γιατί να
γίνεται από διαθέσιµα;», έχω να πω το εξής: Εάν τα διαθέσιµα
δεν διατεθούν σε δύσκολους καιρούς, τότε πότε θα διατεθούν;
Και ξέρετε, τα διαθέσιµα είναι δηµόσιο χρήµα, επίσης. Δεν είναι
ένα χρήµα που έρχεται από αλλού.

Τώρα, σε ό,τι αφορά την πρόσληψη µόνιµου εκπαιδευτικού
προσωπικού, εδώ πραγµατικά είναι άδικο αυτό που λέτε. Εκτός
από κινδυνολογία ή καταστροφολογία είναι άδικο, γιατί αυτή η
Κυβέρνηση έδωσε πραγµατική ανάσα ζωής στα ανώτατα ιδρύ-
µατα, προχωρώντας σε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού σε όλα
τα ανώτατα ιδρύµατα, καλύπτοντας χίλιες θέσεις µέσα σε ένα
εξάµηνο. 

Οι πρώτες πεντακόσιες θέσεις δόθηκαν τον Απρίλιο και η δεύ-
τερη δόση ήταν πριν λίγες µέρες, εκ των οποίων στο ΤΕΙ Αθήνας
δόθηκαν δεκαέξι θέσεις τον Απρίλιο και είκοσι τρεις θέσεις τώρα.
Και να πω ότι το ΤΕΙ Αθήνας έχει την χαµηλότερη αναλογία ανά-
µεσα σε διδάσκοντες και διδασκόµενους. Και πάλι, σε αυτήν την
περίπτωση, δώσαµε όσες θέσεις θεωρούσαµε ότι έπρεπε να έχει
αυτό το ΤΕΙ για να µη χάσει αυτήν την καλή αναλογία που έχει
µεταξύ διδασκόντων και διδασκοµένων. Θα σας πω ότι, ειδικά
στο ΤΕΙ Αθήνας, από την πρώτη στη δεύτερη κατανοµή, αυξήθη-
καν οι θέσεις που πήρε κατά 44%. 

Για να µην φάω άλλο χρόνο, θα µιλήσω στην συνέχεια για τα
υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τάσσο,
έχετε τον λόγο και πάλι για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κυρία Υπουργέ, λέτε ότι προσλήφθηκαν
τόσα άτοµα όσα χρειάζονται για να εκτελούνται και τα εργαστή-
ρια και να γίνεται και η διδασκαλία στα µαθήµατα, µε τέτοιον
τρόπο ώστε να µην υπάρχουν τµήµατα τριάντα, σαράντα, πε-
νήντα έως και εκατό ατόµων. Αµφισβητείτε, εποµένως, ότι τα
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κονδύλια που διατίθενται από τον τακτικό προϋπολογισµό για τις
αµοιβές των εκτάκτων συνεργατών καλύπτουν, µόλις, τριάντα
εννιά θέσεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Απολύτως,
κύριε Τάσσο. Τα υπέγραψα εγώ µε τα χέρια µου και τα έχω εδώ
να σας τα δώσω.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστοπούλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ωραία.
Και εποµένως, λέτε και ισχυρίζεστε ότι αυτή τη στιγµή το προ-

σωπικό που υπάρχει -και το µόνιµο και το έκτακτο- είναι επαρκές
για να λειτουργεί το ΤΕΙ Αθήνας, αλλά και τα υπόλοιπα ΤΕΙ και
ΑΕΙ της χώρας, µε ικανοποιητικό τρόπο. Αυτό λέτε.

Εµείς το αµφισβητούµε αυτό, γιατί είναι γνωστό ότι αυτές οι
ελλείψεις υπάρχουν. Και είναι γνωστό, επίσης, ότι η πολιτική που
εφαρµόζεται και στον τοµέα της παιδείας αποβλέπει στη µείωση
της δαπάνης από τον τακτικό προϋπολογισµό, µόνο και µόνο για
να εξοικονοµηθούν πόροι για να πληρωθούν οι δανειστές και να
δοθούν επιδοτήσεις στο κεφάλαιο. Αυτή είναι η γενικότερη πο-
λιτική που ακολουθείτε και στον τοµέα της παιδείας, όπως και
στον τοµέα της υγείας.

Εµείς, λοιπόν, επαναλαµβάνουµε και επανερχόµαστε και λέµε
ότι θα πρέπει να προσληφθεί το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό,
ώστε να µπορούν να καλύπτονται όλες οι ανάγκες διδασκαλίας
και έρευνας των ιδρυµάτων και αυτό το µόνιµο προσωπικό δεν
υπάρχει σήµερα. Δεν υπάρχει σήµερα.

Όπως, επίσης, σε πολλές περιπτώσεις δεν καλύπτονται όλα
τα µαθήµατα. Αυτό που περιλαµβάνεται και στα προγράµµατα
σπουδών. Καταργούνται πολλά µαθήµατα και εργαστήρια.
Έχουν καταργηθεί ήδη, λόγω ακριβώς της έλλειψης του διδακτι-
κού και επιστηµονικού προσωπικού. 

Εποµένως, υπάρχουν ελλείψεις στην παιδεία και είναι µεγάλες
αυτές οι ελλείψεις. Κι εµείς λέµε ότι, στο πλαίσιο αυτής της πο-
λιτικής, δεν µπορούν να ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες, διότι
όπως σας είπα, ο στόχος της πολιτικής σας είναι να µειωθούν οι
δαπάνες και στην παιδεία και στην υγεία και στην πρόνοια, για
να εξοικονοµηθούν πόροι και να πληρωθούν –όπως προβλέπει
το µνηµόνιο, δηλαδή- οι δανειστές και να δοθούν επιδοτήσεις
στο κεφάλαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε συ-
νάδελφε, εσείς µπορεί να αµφισβητείτε και να λέτε ότι είναι
τριάντα εννιά, εγώ όµως έχω καταθέσει στα Πρακτικά το αντί-
στοιχο έγγραφο, είναι υπογεγραµµένες αυτές οι διακόσιες πι-
στώσεις για το ΤΕΙ Αθήνας και µπορείτε να δείτε και τις
υπόλοιπες πιστώσεις. Τώρα, αν το αµφισβητείτε, είναι δικό σας
θέµα, δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο.

Θέλω, όµως, να συνεχίσω, λέγοντας ότι ειδικά για το ΤΕΙ Αθή-
νας, στα τετρακόσια µέλη µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού
που έχουν τα ΤΕΙ Αθήνας, προστίθεται µόνιµο προσωπικό –επι-
µένω- δεκαέξι θέσεις µε την κατανοµή του Απριλίου, είκοσι τρεις
θέσεις µε την κατανοµή που έγινε πριν από λίγες µέρες συν εί-
κοσι µία θέσεις προσωποπαγείς, µόνιµες θέσεις εργαστηριακών
συνεργατών, σε εκτέλεση αµετάκλητης δικαστικής απόφασης, η
οποία είχε δηµοσιευθεί σε ΦΕΚ από τις 13 Οκτωβρίου 2016. 

Συγχρόνως, έχουν κατανεµηθεί για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-
2017 άλλες τρεις θέσεις -πιστώσεις για την πρόσληψη έκτακτου
εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικότερα ωροµίσθιων εκπαιδευ-
τικών µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου.
Αυτές οι θέσεις δεν επιβαρύνουν τα αποθεµατικά του ιδρύµατος,
αλλά πιστώνονται στον τακτικό προϋπολογισµό. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο, κύριε Τάσσο: Σύµφωνα µε τα στοι-
χεία που µας έστειλε το ΤΕΙ Αθήνας, µας διαβεβαίωσε ότι ο αριθ-
µός των φοιτητών στις εργαστηριακές οµάδες δεν ξεπερνάει
τους είκοσι πέντε φοιτητές. Μάλιστα, σε αρκετές περιπτώσεις,

αυτός ο αριθµός είναι µικρότερος των είκοσι φοιτητών. Μάλιστα,
αυτό είναι και σύµφωνα µε την απόφαση που έχει λάβει η Συνέ-
λευση του ΤΕΙ. 

Κοιτάξτε, κύριε Τάσσο, εµείς όχι µόνο δεν µειώσαµε τον προ-
ϋπολογισµό για την παιδεία -ενώ όπως ξέρουµε και είχε πει η
προηγούµενη Κυβέρνηση, ο προϋπολογισµός θα πήγαινε στο
1,8%-, αλλά ο προϋπολογισµός έµεινε ίδιος. Και ειδικά για τα
Ανώτατα Ιδρύµατα στο 2,8%, έχουµε µία µικρή –πολύ µικρή- αύ-
ξηση, άνοδο φέτος του προϋπολογισµού. 

Εγώ θα πω ένα πράγµα: Θαύµατα δεν γίνονται σε µία ηµέρα.
Έχει επέλθει µία καταστροφή από το 2010. Αυτό που προσπα-
θήσαµε να κάνουµε –και αυτό δεν µπορεί να το αµφισβητήσει
απολύτως κανείς, γιατί είναι πεπραγµένα, δεν είναι «θα κά-
νουµε»- είναι ότι προσπαθούµε µε νύχια και µε δόντια να δώ-
σουµε ανάσα στην εκπαίδευση. 

Το ότι έγιναν, λοιπόν, χίλιες προσλήψεις µέσα σε ένα εξάµηνο
µόνο µόνιµου προσωπικού –προκηρύχθηκαν, για να είµαι ακρι-
βής, χίλιες θέσεις µόνιµου προσωπικού µελών ΔΕΠ στα Ανώτατα
Ιδρύµατα- αυτό δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Το ότι στα ΤΕΙ δώ-
σαµε για έκτακτο ερευνητικό, εργαστηριακό προσωπικό τόσες
πιστώσεις –διακόσιες, για παράδειγµα στο ΤΕΙ Αθήνας- επίσης
δεν µπορεί να αµφισβητηθεί, γιατί είναι υπογεγραµµένα. Είναι
πράξεις υπουργικού συµβουλίου. Δεν είναι κάτι που λέω εγώ. Το
ότι αυτό για πρώτη φορά µετά από τριάντα χρόνια, όπως έγινε
στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, έγινε ήδη
από τις αρχές Οκτώβρη –ποτέ δεν έχει συµβεί αυτό-, γιατί µερι-
µνήσαµε όλο το καλοκαίρι, επειδή είναι διαδικασία χρονοβόρα,
ούτε αυτό µπορεί να αµφισβητηθεί. 

Συµφωνώ σε ένα πράγµα: Χρειάζονται µεγαλύτεροι προϋπο-
λογισµοί για την παιδεία και την υγεία. Αυτό δεν πρόκειται να το
αµφισβητήσω εγώ και δεν το έχει αµφισβητήσει και η Κυβέρ-
νηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Σειρά έχει τώρα η εντέκατη µε αριθµό 55/10-10-2016 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτής Αχαΐας της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώ-
ρου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στο Ελληνικό
Ανοιχτό Πανεπιστήµιο. 

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η κατάσταση στο Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπι-

στήµιο είναι αρκετά κρίσιµη. Εποµένως, θα µου επιτρέψετε να
προσπεράσω τις ευχαριστίες για την εδώ παρουσία σας σήµερα
και να συζητήσουµε τα κρίσιµα προβλήµατα. Πρέπει να σας πω,
επίσης, ότι υπάρχει πάρα πολύς κόσµος, φοιτητές και καθηγητές
του ΕΑΠ και ΣΕΠ, που παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση. 

Ξεκινάω από το βασικό: Το πρώτο πρόβληµα, κυρία Υπουργέ,
έχει να κάνει µε τους ΣΕΠ πλήρους απασχόλησης. Βγήκε προς
το τέλος του καλοκαιριού µία πρόσκληση ενδιαφέροντος από
την πλευρά της διοικούσας επιτροπής, όπου είχε συγκεκριµένες
προϋποθέσεις για συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου. Μά-
λιστα, εσείς η ίδια εδώ είχατε πει ότι πλέον καταργούνται τα
«µπλοκάκια» και θα πάµε σε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρό-
νου. 

Το πρόβληµα είναι ότι κάτι τέτοιο δεν έγινε και παρά το γεγο-
νός ότι πάρα πολλοί από τους υποψηφίους προσπάθησαν να επι-
κοινωνήσουν µέσω αλληλογραφίας µε τον πρόεδρο της
διοικούσας επιτροπής, από τις 7 µέχρι τις 17 Οκτωβρίου, κάτι τέ-
τοιο δεν έγινε δυνατό. 

Όχι µόνο δεν έχουµε συµβάσεις, αλλά έχουµε µπλοκάκια. Εί-
παµε πέρσι στους συγκεκριµένους υποψηφίους: «Κλείστε τα
µπλοκάκια» και φέτος τους υποχρεώσαµε να τα ξανανοίξουν τα
µπλοκάκια. Τους υποχρέωσε η διοικούσα επιτροπή η οποία,
όπως και το Υπουργείο, νοµίζει ότι κατήργησε τα µπλοκάκια
όπως καταργήσατε τον ΕΝΦΙΑ. Δηλαδή, επανέρχεται. 

Και επανέρχεται, κυρία Υπουργέ, και θα ήθελα να σας το το-
νίσω αυτό, µε προσλήψεις για τµήµατα των δεκαπέντε φοιτητών,
που έχουν αµοιβή 211 ευρώ το µήνα. Με τέτοιου είδους, αν θέ-
λετε, αµοιβές έχετε προσλάβει αυτή την ειδική κατηγορία. 
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Πάµε, λοιπόν, στην ειδική κατηγορία η οποία προσπαθεί να
βρει το δίκιο της και θα καταθέσω στα Πρακτικά µόνο και µόνο
για να ακουστεί, να το διαβάσετε κι εσείς, επιστολές που έχουν
στείλει και καταγγέλλουν συγκεκριµένα ζητήµατα διαφάνειας
επιλογής. Το πρώτο είναι ότι δεν υπάρχουν µπλοκάκια. Το δεύ-
τερο είναι ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε αδιαφανείς
διαδικασίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Θα καταθέσω, επίσης, στα Πρακτικά την πρόσκληση εκδήλω-

σης ενδιαφέροντος για έναν λόγο πάρα πολύ απλό, γιατί είναι
πρωτοφανές σε πανεπιστήµιο, σε νέα ακαδηµαϊκή µονάδα -είµα-
στε και οι δύο πανεπιστηµιακοί- να γίνεται πρόσκληση ενδιαφέ-
ροντος και λένε ότι θα καθορίσουν αργότερα τα κριτήρια
επιλογής. 

Μέχρι σήµερα, το ξέρετε πολύ καλά, κριτήρια επιλογής µε τα
οποία προσελήφθησαν αυτοί οι άνθρωποι, όπως και τα καθή-
κοντά τους, δεν έχουµε πουθενά. Μάθαµε ποιοι επελέγησαν και
µάλιστα µου κατήγγειλαν και το εξής γεγονός: Μία Κυριακή ένας
υποψήφιος έλαβε ένα τηλεφώνηµα ότι την άλλη µέρα είναι πλή-
ρους απασχόλησης. Το όνοµά του µέχρι σήµερα δεν έχει εµφα-
νιστεί πουθενά. Οι διαδικασίες µέσω των οποίων επελέγησαν
αυτά τα άτοµα πουθενά δεν έχουν εµφανιστεί.

Κλείνω εδώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου µε πολλά
άλλα προβλήµατα, γιατί πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, είναι ση-
µαντικά αυτά που ταλαιπωρούν το ΕΑΠ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά έχω κληθεί σε αυτή την Αί-
θουσα άπειρες φορές φέτος να µιλήσω για το ΕΑΠ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σε µένα πρώτη φορά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Για πρώτη
φορά στα χρονικά και από το κόµµα σας, κυρίως από το κόµµα
σας αλλά και από άλλα, έχω κληθεί να απαντήσω για το ΕΑΠ.

Πραγµατικά είναι απορίας άξιο πώς ξαφνικά το ΕΑΠ βρέθηκε
στο επίκεντρο των συζητήσεων και µάλιστα µε έναν τρόπο ο
οποίος τελικά χτυπάει το ίδιο το ΕΑΠ. Αν έχετε, δηλαδή, σκοπό
να χτυπήσετε εµάς, χτυπάτε το ίδιο το ΕΑΠ. 

Εγώ έχω άλλη εντύπωση για το ΕΑΠ τουλάχιστον, και όχι µόνο
εγώ, γιατί να την είχα εγώ, δεν θα υπήρχε κανένα θέµα, αλλά έχει
την εντύπωση όλος ο κόσµος και ειδικά οι φοιτητές, οι διδάσκον-
τες, το διοικητικό προσωπικό και ένας άλλος κόσµος.

Θέλω, λοιπόν, κατ’ αρχάς να πω, κύριε Παπαθεοδώρου, ότι
µετά από χρόνια αδράνειας που είχαν κάνει το ΕΑΠ ένα εντελώς
κλειστό ίδρυµα, ξαφνικά έχουµε ένα ίδρυµα εξωστρεφές και θα
εξηγήσω τι εννοώ. 

Μετά θα έρθω και στην ερώτησή σας. Θα ξεκινήσω, όµως, από
µερικά πράγµατα, τα οποία ρυθµίσαµε και τα οποία, αν έµεναν
έτσι όπως ήταν µέχρι τη στιγµή που τα ρυθµίσαµε, θα κατέρρεε
το Ανοιχτό Πανεπιστήµιο.

Πρώτο θέµα, το διοικητικό προσωπικό. Ας µου πει κάποιος αν
ένα ανώτατο ίδρυµα, οποιοσδήποτε οργανισµός άλλωστε, µπο-
ρεί να λειτουργήσει χωρίς διοικητικό προσωπικό. Επί τόσα χρό-
νια που λειτουργεί ΕΑΠ κανένας δεν φρόντισε από τις διοικούσες
επιτροπές, ούτε η πολιτεία των κυβερνήσεών σας, να κάνει ένα
οργανόγραµµα για να ξέρει τι διοικητικό προσωπικό χρειάζεται.
Και όχι µόνο αυτό, αλλά αυτό το διοικητικό προσωπικό πληρω-
νόταν µέσω ΕΣΠΑ. 

Ξέρετε πού φτάσαµε, κύριε Παπαθεοδώρου; Παραµονές πρω-
τοχρονιάς όλος αυτός ο κόσµος, το διοικητικό προσωπικό,
έπρεπε να φύγει, να καταρρεύσει, δηλαδή, το πανεπιστήµιο, γιατί
είχε τελειώσει το ΕΣΠΑ, γιατί δεν υπήρχε δυνατότητα να πληρω-

θούν και να µείνουν.
Δεν θα σας εξηγήσω εδώ τι υπεράνθρωπες προσπάθειες έγι-

ναν και από τη διοικούσα επιτροπή και από µας στο Υπουργείο
Παιδείας, για να µπορέσει να µείνει ο κόσµος, για να λειτουργή-
σει το πανεπιστήµιο. Αυτό, λοιπόν, είναι το πρώτο. Και µάλιστα,
τώρα προχωράει, επιτέλους, στη διαµόρφωση οργανογράµµα-
τος, για να µπορέσει να πάρει µόνιµο διοικητικό προσωπικό,
όπως αξίζει σε κάθε ίδρυµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Παπαθεοδώρου, για να λέµε τα πράγµατα όπως είναι
και µάλιστα, για να τελειώνουµε µε αυτό το θέµα του διοικητικού
προσωπικού και επειδή στην ερώτησή σας το αφήνετε να εννοη-
θεί, λέγοντας «κοµµατοκρατία, η Κυβέρνηση επεµβαίνει» και διά-
φορα άλλα -άλλωστε αυτή είναι η αγαπηµένη πιπίλα της
παράταξής σας και όχι µόνο για την κοµµατοκρατία-, να σας πλη-
ροφορήσω πως έµειναν όλοι οι διοικητικοί υπάλληλοι. Όλοι, µη-
δενός και µηδεµιάς εξαιρουµένου και εξαιρουµένης, όλοι οι
διοικητικοί υπάλληλοι που οι προηγούµενες διοικούσες επιτρο-
πές είχαν προσλάβει. Ούτε «µπάσαµε» ούτε διώξαµε κόσµο ούτε
τίποτα. Έγιναν ελάχιστες προσλήψεις για τα καινούργια προ-
γράµµατα του ΕΑΠ που έπρεπε να τρέξουν, ελάχιστες αναθέσεις
και αυτό ήταν όλο. Θα επανέλθω στα υπόλοιπα στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε στην ερώτηση. Εγώ θα

συνεχίσω και µε άλλες ερωτήσεις, κρατήστε τον αριθµό. Όπως
επίσης, δεν θα µε εγκαλέσετε για το ενδιαφέρον µου για το ΕΑΠ.
Το υπηρέτησα δέκα χρόνια και διατηρώ σχέσεις και µε τους φοι-
τητές και µε τους συναδέλφους, οι οποίοι και µε τροφοδοτούν
συνεχώς µε ερωτήσεις. Αυτό που απαντήσατε είναι στην προ-
ηγούµενη ερώτηση που σας είχα καταθέσει, την οποία δεν είχατε
απαντήσει. Πάµε τώρα στα άλλα θέµατα. Σηµειώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Την έχω και
εδώ, κύριε Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Λοιπόν, διαπιστώνουµε µέσα
από τους αξιολογικούς πίνακες παράνοµο αποκλεισµό και αυθαί-
ρετη εξαίρεση, παράκαµψη αξιολογηµένων µελών ΣΕΠ µε τον
νόµο του 2014, µε την ανυπόστατη αιτιολογία είτε ότι είναι δη-
µόσιοι υπάλληλοι είτε ότι είναι συνταξιούχοι είτε ότι δουλεύουν
και απασχολούνται παράλληλα σε άλλο ΑΕΙ του εξωτερικού.
Θέλω µια απάντηση που το βρήκατε, που το εδράζετε, αν υπάρ-
χει νοµικό κείµενο, εγκύκλιος, απόφαση, οτιδήποτε. 

Επίσης, διαπιστώνουµε το πρωτοφανές στα ελληνικά ακαδη-
µαϊκά δεδοµένα. Δηλαδή, έχουµε κοινά µεταπτυχιακά του ΕΑΠ
µε άλλα ξένα πανεπιστήµια. Και είναι το µοναδικό πανεπιστήµιο,
όπου οι καθηγητές του ΕΑΠ δεν µπορούν να δουλέψουν στα
κοινά µεταπτυχιακά. Το απαγορεύει η διοικούσα. Είναι παρά-
νοµο, τιµωρητικό. Ξέρουµε ποιους τιµωρείτε. Όµως, ξέρετε κάτι;
Επειδή σας είπα, είµαστε κι οι δύο ακαδηµαϊκοί, εκφεύγει κάθε
λογικής σήµερα το γεγονός ότι µέλη ΔΕΠ ενός πανεπιστηµίου
που συνεργάζονται σε µεταπτυχιακό µε άλλο πανεπιστήµιο, δεν
µπορούν να εργαστούν σε αυτό το µεταπτυχιακό.

Προχωρώ σε κάτι άλλο το οποίο έχει µεγάλη σηµασία. Παρα-
βιάστηκαν οι λίστες κατάταξης παλαιότερων ΣΕΠ, αλλάξατε τις
ποσοστώσεις του νόµου για 85% και 15% νέων και καινούριων,
χωρίς αυτό βέβαια να είχατε τη δυνατότητα να το περάσετε από
την Βουλή -την είχατε, µάλλον και δεν το κάνατε-, µε απλή από-
φαση της διοικούσης επιτροπής. Όλα αυτά, είναι αδιαφανή και
είναι αυθαίρετα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να σας πω, όµως, και κάτι άλλο. Κυρία Υπουργέ θέλω
την προσοχή σας εδώ, γιατί πραγµατικά αυτό που γίνεται στον
ΕΑΠ δεν είναι απλά αυτό το οποίο είπατε προηγουµένως, δη-
λαδή, ότι σας κατηγορούµε για κοµµατοκρατία. Δεν υπάρχει
πουθενά στον κόσµο αυτό που κάνετε. Σας λέω λοιπόν το εξής:
λέτε ότι στα νέα προγράµµατα αξιολογείται ο υποψήφιος µε 25%
εάν έχει οικονοµικά ή κοινωνικά προβλήµατα. Στο δηµόσιο προσ-
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λαµβάνονται; Έρχονται να διδάξουν. Έχετε δει πουθενά σε πα-
νεπιστήµιο να έχουµε κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια, όταν
τους ίδιους ανθρώπους που έχετε πριµοδοτήσει τους βάζετε στο
µπλοκάκι και παίρνουν διακόσια ευρώ το µήνα, γιατί έχουν υπερ-
βολικές παρακρατήσεις και εισφορές.

Επίσης, κυρία Υπουργέ έχετε ακούσει για τα νέα µεταπτυ-
χιακά; Έχετε ακούσει. Ξέρετε ποιος το αποφάσισε; Η διοικούσα
επιτροπή εν αγνοία των σχολών. Το πρωτοφανές επίσης, είναι
ότι δεν συµβαίνει σε κανένα πανεπιστήµιο να ορίζεται νέο µετα-
πτυχιακό και να το µαθαίνει η κοσµητεία ή η σχολή από τις εφη-
µερίδες. Και από την άλλη πλευρά, να µην ξέρουµε ποιο είναι το
πρόγραµµα, ποιοι θα διδάξουν, πώς θα γίνει η προκήρυξη. Γι’
αυτό και έχετε προκηρύξεις κυρία Υπουργέ, στις οποίες δεν προ-
σέρχεται κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Πήρατε ένα ίδρυµα, το οποίο είχε αξιοζήλευτη θέση µεταξύ
των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, και τελικά αυτό το οποίο καταφέ-
ρατε να κάνετε µέσα σε ενάµιση χρόνο είναι έναν ιδιότυπο ΟΑΕΔ.
Και φοβούµαι ότι το ξέρετε κι εσείς. Η διοικούσα το έκανε.

H διοικούσα επιτροπή, η οποία βρίσκεται απέναντι στα ΣΕΠ
και απέναντι στα ΔΕΠ, πήρε ένα πανεπιστήµιο και το έκανε ΟΑΕΔ
για κοµµατικούς φίλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Υπάρχουν επώνυµες καταγγελίες για ζητήµατα ηθικής και ακα-
δηµαϊκής τάξης στο ΕΑΠ. Σας παρακαλώ, πριν επανέλθω µε νέα
ερώτηση, να το ρυθµίσετε και να φροντίσετε το εξής: Ξέρετε ότι
η αδιαφάνεια, όπως και οι κοµµατικές προσλήψεις, έχουν την αν-
τίδραση αυτή τη στιγµή των ΣΕΠ, µε προσφυγές που θα κατατε-
θούν στη δικαιοσύνη. Γιατί όταν υπάρχει νοµοθεσία ή την
αλλάζετε ή από την άλλη πλευρά αυτά τα οποία γίνονται είναι
ένας κύκλος αδιαφανών διαδικασιών, σε ένα ίδρυµα που είναι
τόσο ανοιχτό, όπως είπατε, που το παρακολουθούµε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Παπαθεοδώρου, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όπως σας είπα και προηγου-
µένως, έχω υπηρετήσει το ίδρυµα και µπορώ να έχω άποψη για
το πώς λειτουργεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ακούσαµε
έναν λόγο καταγγελτικό και δεν ξέρω σε τι να πρωτοαπαντήσω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Στοιχεία έδωσα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πα-
παθεοδώρου, δεν εγκαλώ εσάς προσωπικά. Μου έχετε κάνει
πάρα πολλές ερωτήσεις.

Θέλω να πω, γιατί δεν έχω άπειρο χρόνο, τρία πράγµατα: Πρώ-
τον, στου κρεµασµένου το σπίτι δεν µιλάµε για σχοινί. Αυτό
βάλτε το στο µυαλό σας και θα δούµε για τις καταγγελίες και τα
υπόλοιπα. Δεν θα πω τίποτε άλλο προς το παρόν. 

Υπάρχει ήδη από τις 27-4-2016 εγκριτική απόφαση του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης που αφορά
δύο χιλιάδες τριακόσιες  θέσεις µελών ΣΕΠ. Τα κριτήρια και οι
λίστες, έτσι όπως διαµορφώθηκαν, ακολούθησαν αυστηρά τις
υφιστάµενες λίστες κατάταξης, εκτός από τις περιπτώσεις εκεί-
νες που δεν ανανέωσαν διαθεσιµότητα ή βρίσκονταν σε σύνταξη. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Να διαβάσετε τα κείµενα
που σας έδωσα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πα-
παθεοδώρου, µην µε διακόπτετε. Δεν σας διέκοψα. 

Θα ήθελα να πω το εξής: Λέτε ότι «άξιοι συνάδελφοι, οι οποίοι
εργάζονται και σε ένα πανεπιστήµιο του εξωτερικού» κ.λπ.. Εδώ,
λοιπόν, σε σχέση µε το Ανοικτό Πανεπιστήµιο η δική µου πολιτική

βούληση, δηλαδή, η βούληση του Υπουργείου είναι να αρχίσουν
να ανοίγουν τα ιδρύµατα, κύριε Παπαθεοδώρου, προς κόσµο πα-
νάξιο, ο οποίος είναι άνεργος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μπράβο. Νοµοθετήστε το,
λοιπόν!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς
αυτό θα κάνουµε! 

Όµως, αυτό το θέµα του «δουλεύω σε δεκαπέντε πανεπιστή-
µια ενώ υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι, είµαι το σύστηµα, είµαι
πρύτανης, αντιπρύτανης, υφυπουργός και δουλεύω…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Συνωµοτείτε µε την παρανο-
µία, κυρία Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πα-
παθεοδώρου, δεν κάνω διάλογο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαθεο-
δώρου, σας παρακαλώ µη διακόπτετε!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Βγάζετε
ένα καταγγελτικό λόγο και τώρα περιµένετε κάποιες απαντήσεις.
Πρέπει να τις ακούσετε, τι να κάνουµε!

Πρέπει να ανανεωθεί το προσωπικό. Και πάλι οι λίστες αυτές
έγιναν σύµφωνα µε τις λίστες κατάταξης που υπήρχαν. Όσοι δεν
δήλωσαν διαθεσιµότητα µέσα στις προθεσµίες που υπήρχαν,
όσοι είναι συνταξιούχοι, αυτοί δεν µπήκαν στις λίστες κατάταξης,
κύριε Παπαθεοδώρου. 

Άλλωστε, όποιος έχει πρόβληµα, µπορεί να στείλει µια επι-
στολή στο Υπουργείο, για να την δούµε. Όσο για τις καταγγελίες
ηθικής και λοιπής τάξης που είπατε, δεν τις ξέρω. Εάν µου έρ-
θουν στο Υπουργείο, να τις δω ευχαρίστως. 

Θα αναφερθώ σε ένα τελευταίο σηµείο, που δεν είναι τελευ-
ταίο: Λέτε ότι η διοικούσα πήρε απόφαση για διάφορα προγράµ-
µατα, για τα οποία δεν ήξεραν οι κοσµήτορες. Μάλλον αυτοί, που
σας πληροφόρησαν δεν ξέρουν ότι έχουµε νοµοθετήσει και η δι-
οικούσα επιτροπή περιλαµβάνει και κοσµήτορες. 

Δεν σας πληροφόρησαν ότι προχωρώντας νοµοθετικά προς
την αυτονόµηση του ΕΑΠ -κάτι που δεν έγινε επί τόσα χρόνια-
υπάρχουν και κοσµήτορες. 

Αν οι ίδιοι δεν ήταν στις συνεδριάσεις της διοικούσας, εγώ δεν
µπορώ να το ξέρω, γιατί, όπως ξέρετε, κύριε Παπαθεοδώρου,
εµείς ξεκινήσαµε την απεξάρτηση του πανεπιστηµίου από το
Υπουργείο. Νοµοθετήσαµε ότι εσωτερικά θέµατα για τα οποία
αποφασίζει η διοικούσα να µην έρχονται στο Υπουργείο. Και εκεί-
νοι οι κοσµήτορες πού είναι; 

Θέλω να πω ένα πράγµα, κύριε Παπαθεοδώρου. Πέρυσι –
επειδή έχω και εικόνα από πέρυσι- οι φοιτητές πήραν τα βιβλία
τους τον Νοέµβριο. Φέτος για πρώτη φορά έχουν ήδη πάρει τα
βιβλία τους. 

Ξέρω ότι έχουν ανοίξει προγράµµατα. Λέτε: «Παραδώσατε το
ΕΑΠ σε µία κατάσταση…». Να σας πω σε τι κατάσταση παρέ-
δωσε το ΕΑΠ η προηγούµενη διοικούσα; Πέρυσι τέτοια εποχή οι
εγγραφές στο ΕΑΠ είχαν πέσει κατά 30%, για να µην πω παρα-
πάνω. Είχε φθίνουσα πορεία. Αλλάξαµε τον τρόπο επιλογής των
υποψηφίων φοιτητών και δεν γίνεται πια, δηλαδή, µε αυτό το µο-
ναδικό -όχι στην επικράτεια, αλλά διεθνώς- σύστηµα της κλήρω-
σης, αλλά µπορούν να µπαίνουν όσο το δυνατόν περισσότεροι
φοιτητές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πήρε λίγο παραπάνω χρόνο ο κ. Πα-
παθεοδώρου, δώστε και σε εµένα λίγο περισσότερο. 

Κύριε Παπαθεοδώρου, εκτός από όλα αυτά, τις καταγγελίες
και όλα αυτά, γιατί δεν αναφέρετε τίποτα για ένα πανεπιστήµιο
που για πρώτη φορά επιτελεί τον κοινωνικό του ρόλο; 

Κατ’ αρχάς, από τις τρεις πόλεις που είχε για συµβουλευτικές
συναντήσεις έχει δώδεκα πόλεις τώρα. Άνοιξε παραρτήµατα σε
διάφορα µέρη της Ελλάδας. Έφτιαξε προγράµµατα, τα οποία
είναι πάρα πολύ σηµαντικά. Να σας αναφέρω µερικά µε κοινω-
νικό πρόσηµο; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Υπουργέ…
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αφήστε µε
να µιλήσω, κύριε Παπαθεοδώρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαθεο-
δώρου, παρακαλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αφήστε µε
να µιλήσω, γιατί έχετε µείνει στη γλώσσα µιας προηγούµενης πε-
ριόδου και λυπάµαι και για εσάς προσωπικά επειδή γνωριζόµα-
στε και ξέρουµε ότι και οι δύο είµαστε πανεπιστηµιακοί. 

Γίνεται, λοιπόν, πρόγραµµα εξ αποστάσεως, για να µπορούν
να φοιτήσουν κρατούµενοι. Γίνεται πρόγραµµα για πρόσφυγες. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πρόγραµµα για πρόσφυγες
µε µηδέν υποψηφίους! Δεν µπορώ να µιλήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Γίνονται
διάφορα τέτοια προγράµµατα. Υπάρχει συµφωνία µε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης για σωφρονιστικούς υπαλλήλους. Δεν µιλάω
για ειδική αγωγή και λοιπά. 

Εγώ θεωρώ ότι όλο αυτό το χάος που βλέπετε εσείς, που λέτε
ότι δεν λειτουργεί τίποτα, δεν υπάρχει. Τι πείραξε που κάποιοι
καθηγητές οι οποίοι δεν ήταν διαθέσιµοι και δεν έβαλαν τη
στιγµή που έπρεπε στα περιθώρια που έπρεπε βγήκαν από τις
λίστες; Ε, δεν πειράζει, κύριε Παπαθεοδώρου! Δεν πειράζει! Ας
αλλάξει λίγο αυτό το σύστηµα, πρυτάνεις, αντιπρυτάνεις, ακόµα
και Υφυπουργοί να διδάσκουν στο ΕΑΠ! Έλεος!

Και θέλω να πω και ένα άλλο -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- για τους φοιτητές. Πότε άλλοτε έγινε τόση συντονισµένη
προσπάθεια, εκτός από το να αυξηθούν οι πόλεις συµβουλευτι-
κής συνάντησης των φοιτητών, να έχουν µειωµένο εισιτήριο οι

φοιτητές; Σας πληροφορώ εγώ, για να το ξέρετε, έχουν µειωµένο
εισιτήριο στα ΚΤΕΛ. Και πρώτη φορά αυτή η διοικούσα επιτροπή
κατάφερε τα βιβλία, τα πανεπιστηµιακά συγγράµµατα να µπουν
και αυτά στον ΕΥΔΟΞΟ, όπως όλα τα πανεπιστηµιακά συγγράµ-
µατα και έχουµε τα ίδια κριτήρια. Θα µπορούσα να σας απαριθ-
µήσω πολλά ακόµα. 

Κλείνοντας, να σας πω, κύριε Παπαθεοδώρου, ότι γίνεται µια
σηµαντική µεταρρύθµιση στο ΑΕΠ. Αν θέλετε και έχετε τη διά-
θεση, επειδή το ξέρω πάρα πολύ καλά ότι ενδιαφέρεστε για αυτό
το πανεπιστήµιο και είναι ειλικρινές και ακαδηµαϊκό το ενδιαφέ-
ρον σας, θα σας έλεγα να το παρακολουθήσετε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το παρακολουθώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Να παρα-
κολουθήσετε αυτή τη µεταρρύθµιση, να κάνετε, βεβαίως, την
κριτική σας, να δώσετε τις ιδέες που έχετε, γιατί είναι σηµαντικό
να παίρνουµε ιδέες από ανθρώπους που δούλεψαν εκεί και να
τις συζητήσουµε µε γόνιµο τρόπο. 

Ας σταµατήσει αυτός ο πυροβολισµός του ΑΕΠ. Έλεος πια!
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές, καθώς και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυµνάσιο Γαλατσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και
αλληλέγγυα οικονοµία και ανάπτυξη των φορέων της και άλλες
διατάξεις».

Στη συνεδρίαση της 19ης Οκτωβρίου του 2016 συζητήθηκε και
ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνε-
δρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµο-
σχεδίου ως µία ενότητα. 

Η διαδικασία έχει ως εξής: Θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές
και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τροπολογιών, κα-
τόπιν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα µι-
λήσουν και επί των άρθρων και επί των τροπολογιών, και στη
συνέχεια θα πάρουν τον λόγο όσοι τυχόν εγγραφούν στον κατά-
λογο οµιλητών επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

Ερωτάται το Σώµα: Συµφωνεί µε την πρόταση του Προ-
εδρείου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε.
Προχωρούµε µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Στογιαννίδη,

ο οποίος θα έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου επί των άρθρων του νοµοσχε-

δίου περί κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, θα ήθελα να
ενηµερώσω το Σώµα για ένα δυσάρεστο γεγονός. Σήµερα τα ξη-
µερώµατα απεβίωσε ο Περιφερειάρχης Ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης, ο Γιώργος Παυλίδης, στο νοσοκοµείο της Ξάνθης.
Έχασε τη µάχη µε τον καρκίνο. Εκφράζω και από το Βήµα τα
συλλυπητήριά µου προς τους συγγενείς του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο πρώτο άρθρο του νοµοσχε-
δίου τίθεται ο σκοπός του νοµοθετήµατος, που είναι η δηµιουρ-
γία ενός ευνοϊκού θεσµικού περιβάλλοντος, που θα διευκολύνει
τη συµµετοχή όσων πολιτών το επιθυµούν, σε παραγωγικές δρα-
στηριότητες που διέπονται από τα χαρακτηριστικά της κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας. 

Στο άρθρο 2 δίνονται οι ορισµοί των εννοιών, που χρησιµοποι-
ούνται στον νόµο. 

Στο Κεφάλαιο Β’ «Φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας» στο άρθρο 3 περιγράφεται η ιδιότητα του φορέα  της κοι-
νωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, οι προϋποθέσεις που
οφείλει να πληροί κάθε νοµικό πρόσωπο για την απόδοση της
ιδιότητας αυτής σε αυτό, καθώς και ο τρόπος απόκτησης της
ιδιότητας αυτής. 

Στην παράγραφο 1 ορίζεται ότι η ιδιότητα αυτή αποδίδεται αυ-
τοδικαίως στις ΚΟΙΝΣΕΠ, στους συνεταιρισµούς εργαζοµένων.
Για λοιπά νοµικά πρόσωπα ή ενώσεις προσώπων η απόδοση σε
αυτά της ιδιότητας του φορέα της κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας συντελείται εφόσον το καταστατικό τους περιέχει τις
απαιτούµενες προβλέψεις του παρόντος νόµου και εφαρµόζει
τους προβλεπόµενους περιορισµούς στη διανοµή των κερδών
τους, εφόσον είναι κερδοσκοπικοί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Στο Κεφάλαιο Γ’ περιγράφονται τα υποστηρικτικά µέτρα. Με
το άρθρο αυτό ρυθµίζονται τα υποστηρικτικά µέτρα για τους φο-
ρείς της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

Οι φορείς της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, που εγ-
γράφονται στο µητρώο, έχουν πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία, όπως το Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και
Ανάπτυξης και τον αναπτυξιακό νόµο.

Στο Κεφάλαιο Δ’ γίνεται αναφορά στις Κοινωνικές Συνεταιρι-
στικές Επιχειρήσεις. Ορίζονται οι Κοινωνικές Συνεταιριστικές
Επιχειρήσεις. Πρόκειται για αστικούς συνεταιρισµούς του
ν.1667/1986 που έχουν ως καταστατικό σκοπό τη συλλογική και
την κοινωνική ωφέλεια, δηλαδή, αφ’ ενός την από κοινού εξυπη-

ρέτηση των αναγκών των µελών τους, µέσα από τη δηµιουργία
ισότιµων σχέσεων παραγωγής, τη δηµιουργία θέσεων σταθερής
και αξιοπρεπούς εργασίας και τη συµφιλίωση προσωπικής, οικο-
γενειακής και επαγγελµατικής ζωής και αφ’ ετέρου την εξυπη-
ρέτηση κοινωνικών αναγκών τοπικού ή ευρύτερου χαρακτήρα,
αξιοποιώντας την κοινωνική καινοτοµία µέσα από δραστηριότη-
τες βιώσιµης ανάπτυξης ή παροχής κοινωνικών υπηρεσιών γενι-
κού ενδιαφέροντος ή παροχής υπηρεσιών ένταξης ευάλωτων ή
ειδικών οµάδων, όπως ορίζονται στο άρθρο 2.

Στο Κεφάλαιο Ε’ γίνεται αναφορά στους συνεταιρισµούς ερ-
γαζοµένων. Θέλω να πω ότι οι συνεταιρισµοί εργαζοµένων είναι
κάτι που πρώτη φορά εισάγεται στην ελληνική νοµοθεσία.

Στο άρθρο αυτό ορίζονται οι συνεταιρισµοί εργαζοµένων. Είναι
αστικοί συνεταιρισµοί, που έχουν εκ του νόµου εµπορική ιδιότητα
και παράγουν συλλογική ωφέλεια, δηλαδή, επιτυγχάνουν την από
κοινού εξυπηρέτηση των αναγκών των µελών τους µέσα από τη
δηµιουργία ισότιµων σχέσεων παραγωγής, τη δηµιουργία θέσεων
σταθερής και αξιοπρεπούς εργασίας και τη συµφιλίωση προσω-
πικής, οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής, ενώ επίσης ορίζε-
ται ότι στους συνεταιρισµούς εργαζοµένων συµµετέχουν
αποκλειστικά και µόνο φυσικά πρόσωπα, τα οποία επιθυµούν να
βιοποριστούν µε συλλογικό και αυτόνοµο τρόπο, παράγοντας από
κοινού αγαθά και υπηρεσίες για τρίτους.

Εδώ θα ήθελα να επεκταθώ λίγο περισσότερο, γιατί υπάρχει
µία παρεξηγηµένη έννοια στη χώρα µας τις τελευταίες δεκαετίες
για τον συνεργατισµό. Παρ’ όλο που στις δεκαετίες 1970-1980
υπήρξε ανάπτυξη των συνεταιρισµών και στην περιοχή µου ει-
δικά υπήρχαν και συνεταιριστικές βιοµηχανίες, δυστυχώς παρήκ-
µασαν, όχι γιατί φταίει ο συνεταιρισµός, αλλά εξαιτίας της
κακοδιαχείρισης και το λάθος τρόπο διοίκησης. Δυστυχώς διό-
ριζαν σε αυτές τις επιχειρήσεις ανθρώπους, που δεν είχαν τις
γνώσεις. Επίσης, κατάντησαν να είναι κρατικοδίαιτες επιχειρή-
σεις. Αυτό δεν επιδιώκεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Το
ξεχωρίζω για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις. 

Στο Κεφάλαιο Δ’ «Λοιπές ρυθµίσεις, µεταβατικές διατάξεις»
στο Β’ Μέρος έχουµε τη σύσταση Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνι-
κής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. Με την προτεινόµενη διάταξη
συγκροτείται στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ενιαίος διοικητικός τοµέας, µε τίτλο:
«Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας». Η
λειτουργία της θα έχει ως έργο την εκτέλεση και εφαρµογή της
κυβερνητικής πολιτικής για την κοινωνική και αλληλέγγυα οικο-
νοµία µε αποτελεσµατικότερο τρόπο.

Αναλυτικότερα, καταρτίζει την εθνική στρατηγική για την κοι-
νωνική και αλληλέγγυα οικονοµία, παρακολουθεί και συντονίζει
τις σχετικές δράσεις για την εφαρµογή και τη διασφάλιση της
συνεκτικότητας της εθνικής στρατηγικής. Μελετά και παράγει
πολιτικές και επιβλέπει την εφαρµογή τους προς όφελος του πο-
λίτη. Αναπτύσσει συνεργασία στους θεµατικούς τοµείς µε αρµό-
δια Υπουργεία, εξειδικεύει την εθνική στρατηγική ανά τοµέα, σε
συνεργασία µε τα αρµόδια Υπουργεία και τους φορείς και παρα-
κολουθεί τις διεθνείς εξελίξεις.

Στο Κεφάλαιο Β’ αναφέρεται η σύσταση ειδικής γραµµατείας
Ροµά. Η κοινωνική αλληλεγγύη διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο
για τη στήριξη και ενίσχυση ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, όπως
των Ροµά. Η καταπολέµηση του κοινωνικού αποκλεισµού είναι
στόχος της Κυβέρνησης. 

Κρίνεται λοιπόν επιβεβληµένη η ουσιαστική σε όλους τους το-
µείς της κοινωνικής ζωής παρέµβαση της πολιτείας για τον τερ-
µατισµό του αποκλεισµού των Ροµά, τη βελτίωση της κοινωνικής
και οικονοµικής κατάστασής τους και την ουσιαστική κοινωνική
και εργασιακή τους ένταξη. 

Έτσι συνοπτικά αναφέρεται ότι συστήνεται Ειδική Γραµµατεία
Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά, υπαγόµενη απευθείας στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, αρµόδιο για θέµατα κοινωνικής αλληλεγγύης
και καθορίζονται οι επιδιωκόµενοι σκοποί της.

Όπως ανέφερε χθες και η Υπουργός κ. Φωτίου, στην Ελλάδα
έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες Ροµά. Δυστυχώς, το πολιτικό
σύστηµα αυτούς τους ανθρώπους τους είχε βάλει στην άκρη.
Πολλές φορές τους χρησιµοποιούσε. Ειδικά στην περιοχή µου
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είναι κοινό µυστικό ότι τους θυµόταν µόνο στις εκλογές. Εξαγό-
ραζε ψήφους από αυτούς, όσοι, δηλαδή, επιτήδειοι είχαν τα
λεφτά να τους πληρώνουν.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα. Πέρυσι βρισκόµουν σε ένα
ΚΕΠ στην Ξάνθη. Ήταν εκεί δύο Ροµά, ο ένας 25 και ο άλλος 30
χρονών. Η υπάλληλος του ΚΕΠ τους ζήτησε να κάνουν µία υπεύ-
θυνη δήλωση. Ο ένας ρώτησε τον άλλον «ξέρεις να γράφεις;»
και ο άλλος απάντησε «όχι». Δύο νέοι άνθρωποι, δηλαδή, δεν
ήξεραν να γράφουν το ονοµατεπώνυµό τους και µεγάλωσαν σε
αυτή τη χώρα. 

Θεωρώ ότι είναι ντροπή για το πολιτικό µας σύστηµα να υπάρ-
χουν νέοι άνθρωποι, που να µην ξέρουν να γράφουν το όνοµά
τους. Στον οικισµό που υπάρχει στην Ξάνθη, στο Δροσερό, κατά
εποχές υπάρχουν χιλιάδες κάτοικοι. Αν πάει όµως κάποιος στο
Γυµνάσιο Δροσερού, θα δει δεκάδες παιδιά. Ενώ αυτοί οι άνθρω-
ποι είναι πολύτεκνοι, τα παιδιά τους δεν πηγαίνουν στο σχολείο.
Αυτό αποδεικνύει ότι πρέπει να δείξουµε ιδιαίτερη φροντίδα και
προσοχή. Επιτέλους θα πρέπει να ενδιαφερθούµε γι’ αυτούς
τους ανθρώπους. 

Επίσης, όπως διευκρίνισε και η Υπουργός, όλα τα χρήµατα,
που θα ξοδευθούν γι’ αυτούς δεν θα προέρχονται από κρατικά
κονδύλια, από τον προϋπολογισµό, αλλά από κοινοτικά ταµεία.
Απλώς χρειάζεται συντονισµός. Πρέπει, λοιπόν, να µην είµαστε
αρνητικοί στην ίδρυση ειδικής γραµµατείας Ροµά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Θα ήθελα επίσης να κάνω µια αναφορά στις εκτιµήσεις, που

γίνονται για τις ανεξόφλητες οφειλές από τον ΕΟΠΥΥ, ληξιπρό-
θεσµες οφειλές µέχρι το 2012. Το είπα και χθες ότι είναι ένα θέµα
πολύ σοβαρό. Θεωρούµε ότι οι µειώσεις, που γίνονται προς τους
ανθρώπους που έχουν τα ληξιπρόθεσµα ή τους φορείς είναι
πολύ µικρές. Δυστυχώς, δεν περιγράφεται σωστά στο άρθρο του
νόµου. Κάνει αναφορά για 45% µείωση, αλλά αναφέρεται στο
υπόλοιπο 10% που έχει µείνει, καθώς έχουν πάρει την προκατα-
βολή του 90% αυτοί οι φορείς. Άρα, θεωρούµε ότι η ρύθµιση
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Επίσης, µε την τροπολογία που κατέθεσε και ο Υπουργός, σε
όσους οφείλονται µέχρι 15.000 ευρώ εκεί θα υπάρξει µείωση
κατά 20% και όχι 45%. Επαναλαµβάνω ότι η αναφορά είναι για
το 10% του συνολικού ποσού. Άρα, λοιπόν, είναι 4,5% στο σύ-
νολο για αυτούς που τους οφείλονται µεγάλα ποσά και 2% στο
σύνολο για αυτούς που τους οφείλονται µικρότερα ποσά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η Υπουργός κ. Αντωνοπούλου θέλει να καταθέσει ορισµένες
νοµοτεχνικές  βελτιώσεις.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να καταθέσω ορισµένες  νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Η πρώτη αφορά τις παραγράφους 2, 11 και 12 του άρθρου 2,

οι οποίες αποσύρονται. Είναι µια διόρθωση της ήδη κατατεθει-
µένης από τις 19-10-2016 υπ’ αριθµόν 4 νοµοτεχνικής. 

Η δεύτερη, αφορά την παράγραφο 1 του άρθρου 3 που ανα-
διατυπώνεται. Για να µην µακρηγορήσω, θα ήθελα να πω ότι
αυτό που κάνουµε εδώ είναι να καθορίζουµε ότι δεν αφορά τον
δηµόσιο τοµέα ο χώρος της κοινωνικής οικονοµίας. Δηλαδή,
στην έννοια των ορισµών για τους φορείς κοινωνικής και αλλη-
λέγγυας οικονοµίας έχουµε καθορίσει τις κοινωνικές συνεταιρι-

στικές επιχειρήσεις, κοινωνικούς συνεταιρισµούς περιορισµένης
ευθύνης, συνεταιρισµούς εργαζοµένων.

Το δ. έλεγε: «Οποιοδήποτε άλλο µη µονοπρόσωπο νοµικό πρό-
σωπο, εφόσον έχει αποκτήσει νοµική προσωπικότητα, όπως
ιδίως αγροτικοί συνεταιρισµοί, αστικοί συνεταιρισµοί, αστικές
εταιρείες, εφόσον σωρευτικά συντρέχουν οι εξής προϋποθέ-
σεις». Και παρακάτω έχουµε τις προϋποθέσεις. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε προσθέσει το στ., το οποίο λέει: «δεν έχει
ιδρυθεί και δεν διοικείται άµεσα ή έµµεσα από ΝΠΔΔ ή ΟΤΑ α’ ή
β’ βαθµού ή από άλλο νοµικό πρόσωπο του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα». Αυτό ήταν ένα αίτηµα το οποίο συζητήσαµε και έχει εν-
σωµατωθεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Στο άρθρο 3; 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ναι, είναι στο άρθρο 3 παράγραφος 1. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μα, ούτε αυτό ισχύει!
Κυρία Υπουργέ, θα έπρεπε να δοθούν τα νέα άρθρα, όπως

έχουν διαµορφωθεί. Δεν βγάζουµε άκρη. Τα έχετε αλλάξει όλα. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Είναι αναδιατύπωση της παραγράφου 1 του άρθρου 3.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,
επειδή είναι πολλές οι νοµοτεχνικές αλλαγές και βελτιώσεις, που
έχουν γίνει, η υπηρεσία µε ενηµερώνει ότι δουλεύει συνεχώς για
να µπορέσει να τις διαµορφώσει και να τις έχετε. Είναι πολλές
και δηµιουργούνται τα προβλήµατα που λέτε, είναι αλήθεια. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ας ακούσουµε το γενικό πλαίσιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απλώς να ξέρουµε,

κυρία Υπουργέ, ότι τελειώνουµε µε αυτές τις νοµοτεχνικές, για
να µπορεί και η υπηρεσία να δουλέψει αποτελεσµατικά. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Τελειώσαµε, ναι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εγώ πάντα κρατάω µια επιφύλαξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Καλές είναι οι επιφυ-

λάξεις, αλλά να βοηθάµε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ας ακούσουµε τα γενικά και βλέπουµε. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Η περίπτωση δ’ που προστίθεται στο τέλος της παραγράφου 6
του άρθρου 34 του ν.4144/13 (Α’88) µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 52 αναδιατυπώνεται ώστε να ενσωµατώσουµε τη νοµολο-
γία του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Είναι µια πολύ µικρή αλλαγή που
φέρνουµε και αναδιατυπώνεται εκ νέου ως εξής «Οι δαπάνες των
κλάδων «ΛΑΕΚ» και «Λογαριασµός Κοινωνικής Πολιτικής» βαρύ-
νουν για την κάλυψή τους, τους διαχρονικά αποδιδόµενους πό-
ρους στον ΟΑΕΔ, οι οποίοι δεν συνιστούν κρατική επιχορήγηση
–αυτό είναι που έχουµε προσθέσει- ή χρηµατοδότηση των δι-
καιούχων του παρόντος άρθρου και καταβάλλονται από τα σχε-
τικά ταµειακά διαθέσιµα, ανεξαρτήτως αν έχει µεταφερθεί από
το ΙΚΑ ή τον ΕΦΚΑ, κατά το έτος καταβολής τους, το ποσό που
αντιστοιχεί στις εν λόγω ενιαύσιες δαπάνες».

Τέλος, θέλω να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει ακόµα µια τρο-
πολογία –µόλις τώρα πήραµε το οκ ότι θα ενταχθεί- η οποία
αφορά τις φορολογικές ελαφρύνσεις. Έρχεται αυτήν τη στιγµή,
την ετοιµάζουν και την κατεβάζουν. Υπάρχει αυτή η µία που εκ-
κρεµεί κι έρχεται τώρα. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ουρανία Αν-
τωνοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις πραναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 20 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2016 891



892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Αρχίζει να δηµιουργείται τε-
χνικό πρόβληµα ουσιώδες. Θα έχουµε ολοκληρωµένο κείµενο
την ώρα της ψηφοφορίας; Αρχίζουµε να χάνουµε τον µπού-
σουλα, έχει δίκιο ο κ. Κατσώτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μπαργιώτα, θα
το έχουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Είναι πολύ σηµαντικό. Είµα-
στε λίγες ώρες πριν την ψηφοφορία κι ενδέχεται να ψηφίσουµε
άλλα και να καταλήξουµε µε άλλα. Καλό είναι να ολοκληρωθεί
το κείµενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Σοφία Βούλτεψη, για οκτώ
λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει δηµιουργηθεί πρόβληµα, γιατί απ’ ό,τι έχουµε καταλάβει

έχει δηµιουργηθεί πρόβληµα και στην αναρίθµηση όλου του νο-
µοσχεδίου και γι’ αυτό, ενώ συζητούµε επί των άρθρων, δεν µπο-
ρούµε να µπούµε και να κάνουµε αναφορά σε ένα-ένα τα άρθρα
ούτε να τοποθετηθούµε πλήρως. Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι εάν
επρόκειτο µόνο για το κοµµάτι, που αφορά στην κοινωνική οικο-
νοµία, που το έχουµε δουλέψει αρκετά, αυτό θα µπορούσε να
ξεπεραστεί. 

Τώρα όσον αφορά στις τροπολογίες, υπάρχουν ανυπέρβλητα
εµπόδια. Για τις τροπολογίες θα µιλήσει εκ µέρους της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και
πρώην Υπουργός Εργασίας, κ. Παναγιωτόπουλος, διότι έχουµε
διαφωνίες σε αρκετές από αυτές, πλέον, όπως έχουν έρθει. Κά-
ποιες απ’ αυτές έχουν ενταχθεί και στο νοµοσχέδιο, αλλά δεν
έχουµε το νοµοσχέδιο. Το ξέρει όλο το Σώµα. Δεν ψέγω κανέναν.
Έχουν γίνει πολλές αλλαγές, πολλές διορθώσεις και δεν µπο-
ρούµε τώρα να δώσουµε ευθύνη είτε στην Υπουργό είτε στις
υπηρεσίες. 

Θα µπορούσαµε ενδεχοµένως, να συµφωνήσουµε να το πά-
ρουµε και να έρθουµε µια άλλη µέρα -όπως έχει συµβεί και άλλες
φορές- έτσι ώστε να µπορούµε να ψηφίσουµε επί ενός άρθρου
κάθε φορά και να ξέρουµε τι ψηφίζουµε. Φοβούµαι ότι θα έχουµε
ένα πρόβληµα στο τι ψηφίσαµε στο τέλος της ηµέρας. Ας το δει
αυτό και το Προεδρείο, γιατί νοµίζω ότι είναι θέµα και του Προ-
εδρείου και της Υπουργού, βεβαίως, αλλά κυρίως θέµα του Προ-
εδρείου αν θα µπορούσαµε, όσον αφορά στα άρθρα, να το
κάνουµε έτσι µε την ψηφοφορία. Να συζητήσουµε, δηλαδή, αλλά
να κάνουµε έτσι την ψηφοφορία, διότι µου λένε ότι θα είναι αργά
το µεσηµέρι αυτό. Θα έχουµε αυτήν την δυσκολία. Δεν ξέρω,
δείτε το. Πιθανόν να άξιζε τον κόπο, γιατί έγιναν αρκετές αλλα-
γές και δεν νοµίζω ότι είναι πρόβληµα να αλλάξει λίγο η ηµέρα
της ψηφοφορίας. 

Κατόπιν αυτού έχω να πω το εξής: Όπως διαπιστώσατε όλοι,
διαπιστώθηκε, δηλαδή, µέσα στην Αίθουσα, η Νέα Δηµοκρατία
µε υπευθυνότητα και µε βάση το κοινό καλό αντιµετώπισε το
παρόν νοµοσχέδιο και δηµιουργήθηκαν έτσι οι συνθήκες να συ-
νεργαστούµε γι’ αυτές τις διορθώσεις που µας δηµιουργούν
τώρα αυτά τα πρακτικά προβλήµατα, ώστε να ξέρει ο καθένας
µας και τι ψηφίζει, κυρίως ως κόµµατα. Μας ενδιαφέρει η ανά-
πτυξη του τρίτου τοµέα και πιστεύουµε ότι έχουν πλέον ωριµάσει
οι συνθήκες για να αναπτυχθεί και στην πατρίδα µας. 

Προσπαθήσαµε πάρα πολύ να κάνουµε τις παρατηρήσεις µας,
να µιλήσουµε µε τους φορείς, να έχουµε επικοινωνία µε όλους
και να λυθούν πολλά προβλήµατα. Γι’ αυτό και έγιναν αυτές οι
αλλαγές, τις οποίες µπορώ να τις ξεχωρίσω τώρα, αλλά δεν θα
τις ξεχωρίσω κατ’ άρθρο, διότι δεν γίνεται αυτό µε την αναρίθ-
µηση, κυρίως  όσον αφορά τις ωφελούµενες οµάδες, όπου
µπήκε ότι θα ωφελούνται και οι νέοι κάτω των είκοσι πέντε ετών. 

Όσον αφορά το θέµα της ίσης αµοιβής για ισόχρονη εργασία,
είδαµε ότι αυτό αφαιρέθηκε και παρέµεινε απλώς η αναλογικό-
τητα ανώτατης προς κατώτατη αµοιβή. Εντάξει, αυτό θα το απο-

φασίζει και η γενική συνέλευση. Μακάρι να έχουν έσοδα για να
δίνουν και ανώτατες και κατώτατες αµοιβές. Αυτό εξαρτάται από
εµάς και από την Κυβέρνηση κυρίως ως προς την εφαρµογή του
νόµου. 

Έχει ξεκαθαριστεί –και ειδικά τώρα µε τη νέα νοµοτεχνική πα-
ρέµβαση της Υπουργού- ότι ξεχωρίζουµε πλέον τον τρίτο τοµέα
πλήρως από τον ιδιωτικό και τον δηµόσιο, όπως και έπρεπε να
γίνει. 

Έχει ξεκαθαριστεί ότι δεν υπάρχει διπλή εγγραφή, δηλαδή,
και στο µητρώο τους και στο ΓΕΜΗ, αλλά θα υπάρχει ένα νέο
µητρώο που θα λειτουργεί ως ΓΕΜΗ. Αυτό ήταν ένα αίτηµα των
φορέων για να αποφευχθούν οι διπλοεγγραφές. 

Έχουν διευκρινιστεί περαιτέρω κάποια κριτήρια για την παρα-
χώρηση της κινητής και ακίνητης περιουσίας. Είναι ένα ζήτηµα
για το οποίο πολλοί µπορεί να έχουν ενστάσεις, πλην όµως πρέ-
πει να λειτουργήσει και αυτό το κοµµάτι. 

Διευκρινίστηκε ο ρόλος των εθελοντών ως προς τις σχέσεις
τους µε τις Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις. Διευκρινί-
στηκε ότι το εργαλείο για τον κοινωνικό αντίκτυπο θα είναι προ-
αιρετικό, άρα δεν θα δηµιουργήσει πρόσθετα προβλήµατα και
πονοκεφάλους σε όσους θέλουν να δραστηριοποιηθούν σε αυτό
τον τοµέα. 

Η συζήτηση που έγινε γύρω από τις δύο νέες γραµµατείες νο-
µίζω ότι έχει εξαντληθεί. Έχουµε καλή τη πίστει δεχτεί ότι υπάρ-
χει ανάγκη για εξειδικευµένο προσωπικό και εποµένως
περιµένουµε να δούµε και την πρόσκληση προς όλο τον ευρύ-
τερο τοµέα, όπου ενδεχοµένως να υπηρετούν υπάλληλοι οι
οποίοι έχουν κάποια πείρα, εµπειρία, γνώσεις. Νοµίζω ότι γενικά
θα βρούµε µια άκρη.

Ως προς το θέµα της κοινωνικής οικονοµίας δεν βλέπω να
υπάρχουν προβλήµατα. Προβλήµατα δηµιουργήθηκαν µετά. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να πω ότι είχαµε µια συνεργασία µε
σκοπό το κοινό καλό. Ωστόσο, η χθεσινή παρουσία στη Βουλή
του Υπουργού κ. Κατρούγκαλου, όπως και η παρουσία του την
προηγούµενη εβδοµάδα στην επιτροπή, ενόχλησε την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. Ο κ. Κατρούγκαλος ήξερε ότι συζητείται ένα
νοµοσχέδιο µε καλή διάθεση και καλή πρόθεση, αλλά ήρθε να
µιλήσει για άλλο θέµα, πλην της αρµοδιότητάς του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όπως και ο κ. Μητσοτάκης! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είναι αρµοδιότητά του. Είναι συνταγ-

µατολόγος, αλλά τώρα είναι Υπουργός Εργασίας. 
Επετέθη, λοιπόν, στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µε αφορµή

ένα θέµα, που έχει βαρύνει το δηµόσιο βίο, το θέµα της «ρύθµι-
σης» του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου και το οποίο θέτει σοβαρά ζη-
τήµατα τήρησης της συνταγµατικής και δηµοκρατικής τάξης.
Αυτό είναι µε ευθύνη της Κυβέρνησης. Εµείς δεν προκαλέσαµε
κάτι. 

Ο κ. Κατρούγκαλος ήρθε στην Ολοµέλεια για να υβρίσει την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και γενικά τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, για να πει ότι «εσείς είστε υπεύθυνοι για τη διαπλοκή». 

Εγώ θέλω να είµαι προσεκτική και είδατε ότι ήµουν πάρα πολύ
προσεκτική όλες αυτές τις ηµέρες και δεν αναφέρθηκα σε άλλα
παρεµπίπτοντα ζητήµατα. Ωστόσο, ο κ. Κατρούγκαλος καλό θα
ήταν να ασχολείται µε τα ζητήµατα του Υπουργείου του και να
αφήσει το ρόλο του συνταγµατολόγου σε άλλους. 

Επίσης, είναι πολύ ενοχλητικό το γεγονός ότι έρχεται και ξα-
νάρχεται και προκαλεί την Αντιπολίτευση ρωτώντας την, όσον
αφορά στα εργασιακά, αν η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Νέα
Δηµοκρατία, είναι υπέρ της επιστροφής των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων ή είναι µε το ΔΝΤ. 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι ένα θέµα, που εµείς το λύ-
σαµε ως κυβέρνηση από το 2014. Εµείς θέλαµε να πάµε στη δί-
µηνη παράταση, ακριβώς για να αντιµετωπίσουµε τα θέµατα του
ΔΝΤ, µε το οποίο εµείς διαπραγµατευόµασταν όταν µας αποκα-
λούσατε µε διάφορους υβριστικούς χαρακτηρισµούς. 

Δεν είναι, λοιπόν, δικό µας θέµα αυτό, αν θα είναι ή δεν θα
είναι. Έχουµε ξεκάθαρη θέση, και για το θέµα της εργασίας και
για το θέµα των συλλογικών διαπραγµατεύσεων και για όλα τα
θέµατα τα σχετιζόµενα µε την αρµοδιότητα του κ. Κατρούγκα-
λου. 

Όµως, στις εκλογές του Σεπτεµβρίου 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ κάλεσε
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το λαό να τον ψηφίσει επειδή, όπως είπε, µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ µπο-
ρούσε να διαπραγµατευτεί αυτά τα ανοιχτά ζητήµατα, µεταξύ
των οποίων και τα εργασιακά. 

Τώρα, λοιπόν, ο λαός ήρθε και έδωσε την εντολή. Λέτε: «Ο
λαός µας εµπιστεύθηκε να διαπραγµατευτούµε». Ο κ. Κατρούγ-
καλος τι θέλει; Γιατί έρχεται και ξανάρχεται, µε αυτόν τον υβρι-
στικό τρόπο, και επιτίθεται στην Αντιπολίτευση λέγοντας ότι
εκείνος είναι εναντίον του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και η
αντιπολίτευση είναι υπέρ. 

Το αντίθετο συµβαίνει. Διότι εµείς δεν κυνηγήσαµε το ΔΝΤ από
τις Βρυξέλλες στο Νταβός και από το Νταβός στην Ουάσιγκτον
και από την Ουάσιγκτον στη Λίµα του Περού. Ο κ. Τσακαλώτος
το έχει κάνει. 

Άρα, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω γιατί µας εγκαλεί κάθε τόσο ο
Κατρούγκαλος µε αυτό το ύφος κι έρχεται και µας ρωτάει αν εί-
µαστε εµείς µε το ΔΝΤ. Όχι, δεν είµαστε µε το ΔΝΤ. Εσείς είσα-
στε µε το ΔΝΤ, κύριε Κατρούγκαλε. 

Θέλω να απευθυνθώ στην κυρία Υπουργό, γιατί εγώ µε τον κ.
Κατρούγκαλο δεν µπορώ να συνεννοηθώ. Δεν γίνεται. Κάθε
φορά που υπάρχει θέµα του Υπουργείου Εργασίας, διάφοροι πο-
λίτες –που δεν ξέρω και πού ανήκουν πολιτικά και δεν µε ενδια-
φέρει- φέρνουν διάφορα αιτήµατα και λένε µου συµβαίνει αυτό,
µου συµβαίνει τούτο, µου συµβαίνει κείνο. 

Από τον κ. Κατρούγκαλο, που δεν ασχολείται, όπως καταλα-
βαίνω, µε αυτά τα «ποταπά» θέµατα –διότι κάθε φορά βοµβαρδι-
ζόµαστε µε προβλήµατα, άρα, δεν ξέρω, δεν λύνεται- δεν µπορώ
να περιµένω να δώσει λύσεις στα προβλήµατα του κόσµου. Εκεί-
νος πολεµάει το ΔΝΤ και τη διαπλοκή. Είναι σε άλλη σφαίρα.
Έχει κάνει την υπέρβαση. 

Εδώ, όµως, –και θα σας τα δώσω, κυρία Υπουργέ, να τα δείτε,
διότι ενδεχοµένως εσείς να µπορείτε να κάνετε µια επεξεργασία-
υπάρχουν άνθρωποι µε αναπηρία, που µπλέκονται στα γρανάζια
της γραφειοκρατίας, µεταξύ του ΙΚΑ, της εφορίας, των ΚΕΠΑ, γί-
νεται ένας µύλος, ενώ υπάγονται σε κάποιους νόµους. Ίσως χρει-
άζονται κάποιες διευκρινήσεις. 

Για παράδειγµα, υπάρχουν εκπαιδευτικοί του ΟΑΕΔ, που υπά-
γονται σε νόµους του 1994 και οι οποίοι τώρα µε κάποιο τρόπο
τίθενται εκτός της διαδικασίας και θα έπρεπε να µην τίθενται
εκτός, αφού τους προστατεύει ο συγκεκριµένος νόµος. Θα σας
τα δώσω αυτά για να τα δείτε, όπως σας είπα, µήπως µπορέ-
σουµε να συνεννοηθούµε και να αφήσουµε τον κ. Κατρούγκαλο
στον µεγάλο αγώνα, που διεξάγει εναντίον εσωτερικών και εξω-
τερικών εχθρών. 

Τέλος, σας είπα ότι µε τις τροπολογίες θα ασχοληθεί ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος διότι έχουµε ενστάσεις. Για πα-
ράδειγµα, στο θέµα της καθαριότητας έχουµε πει ότι τελικά δεν
πληρώνονται καθόλου αυτοί οι οποίοι κάνουν τις συµβάσεις µε
το δηµόσιο. Κύριε Μαντά, ερχόντουσαν και διαµαρτυρόντουσαν
από τότε που σταµάτησαν. Εµείς δεν υπερασπιζόµαστε κανέναν,
αλλά ξέρουµε ότι αυτές οι συµβάσεις µε το δηµόσιο είναι προ-
βληµατικές. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα τα εξηγήσουµε µετά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα τα εξηγήσετε.
Με το ΕΚΑΒ έχουµε πρόβληµα, διότι καταλήγει να πληρώνει

το ΕΚΑΒ που είναι διαλυµένο. Βλέπουµε τι γίνεται. Δεν ξέρω. 
Σας είπα ότι έχουµε  διαφωνίες σε κάποια από αυτά τα θέµατα,

σε άλλα όχι. Θα ασχοληθεί µε αυτά ο κ. Παναγιωτόπουλος. 
Εποµένως, να πω και να καταλήξω ότι συµφωνούµε µε τα

άρθρα, που αφορούν καθαρά στην κοινωνική οικονοµία. Το λέω
µε έναν φόβο γιατί δεν το έχω δει όλο. Θα το δούµε. Αν µπορού-
σαµε να ψηφίσουµε άλλη µέρα, θα ήταν καλύτερα. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, που αφορούν άλλα ζητήµατα,
παρεµπίπτοντα ή µη παρεµπίπτοντα, άσχετα, θα τα δούµε στην
πορεία της ηµέρας και όπως σας είπα ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος θα σας εξηγήσει µε ποιον ακριβώς τρόπο ψηφί-
ζουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος ειδικός

αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης έχει τον
λόγο για οκτώ λεπτά.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Οι ορισµοί του άρθρου 1 χαρακτηρίζονται από αοριστία και
ασάφεια σε τέτοιο βαθµό, που ακόµα κι ο πιο καλοπροαίρετος
µελετητής του συγκεκριµένου νόµου από τη αρχή αντιλαµβάνε-
ται ότι πρόκειται για λόγια και διακηρύξεις άνευ ουσίας και σο-
βαρότητας που, µάλλον, µια τρύπα στο νερό µπορούν να
δηµιουργήσουν, παρά το σταθερό και ευνοϊκό περιβάλλον το
οποίο ευαγγελίζονται. 

Καινοφανείς και ασαφείς νοµικά έννοιες που επιδέχονται πολ-
λαπλών ερµηνειών, είναι αυτονόητο ότι θα δηµιουργήσουν πε-
ρισσότερα προβλήµατα απ’ ό,τι, υποτίθεται, θα λύσουν, ενώ η
απουσία ενός σαφούς πλαισίου και κανόνων είναι δυνατόν να
ανοίξουν τον δρόµο σε δραστηριότητες ξένες προς τους σκο-
πούς τους οποίος διακηρύσσει ότι επιδιώκει το υπό ψήφιση σχέ-
διο νόµου. 

Στο άρθρο 2, πάλι, υπάρχουν ορισµοί που χρησιµοποιούνται
στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου. Πέραν του ορισµού της κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας, ο οποίος –όπως προαναφέρ-
θηκε στη γενική ανάλυση των παρόντων- δηµιουργεί ένα πλαίσιο
νεφελώδες, αόριστο και προβληµατικό, οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις που αφορούν τους συµµετέχοντες φορείς πρόκειται να οδη-
γήσουν µε µαθηµατική ακρίβεια στη δυσλειτουργία τους και στην
αναποτελεσµατικότητά τους. 

Η εµπλοκή υγιών παραγωγικών δυνάµεων του τόπου µας
στους πειραµατισµούς της Κυβέρνησης και η κατασπατάληση
δηµοσίων και κοινοτικών πόρων, προκειµένου να ικανοποιηθούν
οι µαρξιστικής προέλευσης ονειρώξεις των εµπνευστών του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου, πρόκειται να έχει άµεσο αντίκτυπο και
µάλιστα δυσµενέστατο στην εθνική µας οικονοµία.

Ειδικότερα ενώ η παράγραφος 2 του άρθρου 2 στο εδάφιο γ’
ορίζει ότι οι φορείς και οι ενώσεις νοµικών προσώπων δεν απο-
δίδουν προτεραιότητα στη µεγιστοποίηση και την ατοµική ιδιο-
ποίηση του κέρδους τους και εφαρµόζουν περιορισµούς στη
διανοµή κερδών, εν συνεχεία στο εδάφιο δ’ θεσπίζεται, στην
ουσία, η δυνατότητα της γενικής συνέλευσης να διαµορφώσει
τον ανώτερο καθαρό µισθό κατά το δοκούν. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τους «φωστήρες» -οι οποίοι προφανώς
νοµοθετούν έχοντας στο µυαλό τους καταστάσεις, ξέρω εγώ,
Οκτωβριανής επανάστασης- η γενική συνέλευση ενός νοµικού
προσώπου πλέον ασκεί διοίκηση και διαχείριση και όχι εποπτεία,
όπως είναι εκ του νόµου ο ρόλος της, έχοντας τη δυνατότητα εν
προκειµένω να ορίσει όποιο ανώτατο όριο θέλει στον µισθό.

Οι υπαίτιοι, λοιπόν, της κατρακύλισης των µισθών των Ελλή-
νων εργαζοµένων ακόµα και στα επίπεδα των 300 ευρώ ή 400
ευρώ, υπόσχονται χωρίς ανώτατο όριο µισθούς στο όνοµα της
αλληλεγγύης, της κοινωνικής δικαιοσύνης και οποιουδήποτε
άλλου αφηγήµατος επιχειρούν να πλασάρουν στο κοινό τους εν
είδει κουτόχορτου.

Ιδιαίτερης προσοχής, όµως, χρήζει και ο όρος «δίκαιο και αλ-
ληλέγγυο» εµπόριο. Αφ’ενός κάποιος θα πρέπει να εξηγήσει
στους συντάκτες του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου αλλά και εν
γένει στην Αριστερά, ότι ο όρος «αλληλέγγυος» και «αλληλεγ-
γύη» δεν αποτελεί πανάκεια για να χρησιµοποιείται οπουδήποτε.
Το πραγµατικό, κανονικό εµπόριο που διεξάγεται µε βάση την
κείµενη νοµοθεσία λειτουργεί µε συγκεκριµένους κανόνες και
αρχές, καταβάλλει φόρους και στηρίζει την εθνική µας οικονοµία.
Είναι δίκαιο, άδικο αυτό;

Επίσης, βλέπουµε µια διατύπωση στο εδάφιο β’ της παραγρά-
φου 6. Είναι µια έκφραση η οποία χρειάζεται µεγάλη προσοχή.
Είναι ρατσιστική. Μπορεί να χαρακτηριστεί φασιστική, ναζιστική.
Αποδέχεστε ότι υφίστανται φυλές οι οποίες χρήζουν ιδιαίτερης
προστασίας έναντι άλλων; Ευτυχώς, όµως, για τους συντάκτες
του παρόντος νοµοθετήµατος η συγκεκριµένη διάταξη αναφέ-
ρεται σε φυλές ζώων και όχι ανθρώπων. Άρα, δεν εµπίπτει -
ακόµη!- στις διατάξεις του αντιρατσιστικού νόµου.

Πάντως, σύντροφοι της Αριστεράς, είναι ένα καλό βήµα το ότι
αποδέχεστε την ύπαρξη διαφορετικών φυλών έστω και στα υπό-
λοιπα είδη του ζωικού βασιλείου. Είναι µια καλή αρχή.

Με τις διατάξεις των άρθρων 4, 5, 6, ξεκινάει ένας φαύλος κύ-
κλος κατασπατάλησης του δηµοσίου χρήµατος µέσω της αφει-
δούς χρηµατοδότησης κρατικοδίαιτων στην ουσία φορέων. Και
σε αυτό εντέλει συνίσταται η ουσία και ο πραγµατικός σκοπός
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του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου.
Ο λόγος πλέον δεν γίνεται περί οικονοµίας και πολύ περισσό-

τερο περί κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας. Πρόκειται για
συγκρότηση κρατικοδίαιτων σχηµάτων τα οποία θα ταΐζονται από
τον κορβανά του δηµοσίου και τα κοινοτικά κονδύλια και θα απο-
µυζούν ταµεία, εις βάρος των υγιών παραγωγικών δυνάµεων του
τόπου µας, οι οποίες όχι µόνο δεν έχουν τη δυνατότητα κρατικής
χρηµατοδότησης ή έστω µιας ενίσχυσης, αλλά αντίθετα, εξον-
τώνονται από το ίδιο το κράτος το οποίο αφειδώς, όµως, θα χρη-
µατοδοτεί την αλληλεγγύη και τις πάσης φύσεως «εναλλακτικές»
µορφές της οικονοµίας.

Στο άρθρο 7 ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε την προσφορά
εθελοντικών υπηρεσιών προς τους φορείς κοινωνικής και αλλη-
λέγγυας οικονοµίας από µη µέλη. Εντάξει, για τον εθελοντισµό
στην Ελλάδα έχουµε ακούσει πολλές φορές µετά τα Olympic
Games. Εδώ, όµως, τίθεται ένα ερώτηµα. Ξέρετε, όλοι εθελοντές
είναι αλλά σε κάποια νησιά παίρνουν 2.500 ευρώ µε 3.000 ευρώ
σε κάποιες ΜΚΟ. Τέλος πάντων.

Εν όψει τού ότι στο άρθρο 2 του παρόντος στην έννοια των ει-
δικών οµάδων εντάσσονται οικονοµικοί µετανάστες και πρόσφυ-
γες, δηλαδή, το σύνολο των λαθροµεταναστών, που διαβιούν
στην πατρίδα µας, το συγκεκριµένο σχήµα της ΚΟΙΝΣΕΠ Έντα-
ξης είναι προφανές ότι λειτουργεί ως 5η φάλαγγα. Γιατί; Για να
διοχετευθούν πάλι κονδύλια προς τους λαθροµετανάστες και
ταυτόχρονα να αγκιστρωθούν αυτοί στις τοπικές κοινωνίες υπό
το πρόσχηµα της συµµετοχής τους στους συγκεκριµένους φο-
ρείς.

Είναι πάλι µία ακόµη περίπτωση ρατσισµού κατά των Ελλήνων
εφόσον οι οικονοµικοί µετανάστες και πρόσφυγες, όπως αναφέ-
ρει το άρθρο 2, προτιµώνται έναντι των Ελλήνων όχι µε βάση ει-
σοδηµατικά κριτήρια, αλλά µε το κριτήριο τού ότι δεν είναι
Έλληνες, γι’ αυτό και προτιµώνται.

Τώρα πάµε στην Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης των
Ροµά, η οποία είναι υπαγόµενη απευθείας στον αρµόδιο
Υπουργό και µε στόχο την ένταξή τους στην κοινωνία και τη ρύθ-
µιση και διαχείριση θεµάτων σχετικών. Εδώ, βέβαια, µπαίνουµε
σε µεγάλη ιστορία για εκατοντάδες έτη θα πω εγώ. Δυστυχώς
δεν έχουµε τον χρόνο να το αναλύσουµε. 

Η ετήσια δαπάνη όλων αυτών των επιτροπών, γραµµατειών
κ.λπ. –το αναλύσαµε και χθες- ξεπερνάει τις 600.000 ευρώ τον
χρόνο, µε τους πλέον µετριοπαθείς υπολογισµούς και χωρίς να
συνυπολογίζονται η δαπάνη από τη χρηµατοδότηση του Ταµείου
Κοινωνικής Οικονοµίας και η δαπάνη από τη δυνατότητα, που πα-
ρέχει το άρθρο 44 παράγραφος 3 στον ειδικό γραµµατέα κοινω-
νικής ένταξης των αθίγγανων να συγκροτεί οµάδες εργασίας µε
τη συµµετοχή ιδιωτών, το ύψος της οποίας όµως, όπως αναφέ-
ρεται στις σχετικές εκθέσεις, εξαρτάται από πραγµατικά περι-
στατικά. 

Εδώ θα έχουµε, δηλαδή, µετακλητούς, συνεργάτες, σύµβου-
λους, επιτροπές, πλήθος οργάνων. Είναι εξοργιστική περίπτωση
διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος. 

Όµως ακόµα πιο εξοργιστικό και ύποπτο είναι το γεγονός ότι
δεν προσδιορίζεται στη σχετική διάταξη ούτε ποιοι θα είναι οι
συγκεκριµένοι ιδιώτες και µε βάση ποια κριτήρια θα επιλέγονται
ούτε ποιες θα είναι απολαβές τους και µε βάση ποια κριτήρια θα
επιλέγονται, εφόσον προκύπτει από το ίδιο το κείµενο και τις σχε-
τικές εκθέσεις ότι δεν θα είναι εθελοντές. Τουλάχιστον, ας προσ-
λάβουν αθίγγανους στις συγκεκριµένες οµάδες εργασίας µήπως
και µειωθεί µε τον τρόπο αυτόν η εγκληµατικότητα και η παρα-
βατική συµπεριφορά τους, η οποία στην κάστα τους ανθεί.

Επιπλέον, και όσον αφορά στην επιβάρυνση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού από τη χρηµατοδότηση των φορέων της κοινωνικής
και αλληλέγγυας οικονοµίας για την εκτέλεση προγραµµατικών
συµβάσεων - άρθρο 5 παράγραφος 3-, για την επιχορήγηση των
συνεταιρισµών εργαζοµένων -άρθρο 33 παράγραφος 1-, δεν
υπάρχει καµµία συγκεκριµένη εκτίµηση της επιβάρυνσης, που θα
προκύψει για τα δηµόσια ταµεία. Γίνεται µια απλή αναφορά στις
σχετικές εκθέσεις, περί «ενδεχοµένης ετησίας δαπάνης».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή έχει καταθέσει κάποιες τροπο-
λογίες. Οι τροπολογίες αυτές αναφέρονται σε µακροχρόνια

άνεργους λόγω γήρατος και αναπηρίας. Έχουµε καταθέσει τρο-
πολογίες πάρα πολύ σηµαντικές για τα ΑΜΕΑ, για την προτεραι-
ότητα των ατόµων µε αναπηρία στην ικανοποίηση απαιτήσεων
από ασφαλιστικές εταιρείες –ξέρετε, µιλάω για την «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟ-
ΝΟΙΑ», για την «COMMERClAL VALUE» κ.λπ.-, για τη χορήγηση
επιδόµατος κίνησης σε άτοµα µε αναπηρία για τους οποίους έχει
διαπιστωθεί ποσοστό αναπηρίας 80% και άνω ανεξαρτήτως πα-
θήσεως. Γιατί εµείς τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες τα έχουµε θέσει
σε πρώτη προτεραιότητα. Όσο και αν τα µέσα αποχαύνωσης θέ-
λουν να δείξουν το αντίθετο είµαστε δίπλα τους. Επαφίεται σε
εσάς τώρα να µας δείξετε κατά πόσο είστε και εσείς µαζί τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Δραπετσώνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Όσον αφορά στις παρατηρήσεις που έκανε η κ. Βούλτεψη προ-
ηγουµένως –δυστυχώς δεν είναι εδώ αυτήν τη στιγµή, αλλά φαν-
τάζοµαι να µε ακούει- για τον Υπουργό Εργασίας, τον κ.
Κατρούγκαλο, θέλω να πω ότι φυσικά θα µεταβιβάσω αυτά που
µου έδωσε στον Υπουργό και είµαι σίγουρη ότι θα τα εξετάσει.

Από την άλλη, θα ήθελα να παρακαλέσω να µην αναφερόµαστε
µε τέτοιον απαξιωτικό τρόπο. Με φέρνετε εµένα προσωπικά σε
πάρα πολύ δύσκολη θέση, γιατί πρέπει να απαντήσω σ’ αυτό που
είπατε. Ο Υπουργός έχει αναλάβει και φέρνει σε πέρας ένα πολύ
δύσκολο έργο και το Υπουργείο Εργασίας κάνει όλα τα δυνατά,
για να µπορεί να εξασφαλίσει τους καλύτερους όρους που µπορεί.
Παρακαλώ, λοιπόν, όταν έχετε κάποιες παρατηρήσεις που θα θέ-
λατε να κάνετε για τον Υπουργό µας, τουλάχιστον να µας κάνετε
την τιµή να είναι παρών, για να µπορέσει ο ίδιος να απαντήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η ειδική αγορήτρια

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Χριστοφι-
λοπούλου έχει τον λόγο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το

οποίο χθες επί της αρχής είχε ευρύτατη αποδοχή. 
Πριν µπούµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, θέλω να

αναφέρω, κυρία Υπουργέ -και  µέσα από εσάς το µήνυµα είναι
προς την Κυβέρνηση και ιδιαίτερα προς το Υπουργείο Υγείας- το
γεγονός ότι υπάρχουν καταγγελίες ότι η διοίκηση του ΕΚΑΒ διώ-
κει εργαζόµενους που µετέχουν στη σηµερινή απεργία. Η διοί-
κηση του ΕΚΑΒ, απ’ όσο ξέρω, είναι µέρος αυτής της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και η διοίκηση του ΕΚΑΒ θα όφειλε
τουλάχιστον να σεβαστεί το δικαίωµα των εργαζοµένων να δια-
µαρτύρονται και να απεργούν. Το λέω, επειδή τους είδαµε πριν
από λίγο µε τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ που είναι έξω.

Με την ευκαιρία, να ξεκινήσω από την τροπολογία που ήρθε
νύχτα. Κοιτάξτε, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν είναι εναντίον
των ιδιωτικοποιήσεων. Όµως, ποιων ιδιωτικοποιήσεων; Του πυ-
ρήνα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας; Ούτε είπαµε ποτέ να µη
βοηθήσει υπό προϋποθέσεις ο ιδιωτικός τοµέας το ΕΚΑΒ. Όµως,
οι διασώστες του ΕΚΑΒ αυτή τη στιγµή, που δίνουν έναν πολύ
σκληρό αγώνα, χρειάζονται αυτό το deal µε κάποιες εταιρείες,
χωρίς κριτήρια, χωρίς διαγωνισµό, νύχτα; 

Τι ακριβώς είναι αυτή η τροπολογία, κυρίες και κύριοι της Κυ-
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βέρνησης; Τι ακριβώς θέλει να κάνει αυτή η τροπολογία; Το λέω
και προς τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης, γιατί πρέπει να
σκεφτούµε. Γιατί δεν τη βγάλατε στη διαβούλευση; Εάν θέλαµε
να βοηθήσει ο ιδιωτικός τοµέας, µε κριτήρια διαφάνειας και µε
διαδικασίες, αφού πρώτα εξαντληθούν οι δυνατότητες του Στρα-
τού, της Αεροπορίας, του Λιµενικού, τότε να δούµε µε ποιες προ-
ϋποθέσεις, µε διαφάνεια και µε διαβούλευση, εάν και κατά πόσο
µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο. 

Οι εργαζόµενοι; Έχουν κάποια άποψη γι’ αυτό; Τους ακού-
σατε; Τους άκουσε ο Υπουργός; Εσείς, που είστε Υπουργείο
Απασχόλησης, τους ακούσατε; 

Εγώ θα έλεγα να αποσύρετε την τροπολογία για το ΕΚΑΒ και
να καθίσουµε να συζητήσουµε τα πάντα, αλλά όχι έτσι. Δεν
υπάρχει χρόνος.

Κυρία Υπουργέ, φέρατε τις τροπολογίες για την ανεργία. Θα
επιφυλαχθώ αυτήν που φέρατε τώρα, για να τη δω. Η ανεργία
είναι πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Θα είδατε σήµερα ότι έξι στους
δέκα εργαζόµενους που προσλαµβάνονται είναι µερικής απα-
σχόλησης. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. Αυτό βαίνει
διογκούµενο, δυστυχώς, και το γνωρίζετε. Γι’ αυτό θα είµαστε
πάρα πολύ προσεκτικοί στον χειρισµό των τροπολογιών. Έχουµε
ενστάσεις, αλλά επειδή δεν έχω πάρα πολύ χρόνο, δεσµεύοµαι
να σας τις καταθέσω και κατά τη διάρκεια της συζήτησης. 

Βεβαίως, αντιπαρέρχοµαι το γεγονός ότι εάν αυτό συνέβαινε
επί των δικών µας ηµερών, όχι απλώς θα µας καταγγέλλατε ότι
εισάγουµε εργασιακές συνθήκες γαλέρας, αλλά και κάτι παρα-
πάνω, διότι έχουµε ακούσει και υποστεί πάρα πολλά. Δεν είναι,
όµως, της παρούσης.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε, έχουµε εκατόν εί-
κοσι τρεις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αυτό έχει και τη θετική του
πλευρά, όπως το είπαµε και χθες µε τον κ. Μπαργιώτα από το
Ποτάµι, ότι δηλαδή ακούσατε, κυρία Υπουργέ, και εσείς προσω-
πικά αρκετές από τις προτάσεις µας. Σας άκουσα -γιατί ήµουν
µε τους εργαζόµενους από το ΕΚΑΒ που ζήτησαν να δουν τα
κόµµατα- και άκουσα αυτό που είπατε για τα φορολογικά κίνη-
τρα. Θεωρώ πολύ σηµαντικό το ότι ακούσατε και τη φωνή των
ίδιων των κοινωνικών επιχειρήσεων, αλλά και άλλων κοµµάτων,
ότι χρειάζονται πραγµατικά φορολογικά κίνητρα. Θα δούµε, λοι-
πόν, τη ρύθµιση που φέρατε. 

Επίσης, θετικό θεωρούµε το γεγονός ότι µειώνεται η γραφει-
οκρατία και θα υπάρξει ένα µητρώο, στην ουσία µία διαδικασία
απλοποιηµένη. Αυτό το θεωρούµε θετικό. 

Έρχοµαι, όµως, σε κάποια προβλήµατα. Ακούστε, κύριε
Υπουργέ, στο ζήτηµα της διάθεσης των ακινήτων το να προσθέ-
σετε απλώς τις αρχές της αντικειµενικότητας και της διαφάνειας
ως φράσεις στον νόµο, καλό είναι, αλλά δεν είναι αρκετό. Θεω-
ρούµε ότι εδώ η διάταξη θα πρέπει να εξειδικευτεί έτι περαιτέρω.
Γι’ αυτό είπαµε, κύριε Πρόεδρε –και προς εσάς είναι αυτό- ότι
θα έπρεπε κανονικά η συζήτηση επί των άρθρων του νοµοσχε-
δίου να πάει την άλλη εβδοµάδα, ώστε να έχει και η Κυβέρνηση
τη δυνατότητα να βελτιώσει. Γιατί ξέρετε κάτι, κύριοι συνάδελ-
φοι, από όλες τις παρατάξεις; Εδώ θα είµαστε και θα έρθουµε
να βελτιώσουµε πάλι διατάξεις. Λέω, λοιπόν, ότι στο ζήτηµα των
ακινήτων εµείς δεν καλυπτόµεθα. Νοµίζουµε ότι πρέπει να υπάρ-
ξουν εξειδικευµένα κριτήρια.

Επίσης, το «Εργαλείο Μέτρησης Κοινωνικού Αντικτύπου» το
µετατρέπετε σε προαιρετικό. Εµείς κατανοούµε τις δυσκολίες
που έχει το να το προσδιορίσεις. Ωστόσο, δεν είναι «πονάει κε-
φάλι, κόβει κεφάλι». Εµείς θα θέλαµε από την πλευρά σας µια
προσπάθεια να εξειδικευτεί, αντί να το πετάξουµε. 

Δύο ακόµα επισηµάνσεις θα κάνω. Το θέµα των προγραµµατι-
κών συµβάσεων δεν θεωρούµε ότι βελτιώνεται µε τη ρύθµιση
που φέρατε. Ήταν πρόβληµα και του προηγούµενου νόµου, του
νόµου που είχαµε φέρει εµείς και στον οποίο πατάει αυτός ο
νόµος. Το πρόβληµα ήταν ότι χρειαζόταν µια διαγωνιστική δια-
δικασία µε κριτήρια και διαφάνεια. Σε αυτό το κενό δεν απαντάτε.
Θεωρούµε, λοιπόν, πολύ σηµαντικό να γίνει περαιτέρω βελτίωση
στο άρθρο αυτό. 

Επίσης, θεωρούµε σηµαντικό να σας επισηµάνουµε ότι κάποια
στιγµή καταργείτε αυτό που εσείς οι ίδιοι φέρατε, την απαγό-
ρευση υπεργολαβίας από ΚΟΙΝΣΕΠ σε τρίτη εταιρεία. Γιατί το

κάνετε αυτό; Νοµίζω ότι ήταν θετικό µέτρο η απαγόρευση υπερ-
γολαβίας.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα το οποίο είναι εκτός νοµοσχε-
δίου, αλλά εντός του αντικειµένου και µπορεί να επηρεάσει την
εφαρµογή του νοµοσχεδίου, γιατί πρέπει στην επί των άρθρων
συζήτηση να τα συζητάµε και αυτά. Είναι οι αστικές µη κερδο-
σκοπικές εταιρείες των δήµων. Εκτιµούµε ότι αυτές οι εταιρείες
δεν θα πρέπει –και εδώ είναι ίσως ένα θέµα θεσµοθέτησης- να
µετέχουν στις κοινωνικές επιχειρήσεις, στο κοινωνικώς επιχει-
ρείν. Δεν είµαι σίγουρη αν πρέπει να γίνει µε ρύθµιση, αλλά πρέ-
πει να το δείτε αυτό το θέµα, γιατί θα είναι –να το πω µε µια
παροιµία- «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει.» 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το είπαµε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αν το είπατε και αν έγινε,

θα το δω –βλέπετε ότι είναι καταιγιστικά, δεν προλαβαίνουµε- και
θα τοποθετηθούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ναι, είναι στη ρύθµιση.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τελευταία επισήµανση.

Για τις ΜΚΟ, θα πρέπει να µη λαµβάνουν κίνητρα και χρήµατα
από αυτές τις διατάξεις που σήµερα ψηφίζουµε και ταυτόχρονα
να µην έχουν σωρεύσει χρήµατα. Κατανοείτε ότι µε αυτό το νο-
µοσχέδιο συµµεριζόµαστε όλες οι πτέρυγες της Βουλής, που το
ψηφίζουµε, την ανάγκη να θωρακιστεί αυτή η διαδικασία, έτσι
ώστε να µη µπορούν να παρεισφρήσουν περίεργες καταστάσεις.
Στην πραγµατικότητα θα υπάρχουν, αλλά θα πρέπει να ενταθούν
και οι έλεγχοι. Δεν φτάνει, αλλά σίγουρα πρέπει να δούµε και το
θέµα των ΜΚΟ.

Ολοκληρώνω µε αυτά, λέγοντας ότι όσον αφορά στα θέµατα
Ροµά –δεν είναι εδώ η κ. Φωτίου, αλλά άκουσα πολύ προσεκτικά
την τοποθέτησή της- συµφωνούµε για την ενσωµάτωση των
Ροµά και είµαστε πολύ πρόθυµοι να συνεργαστούµε µε όλα τα
κόµµατα για αυτό. Συµφωνούµε ότι αυτή η ενσωµάτωση βελτιώ-
νει και τις συνθήκες των ίδιων των Ροµά και αποτρέπει τον κοι-
νωνικό ρατσισµό, ο οποίος υπάρχει. Διαφωνούµε, όµως, ότι ο
τρόπος για να το κάνουµε είναι να κάνουµε άλλη µία ειδική γραµ-
µατεία. Το τεκµηρίωσα χθες, επιµένω σήµερα, δεν χρειαζόµαστε
περισσότερες ειδικές γραµµατείες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ κι εγώ την ανοχή σας για ένα - δύο
λεπτά, γιατί είναι πάρα πολλά τα άρθρα και οι τροπολογίες.

Η κ. Φωτίου χθες µας εγκάλεσε –θα µιλήσουν και άλλοι συνά-
δελφοι γι’ αυτό- ότι φέραµε τροπολογία για να µοριοδοτήσουµε
τις δοµές της φτώχειας. Εγώ νοµίζω ότι θα µπορούσε να το κα-
λοδεχτεί και να µας πει και ευχαριστώ για αυτό. Γιατί αν δεν θέ-
λετε να κάνετε δεκτή τη δική µας, ας έχουµε µία διαπαραταξιακή
τροπολογία µε όσους συναδέλφους συµφωνούµε, γιατί στην
ουσία στη µοριοδότηση δεν διαφωνούµε. Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι
σε 66 δήµους δηµιουργήθηκαν αυτές οι δοµές, υπάρχουν πάνω
από 120 χιλιάδες ωφελούµενοι, υπάρχει ο νέος σχεδιασµός για
τα κέντρα κοινότητας, µετά από τη διευκρίνιση της Κυβέρνησης
εµείς ψηφίσαµε -σας θυµίζω- καλή τη πίστη, αυτόν τον σχεδια-
σµό. Ποιος είναι ο στόχος τώρα; Να διασφαλιστούν αυτοί οι άν-
θρωποι, γιατί είναι µήνες απλήρωτοι και θα κλείσουν οι δοµές
της φτώχειας, τα συσσίτια, τα υπνωτήρια κ.λπ..

Λέµε λοιπόν: ας νοµοθετήσουµε τα κριτήρια, που θα δώσουν
τη δυνατότητα το έµπειρο προσωπικό, που έχει µέχρι τώρα λει-
τουργήσει, να διατηρηθεί και βεβαίως θα υπάρχουν και ευκαιρίες
να µπουν και νεότεροι άνθρωποι στην ιστορία της αντιµετώπισης
της φτώχειας και να αποκτήσουν εµπειρία και να µπορέσουν να
προσφέρουν και αυτοί. 

Πρώτον, εις όφελος των ίδιων των χρηστών, που είναι οι πιο
δυσκολεµένοι συµπολίτες µας, εις όφελος των ίδιων των δοµών,
που πρέπει να συνεχίσουν να προσφέρουν, παρακαλούµε θερµά
δείτε αυτήν την τροπολογία της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας, µία
κουβέντα θα πω µόνο. Έχετε νοµοθετήσει οκτώ φορές για την
περίφηµη σύµβαση έργου στα νοσοκοµεία και στους άλλους δη-
µόσιους φορείς. Αφού σας βγήκε ότι αυτό προσκρούει στο ενω-
σιακό δίκαιο, φέρατε σήµερα µία τροπολογία για συµβάσεις
εργασίας ορισµένου χρόνου. 
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Κοιτάξτε, και αυτή έχει προβλήµατα και πάλι θα καταπέσει. Δεν
το λέµε µε κακή πίστη, το λέµε για να προλάβουµε. Εµείς δεν θα
την ψηφίσουµε, αλλά αν την ψηφίσει η κυβερνητική πλειοψηφία,
θα πω ότι δεν µπορείς να κάνεις συµβάσεις ορισµένου χρόνου
για πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Ο καθαρισµός, η φύλαξη κτη-
ρίου στα νοσοκοµεία και σε άλλα δηµόσια κτήρια και η σίτιση δεν
είναι έκτακτες συνθήκες. Είναι πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Λυ-
πούµεθα, αλλά αυτή η τροπολογία θα καταπέσει και αυτή ως
χάρτινος πύργος. 

Εν κατακλείδι, θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι µία θε-
τική συµβολή. Θεωρούµε ότι τα περισσότερα, κυρία Υπουργέ,
δεν µπορέσαµε να τα βελτιώσουµε όσο θα θέλαµε και ελπίζω να
θέλατε και εσείς. Θα ψηφίσουµε ορισµένα άρθρα. Είµαστε συγ-
κεκριµένοι. Όµως, θέλουµε να αποσύρετε την τροπολογία για το
ΕΚΑΒ και νοµίζω ότι πρέπει να αποσύρετε και την τροπολογία
µήπως και υπάρχει κάποια άλλη διευθέτηση για τα νοσοκοµεία.
Η τροπολογία αυτή δεν µπορεί να προχωρήσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κατσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες νοµίζω ότι αναπτύξαµε τα επιχειρήµατά µας για το θέµα

του σχεδίου νόµου για την λεγόµενη κοινωνική οικονοµία και
κατά πόσο αυτή µπορεί πράγµατι να αναπτυχθεί στο πλαίσιο του
καπιταλισµού.

Βέβαια, βλέπουµε ότι υπάρχει όντως µία µεγάλη συµφωνία
εδώ των κοµµάτων. Όλα τα ιδεολογικά ρεύµατα -φιλελεύθεροι,
σοσιαλδηµοκράτες, παλιοί και νέοι- τα διάφορα οπορτουνιστικά
ρεύµατα και σχήµατα, που δεν αµφισβητούν αυτόν τον καπιταλι-
στικό τρόπο παραγωγής, επιδιώκουν να ενσωµατώσουν και να
συστρατεύσουν λαϊκές δυνάµεις σε αυτόν τον δρόµο και µέσα
από την κοινωνική οικονοµία. Όλοι εκφράζουν την συµφωνία
τους µε το σχέδιο νόµου, το οποίο είναι στην κατεύθυνση των
οργανισµών του κεφαλαίου, του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που αφειδώς προσφέρουν και την υλική στήριξη, προκειµέ-
νου να αναπτυχθεί αυτός ο τοµέας. 

Φαντάζοµαι ότι κανείς από εσάς ή κανένας από αυτούς που
µας ακούει δεν θεωρούν ότι το κεφάλαιο αντιστρατεύεται τον
υπέρτατο νόµο, το κέρδος. Γιατί εσείς λέτε ότι η κοινωνική οικο-
νοµία λειτουργεί µε άλλα κριτήρια.

Το σχέδιο νόµου προωθεί, όπως είπαµε και εχθές, την εµπο-
ρευµατοποίηση των κοινωνικών παροχών, που πρέπει να παρέ-
χονται από το κράτος, συµβάλλει στην ελάφρυνση του κρατικού
προϋπολογισµού, για να µένουν ακόµη περισσότερα για να πη-
γαίνουν στους επιχειρηµατικούς οµίλους, δηλαδή ζεστό χρήµα
που θα βγαίνει µέσα από τη ληστεία του ελληνικού λαού, µε φο-
ροελαφρύνσεις, µε επιδοτήσεις και άλλα προνόµια. 

Αυτό το σχέδιο νόµου στοχεύει στη διαχείριση του εκρηκτικού
προβλήµατος της ανεργίας µε τη δηµιουργία της νέας κατηγο-
ρίας των αυτοαπασχολουµένων σε επιχειρήσεις κοινωνικής οι-
κονοµίας και όχι µόνο, αλλά και εργαζοµένων, καθώς και
εθελοντών, δηλαδή απλήρωτων εργαζοµένων, µε µισθούς πεί-
νας, -και αυτοί περιστασιακοί-, που βέβαια δεν θα καταγράφονται
στις λίστες των ανέργων. 

Στοχεύει στην αλλοίωση του περιεχοµένου της επιχειρηµατι-
κότητας µε τα χαρακτηριστικά που εσείς θέλετε να τους προσ-
δώσετε, αυτά του κοινωνικού περιεχοµένου. Απαντά στις
στρατιές των ανέργων µε συνεταιρισµούς εργαζοµένων, που
µπορούν να συνεχίζουν να διαχειρίζονται τις πτωχευµένες ιδιω-
τικές επιχειρήσεις. Βέβαια, η εµπειρία που υπάρχει και στη χώρα
µας από τις προβληµατικές επιχειρήσεις επί ΠΑΣΟΚ, αλλά και
από τη ΒΙΟΜΕ, είναι ότι η εξέλιξή τους αποδεικνύει πως στον κα-
πιταλισµό η λειτουργία αυτή ενισχύει απλά την στρατηγική του
ίδιου του συστήµατος. 

Πάµε, λοιπόν, στα άρθρα, γιατί έχουµε πει πολλά στα υπό-
λοιπα. Εµείς δεν θα ψηφίσουµε τα άρθρα που αφορούν τη λεγό-
µενη κοινωνική οικονοµία. Θα ψηφίσουµε «παρών» στα άρθρα

42, 49 που αφορούν τη σύσταση ειδικής γραµµατείας Ροµά. Φαν-
τάζοµαι να λέµε σωστά τα νούµερα µετά από τις αλλαγές που
έχετε κάνει.

Επίσης, µε το άρθρο 51 παρατείνεται η καταβολή των συντά-
ξεων και των επιδοµάτων, αν η καθυστέρηση στην εξέταση από
τα ΚΕΠΑ δεν οφείλεται στον ανάπηρο ή στην ανάπηρη, µέχρι
στις 30-6-17, µε την προϋπόθεση ότι στην προηγούµενη κρίση
είχε ποσοστό αναπηρίας 67%. Επίσης, υποχρεώνεται ο ανάπη-
ρος ή η ανάπηρη να επιστρέψει τα χρήµατα που πήρε σαν ανα-
πηρική σύνταξη, καθώς και κάθε είδος επιδόµατος, εάν µετά την
εξέταση του ΚΕΠΑ δεν πάρει συντάξιµο ποσοστό αναπηρίας ή
πάρει µικρό ποσοστό αναπηρίας. 

Είναι γνωστό ότι στις επιτροπές αυτές τα τελευταία χρόνια
αποτελεί κανόνα η µείωση του βαθµού αναπηρίας σε ανθρώπους
που δεν έχει αλλάξει η κατάσταση της υγείας τους, σε σχέση µε
το προηγούµενο διάστηµα. Παρ’ όλα αυτά, η κατεύθυνση που
υπάρχει λειτουργεί και µε αυτές τις επιτροπές που υπάρχουν. Τα
ΚΕΠΑ έχουν γίνει µηχανισµός µείωσης του αριθµού και του
ύψους των αναπηρικών συντάξεων και των επιδοµάτων, µε τον
περιορισµό της χορήγησής τους σε ένα µικρό τµήµα των τελείως
βαριών αναπηριών. 

Θεωρούµε απαράδεκτη τη διάταξη αυτή που προβλέπει την
υποχρέωση επιστροφής αυτών των χρηµάτων. Δηλαδή, πώς θα
ζήσει ο ανάπηρος ή η ανάπηρη, αν του αφαιρέσουν αυτό το πε-
νιχρό εισόδηµα που πήρε τέλος πάντων και σήµερα το ζητούν
πίσω, επειδή δεν είναι 67% αλλά είναι 65%. Εµείς θα ψηφίσουµε
«παρών» για τις άλλες ρυθµίσεις και θεωρούµε ότι αυτό θα πρέ-
πει να απαλειφθεί, το θέµα δηλαδή της αναζήτησης πίσω των
αναπηρικών συντάξεων αν τα ΚΕΠΑ δεν κρίνουν συντάξιµο το
ποσοστό αναπηρίας. 

Δίνεται η δυνατότητα στην ειδική επιστηµονική επιτροπή που
καταρτίζει τον κανονισµό εκτίµησης του βαθµού αναπηρίας να
προσδιορίζει µε βάση τον πίνακα αυτού του νόµου, του
ν.2643/98, τις χρόνιες παθήσεις που επιφέρουν περιορισµένες
δυνατότητες για επαγγελµατική απασχόληση. Αναθεώρηση του
πίνακα µπορεί να γίνει µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
µετά από εισήγηση, λέει, της Διεύθυνσης Αναπηρίας του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ και µετά από γνώµη της ειδικής επιστηµονικής επιτροπής.
Ακόµα, δίνεται η δυνατότητα στον Υπουργό µε απόφασή του να
τροποποιεί τον πίνακα. Όσοι εντάσσονται µε βάση την πάθηση
που έχουν στον πίνακα, µπορεί να συµµετέχουν –λέει- στις προ-
κηρύξεις για κάλυψη θέσεων εργασίας, όπως προβλέπει ο πα-
ραπάνω νόµος. Αυτό, βέβαια, το να προκηρυχθούν θέσεις, έχει
να γίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Η αναθεώρηση, όµως, του
πίνακα µπορεί να σηµαίνει όχι µόνο την ένταξη και άλλων παθή-
σεων, αλλά και την κατάργηση από τον πίνακα παθήσεων που
υπήρχαν µέχρι σήµερα. Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» στο συγ-
κεκριµένο άρθρο. 

Το άρθρο 51 αφορά τα ακίνητα των φορέων κοινωνικής ασφά-
λισης, που µπορούν, λέει, µε απόφαση των διοικητικών συµβου-
λίων και έγκριση του αρµόδιου Υπουργού να εκµισθώνονται είτε
ένα-ένα είτε κατά οµάδες σε άλλους φορείς. 

Δεν συµφωνούµε. Η θέση µας είναι να αξιοποιηθούν τα ακί-
νητα των φορέων κοινωνικής ασφάλισης προς όφελος συνολικά
του λαού και όσα χρειάζονται να αναπαλαιωθούν ή να γίνουν
αξιοποιήσιµα µε κρατική χρηµατοδότηση και να πάνε σε κοινω-
νικές δοµές όπως γηροκοµεία, παιδικοί σταθµοί, κέντρα αποκα-
τάστασης και πολυιατρεία. 

Υπάρχει µέσα σε αυτό το άρθρο η διάλυση του ενιαίου κεφα-
λαίου αποζηµίωσης των φορτοεκφορτωτών. Εµείς δεν θα συµ-
φωνήσουµε, αν αυτό το κεφάλαιο, που είναι των ίδιων των
εργαζοµένων, χαθεί. Είναι ένα θέµα στο οποίο νοµίζω ότι πρέπει
να σταθούν και τα υπόλοιπα κόµµατα.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών συνιστώνται τοπικά τµήµατα
κοινωνικής επιθεώρησης. Γνωρίζουµε ότι υπάρχει µεγάλη ανα-
στάτωση στο Υπουργείο και προβλέπει µετακίνηση και όχι πρόσ-
ληψη µόνιµου προσωπικού. 

Για το άρθρο 53, υποστηρίζουµε την πλήρη εξόφληση όλων
των χρωστούµενων από τον ΕΟΠΥΥ και ιδιαίτερα αυτών που
αφορούν τους αυτοαπασχολούµενους, υγειονοµικούς και τους
ασθενείς. Εδώ υπάρχει τροπολογία. Αυτήν την υπουργική τρο-
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πολογία θα την ψηφίσουµε, αν δεν ενσωµατωθεί συνολικά στο
άρθρο 53.

Επισηµαίνουµε τα εξής: Διαφωνούµε στην εκβιαστική, υποχρε-
ωτική παρακράτηση µέρους των οφειλόµενων µε τις εκπτώσεις.
Είναι χρήµατα δεδουλευµένα και για τα οποία έχουν πληρώσει
φόρους. Η ανάθεση ευθύνης να πληρώσουν τα ασφαλιστικά τα-
µεία από δικά τους χρήµατα, εάν δεν γίνει εκκαθάριση µέχρι τις
30 Ιουνίου 2017, ενδεχοµένως να οδηγήσει στο να µην πληρωθεί
ένα τουλάχιστον µέρος της οφειλόµενων υγειονοµικών ή δοµών,
αλλά και ασθενών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Διότι αφενός µεν υπάρχει έλλειψη προσωπικού στα ασφαλι-

στικά ταµεία και δεν µπορεί να γίνει έγκαιρη διεκπεραίωση και
αφετέρου είναι γνωστή η άσχηµη οικονοµική κατάσταση που
αδυνατούν να πληρώσουµε µε δικά τους έξοδα. Στο συγκεκρι-
µένο άρθρο θα ψηφίσουµε «παρών». 

Στο άρθρο 56 –το είπα, κυρία Υπουργέ- διαφωνούµε ριζικά µε
την επιχορήγηση των ξενοδόχων. Νοµίζω ότι αυτό το άρθρο είναι
πρόκληση. Πρέπει να το πάρετε πίσω. Πρέπει να επιδοτήσετε
τους ανέργους και όχι τους ξενοδόχους, γιατί, όπως είπαµε, δεν
µπορεί να παρατείνεται η σύµβαση σε αυτούς τους εργαζόµε-
νους που τους έχει ήδη ανάγκη ο εργοδότης, γιατί είναι γεµάτα
τα ξενοδοχεία και αντί να τους πληρώνει ο εργοδότης να τους
πληρώνει ο άνεργος. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ στις υπουργικές τροπολογίες.
Επειδή δεν θα έχουµε άλλο χρόνο, φαντάζοµαι, δώστε µου ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι µέχρι σήµερα δώδεκα τροπολογίες υπουργικές. Η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 703 και ειδικό 26, για την απαλλαγή
των ακινήτων του ΕΟΤ από τον ΕΝΦΙΑ, είναι ένα άλλο δώρο
ακόµη, το οποίο γίνεται εν όψει των ιδιωτικοποιήσεων. Εµείς δια-
φωνούµε ριζικά µε αυτήν την πολιτική που χαρατσώνει τον λαό
από τη µία και απαλλάσσει το κεφάλαιο από την άλλη. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 713 και ειδικό 30 που ορίζει
την παράδοση θητείας του επικουρικού προσωπικού στα κέντρα
κοινωνικής πρόνοιας θα ψηφίσουµε «ναι», αν και διατηρούµε τις
επιφυλάξεις µας για τις προϋποθέσεις που τίθενται, των «εξαι-
ρετικών αναγκών», όπως λέει, καθώς και την πρόληψη της κάλυ-
ψης των δαπανών από τους προϋπολογισµούς των οικείων
κέντρων. Ποιος θα αποφασίζει ότι υπάρχουν εξαιρετικές ανάγ-
κες; Αν δεν υπάρχει κάλυψη, τι θα γίνουν αυτοί οι εργαζόµενοι
και οι δοµές;

Επίσης, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 717 και ειδικό 34
ψηφίζουµε «όχι», γιατί προωθείτε η σύµπραξη µε τον ιδιωτικό
τοµέα. Η προοπτική για επάρκεια τεχνικών µέσων στο ΕΚΑΒ απο-
µακρύνεται. Επίσης, θέλουµε κι εµείς να καταγγείλουµε εδώ
αυτήν την πρακτική της διοίκησης του ΕΚΑΒ, όπου σήµερα προ-
σπαθεί να εκβιάσει, να τροµοκρατήσει τους εργαζόµενους που
παίρνουν µέρος στις κινητοποιήσεις. Ψηφίζουµε «όχι», λοιπόν,
σε αυτήν την τροπολογία. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 718 και ειδικό 35 προβλέπει
την παράταση καταβολής των δαπανών µετακίνησης του προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας µέχρι
τα τέλη του 2017. Θα ψηφίσουµε «ναι» στην τροπολογία. Σηµει-
ώνουµε, όµως, ότι αυτή η ρύθµιση δεν πρέπει να αποτελέσει
αφορµή για την επιµήκυνση του χρόνου πληρωµής των δαπανών,
γιατί η επιβάρυνση του προσωπικού είναι µεγάλη. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 719 αφορά όλους αυτούς τους
εργαζόµενους που δεινοπαθούν µε τις επιλογές των κυβερνή-
σεων για το λεγόµενο «κόστος εργασίας». αναφέρθηκε η κ. Χρι-
στοφιλοπούλου εδώ προηγουµένως σε αυτό. Νοµίζω ότι δεν
µπορεί η κ. Χριστοφιλοπούλου να µιλάει γι’ αυτό το θέµα. Από
τώρα, προκρίνεται η σύµβαση των είκοσι τεσσάρων µηνών µε την
απαγόρευση ανανέωσης, όπως γράφει µέσα η τροπολογία,
καθώς και την απαγόρευση της µετατροπής των συµβάσεων σε
αορίστου χρόνου. Είναι όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι που ήταν στα
νοσοκοµεία: καθαρίστριες, υπάλληλοι µαγειρείων και λοιπά.
Εµείς θα ψηφίσουµε «ναι». Καλούµε, βέβαια, τους εργαζόµενους
να στρατευθούν µε το ταξικό κίνηµα για πλήρη και σταθερή ερ-

γασία, µε πλήρη δικαιώµατα. Αυτοί, λοιπόν, θα διασφαλιστούν
µόνο όταν γίνουν αορίστου χρόνου µε πλήρη δικαιώµατα. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 720 και ειδικό 37 αφορά προ-
γράµµατα απασχόλησης στο Δηµόσιο, που ανακυκλώνουν την
ανεργία και δεν απαντούν στις αγωνίες και στον εφιάλτη της
ανεργίας χιλιάδων ανέργων, αλλά και νέων. Δεν την ψηφίζουµε,
όπως συνήθως κάνουµε µε αυτά τα προγράµµατα, γιατί είναι ένα
εργαλείο ενίσχυσης συνολικά του κεφαλαίου, αλλά πάνω απ’
όλα, όµως, ανατροπής εργασιακών σχέσεων, συλλογικών συµ-
βάσεων κοκ..

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 721 µε ειδικό 38 αφορά ρύθ-
µιση των ληξιπρόθεσµων δόσεων ανέργων προς τον τέως ΟΕΚ,
καθώς και την αναστολή καταβολής δόσεων δανείων στον ΟΕΚ
από ανέργους. Στην τροπολογία αυτή θα ψηφίσουµε «ναι», αλλά
σηµειώνουµε ότι οι ρυθµίσεις δεν απαντούν στη δεινή θέση που
έχουν περιέλθει όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι από την ανεργία, τη
µείωση των µισθών, τη φορολεηλασία κοκ.. Έχουµε καταθέσει
συγκεκριµένη τροπολογία, αλλά και πρόταση νόµου και γι’ αυ-
τούς τους εργαζόµενους που έχουν δανειοδοτηθεί από τον ΟΕΚ
– η Κυβέρνηση δεν την έχει κάνει δεκτή- όπου µιλάµε και για απα-
λοιφή από το κεφάλαιο. 

Στην τροπολογία 722/19 για το ολοκληρωµένη πληροφοριακό
σύστηµα του ΙΚΑ, για τη παράταση της σύµβασης, ψηφίζουµε
«παρών», γιατί έχει γίνει το γεφύρι της Άρτας όλο αυτό το ολο-
κληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα και δεν ξέρω, βέβαια, και η
σύµβαση τι περιέχει. Δεν αναφέρεται, δεν υπάρχει µέσα στην
τροπολογία που έχει κατατεθεί. 

Στην τροπολογία 723/40, αν δεν ενσωµατωθεί, όπως είπα, στο
άρθρο 53, θα ψηφίσουµε «ναι», αν ενσωµατωθεί θα είµαστε συ-
νολικά στο «παρών». 

Στην τροπολογία 724/41 ψηφίζουµε «ναι» για τη συνέχεια της
δουλειάς των εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι», οι οποίοι
ζουν µε την αβεβαιότητα από την έναρξη του προγράµµατος. Θέ-
λουµε να θυµίσουµε εδώ και ποια ήταν η θέση του ΣΥΡΙΖΑ, όταν
ήταν Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για όλους αυτούς τους εργαζό-
µενους, για αυτό το πρόγραµµα της «Βοήθειας στο Σπίτι». Τα
έχετε ξεχάσει όλα και βέβαια αυτοί οι εργαζόµενοι ζουν µε την
όλη αυτή την αγωνία και την αβεβαιότητα. 

Η τροπολογία 725/42 που καταθέσατε σήµερα, κυρία Υπουργέ,
είναι µία προκλητική επίσης τροπολογία. Όταν αφορά επιχορή-
γηση εργοδοτών δεν ισχύουν οι περιορισµοί των τετρακοσίων πε-
νήντα ηµερήσιων επιδοµάτων ανεργίας την τετραετία. Έτσι όσοι
δίνουν την επιταγή στον εργοδότη, αυτός θα επιδοτείται για όσο
χρόνο απασχολεί τον εργαζόµενο. Άρα λοιπόν, εδώ ενώ στον
άνεργο υπάρχουν περιορισµοί τα τετρακόσια πενήντα επιδόµατα
στην τετραετία, δεν το καταργείτε για τον άνεργο, το καταργείτε
όταν επιδοτείται ο εργοδότης. 

Υπάρχει, βέβαια, η τροπολογία που θα φέρετε για τη φορολο-
γία, για τα κίνητρα τα φορολογικά και άλλα κίνητρα για την κοι-
νωνική οικονοµία, στην οποία βέβαια θα ψηφίσουµε «όχι». Θα
δούµε βέβαια και την τροπολογία. 

Υπάρχει και η τροπολογία του ΚΚΕ, που έχουµε καταθέσει για
την κατάργηση του ενιαίου φόρου καυσίµων, όπως επίσης και
του ΦΠΑ, στο πετρέλαιο θέρµανσης. Δεν έχετε πει τι θα κάνετε
µε αυτή. Εµείς το ξαναλέµε: Να την κάνετε αποδεκτή. Έρχεται ο
χειµώνας, ο οποίος θα βαρύς για πάρα πολύ κόσµος και σε όλη
την Ελλάδα. Εδώ να πάρετε θέση και πρέπει να πάρουν θέση και
όλα τα υπόλοιπα κόµµατα τι λένε σε σχέση µε το πετρέλαιο θέρ-
µανσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθούν τριάντα πέντε οµι-
λητές, συν οι υπόλοιποι ειδικοί αγορητές, συν οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι, συν οι τέσσερις Υπουργοί που έχουν ζητήσει
να πάρουν το λόγο. Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ συνεπείς στο
χρόνο. 

Ο συνάδελφος, κ. Κατσώτης µίλησε πάρα πολύ, αλλά επειδή
δεν έχει δώσει άλλον οµιλητή το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
µέσα στους υπόλοιπους τριάντα πέντε, ήταν προφανές ότι
έπρεπε να του δοθεί µε µεγάλη δυνατότητα ανάπτυξης των από-
ψεων του ΚΚΕ και γι’ αυτό είχε πολύ περισσότερο χρόνο. Δεν θα
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πάµε έτσι, όµως. Τα οκτάλεπτα από εδώ και µπρος θα τηρούνται
ή το πολύ πολύ να φύγουµε ένα λεπτό από τον προσδιορισµένο
χρόνο. 

Ο συνάδελφος, κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας, ειδικός αγορη-
τής από το Ποτάµι, έχει τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω να είµαι συνεπής, άλλωστε έχουµε µιλήσει

για το νοµοσχέδιο πάρα πολλές φορές µέσα σε πέντε µέρες οι
ειδικοί αγορητές. Νοµίζω ότι δεν έχουµε πολλά πράγµατα να
πούµε για το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου. Παρά τις επιµέ-
ρους επιφυλάξεις θα ψηφίσουµε τα περισσότερα άρθρα. Έχουν
ενσωµατωθεί πολλές αλλαγές. Υπήρξε µια γόνιµη διαδικασία, τα
θετικά της οποίας έχουµε υπογραµµίσει πολλές φορές από όλες
τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου. 

Πολύ γρήγορα θα σας πω τις δύο κύριες επιφυλάξεις που απο-
µένουν. Είναι ο ακριβής τρόπος διάθεσης των ακινήτων -το είπε
και η κ. Χριστοφιλοπούλου, δηλαδή ο τρόπος µε τον οποίο θα
παραχωρούνται, τα κριτήρια και η µέθοδος η οποία νοµίζω κι εγώ
ότι πρέπει να γίνει πιο σαφής- και η παραµονή των προγραµµα-
τικών συµβάσεων οι οποίες, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να γίνουν
διαφανείς διαγωνιστικές διαδικασίες παντού, σε όλες τις σχέσεις
των ΚΟΙΝΣΕΠ µε τον δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
ακριβώς για να διαφυλαχθούν κυρίως οι ΚΟΙΝΣΕΠ από σκάν-
δαλα, σκανδαλάκια και κακές πρακτικές του παρελθόντος. 

Έχω επιχειρηµατολογήσει πολλές φορές και µε πολλούς τρό-
πους γιατί δεν ψηφίζουµε ειδικές γραµµατείες. Για την ειδική
γραµµατεία των ΚΟΙΝΣΕΠ έχω πει πολλά. Θα µπορούσε κανείς
να µπει στη διαδικασία της συζήτησης για τους Ροµά, όµως
υπάρχουν δύο πράγµατα. Το ένα είναι έχουµε πει πολλές φορές
ότι είναι άγονη αυτή η διαδικασία και αυτό το διοικητικό µοντέλο
δηµιουργίας διαρκώς διοικητικών δοµών στις οποίες ηγούνται
κοµµατικά στελέχη χωρίς προσόντα.  

Το άλλο που είναι πραγµατικά ενοχλητικό, είναι η χθεσινή το-
ποθέτηση της κ. Φωτίου, η οποία δεν επιχειρηµατολόγησε για
την ανάγκη της ειδικής γραµµατείας. Από την Ευρώπη απαιτείται
ενιαίος οργανισµός ή ενιαία υπηρεσία, δεν είναι σώνει και καλά
ειδική γραµµατεία. Αλλού υπάρχουν Υπουργεία, αλλού σκέτες
υπηρεσίες. Η διληµµατική, όµως, λογική του στυλ «πείτε µας αν
είστε υπέρ των Ροµά ή όχι» κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει.
Είναι πραγµατικά ενοχλητική. Μόλις ζορίστηκε ο κ. Κατρούγκα-
λος ολίσθησε στα περί «γερµανοτσολιάδων» χθες, µετά την οµι-
λία του κ. Μητσοτάκη και αµέσως µετά η κ. Φωτίου ολίσθησε στα
διληµµατικά «είστε άσπρο ή είστε µαύρο». Είµαστε µε τους Ροµά,
θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει το παν για να προχωρήσουν οι δια-
δικασίες ένταξης, να βοηθηθούν και να ενισχυθούν. Δεν νοµί-
ζουµε, όµως, ότι η ειδική γραµµατεία, δηλαδή ο διορισµός ακόµα
ενός κοµµατικού στελέχους χωρίς διαδικασία προσόντων και επι-
λογή, βοηθάει κανέναν, αλλά διαιωνίζει την κακοδαιµονία και των
Ροµά και του ελληνικού δηµοσίου. Γι’ αυτό θα το καταψηφί-
σουµε.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου «χαρίζουµε ακίνητα», µε
το άρθρο 51 -ενδεχοµένως, µπορεί να έχω µπερδευτεί- και η
βροχή τροπολογιών, µπορεί να πάρει κάλλιστα, δυστυχώς, τον
τίτλο «παραχωρώ ακίνητα, µοιράζω λεφτά και κάνω διορισµούς.
Διορίζω, διορίζω, διορίζω». Από εδώ και πέρα θα µιλήσω για τα
επόµενα τρία ή τέσσερα λεπτά γι’ αυτό.

Το άρθρο 52 για την παραχώρηση εκµίσθωσης και παραχώ-
ρηση ακινήτων των φορέων κοινωνικής ασφάλισης από τον
Υπουργό, είναι αγνώστου πατρός; Κυρία Αντωνοπούλου, εσείς
εφόσον η κ. Φωτίου και ο κ. Κατρούγκαλος δεν αισθάνονται την
ανάγκη να µας εξηγήσουν τι ακριβώς είναι αυτό, κάποια στιγµή
πρέπει να µας πείτε ποια είναι η λογική πίσω από αυτό. Είναι η
πέµπτη φορά που ρωτάω και επισηµαίνω ότι αυτό εδώ µοιάζει
να είναι σκανδαλώδες και κρατάω µια µικρή επιφύλαξη ότι µπο-
ρεί και να µην είναι. Το να κάνετε, όµως, την «πάπια» και να περ-
νάτε ένα άρθρο το οποίο έχει συγκεκριµένη βαρύτητα και να µην
µιλάει κανείς γι’ αυτό, µε κανέναν τρόπο είναι κατ’ αρχάς ύποπτο
και σίγουρα δεν είναι υγιές. Μπορεί να κάνω λάθος, όµως, η δυ-
νατότητα του Υπουργού, κύριε Μαντά, να παραχωρεί ακίνητα
των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη
των ΔΣ των ταµείων κατ’ αρχάς φαίνεται περίεργη. Δεν µιλάει κα-

νείς γι’ αυτό. 
Μιλάµε για ακίνητα. Κάποιος «λιγουρεύεται» τα ακίνητα του

ΙΚΑ στην Πανεπιστηµίου και στην Αγίου Κωνσταντίνου, λέω εγώ.
Είναι αλήθεια; Κάνω λάθος; Υπάρχει ανάγκη; Δεν µιλάει κανένας;
Πώς θα γίνει; Περιµένουµε από την πρώτη µέρα.

Να περάσουµε λίγο στις τροπολογίες, οι οποίες είναι βροχή.
Πρώτη παρατήρηση: θετικές και αρνητικές, αναγκαίες και αµφι-
σβητούµενες, αµφίσηµες. Είναι περίπου ένα δισεκατοµµύριο αν-
τίκτυπο στον κρατικό προϋπολογισµό. Δεν λέω «κόστος».
Αντίκτυπο. Δεν είναι δυνατόν, να περνάνε νύχτα ένα πακέτο τρο-
πολογιών που έχει αντίκτυπο ένα ολόκληρο δισεκατοµµύριο στον
προϋπολογισµό, στο κόστος του δηµοσίου, χωρίς καµµία συζή-
τηση, κάτω από το τραπέζι. Δεν έχω καµµία αντίρρηση, πολλές
από αυτές τις ψηφίζουµε, φαίνονται αναγκαίες, φαίνονται θετι-
κές. Έλεος! 

Η µία που είναι αρκετά προβληµατική είναι αυτή που αφορά
το ΕΚΑΒ. Είµαστε, κατ’ αρχάς, σύµφωνοι στο να πληρωθούν οι
ληξιπρόθεσµες. Αυτές οι οφειλές που έχει καταγράψει το ΕΚΑΒ,
αν και εκεί υπάρχουν ορισµένες. Θα µπορούσε κανείς να επιση-
µάνει ότι αµείβονται και εξοφλούνται και ιδιώτες χωρίς έκπτωση.
Εδώ δεν έχει clawback, όπως έχει στους άλλους. Τα πληρώνουµε
όλα και µερικά δεν είναι και τόσο καθαρά. Υπάρχουν «µυρωδά-
τες» ιστορίες στις Κυκλάδες, που πάνε κι έρχονται και ανακυκλώ-
νονται χρόνια και περιµένουν να πάρουν χιλιάδες ευρώ και θα τα
πάρουν µε αυτήν την τροπολογία. Εν πάση περιπτώσει καλό είναι
να τελειώνουµε µε τα ληξιπρόθεσµα και να σταµατήσουµε. 

Υπάρχει ένα µείζον θέµα. Είµαστε υπέρ της δυνατότητας out-
sourcing, όπως λέγεται, το να παίρνει έργο κάποιος ιδιώτης, εκεί
που πρέπει, όταν χρειάζεται και υπό προϋποθέσεις. Το άρθρο ει-
σάγει τη δυνατότητα -και σωστά-, αλλά δεν έχει ούτε σύµβαση
ούτε µηχανισµό ούτε διαγωνισµό ούτε διαφάνεια ούτε κόστος.
Εγώ λέω να το προχωρήσω λίγο παραπάνω και ας στεναχωρήσω
τους συνδικαλιστές του ΕΚΑΒ που είναι στο κτήριο της Βουλής.
Αν ο ιδιώτης µπορεί να κάνει την αεροδιακοµιδή από τη Μύκονο
µε µικρό αεροπλάνο, που είναι φθηνότερο από το c-130 να προ-
τιµήσουµε το µικρό αεροπλάνο. Αλλά να ξέρουµε πότε το χρει-
αζόµαστε, µε ποια διαδικασία τον έχουµε προσλάβει, πόσα
λεφτά θα πάρει, µε κλασσικές ανοιχτές διαδικασίες. Η παράγρα-
φος γ’ δεν λέει τίποτα. Λέει ότι «υπάρχει δυνατότητα σύµβασης
µε υπογραφή του Υπουργού». Με το φίλο του, µε κάποιον άλλον,
µε διαγωνιστική διαδικασία, µε αµοιβή ανά µίλι, ανά χιλιόµετρο,
ανά ναυτικό µίλι; Πώς; 

Νοµίζω ότι καλά είναι το γ’ και το δ’ να αποσυρθούν και να επα-
νέλθουν επεξεργασµένα. Είναι επίσης ακατανόητο το δ’, το
οποίο φτιάχνει ένα έσοδο για το ΕΚΑΒ -0,86% το οποίο δεν ξέρω
πώς βγήκε, έχει και αυτό το ενδιαφέρον του- φτιάχνει έναν λο-
γαριασµό, λέει, ένα ποσό που θα χρησιµοποιεί το ΕΚΑΒ για αε-
ροδιακοµιδές. 

Δεν πληρώνονται per case; Δεν αποζηµιώνονται από τα ταµεία;
Δεν πληρώνονται ανάλογα µε το κόστος της αεροδιακοµιδής;
Έχουµε έναν κουµπαρά που τον µοιράζουµε; Όπως είναι διατυ-
πωµένο, σε συνδυασµό µε το γ’, δηµιουργεί πονηρές σκέψεις. 

Τελειώνω σε ένα λεπτό µε αυτό το σίριαλ µε τις καθαρίστριες
του δηµοσίου. Πρέπει να τα λέµε. Ο κ. Πολάκης είναι ιδιαίτερα
ευρηµατικός. Ξεκινήσαµε από τις καθαρίστριες των νοσοκοµείων
και µετά από επτά, οκτώ αποτυχηµένες νοµικές προσπάθειες στο
γόνατο, τη µία δεν έπαιρναν άδεια, την άλλη δεν µπορούσαν να
πληρωθούν, την τρίτη το Συµβούλιο της Επικρατείας έλεγε «σο-
βαρευτείτε, αυτά δεν γίνονται», φθάσαµε σε αυτό, που εκτός του
ότι εγείρει θέµατα συνταγµατικότητας, όπως επεσήµανε προ-
ηγουµένως η κ. Χριστοφιλοπούλου, είναι και το µεγαλύτερο ρου-
σφέτι που έχει γίνει στο ελληνικό δηµόσιο εδώ και χρόνια. 

Σηµαίνει ότι εφτά µε οκτώ χιλιάδες συµβασιούχοι µε συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου θα είναι κρεµασµένοι από τα Υπουργεία
και τους Υπουργούς για τα επόµενα πέντε- έξι χρόνια, περιµέ-
νοντας κάθε φορά και ικετεύοντας για την παράταση της σύµ-
βασής τους σε συνθήκες κοτζαµπασισµού, που δεν θυµίζουν
ούτε καν προχουντικές περιόδους. Θυµίζουν δεληγιαννισµό και
Πλατεία Κλαυθµώνος. 

Είναι ντροπή πραγµατικά για µία κυβέρνηση της Αριστεράς.
Εγώ σέβοµαι το ιδεολογικό κώλυµα, που εγώ το θεωρώ κώλυµα
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εναντίον των εταιρειών, αλλά υπάρχουν διαδικασίες, µόνιµες ή
αν δεν µπορείτε κάτι άλλο. Αυτό εδώ είναι ένα απαράδεκτο ρου-
σφέτι που δηµιουργεί νέες συνθήκες στο δηµόσιο, που θυµίζουν
παλιές εποχές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Μπαργιώτα.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων

κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να χαιρετίσω θετικά την αποδοχή που είχε το συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο από το σύνολο σχεδόν των κοµµάτων του Κοι-
νοβουλίου, µε κάποιες εξαιρέσεις. Είναι ένα θετικό βήµα. Επίσης
είναι πολύ θετικό ότι έγιναν δεκτές πολλές τροπολογίες, πιστεύω
σε θετική κατεύθυνση. Θα µπορούσα να τις αναφέρω µία-µία. 

Όµως, θέλω να σταθώ σε µία τροπολογία, µε όλο το σεβασµό
που έχω και στο συνδικαλισµό και στους συνδικαλιστές του
ΕΚΑΒ ειδικότερα. Άκουσα την επιχειρηµατολογία τους και επειδή
µου αρέσει να τους κοιτάω κατά πρόσωπο, θέλω να τους θυµίσω
τα εξής. 

Πρώτον, άκουσα ότι υπάρχει πρόθεση του Υπουργού να ιδιω-
τικοποιήσει το ΕΚΑΒ. Θέλω να τους θυµίσω ότι αυτή η διάταξη
υπάρχει από το 1999. Απλά είχε ενεργοποιηθεί επιλεκτικά από
τις τότε κυβερνήσεις και ποτέ το ΕΚΑΒ δεν υπάρχει περίπτωση
να ιδιωτικοποιηθεί για έναν απλό λόγο. Ξέρουµε όλοι ότι πάρα
πολλά ασθενοφόρα είναι ιδιωτικά. Ποτέ, όµως, αυτή η Κυβέρ-
νηση δεν πιστοποίησε ή δεν αναγνώρισε σε αυτά τα ασθενοφόρα
να µπορούν να κάνουν τη δουλειά του ΕΚΑΒ.

Είµαι της άποψης ότι το ΕΚΑΒ κάνει πολύ σωστά τη δουλειά
του, µε µία διαφορά. Το 50% -και οι ίδιοι το παραδέχονται- των
υπηρεσιών του ΕΚΑΒ αυτή την στιγµή καρκινοβατεί. Δεν µπο-
ρούν δηλαδή να ανταποκριθούν και όπως ξέρετε το ΕΚΑΒ είναι
για πολύ επείγουσες περιπτώσεις. 

Τι πειράζει όταν το διοικητικό συµβούλιο του ΕΚΑΒ προτείνει
και βεβαίως έχει την έγκριση του εκάστοτε Υπουργού να ενερ-
γοποιηθεί ένα ιδιωτικό, ας το πούµε, ασθενοφόρο είτε αυτό είναι
στη Γαύδο ή δεν ξέρω πού αλλού, στην άκρη του κόσµου. Σε
καµµία περίπτωση αυτό δεν σηµαίνει ιδιωτικοποίηση του ΕΚΑΒ.

Σας το λέω γιατί είδα µία µαζική αντίδραση, την οποία σέβοµαι.
Όµως, έχω διαφορετική άποψη. 

Επίσης, άκουσα ότι εκατό ασθενοφόρα µπορούν να επιδιορ-
θωθούν γρήγορα µε 200 ή 300 χιλιάδες ευρώ. Δεν θεωρώ το
ποσό µεγάλο, αλλά θέλω να θυµίσω στους φίλους συνδικαλι-
στές, µε όλον τον σεβασµό ότι αυτά τα ασθενοφόρα έχουν κάνει
ένα εκατοµµύρια χιλιόµετρα το καθένα. Το πρόβληµα θα το λύσει
ο διαγωνισµός.

Άκουσα και το άλλο επιχείρηµα, ότι µπορεί ο διαγωνισµός να
γίνει σε οκτώ µήνες. Ξέρετε πολύ καλά ότι µπορεί µόνο µε τρεις
ενστάσεις θα πάει δύο και τρία χρόνια πίσω. Η πολιτεία δεν µπο-
ρεί να καθίσει µε σταυρωµένα τα χέρια. Η διάταξη που περνάει
σε καµµία περίπτωση δεν βάζει τους ιδιώτες µέσα στο ΕΚΑΒ. Ας
τη µελετήσουν καλύτερα. Το λέω αυτό γιατί θέλω να τους κοι-
τάζω στα µάτια. 

Θέλω όµως να σταθώ και σε κάτι άλλο: Επειδή η επικαιρότητα
τρέχει και δεν έχω σκοπό να χρησιµοποιήσω όλον τον χρόνο, µου
έκανε πολύ θετική εντύπωση γιατί το ποτήρι το βλέπω µισογε-
µάτο και όχι µισοάδειο, ότι ο Πρόεδρος της Βουλής σε αυτήν την
περιβόητη πλέον Διάσκεψη των Προέδρων πρότεινε τα µέλη του
ΕΣΡ και όλα τα κόµµατα, µηδενός εξαιρουµένου, εξέφρασαν
συµπάθεια και επιβεβαίωση για τα πρόσωπα που πρότεινε ο Πρό-
εδρος της Βουλής. 

Αυτό για εµένα είναι πολύ θετικό βήµα και δείχνει ότι δεν υπάρ-
χει καµµία πρόθεση για καινούργια διαπλοκή. Υπάρχουν επιφυ-
λάξεις που δεν τις δέχοµαι. Εµείς, σαν Ανεξάρτητοι Έλληνες
είπαµε να γίνει τώρα η συγκρότηση του ΕΣΡ. Έχουµε ξεχωρίσει
τα δύο πράγµατα. Είναι άλλο πράγµα η δικαστική εξουσία που
τη σεβόµαστε και θα σεβαστούµε την απόφασή της και άλλο
πράγµα η νοµοθετική εξουσία, αυτό δηλαδή που κάνει η Διά-
σκεψη των Προέδρων.

Θέλω να πάω ακόµη παραπέρα και να πω το εξής: Πιστεύω ότι

το ΕΣΡ πολύ σύντοµα θα συγκροτηθεί. Η καλή διάθεση που είδα
και η διαφοροποίηση που έκανε ο κ. Δένδιας από τη σκληρή
γραµµή του κόµµατός του είναι κατά τη γνώµη µου ενθαρρυντικό
σηµείο ότι κάτι αλλάζει και στη Νέα Δηµοκρατία. 

Δεν µπορεί αυτή η γραµµή ρήξης να τραβήξει παντοτινά. Δεν
γίνεται, είναι αδιέξοδη. Ξέρουµε όλοι ότι στη Νέα Δηµοκρατία
υπάρχουν και άλλες φωνές. Η προσωπική µου άποψη, που δεν
σηµαίνει ότι πρέπει να τη συµµερίζεστε, είναι ότι θα βρεθεί λύση
και σύντοµα. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδα.
Θέλω επίσης να θυµίσω, γιατί κάποιοι έχουν προχωρήσει πάρα
πολύ, ότι καµµία φορά ναι, υπάρχουν αντίθετες αποφάσεις των
ανωτάτων δικαστηρίων. Τις έχω µαζέψει και είναι γύρω στις δε-
καπέντε. Δεν θέλω να τις διαβάσω, αλλά τις έχω εδώ. Και τι έγινε;

Σεβόµαστε τη δικαιοσύνη αλλά η Κυβέρνηση προχωράει. Είµαι
πεπεισµένος ότι µπορεί να συνυπάρξει σωστά η δικαιοσύνη και
είµαι από αυτούς που έχω πει ότι όταν θα γίνει η αναθεώρηση
του Συντάγµατος, το άρθρο 90 θα πρέπει δίνει περισσότερη ανε-
ξαρτησία στη δικαιοσύνη, σύµφωνα µε την πρόταση που είχε
κάνει αείµνηστος Σωτήρης Μπάγιας. Είµαι από αυτούς και συνε-
χίζω να το πιστεύω και θα κάνω αγώνα γι’ αυτό. Με τη διαφορά
ότι η Κυβέρνηση προχωράει και πρέπει να προχωράει. 

Αναδεικνύω ξανά το θετικό κλίµα που υπήρχε, που διέψευσε
όλες τις Κασσάνδρες, ότι πάει η Κυβέρνηση να βάλει τους δικούς
της κ.λπ.. Εάν ψάξετε ένα, ένα τα προτεινόµενα ονόµατα από τον
Πρόεδρο της Βουλής θα δείτε ότι από όλους όσοι ήταν παρόντες
–και το εννοώ και χάρηκα γι’ αυτό- δεν αµφισβήτησε κανένας την
αξιοπιστία, την αξιοπρέπεια, το αδέκαστο και το τι ακριβώς ήταν
αυτά τα άτοµα που πρότεινε ο Πρόεδρος της Βουλής. 

Δεν έχω να πω περισσότερα. Εννοείται ότι αυτό το νοµοσχέδιο
εµείς το υπερψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε. 
Η ειδική αγορήτρια της Ένωσης Κεντρώων, κ. Θεοδώρα Με-

γαλοοικονόµου, έχει τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η χθεσινή ηµέρα εδώ στο Κοινοβούλιο ήταν

αρκετά ενδιαφέρουσα. Κατατέθηκαν από όλες τις πλευρές προ-
τάσεις, σκέψεις και τελικώς θεωρώ ότι δεν υπάρχει τίποτα πιο
σηµαντικό από τον διάλογο που µπορούµε να κάνουµε, ώστε να
καταλήξουµε σε µία κεντρική ιδέα και να βρούµε κάποιον συγκε-
κριµένο δεσµό. 

Από την πλευρά µας, όµως, ως Ένωση Κεντρώων πάντοτε υπε-
ρασπιζόµαστε τη διαλεκτική διαδικασία και πιστεύουµε ότι αυτό
θα µας φέρει πιο κοντά. 

Το παρόν νοµοσχέδιο προσφέρεται για να έχουµε µια ανταλ-
λαγή απόψεων. Μιλήσαµε και µε τους φορείς και θεωρούµε ότι
οι κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις αποτελούν µία µορφή
επιχειρήσεων που επιδιώκουν να συνδυάσουν το κέρδος µε την
κοινωνική προσφορά. Θεωρώ ότι η σύλληψη της ιδέας των ΚΟΙΝ-
ΣΕΠ είναι αρκετά πρωτοποριακή και την επιβραβεύουµε. 

Ενώ το νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, κινείται σε σωστές γραµ-
µές, οφείλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις, όπως, παραδείγµα-
τος χάριν, στο άρθρο 11 συµφωνώ µε τη σύσταση εθνικής
επιτροπής για την Κοινωνική Αλληλέγγυα Οικονοµία. Ωστόσο,
ακριβώς αυτή η εθνική επιτροπή θα αποτελείται από εκπροσώ-
πους όλων των σηµαντικών φορέων. Θεωρώ επιβεβληµένο να
αναβαθµιστεί ο ρόλος της, δηλαδή θα µπορούσε να έχει πιο απο-
φασιστικές αρµοδιότητες επί συγκεκριµένων θεµάτων και να µην
περιορίζεται µόνο στο να διατυπώνει γνώµη, την οποία πολλές
φορές τα όργανα της πολιτείας αγνοούν.

Στο άρθρο 2 παράγραφος 9, που αφορά τον ορισµό των ειδι-
κών οµάδων, θα µπορούσε να προστεθεί και η κατηγορία των
αναλφάβητων. Θεωρώ ότι οι Ροµά είναι στο µεγαλύτερο βαθµό
αναλφάβητοι και λόγω του αναλφαβητισµού δεν µπορούν να εν-
ταχθούν και σε θέσεις εργασίας και αυτό τους ωθεί σε παραβα-
τικότητα. 

Όσον αφορά αυτές τις οµάδες, ζήτησα τουλάχιστον να θεω-
ρήσετε ότι το 30% -αυτό που µας δίνει ως µίνιµουµ η ΕΟΚ- είναι
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λίγο και να το αυξήσετε. Εγώ ζητώ 40%. Θα είµαι ευχαριστηµένη
να φθάσουµε τουλάχιστον πάνω από το 30%, να πάµε στο 35%,
για να µπορέσουν και αυτές οι οµάδες των Ροµά να ενταχθούν
και να τους δοθεί µία ευκαιρία εργασίας. 

Σε σχέση µε τον ρόλο του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων στο
άρθρο 25, θέλω να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά. Θα πρέπει να
δώσουµε ιδιαίτερη βαρύτητα σε αυτή τη νέα νοµική µορφή που
φιλοδοξεί να κάνει τοµή στον τρόπο που αντιλαµβανόµαστε τις
συνεταιριστικές επιχειρήσεις. Η αιτιολογική έκθεση λέει ότι το
νοµικό σχήµα του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων φιλοδοξεί να
χρησιµοποιήσει για τη µεταβίβαση πτωχευµένων ιδιωτικών επι-
χειρήσεων τους εργαζόµενους. 

Όµως, αυτό το εγχείρηµα, αυτή η µεταβίβαση θα πρέπει να
γίνει µε κάποιο τρόπο πολύ οργανωµένο και θα πρέπει να συνο-
δεύεται από πραγµατική αναδιάρθρωση του υπάρχοντος νοµο-
θετικού πλαισίου και φυσικά, να γίνουν ανάλογες τροποποιήσεις
στον Πτωχευτικό Κώδικα. Δηλαδή, για να είναι εύρυθµη η λει-
τουργία του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, πρέπει να µην οδηγη-
θεί σε πολύµηνες, πολυετείς καθυστερήσεις άνευ λόγου και
γραφειοκρατικές διαδικασίες. Η µεταβίβαση της διαδικασίας των
πτωχευµένων ή υπό πτώχευση επιχειρήσεων µπορεί να γίνει
έκρυθµη, οπότε η πολιτεία πρέπει να τους βοηθήσει να γίνει όσο
το δυνατόν πιο γρήγορα αυτή η διαδικασία. Τουλάχιστον στον
Πτωχευτικό Κώδικα πρέπει να γίνει µεγάλη επεξεργασία για να
ενταχθούν. 

Όσον αφορά το παλαιό άρθρο 26 και νυν 27 µε τίτλο: «Σχέσεις
µελών µε τον Συνεταιρισµό Εργαζοµένων», µε τη νοµοθετική βελ-
τίωση που κάνατε χθες, κυρία Υπουργέ, απαλείψατε τελείως την
παράγραφο 8. Πράγµατι, το άρθρο ήταν αντιφατικό και ως είχε
δεν θα µπορούσε να παραµείνει. Όµως και εδώ τώρα υπάρχουν
ακόµη θέµατα. Παραµένει τελείως αρρύθµιστη η δυνατότητα να
λάβουν υπερεργολαβία µέλη του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων
για έργα που θα χρηµατοδοτούνται από το δηµόσιο. Εκεί δεν γί-
νεται διευκρίνιση. Μπορεί να εργάζονται το πρωί και υπερεργο-
λαβικά να πάρουν και άλλα έργα. Θεωρώ ότι το θέµα είναι
σηµαντικό και εφ’ όσον πλέον δεν υπάρχει κανένας περιορισµός,
είναι πολύ εύκολο να οδηγηθούµε σε διαπλεκόµενες σχέσεις µε
το δηµόσιο και να κατασπαταλήσουµε δηµόσιο χρήµα. 

Εποµένως, θεωρώ ότι είναι απαραίτητη αυτή η ρύθµιση. Να το
ξεκαθαρίσετε ότι δεν θα έχουν δικαίωµα. Να το αναφέρετε.

Θέλω να κάνω µία σύντοµη αναφορά στην προσπάθεια που
κάνετε µέσω του ΕΟΠΥΥ να εξοφληθούν οι ιδιώτες, στους οποί-
ους χρωστάτε 450 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι το 2012. Πρέπει να
τακτοποιηθούν αυτές οι οφειλές, διότι οι ιδιώτες ή τα ιατρικά
επαγγέλµατα δεν µπορούν να συντηρούν τον ΕΟΠΥΥ βάζοντας
δικά τους χρήµατα. Ξέρουµε ότι είναι µεγάλες οι οφειλές. Το
είπα και χθες ότι πρέπει να ξεκαθαρίζει ο ΕΟΠΥΥ τις συµβάσεις
που τους κάνει. Δεν µπορεί να έρχεται εκ των υστέρων και να
τους κάνει περικοπές. Εποµένως, είναι λίγο διφορούµενη η διά-
ταξη. 

Στη διάταξη που αφορά την αξιοποίηση της ακίνητης περιου-
σίας των φορέων κοινωνικής ασφάλισης: Θεωρώ ότι είναι θετική
η προσπάθεια να αξιοποιηθούν ακίνητα, όπως είναι παραδείγµα-
τος χάριν το ΕΣΠΕΡΙΑ, που παραµένει κλειστό. Η αξιοποίηση
αυτών των ακινήτων, που ανήκουν τώρα και στα ασφαλιστικά τα-
µεία, πρέπει να γίνει προς αυτά. Πρέπει, όµως, να έχουµε ένα πι-
στοποιητικό από πιστοποιηµένο εκτιµητή στην ενοικίαση και στην
τιµή, ώστε να µην δώσουµε µία πάρα πολύ µειωµένη τιµή. Πρέπει
να κοιτάµε και την πραγµατική τιµή της γύρω περιοχής σαν µί-
σθωµα ή σαν αξία. Δεν θέλουµε να πάρουµε τα ακίνητα επειδή
είναι ανεκµετάλλευτα και να τα ξεπουλήσουµε. Χρειάζεται να τα
αξιοποιήσουµε.

Θέλω, επίσης, να διαφωνήσω µε την τακτική του ότι έρχονται
τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Αυτό το νοµοσχέδιο ήταν
αρκετές ηµέρες στην αρµόδια επιτροπή. Είναι παράλογο να πε-
ριµένουν οι Υπουργοί την τελευταία ηµέρα της συνοµιλίας και
της Ολοµέλειας για να φέρουν τροπολογίες, τις οποίες εµείς ως
Βουλευτές δεν µπορούµε να µελετήσουµε και να αξιοποιήσουµε
δεόντως. Μπορεί να έχετε δίκιο, αλλά δεν µας δίνεται ο χρόνος
για να µπορέσουµε να το αξιοποιήσουµε και να πούµε αν είναι
σωστό ή λάθος. 

Ως προς την τροπολογία 724 για την παράθεση του Προγράµ-
µατος «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο είναι άκρως απαραίτητο για
τους συµπολίτες µας, θεωρώ ότι είναι σωστό. Είναι µία δύσκολη
εποχή και πρέπει να συνεχιστεί.

Βλέπω, επίσης, την τροπολογία που ήρθε χθες το βράδυ για
εξαίρεση των δικαιούχων επιταγής, επανένταξης στην αγορά ερ-
γασίας από περιοριστικές διατάξεις, που τελικώς τους απέκλειαν
από το να λάβουν αργότερα το επίδοµα εργασίας. Σε κάθε περί-
πτωση η Ένωση Κεντρώων κι εγώ φυσικά είµαστε υπέρ των ρυθ-
µίσεων που οδηγούν στην ανακούφιση των ανέργων. 

Όµως, η επιφύλαξη που διατηρώ στην τροπολογία έγκειται
στο ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν µας έδωσε στοι-
χεία για το πόσο θα κοστίζει. Θεωρώ ότι είναι απαραίτητο να
έχουµε συγκεκριµένα στοιχεία για το πόσο θα κοστίσει η τροπο-
λογία αυτή, παρ’ όλο που δηµιουργεί θέσεις εργασίας και σ’
αυτό είµαστε σύµφωνοι. Όµως, έχουµε και το δικαίωµα να ξέ-
ρουµε πόσο θα κοστίσει. Ότι είµαστε σύµφωνοι, δεν το αµφι-
σβητώ. 

Θέλω να πω ότι τελικά και στις δύο ειδικές γραµµατείες, στις
οποίες αναφέρθηκα και χθες, µας δώσατε την υπόσχεση, κύριε
Υπουργέ, ότι θα αξιοποιηθούν και άτοµα που βρίσκονται ήδη στο
δηµόσιο, αν είναι ικανά για τις θέσεις αυτές. Μετά θα προχωρή-
σετε, θέλοντας να περιορίσετε όσο περισσότερο γίνεται το κό-
στος. Ελπίζουµε να φτάσετε στο καλό αποτέλεσµα. Θα συµφωνή-
σω σε αυτό. 

Κλείνοντας να πω ότι η ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου
είναι για να στηρίξουµε πλήρως τις κοινωνικές συνεταιριστικές
εταιρείες, ώστε να περάσουν από τη θεωρία στην πράξη, να ανοί-
ξουν καινούργιες θέσεις εργασίας, να αλλάξει η καθηµερινότητα
της Ελληνίδας και του Έλληνα και να δώσουµε επιτέλους στη
χώρα µας µία ώθηση, για να µπορέσει να βγει από τον βούρκο.
Ελπίζουµε να τα καταφέρετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κλείσει ο κατάλογος των
ειδικών αγορητών. 

Έχει ζητήσει και θα λάβει τον λόγο η συνάδελφος, κ. Αλέκα
Παπαρήγα, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Πριν δώσω τον λόγο, θέλω να κάνω µία διόρθωση. Στον κατά-
λογο των οµιλητών που υπήρχε στο Προεδρείο εκ παραλείψεως
δεν αναφερόταν το όνοµα του συναδέλφου, κ. Κωνσταντίνου
Στεργίου, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που είναι
όγδοος στη σειρά. Το αναφέρω ως διόρθωση. Ο συνάδελφος θα
µιλήσει στη σειρά του. Έγινε λάθος πριν µε την εκφώνηση του
καταλόγου.

Κυρία Παπαρήγα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το

κατηγορηµατικό «όχι» το δικό µας σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν
οφείλεται στο γεγονός ότι εµείς κρίνουµε το νοµοσχέδιο από τη
σκοπιά του σοσιαλισµού - κοµµουνισµού, ούτε βεβαίως είχαµε
καµµία απαίτηση από την Κυβέρνηση σε τέτοια ζητήµατα ούτε
άλλωστε πιστεύουµε και σε οάσεις σοσιαλιστικές και σε σοσια-
λιστικές νησίδες στο πλαίσιο του καπιταλισµού. Αυτά οι ιδεολο-
γικοί πατέρες του ΣΥΡΙΖΑ τα έλεγαν πριν πολλά χρόνια. Τώρα
δεν τα υποστηρίζουν ούτε στα λόγια.

Η αντίθεσή µας είναι για τον εξής λόγο: Έχοντας πάει το κρι-
τήριο, το όριο της φτώχειας στον πάτο -κυριολεκτικά στον πάτο-
, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για να αντιµετωπίσετε τα οξυµένα
προβλήµατα της φτώχειας, της ανεργίας, της «ανθρωπιστικής
κρίσης», όπως λέτε. Ούτε στοιχειωδώς δεν απαντά σε αυτές τις
ανάγκες, ούτε µε αµυντικό τρόπο. 

Δεν µπορείτε να µας κατηγορήσετε εµάς ότι δεν έχουµε προ-
τείνει επανειληµµένα µέσα στη Βουλή συγκεκριµένα αιτήµατα
για την αντιµετώπιση στοιχειωδών αναγκών των φτωχών και µε
βάση το δικό σας κριτήριο, αλλά και µε βάση το πραγµατικό κρι-
τήριο της φτώχειας, τα οποία βεβαίως τα έχετε καταψηφίσει.
Κάθε άλλο αδιαφορούµε για τη φτωχοποίηση ή όπως εσείς το
ονοµάζετε «ανθρωπιστική κρίση», για τους δικούς σας σκοπούς.

Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο γιατί συνιστά µια εξαιρε-
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τικά επικίνδυνη παγίδα, πολιτική και ιδεολογική και οικονοµική,
σε βάρος των ανθρώπων, που κυριολεκτικά αισθάνονται πνιγµέ-
νοι και πιάνονται από τα µαλλιά τους. 

Αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε είναι απολύτως ενταγµένο
στην µνηµονιακή πολιτική της Κυβέρνησης, στις µνηµονιακές επι-
λογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να χρησιµοποιήσω τους
όρους που εσείς χρησιµοποιείτε. Είναι όµως και απολύτως εν-
ταγµένο σε πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΟΣΑ και
άλλων διεθνών καπιταλιστικών διακρατικών οργανισµών πριν την
κρίση. Δεν αφορά µία επιλογή αναγκαστική και υποχρεωτική στο
πλαίσιο της κρίσης. 

Εµφανίζετε µάλιστα τον τοµέα της κοινωνικής οικονοµίας ως
τοµέα που είναι κάτι διαφορετικό από την οικονοµία της αγοράς,
από την καπιταλιστική αγορά, από τις καπιταλιστικές επιχειρή-
σεις.

Πρέπει να σας πω ότι ό,τι σάπιο, ό,τι πιο ακραίο υπάρχει στην
καπιταλιστική οικονοµία, θα αναπαραχθεί µε ακόµα πιο ανεξέ-
λεγκτο τρόπο στον τοµέα της κοινωνικής οικονοµίας, τα πάντα:
κερδοφορία, ρουσφετολογία, διαφθορά, δηµιουργία σύγχρονων
δικτύων εξαγοράς συνειδήσεων, όπου ο τοµέας της κοινωνικής
οικονοµίας έχει πολύ µεγάλη δυναµική. Το λέµε αυτό όχι ως µία
πρόβλεψη, αλλά καθώς µία γενίκευση της πείρας γιατί αυτός ο
τοµέας έχει χτιστεί σε κάποιες χώρες για ένα διάστηµα. Δεν είναι
τυχαίο ότι υπερψηφίζεται από όλα τα κόµµατα της Βουλής, που
υπερψήφισαν και το τρίτο µνηµόνιο. Δεν είναι καθόλου, µα κα-
θόλου τυχαίο. Είναι µέσα σε αυτήν τη λογική.

Επειδή σας είπα προηγουµένως ότι δεν κρίνουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο από τη σκοπιά του σοσιαλισµού – κοµµουνισµού, εν-
νοείται ότι αυτό δεν σηµαίνει ότι  θα σας χαρίσουµε µερικές
τοποθετήσεις που έγιναν εδώ στη Βουλή. 

Δεν ξέρω αν στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχουν τίποτα «σκονάκια» που
κυκλοφορούν και αναπαράγονται αυτές οι τοποθετήσεις ή είναι
επιλογές των ίδιων των Βουλευτών. Όµως «αιδώς, Αργείοι!».

Τι µε την Παρισινή Κοµµούνα συσχετίστηκε η κοινωνική οικο-
νοµία, τι µε τη µάχη κατά της πείνας και της σοδειάς στην Κατοχή
από το ΕΑΜ και τον ΕΛΑΣ! Τι σχέση έχουν αυτά µε το νοµοσχέδιο
που φέρνετε, που είναι ενταγµένο απολύτως µέσα στην πολιτική
της Κοµισιόν και της Κοινωνικής και Οικονοµικής Επιτροπής της
Κοµισιόν; Τι σχέση έχει η Παρισινή Κοµµούνα που ήταν βεβαίως
µια πρόωρη και ανώριµη επανάσταση ένοπλη στις συνθήκες του
γαλλοπρωσικού πολέµου; Τι σχέση έχει µε το ΕΑΜ και τον ΕΛΑΣ,
µε τον ένοπλο εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα, όταν η καπιταλι-
στική οικονοµία είχε σµπαραλιαστεί, όταν το αστικό κράτος δεν
µπορούσε να λειτουργήσει, η κατοχική κυβέρνηση δεν τα κατά-
φερνε και που στο κάτω κάτω ο ένοπλος λαός κυνηγούσε τους
µαυραγορίτες και καταλάµβανε αποθήκες και µοίραζε τα τρό-
φιµα. Έχουν αυτά καµµία σχέση µε αυτό που κάνετε; Εν πάση
περιπτώσει, και λίγος σεβασµός, έστω µουσειακός, ας το πούµε
έτσι, στην Ιστορία.

Είναι πρόκληση. Εµείς προκαλούµαστε όταν ακούµε αυτά τα
πράγµατα. Κι εµείς ποτέ δεν έχουµε επικαλεστεί την Ιστορία,
στην οποία πρωταγωνίστησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας,
για να αντικρούσουµε ένα τρέχον νοµοσχέδιο. Χάθηκε λίγος σε-
βασµός, λίγο µέτρηµα; 

Με συγχωρείτε, αλλά θα ευτελιστεί και ο εθελοντισµός στα
πλαίσιο της κοινωνικής δηµοκρατίας. Ο εθελοντισµός θα είναι
και ολίγον πληρωµένος, οι εργασιακές σχέσεις θα είναι ακόµα
πιο άθλιες και µάλιστα αυτές θα αποτελέσουν και πιλότο για τις
ιδιωτικές επιχειρήσεις, κυρίως. Οι επιχειρήσεις όχι µόνο έχουν
διεισδύσει σε αυτόν τον τοµέα της λεγόµενης ανθρωπιστικής κρί-
σης, αλλά θα διεισδύσουν ακόµα περισσότερο και θα σφετερι-
στούν ό,τι έχει δηµιουργήσει –ας πούµε- η τοπική, η ατοµική
πρωτοβουλία. Αυτά έχουν γίνει σε άλλες χώρες και λίγο παρα-
κάτω θα το υπογραµµίσω. 

Το κυριότερο είναι ότι πάτε να χρησιµοποιήσετε τη φτωχολο-
γιά, τους εθελοντές, τους αµειβόµενους µε µισθούς πείνας. Πάτε
να τους χρησιµοποιήσετε ακριβώς σαν µια ασπίδα πρόληψης,
ούτως ώστε ο συνδικαλισµός να µην υπάρχει µέσα σ’ αυτόν τον
χώρο. Αυτό εξυπακούεται, αφού είναι επιχειρηµατίες, αφού είναι
αυτοαπασχολούµενοι, αφού αυτοδιαχειρίζονται µάλιστα τις επι-
χειρήσεις. Η τοπικότητα δεν είναι καθόλου τυχαία επιλογή. Κι

από αυτήν την άποψη είναι πολύ πλούσια. 
Κι εγώ θα παρακαλούσα τους Βουλευτές, ιδιαίτερα του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, να µελετήσουν –γιατί ξέρω ότι έλκονται από τέτοια πράγ-
µατα- την πείρα της Λατινικής Αµερικής από το 2001 έως και
2008, 2009, 2010, γιατί νοµίζω τα τελευταία χρόνια αυτά έχουν
σβήσει. 

Ο ΟΟΣΑ από το 1998 επεξεργάστηκε συγκροτηµένα αυτήν την
πολιτική της κοινωνικής οικονοµίας. Τέτοιες µορφές –που περι-
λαµβάνει και το νοµοσχέδιο- φούντωσαν στο Εκουαδόρ, στη Βο-
λιβία, τη Βραζιλία και στην Αργεντινή. Πότε φούντωσαν; Όταν
είχαν γίνει εξεγέρσεις των ιθαγενών πληθυσµών και αυτών που
δεν είχαν κλήρο, αυτών που ήταν πάµφτωχοι στην περιφέρεια
των µεγάλων αστικών κέντρων. Τους έδωσαν γη, τους άφησαν
να κάνουν παραγωγικές µικρές επιχειρήσεις αυτοδιαχειριζόµε-
νες, µπήκαν οι εκκλησιαστικές κοινότητες, έκαναν σχολεία, έκα-
ναν νοσοκοµεία, έκαναν ιατρεία. Πού βρίσκονται αυτά; Στη
συνέχεια βεβαίως, αυτά τα σφετερίστηκαν οι µεγάλες επιχειρή-
σεις, γιατί και εκεί βγαίνει κέρδος. Μπορεί άµεσα να βγαίνει κέρ-
δος ιδεολογικοπολιτικό, γιατί εκµαυλίζουν τους ανθρώπους και
τους κρατάνε, ας πούµε, σε µια κατάσταση επανάπαυσης ότι κάτι
θα καταφέρουν ή αν θέλετε σε µία πρώτη φάση µπορεί σε αυτόν
για παράδειγµα που δεν έχει δοκιµάσει ούτε την πατάτα να την
φάει. 

Πού βρίσκονται όλες αυτές οι επιχειρήσεις; Το 2011 το Ευρω-
κοινοβούλιο –το λαϊκό όργανο, ας πούµε, της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης- παίρνει απόφαση και λέει το εξής: ότι η κοινωνική οικονοµία
θα γλιτώσει ένα µέρος των κρατικών παροχών. Είναι απόφαση
του Ευρωκοινοβουλίου. Μην µου πείτε ότι το σηµερινό Ευρωκοι-
νοβούλιο είναι πιο προοδευτικό από το προηγούµενο. 

Ο ΟΟΣΑ το λέει καθαρά ότι η κοινωνική οικονοµία υπηρετεί το
εξής: Το κράτος να ρυθµίζει την κοινωνική πολιτική και όχι να
κάνει κοινωνικές παροχές. Το προτελευταίο Νταβός που έγινε
ασχολήθηκε µε την κοινωνική οικονοµία, το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο. Αυτοί είναι κατ’ εξοχήν τοµείς όπου η κερδοφορία είναι
και οικονοµική. 

Θα γίνει –ας κάνω µία παροµοίωση τηρουµένων των αναλο-
γιών- περίπου το εξής: Θα µπουν µέσα οι επιχειρήσεις ως χορη-
γοί. Θα πάρουν και κίνητρα στην πορεία. Θα είναι κάπως σαν τη
Skoda Ξάνθη που όταν δεν τους συµφέρει θα φεύγουν και θα γί-
νεται σκέτη Ξάνθη. Κάπως έτσι θα γίνει. 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση -νοµίζω ότι αναφέρθηκε και από προ-
ηγούµενο Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
αλλά θα ήθελα κι εγώ να το επαναλάβω- ποιες είναι στον κατά-
λογο των κοινωνικών εταιρειών; Μία επιχείρηση «ΜΟΝΤΡΑΓΚΟΝ»
–αν τη λέω καλά- στη Χώρα των Βάσκων µε ογδόντα πέντε χιλιά-
δες εργαζόµενους και κύκλο εργασιών 15 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2009. Ξεκίνησε ως συνοµοσπονδία εργατικών συνεταιρισµών,
η οποία προήλθε από µία βιοτεχνία της κοινωνικής οικονοµίας
ειδών θέρµανσης.

Ένας άλλος αγροτικός συνεταιρισµός στην Ιρλανδία έχει δέκα
χιλιάδες µέλη, κύκλο εργασιών 693 εκατοµµύρια ευρώ και κερ-
δοφορία 19 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ένας οικοδοµικός συνεταιρισµός στη Μεγάλη Βρετανία έχει
200 δισεκατοµµύρια λίρες κεφάλαιο, δεκαεννέα χιλιάδες υπαλ-
λήλους και 495 εκατοµµύρια λίρες εισόδηµα. 

Σουηδικός καταναλωτικός συνεταιρισµός -αυτά είναι στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης- έχει 3,1 εκατοµµύρια µέλη, το 2008
έφθασε να ελέγχει το 55% του συνεταιριστικού λιανικού εµπο-
ρίου στη Σουηδία, το οποίο µε τη σειρά του αντιστοιχεί στο
21,4% του συνολικού λιανικού εµπορίου τροφίµων. 

Καταναλωτικός συνεταιρισµός «τάδε» στη Μεγάλη Βρετανία
έχει τεσσεράµισι εκατοµµύρια µέλη, εκατόν είκοσι τρεις χιλιάδες
υπαλλήλους, τέσσερις χιλιάδες τριακόσια καταστήµατα, 9,5 δι-
σεκατοµµύρια λίρες κύκλο εργασιών και εκατόν έντεκα εκατοµ-
µύρια λίρες κέρδη. 

Αυτές είναι αυτοδιαχειριζόµενες τοπικές µονάδες, ΚΟΙΝΣΕΠ,
όπως τις λένε; Αυτά είναι µονοπώλια! Αυτά δεν ξεπήδησαν από
αυτές τις µικρές µονάδες. Αυτά απορρόφησαν, σφετερίστηκαν
ή µπήκαν σε χώρους, αφού διέλυσαν αυτές τις οµάδες. 

Αν είχαν γίνει µε αυτό τον τρόπο, θα είχαµε σωθεί. Δηλαδή, αν
από τα κάτω ο λαός παίρνει στα χέρια του την οικονοµία και την
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ελέγχει και ο άνεργος, ο φτωχός, γίνεται επιχειρηµατίας. 
Αυτά πάτε να περάσετε. Το ένα είναι η µείωση των κοινωνικών

παροχών και το άλλο το να δηµιουργηθεί ένας καινούργιος
χώρος κυριολεκτικά άντλησης συνειδήσεων, πρόληψης ριζοσπα-
στικοποίησης, ένας χώρος όπου η κοµµατική ρουσφετολογία, το
πλιάτσικο και η διαφθορά θα οργιάζουν. Απλώς θα είναι κάτω. 

Στο κάτω-κάτω, αυτό δείχνει και η ιστορία των συνεταιρισµών.
Αµυντικοί ήταν στην αρχή. Πώς εξελίχθηκαν; Δεν υπάρχει χώρος
ανεξάρτητος, ουδέτερος και αυτόνοµος έξω από την οικονοµία
της αγοράς. 

Τελειώνω λέγοντας ότι το ψηφίζουν όλα τα κόµµατα στη
Βουλή µε τις παρατηρήσεις τους, ενώ µαχαιρώνεστε για τις τη-
λεοπτικές άδειες και για το ποιος επιχειρηµατίας θα µπει ή θα
βγει. Εδώ πάει ωραία και καλά: Βελτιώσεις, τροπολογίες και κάτι
καλύτερο, ακριβώς γιατί ξέρετε ότι αυτό µπορεί να γίνει ένα µέσο
για να πάψει ο λαός να διεκδικεί δωρεάν παιδεία, υγεία, σταθερή
δουλειά, κανονικούς ανθρώπινους µισθούς κ.τλ.. 

Μπορεί προσωρινά να κοροϊδέψετε έναν κόσµο. Ξέρετε, όµως,
ότι αν κάποτε ένα κυβερνητικό κόµµα κορόιδευε για καµµιά ει-
κοσαετία, τώρα δεν είναι τόσο εύκολο. Έχει συντοµευθεί ο χρό-
νος που η κοροϊδία µπορεί να ανθεί µια χαρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το πρώτο τµήµα του Γυµνασίου Δε-
µενέκων Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για να υπερασπιστώ δύο τροπολο-
γίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ας δούµε πώς θα εξε-
λιχθεί η συζήτηση και θα συνεννοηθούµε. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε µπει ακόµα στον κα-
τάλογο των οµιλητών, τώρα µπαίνουµε. Ακολουθούν τριάντα έξι
συνάδελφοι, συνεπώς µαζί µε τις παρεµβάσεις των Υπουργών,
και για τις τροπολογίες και για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η συ-
νεδρίαση θα πάει πάρα πολύ αργά. 

Γι’ αυτό το Προεδρείο κάνει µια πρόταση. Να περιορίσουµε το
χρόνο των οµιλιών από τα οκτώ στα έξι λεπτά και να το κάνουµε
τώρα, πριν ξεκινήσει ο κατάλογος, για να µην υπάρξουν ευνοη-
µένοι και µη συνάδελφοι. 

Νοµίζω ότι συµφωνείτε, ώστε να έχουµε µια άνεση για να προ-
λάβουν όλοι, γιατί πολύ φοβάµαι ότι οι δέκα τελευταίοι οµιλητές
µπορεί να µη µιλήσουν.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Έχει γίνει καθεστώς αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν σας άκουσα. 
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Δυστυχώς έχει γίνει καθε-

στώς αυτό. Είµαστε ώρες ολόκληρες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε δίκιο. Υπάρχει µια συνολική ευθύνη του Προεδρείου που
είναι τόσο ανεχτικό απέναντι στην παραβίαση του χρόνου, αλλά
και το δεδοµένο ότι πια ουδείς συνάδελφος περιορίζεται στο
χρόνο του. Πρέπει όλοι να έχουµε µια επαφή µε την πραγµατι-
κότητα. 

Κύριε Πολάκη, θα µιλήσει τώρα ο κ. Πετρόπουλος, που είχε
ζητήσει νωρίτερα το λόγο. Γι’ αυτό σας είπα να περιµένετε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πετρόπουλε, σας παρακαλώ πάρα πολύ
µε προσοχή στον χρόνο, για να είµαστε µέσα στα όρια. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα να καταθέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση στο
άρθρο 51, σχετικά µε τη δυνατότητα που παρέχεται να προχω-
ρούν σε έργα ήδη εργαζόµενοι στους φορείς κοινωνικής ασφά-
λισης, µηχανικοί, οι οποίοι πολλές φορές αντί να κάνουν αυτοί
τη δουλειά, προχωρούν σε µια διαδικασία ανάθεσης εκτός, ενώ
έχουµε ανθρώπους που µπορούν να δουλέψουν και πρέπει να
εξοικονοµούµε δαπάνες. 

Γι’ αυτόν τον λόγο προσθέσαµε και λέµε ρητά ότι «χωρίς πρό-
σθετη αµοιβή, οι φορείς µπορούν να αναθέτουν τη σύνταξη τε-
χνικών προδιαγραφών, µελετών και τευχών δηµοπράτησης σε
µηχανικό ΠΕ ή ΤΕ που υπηρετεί στον φορέα κοινωνικής ασφάλι-
σης». Και αυτό, µετά από κάποια κριτική που διατυπώθηκε ότι
µπορεί να ευνοούµε κάποιους, να παίρνουν παραπάνω χρήµατα.
Μπαίνει ρητά η διάταξη «χωρίς πρόσθετη αµοιβή». 

Γενικότερα, η διάταξη αυτή έχει και µια επιπλέον νοµοτεχνική
βελτίωση. Η διάταξη που υπήρχε στην περίπτωση β’ της παρα-
γράφου 1 αντικαθίσταται από την εξής διάταξη: «Κατ’ εξαίρεση,
δύνανται να συνάπτουν συµφωνίες µε εταιρείες διαχείρισης και
αξιοποίησης ακινήτων, εφόσον, κατόπιν εισήγησης της αρµόδιας
υπηρεσίας, κριθεί από το διοικητικό συµβούλιο του φορέα ότι ο
φορέας δεν διαθέτει την απαιτούµενη υποδοµή». Έχουµε βάλει,
δηλαδή, γενικά τη δυνατότητα να παρέχονται υπηρεσίες τέτοιες
από τον φορέα και κατ’ εξαίρεση από την Εταιρεία Διαχείρισης
Επενδυτικών Κεφαλαίων Ταµείων Ασφάλισης, τη γνωστή ΕΔΕΚΤ
ΑΕΠΕΥ.

Αυτό αντιµετωπίζει ένα πρόβληµα γραφειοκρατικό, που οδη-
γούσε στην πραγµατικότητα όλους τους φορείς να µην κάνουν
ποτέ κανένα έργο. Το είχα διαπιστώσει και ως διοικητής του
ΟΑΕΕ αυτό. Μόνο το ΙΚΑ µπορούσε να κάνει αυτή τη δουλειά.
Όλοι οι άλλοι περίµεναν γραφειοκρατικές διατυπώσεις και δια-
δικασίες που οδηγούσαν στο αποτέλεσµα να είναι η περιουσία
των ακινήτων σε µια κατάσταση δραµατική. 

Αυτοί είναι οι λόγοι και καταθέτω αυτή τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-
πουργέ και για την προσοχή σας στον χρόνο. 

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είµαι εδώ για να υπερασπιστώ δύο τροπολογίες. Η πρώτη, που

θα πω αµέσως τώρα, µε γενικό αριθµό 723 και ειδικό 40, αφορά
την προσθήκη στο άρθρο 53, που ρυθµίζει τα ληξιπρόθεσµα
χρέη των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, που ως καθοδικός διά-
δοχος είχε αναλάβει ο ΕΟΠΥΥ για πριν το 2012. Προσθέτουµε
και τη ρύθµιση η οποία αφορά τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του
ΕΟΠΥΥ µετά το 2012 και έως 30-4-2016. 

Με αυτή τη ρύθµιση δίνουµε τη δυνατότητα, µε αντίστοιχη δια-
δικασία που θα ακολουθηθεί και για τα χρέη πριν του 2012, να
εξοφλήσει ο ΕΟΠΥΥ το σύνολο των χρηµάτων τα οποία οφείλον-
ται µε την παρακράτηση του 10% από την πληρωµή στους πα-
ρόχους του και σε ορισµένες περιπτώσεις, για κάποιους
παρόχους, το σύνολο της οφειλής, που για λόγους διαδικαστι-
κούς, γραφειοκρατικούς κ.λπ., δεν είχαν αποδοθεί τα έτη 2013
και 2014.

Η πληρωµή µέσω του προγράµµατος των ληξιπρόθεσµων των
οφειλών αυτών έχει τρία τεράστια πλεονεκτήµατα. 

Πρώτον, δίνει ζεστό χρήµα στην αγορά. Υπολογίζεται ότι µε
τη ρύθµιση που περιέχεται στο άρθρο 53 και µε τη ρύθµιση που
προστίθεται µε αυτό εδώ, θα πέσουν στην αγορά περίπου 800-
900 εκατοµµύρια ευρώ. Και δίνεται η δυνατότητα να γίνει αυτό
το πράγµα.  

Το δεύτερο είναι ότι θα µπορέσει ο ΕΟΠΥΥ να βγάλει τα βαρί-
δια και να εισπράξει από τη φετινή χρήση, δηλαδή από τις φετι-
νές καταβολές που πρέπει να κάνει προς του παρόχους του, ένα
πολύ µεγάλο µέρος του claw back το οποίο έχει συσσωρευθεί
από τα έτη 2012, 2013, 2014 κλπ. και δεν έχει συµψηφιστεί. 

Αυτό θα έχει σαν αποτέλεσµα να κρατηθεί ένα µεγάλο µέρος
claw back τώρα, χωρίς όµως να δηµιουργηθούν συνθήκες ασφυ-
ξίας στην αγορά. Γιατί αν κρατήσεις τέσσερις-πέντε µήνες και
δεν πληρώσεις τους παρόχους, ουσιαστικά, κάποιους µικρούς
αδύναµους θα τους κλείσεις. Δίνοντας, όµως τα παλαιότερα χρή-
µατα, ζεστό χρήµα, µέσω του προγράµµατος των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών, µπορείς να κάνεις την κράτηση από τη φετινή
χρήση.

Και το τρίτο και σηµαντικότερο πλεονέκτηµα είναι ότι οι τρέ-
χουσες ασφαλιστικές εισφορές οι οποίες µπαίνουν στον ΕΟΠΥΥ,
από τη φετινή χρονιά, από τα ασφαλιστικά ταµεία, πάνε και πάρα
πολύ καλά, όπως ξέρετε, κύριε Πετρόπουλε, και θα πιάσουµε τον
στόχο των 4 δισεκατοµµυρίων, όπως έχουµε συνεννοηθεί µε τον
κ. Πετρόπουλο, για πρώτη φορά στα χρονικά του ΕΟΠΥΥ.  

Έτσι, θα µπορέσει να υπάρξει διαθέσιµο χρήµα, το οποίο θα
στραφεί µε βάση την πολιτική µας επιλογή και την ταξική µας µε-
ροληψία -που λέει και ο συνάδελφος Ανδρέας Ξανθός- προς τα
νοσοκοµεία για τη χρηµατοδότηση και την ενίσχυση των προϋπο-
λογισµών των νοσοκοµείων.

Να θυµίσω εδώ –γιατί κάποιοι έχουν κοντή µνήµη- ότι φέτος
για πρώτη χρονιά από την ίδρυσή του ο ΕΟΠΥΥ έχει δώσει µέχρι
στιγµής στα δηµόσια νοσοκοµεία πάνω από 210 εκατοµµύρια
ευρώ πραγµατικό χρήµα. Αυτή είναι η πρώτη τροπολογία.

Η δεύτερη τροπολογία είναι µε γενικό αριθµό 717 και ειδικό
34 και έχει να κάνει µε το ΕΚΑΒ. Εδώ θα αναγκαστώ να πω και
κάποια πράγµατα για την κινητοποίηση, που µε ενηµέρωσαν ότι
έγινε, και για την οµιλία της κ. Χριστοφιλοπούλου πριν. Θα ανα-
φερθώ κατ’ αρχάς στην τροπολογία.

Τι κάνουµε µε αυτήν την τροπολογία; Προικοδοτούµε το ΕΚΑΒ
µε ένα ποσό κάθε χρόνο µέσα από τον ΕΟΠΥΥ. Λέµε ότι το ΕΚΑΒ
θα παίρνει κάθε χρόνο για τις ανάγκες των αεροδιακοµιδών που
εκτελεί –και οι οποίες είναι για ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ ή και
ανασφάλιστους- προικοδοτείται µε το 0,86% του 1.402.000.000,
που είναι οι δαπάνες υγείας πλην φαρµάκων. Και αυτά τα χρή-
µατα, που είναι περίπου 12 εκατοµµύρια ευρώ, θα δίνονται από
τους κωδικούς που αφορούν τα νοσοκοµεία και τη δηµόσια
υγεία.

Προσέξτε τώρα, λύνουµε ένα πρόβληµα που κρατάει από το
1980! Υπάρχουν απλήρωτες διακοµιδές προς την Πολεµική Αε-

ροπορία ακόµα από τη δεκαετία του 1980 και τη δεκαετία του
1990 και τη δεκαετία του 2000. Ξέρετε πόσο έχουν συσσωρευτεί
αυτά τα χρέη; Γύρω στα 100 εκατοµµύρια είναι τα απλήρωτα
χρέη! Και βγαίνουν και µας κουνάνε το δάχτυλο! Είναι να τρελαί-
νεσαι, είναι να παίρνεις φόρα!

Με αυτόν τον τρόπο και µε την αναδροµική ισχύ που δίνουµε
από 1-1-2012 -και από την εποχή των κουρεµάτων- και σε συµ-
φωνία µε την Αεροπορία θα δοθούν 50 εκατοµµύρια ευρώ προς
τα εκεί έναντι παλαιών οφειλών. Και κάθε χρόνο το ΕΚΑΒ θα προ-
ικοδοτείται µε 12 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία θα είναι και για
τις αεροδιακοµιδές και για τις πλωτές διακοµιδές και για την πλη-
ρωµή των επικουρικών των γιατρών -που ούτε αυτό είχε ρυθµι-
στεί ποτέ απ’ αυτούς που µας κουνάνε το δάχτυλο- και θα έχει
και χρήµατα για να κάνει ανανέωση του εξοπλισµού του.

Διότι, µόνο το κόστος των αεροδιακοµιδών έφτασε το ύψος των
11 εκατοµµυρίων, των 12 εκατοµµυρίων ή και των 13 εκατοµµυ-
ρίων κάποιες χρονιές. Και το κόστος των πλωτών διακοµιδών στα
νησιά των Κυκλάδων, µε τους γνωστούς καϊκτσήδες από τη Νάξο
και άλλων νησιών, έφτασε τα 2 εκατοµµύρια ευρώ. Και τι κάνουµε
αυτή τη στιγµή; Τη χρήση των πυροσβεστικών ελικοπτέρων για τις
διακοµιδές, τη βάση στη Σύρο, την οποία εγκαινιάζουµε τη Δευ-
τέρα και µειώνει στο µισό τον χρόνο των διακοµιδών, τη συµφωνία
µε το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας και τη χρήση δύο πλωτών
µέσων του Λιµενικού, τα οποία µετασκευάζονται, για να κάνουν
αυτά τις πρώτες διακοµιδές και θα πληρώνουµε µόνο το καύσιµο
και όχι τα τριχίλιαρα και τα πεντοχίλιαρα, που µας χρέωναν οι διά-
φοροι τοπικοί που είχαν βάρκες και έβγαζαν ένα πλωτό κάθε
χρόνο µόνο από το ΕΚΑΒ.

Αυτό λύνουµε συνάδελφοι. Δίνουµε 12 εκατοµµύρια κάθε
χρόνο στο ΕΚΑΒ. Πρακτικά του δίνουµε παραπάνω από το 50%
του προϋπολογισµού που είχε µέχρι τώρα. Και βγαίνουν και µι-
λάνε αντί να πουν, να το πω και αλλιώς, «ευλόγησον»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, συν-
τοµεύετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
Υπήρξε µια κατηγορία ότι εµείς –ποιοι; εµείς!- πάµε για ιδιωτικο-
ποίηση των διακοµιδών. Εδώ τώρα ο αντιπολιτευτικός οίστρος
τυφλώνει. Και όταν τυφλώνεσαι, κουτουλάς στον τοίχο. 

Η διάταξη που αναφέρουν –είναι η παράγραφος 3- ψηφίστηκε
το 1999! Η κ. Χριστοφιλοπούλου πού ήταν τότε; Στο ΚΟΔΗΣΟ;
Η διάταξη είναι του 1999. Δεν την βγάζουµε, για να προλάβουµε
µια έκτακτη κατάσταση.

Εάν κάτι συµβεί, χαλάσουν όλα τα ελικόπτερα, δεν έχουµε λι-
µενικά ή γίνει κάποια µαζική καταστροφή και χρειαστούµε παρα-
πάνω µέσα, να µπορούµε να κάνουµε σύµβαση µε κάποιες
εταιρείες για να µπορεί να γίνεται αυτή η µεταφορά. 

Και εδώ τώρα έρχοµαι στο σωµατείο του ΕΚΑΒ, το οποίο και
αυτό πού ήταν; Δεν το ξέρει το σωµατείο του ΕΚΑΒ από το 1999
στον νόµο του ΕΚΑΒ ότι υπάρχει αυτή η διάταξη; Τώρα την ανα-
κάλυψαν οι αντάρτες του ΕΚΑΒ µε επικεφαλής τον καπετάν Μα-
θιόπουλο ότι εµείς θα ιδιωτικοποιήσουµε; Να το καταλάβω και
εγώ δηλαδή. Και πού ήταν τόσον καιρό το σωµατείο, που διαρ-
ρηγνύει τα ιµάτιά του περί ιδιωτικοποίησης, όταν οι πλωτές δια-
κοµιδές µε τα πλωτά µέσα από τη Νάξο έφταναν ένα και ενάµισι
και δύο εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο; Πότε σήκωσαν το ανά-
στηµά τους απέναντι στην εκχώρηση της ιδιωτικοποίησης; 

Η σηµερινή κινητοποίηση ήταν κινητοποίηση όχι διεκδίκησης
και πάλης ενάντια στην ιδιωτικοποίηση. Ήταν «αγωνιστικό» τη-
λεοπτικό σόου για τη δικαιολόγηση της ύπαρξης όχι του σωµα-
τείου, αλλά συγκεκριµένων ανθρώπων -αυτό το πράγµα είναι-, οι
οποίοι βλέπουν ότι δεν θα έχουν λόγο ύπαρξης σε λίγο. Αυτή
είναι η πολύ σκληρή πραγµατικότητα. 

Προικοδοτούµε το ΕΚΑΒ µε 12 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο.
Λύνουµε το πρόβληµα των αεροδιακοµιδών άπαξ και διά παντός.
Πληρώνουµε τα χρέη που υπήρχαν από το ΕΚΑΒ προς την Πο-
λεµική Αεροπορία. Και βγαίνει το σωµατείο να µας πει ότι ιδιωτι-
κοποιούµε, επειδή κρατάµε µια διάταξη έκτακτης ανάγκης, που
ισχύει από το 1999 και την ανακάλυψαν χθες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Το
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σχέδιο της αριστερής παρένθεσης από κάποιους προβεβληµέ-
νους από τα ΜΜΕ εκπροσώπους σωµατείων τύπου προέδρου
ΙΣΑ, τύπου προέδρου ΠΟΕΔΗΝ, τύπου προέδρου του ΕΚΑΒ
τώρα, οδηγεί στον αυτοεξευτελισµό κάποιων ανθρώπων. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και όποιος έχει αντιρρήσεις να τις εξη-
γήσουµε πολύ διεξοδικά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Περιττό να πω ότι και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι περιο-

ρίζουν την οµιλία τους στα έξι λεπτά.
Το ακούτε, κύριε Μαντά;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µίλησα χθες, επειδή

θα µιλήσω σήµερα συνολικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, αλλά αντιλαµ-

βάνεστε ότι πρέπει όλοι να κάνουµε µια προσπάθεια για τον
χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα είµαι σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι ευτύχηµα ότι µιλάω µετά τον κ. Πολάκη και εποµένως

µπορώ να µιλήσω για τον ουτοπικό σοσιαλισµό του Σαιν Σιµόν,
του Φουριέ και του Όουεν κάνοντας γέφυρα µε τη χθεσινή το-
ποθέτηση του κ. Συντυχάκη, που είπε ότι η υφέρπουσα ιδεολο-
γική διήκουσα του νοµοσχεδίου είναι ο ουτοπικός και ο
εξελικτικός σοσιαλισµός του Μπερνστάιν. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που αδικείται λίγο από την ανάγκη να πα-
ραχθεί αντιµαχία, όταν το ίδιο το νοµοσχέδιο δεν την περιέχει.
Δηλαδή, πάρα πολλά στελέχη, πάρα πολλοί οµιλητές είχαν
ανάγκη να φύγουν προς άλλα θέµατα, να διευρύνουν τη θεµα-
τολογία και εποµένως να συσκοτίσουν το, κατά τη γνώµη µου,
πολύ σηµαντικό ιδεολογικό υπόστρωµα που έχει αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Δεν θα µακρηγορήσω, θα πειθαρχήσω και στα έξι λεπτά.
Ο κ. Κεγκέρογλου, µάλιστα, θεώρησε ότι η αλληλέγγυα και

κοινωνική οικονοµία είναι αντιφατικοί όροι. Φυσικά δεν είναι. Η
κοινωνική οργάνωση στον καπιταλισµό µπορεί να ενέχει χαρα-
κτηριστικά µη αλληλεγγύης και το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. 

Θα µείνω σε ένα σηµείο που νοµίζω ότι έχει αδικηθεί από τις
οµιλίες, που είναι η µετάβαση σε ένα άλλο προφίλ εργαζόµενου
που επιχειρεί να συγκροτήσει και µια σχέση συνεργατική και να
δώσει και µια απάντηση στο δικό του παραγωγικό ερώτηµα. 

Δίνει τη δυνατότητα το νοµοσχέδιο στο ενδιάµεσο αυτού του
άνοµου τοπίου που ήταν το συνεταιριστικό κίνηµα και η έκπτωσή
του να στηθούν συνεργατικά διαβήµατα, συνεργατικές απόπει-
ρες από ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται στην γκρίζα ζώνη της
παραγωγής και στην γκρίζα ζώνη της οικονοµίας, ανθρώπους
που έχουν είτε χαµηλές δυνατότητες είτε πτωχευµένοι είτε αδύ-
νατοι µε κοινωνικά χαρακτηριστικά που τους δηµιουργούν ανά-
σχεση.

Βρίσκω ότι το νοµοσχέδιο βρίσκεται στον αντίποδα µιας επι-
δοµατικής κουλτούρας, όπου δίκην ελεήµονος υπερκράτους
δίνω στο ΑΤΜ κάθε µήνα ένα µικρό ποσό σαν ισοδύναµο της
απραξίας. Το νοµοσχέδιο πάει ακριβώς το ανάποδο, προσπαθεί
να πάει. 

Φυσικά, όλες οι επιφυλάξεις που έχουν εκφραστεί έχουν βάση.
Μπορεί µία απόπειρα να εκπέσει, µπορεί µια συνεργατική από-
πειρα ή άλλη, ένα τέτοιο διάβηµα, να εκτραπεί. Και το έχουµε δει
στο πρόσφατο παράδειγµα του συνεταιριστικού κινήµατος, όπου
έγιναν γραφειοκρατικοί οργανισµοί µε σκάνδαλα, µε καταχρή-
σεις, µε υπερδανεισµό ή µε καταρράκωση του συνεταιριστικού
αιτήµατος. Εν τούτοις, δεν πρέπει να γινόµαστε προ-καχύποπτοι.
Πρέπει να αφήσουµε να αναπτυχθεί αυτό το κοµµάτι της χαµη-
λής ανταλλαγής που θέλει να υποκαταστήσει την έλλειψη ανταλ-
λακτικού σφρίγους. 

Είναι προφανής η κρίση και ότι στο πλάι αυτής της κρίσης στή-
νεται η ανάγκη επινόησης νέων θεσµών. Γιατί το νοµοσχέδιο
προσπαθεί να επινοήσει νέους θεσµούς. Και νοµίζω ότι αυτό θα
είναι µια συνεχής προσπάθεια, εάν κάποιος θέλει να δει ότι πίσω

από το δίληµµα «καπιταλισµός ή σοσιαλισµός» υπάρχει και το
τώρα. Και απέναντι στο τώρα, σε ένα αδήριτο και συντριπτικό
τώρα, πρέπει κανείς να απαντήσει και να απαντήσει µε τόλµη, µε
φαντασία, µη γραφειοκρατική φαντασία και κυρίως να διαισθαν-
θεί το κοινωνικό αίτηµα, την κοινωνική ανάγκη. 

Εγώ, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτή η πλευρά, το να υποκαταστήσεις
µια επιδοµατική κουλτούρα και εποµένως µια διεκδικητική ρηχό-
τητα -γιατί η επιδοµατική κουλτούρα στήνει και µια διεκδικητική
ρηχότητα- µε την αυτοβουλία, µε τις καθαρές σχέσεις, µε µια συ-
νεταιριστική κουλτούρα, η οποία θα είναι µικρής κλίµακας και
άρα, θα µπορεί να µπει στις µικρές ρωγµές της κοινωνίας, νοµίζω
ότι είναι µια ιδεολογική απόπειρα που έχει τη δύναµή της. 

Αυτές τις πρόνοιες νοµίζω περιέχει το νοµοσχέδιο στον βασικό
του κορµό. Βεβαίως, συγκροτεί, συνθέτει και τον τύπο οργάνω-
σης. Προσπαθεί να χαρακτηρίσει, εκτός από το προφίλ των λη-
πτών ή αυτών που επιχειρούν, και να προοικονοµήσει και τον
τύπο οργάνωσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Προσπαθεί να δώσει, επίσης, µια απάντηση –δυστυχώς, δεν
έχω τον χρόνο να το αναλύσω, µίλησε και ο κ. Μπαργιώτας προ-
ηγουµένως ίσως λίγο εκτενέστερα- για τους Ροµά, γι’ αυτή την
αδιευθέτητη κοινωνική οµάδα, η οποία και για λόγους πολιτιστι-
κών ιδιοτυπιών δεν µπαίνουν στο σύστηµα, δεν µορφώνονται, δεν
χρησιµοποιούν τα κοινωνικά αγαθά µε τον τρόπο που µπορούν
και να τα διεκδικήσουν και να τους βοηθήσουν να ενταχθούν στο
κοινωνικό συνεχές. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτοί οι όροι, αυτό το προφίλ και αυτή η
ιδεολογική ιδιοτυπία του νοµοσχεδίου το κάνουν πολύ παραγω-
γικό και χαίροµαι πάρα πολύ που είµαστε σύµφωνες όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις σ’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Θεοχαρόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµ-

παράταξη έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, κύριοι Υπουργοί, η κοινωνική οικονοµία που συζητάµε σή-
µερα πράγµατι µπορεί να εξυπηρετήσει κοινωνικούς σκοπούς και
γι’ αυτόν τον λόγο εµείς εκφραστήκαµε χθες και είπαµε ότι είµα-
στε θετικοί επί της αρχής. Υπάρχουν, βέβαια, και επιφυλάξεις
που έχουν αναλυθεί σήµερα κατά τη διάρκεια της συζήτησης του
νοµοσχεδίου.

Πρέπει να πούµε ότι το φιλόδοξο αυτό εγχείρηµα θα πρέπει
να υλοποιηθεί µέσα σε ένα σαφές πλαίσιο καλής και σταθερής
λειτουργίας, µε κανόνες που θα γίνονται σεβαστοί από όλους
τους συµµετέχοντες.

Όλα αυτά, όµως, προϋποθέτουν και την καλλιέργεια της αντί-
στοιχης κουλτούρας. Τη διάδοση και προώθηση του µοντέλου,
ώστε να µην περιοριστεί σε λιγοστά παραδείγµατα. Υπάρχει κά-
ποιο σχέδιο γι’ αυτό; Οι διάφοροι εκπρόσωποι Υπουργείων στις
υπό σύσταση επιτροπές θα έπρεπε ο καθένας από το πόστο του
να προωθεί και το µοντέλο αυτό. Μήπως θα έπρεπε το µοντέλο
αυτό να ενταχθεί σε µια ολιστική εθνική στρατηγική ανάπτυξης
και απασχόλησης, όταν κάποια στιγµή βέβαια έρθει αυτή η ολι-
στική προσέγγιση; Διότι, όπως θα εξηγήσω, υπάρχει πλήρης
απουσία ενός εθνικού σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης
για τη χώρα και µεγαλύτερος χαµένος από αυτό δεν είναι άλλος
από την κοινωνία.

Είναι κοινότοπο πλέον να ισχυριστούµε ότι η κρίση δεν βαθαί-
νει απλά, αλλά παγιώνεται. Παίρνει τα χαρακτηριστικά ενός µό-
νιµου συστήµατος. Διότι, δυστυχώς, η σηµερινή Κυβέρνηση δεν
διαθέτει τεκµηριωµένες προτάσεις, δεν έχει προχωρήσει σε µε-
ταρρυθµίσεις σε κανέναν τοµέα πολιτικής και έχει υποβαθµίσει
εξαιρετικά κρίσιµα ζητήµατα. 

Τι έχει κάνει, για παράδειγµα, για το πραγµατικό πρόβληµα της
φτώχειας; Δεν χτυπάει τη φτώχεια η πολιτική της Κυβέρνησης,
αλλά ουσιαστικά αναπαράγονται οι συνθήκες που τη γεννούν.
Πρέπει να έχουµε στόχο τη δηµιουργία ενός κράτους παροχής
ποιοτικών κοινωνικών υπηρεσιών. Με τα επιδόµατα δεν λύνεται
το θέµα και βέβαια στο προσχέδιο του κρατικού προϋπολογι-
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σµού –και αφορά και το συγκεκριµένο θέµα του κοινωνικού ει-
σοδήµατος αλληλεγγύης- υπάρχουν δαπάνες 760 εκατοµµυρίων
ευρώ για το 2017. Για να δώσει το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγ-
γύης για το 2018 θα πρέπει να βρει 900 εκατοµµύρια ευρώ, τα
οποία δεν έχει. Τι θα κάνει; Ή δεν θα τα δώσει ή θα τα πάρει από
τους φτωχούς, µέσω έµµεσων και άµεσων φόρων, για να τα µοι-
ράσει στους φτωχούς. Αυτό στην καλύτερη περίπτωση λέγεται
ανακύκλωση φτώχειας. 

Νέα φοροκαταιγίδα, επίσης, έρχεται για το 2017, η οποία θα
µεγεθύνει περαιτέρω και την «τρύπα» βέβαια του ασφαλιστικού.
Οι συνταξιούχοι βλέπουν περικοπές στο εισόδηµα. Σε αυτήν την
κατάσταση συζητούµε αυτό το νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες,
όπου θα πω ορισµένα πράγµατα στη συνέχεια, και οι ασφαλισµέ-
νοι αδυνατούν να ανταποκριθούν στις ασφαλιστικές τους εισφο-
ρές. Ορατός πλέον είναι ο κίνδυνος περαιτέρω αύξησης της
φοροδιαφυγής και της εισφοροδιαφυγής και της «µαύρης» ερ-
γασίας. Τα προβλήµατα µετατοπίζονται, δυστυχώς, στις επόµε-
νες γενιές. Η διαγενεακή αλληλεγγύη έχει ξεχαστεί και βεβαίως
χαρακτηριστική είναι η έκθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού
της Βουλής όλες αυτές τις µέρες, η οποία τι λέει σε σχέση µε το
προσχέδιο που συζητάται ήδη; Λέει απλούστατα ότι έχουµε µια
φοροκεντρική λιτότητα, η οποία δεν οδηγεί πουθενά . Έχουµε
πρόβλεψη για µείωση δαπανών µόλις κατά 3%, ενώ το 97% είναι
η αύξηση των εσόδων. Δηλαδή, δεν κάνουµε µεταρρυθµίσεις για
εξορθολογισµό των δαπανών -δεν µιλάω για µείωση µισθών και
συντάξεων, όπως πιθανόν θέλουν οι νεοφιλελεύθερες πτέρυγες,
µιλάω για εξορθολογισµό δαπανών- µε αποτέλεσµα το 97% να
αποτελεί αύξηση ουσιαστικά εσόδων, µέσω έµµεσων και άµεσων
φόρων. Αυτό χαρακτηρίζεται βέβαια και από την έκθεση του Γρα-
φείου Προϋπολογισµού της Βουλής όχι µόνο ως αρκετά αισιό-
δοξο, αλλά κι ότι δεν θα επιτευχθεί αν δεν γίνουν οι απαιτούµενες
µεταρρυθµίσεις. Και βεβαίως, θα έχει ως τελικό αποτέλεσµα,
όπως λέει και η έκθεση, τη µείωση και των ίδιων των εσόδων από
τους ίδιους τους έµµεσους και άµεσους φόρους. Χαρακτηρι-
στικά αναφέρει ότι µόνο το Μεξικό φαίνεται να έχει διατηρήσει
πρωτογενές πλεόνασµα µεγαλύτερο του 3,5% για µια δεκαετία,
ενώ πάνω από το 3% µόνο το Βέλγιο και η Φινλανδία. Γι’ αυτό το
λόγο η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, που βρίσκεται και στις Βρυ-
ξέλλες αυτές τις ηµέρες, κατέθεσε συγκεκριµένες προτάσεις και
έχουµε πει τα συγκεκριµένα θέµατα και της µείωσης των στόχων
πρωτογενούς πλεονάσµατος και της αναδιάρθρωσης του δηµο-
σίου χρέους. Αν αυτά δεν προωθηθούν, τότε και η Ευρωπαϊκή
Ένωση  δεν θα έχει πάρει τις ευθύνες που της αναλογούν. 

Και βεβαίως, το ίδιο το προσχέδιο, όπως λέει και η έκθεση του
Γραφείου Προϋπολογισµού, αποδοµεί εν µέρει τα επιχειρήµατά
του. Δεν µπορεί να επιτευχθεί καµµία ανάπτυξη και καµµία προ-
οπτική ανάπτυξης µε αυτές τις φοροµπηχτικές πολιτικές. 

Έχετε καταθέσει σήµερα, εδώ, µια σωρεία τροπολογιών και
πάλι. Μόλις τώρα κατατίθενται τροπολογίες. Άκουσα πριν από
λίγο τον κ. Πολάκη. Δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή. Δεν µπορώ να
κατανοήσω, όµως, ούτε το ύφος ούτε την ουσία αυτών που είπε.
Είχαµε µια ανακοίνωση πριν από λίγες µέρες και καταγγελίες των
εργαζοµένων για τα διαλυµένα ασθενοφόρα από τα εκατοντάδες
χιλιόµετρα που έχουν διανύσει. Παίρνουν φωτιά, ενώ µεταφέ-
ρουν ασθενείς, λένε οι καταγγελίες. Σε όλο τον Νοµό Αττικής δεν
υπάρχει ούτε ένα εφεδρικό όχηµα. Αυτό δείχνει ότι αντί για µια
πολιτική κοινωνικής συνοχής, συνεχίζουµε και έχουµε κοινωνική
αναλγησία. 

Σε όλα αυτά τι απάντησε η λαλίστατη ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας; Τίποτα! Ήρθε εδώ και άρχισε να φωνάζει εναντίον όσων
διεκδικούν έξω από τη Βουλή. Δεν συζήτησε καν µαζί τους. Φέρνει
µια τροπολογία που µπορεί να οδηγήσει –πέραν του αιφνιδιαστι-
κού της τροπολογίας- από την πίσω πόρτα σε ιδιωτικοποιήσεις,
χωρίς διαφάνεια. Και βεβαίως, οι ιδιωτικοποιήσεις δεν µπορεί να
ξεκινούν από τον τοµέα της Υγείας, δεν µπορεί να ξεκινούν από
εδώ πέρα, πρέπει να ξεκινήσουν από αλλού όπου δεν προχωρούν,
και να φτάσουµε σε ένα κοινωνικό σύστηµα υγείας, σε ένα δηµό-
σιο σύστηµα υγείας που θα εκπληροί τις προϋποθέσεις. Δυστυ-
χώς, τον είδαµε να επιτίθεται και στην Αντιπολίτευση και στους
εργαζόµενους και δεν τιµά αυτή η στάση την Κυβέρνηση. 

Τελειώνοντας, γιατί δεν έχω άλλο χρόνο και ευχαριστώ για την

ανοχή, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω µόνο κάτι για την τροπολογία
του ΕΛΓΑ, γιατί, δυστυχώς, µέσα σε ελάχιστο χρόνο έρχεται ένα
άλλο νοµοσχέδιο σε τροπολογίες. 

Έχουµε καταθέσει και εµείς για έκτη φορά µια τροπολογία,
την οποία αυτήν την φορά δεν την καταθέτουµε µόνο εµείς, αλλά
είναι διακοµµατική και υπογράφεται και από Βουλευτές της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης και του Ποταµιού και της Ένωσης
Κεντρώων και της Νέας Δηµοκρατίας, και η οποία θέλει να ρυθ-
µίσει το θέµα του ΕΛΓΑ.

Λέµε το εξής, λοιπόν: Δεν έχει κανένα δηµοσιονοµικό κόστος
να µπει στις εξαιρέσεις που έχουν µπει και τα ερευνητικά ιδρύ-
µατα και διάφοροι άλλοι οργανισµοί, οι οποίοι δεν έχουν τέτοιο
κόστος. Οι αγρότες περιµένουν να γίνουν οι εκτιµήσεις και να
λάβουν τις αποζηµιώσεις τους. Η µη αποδοχή της αυτή τη στιγµή
από την Κυβέρνηση για ένα θέµα, που ταλαιπωρεί τους αγρότες,
ταλαιπωρεί τους γεωπόνους, ταλαιπωρεί τον ΕΛΓΑ, δεν µπορεί
να γίνει κατανοητή. 

Αυτό το οποίο ζητάµε είναι η ένταξη του ΕΛΓΑ στις εξαιρέσεις
της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του ν.4336/2015, όπως είναι και
για άλλους οργανισµούς, καθώς οι δαπάνες για τις µετακινήσεις
όχι µόνο δεν βαραίνουν το κράτος αλλά ούτε και τις ασφαλιστικές
εισφορές των αγροτών. Δεν µπορούµε να κατανοήσουµε γιατί δεν
γίνεται αυτή αποδεκτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Θεοχαρόπουλε.
Η συνάδελφος κ. Ελένη Σταµατάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

νοµοσχέδιο που συζητάµε, θα ψηφίσουµε και θα γίνει νόµος,
είναι µια αρχή για µεγαλύτερη συµµετοχή των πολιτών στην πα-
ραγωγή και στην οικονοµία. 

Η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία αποτελεί έναν τρίτο
τοµέα οικονοµίας παράλληλο µε τον δηµόσιο και τον ιδιωτικό.
Περιλαµβάνει οργανισµούς, όπως επαγγελµατικούς, αγροτικούς,
δασικούς συνεταιρισµούς, µη κερδοσκοπικές οργανώσεις και
κοινωνικές επιχειρήσεις.

Εξαιτίας των στρεβλών πολιτικών που επικράτησαν τη δεκαε-
τία του ’90, οι οποίες προσέγγιζαν αυτές τις δοµές ως συµπλη-
ρώµατα του κράτους ή της αγοράς, ο τοµέας αυτός είναι
παρεξηγηµένος στην Ελλάδα. Όµως, στα χρόνια της κρίσης, µε
την ένταξη της αλληλεγγύης στην καθηµερινή πολιτική πρακτική
σε συνδυασµό µε τα δεκάδες νέα συνεταιριστικά εγχειρήµατα,
έχει επανέλθει δυναµικά η ανάγκη διαµόρφωσης ενός τρίτου
τοµέα οικονοµίας σε ένα νέο πλαίσιο οικονοµικών δραστηριοτή-
των, που θα στηρίζεται σε δηµοκρατικές, ισότιµες, αλληλέγγυες,
συνεργατικές και οικολογικές σχέσεις παραγωγής, διανοµής, κα-
τανάλωσης και επανεπένδυσης.

Αυτός είναι ο τοµέας της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας και οφείλουµε να διαµορφώσουµε το νοµικό πλαίσιο που θα
εξυπηρετήσει την ανάγκη του και θα υποστηρίξει ενεργά την
υλοποίησή του. Στην Ευρώπη, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στην Λα-
τινική Αµερική και στον Καναδά λειτουργούν χιλιάδες επιχειρή-
σεις τέτοιου είδους, οι οποίες συνεισφέρουν σε κάποιες από τις
χώρες αυτές περίπου το 10% του ΑΕΠ. Στην Ελλάδα το αντί-
στοιχο ποσοστό δεν ξεπερνά το 1%.

Υπάρχουν, λοιπόν, τεράστια περιθώρια ανάπτυξης αυτού του
τοµέα οικονοµίας. Υπάρχει µια εµπειρία από τις αλληλέγγυες
δοµές, που ήρθαν να απαντήσουν στην επιδείνωση των συνθη-
κών διαβίωσης, και υπάρχει µια εµπειρία στις πρωτοβουλίες των
συνεταιριστικών εγχειρηµάτων, που αναπτύχθηκαν µε σκοπό συ-
νήθως τον βιοπορισµό και την ανάκτηση χαµένων θέσεων εργα-
σίας, όπως τα εγχειρήµατα των εργαζοµένων στην ΒΙΟΜΕ και
στην ΕΦ. ΣΗΝ.. Στον Πειραιά αλληλέγγυες δράσεις αναπτύχθη-
καν από τα πρώτα χρόνια της κρίσης στην υγεία, την εκπαίδευση
και την τροφή, σε µια προσπάθεια να καλυφθούν βασικές ανάγ-
κες επιβίωσης των άνεργων, των άπορων, των άστεγων και των
θυµάτων της ανθρωπιστικής κρίσης. 

Από το 2012 έχει αναπτυχθεί το κίνηµα διάθεσης προϊόντων
χωρίς µεσάζοντες, οι δράσεις του οποίου προσεγγίζουν, αφ’ενός
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ένα πολύ µεγάλο µέρος της κοινωνίας, δίνοντάς του τη δυνατό-
τητα να βρει φθηνότερα και ποιοτικά προϊόντα και αφ’ ετέρου
ένα µέρος των παραγωγών που αδυνατούσαν να έχουν πρό-
σβαση στην αγορά. Αυτή τη δράση και αυτό το κίνηµα πρέπει να
το στηρίξουµε και µε νοµική και νόµιµη κάλυψη, ώστε να µπορέ-
σει να υπάρξει και να αναπτυχθεί περισσότερο.

Η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία αποτελεί έναν ισχυρό πα-
ράγοντα οικονοµικής οργάνωσης, αλλά και διεκδίκησης για να δη-
µιουργηθούν δοµές παραγωγής προϊόντων ή παροχής υπηρεσιών
προσβάσιµες σε όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως οικονοµικής
κατάστασης, εθνικότητας, θρησκείας ή φύλου, προτάσσοντας
εναλλακτικά µοντέλα παραγωγής και κατανάλωσης στα οποία
συµµετέχουν χωρίς διακρίσεις όλοι οι πολίτες και οι κάτοικοι της
χώρας, προωθώντας τις συµµετοχικές και δηµοκρατικές διαδικα-
σίες στις οικονοµικές και κοινωνικές σχέσεις. 

Ο νόµος αυτός φέρνει κάποιες πολύ σηµαντικές τοµές, πέραν
του ότι ενδυναµώνει τον ρόλο της κοινωνικής αλληλέγγυας οικο-
νοµίας ως έναν τοµέα οικονοµίας παράλληλο και ανταγωνιστικό
προς τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής και κατανάλωσης. Οι
κοινωνικές επιχειρήσεις αποτελούν ήδη χώρους ένταξης στην κοι-
νωνική και οικονοµική ζωή για ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού,
δηλαδή για άτοµα µε ψυχοκοινωνικά προβλήµατα, ΑΜΕΑ, φυλα-
κισµένους, αποφυλακισµένους και ανήλικους παραβάτες. 

Πρόσφατα, έγινε και υπό την αιγίδα του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης έκθεση µε έργα έγκλειστων στις φυλακές και είδαµε ότι
µέσα από τη δουλειά που γίνεται στα εργαστήρια αυτά των φυ-
λακών, αποκτούν ειδίκευση άνθρωποι που θα µπορούν βγαίνον-
τας να την αξιοποιήσουν και αν υπάρχουν κίνητρα και βοήθεια,
να συνεταιριστούν για να αποκτήσουν πρόσβαση στην αγορά ερ-
γασίας. 

Επίσης, η τοµή που υπάρχει σε αυτόν τον νόµο δίνει τη δυνα-
τότητα σε ειδικές οµάδες, σε θύµατα ενδοοικογενειακής βίας,
στους µακρόχρονα άνεργους, άνω των πενήντα, στους πρόσφυ-
γες, στους αιτούντες άσυλο, στους Ροµά, να καλύψουν και να
αποκτήσουν πρόσβαση στην αγορά εργασίας και στη µόρφωση. 

Με το Ταµείο της Κοινωνικής Αλληλεγγύης που θεσµοθετείται,
υπάρχει µία δυνατότητα να στηριχθούν όλοι αυτοί οι κοινωνικοί
φορείς για να έχουν πρόσβαση σε οικονοµικό επίπεδο, που δεν
την είχαν µέσα από το τραπεζικό σύστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω. 
Είναι, λοιπόν, µια πολύ σηµαντική στιγµή για τη χώρα µας, που

µας την επιβάλλει η πραγµατικότητα, που συντίθεται από τη µία,
από µια ασφυκτική οικονοµική κατάσταση και ένα πλαίσιο εργα-
σιακών δικαιωµάτων που καθηµερινά περιορίζονται και καταπα-
τούνται και από την άλλη, από µια κοινωνία που ξαναβρίσκει τη
συλλογική της ζωή. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κύριε Οικονόµου, είστε στη σειρά, αλλά έχει ζητήσει η κ. Φω-
τίου να πάρει τώρα τον λόγο. Αν θέλετε, µπορεί να µιλήσει µετά
από σας ή τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ας µιλήσει τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία. Η Υπουργός,

κ. Φωτίου, έχει τον λόγο, λοιπόν.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Δεν θα κάνω πολλή ώρα. Θέλω απλώς να υποστηρίξω µερικές
τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επειδή θα µιλήσετε
και για το νοµοσχέδιο και για τις τροπολογίες, να σας δώσω οκτώ
λεπτά;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όλο µαζί;
Καλύτερα να το κάνουµε σε δύο δόσεις. Μετά να µιλήσει ο κ. Οι-
κονόµου και µετά πάλι εγώ. 

Τώρα θέλω να µιλήσω µόνο για τις τροπολογίες. 

Όσον αφορά τη µε αριθµό 724/41 τροπολογία, θα ήθελα να πω
ότι πρόκειται για τροπολογία η οποία έχει δύο σκέλη. Το πρώτο
σκέλος της αφορά στη δυνατότητα που δίνουµε στις περιφέρειες
να επιχορηγήσουν εκτάκτως µέχρι το τέλος του χρόνου, δηλαδή
µέχρι το τέλος του ’16, φορείς κοινωνικής φροντίδας οι οποίοι
είναι εγγεγραµµένοι στο Υπουργείο Πρόνοιας και οι οποίοι έχουν
ήδη χρηµατοδοτηθεί από το Υπουργείο Πρόνοιας. Δηλαδή, τους
δίνει τη δυνατότητα από ίδιους πόρους να χρηµατοδοτήσουν επι-
πλέον τους φορείς αυτούς, εφόσον οι περιφέρειες έχουν δηλώσει
ότι έχουν αποθεµατικά από ίδιους πόρους, µε έως 20% ύψος, δη-
λαδή, της δαπάνης που ήδη έχει γίνει από το Υπουργείο. Αυτό
είναι το πρώτο.

Στο ίδιο νούµερο τροπολογίας υπάρχει το δεύτερο ζήτηµα,
που είναι η «Βοήθεια στο Σπίτι». Το Πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι» που, όπως ξέρετε, «τρέχει» πολλά χρόνια, είναι εξαιρετικά
σηµαντικό. Δίνουµε παράταση µέχρι 31-12-2017, µε αυτή την
τροπολογία, και του προγράµµατος και όλων των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου του απασχολούµενου εξειδικευµένου προσω-
πικού.

Πρόκειται για µια δαπάνη 62,5 εκατοµµυρίων ευρώ, την οποία
έχουµε εξασφαλίσει για αυτόν τον έναν χρόνο, όπως είπα µέχρι
31-12-2017. Ουσιαστικά είναι παραπάνω από έναν χρόνο. Αυτό
ήταν το δεύτερο.

Η άλλη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, είναι η µε γενικό αριθµό
713 και ειδικό 30, όπου αναφέρει την παράταση της θητείας του
υπηρετούντος επικουρικού προσωπικού στα Κέντρα Κοινωνικής
Πρόνοιας. Η παράταση είναι µέχρι 30-9-2017. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρα-

τία για έξι λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η ψήφιση του τρί-

του µνηµονίου καθορίζει καταλυτικά την πολιτική µοίρα αυτών
που το εισηγήθηκαν και το ψήφισαν, διαιωνίζοντας τον φαύλο
και αδιέξοδο µνηµονιακό κύκλο της χώρας. Το ιστορικό προ-
ηγούµενο πραγµατικά είναι ένας χρήσιµος οδηγός και ένας χρή-
σιµος σύµβουλος για τη δική τους µοίρα, η οποία νοµίζω ότι για
το σύνολο του ελληνικού λαού είναι αδιάφορη, αν δηλαδή πολι-
τικά οι πρωταγωνιστές αυτής της εξαπάτησης θα έχουν ένα δί-
καιο τέλος, δηλαδή ανάλογα µε το τέλος των αδιεξόδων που οι
ίδιοι έφεραν στη χώρα. 

Αυτό που έχει σηµασία είναι πραγµατικά η κατάρρευση των
εξαπατήσεων ή αυταπατών της αντιµνηµονιακής φενάκης που
δοκιµάστηκε και που έρχεται σήµερα µε τρόπο αποκαλυπτικό να
φανερωθεί σε όλους, πρωταγωνιστές και συµπρωταγωνιστές. 

Απόλαυσα πάρα πολύ τους µύδρους του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού της Υγείας απέναντι σε αυτούς που το προηγούµενο διά-
στηµα ως µεσσίες τους περίµεναν. Γι’ αυτό εγώ τουλάχιστον δεν
επενέβην. 

Το δράµα όµως των πρωταγωνιστών δυστυχώς το φορτώνεται
ο ελληνικός λαός. Πραγµατικά είναι πολύ δυσάρεστο να παρακο-
λουθείς τα αδιέξοδα του κ. Τσίπρα και της οµάδας του, µπροστά
στο πολιτικό σταυροδρόµι που έχει φτάσει. Όλη η συσσώρευση
των πολιτικών προβληµάτων που έχουν φέρει αυτά τα δύο χρόνια
δηµιουργούν µεγάλα διλήµµατα. 

Η συζήτηση δηλαδή για τη διευθέτηση και την αποµείωση του
χρέους πόσο πειστική ακούγεται από αυτούς που κρύβουν την
άλλη µισή πλευρά του λόφου και λένε το πρώτο µισό; Προσεγγί-
ζουν δηλαδή πάλι τον ελληνικό λαό ως πόπολο και του τάζουν
αποµείωση του χρέους, µια νέα ηρωική διαπραγµάτευση, µια νέα
συζήτηση, όπου µάλιστα κάποιοι µε θρασύτατο τρόπο έρχονται
και λένε ότι η αποµείωση του χρέους, όπως και η ποσοτική χα-
λάρωση είναι η νέα Εδέµ που όλοι περιµένουµε. 

Βέβαια, δεν έχουν εξηγήσει στον ελληνικό λαό ποια είναι η
άλλη πλευρά το λόφου, το σκοτεινό κοµµάτι του. Ποιο είναι; Το
γεγονός ότι η αποµείωση του χρέους συνοδεύεται από νέα, τε-
ράστια, δύσκολα, δυσβάστακτα και κοινωνικά ασήκωτα βάρη και
µέτρα για τον ελληνικό λαό. Αυτά δεν τα λένε ο κ. Τσίπρας και η
οµάδα του. 

Και θα µου πείτε: «Μα, δεν δίνεις σηµασία σε ένα σηµαντικό
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νοµοθέτηµα το οποίο µάλιστα χαίρει και της συµπαράστασης της
αντιπολιτεύσεως;». Θεωρώ πραγµατικά το σηµερινό περιστατικό
ελάσσονος σηµασίας µπροστά στο δράµα που θα περάσει ο ελ-
ληνικός λαός το επόµενο διάστηµα. Θα είναι µεγάλο και το δικό
σας πολιτικό δράµα, γιατί δεν θα σας σώσουν ούτε καν αυτές οι
λίγες αναλαµπές σας και οι προσπάθειες να ξεγελάσετε τον ελ-
ληνικό λαό.  

Η κοινωνική οικονοµία δεν είναι η χρυσή εφεδρεία που θα
σώσει την πατρίδα. Δεν είναι τίποτα. Αυτό στο οποίο θα κληθείτε
να απαντήσετε είναι το εξής. Ήδη φτιάχνεται το κλίµα. Οι διαρ-
ροές από το Μαξίµου περί πρόωρων εκλογών µε πρωταγωνιστή
τον κ. Παππά έχουν χάζι, είναι πολύ διασκεδαστικές. Αποδει-
κνύουν και καταδεικνύουν, όµως, το µεγάλο αδιέξοδο σας, όχι
του µέσου Βουλευτού του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά της ηγετικής οµάδας η
οποία όπως στρώνει θα κοιµηθεί. Διότι πραγµατικά τα ψέµατα
έχουν κοντά ποδάρια. 

Άρα, θα βγούµε στις αγορές; Το τρίτο µνηµόνιο πάει στράφι.
Δεν φτιάχνεται. Δεν ολοκληρώνεται. Με τις πολιτικές και µε αυτά
που κάνετε δεν γίνεται. Ο κ. Κατρούγκαλος, ο οποίος σήµερα
λείπει, θρασυτάτως στέλνει σε κάποιους συνταξιούχους τη δι-
καιολόγηση του «λογαριασµού» περικοπής επικουρικών συντά-
ξεων µε χρήµατα του ελληνικού λαού, των ΕΛΤΑ. Δεν στέλνει
στους συνταξιούχους του ΕΚΑΣ, στους χαµηλοσυνταξιούχους,
που τους κόβει το ΕΚΑΣ. Δεν στέλνει στο σύνολο των συνταξι-
ούχων που τους κόβει 2% από τις κύριες συντάξεις για εισφορές
στον ΕΟΠΥΥ και 6% από τις επικουρικές. Δεν στέλνει στους εξα-
κόσιους χιλιάδες για τις συντάξεις χηρείας που κόβει 20%, ούτε
για τις αναπηρικές συντάξεις των τριακοσίων χιλιάδων δικαιού-
χων που τους κόβει κι εκεί γύρω στο 20% µεσοσταθµιστικά. Δη-
λαδή ο πρωταγωνιστής εγκληµάτων εναντίων των συνταξιούχων
-και αυτό ως µία ύστατη προσπάθεια να βγούµε στις αγορές, δη-
λαδή, να εφαρµοστεί το τρίτο µνηµόνιο, που ο ίδιος και η οµάδα
του έφερε σε αυτήν τη χώρα- κρύβεται πίσω από ελάσσονος ση-
µασίας νοµοθετήµατα κοινωνικής οικονοµίας. 

Δεν θα εξαπατηθεί και δεν θα ξεγελαστεί κανένας. Θα πρέπει
να δώσει λόγο, γιατί µε χρήµατα του ελληνικού λαού, από τα
ΕΛΤΑ, στέλνει επιστολές και κάνει κοµµατική προπαγάνδα πα-
λαιού τύπου. Θα πρέπει να δώσει λόγο για το τι ετοιµάζει και πώς
σχεδιάζει τα επόµενα βήµατά του, αφού το σενάριο εξόδου στις
αγορές δεν υπάρχει. Εγώ θα σας έλεγα ότι και το τέταρτο µνη-
µόνιο, δηλαδή η διευθέτηση του χρέους ως παρασύνθηµα του
συνθήµατος το οποίο έχετε ρίξει στο πόπολο, δηλαδή, πιστεύον-
τας ότι ο λαός πάλι θα πιαστεί κορόιδο, δεν βλέπω πώς µπορεί
να λειτουργήσει, εάν δεν εξηγήσετε πόσο είναι το κόστος αυτής
της διευθέτησης. 

Υποπτεύοµαι ότι το επόµενο διάστηµα θα είναι διάστηµα που
θα ζητήσετε συναινετική χείρα για να υπάρξει µία εθνική προ-
σπάθεια για τη διευθέτηση του χρέους -εγώ δεν θα εκπλαγώ κα-
θόλου να δω και τέτοιου είδους προτάσεις εδώ από το Βήµα της
Βουλής από τον κ. Τσίπρα προς τις υπόλοιπες δηµοκρατικές δυ-
νάµεις, για να πάµε όλοι µαζί να επιτύχουµε αυτόν τον νέο εθνικό
στόχο-, δεν ξέρω όµως ποιος προτίθεται να δώσει χέρι βοηθείας
για να υπάρξουν οι δραµατικές νέες µειώσεις στις συντάξεις και
στους µισθούς, οι οποίες σηµαίνουν τέταρτο µνηµόνιο όπου οδη-
γείτε µε µαθηµατική ακρίβεια τη χώρα.

Βέβαια, τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε –κι ευχαριστώ για την
ανοχή σας- θα πρέπει να εξηγήσει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας, πέρα από τα ωραία περί της κοινωνικής οικονο-
µίας, τι θα κάνει µε το µεγάλο πρόβληµα της ανεργίας και αυτών
που ακούγονται στο Υπουργείο Εργασίας µέσα από εµφυλίους
που σπαράσσουν το Υπουργείο. 

Θα πρέπει να εξηγήσει η κυρία Υπουργός, η οποία λείπει τώρα,
αλλά θα της έρθουν τα µηνύµατα, γιατί έχει κάνει τον ΟΑΕΔ τρά-
πεζα. Για ποιο λόγο υπάρχουν αραγµένα 500.000.000 στην
ΕΘΝΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ και δεν πηγαίνουν για να µπορέσουµε να αν-
τιµετωπίσουµε το πρόβληµα της ανεργίας και να ανοίξουν χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας; Γιατί συνεχίζει στον αδιέξοδο δρόµο
των προγραµµάτων κοινωνικής ωφέλειας και δεν ανοίγει την επι-
χειρηµατικότητα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Οικονόµου, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κλείνω. 
Θα πρέπει να εξηγήσει όλες τις δυσοσµίες και τις σκοτεινές

και «γκρίζες ζώνες» που αρχίζουν να αναδύονται από το Υπουρ-
γείο µε ποιο τρόπο και πώς, ώστε να γίνουν γνωστές στον ελλη-
νικό λαό και αν ευσταθούν ή όχι οι καταγγελίες. 

Εµείς, πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, σήµερα κα-
ταθέτουµε ερώτηση. Ελπίζουµε να ανταποκριθεί στον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο η κυρία Υπουργός, γιατί δεν απαντώνται συνήθως
οι ερωτήσεις µας, όταν τα θέµατα είναι κρίσιµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει

τον λόγο για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η

συζήτηση για το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα επισκιά-
στηκε από τις γενικότερες πολιτικές εξελίξεις, από την τρέχουσα
πολιτική επικαιρότητα, την οποία θα προσπαθήσω να προσεγ-
γίσω κι εγώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ραδιοτηλεοπτικό τοπίο. Υπάρχουν πολλά αναπάντητα ερωτή-
µατα µέσα στη συζήτηση που έγινε και θα ήθελα να τα θέσω από
αυτό εδώ το Βήµα.

Πρώτο ερώτηµα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας: Γιατί δεν το
αλλάξατε αυτό το τοπίο είκοσι εφτά χρόνια; Προσέξτε, όχι το αν
ήταν λάθος, που πολλοί από εσάς το έχετε παραδεχτεί, αλλά
γιατί δεν το αλλάξατε. 

Δεύτερον, γιατί δεν εφαρµόσατε όλα αυτά τα χρόνια ακόµη
και τους νόµους για τη ρύθµιση του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου
που εσείς οι ίδιοι ψηφίσατε; 

Τρίτον, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη σε αυτή την οφθαλµοφανή
παρανοµία, σε αυτή την οφθαλµοφανή µη εφαρµογή των νόµων
που ψηφίσατε, πώς στάθηκε; 

Τέταρτον, σε όλη αυτή τη διαδροµή σας πότε λέγατε ψέµατα,
όταν νοµοθετούσατε κλείνοντας το µάτι στις απαιτήσεις της κοι-
νωνίας ή όταν δεν εφαρµόζατε τους νόµους, κλείνοντας το µάτι
στα µεγάλα αφεντικά σας;

Πέµπτο, λέτε ότι θα καταργήσετε τον νόµο, όταν θα γίνετε κυ-
βέρνηση. Θεµιτή, κατά τη γνώµη µου, µια τέτοια τοποθέτηση από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης και αντιλαµβάνοµαι ότι θα δώ-
σετε περισσότερες τηλεοπτικές άδειες και ότι θα δώσετε πίσω –
φαίνεται πόνεσε πολύ η τσέπη των αφεντικών σας- τα λεφτά που
έχουν πληρώσει. Αυτό, όµως, σηµαίνει ότι τα λεφτά που έχουν
χρησιµοποιηθεί για τα σχολικά γεύµατα ή για τις τέσσερις χιλιά-
δες προσλήψεις στο δηµόσιο σύστηµα υγείας δεν θα γίνουν.
Γιατί δεν το λέτε; Γιατί λέτε και εδώ ψέµατα; 

Εν πάση περιπτώσει, ποιον κοροϊδεύετε; Τα αφεντικά ή άντε,
τους συνεργάτες σας, τους ιδιοκτήτες, τους µεγαλοκαναλάρχες
ή τις κοινωνικές οµάδες;

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είστε και δηµαγωγοί και ψεύ-
τες. Είστε πρώτα από όλα δηµαγωγοί, γιατί η αντιλαϊκή, αντικοι-
νωνική, αντεργατική πολιτική σας χρειάζεται την περιποίηση, το
σετ καλλυντικών «δηµαγωγία», για να µπορέσει να γίνει πιο
όµορφη, να γίνει εύληπτη και αποδεκτή από τον λαό µας. 

Είστε, όµως, και ψεύτες, διότι -κακά τα ψέµατα- το αποκρου-
στικό πρόσωπο της νεοφιλελεύθερης, νεοσυντηρητικής πρότα-
σής σας, όσο και αν το πασπαλίζετε µε ζάχαρη δηµαγωγίας, δεν
φτιασιδώνεται, αποκρύπτεται. Πώς να το κάνουµε; Βρίσκεστε
µπροστά σε ένα αδιέξοδο. Για να στηρίξετε τα συµφέροντα των
λίγων, που αυτό θέλετε πολιτικά, πρέπει να εξασφαλίσετε την
υποστήριξη ή έστω την ανοχή των πολλών. Να, γιατί η παράταξή
σας έχει το ψέµα στο DNA της. 

Ένα τελευταίο παράδειγµα ψέµατος: Τον τελευταίο καιρό έχει
ξεκινήσει στην Κρήτη, στην εκλογική περιφέρειά µου, στο Ηρά-
κλειο, µια ολόκληρη εκστρατεία ότι δεν ήµουν στο συνέδριο του
ΣΥΡΙΖΑ και διάφορα υποτίθεται «έγκριτα» ρεπορτάζ καταλήγουν
στο συµπέρασµα ότι δεν έχω σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Και τα γρά-
φουν ή ξεκίνησαν να τα γράφουν άνθρωποι που είτε µε είδαν στο
συνέδριο, είτε άκουσαν την παρέµβασή µου στο συνέδριο, είτε
ενηµερώθηκαν γι’ αυτή. Τι να πεις; Ψέµα, ψέµα, ψέµα.
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Πριν προχωρήσω παρακάτω, να πω απλώς ότι, κλείνοντας τα
αυτιά στο θόρυβο που κάνουν οι «τενεκέδες» µέσα σε όλο τον
διάλογο, έχουν ακουστεί και ψύχραιµες φωνές. Έχουν υπάρξει
και νηφάλιες προσεγγίσεις και στη δική σας την παράταξη, που
αυτές οι νηφάλιες προσεγγίσεις επιβεβαιώνουν ότι όλο αυτό το
θέµα του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου, που προσπαθείτε να παρου-
σιάσετε σαν αδιέξοδο, τελικά δεν είναι έτσι.

Εν πάση περιπτώσει, ας επανέλθουµε. Γιατί όλη αυτή η αντι-
πολίτευση από τη Νέα Δηµοκρατία; Γιατί αυτή η τακτική, η
σκληρή, η άγρια, η λυσσασµένη -δίνουν τα ρέστα τους-, που, αν
το θέλετε, ξεκινάει πολλές φορές από αυτό το αρρωστηµένο
κλίµα που έχουν πάρει ή παίρνουν οι συνεδριάσεις σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα; 

Για να απαντήσουµε, κατά τη γνώµη µου, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πρέπει να σταθούµε πέρα και πάνω από τα γεγονότα
της καθηµερινότητας, παίρνοντας, όµως, υπ’ όψιν όλα αυτά τα
γεγονότα της καθηµερινότητας, από το οποιοδήποτε γεγονός
στην περιφέρεια της χώρας µας µέχρι την προγραµµατιζόµενη
επίσκεψη Οµπάµα.

Κατά τη γνώµη µου, µέσα στο ερχόµενο τρίµηνο, ολοκληρώ-
νεται η αξιολόγηση. Δεύτερον, ενισχύεται η θέση της Ελλάδας
σαν δύναµη σταθερότητας και παράγοντας ειρήνης στην ευρύ-
τερη περιοχή. Τρίτον, θα έχουµε εξελίξεις στο µεγάλο θέµα της
αποµείωσης του χρέους. Με άλλα λόγια, µέσα στο ερχόµενο τρί-
µηνο, περνάµε τον κάβο και αυτό είναι µια επιτυχία του λαού µας,
είναι µια επιτυχία της κοινωνίας µας, είναι µια επιτυχία της Κυ-
βέρνησής µας. Αυτή η επιτυχία είναι, κατά τη γνώµη µου, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα µια αποτυχία της θέσης «το
χρέος είναι βιώσιµο», δηλαδή της βασικής κυβερνητικής γραµ-
µής της κυβέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου, ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι µια αποτυχία της θέσης για «αριστερή παρένθεση»,
δηλαδή της βασικής αντιπολιτευτικής γραµµής της ίδιας της Αν-
τιπολίτευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με την ολοκλήρωση του τριµήνου, σφραγίζεται, λοιπόν, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, η χρεοκοπία του
πολιτικού σας αφηγήµατος, µε το οποίο προσπαθήσατε να αντι-
παρατεθείτε στην πρόταση που έκανε η Αριστερά στην ελληνική
κοινωνία. Να γιατί -ας µου επιτραπεί η έκφραση- αυτό το διά-
στηµα δίνετε τα ρέστα σας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ σε αυτό. Τα
έχετε δώσει όλα; Επειδή η πορεία αυτού του τριµήνου σχετίζεται
άµεσα µε την πολιτική προοπτική της Νέας Δηµοκρατίας, ως
προς το σκέλος της αντιπολιτευτικής της δράσης, κατά τη γνώµη
µου, δεν τα έχουµε δει όλα. Και δεν τα έχουµε δει όλα, γιατί
πραγµατικά η συντηρητική παράταξη έχει µακρά ιστορία, πολύ-
χρονη εµπειρία και πολλές εφεδρείες, που δεν έχει ρίξει ακόµα
στη µάχη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ηγουµενίδη,
κλείστε παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κλείνοντας, θα ήθελα να πω,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και απευθύνοµαι
από αυτό το Βήµα όχι απλώς σε σας τους συναδέλφους εδώ
στην Αίθουσα, αλλά σε όλες τις µαχόµενες κοινωνικές δυνάµεις,
η απάντηση στη συντήρηση είναι µια: Επαγρύπνηση ενάντια σε
κάθε σχέδιο εκτροπής από την εκφρασµένη λαϊκή βούληση, αγω-
νιστική ενότητα κοινωνίας και ΣΥΡΙΖΑ για µια νέα Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ εν
τάχει στην τροπολογία που αφορά τις µετακινήσεις των στελε-
χών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Πριν από όλα, για ελάχιστα δευτερόλεπτα, ήθελα να περι-
γράψω αυτό το οποίο είδε η Αίθουσα πριν από λίγο, διά της οµι-
λίας του συναδέλφου από την Κρήτη, ως µια αλυσιτελή
προσπάθεια. Αντιλαµβανόµαστε όλοι την κατάσταση στην οποία
βρίσκονται οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αυτό το αφήγηµα,

αυτή η ρητορική -το αφήγηµα είναι µια λέξη της µόδας-, της µι-
σαλλοδοξίας, των παθών, του διχασµού του ελληνικού λαού και
των αντιπροσώπων του δεν οδηγεί πουθενά, αγαπητέ συνά-
δελφε. Πιστεύετε ότι µπορούµε να συνεχίσουµε µε αυτόν τον
τρόπο; Δεν µπορεί να συµβεί αυτό το πράγµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Στο κόµµα σας να το πείτε αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εσείς µιλούσατε και αυτή η ρητορική

είναι µια ρητορική που δεν οδηγεί πουθενά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δαβάκη, µην

απαντάτε και παρακαλώ να µην διακόπτεται ο οµιλητής.
Συνεχίστε, κύριε Δαβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εκπροσωπείτε πολίτες, οι οποίοι θέ-

λουν να ακούν άλλα πράγµατα. Έτσι αισθάνοµαι. Η ρητορική του
διχασµού και της µισαλλοδοξίας, σας έκανε Κυβέρνηση, δηµι-
ουργώντας ως συµµάχους όλα αυτά τα οποία πέρασε η χώρα
από το 2010 µέχρι σήµερα και σήµερα διαχειρίζεστε µια κυβερ-
νητική πρακτική. Όχι, όµως, να µας λέτε ότι είµαστε ψεύτες και
δηµαγωγοί ευθέως µπροστά στα µούτρα µας. Δεν το δέχοµαι
αυτό και παρακαλώ να είστε πιο προσεκτικός την άλλη φορά.

Όσον αφορά την τροπολογία για την οποία το Προεδρείο µού
έδωσε τη δυνατότητα να µιλήσω και το ευχαριστώ θερµά, θέλω
να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει «παρών». Η συγκεκριµένη
ρύθµιση αποτελεί ένα ηµίµετρο, το οποίο κατατίθεται για να κα-
λύψει το γεγονός ότι η κυβερνητική πολιτική, είτε λόγω απραξίας
είτε λόγω -και αυτό είναι το χειρότερο- ασυνεννοησίας των αρ-
µοδίων, δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία αυτό, δεν έχει προχωρήσει
ακόµα στην κατάθεση του προεδρικού διατάγµατος. Επιπροσθέ-
τως, ζητούµε να υπάρξει άµεσα έκδοση αυτού του διατάγµατος
του προβλεποµένου άρθρου 15, γιατί καλύπτει τα παρακάτω θέ-
µατα: 

Πρώτον, πρέπει να υιοθετεί το καθεστώς για τις εκατό ηµέρες
εκτός έδρας που ισχύει στον ν.4436, δηλαδή τα 40 ευρώ ηµερη-
σίως.

Τα χρήµατα αυτά, κύριε Πρόεδρε, αποτελούν µια σηµαντική
ανακούφιση, ειδικά για τα στελέχη που υπηρετούν στις παραµε-
θόριες περιοχές και αποτελούν την πλειοψηφία. 

Δεύτερον, πρέπει να επιλύει το πρόβληµα που δηµιουργεί ο
ν.4336, δηλαδή το πλαφόν των 1000 ευρώ στα έξοδα µεταθέ-
σεων κάθε χρόνο. Αυτό το πλαφόν πολλές φορές δεν επαρκεί.
Όπως γνωρίζουν οι περισσότεροι συνάδελφοι, τα στελέχη κάθε
χρόνο καλούνται να αλλάξουν τόπο διαµονής αρκετά συχνότερα
από τους υπολοίπους υπαλλήλους του δηµοσίου τοµέα, πολλές
φορές µάλιστα χωρίς να το επιθυµούν. Είναι οι γνωστές «κατ’
έτος µεταθέσεις» των στελεχών. 

Συνήθως καλούνται να καλύψουν µεγάλες αποστάσεις, µετα-
κινούµενοι σε θέσεις της παραµεθορίου. Οι ρυθµίσεις του ν.4336
περιορίζουν το ποσό, σε ένα επίπεδο που δεν επαρκεί για να κα-
λύψει σηµαντικές ανάγκες, όπως η µεταφορά της οικοσκευής
τους και άλλες ανάγκες µετακίνησης µιας ολόκληρης οικογέ-
νειας. Φανταστείτε να θέλει κάποιος να φύγει από την Κρήτη και
να πάει στην Ορεστιάδα ή από την Ορεστιάδα να πάει στην
Κρήτη. 

Περιµένουµε, λοιπόν, η Κυβέρνηση να πράξει αυτά τα οποία
πρέπει να γίνουν.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης

Κεντρώων, ο κ. Καρράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε

Πρόεδρε, να µιλήσω από τη θέση µου, γιατί θα είµαι σύντοµος.
Δεν ήταν στις προθέσεις µου να τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο
και γι’ αυτό θα κάνω µια πολύ σύντοµη περιγραφή των σκέψεών
µου. 

Κατ’ αρχάς, εµείς έχουµε πει ότι το θεωρούµε θετικό. Βέβαια,
εγώ θα το χαρακτήριζα ως «πείραµα». Είναι η επανάληψη ενός
πειράµατος που έχει προηγηθεί και παλαιότερα και δεν απέ-
δωσε. 

Εάν, λοιπόν, το νοµοσχέδιο καταφέρει να δηµιουργήσει συνε-
ταιριστική κουλτούρα και να µην γίνει εργαλείο σκοπιµοτήτων ή
ωφελειών, θα έχει µια συνεισφορά, η οποία, βέβαια, δεν θα είναι
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ιδιαίτερα µεγάλη, αλλά στα πλαίσια της παρούσας συγκυρίας. 
Διαβάζω τον τίτλο µιας σηµερινής οικονοµικής εφηµερίδας:

«Βαθαίνει η στοχοποίηση στην Ελλάδα». Και παραθέτει και στοι-
χεία: «Οκτακόσιες χιλιάδες νεόπτωχοι, λόγω µερικής απασχόλη-
σης, µειώσεων µισθών και χαµηλοτέρων συντάξεων».

Ας δώσει, λοιπόν, µια ευκαιρία επιπλέον το συζητούµενο νο-
µοσχέδιο, το οποίο ήδη αναλύθηκε κατά πολλά σηµεία του. Συ-
νεπώς, εάν µπορέσουµε να αποκτήσουµε κουλτούρα προς την
κατεύθυνση αυτή είναι σε ένα όριο µεταξύ επιχείρησης και ερ-
γασίας. Δεν είναι ούτε αµιγώς καπιταλιστικό ούτε και αµιγώς φι-
λοεργασιακό. Θα τα δούµε αυτά στη διαδροµή.

Θέλω να επισηµάνω το εξής για δύο-τρία σηµεία του νοµοσχε-
δίου, τα οποία το µετατρέπουν κυρίως σε εταιρεία: Στο άρθρο
15 παράγραφος 6 αναφέρεται ότι για τις εταιρικές υποχρεώσεις
ευθύνεται µόνο η Κοινωνική Συνεταιριστική Επιχείρηση µε την
περιουσία της. Ορθώς. 

Ειδικά για τις υποχρεώσεις προς το δηµόσιο ο νόµιµος εκπρό-
σωπός της, ευθύνεται για τις οφειλές της προς το δηµόσιο. Ο
νόµιµος εκπρόσωπος διατηρεί το δικαίωµα αναγωγής κατά των
λοιπών µελών της Κοινωνικής Συνεταιριστικής Επιχείρησης, τα
οποία για τις οφειλές του προηγούµενου εδαφίου, τουτέστιν φο-
ρολογικές, επιχορηγήσεις, ανακτήσεις βοηθηµάτων ενδεχοµέ-
νως από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ευθύνονται απεριόριστα και εις
ολόκληρον. 

Σκοπός είναι να τους καταστήσουµε επιχειρηµατίες, κύριε
Πρόεδρε, ή να τους βοηθήσουµε αυτούς τους ανθρώπους; Διότι
εάν είναι ένας κακός διαχειριστής ο νόµιµος εκπρόσωπος, εάν
είναι άνθρωπος που δεν τον διακρίνει η ηθική ή η εντιµότητά του,
να έχουν και τα σπίτια τους οι άνθρωποι αυτοί υπέγγυα στα παι-
χνίδια που παίζει κάποιος άλλος; 

Είναι παρόντες ο κ. Πετρόπουλος και ο κ. Πολάκης. Νοµίζω
ότι αυτή τη διάταξη πρέπει να την απαλύνουµε. Να µην έχει την
έννοια την καθαρά φορολογική, αλλά και την έννοια της εµµέσου
υποστηρίξεως, για να µπορούν να λειτουργήσουν οι επιχειρήσεις
αυτές. 

Γιατί, κύριοι Υπουργοί, είναι ενδεχόµενο η διάταξη αυτή να
αποβεί αποτρεπτική για τη συµµετοχή στις κοινωνικές συνεται-
ριστικές επιχειρήσεις.

Θα προχωρήσω παρά πέρα και θα κάνω ακόµα µια παρατή-
ρηση. 

Ήρθε –και µένω πάλι στα του νοµοσχεδίου- τροπολογία-προ-
σθήκη για τα φορολογικά θέµατα, πώς θα φορολογούνται οι ερ-
γαζόµενοι. Θα φορολογούνται µε ποσοστό και κλίµακα µισθωτού.
Σωστό είναι αυτό. Βέβαια, πάλι δίνει µια εικόνα -δεν είναι σηµαν-
τικό το ποσό- ότι το πίσω µέρος του µυαλού του συντάκτη ή των
συντακτών του νοµοσχεδίου σιγά σιγά θα κατευθυνθεί προς επι-
χείρηση αµιγώς του εµπορικού δικαίου, αφού έχει και την εµπο-
ρική ιδιότητα εκ του νόµου πλέον. 

Τέλος επιτηδεύµατος: Το ποσό δεν είναι σηµαντικό. Το τέλος
επιτηδεύµατος, όµως, φοβούµαι ότι θα δηµιουργήσει στο µέλλον
ερµηνείες όχι µόνο για την εµπορική ιδιότητα, αλλά και για την
ευθύνη αν το τέλος επιτηδεύµατος, το οποίο πληρώνει το νοµικό
πρόσωπο της κοινωνικής επιχείρησης, αφορά την άσκηση εµπο-
ρικών δραστηριοτήτων και από τα µέλη τα οποία κινδυνεύουν να
αποκτήσουν -και µε την απεριόριστη ευθύνη- και εµπορική ιδιό-
τητα τα ίδια, κύριε Υπουργέ. Είναι ενδεχόµενο αυτό. Οπότε, µε
την έννοια αυτή, όσον αφορά το σπιτάκι που ανέφερα και την
απεριόριστη ευθύνη που θα έχουν προς το κράτος, σκέφτοµαι
µήπως δηµιουργηθεί απεριόριστη ευθύνη και για τα χρέη, έστω
και αν το άρθρο 15 µας λέει ότι ευθύνεται το νοµικό πρόσωπο
της κοινωνικής επιχείρησης µε τη δική του περιουσία. 

Θέλω να τα δείτε όλα αυτά. Δεν ξέρω αν είναι του παρόντος,
ή αν προλαβαίνει να τα δει η Κυβέρνηση. Είναι δυο ζητήµατα που
µε προβληµάτισαν. Δεν θα ελάµβανα τον λόγο σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, αλλά εκεί πέρα, αφού δεν έχουµε και κουλτούρα συνε-
ταιριστική –είτε το θέλουµε είτε όχι, το έχουµε ζήσει όλοι, δεν
έχουµε τέτοιας µορφής κουλτούρα- ας προστατεύσουµε τους
καλοπροαίρετους εκείνους, οι οποίοι θα θελήσουν να δοκιµά-
σουν µέσω της εργασίας τους να στηρίξουν την επιβίωσή τους. 

Εµείς δεν βλέπουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να δηµι-
ουργήσει επιχειρήσεις. Έρχεται να παράσχει προσωπική εργα-

σία. Εγώ προσωπικά το αντιστοιχώ µε εργασιακό συνεταιρισµό,
τον συνεταιρισµό αλληλοβοήθειας του παλαιού τύπου που
υπήρχε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε αυτές τις παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε,
δεν επεκτείνοµαι κατά τα λοιπά. Εκλεκτοί συνάδελφοι έχουν το-
ποθετηθεί. 

Απευθύνοµαι και πάλι προς την Κυβέρνηση να δει αυτά τα δυο
σηµεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον επό-

µενο οµιλητή, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το ολλανδικό λύκειο Τrevianum. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Στεργίου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µας παραξενεύει ως Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

ότι όλοι σας συµφωνείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο. Και δεν µας πα-
ραξενεύει γιατί ακριβώς γνωρίζουµε ότι συµφωνείτε όλοι σας µε
αυτό το οικονοµικό σύστηµα το οποίο λέγεται καπιταλιστική οι-
κονοµία. Και αυτό το νοµοσχέδιο –για αυτό και συµφωνείτε- κι-
νείται απόλυτα, χωρίς χιλιοστό παραδροµής, σε αυτό το µοντέλο
της καπιταλιστικής οικονοµίας. 

Επίσης, δεν µας παραξενεύει γιατί και το νοµοσχέδιο αυτό
είναι κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, που
είναι ενώσεις του κεφαλαίου, τις οποίες πάρα πολύ πιστά υπη-
ρετείτε.

Η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι ο στό-
χος της είναι η ενίσχυση της επιχειρηµατικής δράσης µε τον µαν-
δύα –τάχα- του συνεργατισµού και το κουκούλωµα της µεγάλης
ανεργίας, αφού σε αυτές τις συνεταιριστικές επιχειρήσεις θα κα-
τευθύνονται κατά βάση άνεργοι, µε την ελπίδα να εξασφαλίσουν
ένα αµφίβολο και µικρό µεροκάµατο. 

Η Κυβέρνηση, ταυτόχρονα, καλλιεργεί την ιδεολογική αυτα-
πάτη ότι στον καπιταλισµό µπορεί να υπάρξει οικονοµική δρα-
στηριότητα, ανεξάρτητη από τις εκµεταλλευτικές παραγωγικές
σχέσεις και τον ανταγωνισµό µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους,
δηλαδή ότι αυτές οι επιχειρήσεις δεν θα λειτουργούν µε βάση
το κέρδος, αλλά την εργασία, όπως κατά κόρον λέτε εδώ πέρα
συνέχεια. 

Ας δούµε, όµως, ορισµένα βασικά και αποκαλυπτικά στοιχεία
του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο διευρύνει τις αρ-
µοδιότητες και το πεδίο δράσης των ΚΟΙΝΣΕΠ και ανοίγει τον
δρόµο στην πλήρη –µα, πλήρη!- ιδιωτικοποίηση νευραλγικών για
την εργατική τάξη και τον λαό µας τοµέων, που αφορούν υπηρε-
σίες πρόνοιας, υγείας, παιδείας, καθαριότητας, ενέργειας,
ύδρευσης, άρδευσης και άλλες. 

Ρητά, επίσης, αναφέρεται στο νοµοσχέδιο ότι οι ΚΟΙΝΣΕΠ και
οι συνεταιρισµοί εργαζοµένων µπορεί να είναι κερδοσκοπικοί φο-
ρείς και ότι παράλληλα οι θέσεις εργασίας θα αµείβονται µε
βάση τον κατώτατο µισθό, που σήµερα είναι 586 και 511 ευρώ.
Αύριο µπορεί να είναι παρακάτω.

Οι φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, επίσης, θα
έχουν πρόσβαση στη χρηµατοδότηση από το Ταµείο Κοινωνικής
Οικονοµίας, το Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και Ανάπτυ-
ξης, που σηµαίνει ότι θα λειτουργούν κανονικά, σαν κανονικές,
πραγµατικές επιχειρήσεις.

Παράλληλα, θα µπορούν να εντάσσονται σε προγράµµατα
στήριξης της επιχειρηµατικότητας και σε προγράµµατα του
ΟΑΕΔ για τη στήριξη των ανέργων, αντλώντας τζάµπα χρήµα και
τζάµπα εργασία για µεγαλύτερο κέρδος. 

Σε ό,τι αφορά δε το ζουµί όλου του νοµοσχεδίου, αυτό βρί-
σκεται στην παράγραφο που λέει: «Σκοπός του παρόντος νόµου
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είναι η απλοποίηση των διαδικασιών σύστασης προσωπικών και
κεφαλαιουχικών εµπορικών εταιρειών και ειδικότερα των οµόρ-
ρυθµων, των ετερόρρυθµων, των ιδιωτικών κεφαλαιουχικών, των
ΚΟΙΝΕΠ, των συνεταιρισµών εργαζοµένων, των εταιρειών περιο-
ρισµένης ευθύνης και των ανώνυµων εταιρειών». Τόσο, λοιπόν,
έξω από την καπιταλιστική οικονοµία και τον στόχο του κέρδους
θα λειτουργούν αυτές οι συνεταιριστικές επιχειρήσεις! 

Επίσης, τα ιδεολογήµατα –και αυτά τα λέτε κατά κόρον εδώ-
περί δηµοκρατίας, ισότητας, αλληλεγγύης, τα οποία εµπεριέχον-
ται στο νοµοσχέδιο, καλλιεργούνται σκοπίµως τόσο από εσάς,
όσο όµως και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε ιδιαίτερη µάλιστα
ένταση στα χρόνια της καπιταλιστικής κρίσης και αυτό γιατί η
κοινωνική οικονοµία αποτελεί ένα από τα εργαλεία του καπιταλι-
σµού, στην προσπάθειά του να διαχειριστεί την ανεργία, τη φτώ-
χεια, την εξαθλίωση, συγκαλύπτοντας και αφήνοντας στο
απυρόβλητο την αιτία που τα γεννά, δηλαδή τον καπιταλιστικό
τρόπο οργάνωσης της οικονοµίας.

Προσπαθείτε, δηλαδή, να καλλιεργήσετε την αυταπάτη –και
πραγµατικά σε αυτό είστε «µανούλες»- ότι ο εργάτης µπορεί να
γίνει συλλογικός εργοδότης του εαυτού του -και όχι µόνο-, ότι ο
άνεργος γίνεται αφεντικό του εαυτού του και ότι δεν εξαρτάται
πλέον αυτός ο άνθρωπος από τις ορέξεις του καπιταλιστή και τις
διακυµάνσεις της καπιταλιστικής οικονοµίας.

Η κοινωνική οικονοµία, δηλαδή, αποτελούσε και αποτελεί έναν
από τους διαχρονικούς στόχους των ίδιων των κεφαλαιοκρατών
και σε καµµία, µα καµµία περίπτωση δεν συνιστά αλλαγή των κα-
πιταλιστικών σχέσεων παραγωγής. Όπως άλλωστε αποφαίνεται
και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση «το συνεταιριστικό επιχειρηµατικό
µοντέλο είναι απολύτως σύµφωνο µε τις αξίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τους στόχους της στρατηγικής «ΕΥΡΩΠΗ 2020». Αν
δηλαδή η Ευρωπαϊκή Ένωση αντιστρατεύεται τον ίδιο της τον
εαυτό, τότε θα τρελαθούµε!

Εποµένως, µε τις ευλογίες του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενθαρρύνεται η ανάπτυξη της κοινωνικής οικονοµίας
και στην Ελλάδα, όπως έχει γίνει και σε άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Για την επέκταση µάλιστα και τη µεγαλύτερη
θωράκιση αυτού του τοµέα, τόσο το αστικό κράτος όσο και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι διατεθειµένοι να δαπανήσουν µεγάλα
ποσά µέσω προγραµµάτων χρηµατοδότησης. 

Να σας πω ένα παράδειγµα για το τι «καλό» -και λέτε και τη
λέξη αυτή µεταφορικά- µπορεί να συµβεί σε µία τέτοια επιχεί-
ρηση. Δηµιουργούν άνεργοι –οι οποίοι είναι άνεργοι γιατί η κα-
πιταλιστική οικονοµία τούς άφησε άνεργους– µια συνεταιριστική
επιχείρηση –τάχα µου, τάχατες-, µε την οποία θα σιτίζουν παιδιά
τα οποία δεν έχουν να φάνε, εξαιτίας του τρόπου οργάνωσης
της οικονοµίας, γιατί µένουν νηστικά, γιατί οι γονείς τους είναι
άνεργοι, λόγω του καπιταλισµού. Αυτοί οι άνθρωποι θα νιώθουν
ότι προσφέρουν στο σύστηµα υπηρεσία και θα νιώθουν και ευ-
γνώµονες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μισό λεπτό, σας παρακαλώ, αν
έχετε την καλοσύνη.

Αυτή είναι η κοινωνική οικονοµία σε όλο της το µεγαλείο! Αυτό
νοµοθετείτε, λοιπόν, σήµερα εδώ, µαζί µε τα υπόλοιπα άλλα κόµ-
µατα, που συµφωνούν µαζί σας, που µαζί ψηφίσατε το τρίτο µνη-
µόνιο, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, Ποτάµι, ΑΝΕΛ, Ένωση
Κεντρώων, και το βαφτίζετε µάλιστα «αριστερή µεταρρύθµιση»,
µε µία κορδέλα µεγάλη αριστεροσύνης! 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, ΣΥΡΙΖΑ–ΑΝΕΛ σκοπεύει να στρατεύσει
τους εργαζόµενους, τα φτωχά λαϊκά στρώµατα, στη στήριξη
αυτών των αστικών µεταρρυθµίσεων, µε την αυταπάτη ότι έτσι
θα αντιµετωπιστούν τα εργατικά – λαϊκά προβλήµατα. 

Οι εργαζόµενοι, όµως, και τα συνδικάτα σάς λέµε καθαρά ότι
έχουν χαράξει τον δικό τους αγωνιστικό δρόµο για την επίλυση
των οξυµµένων προβληµάτων τους. Πάνω από πεντακόσιες συν-
δικαλιστικές οργανώσεις επεξεργάστηκαν και κατέθεσαν αγωνι-
στικά, µε µεγάλα συλλαλητήρια που έγιναν σε όλη την Ελλάδα,
πρόταση νόµου, που αφορά την αναπλήρωση όλων των απω-
λειών που είχαν τα χρόνια της κρίσης, την επαναφορά των συλ-
λογικών συµβάσεων εργασίας, την επαναφορά του κατώτατου

µισθού στα 751 ευρώ, την κατάργηση όλων των ελαστικών σχέ-
σεων εργασίας.

Αυτή την πρόταση του σχεδίου νόµου κατέθεσε προχθές η
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα στη Βουλή, ανταποκρινόµενη στο
αγωνιστικό κάλεσµα των πεντακοσίων και πλέον συνδικαλιστικών
οργανώσεων. Περιµένουµε, όπως περιµένουν και οι εργαζόµενοι,
να τη φέρετε εδώ για συζήτηση στη Βουλή και τότε θα κριθεί το
ποιος είναι µε ποιον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συντοµεύετε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Στο παρόν νοµοσχέδιο -και τε-
λείωσα, κύριε Πρόεδρε- η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα κατέθεσε
τροπολογία για την κατάργηση του ενιαίου φόρου κατανάλωσης
και του ΦΠΑ στο πετρέλαιο θέρµανσης και στο φυσικό αέριο,
κάτι που θα ανακουφίσει πραγµατικά και κυριολεκτικά, εν όψει
του χειµώνα, τα λαϊκά νοικοκυριά. Ζητάµε να την αποδεχθείτε και
να υπερψηφιστεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τον χρόνο που µου δώ-
σατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο Δεµενίκων Αχαΐας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γιόγιακα, έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Αντωνοπούλου για
κάποιες τροπολογίες και µετά θα µιλήσετε εσείς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Έχω ένα συνέδριο, κύριε Πρόεδρε. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ας µιλήσει πρώτα, κύριε Πρόεδρε, κι αµέσως µετά θα πάρω τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει. 
Ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’

αρχάς να µου επιτρέψετε να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπη-
τήρια στην οικογένεια του Γιώργου Παυλίδη, Περιφερειάρχη
Ανατολικής Μακεδονίας Θράκης, ενός εργάτη της φιλελεύθερης
παράταξης που κόσµησε µε την παρουσία του την τοπική αυτο-
διοίκηση. 

Επίσης σήµερα τιµούµε την Αστυνοµία για την προσφορά της
στην πατρίδα, στην κοινωνία, στον κάθε πολίτη ξεχωριστά. Τι-
µούµε, επίσης, τη µνήµη του προστάτη του Σώµατος Αγίου Αρ-
τεµίου, η στάση ζωής και ο µαρτυρικός θάνατος του οποίου
αποτελούν διαχρονικό πρότυπο καθήκοντος. 

Η Ελληνική Αστυνοµία τα τελευταία χρόνια βρέθηκε αντιµέ-
τωπη µε µεγάλες προκλήσεις, οι οποίες συνδέθηκαν άρρηκτα µε
την πορεία της χώρας µας. Υπήρξε προστάτης των συνόρων µας
και της συνοχής της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και συµπαραστά-
της των αδυνάµων κι εκείνων που πραγµατικά είχαν ανάγκη, προ-
ερχόµενοι εντός και εκτός των συνόρων µας. Υπήρξε, επίσης,
εγγυητής των πολιτικών και κοινωνικών δικαιωµάτων των Ελλή-
νων να αγωνιστούν, να διαµαρτυρηθούν και να διεκδικήσουν. Αν-
τίστοιχα περιµένει και από αυτούς που κρατούν τη σφραγίδα και
την υπογραφή του κράτους να ανταποκριθούν απέναντί της, να
την κρατήσουν ακµαία και ζωντανή, πέρα από κόκκινες γραµµές
και αλλότριες ιδεολογίες. Η Ελληνική Αστυνοµία ανταποκρίνεται,
παρ’ όλο που συνεχίζει να µετράει τροµακτικές απώλειες, παρ’
όλο που επιχειρεί µε όλο και λιγότερα µέσα και πόρους, εν τού-
τοις το φρόνηµα και η αυταπάρνηση των γυναικών και αντρών
του Σώµατος παραµένουν υψηλά και αδιαµφισβήτητα και τους
ευχαριστούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σεβόµενος το θέµα της συζή-
τησης, θα περιοριστώ µόνο σε ένα σχόλιο για την επικαιρότητα
των ηµερών. Όσο τα πολιτικά αδιέξοδα της Κυβέρνησης µεγα-
λώνουν, αδιέξοδα που η ίδια δηµιουργεί, τόσο πυκνώνουν οι αυ-
ταρχικές µεθοδεύσεις και οι δόλιες πρακτικές από την πλευρά
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της. Φοβάµαι ότι οι εξελίξεις το επόµενο διάστηµα, δυστυχώς,
θα επιβεβαιώσουν τη διαπίστωση αυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για την κοινω-
νική οικονοµία κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Πιστεύω ότι
σε αυτό βοήθησαν κάποιες ουσιαστικές βελτιώσεις που προτά-
θηκαν από την παράταξή µας και τα άλλα κόµµατα και έγιναν
αποδεκτές από την κυρία Υπουργό. 

Θα ήταν χρήσιµο, ωστόσο, να γνωρίζαµε αν υπάρχει σχέδιο
της Κυβέρνησης για να αναπτυχθεί η κοινωνική οικονοµία και
ποιο είναι αυτό, σε ποιους κλάδους, µε ποιες προτεραιότητες και
µε ποιους τρόπους. Αυτό θα µας βοηθούσε να αξιολογήσουµε
κατά πόσο το πλαίσιο και τα εργαλεία που ορίζονται στο νοµο-
σχέδιο εξυπηρετούν συγκεκριµένους στόχους. 

Το σχέδιο είναι αυτό που καθορίζει, για παράδειγµα, πώς οι
πόροι του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου πρέπει να πάνε προς
την κοινωνική οικονοµία ή αν τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου θα µπορούν να συµµετέχουν σε κοινωνικές συ-
νεταιριστικές επιχειρήσεις και µε ποιες προϋποθέσεις. 

Εµείς θέλουµε η κοινωνική οικονοµία να αποτελέσει πράγµατι
τον τρίτο τοµέα της οικονοµίας και όχι προέκταση της δηµόσιας
διοίκησης, όπως συνέβη µε κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρή-
σεις που λειτούργησαν στο παρελθόν ως µακρύ χέρι των δήµων. 

Ένα πρόβληµα που δεν αντιµετωπίζεται από αυτό το νοµοσχέ-
διο, όπως ούτε από τον προηγούµενο νόµο, είναι ότι δεν προβλέ-
πονται µηχανισµοί για την ουσιαστική υποστήριξη των επιχειρή-
σεων αυτών. Χρειάζεται καθοδήγηση για το στήσιµο του συνεται-
ρισµού, για την εύρεση χρηµατοδότησης, για το επιχειρηµατικό
πλάνο, για την εκπαίδευση των µελών τους, ακόµα και για τη δια-
χείριση των οικονοµικών. Ένα help desk που συστήνεται σε ένα
τµήµα της ειδικής γραµµατείας δεν φτάνει. 

Ένα άλλο θέµα είναι ότι τα οικονοµικά κίνητρα που προβλέ-
πονται είναι αδύναµα. Πρέπει να υπάρχουν κίνητρα για την ανά-
πτυξη των επιχειρήσεων, πόσω µάλλον όταν η κοινωνική
επιχειρηµατικότητα έχει σκοπούς συλλογικής ωφέλειας και έν-
ταξης ειδικών οµάδων των συµπολιτών µας. 

Καλή η δυνατότητα συµµετοχής σε προγράµµατα του ΟΑΕΔ
για την επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών, καλή η διατήρηση
προνοιακών επιδοµάτων των µελών κοινωνικών επιχειρήσεων,
χρειάζονται όµως και άλλα. Για παράδειγµα, έχει προταθεί η
εξαίρεση από την καταβολή τέλους επιτηδεύµατος για τα πρώτα
χρόνια λειτουργίας. Δεν είναι, επίσης, ξεκάθαρο αν και µε ποια
µορφή οι συνεργαζόµενες κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρή-
σεις µπορούν να συνάπτουν προγραµµατικές συµβάσεις για την
εκτέλεση έργων κοινωνικής ωφέλειας. 

Σε κάθε περίπτωση, η σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων
πρέπει να γίνεται µε συγκεκριµένη διαδικασία και να είναι συµ-
βατή µε το Κοινοτικό Δίκαιο. Αυτό δεν προκύπτει από τη διατύ-
πωση του άρθρου. Αναµένουµε τουλάχιστον να το δούµε σε
σχετική υπουργική απόφαση. 

Άφησα για το τέλος την αγαπηµένη συνήθεια της συγκυβέρ-
νησης να δηµιουργεί δοµές, όργανα και θέσεις ευθύνης µε κάθε
ευκαιρία. Η νέα Ειδική Γραµµατεία Φορέων Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης θα έχει µόλις µια γενική διεύθυνση από κάτω. 

Δηµιουργούνται δύο επιτροπές, η µια βαφτίζεται Συντονιστική
και η άλλη Εθνική. Αρµοδιότητες της Συντονιστικής Επιτροπής
επικαλύπτονται µε αρµοδιότητες της ειδικής γραµµατείας, ενώ
οι αρµοδιότητες και των δύο αυτών µαζί κάνουν την Εθνική Επι-
τροπή να είναι διακοσµητικού χαρακτήρα. 

Έχω την πεποίθηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το
σχήµα αυτό δεν θα δουλέψει. Αναµφίβολα, όµως, το νοµοσχέδιο
έχει αρκετά θετικά στοιχεία. Η κοινωνική οικονοµία ανοίγεται σε
περισσότερους φορείς, ενώ γίνεται προσπάθεια να αντιµετωπι-
στούν προβλήµατα του παρελθόντος. 

Θετική είναι, επίσης, η διεύρυνση των ειδικών οµάδων, µε την
ένταξη σε αυτών των νέων ανέργων κάτω των είκοσι πέντε ετών.
Είναι χρήσιµο, όµως, να θυµόµαστε ότι η κοινωνική οικονοµία δεν
είναι µια µασκαρεµένη κρατική οικονοµία. Ας σεβαστούµε, λοι-
πόν, την αυτονοµία της, δίνοντάς της τα κατάλληλα εργαλεία για
να αναπτυχθεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γιόγιακα. 
Κυρία Αντωνοπούλου, ζητήσατε τον λόγο; 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Από ό,τι ενηµερώ-
σατε το Προεδρείο, αφορά κάποιες τροπολογίες. Σωστά; 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Αφορά κάποιες τροπολογίες και µια απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας αρκούν τρία,
τέσσερα λεπτά;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να εξηγήσω κάποια πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας δώσω τρία
λεπτά και θα έχετε την ανοχή του Προεδρείου ως προς τον
χρόνο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πρώτα να απαντήσω σε δύο θέµατα,
τα οποία έθιξε ο κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία κατά την
απουσία µου, τα οποία όµως ήρθαν στην προσοχή µου και πρέ-
πει οπωσδήποτε να απαντηθούν. 

Το πρώτο έχει να κάνει µε την κοινωφελή εργασία. Είπε ότι η
κοινωφελής εργασία δεν χρειάζεται, δεν αποδίδει, δεν…! Υπήρχε
µια άρνηση εκ µέρους του. Ποιος είναι ο κριτής; Εµείς λέµε ότι
ο κριτής είναι ο άνεργος, αυτός που συµµετέχει. 

Για κάθε θέση εργασίας που προκηρύχθηκε µε τον προηγού-
µενο προγραµµατισµό που υπήρχε από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις στην κοινωφελή εργασία είχαµε πέντε αιτήσεις. Με τον
δικό µας προγραµµατισµό και ανασχεδιασµό για κάθε µία θέση
έχουµε δεκατέσσερις αιτήσεις. 

Ας απαντήσει, λοιπόν, ο κ. Οικονόµου στους ανέργους, οι
οποίοι θέλουν να ενταχθούν. Δεν θα γίνει ο καθένας µας κριτής
για το αν χρειάζεται ή όχι. Εµείς ανταποκρινόµαστε σε αυτό που
χρειάζεται η κοινωνία. 

Το δεύτερο σηµείο έχει να κάνει µε µια συνέχιση παραπληρο-
φόρησης που ξεκίνησε από µια εφηµερίδα. Το είπα χθες, θα το
επαναλάβω και σήµερα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µην επιτρέπετε στους εαυτούς σας να
παραπλανάστε και να επαναλαµβάνετε δηµοσίως σχόλια για τα
οποία δεν έχετε πλήρη γνώση. Ερώτηση βεβαίως και να µου γίνει
και, όπως σε κάθε περίπτωση, όταν µας κάνετε µία ερώτηση, ερ-
χόµαστε και απαντάµε µε διαφάνεια, έτσι κι εδώ θα απαντήσουµε
για άλλη µια φορά µε διαφάνεια. Ας σταµατήσει, λοιπόν, αυτή η
παραφιλολογία και ας επικεντρωθούµε σε αυτά που έχουµε
έρθει σήµερα για να συζητήσουµε. 

Θέλω να αναφερθώ τώρα σε τέσσερις τροπολογίες. 
Η πρώτη είναι η τοπολογία µε γενικό αριθµό 726 και ειδικό 43,

η οποία αφορά τις φορολογικές ελαφρύνσεις για τις οποίες συ-
ζητήσαµε αναλυτικά στις επιτροπές. Είπα ότι ήδη έχουµε ξεκινή-
σει εδώ και πολύ καιρό τη διαδικασία για να µπορέσουν να
ολοκληρωθούν εγκαίρως και πριν από λίγο ήρθε η τελική από-
φαση κι έτσι µπορούµε να προχωρήσουµε. 

Η τροπολογία αφορά τρία βασικά µέτρα. Πρώτον, το 35% του
πλεονάσµατος ή του κέρδους, ας το πούµε, διατίθεται στους ερ-
γαζοµένους αποκλειστικά. Δηλαδή, αν υπάρχει ένα πλεόνασµα
ή αν υπάρχει ένα κέρδος, αγαπητοί συνάδελφοι από το ΚΚΕ,
αυτό το κέρδος επιστρέφεται στους εργαζοµένους. Φαντάζοµαι
αυτή να είναι µία ξεκάθαρη απάντηση σε κάποια θέµατα που θέ-
τετε. Επιστρέφεται στους εργαζοµένους, όχι στα µέλη. Μόνο
στους εργαζόµενους. Αν κάποιος είναι και µέλος και εργαζόµε-
νος, φυσικά, και εκείνος θα έχει το µερίδιό του. Αυτό, λοιπόν,
εξαιρείται από τη φορολογία και φορολογείται σαν προσωπικό
εισόδηµα µισθωτού και όχι επιτηδευµατία.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το τέλος επιτηδεύµατος, το οποίο
ανέρχεται στα 500 ευρώ για τους φορείς της κοινωνικής οικονο-
µίας και το οποίο φυσικά, όταν υπάρχει η συλλογικότητα, µοιρά-
ζεται ανάµεσα στους εργαζόµενους που συµµετέχουν.   

Το τρίτο στοιχείο έχει να κάνει µε την απαλλαγή από τον φόρο
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επιτηδεύµατος για τα πρώτα πέντε χρόνια, όπως ακριβώς ισχύει
και για τις ατοµικές επιχειρήσεις. 

Αναλυτικότερα, έχουµε καταθέσει την τροπολογία και, αν
υπάρχουν κάποιες ερωτήσεις, είµαι στη διάθεσή σας να απαν-
τήσω. 

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 720 και ειδικό 37,
αφορά τα προγράµµατα επανένταξης των µακροχρόνια ανέρ-
γων. Εδώ πέρα έχουµε µια ειδική µέριµνα που θέλουµε να φέ-
ρουµε για τους µακροχρόνια ανέργους. Πρέπει να είναι
κατανοητό ότι η µακροχρόνια ανεργία, πέραν της µείωσης του
εισοδήµατος για τον άνεργο και την οικογένειά του, φέρνει και
πάρα πολλές άλλες αρνητικές συνέπειες και µειώνει τη δυνατό-
τητά του να επανενταχθεί εύκολα στην αγορά εργασίας. Έχουµε
στατιστικά στοιχεία που µας λένε ότι µετά τον έναν, ενάµιση
χρόνο είναι πάρα πολύ δύσκολο να ξαναβρεί µια θέση εργασίας.

Άρα τι κάνουµε; Αναγνωρίζουµε την ειδική ανάγκη που υπάρ-
χει ανάµεσα στους µακροχρόνια ανέργους κι έτσι επιτρέπουµε
στον ΟΑΕΔ να δηµιουργεί ειδικά προγράµµατα ένταξης των
ανέργων σε θέσεις εργασίας δωδεκάµηνες. 

Ξεκαθαρίζουµε ότι αυτό δεν είναι προοίµιο µιας µόνιµης πρόσ-
ληψης. Ξεκαθαρίζουµε, επίσης, ότι οι πόροι που έρχονται γι’
αυτή την υποστήριξη των µακροχρόνια ανέργων είναι είτε από
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα ή από τον τακτικό προϋπο-
λογισµό και, φυσικά, το ΑΣΕΠ θα εποπτεύει την τήρηση της νο-
µιµότητας όλων των διαδικασιών. 

Η επόµενη είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 725 και ειδικό
42. Προκύπτει το εξής θέµα. Κάθε τέσσερα χρόνια ένας άνεργος
δικαιούται τετρακόσιες ηµέρες επιδόµατος ανεργίας. Φέρνουµε,
λοιπόν, εµείς µία ρύθµιση, η οποία λέει ότι µπορείς να χρησιµο-
ποιείς το επίδοµα ανεργίας και να το µετατρέπεις σε επίδοµα ερ-
γασίας. 

Τι κάνουµε; Λέµε ότι αυτές τις µέρες –είναι εκατό, είναι διακό-
σιες;- εντάσσεσαι σε οποιοδήποτε πρόγραµµα που υποστηρίζε-
ται χρηµατοδοτικά σε έναν βαθµό από το επίδοµα ανεργίας το
οποίο είχες πριν και ο εργοδότης -ή όποιος σε προσλάβει, είτε
είσαι στο δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα- βάζει τα υπόλοιπα,
τα οποία αντιστοιχούν στον νόµιµο µισθό. Θα ήταν αδικία αυτές
οι µέρες να µην µπορούν να χρησιµοποιηθούν στο µέλλον, άµα
ξαναπέσεις σε ανεργία µέσα στα τέσσερα χρόνια. Άρα επιτρέ-
πουµε µε αυτή τη βελτίωση –υπήρχε µια αντίφαση στον νόµο- να
υπάρχει αυτή η διόρθωση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Να το καταργήσετε και για τους ανέρ-
γους, κυρία Υπουργέ, όχι µόνο για τους εργοδότες!

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Για τους ανέργους είναι. Δεν καταλαβαίνω τι λέτε. Αφήστε µε να
ολοκληρώσω. Να επανέλθουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία
Υπουργέ, συνεχίστε.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Θα το συζητήσουµε και θα σας το απαντήσω.

Με την επόµενη τροπολογία, µε γενικό αριθµό 721 και ειδικό
38, ερχόµαστε να κάνουµε µία ρύθµιση για τους ανέργους που
είναι δανειολήπτες του τέως ΟΕΚ. Τι ρύθµιση κάνουµε; Λέµε το
εξής. Όταν ένας άνεργος έχει ολοκληρώσει τους τέσσερις µήνες
ανεργίας, δικαιούται να κάνει αίτηµα να απαλλάσσεται για δώ-
δεκα µήνες από την καταβολή των κοµίστρων που πρέπει να κα-
ταθέτει στον ΟΑΕΔ. Μετά την πάροδο του πρώτου χρόνου και
µέχρι και τέσσερις µήνες εάν εξακολουθεί να είναι άνεργος –εάν
σε αυτή την περίοδο ήταν άνεργος- κάνει αίτηµα για να επεκτα-
θεί για άλλον έναν χρόνο. Άρα για τους µακροχρόνια ανέργους
έχουµε σίγουρα δύο χρόνια αναστολή. Αυτό ήταν κάτι το οποίο
το είχαµε συζητήσει και το είχε ζητήσει η Αντιπολίτευση και το
είχα συζητήσει και µε εκπροσώπους του ΚΚΕ και ήρθε η ώρα να
κάνουµε αυτή τη ρύθµιση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν ζητήσει τον

λόγο άλλοι δύο Υπουργοί, µάλλον ένας, ο κ. Βερναρδάκης. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Και εγώ,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εσείς, κυρία

Φωτίου; Για τροπολογίες;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, για…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλά τώρα, µην το

πάµε σερί σαν Υπουργικό Συµβούλιο. Θα δώσω τον λόγο στον κ.
Βερναρδάκη, για να υποστηρίξει προφανώς την τροπολογία. Θα
µιλήσουν µετά τρεις Βουλευτές, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος και µετά οι Υπουργοί. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πολύ! Εάν πρόκειται για τροπολογίες, πολύ ευχαρίστως να
µπείτε στη σειρά. Αλλά τώρα ήρθατε αυτή την ώρα στη σειρά,
ενώ υπολείπονται ακόµα είκοσι δύο Βουλευτές και οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι δεν µίλησαν.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μα, κύριε
Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πολύ. Να λείπουν τα νεύµατα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μα, το αντίθετο λένε, ότι δεν έχουν πρό-
βληµα!

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Δεν υπάρχει πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τόση ώρα
λέω ότι δεν έχω πρόβληµα. Να µε βάλετε ό,τι ώρα θέλετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Φωτίου, δεν
ήταν προσωπικό το θέµα. Γιατί πίσω από εσάς υπάρχουν και
άλλοι Υπουργοί. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βερναρδάκης για τρία λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ.
Θέλω να µιλήσω για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 719 και

ειδικό 36, που καταθέτει το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης, το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο
Υγείας. Αφορά τη θεραπεία µιας χρόνιας παθογένειας που υπάρ-
χει στην ελληνική δηµόσια διοίκηση, δηλαδή την εκχώρηση αναγ-
κών καθαριότητας, σίτισης, εστίασης και φύλαξης σε ιδιωτικές
εταιρείες, τις γνωστές εργολαβικές εταιρείες. 

Είναι µια ιστορία η οποία ξεκινάει από το 1998. Επεκτείνεται
το 2001 και αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε σε ένα σηµείο που έχει
δηµιουργηθεί ένα πολύ σοβαρό και δηµοσιονοµικό ζήτηµα αλλά
κυρίως και ένα ζήτηµα υπεράσπισης των βασικών εργασιακών,
εργατικών και οικονοµικών δικαιωµάτων των εργαζόµενων στις
εταιρείες αυτές.

Με την τροπολογία αυτή επιτρέπεται στις Υπηρεσίες των
Υπουργείων, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου αλλά και
ιδιωτικού δικαίου που εποπτεύονται από τα Υπουργεία µε από-
φαση της διοίκησής τους για τις ανάγκες καθαριότητας, σίτισης,
εστίασης και φύλαξης να συνάπτουν ατοµικές συµβάσεις εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, εφόσον δεν επαρκεί
το υπάρχον προσωπικό τους -κάτι το οποίο προφανώς βρίσκεται
στη διαδικασία της κάλυψης και πρέπει να βρίσκεται στη διαδι-
κασία της κάλυψης κάθε οργανισµού- και εφόσον, βεβαίως, συν-
τρέχουν απρόβλεπτες ή επείγουσες ανάγκες, οι οποίες είναι
πραγµατικό νοµικό ή πραγµατικό κώλυµα απρόσκοπτης παροχής
από τρίτα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα. Το δεύτερο βασικό στοι-
χείο της διάταξης αυτής είναι η εξοικονόµηση δηµοσιονοµικής
ωφέλειας.

Θέλω να πω δυο λόγια πάνω σε αυτό. Η διασφάλιση δηµοσιο-
νοµικού οφέλους, σύµφωνα µε τους υπολογισµούς, είναι τερά-
στια. Ένα χαρακτηριστικό µόνο νούµερο θα δώσω από πέντε
νοσοκοµεία, που η εξοικονόµηση φτάνει το 1,2 ετησίως. Έχουµε,
δηλαδή, σηµαντική ελάφρυνση του προϋπολογισµού των αντίστοι-
χων φορέων, σε µία περίοδο κατά την οποία τα δηµοσιονοµικά
αποτελούν ένα τεράστιο πρόβληµα και οι έκτακτες δηµοσιονοµι-
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κές συνθήκες απαιτούν τον σεβασµό στο τελευταίο ευρώ που
δίνει ένας δηµόσιος φορέας για την εξυπηρέτηση δηµοσίων
αναγκών. 

Βεβαίως, είναι πολύ σηµαντικό και για τη βελτίωση των συν-
θηκών εργασίας των εργαζοµένων στις προαναφερόµενες επι-
χειρήσεις. Πρέπει να επισηµάνουµε ότι το ιστορικό
παραβατικότητας της εργατικής νοµοθεσίας, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Σώµατος Ελεγκτών Επιθεώρησης Εργασίας, του
ΣΕΠΕ, στις εταιρείες αυτές βρίσκεται στην κορυφή, έχουµε δη-
λαδή ακραία παραβατικότητα. 

Επίσης, έχουµε καλύτερες αµοιβές για τους εργαζόµενους,
ακριβώς διότι στην παθογένεια αυτή εκτυλίχθηκαν φαινόµενα
ακραίας εκµετάλλευσης των εργαζοµένων, για να µείνω µόνο
στην οικονοµική εκµετάλλευση και να µη θυµίσω περιστατικά που
τα ξέρουµε όλοι και τα θυµόµαστε, τύπου Κούνεβα και τύπου
ακραίων συνθηκών εκβιασµών, που έχουν υποστεί οι εργαζόµε-
νοι αυτοί.

Κατά τη γνώµη µας, αποτελεί µια σηµαντική τοµή στη λειτουρ-
γία της δηµόσιας διοίκησης και στην επαναθεµελίωση βασικών
εργασιακών δικαιωµάτων στον δηµόσιο τοµέα. Προφανώς είµα-
στε έτοιµοι, στο επόµενο διάστηµα, να θωρακίσουµε ακόµα πε-
ρισσότερο τις διατάξεις αυτές επεκτείνοντάς τες και σε χώρους
όπως η τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και άλλοι φορείς, οι οποίοι
αυτή τη στιγµή βρίσκονται έξω από το πεδίο εφαρµογής αυτής
της διάταξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μπορώ να κάνω µια ερώτηση στον

κύριο Υπουργό για την τροπολογία αυτή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο µικρόφωνο, πα-

ρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μία ερώτηση στον Υπουργό. Επειδή

γράφει µέσα στην τροπολογία ότι δεν επιτρέπεται ξανά η ανανέ-
ωση των συµβάσεων ούτε η µετατροπή τους σε αορίστου χρό-
νου, µετά από αυτή την ατοµική σύµβαση τι θα γίνουν αυτοί οι
άνθρωποι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν γράφει
αυτό. 

Ως προς την ανώτατη χρονική διάρκεια των συµβάσεων εφαρ-
µόζονται τα άρθρα του προεδρικού διατάγµατος, τα οποία είναι
µέχρι είκοσι τέσσερις µήνες. Πράγµατι -εδώ υπάρχει, όµως, ένα
συνταγµατικό ζήτηµα- είναι ορισµένου χρόνου. Οι ορισµένου
χρόνου δεν µπορούν, µε τα σηµερινά συνταγµατικά πλαίσια, να
µετατραπούν σε αορίστου χρόνου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ούτε η ανανέωση επιτρέπεται, έτσι
γράφει.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, ούτε η
ανανέωση. 

Η ανανέωση είναι κάτι το οποίο θα το δούµε σε δεύτερο
χρόνο. Το πρώτο πράγµα που πρέπει σήµερα να κάνουµε είναι
να διαχειριστούµε τη σηµερινή κατάσταση µετάπτωσης των συµ-
βάσεων σε ατοµικές συµβάσεις εργασίας από εργολαβικές ή
συµβάσεις προς τρίτους, που υπάρχουν αυτή τη στιγµή. 

Υπάρχει, όµως, η πρόβλεψη για τη µοριοδότηση, µε βάση τα
κριτήρια της εργασίας και της ανεργίας, µέσω του ΑΣΕΠ, που θα
γίνονται αυτές οι προβλέψεις για τους εργαζόµενους που σή-
µερα ήδη έχουν σχέσεις εργασίας µέσα σε αυτές τις εταιρείες. 

Σε δεύτερο χρόνο, πράγµατι, θα πρέπει να δούµε τη ρύθµιση
συνολικότερα των συµβάσεων αυτών, προφανώς, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και τη συνταγµατική τάξη, η οποία ισχύει σήµερα και η
οποία απαγορεύει τη µετατροπή των ορισµένου χρόνου σε αο-
ρίστου χρόνου. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να συζητήσουµε σαν
Εθνική Αντιπροσωπεία και τα πολιτικά κόµµατα σε ένα άλλο, προ-
φανώς, πλαίσιο ρύθµισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννακίδης.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα το πρωί πληροφορηθήκαµε την απώλεια του Περιφε-

ρειάρχη Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης Γιώργου Παυλίδη.
Θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στην οικο-
γένειά του και στους συνεργάτες του.

Στις εκλογές του Σεπτεµβρίου, που έγιναν µετά την υπογραφή
της συµφωνίας, ο ελληνικός λαός έδωσε εκ νέου εντολή στην
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να προχωρήσουµε όχι
µόνο όσον αφορά το κοµµάτι της συµφωνίας, αλλά κυρίως για
να προχωρήσουµε στις αναγκαίες συγκρούσεις και αλλαγές στο
εσωτερικό της χώρας.

Προς απογοήτευση της Αντιπολίτευσης, οι επιµέρους στόχοι
της συµφωνίας επιτυγχάνονται. Η πρώτη αξιολόγηση ολοκληρώ-
θηκε, η ελληνική Κυβέρνηση παραµένει σταθερή και συνεχίζει να
δίνει καθηµερινά σκληρές µάχες, προκειµένου να δηµιουργη-
θούν εκείνοι οι όροι, που θα επιτρέψουν στην ελληνική οικονοµία
να ανακάµψει. Έχουµε µια Κυβέρνηση και µια κυβερνητική πλει-
οψηφία που αγωνίζονται καθηµερινά, για να δώσουν διέξοδο και
προοπτική στη χώρα και κυρίως στην κοινωνία.

Από την άλλη πλευρά, έχουµε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
που, αντί να υποστηρίξει την προσπάθεια να µπει ένα τέλος στο
υφεσιακό αδιέξοδο -αποτέλεσµα των δικών της πολιτικών- και να
επιστρέψει η χώρα στη δίκαιη ανάπτυξη, συνεχίζει να επενδύει
στις πιο ακραίες θέσεις των δανειστών, στην καταστροφή και στο
σενάριο της αριστερής παρένθεσης, υπερασπιζόµενη και ταυτι-
ζόµενη πολλές φορές µε το σύνολο των παθογενειών του παρελ-
θόντος, που εµποδίζουν τη χώρα, την οικονοµία και την κοινωνία
να κάνουν ένα βήµα προς τα εµπρός. 

Οι κύριοι υπαίτιοι για τη δεινή κατάσταση της ελληνικής οικο-
νοµίας συνεχίζουν να κουνούν το δάχτυλο στην Αριστερά και να
κόπτονται υποκριτικά για το µέλλον της χώρας, µιας χώρας που
οι ίδιοι, µε τις επιλογές τους, καταδίκασαν σε παρατεταµένη
ύφεση, συρρικνώνοντας το ΑΕΠ της χώρας κατά 25%, µειώνον-
τας τις εγχώριες επενδύσεις κατά 60%, αυξάνοντας την ανεργία
σε δυσθεώρητα ποσοστά, δηµιουργώντας συνθήκες ανθρωπιστι-
κής κρίσης για τους πολίτες, επιφυλάσσοντας ένα µέλλον για
τους νέους καταδικασµένο στην ανασφάλεια.

Τα κόµµατα του τριγώνου της διαπλοκής καταδίκασαν τη
χώρα στη σηµερινή και άδικη για τους πολίτες πραγµατικότητα.
Τη στιγµή που η Κυβέρνηση και η δοκιµαζόµενη ελληνική κοινω-
νία δίνουν από κοινού τη µάχη για την υπέρβαση αυτής της κα-
τάστασης, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία βάλλουν κατά αυτής της
προσπάθειας, συστρατευόµενοι µε εργολάβους, καναλάρχες και
διαπλεκόµενα συµφέροντα. 

Η ελληνική Κυβέρνηση όχι µόνο δεν έπεσε στην παγίδα της αρι-
στερής παρένθεσης, αλλά κατάφερε να κρατήσει όρθια την κοι-
νωνία σε πάρα πολύ κρίσιµες στιγµές. Με πρώτο µέληµα την
προστασία των πιο αδύναµων κοινωνικών στρωµάτων, εξασφάλισε
πλήρη και δωρεάν νοσηλευτική, διαγνωστική και φαρµακευτική
κάλυψη όλων των ανασφάλιστων πολιτών, εφάρµοσε πολιτικές για
την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης, έβαλε φρένο στις
απολύσεις στο δηµόσιο και προχώρησε σε προσλήψεις στους κρί-
σιµους τοµείς της υγείας και της παιδείας, αναδιοργάνωσε τα
προγράµµατα καταπολέµησης της ανεργίας προς όφελος των ερ-
γαζοµένων, έδωσε και δίνει καθηµερινά µάχη κατά της διαφθοράς
και διαπλοκής σε όλα τα επίπεδα, την ίδια στιγµή που διαρκώς
αποκαλύπτονται υποθέσεις µε εµπλοκή «γαλάζιων» στελεχών και
παραγόντων, µε πιο πρόσφατη την καταδίκη του πρώην διευθύ-
νοντα συµβούλου της ΕΑΠΑΞ, της δηµοτικής επιχείρησης για την
αξιοποίηση της παλιάς πόλης της Ξάνθης, για απιστία και υπεξαί-
ρεση περίπου 1,5 εκατοµµύριου ευρώ, µιας υπόθεσης για την
οποία ακόµα δεν έχει δοθεί κάποια εξήγηση, κάποια απάντηση,
όπως άλλωστε συνηθίζει η Νέα Δηµοκρατία το τελευταίο διά-
στηµα.

Για να είµαστε απολύτως ειλικρινείς, η υπόθεση της ΕΑΠΑΞ
δεν αποτελεί παρά µονάχα την κορυφή του παγόβουνου, καθώς
υπάρχουν δεκάδες άλλες υποθέσεις, µικρότερες ή µεγαλύτερες,
τις οποίες επιθυµείτε να κρατήσετε στο σκοτάδι και στα συρτά-
ρια, µε χαρακτηριστικότερο παράδειγµα την «Αναπτυξιακή
Νοµού Ξάνθης ΟΤΑ Α.Ε.». Είναι ακόµη µια εταιρεία που οδηγή-
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θηκε στο αδιέξοδο, εξαιτίας των πρακτικών «γαλάζιων» και «πρά-
σινων» στελεχών.

Σήµερα, µε την κοινωνία όρθια�, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
συνεχίζει στο πλαίσιο της δίκαιης ανάπτυξης και αναλαµβάνει µια
σειρά από αναγκαίες πρωτοβουλίες στην κατεύθυνση για παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας, µε την αξιοποίηση του πα-
κέτου Γιούνκερ και την αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων για
δεύτερη συνεχή χρονιά στο µεγαλύτερο επίπεδο από την αρχή
της κρίσης, µε την αξιοποίηση στο έπακρο των κοινοτικών κον-
δυλίων -η χώρα µας είναι πρώτη στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ
για το 2015, ενώ για το 2016 απορροφούµε πάνω από 6 δισεκα-
τοµµύρια µέχρι το τέλος του έτους-, µε τον νέο αναπτυξιακό
νόµο, που πλέον δίνει έµφαση στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
σπάζοντας το καθεστώς των προηγούµενων αναπτυξιακών, που
το 44% των ενισχύσεων πήγε µόλις στο 4% των επιχειρήσεων,
µε δωδεκαετές σταθερό φορολογικό περιβάλλον για τις µεγάλες
ξένες και εγχώριες επιχειρήσεις άνω των 20 εκατοµµυρίων ευρώ,
µε την ένταξη των κοινωνικών επιχειρήσεων στα προγράµµατα
του ΕΣΠΑ και στον αναπτυξιακό νόµο, µε την απλοποίηση των
διαδικασιών αδειοδότησης για επιχειρήσεις µέσα από τη µείωση
των γραφειοκρατικών και ρυθµιστικών βαρών.

Όλα αυτά, εστιάζοντας στους κλάδους που η χώρα διαθέτει
συγκριτικό πλεονέκτηµα, όπως η αγροτική παραγωγή, οι τεχνο-
λογίες πληροφορικής και επικοινωνιών, η ενέργεια και το περι-
βάλλον, οι µεταφορές, ο πολιτισµός και ο τουρισµός. Και, ίσως,
το πιο σηµαντικό, αλλά αναξιοποίητο πλεονέκτηµα είναι ένα εξαι-
ρετικό επιστηµονικό δυναµικό υψηλά εκπαιδευµένων νέων επι-
στηµόνων. 

Είναι πραγµατικότητα πως η χώρα µας διαθέτει ένα υψηλά εκ-
παιδευµένο επιστηµονικό δυναµικό, που αναγκάστηκε να αναζη-
τήσει µια νέα αρχή στο εξωτερικό, επιλέγοντας τον δύσκολο
δρόµο της µετανάστευσης. Αυτή η διαρροή νέων επιστηµόνων
αποτελεί ίσως τη σηµαντικότερη αιµορραγία της χώρας µας και
η πολιτεία οφείλει να δώσει διεξόδους στη νέα γενιά για να στα-
µατήσει το φαινόµενο αυτό.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έρχεται να απαντήσει,
µεταξύ άλλων, και σε αυτό το ζήτηµα. Παίρνοντας το νήµα από
µια σειρά αναγκαίων µεταρρυθµίσεων της Κυβέρνησης, όπως
την αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας των αγροτικών συ-
νεταιρισµών, κατατέθηκε προς ψήφιση το νέο νοµοθετικό πλαί-
σιο για την κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία, η οποία µπορεί
και πρέπει να παίξει σηµαντικό ρόλο στην κατεύθυνση της πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης. 

Με τον όρο κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία εννοούµε όλες
τις οικονοµικές δραστηριότητες που διεξάγονται από συλλογικές
πρωτοβουλίες και δίνουν προτεραιότητα στην εξυπηρέτηση των
αναγκών των µελών τους και της ευρύτερης κοινότητας. Έχουν
αυτόνοµη διοίκηση, λειτουργούν δηµοκρατικά, ενώ κατά τη δια-
νοµή των κερδών προβάδισµα έχουν οι εργαζόµενοι. 

Το βασικό χαρακτηριστικό των φορέων κοινωνικής και αλλη-
λέγγυας οικονοµίας είναι πως δίνουν προτεραιότητα στην εξυ-
πηρέτηση των αναγκών των µελών τους και της κοινωνίας και όχι
στο κέρδος. Διαφέρουν, όµως, και ως προς τη δοµή και τον
τρόπο οργάνωσης που επιλέγουν για τη λειτουργία τους. 

Τα βασικά στοιχεία που έχει µια επιχείρηση που εντάσσεται
στο πλαίσιο της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας είναι η
δηµοκρατική διαδικασία λήψης αποφάσεων στη βάση της αρχής
ένα µέλος-µία ψήφος, η οριζόντια οργάνωση, η ανακλητότητα
των ρόλων των µελών της και οι εξισωτικές µορφές αµοιβής της
εργασίας. 

Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σήµερα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση υπάρχουν δύο εκατοµµύρια κοινωνικές επιχειρή-
σεις, αντιπροσωπεύοντας το 10% του συνόλου των επιχειρήσεων
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι επιχειρήσεις που εντάσσονται στο
πλαίσιο της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας εµφανίζον-
ται µε διάφορες νοµικές µορφές και εκτείνονται σε όλο το φάσµα
της οικονοµικής δραστηριότητας, από τη γεωργία έως τον χρη-
µατοπιστωτικό κλάδο, και απασχολεί περισσότερα από έντεκα
εκατοµµύρια ανθρώπους, περίπου το 6% των εργαζοµένων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σύµφωνα µάλιστα µε τη Διεθνή Συνεταιριστική Συµµαχία, σε

παγκόσµιο επίπεδο, οι συνεταιρισµοί παρέχουν εκατό εκατοµµύ-
ρια θέσεις εργασίας, δηλαδή 20% περισσότερες απ’ αυτές που
παρέχουν οι πολυεθνικές επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιαννακίδη,
παρακαλώ, συντοµεύετε. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
υπόθεση της αναδιοργάνωσης του συνεταιριστικού εγχειρήµα-
τος είναι πολύ σηµαντική. Πρέπει να ξεπεράσουµε τις όποιες
χρόνιες παθογένειες, παθογένειες για τις οποίες οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις ευθύνονται σε πολύ µεγάλο βαθµό. 

Η κακή παρακαταθήκη που άφησαν κυρίως οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί έχουν µέχρι τώρα σταθεί τροχοπέδη στην ανάπτυξη
των συνεταιριστικών µορφών στην Ελλάδα. Εµπόδιο στέκεται,
επίσης, το πολύπλοκο θεσµικό πλαίσιο και η έλλειψη τεχνογνω-
σίας, προβλήµατα που µε το παρόν σχέδιο νόµου προσπαθούµε
να αντιµετωπίσουµε. 

Η ψήφιση του νοµοσχεδίου είναι ένα ακόµη βήµα στην κατεύ-
θυνση της εξόδου από την οικονοµική ύφεση, ένα ακόµη βήµα
για επιστροφή της χώρας µετά από χρόνια σε αναπτυξιακή πο-
ρεία, εξασφαλίζοντας για όλους τους πολίτες, αλλά κυρίως για
τους νέους ανθρώπους, πρόοδο και προκοπή, δικαιοσύνη και δη-
µοκρατία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω στον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι, επιτρέψτε µου να
κάνω µια ανακοίνωση.

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεννόησης
σχετικά µε την Οργάνωση, Διοίκηση, Ασφάλεια, Χρηµατοδότηση
και Επάνδρωση του Μικτού Κλιµάκιου του ΝΑΤΟ για τον Ηλε-
κτρονικό Πόλεµο [Joint Electronic Warfare Core Staff (JEWCS)]
προς υποστήριξη του NATO, µεταξύ του Υπουργού Άµυνας της
Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυνας
της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας, του Υπουργού Άµυνας
του Βασιλείου των Κάτω Χωρών, του Υπουργείου Άµυνας του
Βασιλείου της Νορβηγίας, του Υπουργού Εθνικής Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Πολωνίας, του Υπουργείου Άµυνας του Ηνω-
µένου Βασιλείου Μεγάλης Βρετανίας και Βορείου Ιρλανδίας, του
Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, του
Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών Δυνάµεων της Ευρώπης και
του Αρχηγείου της Ανώτατης Συµµαχικής Διοίκησης Μετασχη-
µατισµού».

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι
κ. Δανέλλης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ευτελισµός της δικαιοσύνης

παραπέµπει σε αυταρχικά καθεστώτα, ξένα προς το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο. Αλίµονο, αν πρότυπό µας είναι η Ουγγαρία του Ορµ-
πάν. Διώξεις, τροµοκρατία, στοχοποίηση δικαστικών λειτουργών
δεν συµβαδίζουν µε τη λειτουργία της δηµοκρατίας και δεν επι-
τρέπουν στη δικαιοσύνη να επιτελέσει το έργο της.

Όµως, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη θλιβερή ηθική κατά-
πτωση της εφηµερίδας « Η ΑΥΓΗ». Βέβαια, αναφέροµαι στο «κί-
τρινο» δηµοσίευµα για τον δικαστικό λειτουργό του Σ.τ.Ε.,
συµµετέχοντας έτσι ενεργά στην εκστρατεία εκβιασµού. 

Μου είναι αδιανόητο και θλίβοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, που η ιστορική εφηµερίδα, σύµβολο της ανανέωσης, της
Αριστεράς, των αξιών και των αγώνων της, η εφηµερίδα του Λε-
ωνίδα Κίρκου, του Γρηγόρη Γιάνναρου, του Αντώνη Μπριλλάκη,
του Σοφιανού Χρυσοστοµίδη –για να µείνω σ’ αυτούς-, µεταλ-
λάσσεται σε υποκοσµική και φαιά ζούγκλα. Και µου προξενεί
θλίψη το ότι ο κόσµος της εφηµερίδας « Η ΑΥΓΗ», οι άνθρωποί
της, δεν έχουν ακόµη ξεσηκωθεί γι’ αυτό το όνειδος, που προ-
φανώς δεν τους εκπροσωπεί. 

Τώρα επί του νοµοσχεδίου. Η κοινωνική επιχειρηµατικότητα,
για την οποία συζητούµε σήµερα, ιστορικά βρίσκεται στο ενδιά-
µεσο της κρατικοδίαιτης και κρατικοεξαρτώµενης και ξεπερα-
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σµένης, πλέον, οικονοµίας και της δίχως φραγµούς και έλεγχο
οικονοµίας της αγοράς. Δηλαδή, κατ’ ουσίαν η κοινωνική οικο-
νοµία αποτελεί τον τρίτο δρόµο της οικονοµίας και δεν θα ήταν
υπερβολικό να πούµε πως µέσω αυτής εκφράζεται οικονοµικά η
κοινωνία των πολιτών, καθώς αξιοποιείται τόσο η συλλογική όσο
και η ατοµική υπευθυνότητα.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, πιστεύω πως πολιτική προτεραι-
ότητά µας θα έπρεπε να είναι η στήριξη του µοντέλου του τρίτου
τοµέα, ενός τοµέα, που συνδέεται στενά µε τις έννοιες της προ-
στασίας του περιβάλλοντος, της κοινωνικής συνοχής αλλά και
των πολλών κοινωνικών κατακτήσεων. Γιατί η κοινωνική επιχει-
ρηµατικότητα συµβάλλει σηµαντικά στη δηµιουργία θέσεων απα-
σχόλησης, στη βιώσιµη ανάπτυξη και στη δικαιότερη κατανοµή
του εισοδήµατος και του πλούτου.

Αυτό συµβαίνει επειδή µπορεί να συνδυάσει την κερδοφορία
µε την κοινωνική ένταξη και τα δηµοκρατικά συστήµατα διακυ-
βέρνησης, προάγοντας παράλληλα τις συνέργειες του δηµόσιου
µε τον ιδιωτικό τοµέα, µε σκοπό την προσαρµογή των υπηρεσιών
σε τρέχουσες ανάγκες της κοινωνίας. Δεν είναι τυχαίο ότι διε-
θνώς ο τοµέας αυτός διαχειρίστηκε και διαχειρίζεται οικονοµική
κρίση πολύ καλύτερα από άλλους τοµείς και γι’ αυτόν τον λόγο
κερδίζει συνεχώς αναγνώριση στο ευρωπαϊκό επίπεδο.

Οι κοινωνικοί συνεταιριστές έχουν καταφέρει να κατευθύνουν
διασκορπισµένους και αδρανείς πόρους προς την οικονοµική
δραστηριότητα, κινητοποιώντας πόρους σε τοπικό επίπεδο, ενι-
σχύοντας παράλληλα το επιχειρηµατικό πνεύµα, γιατί οι κοινω-
νικές επιχειρήσεις, σε άλλες χώρες, τουλάχιστον, δύνανται να
εξαλείψουν την ακαµψία της αγοράς, ενθαρρύνοντας την ευελι-
ξία αλλά και προάγοντας παράλληλα την κατά τόπους προσαρ-
µογή της παραγωγής.

Αναγνωρίζοντας όλα τα παραπάνω, οι Ευρωπαίοι νοµοθέτες
οδηγήθηκαν κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών σε σηµαντι-
κές βελτιώσεις της υφιστάµενης ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. Έτσι,
δόθηκε ιδιαίτερη έµφαση στην πολιτική και νοµική αναγνώριση
του τοµέα, όπως έγινε, παραδείγµατος χάριν, µε την πράξη για
την ενιαία αγορά, την πρωτοβουλία για την κοινωνική επιχειρη-
µατικότητα, το θεσµικό πλαίσιο του ευρωπαϊκού ιδρύµατος και
τα Ταµεία Κοινωνικής Επιχειρηµατικότητας.

Ωστόσο, ως συνήθως η χώρα µας ακολουθεί τις διεθνείς εξελί-
ξεις από τη θέση του ουραγού. Ο δικός µας νόµος, ο ν.4019/2011,
για την κοινωνική οικονοµία και την κοινωνική επιχειρηµατικότητα,
που αποτέλεσε και την πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία στην Ελ-
λάδα, προκειµένου να θεσµοθετηθεί αυτός ο νέος για τα ελληνικά
δεδοµένα τύπος εµπορικών επιχειρήσεων, αποτέλεσε µεν ένα
καλό βήµα, βούλιαξε δε µέσα σε χρόνιες παθογένειες του ελληνι-
κού δηµοσίου αλλά και στις δυσµενείς οικονοµικές συνθήκες των
χρόνων της κρίσης. Παρ’ όλο που ο ν.4019 προέβλεπε κάποιες
φορολογικές ελαφρύνσεις και κάποια κίνητρα για την απασχό-
ληση των εργαζοµένων σε ΚΟΙΝΣΕΠ, αυτές όχι µόνο δεν εφαρµό-
στηκαν, αλλά καταργήθηκαν οριζόντια, λόγω των σφιχτών
δεσµεύσεων και περιορισµών που επιβλήθηκαν το 2013.

Η επιβολή τέλους επιτηδεύµατος σε όλες ανεξαρτήτως τις
ΚΟΙΝΣΕΠ, ακόµα και σε αυτές που δεν έχουν έσοδα, έδωσε σχε-
δόν τη χαριστική βολή σε όλους, όσοι επέλεξαν να δραστηριοποι-
ηθούν επιχειρηµατικά µε αυτόν τον τρόπο. Ακόµη περισσότερο,
οι ασφυκτικές συνθήκες λειτουργίας των επιχειρήσεων του ιδιω-
τικού τοµέα, όπως η έλλειψη ρευστότητας, η υπερφορολόγηση,
οι προκαταβολές φόρων, η αδυναµία δανεισµού νέων επιχειρή-
σεων αλλά και η αδυναµία πρόσβασης σε ευρωπαϊκή χρηµατοδό-
τηση µεταφέρθηκαν στον χώρο της κοινωνικής επιχειρηµατικό-
τητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µου δώσατε έξι λεπτά. Μιλώ ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, νοµίζω ότι
βρήκα ως παρακαταθήκη πλέον ότι ο χρόνος όλων των οµιλητών,
και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και Βουλευτών, θα είναι
έξι λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεν µίλησα εχθές. Δεν πήρα τον
λόγο.

Εν πάση περιπτώσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως και να έχει, η

ανοχή υπάρχει από το Προεδρείο, µην ανησυχείτε. 
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο νόµος, τον οποίο συζητάµε, νοµίζω ότι είναι ασαφής ως

προς τη στρατηγική µας επιλογή. Επιδιώκουµε την ενίσχυση της
αυτοοργάνωσης του χώρου της κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας ή τον κρατικό έλεγχο και την πλήρη εξάρτησή του από
το κράτος; 

Η φιλοσοφία των bottom-up, πάνω στην οποία στηρίζεται η κοι-
νωνική επιχειρηµατικότητα, σε αυτό το νοµοθέτηµα δεν αναγνω-
ρίζεται. Προβαίνετε σε µια λεπτοµερώς εξαντλητική και άκρως
γραφειοκρατική ρύθµιση λεπτοµερειών λειτουργίας των εν λόγω
επιχειρήσεων, θέτοντας εκ των πραγµάτων φραγµούς στην αυ-
τενέργεια και στη συλλογική διαχείριση, που αποτελούν τους
ακρογωνιαίους λίθους, βεβαίως, για την ίδρυση και λειτουργία
των ΚΟΙΝΣΕΠ.

Κατά την άποψή µας, ο ρόλος της κεντρικής διοίκησης θα
έπρεπε να αφορά στον τελικό έλεγχο, όπως οφείλει να γίνεται
σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος, και όχι στο λεπτοµερειακό
και εξαντλητικό προσδιορισµό κάθε λεπτοµέρειας. Αυτό δεν
κάνει τίποτα άλλο από το να αυξάνει την εσωτερική γραφειοκρα-
τία των ΚΟΙΝΣΕΠ, που σηµαίνει σηµαντική επιβάρυνση στο κό-
στος λειτουργίας τους, στραγγαλίζοντας έτσι εν τη γενέσει τους
την προσπάθεια.

Ως συνήθως, βεβαίως, δηµιουργούνται νέες επιπρόσθετες θέ-
σεις εργασίας, νέες κρατικές δοµές. Συστήνονται δύο επιπλέον
ειδικές γραµµατείες, δύο επιτροπές, µία διεύθυνση, επτά νέα
τµήµατα, µε τριάντα εννιά υπαλλήλους, κόστους αρκετών εκα-
τοντάδων χιλιάδων ευρώ ετησίως. 

Εσείς, βεβαίως, επιµένετε ότι είναι άκρως αναγκαίες για το εγ-
χείρηµα, εµείς θεωρούµε ότι θα µπορούσε να είχε γίνει µία ανα-
διοργάνωση του προσωπικού που ήδη υπάρχει και µία
ορθολογική κατανοµή του. Φοβάµαι ότι µε το να επιβάλλουµε νο-
µοθετικά τον αριθµό των δηµιουργηµένων θέσεων εργασίας στις
ΚΟΙΝΣΕΠ κάθε άλλο παρά τις βοηθούµε. Στις σύγχρονες συνθή-
κες αγοράς δεν µπορεί να ισχύσει για κανέναν τύπο και καµµία
µορφή επιχείρησης. 

Ακόµη, τα οικονοµικά, φορολογικά ή εργασιακά κίνητρα, που
θα έπρεπε να αποτελούν τον κύριο κορµό του συζητούµενου νο-
µοσχεδίου, φοβάµαι ότι δεν βλέπουµε να προσδιορίζονται. Εί-
χατε πει ότι θα έρθουν αργότερα µε τροπολογία.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Μόλις την ανέγνωσα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ωραία. Ελπίζω να βελτιώνεται το
πεδίο µέσα στο οποίο προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε πρό-
σφορο κλίµα για την αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας των
ΚΟΙΝΣΕΠ.  

Επίσης, επειδή δεν είναι ανάγκη να ανακαλύπτουµε τον τροχό
σε οτιδήποτε, νοµίζω ότι οι καλές πρακτικές, κυρίως στη Γαλλία
και στην Ιταλία, θα µπορούσαν να µας δώσουν απάντηση σε όλα
τα επιµέρους ζητήµατα τα οποία ανιχνεύουµε. 

Διερωτώµαι ποιες σχέσεις µε την κοινωνική επιχειρηµατικό-
τητα µπορεί να έχουν σωµατεία και σύλλογοι, κρατικές και δη-
µοτικές εταιρείες, όπως και εταιρείες ιδιωτικών συµφερόντων. Τι
σηµαίνουν πρακτικώς όλα αυτά; Ότι οποιαδήποτε εταιρεία γρά-
ψει στο καταστατικό της ότι ασχολείται µε φιλανθρωπικούς, κοι-
νωνικούς σκοπούς, τότε µπορεί να χαρακτηριστεί αυτόµατα ως
φορέας κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Από πού το συµπεραίνετε αυτό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Έτσι, σε ποιον θα πρωτοκατανεµη-
θούν οι πενιχροί πόροι, τα 157 εκατοµµύρια ευρώ ή στην καλύ-
τερη περίπτωση τα 500 εκατοµµύρια; Μακάρι να υπάρξουν και
να διατεθούν. Αρκούν, από την άλλη, από µόνες τους οι προ-
γραµµατικές συµβάσεις µε τους δήµους για παραχώρηση ακινή-
των, προκειµένου να πάρει µπρος η κοινωνική οικονοµία στη
χώρα; 
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Φοβάµαι πολύ ότι, ενώ βελτιώνετε, προφανώς, τις συνθήκες
σε σχέση µε το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, δεν απαντούµε
σε ώριµα ζητήµατα τα οποία είναι κρίσιµα και θα είναι καθορι-
στικά στην απάντησή τους, ώστε να στεριώσει αυτός ο θεσµός,
ο οποίος είναι αναγκαίος όσο ποτέ και είναι ελπιδοφόρος όσο
ποτέ, σε µια κοινωνία µε τα χαρακτηριστικά της ταλαιπωρίας που
η δική µας κοινωνία διαθέτει.

Θα κλείσω µε δύο κουβέντες για την τροπολογία 719/36. Εδώ
φοβάµαι πάρα πολύ ότι επανερχόµαστε σε χρεοκοπηµένα µον-
τέλα της προηγούµενης δεκαετίας. Η µετατροπή των θέσεων κα-
θαριότητας, φύλαξης, επισιτισµού στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
σε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου, νοµίζω ότι µας οδηγεί
σε αυτό που όλοι δεν θέλουµε να θυµόµαστε, σε οµηρία ευρισκο-
µένων εργαζοµένων, που κρίνεται η µοίρα τους κάθε φορά από
τον εκάστοτε Υπουργό και τη βούλησή του, την κυβέρνηση και τη
βούλησή της. Φοβάµαι ότι µας πηγαίνει σε σχήµατα τα οποία µπο-
ρεί τότε, στην περίοδο του φθηνού δανεικού, να µπορούσαν να
υποστηριχθούν, ανεξάρτητα βεβαίως αν τότε φορτώναµε το
φθηνό δανεικό στις πλάτες των επόµενων γενεών, αλλά σήµερα
δεν µπορούν να σταθούν. Αν υπάρχει η παραβατικότητα στον
χώρο των εργολαβιών –που βεβαίως υπάρχει-, νοµίζω ότι οι ελεγ-
κτικοί µηχανισµοί οφείλουν να δραστηριοποιούνται και να κάνουν
τη δουλειά τους. 

Φοβάµαι, επίσης, πολύ ότι, επειδή το νοµοθετικό πλαίσιο, το
συνταγµατικό πλαίσιο, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία είναι ξεκάθαρα
σε όλα αυτά, θα βάλουµε σε περιπέτειες χρόνων και εργαζοµέ-
νους και αρχές και βεβαίως το ίδιο το δηµόσιο. Η επείγουσα ή η
απρόβλεπτη ανάγκη, που αναφέρονται, δεν µπορούν να προβλε-
φθούν νοµικά, νοµοθετικά. Νοµίζω ότι διαπιστώνονται στην
πράξη για κάθε περίπτωση και εκεί θα υπάρξουν πολύ µεγάλα
προβλήµατα. Νοµίζω ότι πρέπει να την ξαναδούµε αυτή την τρο-
πολογία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σύντοµα,
κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω. 

Παρέλειψα πριν στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις να αναφέρω ότι
για τις περιπτώσεις συντάξεων αναπηρίας, που δεν έχουν κριθεί
από το ΚΕΠΑ, παρατείνουµε µε αυτή τη νοµοτεχνική βελτίωση
µέχρι τις 30 Ιουνίου 2017 τη δυνατότητα παρατάσεων κατά εξά-
µηνο, όπως προβλεπόταν και σε άλλες, προηγούµενες ρυθµί-
σεις. 

Επίσης, επειδή ασκήθηκε µια κριτική για το ότι εµείς θέλουµε
να δώσουµε ακίνητα του φορέα κοινωνικής ασφάλισης για χρή-
σεις κοινωφελείς, σκοπούς κοινωνικούς, εκεί που, τέλος πάντων,
χρειάζεται να προστατεύσουµε κοινωνικές ανάγκες και είχαµε
πει ότι µπορεί να προβλέπεται τυχόν αντάλλαγµα, απαλείψαµε
το «τυχόν» και λέµε «µε αντάλλαγµα». Θα δούµε ποιο θα είναι
αυτό το αντάλλαγµα, µε τις αποφάσεις των διοικητικών συµβου-
λίων. 

Αυτά παρέλειψα νωρίτερα να τα αναπτύξω κατά τη νοµοτε-
χνική βελτίωση, στην οποία αναφέρθηκα. 

Όσον αφορά την τροπολογία η οποία προτείνεται, σχετικά µε
την παράταση της σύµβασης που αφορά την παροχή υπηρεσιών
συµφωνηµένου επιπέδου υποστήριξης, είναι το ΟΠΣ του ΙΚΑ, το
γνωστό. Επειδή οι διαδικασίες οι διαγωνιστικές δεν έχουν ολο-
κληρωθεί, παρατείνεται αυτή η προθεσµία µέχρι τέλος του 2017,
εκτός αν νωρίτερα ολοκληρωθεί η διαδικασία της ανάθεσης
αυτού του έργου σε άλλη Υπηρεσία, σε άλλη εταιρεία παροχής
τέτοιων υπηρεσιών. 

Αυτά ήθελα να πω. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Τσόγκας. 
Θα ακολουθήσουν άλλοι δύο Βουλευτές και µετά θα δώσουµε

τον λόγο στην Αναπληρώτρια Υπουργό, την κ. Φωτίου. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-

µίζω ότι η οξύτατη κριτική που ασκήθηκε από τον εκπρόσωπο
του Ποταµιού προς την εφηµερίδα «Η ΑΥΓΗ» ήταν άδικη, υπερ-
βολική, διότι το δηµοσίευµα αυτό δεν ήρξατο χειρών αδίκων
πρώτο. Είχαν ήδη προηγηθεί άλλες διεργασίες. Ήταν µια απλή
µεταφορά προηγηθείσας διαδικασίας. Δεν ξέρω γιατί ασκήθηκε
τόσο ισχυρή κριτική. Ίσως να οφείλεται στο διαφαινόµενο κύ-
κνειο άσµα του Ποταµιού. 

Συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο για ελληνική και αλληλέγγυα
οικονοµία, για την ανάπτυξη των φορέων και άλλες διατάξεις.
Πρόκειται για ένα ιδιαίτερο έως και χαρισµατικό νοµοσχέδιο, που
εισάγει πρωτοποριακές ρυθµίσεις, που οριστικοποιεί τρίτο τοµέα
οικονοµικής δραστηριότητας ως επιλογή, που θα δηµιουργεί θέ-
σεις εργασίας σε µία χειµαζόµενη οικονοµία. Δεν προσβλέπει
στην αποθησαύριση και τον πλουτισµό. Επανεπενδύει τα κέρδη
και λειτουργεί µε δηµοκρατικές διαδικασίες και αλληλέγγυες λο-
γικές, εισάγοντας εναλλακτική µορφή οργάνωσης των σχέσεων
παραγωγής, διανοµής, κατανάλωσης των παραγόµενων αγαθών
µε ταξικές επιλογές αριστερής λογικής. Φαντασιώσεις περί κα-
πιταλιστικής συµπόρευσης ή έµπνευσης του νοµοσχεδίου προ-
δίδουν µάλλον µια αριστερή νευρικότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην έννοια της κοινωνικής αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας εντάσσεται το σύνολο εκείνων των οικο-
νοµικών δραστηριοτήτων που παράγουν αγαθά και υπηρεσίες,
µε σαφείς και διακριτές οικονοµικές παραδοχές, σε σχέση µε
αυτές που διενεργούνται στο πλαίσιο της λειτουργίας του δηµό-
σιου τοµέα. 

Έστω και αν η ιστορική της καταγραφή ανάγεται αρκετά βαθιά
στο παρελθόν, οι έννοιές της απέκτησαν κυρίαρχο ρόλο ως πρα-
κτικές αλληλεγγύης και κοινωνικής αυτοάµυνας, προερχόντως
όµως ως αντισώµατα της οικονοµικής κρίσης, που µαστίζει τη
χώρα σχεδόν µια επταετία. 

Οι µορφές οργάνωσης και λειτουργίας της κοινωνικής και αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας διαφέρουν ριζικά από τις αυστηρά ιεραρ-
χηµένες αντίστοιχες λειτουργίες στην ιδιωτική και δηµόσια
σφαίρα, αφού δεν κυριαρχούνται από ιδεοληπτικές εµµονές µε-
γιστοποίησης της κερδοφορίας τους και της συνεχούς διεύρυν-
σής τους. 

Με το νέο σχέδιο νόµου για την κοινωνική και αλληλέγγυα οι-
κονοµία και την ανάπτυξη των φορέων της σκοπείται η αναγκαία
αναδιάρθρωση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου µε τον
ν.4019/2011, ώστε να αναγνωριστούν και να κατοχυρωθούν τα
εγχειρήµατα της εφαρµογής στον διαδραµόντα χρόνο και ταυ-
τόχρονα να αντιµετωπιστούν τα νέα πεδία-προκλήσεις και οι δυ-
νατότητες διευρυµένης εφαρµογής του, µε βάση τη σηµερινή
πραγµατικότητα. 

Ούτω επιχειρείται η ανάπτυξη της κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας ως αυτόνοµης παραγωγικής δραστηριότητας, που
µπορεί να αναλαµβάνεται από όλους τους πολίτες σε όλες τις
οικονοµικές δραστηριότητες. 

Διευρύνεται το πεδίο της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας, πέραν της γνωστής µέχρι σήµερα µονοµέρειας και αποκλει-
στικότητας της έκφρασής της µέσω των κοινωνικών συνεταιρι-
στικών επιχειρήσεων, των ΚΟΙΝΣΕΠ, και επεκτείνεται σε όλες τις
αναγνωρισµένες νοµικές αλλά πολυπρόσωπες οντότητες, εφόσον
αυτές υπακούν στην αρχή της δηµοκρατικής λειτουργίας και διαρ-
θρώνονται µε κανόνες περιορισµού των διανεµόµενων κερδών.

Συστήνει το Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας στο άρθρο 9, οι
πόροι του οποίου θα προέρχονται από τον προϋπολογισµό του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, µέσω των οποίων θα
χρηµατοδοτούνται προγράµµατα δράσεων και ενίσχυσης των
φορέων κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας. Το ταµείο θα
στηρίζει όλους τους φορείς της ΚΑΛΟ που δεν έχουν πρόσβαση
στο τραπεζικό σύστηµα, αλλά αναπτύσσουν παραγωγικές δρα-
στηριότητες. 

Θα ενισχύει την ανάπτυξη καινοτόµων χρηµατοδοτικών εργα-
λείων. Θα οργανώσει τη συγκέντρωση όλων των υποστηρικτικών
µέτρων σε έναν δηµόσιο φορέα και, ιχνηλατώντας τις ανάγκες
των φορέων, θα εξάγονται τα αναγκαία συµπεράσµατα σχετικά
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µε την αποτελεσµατικότητα των κρατικών ενισχύσεων. 
Εισάγει νέο νοµικό πρόσωπο, τον Συνεταιρισµό Εργαζοµένων,

στο άρθρο 23, που ex officio φέρει την εµπορική ιδιότητα ως
αστικός συνεταιρισµός του ν.1667/1986, µε στόχο τόσο την εξυ-
πηρέτηση των αναγκών των µελών του αλλά και τη δηµιουργία
θέσεων εργασίας, µε βάση τις αρχές της ισοτιµίας στις παραγω-
γικές σχέσεις, ώστε τα συµµετέχοντα φυσικά πρόσωπα να απο-
λαύουν αξιοπρεπούς και σταθερής εργασίας. 

Συνεπώς θεµελιώνεται µια άλλη θεώρηση της οργάνωσης των
παραγωγικών σχέσεων και διάθεσης των αγαθών και υπηρεσιών,
προκρίνοντας όχι τη συσσώρευση κεφαλαίων, αλλά την εκ νέου
επένδυση του αναπτυσσόµενου πλούτου, υπό την αυτονόητη
προϋπόθεση της αυστηρούς τήρησης των κανόνων δηµοκρα-
τίας, ισότητας, αλληλεγγύης και περιβαλλοντικής ευαισθησίας. 

Το νέο αυτό νοµικό πρόσωπο, που υπάρχει και λειτουργεί ήδη
σε άλλες ευρωπαϊκές νοµοθεσίες, εισάγεται για πρώτη φορά
στην ελληνική έννοµη τάξη. Απευθύνεται στους εργαζόµενους
πτωχευµένων εταιρειών, προβληµατικών και εγκαταλειµµένων,
σε πολύ µικρές ή ατοµικές επιχειρήσεις και σε νέους και νέες
που επιλέγουν να παραµείνουν στη χώρα, όµως είτε δεν θέλουν
είτε δεν µπορούν να ενταχθούν σε µια απορρυθµισµένη αγορά
εργασίας, που δεν εγγυάται την ατοµική τους αξιοπρέπεια. 

Με τα άρθρα 37 έως 42 των άλλων διατάξεων συστήνεται Ει-
δική Γραµµατεία Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, η
οποία συγκροτείται ως ενιαίος τοµέας του Υπουργείου Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε
σκοπό την επίλυση των προβληµάτων της ελληνικής δηµόσιας
διοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ απο-

δεικνύει και πάλι ότι δεν πτοείται από τις συγκυριακές δυσκολίες.
Οι διατάξεις του παρόντος σχεδίου νόµου αποτελούν µια σειρά
ρυθµίσεων µε έντονα κοινωνικό χαρακτήρα. Καταδεικνύουν µε
αδιαµφισβήτητο τρόπο την πρόθεση της Κυβέρνησης να στηρίξει
τις αδύναµες κοινωνικές οµάδες, να σταθεί αλληλέγγυα κοντά
στον άνεργο, στον κοινωνικά αποκλεισµένο, στα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και στους συνταξιούχους και, µέσω της κοινωνικής και
αλληλέγγυας οικονοµίας, να στηρίξει εναλλακτικές µορφές επι-
χειρηµατικότητας, δίδοντας προοπτική σε όσους δυσκολεύονται,
συµβάλλοντας στην άρση του οικονοµικού, κοινωνικού και προ-
σωπικού τους αδιεξόδου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Θα ήθελα να χαιρετίσω κατ’
αρχάς τις δύο τροπολογίες που αφορούν στην παράταση των
συµβάσεων των εργαζόµενων στην καθαριότητα, ώστε να
βγούµε –αυτή είναι η προσδοκία µας- από τον φαύλο κύκλο της
ανακυκλούµενης ανεργίας και της εργασιακής οµηρίας.

Καθώς επίσης χαιρετίζω και την τροπολογία που ανέπτυξε
πριν από λίγο ο κ. Βερναρδάκης και αφορά, βέβαια, στη διασφά-
λιση του δηµόσιου συµφέροντος στους τοµείς των παρεχόµενων
στον δηµόσιο τοµέα υπηρεσιών καθαριότητας, φύλαξης και σί-
τισης από τρίτους.

Κύριε Δανέλλη, που δεν βρίσκεστε εδώ, είναι άσφαιρα τα πυρά
σας κατά του ΣΥΡΙΖΑ και της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ». Φαίνεται ότι
καθώς το Ποτάµι αντιµετωπίζει υπαρξιακή αγωνία, προσπαθεί να
κρεµαστεί από τα σάπια σχοινιά µιας χωρίς αρχές προπαγανδι-
στικής εκστρατείας, που αναπτύσσεται τις τελευταίες µέρες
εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ και της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ». 

Δεν είναι εδώ βέβαια ο κ. Παναγιωτόπουλος, κάπου αλλού θα
βρίσκεται αυτή τη στιγµή, αλλά νοµίζω ότι ο συνάδελφός του, ο
κ. Στύλιος, µπορεί να του το µεταφέρει. Θέλω να του πω ότι χθες
διέπραξε ένα βαρύτατο σφάλµα, απηύθυνε έναν βαρύτατο χα-
ρακτηρισµό, λέγοντας ότι έχουµε αφήσει τους «κακούργους» να
κυκλοφορούν ελεύθεροι, µε τις νοµοθετικές µας παρεµβάσεις,
όπως ήταν η βελτίωση του νόµου για την ανήκεστο βλάβη. Εξαι-
τίας αυτής της βελτίωσης ένα ιστορικό σας στέλεχος –ο Βασίλης

Παπαγεωργόπουλος- επί χρόνια δήµαρχος της Θεσσαλονίκης,
δις καταδικασµένος για κακουργηµατική υπεξαίρεση στον Δήµο
Θεσσαλονίκης, είναι αυτή τη στιγµή ελεύθερος. Δεν ξέρω τι θα
έχετε να του πείτε. Και ξέρετε ότι η πόλη της Θεσσαλονίκης, δυ-
στυχώς, πληρώνει τα σπασµένα της υπεξαίρεσης εις διπλούν και
µε «καπέλο», εξαιτίας µιας κοινής υπουργικής απόφασης που
είχε βγάλει η συγκυβέρνησή σας µε το ΠΑΣΟΚ και µετέτρεψε την
κλοπή σε οφειλή. Δυστυχώς εξακολουθεί αυτό να ισχύει και επί
των ηµερών µας.

Θέλω να πω επίσης κάτι απευθυνόµενος σε συναδέλφους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Η τυπική λογική δεν αντέχει
την αντίφαση. Η αντίφαση, όµως, είναι ο τρόπος που υπάρχουν
τα πράγµατα. Έτσι υπάρχει η ζωή. Η δογµατική αντίληψη των
πραγµάτων δεν µπορεί να δεχθεί ότι σε συνθήκες καπιταλισµού,
µπορούµε να δηµιουργούµε τους όρους µιας διαφορετικής ορ-
γάνωσης της κοινωνίας –καλύτερα, να «φωτογραφίζουµε» έναν
διαφορετικό τρόπο οργάνωσης της κοινωνίας την αυτοοργά-
νωσή της. Χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι νοµοθετούµε «στην κοινω-
νία των ελεύθερα συνεταιρισµένων παραγωγής», όπως έλεγε ο
Μαρξ και όπως θα έπρεπε να είναι ο σοσιαλισµός.

Αυτό, όµως, δείχνει ακριβώς και την ίδια τη δυναµική της πραγ-
µατικότητας, ότι η κοινωνία της απληστίας, του ιδιωτικού συµφέ-
ροντος και του κέρδους έχει όριο τον ίδιο της τον εαυτό, που
είναι το κέρδος, και αυτό βέβαια δεν επιτρέπει στην κοινωνία να
ζήσει. Αυτό λοιπόν, προσπαθούµε. Νοµοθετούµε αυτό για το
οποίο τα προηγούµενα χρόνια -ιδιαίτερα δίνοντας την µάχη για
τις αγορές χωρίς µεσάζοντες- το είχαµε κάνει πράξη, µέσα από
πρωτοβουλίες που αναπτύσσονταν στην κοινωνία. Αυτό, αν θέ-
λετε, είναι και η ελπίδα για να µπορέσουµε να βγούµε από το ση-
µερινό τέλµα. Γιατί µια κοινωνία που είναι σε ακινησία δεν έχει
κανένα απολύτως µέλλον.

Και θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να πω ότι νιώθω µια βαθιά µε-
λαγχολία, γιατί την ίδια στιγµή που νοµοθετούµε την κοινωνική
οικονοµία, πριν από δύο µέρες το ΤΑΙΠΕΔ πούλησε έναν χώρο
που θα µπορούσε να αποτελεί -και µε αίτηµα των επαγγελµατιών
της πόλης- µια νησίδα κοινωνικής οικονοµίας. Αναφέροµαι στην
ιστορική αγορά Μοδιάνο της Θεσσαλονίκης. Δεν θα έλεγα «αντί
πινακίου φακής», αλλά µε ένα τίµηµα κατώτερο και της ιστορίας
αλλά και της αξίας της, την ίδια στιγµή µάλιστα που σε όλη την
υπόλοιπη Ευρώπη και τον κόσµο οι ιστορικές αγορές αποτελούν
στοιχεία της ταυτότητάς τους και αποτελούν και έναν τόπο συ-
νάντησης των ανθρώπων σε αυτή την κοινωνία της εξατοµίκευ-
σης. Βέβαια, ακούµε διαβεβαιώσεις ότι θα διατηρηθεί η ιστορική
φυσιογνωµία του χώρου. Το ευχόµαστε. 

Θέλω να σας πω, όµως, ότι έχουµε ένα πολύ κακό παράδειγµα
στην πόλη µας, το ιστορικό καπνεργοστάσιο της αυστριακής,
που πρωταγωνίστησε, αν θέλετε, στην εξέγερση του Μάη του
1936. Σήµερα τι έχει γίνει;

διατηρήσει τους δύο εξωτερικούς τοίχους και µέσα έχουν στε-
γαστεί το αµερικάνικο προξενείο, multiplex κινηµατογράφοι, κα-
φετέριες κ.λπ.. Αυτό δείχνει βέβαια µια περιφρόνηση προς αυτό
που εµείς θεωρούµε αναγκαίο να αναδειχθεί, όσον αφορά την
κοινωνική ιστορία της πόλης, η οποία επί της δικής µας Κυβέρ-
νησης, την άλλη Κυριακή, θα γιορτάσει για πρώτη φορά επίσηµα
την απελευθέρωσή της από τα ναζιστικά στρατεύµατα κατοχής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Κουτσούκος

από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ έχει τον
λόγο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ έχει τοποθετηθεί µε την εισηγήτριά µας την κ.
Χριστοφιλοπούλου και µε τους άλλους οµιλητές, τον κ. Κεγκέ-
ρογλου και τους συναδέλφους που µίλησαν για τη θετική µας
στάση απέναντι στη θεσµική οργάνωση του χώρου της κοινωνι-
κής οικονοµίας, ως έναν απαραίτητο χώρο µεταξύ του ιδιωτικού
τοµέα και του κράτους. 

Κάναµε σοβαρές παρατηρήσεις κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης, µερικές από τις οποίες έχουν γίνει αποδεκτές. Έχουµε
δώσει θετική ψήφο επί της αρχής και φυσικά έχουµε επικρίνει
άρθρα που δηµιουργούν βαριές, κοστοβόρες δοµές, που ενδε-
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χοµένως να οδηγήσουν σε µια διολίσθηση ενσωµάτωσης ή εκ-
φυλισµού. Αυτό όµως θα το δείξει η πράξη. 

Θέλω να σταθώ, µιας και άκουσα τον σεβαστό συνάδελφο, τον
κ. Μηταφίδη, που αναφέρθηκε νωρίτερα στον χώρο της κοινωνι-
κής οικονοµίας, στη διαφορά της αντίληψης της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης και του ΠΑΣΟΚ, που νοµοθέτησε τον ν.4019 και
της τότε αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα είναι Κυβέρ-
νηση. 

Αυτά που λέγαµε εµείς και που εγώ είχα την τιµή να υποστη-
ρίξω αυτή τη νοµοθετική παρέµβαση στον λίγο χρόνο που έµεινα
στο Υπουργείο Εργασίας –γιατί σας θυµίζω ότι παραιτήθηκα και
είναι γνωστοί οι λόγοι, δεν θέλω να τους επαναλάβω- τα λένε
τώρα οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ και οι Βουλευτές του. Όταν τα λέ-
γαµε εµείς, όµως, µας κατήγγειλαν από αυτά εδώ τα έδρανα της
αντιπολίτευσης. 

Αυτό το λέω κάθε φορά για να θυµάται ο ελληνικός λαός πως
είναι κάποιοι που κρατάνε µια σταθερή γραµµή, αυτή των σο-
σιαλδηµοκρατικών δυνάµεων, και κάποιοι που θυµούνται τις
αρχές και τις αξίες όποτε τους βολεύει. Κλείνω µε αυτή την πα-
ρατήρηση για το νοµοσχέδιο. 

Θέλω να έρθω, κύριε Πρόεδρε, στη διαδικασία των τροπολο-
γιών, γιατί ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
έχουµε καταθέσει δύο τροπολογίες, στις οποίες δεν αναφέρθη-
καν οι πολυπληθείς Υπουργοί που παρέλασαν εδώ.

Όµως, επιτρέψτε µου να κάνω ένα σχόλιο για µια τοποθέτηση
που άκουσα την ώρα που ήµουν εδώ. Πανηγυρίζει ο Υπουργός
που είναι υπεύθυνος για την ανασυγκρότηση, τον εκσυγχρονισµό
και την αναδιοργάνωση της δηµόσιας διοίκησης, που οδηγεί
τους εργαζόµενους στην καθαριότητα και σε άλλες εργασίες
από τη Σκύλλα στη Χάρυβδη; Διότι από τη µια µεριά λέει ότι κα-
ταργεί τη δουλεία των εργολάβων και από την άλλη τους οδηγεί
στην οµηρία των συµβάσεων ορισµένου χρόνου. 

Και όταν ο συνάδελφος του ΚΚΕ κ. Κατσώτης τον ρώτησε τι
θα γίνει µε αυτούς τους εργαζόµενους, τους «χάιδεψε» και τα
αφτιά, λέγοντας ότι θα βρούµε και τον περιορισµό του Συντάγ-
µατος! Προφανώς και αυτό δεν είναι µια σωστή πολιτική. Διότι
εάν αυτοί εξυπηρετούν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και µια αρι-
στερή Κυβέρνηση δεν θέλει να τους κρατάει οµήρους, αυτές τις
θέσεις τις προκηρύσσει µε τη διαδικασία του αορίστου χρόνου
και όχι του ορισµένου χρόνου για να τους κρατάει οµήρους και
να δηµιουργεί «στρατούς» που θα υπακούουν στα κοµµατικά κε-
λεύσµατα ή στις κοµµατικές στρατηγικές που κάθε φορά χαρά-
ζονται και που τις έχουµε πληρώσει σε αυτή τη χώρα. 

Επιτέλους, πρέπει να βάλουµε µυαλό. Γι’ αυτό υπάρχει στο
Σύνταγµα η απαγόρευση της παράτασης των συµβάσεων ορι-
σµένου χρόνου. Διότι εκτελούν µια συγκεκριµένη επείγουσα ερ-
γασία.

Εάν αυτές οι εργασίες είναι µόνιµες, σταθερές –γιατί είναι η
καθαριότητα, είναι αυτοί που εργάζονται στα µαγειρεία, αυτοί
που εργάζονται στη φύλαξη- δεν έχει κανέναν άλλο λόγο η Κυ-
βέρνηση να µην προκηρύξει αυτές τις θέσεις. 

Όσον αφορά τη δική µας τροπολογία, η οποία αφορά την αρ-
µοδιότητα µάλλον της κ. Φωτίου, λέει ότι οι δοµές που δηµιουρ-
γήθηκαν µε βάση το πρόγραµµα το οποίο είχαµε εκπονήσει µε
εξήντα εννιά δοµές της άµεσης αντιµετώπισης κοινωνικών προ-
βληµάτων, αυτές οι δοµές για να λειτουργήσουν θα χρειαστούν
εργαζόµενους. Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία που λέει ότι
πρέπει να µοριοδοτήσουµε µε ενισχυµένα κριτήρια την εµπειρία
των εργαζοµένων, ώστε να επαναπροσληφθούν σε αυτές τις και-
νούργιες δοµές, γιατί είναι απαραίτητοι. 

Επιπλέον, αυτή η τροπολογία έρχεται να θέσει και ένα θέµα
νοµιµότητας, διότι αν τα κριτήρια της µοριοδότησης δεν είναι νο-
µοθετηµένα, θα τιναχτούν στον αέρα οι προκηρύξεις. Θέλουµε
να ακούσουµε κάτι. 

Και τελειώνω µε την τροπολογία που έχουµε καταθέσει για να
λύσουµε το θέµα των εργαζοµένων στον ΕΛΓΑ. 

Είχα µια αντιπαράθεση εδώ στην Αίθουσα το πρωί, κύριε Πρό-
εδρε και κύριοι συνάδελφοι, στη διαδικασία του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου, µε τον κ. Αποστόλου. Οι εργαζόµενοι του ΕΛΓΑ
απεργούν, γιατί παρά το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δεσµεύθηκε
ότι θα τους λύσει το θέµα των οδοιπορικών, δεν το λύνει. Η Ελ-

λάδα δέχθηκε µεγάλες θεοµηνίες και καταστροφές όλο αυτόν
τον χρόνο και δεν γίνονται εκτιµήσεις. Το ίδιο έχει συµβεί και µε
τους αγρότες της Ηλείας. Ο κ. Αποστόλου, λοιπόν, µε πολύ θρά-
σος µού είπε το πρωί ότι δεν µπορούν να κάνουν δεκτή την τρο-
πολογία –την έχουµε καταθέσει επτά φορές και τώρα
υπογράφουν Βουλευτές από τέσσερα κόµµατα- διότι υπόκειται
στους περιορισµούς του µνηµονίου. Ουδέν ψευδέστερον! Διότι
ο ίδιος ο νόµος προβλέπει εξαιρέσεις. 

Θα πω και κάτι άλλο που είναι πολύ σηµαντικό. Εάν υπήρχε
πολιτική βούληση, θα το έλυναν, διότι προ ολίγου διαπίστωσα ότι
έχει κατατεθεί τροπολογία του κ. Καµµένου και του κ. Τσακαλώ-
του, για να λύσουν το θέµα των οδοιπορικών των στρατιωτικών
που αναφέρεται ακριβώς στην ίδια διάταξη του νόµου. Άρα η Κυ-
βέρνηση δεν θέλει να λύσει το θέµα που απασχολεί τους εργα-
ζόµενους στον ΕΛΓΑ και έχει να κάνει µε τις αποζηµιώσεις των
αγροτών και τα υπόλοιπα που λέει είναι φθηνές δικαιολογίες, ή
µάλλον, για να το πω αλλιώς, νοµοθετεί µε δυο µέτρα και δυο
σταθµά. Δεν την ενδιαφέρουν οι αγρότες!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουτσούκο. 
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας κ. Φωτίου. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κουτσούκο, πριν αρχίσω µε το νοµοσχέδιο, -έχω τοπο-
θετηθεί χθες-  να σας πω ότι θα έχετε εξέλιξη πάνω σε αυτό το
θέµα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µιλάω για την Ειδική Γραµµατεία Ροµά.
Επί έναν αιώνα σχεδόν η παραµονή των Ροµά στην Ελλάδα χα-
ρακτηρίζεται από υψηλά ποσοστά αναλφαβητισµού, φτώχειας,
αστεγίας και ανεργίας. Τα ποσοστά αυτά είναι τα υψηλότερα από
αυτά που υπάρχουν στην Ευρώπη. Και βεβαίως, είναι αντιστοί-
χως υψηλότερα, όπως και στην Ευρώπη, του γενικού πληθυ-
σµού, δηλαδή ακολουθούµε αυτό που συµβαίνει και στην
Ευρώπη. Γιατί; 

Διότι οι Έλληνες Ροµά, πολίτες αυτού του κράτους, Έλληνες
πολίτες, καταγεγραµµένοι κατά εκατόν πενήντα χιλιάδες περί-
που, αλλά πολύ περισσότεροι µη εγγεγραµµένοι στα δηµοτολό-
για -και αυτή είναι µια δουλειά που πρέπει να κάνουµε αµέσως-
ζουν σε συνθήκες κοινωνικής αποµόνωσης και κοινωνικού απο-
κλεισµού, γιατί στερούνται πέντε βασικά αγαθά σε πέντε βασι-
κούς τοµείς.

Πρώτον, αντιµετωπίζουν έλλειψη αξιοπρεπών συνθηκών κατοι-
κίας και ανθρώπινης διαβίωσης, γιατί το 50% αυτών στεγάζεται
σε καταλύµατα µε πρόχειρες κατασκευές, παράγκες, λυόµενα
κ.λπ., σε εκατόν πενήντα µεγάλους καταυλισµούς και άλλους τό-
σους µικρότερους και θύλακες. 

Δεύτερον, η πρόσβασή τους στην αγορά εργασίας είναι δύ-
σκολη έως και ανύπαρκτη και εποµένως έχουν έλλειψη σταθερού
εισοδήµατος. Άρα στηρίζονται σε εποχιακή απασχόληση και στα
προνοιακά επιδόµατα και συµβαίνει, βεβαίως, να είναι πολύτεκνοι
και άποροι. 

Εγκλωβίζεται έτσι η πλειοψηφία τους σε µία άτυπη παραα-
γορά, παραοικονοµία, γιατί στερούνται εκπαιδευτικών και επαγ-
γελµατικών προσόντων.

Τρίτον, είναι µικρή η συµµετοχή τους στο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Το µεγαλύτερο ποσοστό τους είναι αναλφάβητοι και γι’
αυτό πρέπει άµεσα να προωθήσουµε παραρτήµατα στα ειδικά
σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, πράγµα το οποίο κάνουµε, γιατί αν
δεν πάρουν το πτυχίο της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης δεν µπο-
ρούν να βρουν δουλειά πουθενά.

Η σχολική αποχή βεβαίως µειώνεται, αλλά πολύ εύκολα ξανα-
ζωντανεύει, αυξάνεται εκ νέου, διότι έχουν πρόβληµα µετακίνη-
σης οι µαθητές, έχουν πρόβληµα παιδικής εργασίας, έχουν
πρόβληµα λόγω της απόστασης του σχολείου, έλλειψη µόνιµης
κατοικίας και βέβαια αντιµετωπίζουν φαινόµενα ρατσισµού µέσα
στα σχολεία.

Τέταρτον, υπάρχουν προβλήµατα υγείας. Ζουν δέκα χρόνια λι-
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γότερο από το προσδόκιµο ζωής του γενικού πληθυσµού, γιατί
βέβαια οι συνθήκες οικονοµικής ανέχειας, η κακή διατροφή, η
έλλειψη συνθηκών υγιεινής έχει αυτό ως αποτέλεσµα.

Πέµπτον, ενώ σε επίπεδο ανθρωπίνων δικαιωµάτων νοµοθε-
τικά είναι καλυµµένοι, στην πράξη δεν υπάρχει καλή εφαρµογή
των νόµων γι’ αυτούς. 

Άρα, αν αυτή είναι εικόνα, τι κάνουµε ως χώρα; 
Έχουµε εκπονήσει άπειρες εθνικές στρατηγικές κοινωνικής έν-

ταξης για τους Ροµά από το 2001 µέχρι το 2008.
Επίσης, το 2011, µετά από απαίτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

υποβάλαµε ξανά νέες τέτοιες στρατηγικές, ξανά χωρίς αποτέλε-
σµα. 

Γιατί; Γιατί είναι αποσπασµατικές. Το 2015 υποβάλαµε τον
εθνικό µηχανισµό παρακολούθησης των πολιτικών αυτών, που
ήταν όρος για την εκταµίευση οποιουδήποτε ποσού από τα κοι-
νωνικά ταµεία για τα κοινωνικά ΕΣΠΑ. Το κάναµε εγκαίρως και
έγινε αποδεκτό.

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, σήµερα -και είναι και όρος πάλι από
την Ευρωπαϊκή Ένωση- ότι ή θα φέρουµε προγράµµατα σε τέσ-
σερις τοµείς, αυτούς που σας ανέφερα -εργασία, εκπαίδευση,
υγεία και στέγαση- και βεβαίως µε συνέργειες των Υπουργείων ή
πρώτον, δεν εκταµιεύονται κοινοτικοί πόροι, όπως ήδη έχει διαµη-
νύσει η Ευρωπαϊκή Ένωση στη χώρα εδώ και καιρό, ότι «ή κάνετε
ολοκληρωµένα προγράµµατα ή δεν εκταµιεύουµε κοινοτικούς πό-
ρους» και δεύτερον, αν δεν κάνουµε αυτή τη συνέργεια µε τα
Υπουργεία και από την άλλη µε τους δήµους, µε τις περιφέρειες,
µε τις κοινότητες των Ροµά, βεβαίως δεν πρόκειται ποτέ να έχουµε
αποτελέσµατα, όπως δεν είχαµε και µέχρι σήµερα.

Κατασπαταλήθηκαν πολλά εκατοµµύρια, συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Το ξέρετε. Δεν
έφεραν κανένα αποτέλεσµα. Γιατί; Εδώ ακριβώς είναι ο ρόλος
της Ειδικής Γραµµατείας Ροµά. Δεν υπάρχει άλλο όργανο στην
Κυβέρνηση που να µπορεί να κάνει τον συντονισµό των Υπουρ-
γείων, που να µπορεί να σχεδιάσει όλες αυτές τις πολιτικές. Δεν
υπάρχει άλλο όργανο. Δεν µπορεί να γίνει µέσα από τις διευθύν-
σεις των Υπουργείων.

Επίσης, ξέρετε πολύ καλά ότι όλα αυτά που ακούστηκαν στε-
ρούνται και της βασάνου της κοινής λογικής. Δεν µπορεί να λέτε
ότι στήνουµε κράτος του ΣΥΡΙΖΑ µε τη Ειδική Γραµµατεία Ροµά,
δηλαδή µε έναν άνθρωπο, τον ειδικό γραµµατέα. Όλοι οι άλλοι
προέρχονται από µετακίνηση µέσα από τον δηµόσιο τοµέα, µε
µετατάξεις, µετακινήσεις κ.λπ., διότι όπως ξέρετε, στις δέκα όλες
κι όλες θέσεις που ιδρύουµε δεν µπορούν να προσληφθούν σή-
µερα, λόγω µνηµονίων και τα λοιπά.

Εποµένως ποιο κράτος του ΣΥΡΙΖΑ; Δηλαδή, εντάξει, το αντι-
πολιτευτικό µένος έχει και όρια και είναι το όριο της λογικής. 

Συστήνουµε την ειδική γραµµατεία, πραγµατικά. Αυτή η ειδική
γραµµατεία τώρα, τι κάνει; Αυτή έχει δύο τµήµατα όλα κι όλα,
πέντε ανθρώπους στο ένα και πέντε στο άλλο. Τι κάνει το ένα
τµήµα; Το ένα κάνει σχεδιασµό, συντονισµό και παρακολούθηση,
δηλαδή στην πραγµατικότητα αυτό σχεδιάζει τις πολιτικές, συν-
τονίζει τα Υπουργεία, τους φορείς που ανέφερα κ.λπ. και εκπρο-
σωπεί τη χώρα στα διεθνή φόρα, ευρωπαϊκά και τα λοιπά. 

Το άλλο κάνει τεκµηρίωση, δηµοσιότητα και υποστήριξη του
µηχανισµού για τους Ροµά, δηλαδή υποστηρίζει το πληροφο-
ριακό σύστηµα, βλέπει τα δεδοµένα, βλέπει τους δείκτες, κάνει
πολιτική δηµοσιότητα προς ευαισθητοποίηση των πολιτών -όλοι
πρέπει να µάθουµε τι συµβαίνει ακριβώς- και συγχρόνως υπο-
στηρίζει τους Ροµά συµβουλευτικά. Αυτά είναι τα δύο τµήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Αναπληρώτριας Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα λεπτό.
Παράλληλα, φτιάχνει συµβούλιο εµπειρογνωµόνων, το οποίο

απαρτίζεται από τα σηµεία επαφής για τα θέµατα Ροµά, τα στε-
λέχη των συναρµόδιων Υπουργείων, τις περιφέρειες και επίσης,
τον Συνήγορο του Πολίτη, τη Γενική Γραµµατείας Ισότητας των
Φύλων, την ΕΛΣΤΑΤ, αλλά και εκπροσώπους από τις κοινότητες
Ροµά. 

Τι έχουµε κάνει µέχρι σήµερα, πέρα απ’ αυτό που σας φέρ-
νουµε; Έχουµε χαρτογραφήσει όλους τους καταυλισµούς. Αυτή

τη στιγµή βλέπουµε ποιες περιφέρειες έχουν βάλει χρήµατα,
ποιοι δήµοι είναι έτοιµοι να κάνουν κάποιες ενέργειες. 

Άρα, ετοιµάζουµε µια µεγάλη ιστορία προτεραιοποίησης, δη-
λαδή από πού θα ξεκινήσουµε. Δεν είµαστε αιθεροβάµονες. Δεν
κάνουµε ένα όργανο για να το κάνουµε, αλλά για να µπορέσει
αυτό να δουλέψει σαν εργαλείο αυτή τη στιγµή και να επιταχύ-
νουµε την ιστορία µε τους Ροµά. 

Κι εδώ πραγµατικά, όσοι από εσάς λέτε όσα λέτε και δεν ψη-
φίζετε αυτή την ειδική γραµµατεία, πρέπει να πείτε στους Ροµά
τι πρέπει να γίνει γι’ αυτούς. Πρέπει να πείτε αντί να πηγαίνετε
προς άγραν ψήφων όταν έρχεται η ώρα. Πρέπει να πείτε µε ποια
πολιτική θα αντιµετωπίσετε αυτό που όλη η Βουλή ξέρει εδώ
µέσα. 

Εγώ αυτό έχω να πω. Λέω ότι ανοίγουµε ένα νέο κεφάλαιο, µε
ευθύνη, µε πολύ µεγάλες προσδοκίες και µε διαβούλευση µε
όλους τους Ροµά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Στύλιος από την Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν τοποθετηθεί επί της

αρχής οι υπόλοιποι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση
µε το νοµοσχέδιο για την κοινωνική οικονοµία που συζητούµε σή-
µερα στην Ολοµέλεια. 

Στη σύντοµη τοποθέτησή µου θέλω να αναφερθώ σε ένα συγ-
κεκριµένο άρθρο, στο άρθρο 53 που αφορά την εκκαθάριση λη-
ξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του ΕΟΠΥΥ, χρέη δηλαδή που
αφορούν ανθρώπους της ιδιωτικής οικονοµίας, φαρµακοποιούς,
γιατρούς, διαγνωστικά κέντρα, κλινικές, ιατρικά κέντρα, εργα-
στήρια, νοσηλευτικό προσωπικό, αυτούς οι οποίοι στην ουσία
συνεπικουρούν το έργο των δηµόσιων νοσοκοµείων και προσφέ-
ρουν στην ελληνική κοινωνία. 

Πρόκειται για εργαζόµενους συµπολίτες µας, οι οποίοι αυτή
την στιγµή στην ουσία βρίσκονται σε µια δύσκολη και δυσχερή
οικονοµική κατάσταση, διότι τους χρωστά το κράτος χρήµατα.
Εκτιµώ, λοιπόν, ότι το γεγονός ότι πριν από δέκα ηµέρες δεν
εκταµιεύθηκε η δόση προς το ελληνικό κράτος από το Eu-
rogroup, επιβαρύνει τη δική τους θέση. Και οι ευθύνες για το ότι
δεν έχει εκταµιευθεί η συγκεκριµένη δόση είναι στην Κυβέρνηση,
διότι δεν εµφάνισε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τις ληξιπρόθε-
σµες οφειλές. Θα το αναλύσω στη συνέχεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο άρθρο είναι
κακογραµµένο. Η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία, έχει εκφρα-
στεί και έχει όλη τη διάθεση να συµφωνήσει στο συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου. Όµως, έρχεται το άρθρο 53, που µε την προχει-
ρότητά του προκαλεί σύγχυση, αδιαφάνεια και γεννά πολλά ερω-
τήµατα. 

Μίλησα στην επιτροπή και απηύθυνα συγκεκριµένα ερωτήµατα
προς τον Υπουργό. Όµως, ο Υπουργός ήρθε στο τέλος της δεύ-
τερης ανάγνωσης, ενώ είχαµε άλλο νοµοσχέδιο που συζητού-
σαµε στην Ολοµέλεια και δεν απάντησε στα ερωτήµατα τα οποία
είχα θέσει. Και κατά τη διάρκεια της ακρόασης φορέων στην επι-
τροπή ήρθαν εκπρόσωποι, αλλά δεν ήρθαν εκπρόσωποι από τη
διοίκηση του ΕΟΠΥΥ που να µπορούν να µας δώσουν απαντή-
σεις. Ήρθαν µόνο για να ακούσουν. 

Λέω, λοιπόν, το εξής. Παλιότερα, το 2011, είχε γίνει άλλη µία
ρύθµιση που αφορούσε το ίδιο καθεστώς. Θα περιµέναµε να
γίνει µία ανάλυση και να έχουµε κάποια αποτελέσµατα για το
πώς πήγε εκείνη η ρύθµιση, εάν ήταν θετική, εάν ήταν καλή, σε
τι δεν πέτυχε και σε αυτά τα οποία δεν είχε πετύχει τότε, να έρθει
να τα θεραπεύσει µια καινούργια ρύθµιση, πράγµα το οποίο δεν
συµβαίνει. Ούτε απολογισµός έχει γίνει για την προηγούµενη
ρύθµιση, αλλά ούτε και µας εξηγεί τι ακριβώς θεραπεύει, αλλά
µας δηµιουργεί µεγαλύτερη σύγχυση. Επιπλέον, υπήρξε µία ρύθ-
µιση το 2013. Ούτε και για εκείνη τη ρύθµιση έχει έρθει η ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας να µας δώσει κάποιες εξηγήσεις. 

Ρωτώ, λοιπόν, σε ποια περίοδο αναφέρεται η ρύθµιση; Χρει-
αζόταν να περάσουν δέκα µέρες, να γίνουν τρεις συνεδριάσεις
στις επιτροπές, να συνεδριάσει χθες η επιτροπή, για να έρθει σή-
µερα ο Υπουργός και να πει ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση αφορά
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και την περίοδο από το 2012 µέχρι και 31-1-2016 και µέχρι 30-4-
2016; Γιατί; Γιατί δεν το βάζετε από την αρχή; 

Πάµε παρακάτω. Ποιους αφορά αυτή η ρύθµιση; Στην παρά-
γραφο 2γ, του άρθρου 53, αναφέρει «εκκαθαρισµένες υποχρε-
ώσεις». Τι σηµαίνει εκκαθαρισµένες υποχρεώσεις; Έχουν
εκκαθαριστεί και δεν έχουν αποδοθεί τα χρήµατα; Σε κάποιους
άλλους που έχουν εκκαθαριστεί, τους έχουν δοθεί τα χρήµατα;
Έχουν πληρωθεί και ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι πληρώθηκαν; Και
αυτοί οι οποίοι δεν πληρώθηκαν ποιοι είναι και για πόσα χρήµατα
πρόκειται; 

Στην ίδια παράγραφο αναφέρει τη λέξη «ασθενείς», και «ασθε-
νείς» αναφέρει και η αιτιολογική έκθεση. Το είπα και πριν στην
τοποθέτησή µου στην επιτροπή. Πουθενά αλλού, όµως, µέσα στο
άρθρο και πουθενά αλλού µέσα στον νόµο δεν αναφέρεται η
λέξη «ασθενείς». Άρα, λοιπόν, έχουµε υποχρεώσεις προς ασθε-
νείς; 

Γνωρίζετε ότι αν παρέλθει η πενταετία, οι υποχρεώσεις προς
τους ασθενείς δεν υφίστανται πλέον. Τι γνωρίζουµε συνεπώς; Το
συγκεκριµένο άρθρο µας επιτείνει τη σύγχυση. Δεν γνωρίζουµε
για τι πρόκειται. Μήπως θα έπρεπε να το ξαναδείτε και να µας
τα διευκρινίσετε σε σχέση µε τα συγκεκριµένα ερωτήµατα;  

Πόσα είναι τα χρέη που ρυθµίζονται; Δεν προκύπτει µε σαφή-
νεια από πουθενά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ο Υπουργός απάντησε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δεν απάντησε ο Υπουργός, µε συγχω-

ρείτε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, µη διακό-

πτετε. 
Κύριε Στύλιο, συνεχίστε την τοποθέτησή σας. Αν χρειαστεί,

υπάρχουν Υπουργοί να απαντήσουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Διαβάζοντας τη διάταξη και όλα τα έγ-

γραφα τα οποία τη συνοδεύουν, δεν προκύπτει καθαρά ποιο
ποσό αφορά αυτή η ρύθµιση. Αυτό θέλουµε να γνωρίζουµε. Ποιο
είναι το ποσό που αφορά. Επίσης, δεν γίνεται καµµία αναφορά
για το ποσό στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Άρα, λοιπόν, έρχοµαι εγώ και λέω, µήπως επειδή δεν έχει συγ-
κεκριµένα στοιχεία το Υπουργείο, ήρθε σήµερα ο Υπουργός να
µας πει κάποια γενικά ότι θα ωφελήσει η ρύθµιση αυτή; Βεβαίως
και θα ωφελήσει, αν δοθούν χρήµατα. 

Αν και εδώ πάλι γεννάται ένα ερώτηµα. Πολλοί εκπρόσωποι
των παρόχων στην ακρόαση φορέων είπαν ότι ήδη έχει γίνει εκ-
χώρηση αυτών των τιµολογίων σε τράπεζες. Άρα ποια οικονοµία
θα βοηθήσει, όταν θα δοθούν, προφανώς, για να εξοφληθούν οι
υποχρεώσεις που έχουν προς τις τράπεζες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγω, λοιπόν, σε µισό λεπτό. 
Ποιο είναι το όφελος της ρύθµισης και ποιος κερδίζει; Πρέπει

να µας το ξεκαθαρίσει αυτό. Θα κερδίσουν τα ασφαλιστικά τα-
µεία; Πώς θα ξεκαθαρίσουν τα ασφαλιστικά ταµεία; Έπρεπε να
µας φέρει έναν συγκεκριµένο πίνακα, να µας πει τι έχει πληρωθεί,
πότε πληρώθηκε, πόσοι είναι σε εκκρεµότητα, γιατί είναι σε εκ-
κρεµότητα, ποιος οφείλεται που είναι σε εκκρεµότητα. 

Να θέσω κι ένα τελευταίο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Κάποια
στιγµή θα πρέπει στον ΕΟΠΥΥ και στα ασφαλιστικά ταµεία να ξε-
καθαριστεί και να κρατηθεί µε συγκεκριµένο τρόπο µία χρονο-
λογική σειρά, µία προτεραιότητα, µε την οποία θα γνωρίζουν
όλοι, οι γιατροί, οι φαρµακοποιοί, οι κλινικές, τα διαγνωστικά,
άπαντες, µε ποιον τρόπο πληρώνονται, να µην δηµιουργούνται
ερωτηµατικά και ασάφειες και αυτό επιτείνει περαιτέρω τη σύγ-
χυση. 

Συνεπώς καταλαβαίνετε ότι χωρίς ενηµέρωση, χωρίς διαφά-
νεια, µια νοµοθετική παρέµβαση µπερδεύει και δεν ξεκαθαρίζει
τα δεδοµένα. 

Και θέλω να πω µια τελευταία λέξη, σε σχέση µε τους συνα-
δέλφους τους ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι διακόπτουν συναδέλφους Βου-
λευτές.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και ολοκληρώνετε
µε αυτό, κύριε Στύλιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δεν ξέρω εάν έχουν αναλάβει όλοι τον
ρόλο του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου ή του υποστηρικτή µε

πολύ µεγάλο φανατισµό της Κυβέρνησης. Θέλω να τους ζητήσω
να είναι –για καλό δικό τους και για το καλό του κοινοβουλευτι-
σµού- να είναι πιο προσεχτικοί. Διότι, πολλές φορές οι Υπουργοί
έρχονται εδώ και δεν ξέρουν, δεν έχουν τεκµηριωµένα στοιχεία.
Άρα, λοιπόν, µην υπερασπίζεστε καταστάσεις για τις οποίες δεν
έχετε στοιχεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Καρακώστα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Συναδέλφισσες και συνά-

δελφοι από πάρα πολλούς οµιλητές και πολλές οµιλήτριες ακού-
στηκε ο στόχος για τον οποίο ψηφίζουµε σήµερα. Είναι ένας
τρίτος πυλώνας που µπαίνει στην οικονοµία, ένας τρίτος πυλώ-
νας που αναπτύσσει από τη µια πλευρά το ΑΕΠ και από την άλλη
διορθώνει σε κάποιο βαθµό ειδικές κατηγορίες ανέργων. Εγώ,
όµως, δεν θέλω να αναφερθώ σε αυτό, γιατί θεωρώ ότι έχει
εξαντληθεί αρκετά.

Εκείνο που έχει πολύ µεγάλη αξία και πολύ µεγάλη σηµασία
είναι ότι πάµε σε µια αντιστροφή της λογικής, που λειτουργεί
µέχρι σήµερα η κοινωνία. Είναι σηµαντικό να φύγουµε, δηλαδή,
από την λογική του ατόµου, του γνωστού ατοµικισµού -που µέχρι
σήµερα έχει κυριαρχήσει και όχι τυχαία σε όλα τα επίπεδα, στην
παιδεία, στη δουλειά, στη γειτονιά, των φίλων- και να περάσουµε
στη νοοτροπία του µη ατοµικισµού, στη συνεργατικότητα.

Και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία για εµάς που είµαστε επί
χρόνια στον χώρο της Αριστεράς, γιατί οι έννοιες «συλλογικό-
τητα» και «κίνηµα» ήταν πραγµατικά οι πρώτες κουβέντες σε ό,τι
επιλέγαµε να κάνουµε. 

Έχουν µεγάλη σηµασία επίσης -και θέλω να τα τονίσω- δύο
κοµµάτια του νοµοσχεδίου. Το ένα κοµµάτι είναι αυτό που φέρνει
η κ. Φωτίου µε τους Ροµά. Πολύ εύστοχα είπε πως ό,τι κάνουµε,
θα το κάνουµε σε διαβούλευση µε τους Ροµά και την κοινωνία
βεβαίως. Διότι, όπως ξέρουµε, η φράση «εντάσσουµε στην κοι-
νωνία τους Ροµά» δεν είναι απλή και επιπλέον δεν ξέρω και εάν
πρέπει να τους εντάξουµε. 

Πρέπει να τους στηρίξουµε σαν διαφορετικότητα, πρέπει να
τους εκπαιδεύσουµε. Δεν σηµαίνει ότι τους εντάσσουµε, όπως
εµείς εννοούµε τη σηµερινή ένταξη. Δεν θα πάω παραπέρα σε
αυτό. Είναι πολύ σοβαρό κοµµάτι η παιδεία των Ροµά και εκεί
πρέπει κυρίως να στηριχθούµε, γιατί από εκεί θα ξεκινήσει η
όποια αλλαγή, ακόµη και στο εργασιακό επίπεδο.

Έχει, λοιπόν, µεγάλη σηµασία ότι εµείς σήµερα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο δίνουµε δυνατότητες σε ανέργους. Άκουσα σήµερα
την κ. Παπαρήγα -και εκεί πραγµατικά στεναχωριέµαι για τους
συντρόφους, θα πω εδώ, της άλλης πλευράς του ΚΚΕ- και στε-
ναχωρήθηκα πάρα πολύ γιατί αναίρεσε µάλιστα παραδείγµατα
που επί πολλά χρόνια εφαρµόστηκαν στη Λατινική Αµερική και
σε άλλες χώρες σχετικά µε την αυτοοργάνωση, την αυτοδιαχεί-
ριση, την παραχώρηση τµηµάτων γης σε οµάδες ανθρώπων,
ανέργων οι οποίοι ασχολήθηκαν µε µία παραγωγική διαδικασία.
Έστω και εάν αυτό στο τέλος δεν ευδοκίµησε, δεν θα ήθελα εγώ
να πάει το µυαλό µου στο γιατί δεν ευδοκίµησε στη Σοβιετική
Ένωση το αποτέλεσµα της λενινιστικής επανάστασης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Το ίδιο πράγµα είναι! Μπράβο σου!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ακούστε να σας πω τώρα.
Εµείς, λοιπόν, τι πρέπει να προσπαθήσουµε να κάνουµε; Γιατί

έχει πολύ µεγάλη σηµασία όταν ξεκινάς κάτι, όλο αυτό να το κά-
νεις λαϊκό κίνηµα, όλο αυτό να το περάσεις στην κοινωνία, όλο
αυτό να το κάνεις πίστη στους ανθρώπους, να πιστέψει ο εργά-
της ότι µπορεί να διαχειριστεί τον εαυτό του και να µην πούµε:
«Τι περιµένουµε; Ο εργάτης να µην διαβρωθεί και να γίνει και
αυτός επιχειρηµατίας;». 

Όχι, πρέπει να διαµορφώσουµε άλλη νοοτροπία, άλλη κοινω-
νία, αυτός είναι ο αγώνας της Αριστεράς. Δεν είναι αγώνας της
Αριστεράς να πιστέψουµε ότι επειδή δεν θα µπορέσει ο λογιστής
του εργάτη να διαχειριστεί σωστά τον συνεταιρισµό, θα παραι-
τηθούµε.

Όχι δεν παραιτούµαι, διορθώνω τη νοοτροπία, τη λογική, τον
τρόπο εκµετάλλευσης και σε αυτή την κατεύθυνση τι βάζω; Βάζω
έναν νόµο που λέει απλά, σε αρχή, «κύριοι το κέρδος θα διανέ-
µεται σε αυτούς που δουλεύουν». Τι άλλο, δηλαδή, περισσότερο;
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Και το υπόλοιπο ποσοστό, το 60%, θα επενδύεται στην εργασία.
Επέκτεινε, δηλαδή, αυτή τη δραστηριότητα που κάνεις και βάλε
και άλλους ανέργους µε τους ίδιους όρους.

Αυτό είναι που η Αριστερά πρέπει να βάλει στοίχηµα, δηλαδή,
βήµα-βήµα να αλλάξουµε το τοπίο, τη σκέψη και τη νοοτροπία
στη χώρα µας. Έτσι θα κερδίσει η Αριστερά και έτσι θα έχουµε
ελπίδα ότι κάποτε µπορεί να φτάσουµε στον σοσιαλισµό, ίσως
και στον κοµµουνισµό, που εσείς ζητάτε. Γιατί πραγµατικά η Αρι-
στερά µιλάει για διεθνισµό, µιλάει µε πολύ µεγάλες έννοιες, που
οι αδυναµίες των ανθρώπων δεν επέτρεψαν να φτάσουµε στο τέ-
λειο αποτέλεσµα στον χρόνο που ζούµε. 

Όµως, ας δώσουµε περιθώριο µε µικρά, καθηµερινά βήµατα
στις επόµενες γενιές να διαµορφώσουν ένα άλλο κλίµα, µια άλλη
βεβαιότητα, έτσι ώστε να µην έχουµε ανέργους και να µην
έχουµε λογιστές ή πολιτικούς ή διοικητές ή πρωθυπουργούς που
όταν πέφτει το σύστηµα, γίνονται πλούσιοι και φεύγουν από τη
λογική της υπηρεσίας της εργατικής τάξης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να ψηφί-

σουµε το νοµοσχέδιο για την κοινωνική και αλληλέγγυα οικονο-
µία και την ανάπτυξη των φορέων της.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελεί µια τοµή στην προσπά-
θεια που καταβάλλει το Υπουργείο Εργασίας να δώσει ώθηση
στην ανάπτυξη της κοινωνικής οικονοµίας. Επιθυµία όλων είναι
να καταστεί σηµαντικό εργαλείο για τη διαχείριση των συνεπειών
της οικονοµικής κρίσης και κυρίως της ανεργίας, µέσω της αύ-
ξησης των παραγωγικών δοµών και της βέλτιστης διανοµής των
κερδών.

Αρχικά οφείλω να χαιρετίσω την πρόθεση της πλειοψηφίας
των κοµµάτων του Κοινοβουλίου να υπερψηφίσουν το παρόν νο-
µοσχέδιο. Πεποίθησή µου είναι ότι τουλάχιστον νοµοσχέδια
όπως αυτό οφείλουν να τυγχάνουν της ευρύτατης αποδοχής
τόσο για λόγους συµβολικούς, όσο και για λόγους πρακτικούς.

Είναι γεγονός ότι το Κοινοβούλιο πολλές φορές ψηφίζει, αλλά
η ουσία των νοµοθετηµάτων ούτε εγκολπώνεται ούτε νοµιµοποι-
είται σε επίπεδο κοινωνικής βάσης. Η πολυκοµµατική στήριξη,
λοιπόν, ενός τέτοιου νοµοσχεδίου συνιστά ασφαλή βάση για την
πρακτική επιτυχία του.

Το νοµοσχέδιο για την ενίσχυση της κοινωνικής και αλληλέγ-
γυας οικονοµίας επιχειρεί την ενθάρρυνση της οικονοµικής δρα-
στηριότητας των πολιτών µέσω της αυτονόµησης των
πρωτοβουλιών τους. Έρχεται να εκσυγχρονίσει το υπάρχον νο-
µικό καθεστώς και να εισάγει ένα νέο θεσµικό πλαίσιο λειτουρ-
γίας ενός ευρέως φάσµατος οικονοµικών δραστηριοτήτων. 

Πέραν των κοινωνικών συνεταιριστικών επιχειρήσεων, των
γνωστών σε όλους ΚΟΙΝΣΕΠ, εισάγεται ο συνεταιρισµός εργα-
ζοµένων, µια συνεταιριστική σύµπραξη τριών τουλάχιστον φυσι-
κών προσώπων. Επιπλέον η εποπτεία και η υποστήριξη του
συνόλου των δραστηριοτήτων θα γίνεται από έναν περιφερειακό
µηχανισµό, ενώ για τον σκοπό του συντονισµού των Υπουργείων
συστήνεται ειδική θεµατική γραµµατεία. 

Ακόµα, στο πλαίσιο των προς ψήφιση πρωτοβουλιών του
Υπουργείου ενεργοποιείται το Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας, µε
πόρους από τον προϋπολογισµό των δηµοσίων επενδύσεων, οι
οποίοι θα υποστηρίξουν φιλόδοξα, καινοτόµα εγχειρήµατα συ-
νανθρώπων µας.

Τέλος, απλοποιούνται οι διαδικασίες σύστασης τέτοιων σχη-
µάτων κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, µέσω της δια-
σύνδεσης του µητρώου µε το Γενικό Εµπορικό Μητρώο, το
λεγόµενο ΓΕΜΗ.

Βασική αρχή και φιλοδοξία του νοµοσχεδίου είναι η συλλογι-
κότητα υπό την έννοια της αύξησης των διαθέσιµων θέσεων ερ-
γασίας και της ταυτόχρονης κάλυψης κοινωνικών αναγκών, µε
σκοπό την υπηρέτηση του συλλογικού συµφέροντος. Εξάλλου,
η εποχή της εύνοιας ηµετέρων µικροσυµφερόντων έχει περάσει
και όλοι οφείλουµε να µεριµνήσουµε για τη δηµιουργία ενός
νέου θεσµικού πλαισίου, το οποίο θα απαντήσει αποτελεσµατικά

στα προβλήµατα, όπως αυτά έχουν δηµιουργηθεί από την πο-
λυετή ύφεση. 

Επιτρέψτε µου, ωστόσο, να σταθώ σε ορισµένα επιµέρους ση-
µεία του νοµοσχεδίου, τα οποία θεωρώ σηµαντικά. Θα ανα-
φερθώ, λοιπόν, στους φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας, οι οποίοι έχουν σκοπό την κοινωνική ωφέλεια, ενώ η
λειτουργία τους είναι αµιγώς δηµοκρατική.

Κάθε µέλος διαθέτει δικαίωµα µιας ψήφου, ανεξαρτήτως της
συνεισφοράς του. Με αυτόν τον τρόπο διαφυλάσσεται η κοινω-
νική αναφορά του συµβαλλόµενου και αποτρέπεται η δηµιουργία
συνθηκών οι οποίες δεν θα συνάδουν µε το πνεύµα του νόµου.
Άλλωστε, κανένα εγχείρηµα συλλογικότητος δεν δύναται να λει-
τουργήσει υπό όρους έλλειψης δηµοκρατίας. 

Το πλαίσιο τώρα της ετήσιας διανοµής των κερδών είναι µια
ακόµη αξιοµνηµόνευτη συµβολή. Το 5% διατίθεται για τον σχη-
µατισµό αποθεµατικού, το 35% αποδίδεται στους εργαζοµένους
του φορέα και το υπόλοιπο του ποσού διατίθεται σε δραστηριό-
τητες, όπως η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας ή η διεύρυνση
της παραγωγικής βάσης. 

Συνεπώς αναφερόµαστε σε επανεπένδυση και ανακατεύθυνση
των κερδών προς την πραγµατική οικονοµία, µε µόνο σκοπό την
ανάπτυξη. Ελπίδα µας είναι πως το συνεταιριστικό πνεύµα θα
υποβοηθήσει στην επανεκκίνηση των υγιών δυνάµεων της ελλη-
νικής κοινωνίας και οικονοµίας.

Τρίτον, µε γνώµονα πάντα την ύπαρξη µιας αρµονικά λειτουρ-
γούσας συλλογικότητος, η αµοιβή της εργασίας δεν µπορεί να
υπερβαίνει περισσότερο από τρεις φορές τον κατώτατο µισθό,
εκτός εάν αποφασίσουν διαφορετικά τα 2/3 των µελών της γενι-
κής συνέλευσης του φορέα. Η εξισορρόπηση των αµοιβών συµ-
βάλλει στην εµπέδωση συνεργατικού κλίµατος, αντί µιας κάθετης
δοµής. 

Οι ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ως φορείς της γενικής
κυβέρνησης µπορούν να παραχωρούν, µε απόφαση του διοικη-
τικού τους οργάνου, τη χρήση κινητής και ακίνητης περιουσίας
τους σε φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας για την
ενίσχυση δραστηριοτήτων τους. Έτσι, αυτοί οι φορείς διασυν-
δέονται µε την τοπική αυτοδιοίκηση και φορείς της γενικής κυ-
βέρνησης.

Θέλω, επίσης, να µνηµονεύσω ότι λαµβάνονται επικουρικές
πρωτοβουλίες µε άξονα τη σύσταση θεσµικού πλαισίου, το οποίο
θα θωρακίζει τη λειτουργία των φορέων.

Κλείνοντας, θέλω να σηµειώσω ότι το παρόν νοµοσχέδιο απο-
τελεί µια χρυσή ευκαιρία µετασχηµατισµού ενός µέρους της οι-
κονοµικής δραστηριότητας της χώρας µας. Στο παρελθόν
υπήρξαν πολλές δυσλειτουργίες, κατά την προσπάθεια ενθάρ-
ρυνσης της ιδέας της συλλογικοποίησης και σύστασης τέτοιων
φορέων. Όµως, τόσο η κρίση όσο και η πολιτική µεταλλαγή, µε
την άνοδο της Αριστεράς στην Κυβέρνηση γεννούν ευκαιρίες.
Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό για µια νέα αρχή!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, τον κ. Λοβέρδο, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ Αλεξιάδης
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 718 και ειδικό 35.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια τροπολογία, η οποία νοµίζω ότι έχει διανεµηθεί από

χθες µε γενικό αριθµό 718 και ειδικό 35. Με αυτή την τροπολογία
έχουµε µια παράταση της προθεσµίας για έκδοση προεδρικού
διατάγµατος. Με τον ν.4336 έπρεπε µέσα σε εννέα µήνες να εκ-
δοθεί προεδρικό διάταγµα που θα ρύθµιζε τις δαπάνες µετακί-
νησης των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας. Έχει παρέλθει το διάστηµα των εννέα µηνών και
υπάρχει ανάγκη ρύθµισης του συγκεκριµένου θέµατος. 

Γι’ αυτό µε τη συγκεκριµένη τροπολογία, έχουµε παράταση
της προθεσµίας έκδοσης του σχετικού προεδρικού διατάγµατος
µέχρι τις 30-6-2017. Το ξαναλέω, αφορά ρύθµιση δαπανών µε-
τακίνησης στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
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Ασφαλείας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Λοβέρδος. Θα ακολουθήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μαντάς και
µετά θα συνεχίσουµε µε τη λίστα των οµιλητών.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΔΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να

ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, τη δευτερολογία µου ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος, από ένα ζήτηµα που αφορά ειδικές
διατάξεις του σχεδίου νόµου.

Κυρία Υπουργέ, µε την αναρίθµηση δεν είµαι βέβαιος αν είναι
το δύο ή το τρία. Πάντως, είναι στις πρώτες ρυθµίσεις, όπου γί-
νεται λόγος για τη δυνατότητα συµµετοχής των µη κυβερνητικών
οργανώσεων. Θέλω να υπογραµµίσω, κάτι που η κ. Χριστοφιλο-
πούλου σε ένα µεγάλο βαθµό το έχει εντοπίσει, ότι θα πρέπει να
δείτε τον κίνδυνο όλες οι διεργασίες της κοινωνικής οικονοµίας
να µετατραπούν σε χρηµατοδότηση κοινωνικής αλληλεγγύης.

Κοινωνική οικονοµία -οπωσδήποτε το ξέρετε, αφού εισηγείστε
αυτόν τον νόµο- είναι οικονοµία πάνω από όλα. Και είναι µια µέ-
θοδος µε τρόπο κοινωφελή τελικά προς το δηµόσιο συµφέρον,
το συµφέρον των ανθρώπων -υπ’ αυτή την έννοια κοινωφελής-
να λειτουργήσει στον χώρο της οικονοµίας.

Πολύ φοβάµαι ότι η ποιότητα της διοίκησης είναι τέτοια, που
θα καθυστερεί ζητήµατα που σχετίζονται µε την κοινωνική οικο-
νοµία και όταν χάνονται κονδύλια, θα προσπαθήσει να τα απορ-
ροφά, µεταθέτοντας το βάρος της χρηµατοδότησης στις µη
κυβερνητικές οργανώσεις.

Θεωρώ ότι οι ρυθµίσεις, όπως τις έχετε διατάξει, δεν αποκλεί-
ουν αυτόν τον κίνδυνο. Γι’ αυτό θα πρέπει, µέχρι το τέλος της
συνεδρίασης σήµερα, µε νοµοτεχνική βελτίωση να δώσετε τη
ρύθµιση εκείνη που αποκλείει τον κίνδυνο, αντί για εργασία στην
οποία µπορούν να συµµετάσχουν ως µέτοχοι και οι µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις να είναι µια διαδικασία τροφοδοσίας των µη
κυβερνητικών οργανώσεων και επιπλέον κονδύλια. Είναι σοβαρό.
Το θυµάµαι να µας έχει απασχολήσει και εµάς στο παρελθόν και
νοµίζω ότι είναι ένα θέµα πάρα-πάρα πολύ σοβαρό.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να αναφέρω αφορά την τροπολο-
γία του κ. Βερναρδάκη, επί της ουσίας, κυρία Υπουργέ, την κα-
τάργηση του outsourcing στον χώρο του δηµοσίου. 

Σας είχα πει χθες ότι είναι πάρα πολύ προβληµατική η αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων της διοικήσεως µε τη δηµιουργία και
άλλου κράτους, κάνοντας κριτική στις δύο ειδικές γραµµατείες
και στις οµάδες εργασίας, αυτά τα οποία το σχέδιο νόµου σας
ρυθµίζει. Επεξέτεινα την κριτική της κ. Χριστοδουλοπούλου.

Και έρχεται σήµερα το τελικό παράγωγο αυτής της νοµοθετικής
δουλειάς να είναι, συνάδελφοι, ο θάνατος του εκσυγχρονισµού
στη δηµόσια διοίκηση. Αυτό είναι. Κατάργηση του outsourcing ση-
µαίνει δίοδος για µονιµοποιήσεις. Δεν το έχετε καταλάβει, γιατί
έχει νοµική πλευρά –δεν λέω ότι δεν το έχετε καταλάβει πολιτικά-
αλλά αυτό που έγινε κατ’ αρχάς στο Υπουργείο Υγείας και τώρα
πια επεκτείνεται παντού είναι πληγή για τη δηµόσια διοίκηση. Είναι
πραγµατική πληγή από την οποία θα αργήσει πολύ να συνέλθει.
Γιατί θυµάµαι σαν τώρα ως επιστήµονας να παρακολουθώ το
πόσο δύσκολο ήταν να περάσουµε στο outsourcing και να πει-
στούν του δικού µου πολιτικού χώρου οι τότε κραταιοί παράγον-
τες ότι έπρεπε να ανοίξει το δηµόσιο.

Οι προτάσεις εκσυγχρονισµού της διοίκησης σήµερα θέλουν
στα ανώτατα κλιµάκιά της να προωθούνται άνθρωποι µε προ-
σόντα από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, µε αλλαγή της
διαδικασίας. Ακόµη, να προσλαµβάνονται γενικοί διευθυντές και
από εκτός της διοικήσεως εφόσον έχουν την εµπειρία και τα προ-
σόντα. 

Εδώ εσείς κλείνετε µε την τροπολογία αυτή το outsourcing για
βασικότατες λειτουργίες της διοίκησης εκεί που προσιδιάζει
πραγµατικά στο 100% και µε προϋποθέσεις οι οποίες στα δικα-
στήρια θα έχουν θέµα. Τι πάει να πει «για έκτακτες ανάγκες»; Η
καθαριότητα είναι έκτακτη ανάγκη; Να το δείτε.

Χθες οι ειδικές γραµµατείες –και άλλο κράτος, δεν χρειάζεται-
, σήµερα ο θάνατος του outsourcing, δηλαδή να παίρνουν υπη-

ρεσίες από τον ιδιωτικό τοµέα. Μια προσπάθεια που µε τόσο µε-
γάλη δυσκολία επέφερε αυτές τις ρωγµές της γραφειοκρατίας
στη δηµόσια διοίκηση, την καταργείτε.

Μια και αναφέρθηκα κατά τον τίτλο αυτού στο Υπουργείο
Υγείας θέλω, συνάδελφοι, να πω µια φράση µόνο, γιατί επ’ ευ-
καιρία των τροπολογιών άρθρωσε ξανά λόγο το Υπουργείο
Υγείας σήµερα εδώ. Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι οι δηµοσιο-
γράφοι που θα µπουν κάτω από τη γη, δεν είναι οι πολιτικοί που
είναι όλοι για θάνατο και κακώς δεν τους σκοτώσαµε τόσον
καιρό, τώρα πια είναι και οι καρκινοπαθείς στο στόχαστρο και οι
εργαζόµενοι.

Εγώ δεν λέω ποιος είναι ο διάλογος. Είµαι έµπειρος άνθρωπος
και µπορώ να καταλάβω και ποιος έχει δίκιο και ποιος έχει άδικο,
λιγότερο δίκιο, λιγότερο άδικο και ποιος διαφωνεί µε µια τροπο-
λογία µε την ουσία, µε τον τύπο της, αλλά η απαξίωση ενός κοι-
νωνικού εταίρου τόσο κρίσιµο για τη ζωή των ανθρώπων, αλλά
και για τη ζωή της διοίκησης είναι απαράδεκτη και ως Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη την καταγγέλλουµε. Δεν έχει κανένας το δι-
καίωµα να προσβάλλει τους εργαζόµενους, κανένα δικαίωµα,
ειδικά µάλιστα όταν µιλούσε δηµαγωγικά στο όνοµά τους επί
τόσα χρόνια.

Τέταρτο και τελευταίο σηµείο. Αφορά ένα θέµα γενικότερο,
δεν αφορά την Υπουργό, αλλά την αφορά ως µέλος της Κυβέρ-
νησής της. Σήµερα είχαµε νέο κρεσέντο δηλώσεων του Υπουρ-
γού Επικρατείας. Εγώ τον αποκαλώ από πέρσι «υπουργό
προπαγάνδας», όχι για να τον θίξω προσωπικά, αλλά για να του
πω ότι σπαταλάει το πολιτικό του κεφάλαιο –νέος άνθρωπος,
νέος στην πολιτική- και έρχεται στην πολιτική µε λογική διάττον-
τος αστέρα. Ξέρετε πόσους τέτοιους έχουµε δει, που έρχονται
µε τις καλύτερες προϋποθέσεις και εξαφανίζονται µετά, γιατί πι-
στεύουν ότι κατά τη διάρκεια της θητείας τους τα κατέχουν όλα
και όλα θα τα κάνουν; Όλα τα σφάζουν, όλα τα µαχαιρώνουν;
Και την εκτελεστική εξουσία και τη νοµοθετική εξουσία και τη δι-
καστική λειτουργία, τα πάντα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτός ο άνθρωπος στο κρεσέντο αυτής της λογικής ενός
αστέρα που φαίνεται ότι δεν µακροηµερεύει –του εύχοµαι το αν-
τίθετο, αλλά πολιτικά στηλιτεύω τη συµπεριφορά του- µας είπε
διάφορα.

Άλλα χθες το βράδυ, άλλα σήµερα και πάντα η αλά καρτ συ-
νεννόηση, δηλαδή εµείς οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις είµαστε
ένα σύνολο ανοήτων, που θα ακούσουµε µε συµπάθεια τα κελεύ-
σµατα συναίνεσης αλά καρτ. Την Τετάρτη το βράδυ σού ζητάω
συναίνεση, την Παρασκευή σού φέρνω τροπολογία «αποφασίζο-
µεν και διατάσσοµεν», θέλω τα δικά µου κανάλια, θέλω να κάνω
αυτό που θέλω και επειδή το θέλω εγώ, έτσι είναι, είτε είσαι δι-
καστής, και εάν είσαι δικαστής, εν όψει της απόφασής σου θα
σε εκβιάσω κιόλας. Δεν γίνεται έτσι. Ηρεµία!

Τη συναίνεση µε τον κ. Παππά δεν την δίνει κανείς. Η Βουλή
στη Διάσκεψη των Πρόεδρων έχει πιθανότητες συναίνεσης και
χθες αυτό προέκυψε. Ήταν µια διαφορετική Διάσκεψη των Προ-
έδρων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Ζητήσαµε εµείς και το Πο-
τάµι –και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ,
είναι τριάντα δευτερόλεπτα ακόµη- αναβολή. Η Νέα Δηµοκρατία
συµµετείχε σε αυτό, όπως νοµίζω και η Ένωση Κεντρώων. Ζητή-
σαµε αναβολή. Δεν έγινε δεκτή. Μπήκαµε στην ψηφοφορία. 

Εµείς και το Ποτάµι τι λέγαµε; Λέγαµε να αναβληθεί ο ορισµός
διοικήσεως στο ΕΣΡ µέχρι να βγει η απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας. Στη Νέα Δηµοκρατία, εσείς, συνάδελφοι, λέ-
γατε άλλα. Εκεί συµπέσαµε, αλλά αλλάξατε θέση. Σήµερα το
πρωί στην ενηµέρωση, συνάδελφοι, τι είδα; Ότι η Νέα Δηµοκρα-
τία είπε αυτό και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δηλαδή
εµείς που γεννήσαµε την γραµµή, είναι σαν να την παρακολου-
θήσαµε.

Απευθύνοµαι στο Ποτάµι. Κύριε Μπαργιώτα, απευθύνοµαι σε
εσάς. Πρέπει να συνεργαστούµε. Και πρέπει να συνεργαστούµε
σε αυτή την Βουλή, να κάνουµε µια ενιαία Κοινοβουλευτική
Οµάδα, να απαντήσουµε έτσι σε όλη αυτή την απόπειρα που γί-
νεται από το δικοµµατισµό, τον µικρό δικοµµατισµό, να µας πα-
ραµερίσει. Δεν θα τα καταφέρει. 
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Πάντως, για το θέµα, που απασχολεί την κοινωνία ολόκληρη
και όχι τα κόµµατά µας, ένα έχω να πω: Τη συναίνεση θα την
δούµε, όταν το Συµβούλιο της Επικρατείας αποφασίσει, δηλαδή
σε λίγες µέρες, και δεν θα αφορά τον κ. Παππά, θα αφορά τις
κοινοβουλευτικές δυνάµεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μαντάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πάντως, οφείλω να πω ότι η κοινοβου-

λευτική διαδικασία αποκτά ενδιαφέρον. Ο κ. Μπαργιώτας µετα-
τοπίστηκε πλέον στο χώρο, στα έδρανα, της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης. 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πάρω λίγο χρόνο
ακόµη, διότι δεν µίλησα καθόλου χθες και θέλω να συµπυκνώσω
όσο µπορώ πιο γρήγορα την παρέµβασή µου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή την εβδοµάδα θα έλεγα ότι
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ νιώθουµε ότι κάναµε δύο
πολύ σηµαντικά πράγµατα, το ένα το ολοκληρώσαµε, το δεύτερο
το ολοκληρώνουµε σήµερα. Μιλάω για τον ειδικό λογαριασµό
έρευνας και καινοτοµίας, µια καινοτόµα από µόνη της παρέµ-
βαση, η οποία δίνει κρίσιµες δυνατότητες στους νέους επιστή-
µονες. Και σήµερα κάνουµε ένα ακόµη πιο ισχυρό, πιο καινοτόµο
και πιο δυνατό βήµα, ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο για την κοινω-
νική και την αλληλέγγυα οικονοµία. 

Νοµίζω ότι είναι ένα δυνατό σήµα στην κοινωνία και αυτό και
µένει –και αυτή είναι η πρόκληση- να µπορέσουµε να πάµε στην
κάθε περιφέρεια, στον κάθε δήµο, στον κάθε τόπο, για να µπορέ-
σουµε να το αναδείξουµε ως ένα θεσµικό πλαίσιο νέων δυνατοτή-
των και να µπορέσουµε µε παραδείγµατα πολύ συγκεκριµένα να
εµπνεύσουµε ανθρώπους, πολίτες, έτσι ώστε να µπορέσουν να
µπουν σε αυτό το εγχείρηµα.

Τι κάνει, λοιπόν, αυτός ο νόµος; Νοµίζω ότι δεν είναι πλεονα-
σµός, θα έλεγα, να επαναλάβω ορισµένα βασικά σηµεία, ορι-
σµένα κρίσιµα σηµεία. Γνωρίζουµε ότι αυτό το πεδίο
πρωτοεισήχθη πράγµατι µε τον ν.4019/2011. Ήταν µια θετική
πρώτη προσπάθεια, το έχουµε πει και οφείλουµε να το ξανα-
πούµε και το ξαναλέµε. Όµως, δεν µπόρεσε να τελεσφορήσει
στον βαθµό, τουλάχιστον, που υπήρχαν οι προσδοκίες.

Τι γίνεται, λοιπόν, σήµερα; Πρώτα απ’ όλα, ήταν, θα έλεγα, πε-
ριορισµένο στο επίπεδο κυρίως των ευάλωτων και ευπαθών οµά-
δων. Εκεί λειτούργησε και σε κάποια άλλα εγχειρήµατα πολύ
µικρά. 

Με τον συγκεκριµένο νόµο, διευρύνουµε πάρα πολύ το πεδίο
δραστηριότητας της κοινωνικής οικονοµίας. 

Πρώτα απ’ όλα, µε τον συνεταιρισµό εργαζοµένων, που δεν
υπήρχε στον ν.4019/11, µιας κοινωνικής επιχείρησης δηλαδή που
ως ελάχιστον αριθµό συµµετεχόντων θα έχει τρία άτοµα και θα
µπορεί, πράγµατι, να δώσει µία δυνατότητα που δεν υπήρχε πριν
και που αφορά βεβαίως –θα πω και παρακάτω- εργαζόµενους σε
επιχειρήσεις που πιθανά πτωχεύουν, σε τοµείς που περνούν µια
ιδιαίτερη κρίση κ.λπ., κ.λπ. Το ένα είναι αυτό. 

Το δεύτερο είναι ότι διαχωρίζει τις ΚΟΙΝΣΕΠ σε δύο κατηγο-
ρίες, αυτές τις ΚΟΙΝΣΕΠ ένταξης ευάλωτων και ευπαθών οµά-
δων -διευρύνοντας και αυτές τις οµάδες- και βεβαίως και σε
ΚΟΙΝΣΕΠ συλλογικής και κοινωνικής ωφέλειας. 

Αυτές οι αλλαγές δίνουν τη δυνατότητα σε πολυπρόσωπες νο-
µικές οντότητες να συµµετέχουν σε αυτή τη διαδικασία, γιατί κα-
θοριστικό ρόλο δεν έχει η νοµική µορφή, αλλά ο τρόπος που
λειτουργεί κάθε νοµικό πρόσωπο. 

Ποιος είναι αυτός ο τρόπος; Είναι ένας νέος τρόπος, είναι ένας
τρόπος που δεν ισχύει στον ιδιωτικό τοµέα, που δεν ισχύει στον
δηµόσιο τοµέα. Είναι δηµοκρατική λειτουργία, ένα µέλος-µία
ψήφος µέσα στη γενική συνέλευση, είναι εφαρµογή περιορισµών
στη διανοµή κερδών, το 35% των κερδών µοιράζεται στους ερ-
γαζόµενους, το 5% των κερδών διατηρείται ως αποθεµατικό στην
επιχείρηση και το υπόλοιπο επενδύεται υποχρεωτικά για τη δη-
µιουργία νέων θέσεων εργασίας και την επέκταση των δραστη-
ριοτήτων της επιχείρησης.

Μέσα στο νοµοσχέδιο, µε τον νόµο αυτό, συστήνεται το Τα-

µείο της Κοινωνικής Οικονοµίας, το οποίο µαζεύει όλους τους
πόρους, εθνικούς, κοινοτικούς, ιδιωτικές επενδύσεις και άρα δί-
νεται η δυνατότητα µέσα από ένα αποτελεσµατικό και ευέλικτο
σχήµα να χρηµατοδοτείται αυτός ο τοµέας κοινωνικής οικονο-
µίας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου αρκετά λεπτά ακόµη, σας παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όταν λέτε «αρ-
κετά», πόσα δηλαδή θέλετε, κύριε Μαντά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Νοµίζω ότι θέλω δέκα λεπτά, µαζί µε τις
δευτερολογίες, τις τριτολογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Α, όχι, όχι, µε συγ-
χωρείτε. Δεν θα το πάµε έτσι. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Επτά λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιπλέον επτά

λεπτά; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ε, δεν προλαβαίνω να πω τίποτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαντά, όχι,

δεν γίνεται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα προσπαθήσω σε πέντε λεπτά να τε-

λειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τέλος πάντων, συ-

νεχίστε και θα δούµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ωραία. 
Συστήνεται Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής και Αλληλέγγυας

Οικονοµίας και διαµορφώνεται ένα σαφέστατα διαφανές πλαίσιο
της συνεργασίας αυτών των φορέων µε το δηµόσιο, µε τους φο-
ρείς των ΟΤΑ και τα λοιπά.

Νοµίζω ξεχωρίζει µέσα σε αυτό ότι η λειτουργία των ΚΟΙΝΣΕΠ,
των φορέων αυτών, µέσα από την αναλογία εργαζοµένων και
µελών µε τη διεύρυνση των ΚΟΙΝΣΕΠ ένταξης, που περιλαµβάνει
πέρα από τις οµάδες που ήδη υπήρχαν και άλλες οµάδες -θύ-
µατα ενδοοικογενειακής βίας, πρόσφυγες και αιτούντες άσυλο
κ.λπ., κ.λπ.- και µε άλλους περιορισµούς και πλαίσια τα οποία
θέτει, νοµίζω ότι ανοίγει πραγµατικά µια πολύ σηµαντική δυνα-
τότητα σε αυτόν τον τοµέα. 

Έχουν ακουστεί διάφορες κριτικές σε σχέση µε το νοµοσχέ-
διο, το οποίο κατά γενική οµολογία, βεβαίως, από τις περισσό-
τερες πλευρές της Βουλής, γίνεται αποδεκτό. 

Η µία κριτική –και θέλω να αναφερθώ σε αυτήν- είναι από το
ΚΚΕ. Είναι η κριτική…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφού οι άλλοι συµφωνούν όλοι. Μόνο
εµείς είµαστε αντίθετοι, όπως στο µνηµόνιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν θέλω να πω κάτι. Άλλο αυτό, Θα-
νάση, τώρα και ποια άλλη είναι παρόµοια. Εν πάση περιπτώσει,
το αφήνω. Δεν το λέω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πείτε το. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν λέω τίποτα, όχι. 
Εγώ αναφέροµαι στο ΚΚΕ, δεν αναφέροµαι σε άλλους. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πείτε το.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Λέω, δεν αναφέροµαι σε άλλους. Ο κ.

Λαµπρούλης σε λίγο θα µε κυνηγάει. 
Λέω, λοιπόν, ότι η κριτική αυτή, η οποία θα µπορούσε να έχει

βάση σε ένα γενικό επίπεδο, παραλείπει το εξής στοιχείο:
Εµείς δεν ισχυριστήκαµε ποτέ, ούτε έχουµε τέτοιες θεωρητι-

κές προσεγγίσεις, ότι µια τέτοια παρέµβαση αλλάζει το σύστηµα.
Σε  περίπτωση. Όµως, στη συγκεκριµένη φάση που βρίσκεται η
κατάσταση στη χώρα µας, βοηθάει και µπορεί εν δυνάµει να βοη-
θήσει –γιατί οι προκλήσεις όπως είπα είναι µπροστά- αποφασι-
στικά µε όρους συλλογικότητας και δηµιουργικότητας στο να
ενεργοποιήσει και να κινητοποιήσει πολίτες, ανθρώπους, νέους,
άνεργους, επιστήµονες κ.λπ. στο να µπουν σε αυτόν τον τοµέα,
ο οποίος µε τη λειτουργία του και την απόδοσή του µπορεί να
σφραγίσει –έστω κι αν καταλαµβάνει ένα µικρό µέρος του τοµέα
της οικονοµίας- πράγµατι και να δώσει µια κατεύθυνση και µια
έµπνευση. Η µόνη έµπνευση, δηλαδή, που µπορεί να υπάρχει
είναι η έµπνευση ενός συστήµατος, που µπορούµε να µιλήσουµε
πάρα πολύ γι’ αυτό, που θα έρθει µε διάφορους συγκεκριµένους
τρόπους; Επίσης µπορούµε να µιλήσουµε πάλι πολύ επ’ αυτού.
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Τώρα, όµως, τι κάνουµε; 
Λυπάµαι που η κριτική αυτή φτάνει στο να πει ότι εφαρµόζεται

το πιο ύπουλο σχέδιο ενσωµάτωσης των εργαζοµένων στον κα-
πιταλισµό. Νοµίζω δεν στέκει σε πραγµατική βάση. 

Δεύτερον, υπάρχει µια άλλη κριτική, η οποία έρχεται από
άλλες πλευρές και αφορά τις δοµές και αυτό που συγκροτούµε
µέσα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι και οι απαντήσεις που
δόθηκαν για τη συγκρότηση των δύο ειδικών γραµµατειών και
όλες οι απαντήσεις που δόθηκαν συνολικά για τη διοικητική ορ-
γάνωση –αν θέλετε- της λειτουργίας πια του νόµου στην πράξη
–αναφέροµαι και στην αλληλέγγυα οικονοµία και στην ειδική
γραµµατεία για τους Ροµά- νοµίζω ότι καταρρίπτουν οποιαδή-
ποτε ένσταση υπάρχει. Ίσα-ίσα, δεν κάνεις τίποτε εάν δεν βάλεις
πράγµατι ειδικές γραµµατείες και ειδικούς ανθρώπους, µια που
πρόκειται για οριζόντιες δράσεις. Δεν γίνεται διαφορετικά! Αν
υπάρχει κάποιος άλλος τρόπος, να τον ακούσω. Μέχρι τώρα δεν
έχω ακούσει. Μόνο κριτική ότι µέσα από αυτό θα φτιάξουµε –
δήθεν- το κράτος του ΣΥΡΙΖΑ έχω ακούσει. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας µια αναφορά σε δυο-τρία
γενικότερα ζητήµατα της επικαιρότητας, θα έλεγα. 

Πριν από αυτό –µε συγχωρείτε, το παρέλειψα- θα ήθελα να πω
ότι έχουµε καταθέσει, ίσως την τελευταία στιγµή, τρεις συνάδελ-
φοι µία τροπολογία που αφορά τα κριτήρια και τη µοριοδότησή
τους για την πρόσληψη προσωπικού στις χρηµατοδοτούµενες
δράσεις, δοµές παροχής βασικών αγαθών, κέντρα κοινότητας,
δοµές αστέγων του ΕΣΠΑ 2014-2020. Είναι µία τροπολογία που
είναι σε παρόµοιο πνεύµα, αλλά µε λίγο διαφορετικές –θα έλεγα-
και πιο ακριβείς διατυπώσεις µε της κ. Χριστοφιλοπούλου –και
οφείλω να το πω- αναφορικά µε τα κριτήρια, η οποία επιχειρεί να
αντιµετωπίσει το πρόβληµα που δηµιουργείται σε αυτές τις
δοµές, να δώσει δηλαδή τη δυνατότητα µιας µοριοδότησης επι-
πλέον για τους εργαζόµενους σε αυτές τις δοµές που µετά από
τρεις παρατάσεις µε εθνικούς πόρους δεν µπορεί πια άλλο να
χρηµατοδοτηθεί αυτή η πραγµατική προσφορά που έχουν οι άν-
θρωποι σε αυτό το πεδίο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας µια πολύ σύντοµη αναφορά.
Και µε συγχωρείτε για τον χρόνο -αλλά δεν µίλησα χθες-, θα
κλείσω τώρα αµέσως, 

Βρισκόµαστε σε µία αναµφίβολα κρίσιµη καµπή. Μπορεί ο κα-
θένας –εννοώ η κάθε πολιτική δύναµη- να την αντιµετωπίζει µε
τον δικό του τρόπο. Νοµίζω ότι είναι εκτός τόπου και χρόνου,
πραγµατικά, προσεγγίσεις καταστροφολογίας. Όπως εκτός
τόπου και χρόνου είναι προσεγγίσεις success story, για να είµαι
σαφής. 

Βρισκόµαστε σε µία δύσκολη καµπή που µπορεί, κάτω από
ορισµένες προϋποθέσεις, να µας δώσει σοβαρή δυνατότητα για
ανάκαµψη της οικονοµίας. Νοµίζω ότι βρισκόµαστε πια στο πεδίο
της σχετικής σταθεροποίησης. Αυτό δείχνουν όλα τα µεγέθη.
Υπάρχουν ρίσκα, υπάρχουν επισφάλειες, υπάρχουν κίνδυνοι,
αλλά νοµίζω ότι σε αυτόν τον δρόµο είµαστε.

Είναι πραγµατικά, θα πω τουλάχιστον λυπηρό, σε αυτό εδώ το
πεδίο να γίνονται λυσσώδεις πραγµατικά παρεµβάσεις και προ-
σπάθειες να ανακοπεί αυτή η πορεία, δήθεν στο όνοµα της δη-
µοκρατίας και δήθεν στο όνοµα της ανεξαρτησίας των θεσµών. 

Δεν λέω κάτι άλλο, θα πω το συγκεκριµένο όµως. Για πείτε
µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, τι εµπόδιζε
χθες να συγκροτήσουµε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης
ανεξάρτητα από την όποια εξέλιξη της συνεδρίασης του Συµβου-
λίου της Επικρατείας; Τι το εµπόδιζε, παρά µόνο αυτό που µπο-
ρεί να σκεφθεί κάποιος; Διότι το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης είναι συνταγµατική επιταγή να συγκροτηθεί.
Δεν εξαρτάται και δεν πρέπει να επιβαρύνει τη µία ή την άλλη
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Νοµίζω ότι είναι σαφείς οι σκοπιµότητές σας. Είναι λυσσώδης
αντίδραση απέναντι σε µία προσπάθεια που µπορεί να την κρίνει
ο καθένας όπως θέλει, αλλά έχει ένα αποτέλεσµα, έναν αδιά-
βλητο διαγωνισµό που έφερε έσοδα στο δηµόσιο, που βάζει τάξη
στο τηλεοπτικό τοπίο. Δεν λύνει όλα τα προβλήµατα, είναι προ-
φανές, αλλά είναι ένα ξεκίνηµα πολύ σοβαρό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Αντιπολίτευσης, µην ταυτί-
ζεστε µε πλευρές και µε απόψεις και µε επιδιώξεις και µε συµ-
φέροντα τα οποία πρέπει να µείνουν έξω από αυτή τη διαδικασία,
εννοώ τη διαδικασία του Κοινοβουλίου και κάθε δηµόσια διαδι-
κασία. Ξανακάνω για µία ακόµη φορά έκκληση και από αυτό το
Βήµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χρήστο Μαντά.

Η Υπουργός κ. Αντωνοπούλου έχει τον λόγο για µία τροπολο-
γία, απ’ ότι πληροφορήθηκα.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία γίνεται δεκτή. Θα ήθελα, επίσης,
να µου δώσετε την ευκαιρία να πω ότι στο κείµενο των νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων εισηγούµαστε τις ακόλουθες διορθώσεις:

Στο άρθρο 14, παράγραφος 3, από το στοιχείο α’ διαγράφεται
η φράση: «και την έκταση της ευθύνης των µελών της».

Από το άρθρο 15 παράγραφος 2, αυτό που τώρα έχει γίνει
άρθρο 16, διαγράφονται οι φράσεις: «σε κάθε περίπτωση» και
«κάθε συνεταιριστικής µερίδας».

Από το άρθρο 15, τώρα άρθρο 16, παράγραφος 5 διαγράφεται
η φράση: «νόµιµος εκπρόσωπος της ΚΟΙΝΣΕΠ».

Τέλος, στο άρθρο 19, που τώρα γίνεται άρθρο 20, από την πα-
ράγραφο 6 διαγράφεται το πρώτο εδάφιο.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Κατσώτη,

σας ακούω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είχατε πει ότι οι υπηρεσίες θα συγκεν-

τρώσουν όλες τις αλλαγές που έχουν γίνει στην αρίθµηση των
άρθρων για να µπορέσουµε να παρακολουθήσουµε τις νοµοτε-
χνικές αλλαγές που κάνει η κυρία Υπουργός. Μέχρι τώρα δεν
έχουν δοθεί και δεν µπορούµε να παρακολουθήσουµε αυτές τις
αλλαγές που έχει κάνει. Με συγχωρείτε, δηλαδή, αλλά δεν µπο-
ρεί κανείς αυτό να το παρακολουθήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Υπουργέ,
θεωρώ ότι είναι τελείως εύλογη η τοποθέτηση του κ. Κατσώτη. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Οι υπηρεσίες τα ετοιµάζουν, αλλά αυτά τα οποία κατέθεσα τώρα
είναι τελείως θέµα σύνταξης. Είναι συντακτικές διορθώσεις. Είναι
βελτιώσεις οι οποίες είναι συντακτικές. 

Επίσης, κάθε φορά που καταθέτω µία αλλαγή λέω: «Είναι αυτό
το άρθρο που τώρα γίνεται…». Άρα µπορείτε από το προηγού-
µενο, όταν λέω «άρθρο 19 που θα γίνει 20», τουλάχιστον προσω-
ρινά να το παρακολουθείτε.

Ζητώ συγγνώµη φυσικά γι’ αυτή την καθυστέρηση, αλλά δεν
µπορούµε να κάνουµε κάτι. Οι υπηρεσίες δουλεύουν για να τα
ετοιµάσουν.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αν-
τωνοπούλου καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ελπίζουµε οι υπη-
ρεσίες έγκαιρα να ετοιµάσουν τη νέα ρύθµιση, πραγµατικά για
να µπορεί το Σώµα να παρακολουθεί.

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα προσπαθήσω να µην υπερβώ τα έξι λεπτά. Ίσως χρειαστώ
ένα, δύο λεπτά παραπάνω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ επιβεβληµένο, πριν
κάνω την κύρια τοποθέτησή µου, να εκφράσω από αυτό το Βήµα
τη θλίψη µου για τον θάνατο σήµερα το πρωί του Περιφερειάρχη
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης Γεώργιου Παυλίδη. Ήταν
ένας εξαιρετικός άνθρωπος, ένας άξιος και συνετός -και αυτό
έχει ιδιαίτερη σηµασία στις ηµέρες µας- πολιτικός ηγέτης. Ο θά-
νατός του είναι απώλεια, σαφώς, για τον τόπο µας, όχι µόνο για
την περιφέρεια που υπηρέτησε. Θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά
µου συλλυπητήρια στην οικογένειά του.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Δεν είναι πολύ πιο ευχάριστη
η κατάσταση εκεί. Θα ήθελα να πω, κυρία Υπουργέ, ότι διαµαρ-
τύροµαι εντόνως, όχι σε σας προσωπικά, στην Κυβέρνηση ως
συλλογικότητα. Πρώτη φορά εδώ ορίστηκα Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και µε έχετε µετατρέψει σε
βοηθό εισηγητή, να τρέχω πάνω, να επεξεργάζοµαι τροπολογίες,
να δω τι θα πούµε. Στην ουσία η εισηγήτριά µας δεν λείπει επειδή
παρέδωσε τα όπλα, αλλά επειδή είχε µια υποχρέωση και έπρεπε
να φύγει.

Όλες αυτές, όµως, οι τροπολογίες µε τον ρυθµό και την προ-
χειρότητα που κατατίθενται, κατ’ αρχάς αδικούν αυτό το νοµο-
σχέδιο. Αδικείται αυτό το νοµοσχέδιο µε αυτόν τον πολύ
πρόχειρο τρόπο. Βέβαια, είναι, θα έλεγα, συνήθης στάση στο νο-
µοθετικό έργο της Κυβέρνησης, αλλά αδικείται το νοµοσχέδιο
από αυτή την προχειρότητα. Η ευταξία και η τυπικότητα θα έλεγα
ότι δεν είναι αρχές που σας αρέσουν πάρα πολύ, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Αλλά τέτοιο πράγµα;

Ο Πρωθυπουργός είπε «θα σας ταράξουµε στη νοµιµότητα».
Κάποιοι κατάλαβαν ότι θα µας ταράξετε στην προχειρότητα.
Αυτό κάνετε µέχρι τώρα. Αυτό καταλαβαίνω εγώ. Έχουµε δεκα-
τρείς υπουργικές τροπολογίες, µία έχει αποσυρθεί, δηλαδή δώ-
δεκα. Θα ήθελα να κάνω γενικότερες τοποθετήσεις για τα
θέµατα που τρέχουν, αλλά η κύρια παρέµβασή µου θα έχει να
κάνει µε κάποιες τροπολογίες, επί των οποίων πρέπει να εξηγη-
θεί η στάση µας. 

Στο µεταξύ θα πρέπει να κάνω ένα σχόλιο, νοµίζω είναι επιβε-
βληµένο, για τη σηµερινή τοποθέτηση της ΕΣΤΑΤ, ότι όπως φαί-
νεται το έλλειµµα θα είναι µεγαλύτερο για το 2015 και το
πλεόνασµα µικρότερο. Αυτό, ξέρετε, µεταξύ άλλων, συνεπάγεται
και στο βάθος επιπλέον µέτρα. Όπως, επίσης, αυτό κατά την
άποψή µου δεν µπορεί να µην έχει και κάποια επίπτωση στη συ-
ζήτηση για το προσχέδιο του προϋπολογισµού, που γίνεται στην
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, µέσα στο ίδιο κτήριο. Δεν
µπορεί να µην έχει επίπτωση αυτή η επί τα χείρω επανεκτίµηση
των οικονοµικών µεγεθών της χώρας από την ΕΛΣΤΑΤ, δυστυ-
χώς. 

Επίσης, για τον κ. Παππά έχει –νοµίζω- εξαντληθεί τόσο πολύ
η συζήτηση. Εγώ συγκρατώ και θεωρώ ότι πρέπει να κάνω ένα
σχόλιο. Χθες µε ευχαρίστησε επειδή του φέρθηκα µαλακά µε τις
εκφράσεις που χρησιµοποίησα. Με συγχωρείτε, πρώτον, δεν έχω
µάθει ότι στη Βουλή πρέπει να καταφερόµαστε ο ένας εναντίον
του άλλου µε γηπεδικές εκφράσεις. Δεν νοµίζω ότι αυτή είναι η
νόρµα. Αλλά από εκεί και πέρα, δεν µπορώ να καταλάβω, πώς
κατάλαβε ότι ήµουν µαλακός µαζί του, όταν λίγο-πολύ του είπα
ότι είναι υπαίτιος για την κατάλυση του Συντάγµατος. Είναι µα-
λακός χαρακτηρισµός αυτός; Τόσο εύκολα, άραγε, µπορεί να
τον αντιπαρέρχεται ένας δηµόσιος άντρας; 

Και επί τη ευκαιρία να επαναδιατυπώσω τη θέση της Νέας Δη-
µοκρατίας για τη συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης. Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης είναι κατά το
Σύνταγµα το αρµόδιο όργανο για τη ρύθµιση του ραδιοτηλεο-
πτικού τοπίου και για το θέµα της αδειοδότησης. Αυτή του την
αρµοδιότητα, ο αρµόδιος Υπουργός, για τον οποίο µόλις έκανα

λόγο, την υφάρπαξε και την κατέλυσε, από έναν νόµο, ο οποίος
στην ουσία κατέλυσε το Σύνταγµα. Εγώ δεν ξέρω νόµους να κα-
ταλύουν το Σύνταγµα, µε τη µικρή νοµική µου παιδεία, αλλά δεν
νοµίζω και ο κάθε πολίτης να έχει τέτοια άποψη.

Εµείς, λοιπόν, είπαµε και χθες ότι αν η Κυβέρνηση αποκατα-
στήσει το θεσµικό κατά το Σύνταγµα κύρος του οργάνου αυτού,
δηλαδή αν του δώσει πίσω την αρµοδιότητα, που ο κ. Παππάς
τού πήρε, να ρυθµίζει το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, τότε συζητάµε
τα πάντα και προσερχόµαστε στη συζήτηση µε κάθε καλή διά-
θεση.

Όµως, το να συµµετέχουµε τώρα στις διαδικασίες στελέχω-
σής του από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής, όταν το ΕΣΡ επί
της ουσίας θα είναι αρµόδιο για την αδειοδότηση περιφερειακών
καναλιών και µόνο -διότι τα κεντρικά έχουν αδειοδοτηθεί µε τον
νόµο Παππά- και την επιβολή κάποιου προστίµου, µε συγχωρείτε,
αλλά αυτό νοµίζω ότι αδικεί τον ρόλο µας και τη θεσµική µας
υπόσταση εδώ πέρα µέσα. Και δεν θα συµπράξουµε σε αυτό το
παιχνίδι. 

Τώρα ο χρόνος τελειώνει και πρέπει να εισέλθω και στο νοµο-
σχέδιο. Θα κάνω, όµως, µόνο ένα σχόλιο για την κ. Φωτίου και
όσα είπε για τη Γραµµατεία των Ροµά. 

Είµαστε δύσπιστοι στη σύσταση επιπλέον ειδικών γραµµα-
τειών από πεποίθηση ότι, εν πάση περιπτώσει, είναι δηµιουργία
πρόσθετων δοµών στο δηµόσιο. Όµως, εγώ αναρωτιέµαι, σύµ-
φωνα µε το σκεπτικό της, όποιος είναι αρνητικός στη σύσταση
της Ειδικής Γραµµατείας για τους Ροµά, άραγε, είναι αρνητικός
στο να διευθετηθούν τα θέµατα των Ροµά; Αυτό είναι; Δεν το κα-
τάλαβα. Εγώ µπορεί να θέλω να διευθετηθούν τα θέµατα και να
συνδράµω σε αυτό, αλλά να µην επιθυµώ µια –να το πω έτσι- επι-
βάρυνση της διοίκησης. Δεν είναι έτσι ακριβώς το σκεπτικό και
κακώς το βλέπει έτσι η κυρία Υπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας θα τελει-
ώσω. Δεν θα δευτερολογήσω. Ο προηγηθείς, αν δεν κάνω λάθος,
Κοινοβουλευτικός του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε περίπου για δεκατρία
λεπτά, εκµεταλλεύθηκε την αλλαγή προσώπων στο Προεδρείο.
Εν πάση περιπτώσει, δείξτε και σε εµένα κάποια µικρή ανοχή. 

Την υπ’ αριθµόν 713 τροπολογία, όσον αφορά την παράταση
θητείας του επικουρικού προσωπικού στα κέντρα κοινωνικής
πρόνοιας, την υπερψηφίζουµε. Θα παραταθεί µέχρι τις 30-9-
2017. Εδώ, όµως, υπάρχουν και κάποια προβλήµατα. Ένα πρό-
βληµα είναι να στοιχειοθετηθεί επακριβώς τι είναι εξαιρετική
ανάγκη, να προσδιοριστεί ο ακριβής αριθµός των συµβάσεων,
όπως και η διαδικασία πρόσληψης του µόνιµου προσωπικού.
Εδώ η τροπολογία κάνει λόγο για επικουρικό προσωπικό, αλλά
το ζητούµενο είναι να προσληφθεί µόνιµο προσωπικό. 

Και, βέβαια, εδώ οφείλω να πω ότι µάλλον από αυτή τη ρύθ-
µιση θα δηµιουργηθεί µελλοντικό αντικείµενο-δουλειά για εργα-
τολόγους, δεδοµένου ότι αυτοί, των οποίων η σύµβαση εργασίας
παρατείνεται, πιθανότατα θα θεµελιώσουν δικαιώµατα για να
προσληφθούν ως συµβασιούχοι ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου. Θα προκύψει δουλειά δηλαδή. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά την τροπολογία 717, «Ρύθµιση
µεταφοράς µε πλωτά µέσα και εναέρια µέσα περιθαλπόµενων
υπό τον συντονισµό του ΕΚΑΒ», εδώ προβλέπεται ότι το ΕΚΑΒ
θα συνεχίσει να αποζηµιώνεται από τον ΕΟΠΥΥ, αλλά τώρα και
από το δηµόσιο και το ασφαλιστικό ταµείο για το έργο µεταφο-
ράς. Του δίνει τη δυνατότητα να συνάψει συµβάσεις µεταφοράς
ασθενών και µε ιδιωτικές εταιρείες. Αυτό οδήγησε τους εργαζό-
µενους στο να διαµαρτυρηθούν για ιδιωτικοποίηση του οργάνου.
Δεν νοµίζω ότι είναι ακριβώς έτσι, αλλά το ερώτηµα που προκύ-
πτει είναι µε ποιον ακριβώς τρόπο θα αλλάξει το προηγούµενο
καθεστώς και ό,τι ίσχυε µέχρι τώρα. 

Για παράδειγµα, γίνεται λόγος για υποχρέωση έγκρισης της
νέας σύµβασης από τον Υπουργό Υγείας. Εγώ αναρωτιέµαι
ποιος Υπουργός Υγείας θα αρνηθεί τη µεταφορά ενός βαριά
ασθενούς ή βαριά τραυµατία µε τις δοµές του ΕΚΑΒ. Ποιος θα
το κάνει; Και αν αρνηθεί κάποιος Υπουργός να το κάνει αυτό,
προφανώς θα εκθέτει και θα εκθέτει κατά τρόπο –θα έλεγα- δρα-
µατικό τη διοίκηση του ΕΚΑΒ που πήρε αυτή την απόφαση. Νο-
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µίζω ότι σε αυτά µπορούν να δοθούν κάποιες εξηγήσεις. 
Προχωρώ όσο πιο γρήγορα µπορώ.
Όσον αφορά την τροπολογία για τις προϋποθέσεις δαπανών

µετακίνησης προσωπικού Ενόπλων Δυνάµεων, θα ψηφίσουµε
«παρών», επειδή τη θεωρούµε απόδειξη ασυνεννοησίας µεταξύ
των µελών της Κυβέρνησης, τα οποία θα έπρεπε ήδη να έχουν
µεριµνήσει, εκδίδοντας το σχετικό προεδρικό διάταγµα, γιατί δεν
έχει εκδοθεί αυτό µέχρι τώρα. Θεωρούµε ότι έτσι δεν γίνεται. 

Όσον αφορά την τροπολογία 719, «Δυνατότητα σύναψης ατο-
µικών συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου για καθαριότητα,
σίτιση και φύλαξη δοµών του δηµοσίου», δεν µπορούµε να την
υπερψηφίσουµε. Θα εξηγήσουµε γιατί. Αυτή είναι προϊόν ιδεο-
ληψίας. Στρέφεται προφανώς κατά του ιδιωτικού τοµέα, ενδεχο-
µένως ορµώµενη από κάποιες λανθασµένες ή καταχρηστικές
συµπεριφορές εργολάβων του ιδιωτικού τοµέα που απασχόλη-
σαν προσωπικό καθαριότητας. Όµως, το ζήτηµα δεν είναι να πας
στο άλλο άκρο και να τα καταργήσεις εντελώς. 

Eπίσης, δαιµονοποιεί την επιχειρηµατικότητα και ανοίγει τον
δρόµο για τη δηµιουργία ενός νέου στρατού συµβασιούχων υπό
την οµηρία της διοίκησης ή εδώ της Κυβέρνησης. Δεν έχει κο-
στολογηθεί η σχετική πρόταση αλλά προφανώς θα στοιχίσει
πολλά. Και, βέβαια, αυτή τη στιγµή υπάρχουν και πολλές δικα-
στικές αντιδικίες σχετικά µε συµβάσεις ανάµεσα σε εργολάβους
και φορείς του δηµοσίου. 

Από εκεί και πέρα θα προκύψουν και ουσιαστικά ζητήµατα. Για
παράδειγµα, στη σύµβαση φύλαξης, τι θα κάνει ας πούµε µια
σχολή; Θα προσλάβει φύλακες; Με το ΑΣΕΠ θα µπουν; Ποιος θα
τους εκπαιδεύσει; Ποιος θα φροντίσει για τον εξοπλισµό τους;
Πώς θα αναλάβουν αυτό το ευαίσθητο, οπωσδήποτε, και δύ-
σκολο έργο;

Μήπως από πίσω τελικά θα δραστηριοποιηθούν µε πλάγιο ή
µαύρο – εάν θέλετε- τρόπο οι ιδιωτικές εταιρείες και εποµένως
θα ακυρωθεί στην ουσία το πνεύµα του νοµοθέτη, εν προκειµένω
της Κυβέρνησης, µε το οποίο ούτως ή άλλως διαφωνούµε;
Εκτιµώ ότι τέτοια προβλήµατα θα προκύψουν µπροστά µας και
κάνω αυτή την πρόβλεψη.

Σχετικά µε την τροπολογία µε αριθµό 721 για την αναστολή
καταβολής δανείων από ανέργους και ρύθµιση ληξιπρόθεσµων
δόσεων κ.λπ., υπάρχει µια προφανής κοινωνική ανάγκη για να
ρυθµιστεί η υπόθεση αυτών των ανθρώπων, των οποίων οι συν-
θήκες ζωής και εποµένως οι συνθήκες αποπληρωµής των υπο-
χρεώσεών τους έχουν αλλάξει δραµατικά τα τελευταία χρόνια.
Αυτό είναι και το πνεύµα, το οποίο προσυπογράφουµε. 

Από εκεί και πέρα σηµειώνουµε ότι έτσι δεν λύνεται οριστικά
το πρόβληµα. Και, βέβαια, θυµίζω την εκτίµηση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους ότι έτσι θα υπάρξει απώλεια εσόδων για
το δηµόσιο περίπου 40 εκατοµµύρια και θα πρέπει να επανέλθει
µια προσπάθεια οριστικής επίλυσης. 

Η τροπολογία µε αριθµό 722 για την παράταση διάρκειας σύµ-
βασης υπηρεσιών υποστήριξης ΟΠΣ-ΙΚΑ. Εδώ κάτι δεν µου αρέ-
σει καθόλου, καθώς η σύµβαση αυτή του Ολοκληρωµένου
Συστήµατος Πληροφορικής, του ΟΠΣ, παρατείνεται µέχρι 31-12-
2017. Ξέρουµε όµως ότι από 1-1-2017 θα τεθεί σε ισχύ ο Ενιαίος
Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης, ο ΕΦΚΑ, για τον οποίο έχει ξεκι-
νήσει νέα διαγωνιστική διαδικασία για το δικό του Ολοκληρωµένο
Σύστηµα Πληροφορικής. 

Τι θα γίνει εδώ; Θα έχουµε τη διαδικασία για το ΟΠΣ του
ΕΦΚΑ, ενώ παράλληλα θα τρέχει το ΟΠΣ του ΙΚΑ; Δεν µου αρέσει
καθόλου και νοµίζω ότι είναι υπόδειγµα προχειρότητας, για να
µην πω επιλήψιµο. 

Επίσης, θα ήθελα να πω για τις τροπολογίες µε αριθµό 725 και
726, που οπωσδήποτε έχουµε διάθεση να υπερψηφίσουµε.
Όµως, έχουµε θέµα, διότι πραγµατικά φέρονται προς ψήφιση µε
έναν εξαιρετικά πρόχειρο τρόπο και µάλιστα προσκρούει σε µια
τυπική αλλά πολύ σηµαντική προϋπόθεση, στο θέµα των υπο-
γραφών. 

Εδώ, κυρία Υπουργέ, απουσιάζει η υπογραφή του αρµόδιου
Υπουργού, του κ. Κατρούγκαλου, ο οποίος από ό,τι ξέρω λείπει
εκτός Ελλάδας. Δεν αρκεί µόνο η δική σας υπογραφή για να κα-
τατεθεί παραδεκτώς αυτή η τροπολογία. Χρειάζεται και υπο-
γραφή του Υπουργού. Μόνο από κοινού µε τον Υπουργό, ο

οποίος απουσιάζει και άρα δεν µπορεί, είναι δυνατό να κατατεθεί
παραδεκτώς η τροπολογία. Επιτέλους, πρέπει να µάθετε να νο-
µοθετείτε σωστά! 

Όπως σας είπα, το νοµοσχέδιο αδικείται. Το υπερψηφίζουµε
επί της αρχής. Θα τοποθετηθούµε επί των άρθρων, που είναι
πάρα πολλά που δεν είναι άξια ψήφισης, όχι µόνο από την πε-
ριρρέουσα συζήτηση για την περιρρέουσα ατµόσφαιρα, αλλά και
από αυτόν τον πρόχειρο τρόπο νοµοθέτησης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παναγιωτόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παφίλη, επι-
τρέπετε να δώσω τον λόγο στην κ. Αντωνοπούλου για να πει κάτι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, βεβαίως. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Μετά τον κ. Παφίλη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Θα λάβετε
τον λόγο µετά τον κ. Παφίλη. Ευχαριστώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχει πολλή στενοχώρια ο ΣΥΡΙΖΑ! Η
κ. Καρακώστα έπεσε σε κατάθλιψη γι’ αυτά που είπε η Αλέκα Πα-
παρήγα. Και ο κ. Μαντάς στενοχωριέται για την κριτική του ΚΚΕ.
Μη στενοχωριέστε! 

Έχετε συµµάχους: Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, Ποτάµι, Ένωση
Κεντρώων, ΟΟΣΑ, Ευρωπαϊκή Ένωση, ΣΕΒ, Ευρωκοινοβούλιο.
Μαζί σας όλοι είναι!

Όλοι αυτοί στηρίζουν τις «καινοτόµες» ιδέες σας, οι οποίες µά-
λιστα θα οδηγήσουν και στον σοσιαλισµό! Έλεος! Έχουν ξεφύ-
γει! Καµµιά φορά, δηλαδή, αναρωτιέσαι: Άλλο να βγεις και να
υποστηρίξεις ότι αυτά κάνουµε, που είναι συστατικό στοιχείο του
ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος, που το προωθούν όλοι οι
διεθνείς ιµπεριαλιστικοί οργανισµοί, και άλλο να βγαίνετε εδώ
και να ντύνετε µε αριστερή φρασεολογία µια πολιτική διαχείρι-
σης του αστικού κράτους, που προωθείται από το ίδιο το αστικό
κράτος και τους καπιταλιστές και που στηρίζεται µε χέρια και µε
πόδια από όλες τις ιµπεριαλιστικές ενώσεις. 

Αυτές όµως είναι οι υπηρεσίες σας τελικά: ο εκµαυλισµός. Και
λίγα λέµε, κύριε Μαντά, γιατί εσείς αυτό κάνετε: Ντύνετε µε προ-
οδευτικό, υποτίθεται, µανδύα και αριστερό –καµµία σχέση!- την
ονοµαζόµενη «κοινωνική οικονοµία», την οποία προωθούν σε όλα
τα µήκη και τα πλάτη όλες οι καπιταλιστικές χώρες. Και αυτό το
κάνουν για να βοηθήσουν ακριβώς στον βασικό σκοπό της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας: στη διευρυµένη αναπαραγωγή του κεφα-
λαίου.

Και επειδή αυτά µπορεί να φαίνονται λίγο θεωρητικά, πάµε να
δούµε, λοιπόν, το εξής: Εφαρµόζεται εδώ και πάρα πολλά χρόνια
η κοινωνική οικονοµία, όπως λέγεται -γιατί ξαναλέω ότι αυτό είναι
απάτη, είναι καπιταλιστική οικονοµία, διαφορετική µορφή είναι-
σε πάρα πολλές χώρες και µάλιστα σε µεγάλο εύρος; Εφαρµό-
ζεται. Ποια είναι τα αποτελέσµατα; Γιατί εδώ θα µας τρελάνετε
στο τέλος.

Τι συνέβη δηλαδή, για παράδειγµα, στη Βρετανία; Για να
δούµε. Τα διάβασε η Αλέκα Παπαρήγα. Η επιχείρηση «Μοντραγ-
κόν» στη χώρα των Βάσκων έχει ογδόντα πέντε χιλιάδες εργα-
ζοµένους. 

Για πείτε, λοιπόν, και εσείς, κυρία Υπουργέ, που είστε και εσείς
µορφωµένη, παίρνουν υπεραξία από αυτούς του ογδόντα πέντε
χιλιάδες εργαζοµένους; Τους εκµεταλλεύονται ή όχι; Απαντήστε
µου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τους εκµεταλλεύονται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Με δηµοκρατικό τρόπο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τους εκµεταλλεύονται. Άρα έχουµε

καπιταλιστικές σχέσεις παραγωγής. Ποιοι τους εκµεταλλεύονται;
Κάποιοι που έχουν αυτές τις επιχειρήσεις. Και πού κατέληξαν;

930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πάµε παρακάτω. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Θα σας απαντήσω, κύριε Παφίλη, όταν µιλήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, απαντήστε. Μόνο µην πείτε
ότι δεν εκµεταλλεύονται τους ογδόντα πέντε χιλιάδες εργαζοµέ-
νους. Πείτε όλα τα υπόλοιπα.

Στη Μεγάλη Βρετανία υπάρχει ο καταναλωτικός συνεταιρι-
σµός «THE COOPERATIVE», που έχει εκατόν είκοσι τρεις χιλιά-
δες υπαλλήλους. Αυτοί µε τι σχέσεις δουλεύουν; Με
σοσιαλιστικές; Αµείβονται ανάλογα µε αυτό που προσφέρουν ή
τους εκµεταλλεύονται στυγνά; Καρπώνονται µέρος της γενικό-
τερης υπεραξίας; Ναι ή όχι; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Φτάσαµε στον σοσιαλισµό τώρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτά τα λέµε για να ακούν και οι ερ-

γαζόµενοι. 
Άρα τι είναι αυτοί οι συνεταιρισµοί; Πού συνεισφέρουν συνο-

λικά; Στην καπιταλιστική οικονοµία. Και το πού κατέληξαν και στη
Λατινική Αµερική, σας τα είπαµε και πριν.

Άλλωστε, ξέρετε, αυτή η ιστορία τώρα, που γίνονται εδώ κάτι
συγκρίσεις, είναι για να αναρωτιέται κανείς: Μα καλά δεν έχουν
το θεό τους; Εντάξει, έχετε προσκυνήσει, έχετε υποταχθεί, έχετε
αναλάβει να διαχειριστείτε και να ξεβγάλετε από τον καπιταλισµό
από τα αδιέξοδα. Αυτά ισχύουν τώρα, ό,τι και να πείτε ως Κυβέρ-
νηση.

Υπάρχουν όµως και ορισµένα όρια σε αυτά που λέγονται. Πα-
ραδείγµατος χάριν, γίνονται ορισµένες εξισώσεις ανιστόρητες.
Η κ. Καρακώστα, δεν ξέρω, εργολαβία έχει αναλάβει; Τι προσπα-
θεί να αποδείξει; Πήγε να εξισώσει, να συγκρίνει αυτή την ονο-
µαζόµενη «κοινωνική οικονοµία» µέσα στον καπιταλισµό µε τη
Σοβιετική Ένωση. 

Καλά, δεν γνωρίζει, έστω και αν διαφωνεί -γιατί κάποιος ιδεο-
λογικός της πατέρας είχε πει ότι πρέπει να αρνηθούµε όχι µόνο
την Οκτωβριανή Επανάσταση αλλά και τη Γαλλική Επανάσταση,
ο Μπερτινότι το είχε πει και µάλιστα επίσηµα, είχε γραφτεί- τι
ήταν η Οκτωβριανή Επανάσταση; Ήταν καµµιά µορφή περάσµα-
τος στον σοσιαλισµό µε τίποτα συνεταιριστικές οργανώσεις και
τέτοια; Ήταν κοινωνική επανάσταση και µάλιστα ένοπλη. Ήταν
ανατροπή του καπιταλιστικού συστήµατος, ανατροπή της εξου-
σίας του κεφαλαίου και οικοδόµηση του σοσιαλισµού, που έκανε
έφοδο στον ουρανό.

Έδωσε πρωτοφανή πράγµατα ο σοσιαλισµός, µε τα λάθη, µε
τις αδυναµίες του, ανοίγοντας καινούργιους δρόµους στην ιστο-
ρία, που δεν υπήρχαν ποτέ, χωρίς καµµία εµπειρία. Και γιατί
έπεσε; Δεν θέλω να το εκχυδαΐσω, αλλά θα το πω στο τέλος.
Έπεσε γιατί παραβίασε τους νόµους της σοσιαλιστικής οικοδό-
µησης, γιατί άρχισε να κάνει αυτά που κάνετε εσείς, να δανείζε-
ται από τον καπιταλισµό. Γι’ αυτό έπεσε και ανατράπηκε. Δεν
έγινε καµµία κοινωνική επανάσταση. Ανατράπηκε από µέσα. 

Αυτή είναι η δεύτερη ιστορική ιδιοµορφία, γιατί ενώ µετά τη
δεκαετία του ’50 βρέθηκε σε νέα προβλήµατα κι έπρεπε να τα
λύσει µε βάση τον σοσιαλισµό, µε βάση τη θεωρία του µαρξι-
σµού-λενινισµού, προσπάθησε να τα λύσει µε µεθόδους δανει-
ζόµενη από τον καπιταλισµό. Και κατέληξε τελικά να ανατραπεί.
Μη συγκρίνουµε, λοιπόν, το ένα µε το άλλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω άλλα να πω. 
Άρα, λοιπόν, τουλάχιστον, σταµατήστε αυτούς τους ιδεολογι-

κούς ακροβατισµούς και αυτή την ιδεολογική αυθαιρεσία. Να
γιατί λέµε ότι προσφέρετε τις καλύτερες υπηρεσίες στο σύ-
στηµα, γιατί ντύνετε αυτή την οικονοµία µε έναν αριστερό µαν-
δύα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αυτός που λες τώρα είναι ακροβασία.
Ακροβασίες εµείς δεν κάνουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέτε ότι είναι κάτι διαφορετικό από
τις άλλες. Μέσα στον καπιταλισµό είναι διαφορετική αυτή η οι-
κονοµία! Στην πράξη αυτό που γίνεται είναι ότι διαφθείρονται ερ-
γαζόµενοι ή απελπίζονται. Κι εκείνοι που έχουν καλές προθέσεις,
οι εθελοντές και άλλοι άνθρωποι, τέλος πάντων, καταλήγουν στο
τέλος ή να τα παρατάνε τελείως ή να ενσωµατώνονται σε µια αυ-

ταπάτη ότι µπορεί η εργατική τάξη να κυριαρχήσει σιγά-σιγά και
από τα κάτω -αυτά είπε λίγο ως πολύ η κ. Καρακώστα, κυρίως,
για να µην το πω σε όλους- να καταλάβει ότι έχει δύναµη, ενώ
ένας δρόµος υπάρχει. Ιστορικά δεν τεκµηριώνεται κανένας
άλλος δρόµος, παρά µόνο ο επαναστατικός, η ανατροπή δηλαδή
του ίδιου του συστήµατος και το πάρσιµο της εξουσίας από αυ-
τούς που παράγουν τον πλούτο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας πονάει τόσο πολύ η δική µας κριτική.
Διότι αποκαλύπτει στους εργαζόµενους –από τους άλλους τι να
σας πονέσει, αφού συµφωνούν όλοι- ποια είναι η πραγµατική διά-
σταση της ονοµαζόµενης κοινωνικής οικονοµίας και ποιος είναι
ο ρόλος ο δικός σας στο να τη ντύνετε και να δηµιουργείτε αυ-
ταπάτες στους εργαζοµένους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντω-
νοπούλου.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Έχει αποχωρήσει ο κ. Παναγιωτόπουλος και δεν ξέρω αν µε
ακούει αυτή τη στιγµή. Θα ήθελα απλώς να του υπενθυµίσω ότι
µε βάση το π.δ.63/2005, άρθρο 45 παράγραφος 3, ως Αναπλη-
ρώτρια Υπουργός αναπληρώνω τον Υπουργό Εργασίας κατά την
απουσία του. Αυτό δε είναι συµφωνηµένο, εξ ου και υπογράφω
αντ’ αυτού. Πέρα από τη δική µου υπογραφή, δηλαδή, έχω υπο-
γράψει και για τον κ. Κατρούγκαλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κατερίνα Ιγγλέζη για
έξι λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Παναγιωτόπουλος µου θύµισε την εξής κοινοβουλευτική

ιστορία: Καλοκαίρι του 2014, Θερινό Τµήµα της Βουλής, παρα-
µονές Δεκαπενταύγουστου, συζήτηση του σηµερινού ν.4280.
Ήµουν εισηγήτρια τότε εκ µέρους της αντιπολίτευσης. Εκατόν
επτά τροπολογίες, εκ των οποίων, αν θυµάµαι καλά, ο Υπουργός
έκανε δεκτές πάνω από τις ογδόντα και µάλιστα την τελευταία
στιγµή. Ο Πρόεδρος διάβαζε τα άρθρα προς ψήφιση και ο
Υπουργός έκανε δεκτές τροπολογίες. 

Γι’ αυτό, κύριε Παναγιωτόπουλε και κύριοι της Αντιπολίτευσης,
την επόµενη φορά που θα µιλάτε για τον τρόπο που νοµοθε-
τούµε και θα µας κάνετε κριτική, να ξέρετε ότι εκτός από την
προσωπική µας µνήµη υπάρχουν και τα αρχεία της Βουλής. 

Ας έρθουµε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Συναδέλφισσες και συ-
νάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που πιστεύω ότι
είναι εξαιρετικά σηµαντικό και είναι σηµαντικό, γιατί έρχεται να
αποτυπώσει τις πρακτικές αλληλεγγύης και κοινωνικής αυτενέρ-
γειας που εµφανίστηκαν τα τελευταία χρόνια της κρίσης στη
χώρα µας. 

Η οικονοµική κρίση, που βιώνουµε, αποτελεί ταυτόχρονα και
κρίση της έννοιας οικονοµία και για τον λόγο αυτό είναι ραγδαίος
ο πολλαπλασιασµός των νεών προσδιορισµών της οικονοµίας:
κοινωνική, αλληλέγγυα, συνεργατική, συµµετοχική κ.λπ.. 

Οι νέοι αυτοί προσδιορισµοί αποτυπώνουν τις αγωνιώδεις
προσπάθειες της κοινωνίας να δώσει ένα νέο νόηµα στην έννοια
της οικονοµίας. Όλο και περισσότεροι συνάνθρωποί µας βρί-
σκονται µπροστά στα αδιέξοδα που η οικονοµία της αγοράς και
ο νεοφιλελευθερισµός δηµιουργούν. Συνειδητοποιούν ότι γι’ αυ-
τούς δεν υπάρχει πλέον ελπίδα επιβίωσης παρά µόνο έξω από
την οικονοµία της αγοράς. Το υφιστάµενο οικονοµικό σύστηµα
δεν µπορεί πλέον να καλύψει την ανεκτή διαβίωση και για τον
λόγο αυτό πρέπει να δράσουν άµεσα, ώστε να παραγάγουν έναν
χώρο ζωής και αναπνοής για τους ίδιους. 

Οι όροι της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας συνενώ-
νουν, λοιπόν, τις ποικίλες τυπικές και άτυπες οικονοµικές δοµές
που δεν εντάσσονται ούτε στον κρατικό ούτε στον ιδιωτικό τοµέα
και συναιρούνται στον τρίτο τοµέα της οικονοµίας, κοινωνικής
χρησιµότητας, ωφελιµότητας, δηλαδή, στον τοµέα της κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

Η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία µπορεί να αποτελέσει
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ένα άλλο διακριτό µοντέλο που αµφισβητεί ολιστικά το σύστηµα
της οικονοµίας της αγοράς και του ανταγωνισµού, τόσο στο
πεδίο της παραγωγής όσο και σε αυτό της διανοµής και της κα-
τανάλωσης. 

Υπό αυτό το πρίσµα, συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου είναι
σηµαντικό, γιατί µπορεί να θέσει τις προϋποθέσεις, ώστε να ορ-
γανωθεί καλύτερα και να αναπτυχθεί ουσιαστικά µια πραγµατικά
εναλλακτική οικονοµία, ως διέξοδος από τη νεοφιλελεύθερη
αγορά. Τέτοιες πρωτοβουλίες θέτουν τις βάσεις για τη στροφή
σε νέους συλλογικούς προσανατολισµούς, που συγκροτούν ένα
ανταγωνιστικό σχέδιο στο νεοφιλελεύθερο µοντέλο της οικονο-
µίας της αγοράς. 

Και το σχέδιο αυτό είναι αναγκαίο, γιατί στη δική µας οπτική,
η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία δεν λειτουργεί για να δι-
ευκολύνει τη νεοφιλελεύθερη επέκταση, αλλά για να δώσει διέ-
ξοδο, µε βάση τις αρχές της δηµοκρατίας, της συλλογικής
δράσης και της αλληλεγγύης. 

Οι φορείς της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας συγκρο-
τούν ένα εν δυνάµει κίνηµα που ενσαρκώνει την ελπίδα για ριζικό
µετασχηµατισµό της κοινωνίας. Οι φορείς κοινωνικής και αλλη-
λέγγυας οικονοµίας δραστηριοποιούνται σε τοµείς που το κρά-
τος και η αγορά έχουν εγκαταλείψει ή συµµετέχουν µερικώς ή
ανεπαρκώς. 

Το γεγονός ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο ανοίγει το πεδίο της
κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, πέραν των γνωστών
µέχρι σήµερα κοινωνικών συνεταιριστικών επιχειρήσεων και σε
όλες τις υπόλοιπες, πολυπρόσωπες νοµικές οντότητες, πιστεύω
ότι είναι αρκετά σηµαντικό για την ουσιαστική ανάπτυξη του τρί-
του τοµέα της οικονοµίας. Οι αρχές της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας, ο τρόπος διανοµής των κερδών, όπως περιγράφεται, η
επανεπένδυση για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, είναι
τα κριτήρια για την ένταξη κάποιου στην κοινωνική οικονοµία κρι-
τηρίων κι όχι νοµική µορφή.   

Ακόµα, θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι ο νέος αυτός νόµος
συστήνει το Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας, το οποίο αποτελείται
από πόρους εθνικούς, κοινοτικούς και ιδιωτικές επενδύσεις. Το
ταµείο θα υποστηρίζει όλους τους φορείς της κοινωνικής οικο-
νοµίας που αναπτύσσουν παραγωγικές δραστηριότητες και δεν
έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα. Η πρόβλεψη είναι
πολύ σηµαντική για να αναπτυχθεί αυτή η µορφή επιχειρηµατι-
κότητας. 

Παράλληλα, µε τον περιορισµό των ποσοστών επί των ακαθά-
ριστων εσόδων µιας ΚΟΙΝΣΕΠ συλλογικής και κοινωνικής ωφέ-
λειας που προέρχονται από δηµόσιο χρήµα -δεν µπορούν να
ξεπερνούν το 65% των εσόδων- διασφαλίζει σε µεγάλο βαθµό
την αποφυγή δηµιουργίας κρατικοδίαιτων επιχειρήσεων ή ανά-
πτυξης πελατειακών σχέσεων.  

Ακόµα, η εισαγωγή ενός νέου νοµικού προσώπου, του συνε-
ταιρισµού εργαζοµένων, δηλαδή µιας συνεταιριστικής σύµπρα-
ξης τριών τουλάχιστον φυσικών προσώπων, που συνεταιρίζονται
µε σκοπό να βιοποριστούν από την εργασία τους, είναι µια πραγ-
µατικά σύγχρονη ρύθµιση για την ελληνική έννοµη τάξη. 

Πρόκειται για µια ρύθµιση που µπορεί να προωθήσει τη συ-
νέργεια των εργαζοµένων πτωχευµένων, προβληµατικών ή εγκα-
ταλελειµµένων επιχειρήσεων, πολύ µικρών ή ατοµικών
επιχειρήσεων, οι οποίες επιλέγουν να εµπλακούν σε συνεργατικά
σχήµατα, αλλά και νέων που θέλουν να µείνουν στη χώρα και να
παλέψουν για αξιοπρεπή εργασία. Η κοινωνική πρωτοβουλία
µπορεί να πρωταγωνιστήσει στην παραγωγική, κοινωνική και οι-
κολογική ανασυγκρότηση της χώρας και το νοµοσχέδιο αυτό της
δίνει πολλούς βαθµούς ελευθερίας και ευρύ πεδίο δράσης. 

Ένα νέο ξεκίνηµα γίνεται, λοιπόν, και ελπίζω µετά την ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου να υπάρξει η ανταπόκριση που του αρ-
µόζει από την κοινωνία, ώστε να οδηγηθούµε σε έναν πραγµα-
τικά ενεργό τρίτο τοµέα της οικονοµίας στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Ιωάννης
Λαγός.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τη στιγµή που µιλάµε για κοινωνική αλληλεγγύη και για βοή-
θεια που θέλουµε να προσφέρουµε προς διάφορες οµάδες συµ-
πολιτών µας, η Κυβέρνηση δεν συζητάει καν την τροπολογία που
έφερε η Χρυσή Αυγή προκειµένου οι πεντακόσιοι εβδοµήντα ερ-
γαζόµενοι στον «Αστέρα» να γλιτώσουν τη θέση τους µετά την
πώληση της επιχείρησης. Ούτε καν συζητήθηκε. 

Και την ίδια ακριβώς στιγµή, ενώ η Κυβέρνηση δήθεν κόπτεται
για να βοηθήσει τους συµπολίτες µας, σε µία ιδιαίτερη οµάδα
όπως είναι οι τρίτεκνοι, όχι µόνο δεν υπάρχει κάποιο σχέδιο το
οποίο να βοηθήσει τους ανθρώπους να αντέξουν σε αυτές τις
δύσκολες στιγµές που περνάνε, αλλά απεναντίας η Κυβέρνηση
φέρνει νόµους και τους παίρνει ό,τι έχει αποµείνει. Σε µία οµάδα
–επαναλαµβάνω- ανθρώπων οι οποίοι κάνοντας παιδιά προσπα-
θούν να κρατήσουν ζωντανό το ελληνικό έθνος. Αυτούς, όµως
τους ανθρώπους, ενώ σε όλες τις άλλες χώρες της Ευρώπης το
κράτος τούς βοηθάει, στην Ελλάδα δυστυχώς τους αντιµετωπίζει
σαν παιδιά ενός κατώτερου θεού.

Έτσι, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση έβαλε ένα χαράτσι 3,7% στο
χαρτόσηµο πάνω στα επιδόµατα που δίδονται στους τρίτεκνους.
Γιατί άραγε έχει γίνει αυτό; Και γιατί δεν αποσύρεται από την Κυ-
βέρνηση; 

Επίσης, καταργήθηκε το αφορολόγητο που είχαν αυτοί οι άν-
θρωποι. Και δικαίως υπήρχε αφορολόγητο σε αυτή την κατηγο-
ρία των Ελλήνων συµπατριωτών µας. Και επίσης άρχισαν να
πληρώνουν και να τους πηγαίνουν τα ραβασάκια του ΕΝΦΙΑ, ενώ
αυτοί οι άνθρωποι µέχρι τώρα δεν πλήρωναν ΕΝΦΙΑ. 

Εδώ δεν υπάρχει, λοιπόν, µία κίνηση της Κυβέρνησης που έχει
στόχο να δώσει ένα µήνυµα στους Έλληνες πολίτες ώστε να µην
τεκνοποιούν οι οικογένειες; Δεν είναι ένα καθαρό ζήτηµα το
οποίο πρέπει να συζητηθεί και άµεσα να αρθεί αυτή η αδικία που
υπάρχει στις τρίτεκνες οικογένειες; Αυτό προς γνώση και συµ-
µόρφωση.

Και εδώ η ελληνική Βουλή θα έπρεπε να φροντίζει γι’ αυτά τα
πράγµατα και όχι να κόπτεται για τα δικαιώµατα και το συµφέρον
του κάθε λαθροµετανάστη. Γιατί µόνο γι’ αυτό ενδιαφέρεται.

Είπαµε προηγουµένως ότι ούτε καν συζητήθηκε η τροπολογία
µας. Αυτό δείχνει τον ανθρωπισµό και το πόσο πραγµατικά εν-
διαφέρεστε για να εξυπηρετήσουµε τους Έλληνες συµπολίτες
µας. Και εδώ δεν είναι τυχαίο ότι η «ελληνική» Βουλή νοµοθετεί
εις βάρος των Ελλήνων πολιτών, εις βάρος της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Οποιοσδήποτε από εσάς δεν ήταν στα έδρανα του ελληνικού
Κοινοβουλίου αλλά ήταν έξω και ζούσε σαν εργαζόµενος, θα
επαναστατούσε µε τα µέτρα που φέρνει αυτή η Κυβέρνηση.
Επειδή, όµως, δεν είστε έξω στην κοινωνία και είστε µέσα σε
αυτά τα έδρανα, τα ψηφίζετε. Αυτά τα ίδια, τα οποία εσείς κατα-
δικάζατε µέχρι πριν από λίγους µήνες και τα οποία θα συνεχίζετε
να καταδικάζετε όταν θα βγείτε από τα έδρανα του Κοινοβουλίου
και θα πάτε πάλι να ζήσετε στην ελληνική κοινωνία σαν απλοί ερ-
γαζόµενοι. Κάποιοι από εσάς, γιατί κάποιοι είστε παιδιά του κοµ-
µατικού σωλήνα και δεν είχατε εργαστεί µέχρι τώρα και ούτε
πρόκειται να εργαστείτε από εδώ και πέρα.

Κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι επειδή η ελληνική κοινωνία
αντιστέκεται –και ευτυχώς υπάρχουν αντανακλαστικά στους Έλ-
ληνες πολίτες- και επειδή δεν ανεχόµαστε πλέον όλα αυτά που
συµβαίνουν, το Σάββατο στις 14:00’ το µεσηµέρι στη στάση του
µετρό στον Βοτανικό θα γίνει µια µεγάλη συγκέντρωση διαµαρ-
τυρίας, την οποία έχουν προαναγγείλει οι κάτοικοι των περιοχών
του Κολωνού, Βοτανικού, Αιγάλεω, εναντίον της ανέγερσης του
τζαµιού. 

Εκεί, λοιπόν, θα είναι και η Χρυσή Αυγή. Εκεί, λοιπόν, καλείται
να παραστεί ο κάθε Έλληνας πολίτης που θέλει να αντισταθεί
στην ισλαµοποίηση της πατρίδας µας, για να διατρανώσουµε για
άλλη µια φορά ότι οι Έλληνες δεν ανέχονται να ισλαµοποιηθεί η
πατρίδα µας. Η Χρυσή Αυγή θα είναι εκεί και θα φροντίσουµε
ώστε αυτοί οι νόµοι να µην περάσουν στην ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

κ. Δηµήτρη Κωνσταντόπουλο από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
ο οποίος έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
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δελφοι, να θυµίσω ότι η κοινωνική οικονοµία κατοχυρώθηκε από
την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ το 1999 µε τον ν.2716/1999. Είναι ένας
νόµος µε τον οποίο καθορίστηκαν οι Κοινωνικοί Συνεταιρισµοί
Περιορισµένης Ευθύνης, που σκοπός τους ήταν η ενσωµάτωση
στην αγορά εργασίας συνανθρώπων µας µε ψυχοκοινωνικά προ-
βλήµατα.

Στη συνέχεια ο ν.4019/2011 και πάλι βέβαια από την κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ, κυρία Υπουργέ, επικαιροποίησε τη νοµοθεσία για
την κοινωνική οικονοµία και για την κοινωνική επιχειρηµατικό-
τητα. 

Σήµερα το εθνικό θεσµικό πλαίσιο για την κοινωνική οικονοµία
περιλαµβάνει ευρωπαϊκά προγράµµατα, όπως το πρόγραµµα
«EQUAL», µε στόχο την αύξηση της απασχόλησης ευάλωτων
οµάδων και την πρόσβασή τους στην αγορά εργασίας.

Να θυµίσω εδώ ότι επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ θεσπίστηκαν για
τις ευάλωτες οµάδες αρκετά ασφαλιστικά µέτρα και πολλές φο-
ροελαφρύνσεις, επιδόµατα και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα.
Πολλά απ’ αυτά, βέβαια, σήµερα καταργήθηκαν από τη σηµερινή
Κυβέρνηση, όπως τα επιδόµατα των τριτέκνων, τα επιδόµατα των
πολυτέκνων, οι επικουρικές συντάξεις των ΑΜΕΑ, οι συντάξεις
των χρονίως πασχόντων. Σήµερα καµµία διάκριση, καµµία κοι-
νωνική ευαισθησία! 

Μιλάτε, κυρία Υπουργέ, συνεχώς για την περήφανη, σκληρή
διαπραγµάτευσή σας. Να θυµίσω εδώ, λοιπόν, ότι αποτέλεσµα
αυτής της διαπραγµάτευσης είναι η κατάργηση του ΕΚΑΣ για
τριακόσιες ενενήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους, συνταξιού-
χους των 400 και 500 ευρώ, οι οποίοι σήµερα χάνουν τα 230
ευρώ του ΕΚΑΣ. Το ΕΚΑΣ -να θυµίσω- θεσµοθετήθηκε και αυτό
από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ το 1996. Τελικά, αυτό το «κακό
ΠΑΣΟΚ» µε τις τόσες µεγάλες κοινωνικές προσφορές, σήµερα
τι γίνεται; Δικαιώνεται.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επαίρεται ότι έφερε στη
Βουλή ένα νοµοσχέδιο για την κοινωνική οικονοµία. Ενθυµούµαι,
λοιπόν, τον νόµο για την ανθρωπιστική κρίση και ερωτώ: Πού
είναι το δωρεάν ρεύµα σε ενενήντα χιλιάδες οικογένειες; Πού
είναι το δωρεάν νερό σε πενήντα οκτώ χιλιάδες νοικοκυριά; Πού
είναι τα δωρεάν εισιτήρια στα µέσα µαζικής µεταφοράς; Τι εί-
δαµε; Μόνο ψίχουλα. Είδαµε να αυξάνεται το εισιτήριο στα µέσα
µεταφοράς και να µειώνεται το επίδοµα θέρµανσης. 

Διατέθηκαν το 2014 για πρώτη φορά 450 εκατοµµύρια ευρώ
από το πρωτογενές πλεόνασµα, µε εξακόσιες χιλιάδες ωφελού-
µενους. 

Σήµερα η Κυβέρνηση πολυδιαφηµίζει ένα ποσό 108 εκατοµ-
µυρίων ευρώ που δόθηκε και που ουσιαστικά αποτελεί το � του
ποσού της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Λέγατε για το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης 900 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Τι αποδείχθηκε; Αποδείχθηκε φιάσκο, κυρία Υπουργέ!
Αρχικά το «παγώσατε», στη συνέχεια το επαναφέρατε µε άλλο
όνοµα και τώρα µιλάτε για πιλοτική εφαρµογή. Αυτό είναι, λοιπόν,
το περίφηµο δίχτυ προστασίας αδυνάµων;

Τα συµπεράσµατα, φυσικά, δικά σας.
Κύριοι της Κυβέρνησης, θεωρείτε, έχω την εντύπωση, το κρά-

τος ως λάφυρο. Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να χτίσετε το
δικό σας κοµµατικό κράτος µε στόχο, βέβαια, την άγκυρα στην
εξουσία. Γι’ αυτό σε κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται στη Βουλή
υπάρχει πρόβλεψη της σύστασης θέσεων υµετέρων. 

Έτσι, λοιπόν, και στο παρόν νοµοσχέδιο συστήνονται δύο νέες
γραµµατείες, µια νέα διεύθυνση και επτά νέα τµήµατα µε τριάντα
εννέα υπαλλήλους. Και ιδού το παράδοξο: Αντί η Κυβέρνηση να
ενισχύσει τις υφιστάµενες αρµόδιες υπηρεσίες για την κοινωνική
οικονοµία, για την ένταξη των Ροµά, επιλέγει να πολλαπλασιάζει
δοµές. Όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, στοιχίζουν 700.000
ευρώ συν το κόστος για τις οµάδες εργασίας, που θα δηµιουρ-
γηθούν.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το στοίχηµα όλων µας πρέπει να είναι
άλλο. Το στοίχηµα πρέπει να είναι τι θα κάνουµε ουσιαστικά για
την υπογεννητικότητα. Ο πληθυσµός στην Ελλάδα το 2015 µει-
ώθηκε κατά 6%. Η υπογεννητικότητα είναι ουσιαστικά το σηµαν-
τικότερο εθνικό πρόβληµα. Η Ελλάδα του 2050 θα είναι µία από
τις πλέον γερασµένες χώρες της Ευρώπης. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, η στήριξη της οικογένειας. Όµως, εσείς

µε τις πρακτικές σας εξοντώνετε την πολύτεκνη οικογένεια, την
οικογένεια που έχει ανάπηρα µέλη, την οικογένεια µε άνεργα
µέλη που στηρίζεται στους χαµηλοσυνταξιούχους. Αυτό το ονο-
µάζετε κοινωνική πολιτική! Οι άνεργοι σήµερα αυξάνονται µε γε-
ωµετρική πρόοδο και αυτό το ονοµάζετε αριστερή πολιτική! Οι
νέοι φεύγουν στο εξωτερικό και τους βγάζετε εσείς οι ίδιοι το ει-
σιτήριο. Η ελληνική επιχειρηµατικότητα αναδιαρθρώνεται µέσα
από το χυδαίο ξεπούληµα των κόκκινων δανείων και εσείς αυτό
το λέτε αριστερό! 

Κάντε πράξη, επιτέλους, την πρότασή µας. Δώστε τη δυνατό-
τητα στους δανειολήπτες να προηγηθούν των ξένων funds,
δώστε στους δανειολήπτες να αγοράσουν τα δάνειά τους. Τα δά-
νεια να πάνε στα νοικοκυριά και όχι στα τραπεζικά «κοράκια».

Κύριοι της Κυβέρνησης, απαλλαχθείτε από τις εµµονές σας
για τη δηµιουργία ενός κοµµατικού µηχανισµού. Ασχοληθείτε
επιτέλους µε την πραγµατική διακυβέρνηση της χώρας. Διαφο-
ρετικά, θα επιβεβαιωθεί ο σοφός λαός, που λέει ότι όποιος σπέρ-
νει ανέµους θερίζει θύελλες!

Κλείνοντας θέλω να πω ότι κάνατε έναν διαγωνισµό-παρωδία
για τις τηλεοπτικές άδειες, διατυµπανίζοντας ότι πολεµάτε ου-
σιαστικά τη διαπλοκή. Ωστόσο, δεν δώσατε ποτέ επαρκείς εξη-
γήσεις και µάλιστα µετά την περιβόητη έκθεση της Φλωρεντίας,
είναι πολλά τα ερωτήµατα, όπως: Γιατί παρακάµψατε, κύριοι, το
ΕΣΡ; Γιατί περιορίσατε τεχνητά τον αριθµό των αδειών σε τέσ-
σερις; Τώρα, εκβιάζετε ουσιαστικά και τη δικαιοσύνη και τους
θεσµούς, εµπαίζοντας τον ελληνικό λαό, στήνοντας θεάµατα. 

Μπήκε ο Πρωθυπουργός στον πειρασµό, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, να προδικάσει την απόφαση του Σ.τ.Ε. και τώρα τρέχετε µε
τον χρόνο απέναντι, ώστε να προχωρήσει η διαδικασία µε το
κλείσιµο των υπόλοιπων καναλιών και να µείνουν εκατοντάδες
εργαζόµενοι άνεργοι, δηµιουργώντας έτσι τετελεσµένα. 

Κύριοι, για όλα τα παραπάνω την απάντηση σας τη δίνει ο ιστο-
ριοδίφης Γρηγόρης Καµπούρογλου: «Καθαρό πράγµα δεν είναι
αυτό που επλύθη, αλλά και ό,τι δεν ελερώθη». 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα ένας
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Γενικό Λύκειο Τρίπολης. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να ενηµερώσουµε τους µαθητές ότι παρακολουθούν µια κοι-

νοβουλευτική διαδικασία, που είναι η συζήτηση και η ψήφιση νο-
µοσχεδίου, ώστε να γίνει νόµος του κράτους. Είµαστε σήµερα
στη δεύτερη ηµέρα που συζητάµε κατ’ άρθρον το νοµοσχέδιο
και θα ακολουθήσει η ψηφοφορία, ώστε να γίνει νόµος του κρά-
τους. Είµαστε προς το τέλος της διαδικασίας. Μιλούν οι Βουλευ-
τές, ενδεχοµένως να µιλήσει και η Υπουργός κ. Αντωνοπούλου
και θα προχωρήσουµε µετά στην ψηφοφορία.

Η κ. Τζούφη Μερόπη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί µα-

θητές, θα ξεκινήσω λόγω του ότι προηγήθηκε ο συνάδελφος, λέ-
γοντας µία κουβέντα: ‘θου, Κύριε, φυλακήν τω στόµατί µου», λες
και αυτός ο τόπος δεν έχει µνήµη και δεν ξέρει ποιοι διαχειρίστη-
καν τα πράγµατα από τη Μεταπολίτευση και µετά. Πραγµατικά
µένω έκπληκτη και µε το ύφος και µε τον λόγο του προηγούµε-
νου συναδέλφου. 

Προχωρώ επί του νοµοσχεδίου. Από τις εισηγήσεις της αρµό-
διας Υπουργού αλλά και από πολλές προηγούµενες τοποθετή-
σεις έχει γίνει σαφές ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου προσπαθούµε
να αναπτύξουµε την κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία σαν αυ-
τόνοµη παραγωγική δραστηριότητα, δηλαδή σαν έναν τρίτο
δρόµο που µπορεί να παράγει αγαθά και υπηρεσίες, στη βάση
όµως της κάλυψης των κοινωνικών αναγκών, έξω από τη λογική
της επεκτατικής κερδοφορίας. 

Συνεπώς είναι µία νοµοθετική πρωτοβουλία, που αφορά πολ-
λούς πολίτες και σχεδόν όλες τις παραγωγικές δραστηριότητες,
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δίνοντας όµως µία νέα διάσταση στην έννοια του συνεταιρισµού,
που έχει χαθεί από τις πρακτικές του παρελθόντος -για τις οποίες
δυστυχώς έχει ευθύνη και δεν το ανέφερε ο προηγούµενος συ-
νάδελφος- µε ποιοτικά χαρακτηριστικά, όπως η συµµετοχή, η δη-
µοκρατία και η συναπόφαση. 

Σηµαντικές παράµετροι, επίσης, είναι η µέριµνα για την αειφο-
ρία του φυσικού περιβάλλοντος και η εξάλειψη των κοινωνικών
ανισοτήτων, αφού ήδη χίλιες διακόσιες πενήντα επιχειρήσεις, κυ-
ρίως στον αγροτοδιατροφικό τοµέα, αφορούν στην ένταξη, στην
οικονοµική και κοινωνική ζωή των ατόµων που ανήκουν σε ευά-
λωτες και ειδικές οµάδες πληθυσµού. 

Ένα ιδιαίτερο παράδειγµα της περιοχής από την οποία κατά-
γοµαι είναι το ΚΟΙΝΣΕΠ, το «Ζαγόρι της Αλληλεγγύης», που
ιδρύθηκε το 2015 από τριάντα κατοίκους της περιοχής που ασχο-
λούνται σε εθελοντική βάση και χωρίς κάποιο κοινωνικό όφελος.
Αυτή η δραστηριότητα αφορά στη στήριξη της ανάπτυξης, της
απασχόλησης σ’ αυτή την περιοχή ειδικά νέων ανθρώπων, στην
ενίσχυση της τοπικής παραγωγής µε σεβασµό στον καταναλωτή,
στο περιβάλλον και την αειφορία, καθώς και στη διαµόρφωση
ενός µοντέλου εκπαίδευσης και τουρισµού πέρα από τις τρέχου-
σες αντιλήψεις και οι οποίοι τοποθετούνται θετικά απέναντι στον
νόµο, µε κάποιες κριτικές επιχειρήσεις, στις οποίες θα αναφερθώ
περαιτέρω. 

Στις καινοτοµίες του νόµου είναι ότι διευρύνονται τα νοµικά
πρόσωπα που µπορούν να δραστηριοποιηθούν σ’ αυτό το πλαί-
σιο, ενώ καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις που πρέπει να
συντρέχουν για τον χαρακτηρισµό και τη λειτουργία αυτών ως
φορέων κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

Στο πλαίσιο αυτό -γιατί αυτό είναι πολύ σηµαντικό- υπάρχει
στη συγκεκριµένη προγραµµατική περίοδο η δυνατότητα να διο-
χετευθούν κονδύλια ύψους 160 εκατοµµυρίων ευρώ, που µε συν-
τηρητικές προβλέψεις µπορούν να οδηγήσουν στη δηµιουργία
τριάντα χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας, ενώ το πλαίσιο προβλέ-
πει και πώς τα κέρδη µπορούν να επανεπενδύονται ή να διανέ-
µονται στους εργαζόµενους.

Σηµεία που θα µπορούσαµε να δούµε στην επόµενη φάση -και
εδώ είναι η κριτική τοποθέτηση στην κατεύθυνση περαιτέρω βελ-
τίωσης του θεσµικού πλαισίου, ώστε οι ΚΟΙΝΣΕΠ να καταστούν
µοχλός οικονοµικής και κοινωνικής ανάκαµψης, ειδικά σε προ-
βληµατικές περιοχές και έχει συζητηθεί- είναι η παροχή φορολο-
γικών κινήτρων ή απαλλαγές για την παραχώρηση αδρανούς
κεφαλαίου προς αξιοποίηση από τις ΚΟΙΝΣΕΠ, όπως, για παρά-
δειγµα, ακαλλιέργητες γαίες ιδιωτικές ή δηµόσιες, αναξιοποίητα
κτήρια και βιοµηχανίες ή βιοτεχνίες. 

Ειδικά για τις ορεινές και νησιωτικές περιοχές που παρουσιά-
ζουν ιδιοµορφίες από πολλές απόψεις, οι δευτεροβάθµιες ενώ-
σεις θα µπορούσαν να συγκροτούνται αποκλειστικά από τις
ΚΟΙΝΣΕΠ των περιοχών αυτών, ανεξάρτητα από το αν πληρούν
ή όχι τον ελάχιστο αριθµό των δέκα, -εφόσον φυσικά είναι περισ-
σότερες των δύο- εναλλακτικά οι ενώσεις των ΚΟΙΝΣΕΠ στις πε-
ριοχές αυτές, να γίνονται µε κριτήρια όχι γεωγραφικά, αλλά µε
κριτήρια συνάφειας σκοπών. 

Επιπρόσθετα θα µπορούσαµε να συζητήσουµε την πρόβλεψη
για ένταξη στην κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία των κοινω-
φελών ιδρυµάτων που έχουν προκύψει από κληροδοτήµατα, µε
τις ΚΟΙΝΣΕΠ της κάθε περιοχής να έχουν λόγο και ρόλο στη δια-
χείριση των πόρων που προκύπτουν από αυτά.

Εποµένως το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου επιφέρει άµεσα και
έµµεσα οφέλη, µε σειρά κινήτρων ή υποστηρικτικών µέτρων, τα
οποία µπορούν να διαµορφώσουν υπό προϋποθέσεις -και µένει
να αποδειχθεί- ένα βιώσιµο και υγιές περιβάλλον, πριµοδοτώντας
ένα διαφορετικό πρότυπο εργασίας, παραγωγής και κατανάλω-
σης, µε τη φιλοδοξία να καταστεί η κοινωνική και αλληλέγγυα οι-
κονοµία ένας ουσιαστικός σηµαντικός πυλώνας της ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας.

Δύο λόγια, παρ’ ότι ειπώθηκαν, για το θέµα της σύστασης της
συγκεκριµένης Γραµµατείας των Ροµά. Αγαπητοί συνάδελφοι,
πέρα από άµεση κοινωνική ανάγκη που µας επιβάλλει να αναλά-
βουµε δράση -ειπώθηκε και από την Υπουργό- αποτελεί υποχρέ-
ωση της χώρας µας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, η εκπλήρωση
της οποίας θα ανοίξει τον δρόµο για την εκταµίευση κονδυλίων

για τους Ροµά, µέσω ΕΣΠΑ και για να γίνει αυτό, αφού απαιτείται
η συνεργασία διαφόρων Υπουργείων, για τον συντονισµό αυτών
των δράσεων είναι πασιφανές ότι απαιτείται η σύσταση αυτής
της ειδικής γραµµατείας ως συντονιστικού φορέα, χωρίς να
υπάρχει δηµοσιονοµική επιβάρυνση.

Και τώρα, θα µου επιτρέψετε, στο ενάµισι λεπτό που µου µένει,
να πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µέρος µιας σχεδιασµένης
κοινωνικής µας στρατηγικής που εκφράστηκε και µε το κοινωνικό
αποτύπωµα του πρώτου προϋπολογισµού µας που χαρακτηρί-
στηκε από τον ΣΕΒ -και αυτό νοµίζω ότι αποτελεί τίτλο τιµής για
µια Κυβέρνηση της Αριστεράς- ως η πιο σηµαντική αναδιανοµή
υπέρ των αδύναµων κοινωνικών στρωµάτων.

Η στόχευσή µας για την περαιτέρω ενίσχυση του κοινωνικού
κράτους αποτυπώνεται και στον νέο προϋπολογισµό που συζη-
τείται σήµερα στις αρµόδιες επιτροπές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Με στοχευµένες παρεµβάσεις ενισχύονται οι κοινωνικές δα-

πάνες -και λυπούµαι γι’ αυτά που είπε ο προηγούµενος συνάδελ-
φος- µε 760 εκατοµµύρια για το κοινωνικό εισόδηµα
αλληλεγγύης για ανθρώπους µε πολύ χαµηλά εισοδήµατα, πολύ
περισσότερα από αυτά που διατέθηκαν τα δύο προηγούµενα
χρόνια για την ανθρωπιστική κρίση, µε 300 εκατοµµύρια για
υγεία, παιδεία, πρόνοια και µε 100 εκατοµµύρια για την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας των ευάλωτων νοικοκυριών.

Τι αντιπροτείνει η Νέα Δηµοκρατία που ολοφύρεται καθηµε-
ρινά και καλεί διά του Αρχηγού της και σε δηµοκρατική εγρή-
γορση τον ελληνικό λαό, από ποιον άραγε κίνδυνο; Προτείνει τη
µείωση της φορολογίας ύψους 4,1 δισεκατοµµυρίων, που αντι-
κειµενικά ανοίγει µια τεράστια «τρύπα» στο δηµοσιονοµικό τοπίο,
η κάλυψη της οποίας απαιτεί είτε οριζόντια µείωση µισθών και
συντάξεων, είτε έξοδο από το πρόγραµµα και νέο µνηµόνιο είτε
ισόποση µείωση των κοινωνικών ανελαστικών δαπανών σε νοσο-
κοµεία, σχολεία, επιδόµατα, δηλαδή επάνοδο στα κοινωνικά ερεί-
πια. 

Είναι η συγκαλυµµένη πολιτική του άγριου επιθετικού νεοφι-
λελευθερισµού, την οποία ανερυθρίαστα υλοποίησε µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ και επιθυµεί να επανυλοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία µε την
επιχειρούµενη παντί τω τρόπω παλινόρθωσή της στην εξουσία,
απέναντι και µε στοχευµένη προπαγάνδα, στη δηµοκρατικά προ-
έρχουσα εκλεγµένη Κυβέρνησή µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε,
κύρια συνάδελφε, παρακαλώ. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για την υποµονή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τελειώστε όµως. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Δώστε µου τη δυνατότητα να έχω τον επί-

λογο. 
Θα αντισταθούµε, προσπαθώντας σε δύσκολες συνθήκες να

εξηγήσουµε την πολιτική µας στον λαό µε ψυχραιµία και µε θάρ-
ρος, όπως µάθαµε τόσα χρόνια και θα συνεχίσουµε να πα-
λεύουµε για την αλλαγή του σήµερα στον καπιταλισµό, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΚΚΕ, που είναι το πλαίσιο που καλούµαστε να
παλέψουµε στον µικρό µας βίο, χωρίς αυταπάτες.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μερόπη Τζούφη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για έξι λεπτά.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο µε σεβασµό στον χρόνο, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Μπουκόφσκι
είχε πει ότι το πρόβληµα µε τον κόσµο είναι ότι οι έξυπνοι άν-
θρωποι είναι γεµάτοι αµφιβολίες, ενώ οι ηλίθιοι είναι γεµάτοι αυ-
τοπεποίθηση. Το λέω αυτό, διότι προ ολίγου ακούστηκε εδώ από
το Βήµα της Βουλής µια, αν θέλετε, αναπαραγωγή πραγµάτων,
µια ενθύµηση πραγµάτων που έχουν συµβεί -και ήταν και τα παι-
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διά εδώ, δυστυχώς τώρα έφυγαν- που συνέβησαν τα προηγού-
µενα χρόνια στη χώρα µας, ξεχνώντας, όµως, να πουν τα βασικά,
τη βασική αλήθεια. 

Ο αγαπητός κύριος Βουλευτής, που έκανε µια ιστορική ανα-
δροµή στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, ξέχασε κυρίως να πει δυο
πράγµατα: Το πρώτο είναι για την αναγνώριση της Εθνικής Αντί-
στασης και το δεύτερο είναι για τον συνδικαλιστικό νόµο, τον
ν.1264/1982. Όλα τα άλλα τα είπε. 

Βεβαίως, ξέχασε να θυµηθεί και να µας υπενθυµίσει παρόντων
και των παιδιών, που άκουγαν την συνεδρίαση, τι συνέβη κατά
τη διάρκεια της δικής τους διακυβέρνησης, για τα εξοπλιστικά,
για τους διάφορους Υπουργούς, οι οποίοι τώρα βρίσκονται στη
φυλακή, για συναδέλφους τους και συντρόφους τους, οι οποίοι
διώκονται ποινικά, για ανθρώπους, οι οποίοι έχουν ταυτιστεί µε
τη διαπλοκή, για το πώς έφτασε η χώρα εδώ που έφτασε, για το
πώς φτάσαµε στην κρίση του 2008, για το πώς φτάσαµε στα µνη-
µόνια του 2010. Αυτά τα ξέχασε. Η µνήµη ήταν κοντή. Όµως, δυ-
στυχώς, για τους ίδιους, εµείς µνήµη χρυσόψαρου δεν έχουµε.
Εποµένως θα ήθελα να θυµίσω ορισµένα πράγµατα.

Επαίρονται οι ίδιοι και συγχέουν, αν θέλετε, τη δικαιοσύνη -επί
της ουσίας, επικαλύπτοντας τον ρόλο της δικαιοσύνης- και λένε
ότι η χθεσινή απόφαση του Σ.τ.Ε. επί της ουσίας τους βοηθά ή,
αν θέλετε, τους ευνοεί. Εγώ νοµικός δεν είµαι. Όµως, δυστυχώς,
οι ίδιοι δεν αναγιγνώσκουν την απόφαση του Σ.τ.Ε., δεν την
έχουν πάρει στα χέρια τους, αλλά ζητωκραυγάζουν για µια εν-
δεχόµενη απόφαση του Σ.τ.Ε., προσπαθώντας να προκαταβά-
λουν τη δικαιοσύνη. 

Κοιτάξτε να δείτε, εµείς ίδιοι µε εσάς δεν θα γίνουµε. Ο Πρω-
θυπουργός δεν ήρθε εδώ, όπως έκανε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, να βγάλει πύρινο λόγο και για τη συνεδρίαση της
Διάσκεψης των Προέδρων αλλά και για τη συζήτηση του Σ.τ.Ε.,
που θα γίνει την επόµενη εβδοµάδα. Εµείς δεν θα γίνουµε σαν
εσάς. Εµείς θα αφήσουµε τη δικαιοσύνη να λειτουργεί. 

Όµως, ξεχνάνε οι κύριοι, που ανεβαίνουν εδώ πάνω και µιλάνε
για τον νόµο Παππά, να πουν ότι επί της ουσίας έγιναν αποδεκτές
οι αιτιάσεις αυτών οι οποίοι έχουν προσφύγει στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και όχι η ουσία του θέµατος για την αδειοδότηση. 

Εµείς θα σας πούµε ότι κάτι που δεν κάνατε εσείς είκοσι επτά
χρόνια, εµείς θα το τελειώσουµε. Εµείς θα κάνουµε διαγωνισµό
για να αδειοδοτήσουµε τα κανάλια, κάτι που εσείς είκοσι επτά
χρόνια δεν κάνατε. Βεβαίως, δεν θα γίνουµε σαν εσάς. Δεν θα
υπερασπιστούµε τη διαπλοκή. Εµείς τη διαπλοκή θα την κυνηγή-
σουµε. Εµείς τη διαπλοκή θα την πάµε µέχρι τέλους, για να πε-
ράσουν κάποια στιγµή και αυτοί από το ταµείο.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ,
έπρεπε να κάνω αυτές τις παραδοχές, διότι ακούγονται σκληρά
πράγµατα εδώ από το Βήµα της Βουλής αλλά θέλω να πάω λίγο
και στο νοµοσχέδιό σας.

Κοιτάξτε να δείτε. Είναι ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο θέλει
πάλι επί της ουσίας το ΠΑΣΟΚ -τώρα λέγονται Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, αν δεν το γνωρίζετε- να µας πει ότι έφερε αυτόν τον
νόµο στη Βουλή και ότι εµείς φέρνουµε τον νόµο του 2011 στη
Βουλή. 

Δυστυχώς, δεν έκατσαν να διαβάσουν. Πολλοί σύντροφοί τους
το έχουν κάνει αυτό, παλαιότεροι σύντροφοί τους, αλλά δεν κά-
θισαν να διαβάσουν τον νόµο, δεν κάθισαν να δουν τι λέει ο
νόµος. Εσείς οι ίδιοι έχετε παραδεχθεί –και καλώς, όλοι το πα-
ραδέχονται- ότι υπήρχαν κάποια πράγµατα, τα οποία λεγόντου-
σαν στον παλιό νόµο του 2011, ο οποίος ήταν ανενεργός επί µια
πενταετία-εξαετία και δεν έχει ενεργοποιηθεί.

Κι εµείς ερχόµαστε και βοηθάµε έτι περαιτέρω να λειτουργήσει
αυτός ο νόµος, να λειτουργήσει ο τρίτος πυλώνας της οικονοµίας,
έτσι ώστε ουσιαστικά αυτό που ονοµατίζουµε «κοινωνική οικονο-
µία», η οποία στην Ευρώπη καλύπτει το 25% του οικονοµικού κύ-
κλου χωρών, εµείς να µπορέσουµε να τον αντιµετωπίσουµε και να
βοηθήσουµε όλα εκείνα τα εγχειρήµατα, τα οποία εσείς, η πρώην
κυβέρνηση Σαµαρά, µε σφοδρότητα προσπαθούσατε να τα µει-
ώσετε, να τα κλείσετε, διότι δεν θεωρούσατε ότι αυτός ο πυλώνας
της οικονοµίας µπορεί να βοηθήσει, αλλά είχατε πάντα στον νου
σας, όπως έχετε και τώρα, ότι µόνο και µόνο η ιδιωτική οικονοµία
µπορεί να λύσει τέτοιου είδους ζητήµατα. 

Κάποιου είδους αιτιάσεις, τις οποίες ακούω, περί αύξησης του
κράτους µε τη δηµιουργία της Γενικής Γραµµατείας Ροµά, να
σας θυµίσω ότι αυτό είναι µία ευρωπαϊκή επιταγή, την οποία
εµείς δεν έχουµε καλύψει, ενώ θα έπρεπε, κατά την άποψή µου.
Καλά, κι εσείς δεν την είχατε καλύψει, γιατί την είχατε αφήσει
στο απυρόβλητο, διότι στο εσωτερικό σας υπάρχουν οι γνωστές
διαφοροποιήσεις περί των Ροµά, εάν πρέπει να τους βοηθή-
σουµε και να τους εντάξουµε στο κοινωνικό σύνολο ή όχι. Όµως,
να σας θυµίσω ότι είναι ευρωπαϊκή επιταγή και πρέπει να την κα-
λύψουµε. Ένα είναι αυτό. 

Δεύτερον, υπάρχει όλο το πλαίσιο για το πώς θα καλυφθεί από
ήδη εργαζόµενους στο αρµόδιο Υπουργείο αυτή η Γενική Γραµ-
µατεία. Και δεν καταλαβαίνω πού βοηθάει η συνέχεια της παρα-
πληροφόρησης. 

Εµείς, ευτυχώς για την κοινωνία, χωρίς εσάς θα προχωρή-
σουµε, για να βοηθήσουµε το κοινωνικό σύνολο, για να βοηθή-
σουµε όλους εκείνους τους εργαζόµενους, οι οποίοι µε δική σας
ευθύνη βρέθηκαν στον δρόµο, µε δική σας ευθύνη πλήρωσαν
την κρίση. Σε αυτόν τον κόσµο, λοιπόν, θα σταθούµε στο πλάι
και θα τους βοηθήσουµε χωρίς εσάς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπάρκα. 

Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Χαρούλα Καφαντάρη. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το πολύ σηµαντικό νο-

µοσχέδιο της κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας, θα ήθελα να
ενηµερώσω και τον κ. Κωνσταντόπουλο της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, που αναφέρθηκε στη µετακίνηση στα µέσα µαζικής
µεταφοράς, αλλά και όσους και όσες µας ακούν ότι οι άνεργοι
στην Αττική µετακινούνται εδώ και πολύ καιρό δωρεάν, στο 40%
του πληθυσµού δηλαδή της χώρας, ένα µέτρο το οποίο θα επε-
κταθεί και πανελλαδικά. 

Στο πολύ σηµαντικό, λοιπόν, νοµοσχέδιο εκτός από τον ιδιω-
τικό και δηµόσιο τοµέα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει και
ο τοµέας της οικονοµίας που παράγει αγαθά και υπηρεσίες, ο
τοµέας της κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας, ο οποίος δια-
φοροποιείται ως προς το δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, βάσει των
εξής χαρακτηριστικών: Οι δραστηριότητές του αναπτύσσονται
και δίνουν προτεραιότητα στην κάλυψη των κοινωνικών αναγκών
και όχι µόνο στην κερδοφορία και οι δραστηριότητες αυτές ανα-
πτύσσονται µε συλλογικές δηµοκρατικές διαδικασίες συµµετο-
χής και λήψης αποφάσεων. 

Στο σηµείο αυτό είναι σηµαντικό να αναφέρουµε τη µεγάλη
αξία της κοινωνικής οικονοµίας, όχι µόνο σαν αντιµετώπιση της
οικονοµικής κρίσης, αλλά σαν ένα µέτρο αντιµετώπισης οικονο-
µικής κρίσης, αλλά και σαν απάντηση στο οικονοµικό µοντέλο,
το οποίο προβάλλει την επιχειρηµατικότητα σαν δραστηριότητα
µόνο κερδοσκοπική, συχνά µέσα από αµφιλεγόµενες ή και µη
βιώσιµες πρακτικές.

Η κοινωνική οικονοµία, που εδώ και δεκαετίες ανθίζει στην Ευ-
ρώπη και µε µεγάλη καθυστέρηση αναπτύσσεται τώρα στην Ελ-
λάδα, προσφέρει ζωτικής σηµασίας υπηρεσίες και αγαθά. Οι
δυνατότητες ανάπτυξης του τοµέα της κοινωνικής αλληλέγγυας
οικονοµίας, όπως είπα πριν, έχουν ληφθεί υπ’ όψιν σε πάρα πολ-
λές χώρες, όπως είναι η Γαλλία, η Ιταλία, η Ισπανία, οι ΗΠΑ, ο
Καναδάς, όπου λειτουργούν χιλιάδες επιχειρήσεις, κάποιες από
τις οποίες συνεισφέρουν στο εθνικό ΑΕΠ σε ποσοστό µέχρι και
10%. Στην Ελλάδα ο τοµέας αυτός είναι λιγότερο από 1% και το
όχηµα για την ανάπτυξη της κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας
είναι αυτά τα συνεργατικά σχήµατα µέσα σε ένα διαφανές περι-
βάλλον, που υποστηρίζει την ανάπτυξη των παραγωγικών αυτών
εγχειρηµάτων. 

Τι κάνει, λοιπόν, το νέο θεσµικό πλαίσιο; Ανοίγει το πεδίο της
κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας, πέρα από τις γνωστές µέχρι
σήµερα ΚΟΙΝΣΕΠ σε όλες τις πολυπρόσωπες νοµικές οντότητες. 

Διαµορφώνει ένα διαφανές πλαίσιο συνεργασίας του δηµο-
σίου µε τους φορείς κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας, καθο-
ρίζοντας την παραχώρηση χρήσης αργούσας περιουσίας των
ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και το δηµόσιο και οι φορείς κοινωνικής
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ασφάλισης και τη σύναψη τριµερών συµβάσεων µε τον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα και τους ΟΤΑ, για τη µελέτη και εκτέλεση έργων
και προγραµµάτων για την παροχή υπηρεσιών κοινωνικής ωφέ-
λειας. 

Επίσης, διαµορφώνει το πλαίσιο για τη διευκόλυνση της µε-
ταξύ τους οικονοµικής συνεργασίας και τη δηµιουργία ενώσεων
και φορέων κοινωνικής αλληλέγγυας οικονοµίας για τη συλλο-
γική τους εκπροσώπηση.

Όταν σε µια χώρα, όπως στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή έχουµε
πάνω από ένα εκατοµµύριο ανέργους, ιδιαίτερα νέους, η κοινω-
νική αλληλέγγυα οικονοµία και η συνέργεια γενικότερα, που αυτή
συνεπάγεται, πέραν των άλλων είναι και ένα µέσο επανατοποθέ-
τησης στο κοινωνικό σύνολο, µακριά από την αποµόνωση, την
ιδιώτευση που οδηγεί το καπιταλιστικό σύστηµα, ειδικά σε συν-
θήκες κρίσης. 

Τώρα, κύριοι και κυρίες Βουλευτές, θα ήθελα να αναφερθώ
στα επίδικα των ηµερών. Κυρίαρχο ζήτηµα, φυσικά, αυτές τις
µέρες είναι τα θέµατα της δικαιοσύνης, τα θέµατα των τηλεοπτι-
κών αδειών και η συγκρότηση του ΕΣΡ. 

Ας αφήσουµε, κύριοι και κυρίες Βουλευτές, τη δικαιοσύνη να
κάνει τη δουλειά της. Οι δηλώσεις και οι παρεµβάσεις, οι οποίες
υπάρχουν το τελευταίο διάστηµα, ειδικά από την Αντιπολίτευση,
είναι πολλές και φτάσαµε χθες να ακούσουµε Βουλευτή της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µιλάει για αυτοκτονικές τάσεις
της δικαιοσύνης. 

Ας διαφυλάξουµε, κύριοι και κυρίες Βουλευτές, τους θεσµούς,
όχι µόνο για µας, αλλά και γενικότερα για τη λειτουργία του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος στο οποίο ζούµε. Στην Κοινοβουλευ-
τική Δηµοκρατία, η αντιπολίτευση και µάλιστα η αξιωµατική
αντιπολίτευση έχει έναν θεσµικό ρόλο και µάλιστα σηµαντικό.
Οφείλει να στηρίζει και όχι να τορπιλίζει τους θεσµούς, να προ-
τείνει και να ασκεί ταυτόχρονα εποικοδοµητική, όµως, κριτική. 

Η προσπάθεια που γίνεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να εµπλέξει τις θεσµικές διαδικασίες και να τις εντάξει στο πολι-
τικό της σχέδιο ανατροπής της Κυβέρνησης, µε το κουραστικό
βέβαια πλέον καθηµερινό αίτηµά της για εκλογές, δεν συµβάλλει
στο υγιές πολιτικό κλίµα που έχει ανάγκη η πατρίδα µας σήµερα.

Δηλαδή, σήµερα, τη στιγµή της σκληρής διαπραγµάτευσης για
τη δεύτερη αξιολόγηση, τη στιγµή της συζήτησης για το χρέος
που είναι πάνω στο τραπέζι µέσα σε ένα ασταθές ρευστό πεδίο,
όταν πραγµατικά οι φταίχτες γι’ αυτό το θέµα είναι πολλοί, όταν
στην Ευρώπη δηµιουργούνται νέες συµµαχίες, όταν η Ευρώπη
βρίσκεται σε κρίση ταυτότητας µε το φάντασµα της ακροδεξιάς
να πλανάται απειλητικό, η Αντιπολίτευση και µάλιστα η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, χθες, ενώ δεν εξέφρασε αντιρρήσεις για τα
πρόσωπα που προτάθηκαν από τον Πρόεδρο της Βουλής για τη
σύνθεση του ΕΣΡ, τελικά καταψήφισε. Δεν φαντάζει αυτό το γε-
γονός άκρως αντιφατικό; 

Και θα έλεγα ότι στην υπάρχουσα κατάσταση, που ισχύει στο
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, έτσι όπως είναι σήµερα, δεν είναι ανα-
γκαίο να υπάρχει το ΕΣΡ; 

Με δύο λόγια, συµβαίνει εδώ αυτό το οποίο χαρακτηρίζουν οι
νοµικοί µε τον όρο «καταχρηστική άσκηση δικαιώµατος».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Κύριοι και κυρίες Βουλευτές, η συγκρότηση του ΕΣΡ είναι συν-

ταγµατικά υποχρεωτική. Το άρθρο 101Α του Συντάγµατος υπο-
χρεώνει τα πολιτικά κόµµατα να βρουν λύση για τις ανεξάρτητες
αρχές. Έχουµε λύσει τις τέσσερις, τα βρήκαµε συναινετικά, κι
έµεινε µόνο η πέµπτη που αφορά το ΕΣΡ. 

Συνιστούν, σύµφωνα µε το άρθρο του Συντάγµατος, κανονι-
στικές επιταγές. Το Σύνταγµα δεν είναι µόνο, ώστε να υποδει-
κνύει ή να δίνει οδηγίες ή συµβουλές ή να απαγορεύει ακόµα.
Ορίζει τι επιβάλλεται, τι επιτρέπεται. Κατά τον Γάλλο πολιτικό Σε-
γιές, τον Γάλλο πολιτικό της Γαλλικής επανάστασης, το Σύν-
ταγµα είναι ένα σώµα υποχρεωτικών κανόνων, αλλιώς δεν είναι
τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριοι και κυρίες Βουλευτές

της Αντιπολίτευσης, δεν ακούτε τον κόσµο, την κοινωνία, που
µέσα από δηµοσκοπήσεις, που τόσο εσείς επικαλείστε, συµφω-
νούν µε την αναγκαιότητα αποκατάστασης της νοµιµότητας στις
τηλεοπτικές συχνότητες; 

Για πρώτη φορά µετά από είκοσι επτά χρόνια ανοµίας επέρ-
χεται νοµιµότητα σε αυτόν τον χώρο. Ένα µήνυµα θα έλεγα και
προς τους επενδυτές, ότι σε αυτή τη χώρα ισχύουν πλέον οι
νόµοι, τηρούνται, δεν υπάρχει αναρχία και βέβαια αρχίζει να ξη-
λώνεται το κουβάρι της διαφθοράς που επί πολλές δεκαετίες
ίσχυε.

Ας περιµένουµε, λοιπόν, πριν αρχίσουµε να προβαίνουµε σε
δηλώσεις. Ας περιµένουµε την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας, την όποια απόφαση, η οποία πάντα είναι σεβαστή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Χαρούλα Καφαντάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, λίγα λόγια για το

υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 
Η κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία ή αλλιώς ο τρίτος το-

µέας της οικονοµίας είναι γνωστή στη χώρα µας από πολύ παλιά.
Όλοι γνωρίζουµε την περίπτωση του συνεταιρισµού των Αµπε-
λακίων από τα χρόνια της τουρκοκρατίας.

Στα σύγχρονα χρόνια, όµως, οι εµπειρίες µε τους συνεταιρι-
σµούς δεν είναι ιδιαίτερα θετικές. Όλοι γνωρίζουµε τις παθογέ-
νειες. Ανάλογος νόµος υπάρχει από το 2011, ο ν.4019. Πολιτική
βούληση από τα κόµµατα δεν υπάρχει και αυτό είναι που χρει-
άζεται για να πετύχει το εγχείρηµα. 

Προσωπικά θα µου επιτρέψετε να κρατήσω κάποιες επιφυλά-
ξεις, αν και η εισηγήτριά µας, η κ. Βούλτεψη, έδωσε κάποιες κα-
τευθύνσεις για την όσο το δυνατόν καλύτερη αξιοποίηση του
νόµου. 

Έρχοµαι στο άρθρο 53, το οποίο έρχεται να ρυθµίσει τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές του ΕΟΠΥΥ και καλώς κάνει. Δεν το κάνετε,
βέβαια, γιατί το πιστεύετε, αλλά το κάνετε υπό την πίεση της
τρόικας, γι’ αυτό και το φέρνετε την τελευταία στιγµή. Ο σκοπός;
Να πάρουµε την υποδόση των 1,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
τόσο ανάγκη έχει πραγµατικά η αγορά και θα την πάρουµε στο
τέλος Οκτωβρίου, υπό την προϋπόθεση, όµως, ότι θα έχουν πλη-
ρωθεί όλες οι ληξιπρόθεσµες οφειλές στο χώρο της υγείας. 

Εδώ ακριβώς, όµως, είναι και το πρόβληµά σας, αγαπητοί συ-
νάδελφοι της Συµπολίτευσης. Ό,τι κάνετε το κάνετε υπό πίεση,
από εξαναγκασµό, µε πόνο ψυχής και από ιδεοληψία και κυρίως
δεν έχετε σχέδιο, γιατί η ιδεοληψία σας είναι η δηµόσια δωρεάν
υγεία. Πώς θα την εφαρµόσετε; Δεν ξέρετε. 

Να σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα; Το ΚΕΕΛΠΝΟ.
Όλοι οι χειρισµοί του κ. Πολάκη στο ΚΕΕΛΠΝΟ κρίθηκαν παρά-
νοµοι. Οκτακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι στο ΚΕΕΛΠΝΟ και στις
µονάδες εντατικής θεραπείας µένουν απλήρωτοι µε δική σας
υπαιτιότητα. Τον περσινό χειµώνα θρηνήσαµε διακόσια θύµατα
στις µονάδες εντατικής θεραπείας λόγω ελλείψεως κλινών. Τι
έγινε; Πέρασε ένας χρόνος, οι κενές θέσεις στις ΜΕΘ κατά 50%
παραµένουν κενές και έρχεται πάλι χειµώνας. 

Μήπως δεν κάνατε το ίδιο στους εργαζόµενους στον χώρο της
καθαριότητας, όχι µόνο στα νοσοκοµεία, αλλά το επεκτείνατε σ’
όλο το δηµόσιο σύστηµα; Συµβάσεις για δύο χρόνια χωρίς δυ-
νατότητα ανανέωσης, άρα τους απολύετε σε δύο χρόνια. Και λοι-
πόν; Τους κρατάτε οµήρους, κοµµατικούς οµήρους, φτωχούς
εργαζόµενους.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που κατέθεσε σήµερα ο κ.
Πολάκης για το ΕΚΑΒ. Οι ελλείψεις σε προσωπικό και σε ασθε-
νοφόρα είναι µεγάλες. Πάνω από ένα εκατοµµύριο χιλιόµετρα
έχουν διανύσει όλα τα ασθενοφόρα. Στην Αττική κυκλοφορούν
µόνο τα εξήντα από τα εκατόν είκοσι που έχει συνολικά το ΕΚΑΒ
Αττικής. Από τον διαγωνισµό του ΕΣΠΑ που προκηρύχθηκε το
2012, πήραν µόνο τα ενενήντα. Τα άλλα ενενήντα έξι χάθηκαν. 

Ο ίδιος ο κ. Πολάκης υποσχέθηκε από πέρυσι την άµεση επα-
ναπροκήρυξη του διαγωνισµού µέσω των περιφερειών για την
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αγορά νέων ασθενοφόρων και τι έκανε; Τίποτε απολύτως. Ούτε
καν ανακατανοµή. Από περιοχές στις οποίες υπάρχουν ασθενο-
φόρα τα οποία κάθονται, δεν τα έφερε σε περιοχές που έχουν
µεγάλες ελλείψεις και ταυτόχρονα κατηγορεί και τους εργαζό-
µενους του ΕΚΑΒ για τα «βοθροκάναλα». Αυτά φταίνε, όταν σε
πολλές περιπτώσεις οι εργαζόµενοι του ΕΚΑΒ –για να πούµε και
την αλήθεια- διακινδυνεύουν και τη ζωή τους. 

Νοµίζω ότι είστε γνώστες των περιστατικών, που συνέβησαν
την περασµένη Κυριακή στη Θεσσαλονίκη, όπου διασώστες του
ΕΚΑΒ εν ώρα υπηρεσίας βρέθηκαν στο «Ιπποκράτειο» Νοσοκο-
µείο Θεσσαλονίκης. 

Το ΕΚΑΒ, αγαπητοί συνάδελφοι, είχε προµηθευτεί από το 1999
πέντε ελικόπτερα. Το τελευταίο ελικόπτερο καθηλώθηκε το Σε-
πτέµβριο του 2015 επί Υπουργού Υγείας κ. Πολάκη. Ο ίδιος ο κ.
Πολάκης τότε επισκέφθηκε τη βάση αεροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ
και σας µεταφέρω τη δήλωσή του. Εξέφρασε σαφή βούληση της
ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας, να επιλύσει τα προβλήµατα του
τµήµατος αεροδιακοµιδών και ειδικότερα να κινήσει άµεσα τις
απαιτούµενες διαδικασίες για την επισκευή και τη συντήρηση
των συγκεκριµένων ελικοπτέρων, ώστε να τεθούν το συντοµό-
τερο δυνατό στην υπηρεσία των πολιτών των ακριτικών περιοχών
της πατρίδας µας.

Αυτά δήλωσε ο κ. Πολάκης ένα χρόνο πριν. Τι έκανε ένα χρόνο
µετά; Έφερε τροπολογία που δίνει τη δυνατότητα στον εαυτό
του να κάνει συµβάσεις µε άλλες αεροπορικές εταιρείες για τις
αεροδιακοµιδές ασθενών. Αυτό εννοούσε πέρυσι που έκανε αυτή
τη δήλωση; Γιατί, βεβαίως, φαίνεται ότι τώρα τα προβλήµατα
είναι πολύ αυξηµένα από τη λειτουργία του νέου νοσοκοµείου
της Σαντορίνης. Υπάρχει τεράστια κυκλοφορία εναέρια, λόγω
των πολλών αεροδιακοµιδών από εκεί.

Βεβαίως εγώ τώρα συνειδητοποίησα, γιατί ο κ. Καµµένος σας
αποκαλεί συντρόφους. Κενά αποµακρυσµένα ιατρεία σε άγονες
περιοχές; Ο Στρατός. Κλείνουν τµήµατα δηµοσίων ιατρείων;
Στρατιωτικοί γιατροί. Αεροδιακοµιδές ασθενών; Ελικόπτερα του
Στρατού και της Πυροσβεστικής. 

Άκουσα τον κ. Πολάκη, που είπε ότι την ερχόµενη Δευτέρα θα
εγκαινιάσει τη βάση του ΕΚΑΒ στη Σύρο και καλώς θα κάνει. Δεν
είµαστε αντίθετοι. Εξάλλου έτσι γινόταν µέχρι σήµερα. Όλα τα
περιστατικά από τα νησιά του Αιγαίου πηγαίναν στη Σύρο. Όµως
αν θέλουµε να έχουµε πραγµατική εξοικονόµηση και άµεση ια-
τρική φροντίδα και να µην είναι απλώς η Σύρος ένας ενδιάµεσος
σταθµός προς την Αθήνα, θα πρέπει το Νοσοκοµείο στη Σύρου
να είναι εξοπλισµένο, να έχει κλινικές γεµάτες, να έχει µονάδα
εντατικής θεραπείας, να έχει µονάδα εµφραγµάτων. Μόνον έτσι
µπορούµε να έχουµε εξοικονόµηση και άµεση ιατρική φροντίδα
για τους ασθενείς. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ενάµισης χρόνος
πέρασε, για να καταλάβετε ότι η κατάργηση του µνηµονίου και
το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης όλα αυτά για τα οποία αγωνί-
ζεστε χρόνια τώρα, ήταν µια αυταπάτη. Γι’ αυτό µόλις το κατα-
λάβατε, περικόψατε τις συντάξεις κατά 6%, µειώσατε το ΕΚΑΣ,
µειώσατε τις επικουρικές κατά 50%, ξανακόψατε τις κύριες συν-
τάξεις, κόβετε πάλι τις επικουρικές, δώσατε προς πώληση
ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ κ.λπ., και τώρα που τα δηµοσκο-
πικά ευρήµατα είναι τραγικά για εσάς, προσπαθείτε να ελέγξετε
και την ενηµέρωση. 

Μόλις αντιληφθήκατε ότι κινδυνεύει ο νόµος Παππά να κριθεί
αντισυνταγµατικός, απέσυρε την τροπολογία ο κ. Παππάς και θυ-
µήθηκε το ΕΣΡ και χθες βράδυ βγήκατε σε όλα τα «βοθροκάναλα»,
όπως τα αποκαλείτε εσείς, στον ΑΝΤ1 ο κ. Τζανακόπουλος, ο κ.
Παππάς στον ΣΚΑΙ. Άκουγα τον κ. Παππά να λέει, πως αν κριθεί
αντισυνταγµατικός ο νόµος, θα επιστρέψουν και τα 70 εκατοµµύ-
ρια που πήρανε. Σκεφτόµουνα τι θα γίνουν αυτά τα 70 εκατοµµύ-
ρια, µε τα οποία τάχα βάλατε παιδάκια σε βρεφονηπιακούς
σταθµούς και θα διορίζετε νοσηλευτικό προσωπικό στο νοσοκο-
µείο.

Δυστυχώς, για όλους τους Έλληνες φίλες και φίλοι, η κατά-
σταση πηγαίνει από το κακό στο χειρότερο και στην οικονοµία
και στην υγεία και στην παιδεία και το ξέρετε. Γι’ αυτό όσο νωρί-
τερα εγκαταλείψετε την εξουσία, τόσο καλύτερα και για τους Έλ-
ληνες και για την Ελλάδα, αλλά και για εσάς. Εξάλλου αργείτε

χαρακτηριστικά να καταλάβετε τις αυταπάτες σας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κέλλα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, Βουλευτής της Ένωσης
Κεντρώων.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αναζήτηση των

περίφηµων ισοδυνάµων είναι υποχρέωση και αγωνία όλων µας.
Σε κάθε νοµοσχέδιο, σε κάθε τροπολογία, σε κάθε απάντηση που
παίρνουµε στο πλαίσιο άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου,
ψάχνουµε να βρούµε τις κρυµµένες µονάδες του ΑΕΠ.

Ο νόµος για τους δασικούς συνεταιρισµούς έτυχε της στήρι-
ξης του Κοινοβουλίου, γιατί όλοι πειστήκαµε πως στα δάση πα-
ρέµενε ανεκµετάλλευτος πλούτος ύψους τουλάχιστον δύο
µονάδων του ΑΕΠ. Μόλις πριν από δυο µέρες επιλέξαµε να στη-
ρίξουµε τη δηµιουργία του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και
Ανάπτυξης, µε σκοπό να ενισχύσουµε, έστω και µε δανεικά, τους
διδάκτορες και τους µεταδιδάκτορες της χώρας µας, ώστε να
αναχαιτίσουµε τη φυγή στο εξωτερικό των παιδιών µας. 

Είχα υπογραµµίσει κατά τη σχετική εισήγησή µου, πως είναι
άµεση ανάγκη η νοµοθέτηση ενός πλαισίου διασύνδεσης των
αποτελεσµάτων της έρευνας και της καινοτοµίας µε την αγορά
και τον παραγωγικό κλάδο, µε την αληθινή οικονοµία, δηλαδή. Ο
µόνος τρόπος για να µπορέσουµε να αποπληρώσουµε τα δα-
νεικά και ταυτόχρονα να επιτρέψουµε στην έρευνα και στην και-
νοτοµία να δώσουν πολλαπλασιαστική ισχύ στην εθνική
προσπάθεια και την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, είναι
να φροντίσουµε για την αξιοποίηση των καινοτόµων αποτελεσµά-
των της έρευνας. 

Το ελληνικό δαιµόνιο, οι Έλληνες επιστήµονες, µπορούν όχι
µόνο να προσθέσουν µονάδες στο ΑΕΠ αλλά και να το πολλα-
πλασιάσουν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ένωση Κεντρώων, πιστή στις
αρχές της, µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον και την εξασφάλιση
της συνέχειας του ελληνικού έθνους, συνεχίζει να στηρίζει τα δί-
καια και τα σωστά και να καταψηφίζει τα άδικα και τα κακόβουλα.

Στο πλαίσιο αυτό επιλέξαµε να στηρίξουµε επί της αρχής το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως ακριβώς το δικαιολόγησε η ει-
σηγήτριά µας η κ. Μεγαλοοικονόµου και το στήριξε και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπός µας, ο κ. Καρράς, κάτι το οποίο –κατά
τη γνώµη µου- έρχεται να ενισχύσει το κατά γενική οµολογία
καλό νόµο του 2011, αρκετά καλό νόµο του 2011, µε τον οποίο
πρωτοεισήχθη η έννοια της κοινωνικής οικονοµίας στην ελληνική
πραγµατικότητα και στους ελληνικούς νόµους και ετέθη ως προ-
τεραιότητα πια, η ανάπτυξη του περίφηµου «τρίτου πυλώνα» της
οικονοµίας µας, µε ευθύνη των εκάστοτε ελληνικών κυβερνή-
σεων. 

Το γεγονός πως είχαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε το υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο µε τις κανονικές διαδικασίες, όπως αυτές
προβλέπονται από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής,
επέτρεψε να συµβάλλουµε κι εµείς, τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης όπως βεβαίως και οι φορείς, στη διαµόρφωση των διατά-
ξεων που περιέχονται στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για την
κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία.

Είναι, πραγµατικά, ενθαρρυντικό, πως κάποια µέλη της Κυβέρ-
νησης επιλέγουν να συνεργαστούν µε το Κοινοβούλιο και δεν
απαξιώνουν τις διαδικασίες, παρά µόνο όταν υποχρεώνονται
καλώς ή κακώς, δικαιολογηµένα ή αδικαιολόγητα από τον Πρω-
θυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε φθάσει στο σηµείο να
χαιρόµαστε µε το παραµικρό σηµάδι πως επιστρέφουµε στη λο-
γική. Είναι πλέον πολύ µεγάλο το χρονικό διάστηµα, κατά το
οποίο η χώρα και το εθνικό Κοινοβούλιο, αλλά και το σύνολο του
πολιτικού κόσµου, λειτουργούν υπό καθεστώς εκβιάσεων και πιέ-
σεων. 

Συµπληρώθηκαν επτά χρόνια από την αναγκαστική έξωση της
λογικής από την Ελλάδα. Φθάνει πια. Ο ελληνικός λαός έκανε και
συνεχίζει να κάνει καθηµερινά υπεράνθρωπες προσπάθειες. Από
εκεί πηγάζει και το τεράστιο µέγεθος της ευθύνης µας, ως εκλεγ-
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µένα µέλη του εθνικού Κοινοβουλίου. 
Στην αξιαγάπητη συνάδελφο κ. Ιγγλέζη, ήθελα να πω το εξής:

Επειδή οι προηγούµενοι έκαναν ό,τι έκαναν, κυρία Ιγγλέζη, µε τις
διαδικασίες του Κοινοβουλίου, θεωρείτε πως έχετε το δικαίωµα
εσείς να κάνετε το ίδιο, µε τη σειρά σας; Εµείς µπορεί να µην
ήµασταν στην Αίθουσα αυτή του Κοινοβουλίου τον Αύγουστο του
2014, αλλά βλέπαµε ως πολίτες τι έκαναν οι άλλοι, οι οποίοι λόγω
ακριβώς αυτών που έκαναν, αλλά και κυρίως ακριβώς όσων εσείς
υποσχόσασταν, βρέθηκαν στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, όπως
τους βλέπετε αυτή τη στιγµή. Δεν µπορείτε να κρύψετε τη δική
σας παρατυπία µε τη δικιά τους παρατυπία. 

Θα ήθελα να πω κάτι για τους εργαζόµενους του ΕΚΑΒ, που
βρίσκονται δικαίως στους δρόµους. Θα ήµουν εκεί δίπλα τους,
µαζί τους, αν δεν έπρεπε να βρίσκοµαι σήµερα εδώ στο Κοινο-
βούλιο. Τα αιτήµατά τους είναι δίκαια και µάχονται για να µην πε-
θάνουν σαν τα σκυλιά στους δρόµους οι συνάνθρωποί µας. Αυτό
που συµβαίνει στην υγεία είναι σκάνδαλο. Αυτό που συµβαίνει
στην υγεία είναι κακούργηµα και κάποιος επιτέλους πρέπει να
αναλάβει τις ευθύνες του.

Θα ήθελα, κλείνοντας την τοποθέτησή µου, να πω κάτι και να
κάνω και µια αναφορά στην αγορά Μοδιάνο, στην πόλη µας τη
Θεσσαλονίκη, όπου µάθαµε ότι πωλήθηκε το 43% σε ιδιώτες από
το ΤΑΙΠΕΔ για το ευτελές ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Η κοινωνική οικονοµία, κυρία Υπουργέ, άργησε µια ολόκληρη
ηµέρα. Το ΤΑΙΠΕΔ έφαγε την αγορά. Αναγνωρίζω κι εγώ όπως
και όλοι οι Θεσσαλονικείς ότι υπήρχαν πάρα πολλά προβλήµατα
και ότι η κατάσταση ήταν ιδιαίτερα προβληµατική. Μιλήσαµε για
λύσεις. Δεν δώσαµε λύσεις. Ακούστηκαν όµορφες ιδέες, όµορ-
φες ρητορείες. Λύσεις όµως, δυστυχώς δεν βρέθηκαν. 

Όµορφες ιδέες, όµορφες ρητορείες ακούγονται και µέσα σε
αυτή εδώ την Αίθουσα. Οι συµπολίτες µας, όµως, έξω από αυτή
εδώ την Αίθουσα θέλουν λύσεις και για τις λύσεις, κυρία
Υπουργέ, είστε υπεύθυνη εσείς και σύσσωµη όλη η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σαρίδη. 

Ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου έχει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε την τροπολογία που

αφορά το ΕΚΑΒ, για να µιλήσω για τη συγκεκριµένη εξουσιοδό-
τηση, την οποία δίνει στον Υπουργό και στο Διοικητικό Συµβούλιο
του ΕΚΑΒ για σύναψη συµβάσεων για συγκεκριµένες διακοµιδές.
Να πω ότι, πράγµατι, υπήρχε από το ’99 αυτή η διάταξη, όµως
τα αποτελέσµατα που παρήγαγε όλο το προηγούµενο διάστηµα,
δεν ήταν πάντα καλά. 

Εµείς τι είπαµε; Σήµερα δεκαεπτά χρόνια από τότε είναι πλέον
ώριµα τα πράγµατα, να κάνουµε µια αξιολόγηση και να πούµε
«διαγωνισµός», για να έλθουν όλοι όσοι ενδιαφέρονται να έλθουν
να συµµετάσχουν σε διακοµιδές και όπως ακριβώς γίνεται µε τα
πυροσβεστικά ελικόπτερα, τα ιδιωτικά κ.λπ., να παίρνουν την εν-
τολή όταν προκύπτει το ζήτηµα. Αυτό το απλό. 

Από εκεί και πέρα όλοι οι λεονταρισµοί του κ. Πολάκη νοµίζω
πέφτουν στο κενό, γιατί ακριβώς αντιγράφει µια διάταξη, η οποία
δεν είναι σωστή.

Βεβαίως συµφωνούµε µε τη δυνατότητα να χρησιµοποιούνται
ιδιωτικά µέσα, αλλά µε διαφάνεια και µε τρόπο που θα έδινε θε-
τικά αποτελέσµατα. Εάν ισχύει τώρα, γιατί το επανανοµοθετεί;
Δεν ισχύει, λοιπόν. Έχει παγώσει αυτή η διάταξη. Την επανανο-
µοθετεί, για να δίνει τη δυνατότητα να δηµιουργηθεί µια ακόµη
θερµοκοιτίδα της διαφθοράς. Εξαρτάται σε ποια χέρια είναι η
διάταξη αυτή, ποιος υπογράφει. Γι’ αυτό βάλαµε το θέµα. 

Σε αυτή τη διάταξη, όπως σωστά ειπώθηκε, υπάρχουν δύο
κραυγαλέα λάθη, τα οποία δεν θα έκαναν εάν την έγραφαν υπάλ-
ληλοι του Υπουργείου Εργασίας. Το πρώτο είναι ότι ο Υπουργός
Εργασίας ονοµάζεται «Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης και Κοινωνικών Υποθέσεων». Κάτι τέτοιο δεν υπάρχει
και παρακαλώ να διορθωθεί. 

Στη διάταξη που αναφέρεται ότι υπογράφει ο Υπουργός
Υγείας στο σηµείο γ’ λέει «του Υπουργού Υγείας και Πρόνοιας».
Μα επί των ηµερών του κ. Λοβέρδου έχει γίνει µόνο «Υπουργός

Υγείας» και παραµένει έτσι. Γι’ αυτό, λοιπόν, ας προσέχουν κα-
λύτερα ακόµα και πώς ονοµάζονται οι ίδιοι, πώς τιτλοφορούνται. 

Έρχοµαι στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει για τα οδοι-
πορικά των εκτιµητών του ΕΛΓΑ. Ο ΕΛΓΑ έχει τεθεί σε αδράνεια.
Δυστυχώς οι εκτιµητές δεν µπορούν να πάνε να εκτιµήσουν.
Ογδόντα χιλιάδες δηλώσεις ζηµιών είναι χωρίς εκτίµηση. Ο
Υπουργός ήρθε και µας είπε το πρωί σε ερώτηση του κ. Κου-
τσούκου, «παιδιά δεν µπορώ να το διορθώσω γιατί είµαστε σε
µνηµόνιο». 

Καλά πρόπερσι, που ίσχυε η προηγούµενη διάταξη της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης, δεν ήµασταν σε µνηµόνιο; Παρα-πρό-
περσι δεν ήµασταν σε µνηµόνιο; Ή οµολογεί ότι ήταν αυτός που
ενέταξε για πρώτη φορά τον αγροτικό τοµέα µε το τρίτο µνηµό-
νιο υπό την επιτήρηση της τρόικας; Να µας ξεκαθαρίσει τι από
τα δύο συµβαίνει. 

Ο κ. Κουρεµπές ήρθε πριν από δύο µήνες στο Ηράκλειο και
µας είπε ότι ο Υπουργός έχει βούληση να δοθεί λύση. Αύριο ο κ.
Κουρεµπές ξαναεπισκέπτεται το Ηράκλειο. Να δούµε τι θα τους
πει! 

Είναι, λοιπόν, σε µνηµόνιο και δεν µπορεί να δώσει τα οδοιπο-
ρικά στον ΕΛΓΑ και στους άλλους φορείς του Υπουργείου Γεωρ-
γίας, αλλά µπορείτε να τα δώσετε στο Υπουργείο Άµυνας.
Φέρατε την άλλη τροπολογία και την ψηφίζετε. Είναι δυνατόν να
µας λέτε τέτοια πράγµατα, ότι τα µεν οδοιπορικά είναι εκτός µνη-
µονίου, ενώ τα δε είναι εντός; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στην άλλη τροπολογία,
η οποία έχει κατατεθεί από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και
αφορούσε τη µοριοδότηση και τον τρόπο πρόσληψης των αν-
θρώπων που θα στελεχώσουν τα κέντρα κοινότητας, για την
οποία ακούσαµε χθες από την κ. Φωτίου τα εξ αµάξης. Τι δεν µας
είπε! Είπε «δεν ντρέπεται η Δηµοκρατική Συµπαράταξη να κατα-
θέτει τροπολογία, τη στιγµή που έχουµε βάλει τα κριτήρια σε
όλες τις προσκλήσεις και σε όλες τις ανακοινώσεις;». 

Είναι δυνατόν να έχει πει όλα αυτά χθες και να έρχεστε σή-
µερα, κυρία Αντωνοπούλου, να κάνετε δεκτή την τροπολογία που
είναι αντιγραφή πνευµατικής ιδιοκτησίας της δικής µας τροπο-
λογίας και να µη λέτε µια κουβέντα για την άλλη τροπολογία;
Τουλάχιστον παίρνετε πίσω αυτά που είπε η κ. Φωτίου; Είναι
ντροπή αυτό που συµβαίνει. Πείτε µια κουβέντα, ότι κάνατε
λάθος! Ευτυχώς, ο κ. Μαντάς, τον οποίο θεωρώ έντιµο άνθρωπο,
είπε ότι µοιάζει –δεν είπε ότι την αντέγραψε- µε την τροπολογία. 

Γιατί πρέπει να ψηφιστεί η τροπολογία; Γιατί εάν δεν υπάρχει,
το ΑΣΕΠ κρίνει µε βάση τα κριτήρια του ν.2190 ή µε βάση ό,τι
έχει ψηφιστεί για τη συγκεκριµένη διακήρυξη. Εφόσον δεν είχαν
ψηφιστεί, βεβαίως, δεν µπορούσαν να γίνουν προσλήψεις. 

Χρειάστηκαν, λοιπόν, δώδεκα ώρες για να έρθει εδώ η κ. Φω-
τίου και να µας πει ότι χρειάζεται η τροπολογία. Ντροπή, όµως!
Πρέπει να πάρετε πίσω αυτά που είπατε χθες. 

Το τρίτο θέµα είναι ότι έγινε συζήτηση για τη µεταφορά των
ανέργων. Είπε η κυρία συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ από τη Β’ Αθή-
νας, ότι το 40% των ανέργων µεταφέρεται δωρεάν και αυτό είναι
µια µεγάλη επιτυχία στην Αττική και θα επεκταθεί και στην υπό-
λοιπη χώρα. 

Η µεταφορά των ανέργων στην Αττική γίνεται, πράγµατι, µε
µια απόφαση του κ. Σπίρτζη, χωρίς όµως ο ΟΑΣΑ να παίρνει την
αποζηµίωση, που όφειλε να δίνει το ελληνικό δηµόσιο. 

Βεβαίως δεν είναι δεύτερης κατηγορίας οι άνεργοι της υπό-
λοιπης χώρας. Απορώ πώς στηρίζουν οι συνάδελφοι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ της υπόλοιπης χώρας, µια επιλογή που θεωρεί τους
ανέργους των άλλων πόλεων δεύτερης και τρίτης κατηγορίας!

Για να βάλουµε, όµως, τα πράγµατα στη θέση τους, για τα
άτοµα µε αναπηρία και τις υπόλοιπες ευπαθείς οµάδες , το
Υπουργείο Εργασίας δεν έχει πληρώσει ακόµα στον ΟΑΣΑ 29,5
εκατοµµύρια το δεύτερο εξάµηνο του 2015. Δεν τα έχει πληρώ-
σει ακόµα. Τι είναι; Μπαταχτσής είναι το Υπουργείο Εργασίας;
Για το 2016, έχουν σταλεί οι συµβάσεις ύψους 65,5 εκατοµµυ-
ρίων, αλλά αγρόν ηγόρασε το Υπουργείο Εργασίας! 

Μεταφέρονται, βεβαίως, τα άτοµα µε αναπηρία, αλλά µόνο
όσα έχουν εκδώσει κάρτα από πρόπερσι. Όσοι δεν πρόλαβαν ή
όσοι κατέστησαν ανάπηροι το επόµενο διάστηµα δεν µεταφέρον-
ται. Αυτό είναι δικαιοσύνη και στήριξη των ατόµων µε αναπηρία
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των δηµόσιων οργανισµών; 
Καταθέτω το έγγραφο του ΟΑΣΑ, το οποίο αναφέρεται στο

συγκεκριµένο θέµα, για να υπάρχει στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι η κ. Φωτίου έχει κακοποιήσει
τον σχεδιασµό που της αφήσαµε σε όλους τους τοµείς. Θα πρέ-
πει να πω ότι η εθνική στρατηγική για την κοινωνική ένταξη
ακόµα δεν έχει εξειδικευθεί. Θα πρέπει να πω ότι οι δοµές φτώ-
χειας για τους εξήντα έξι δήµους προβλέπονταν για επέκταση
σε όλους και όχι µόνο στους διακόσιους εβδοµήντα πέντε στους
οποίους επεκτείνονται. 

Η πρώτη πιλοτική φάση του Προγράµµατος «Στέγαση και Ερ-
γασιακή Επανένταξη των Αστέγων» έχει ολοκληρωθεί και έχει
αφεθεί στην τύχη του, ενώ υποσχέθηκε το Υπουργείο ότι θα συ-
νεχίσει τη χρηµατοδότηση. Το ΕΙΕΑΔ το υλοποιεί µε επιτυχία,
αλλά εδώ έχετε εγκαταλείψει και το ΕΙΕΑΔ στην τύχη του, όχι
µόνο το πρόγραµµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να πω, λοιπόν, τελειώνοντας, ότι
όλο αυτό το οποίο γίνεται µε επικοινωνιακή διαχείριση, δεν αν-
ταποκρίνεται στην πραγµατικότητα σε σχέση µε υποτιθέµενες
πρωτοβουλίες. Ξέρετε µόνο να πηγαίνετε το λεωφορείο στην Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης και να δίνετε 5.000 για τη µεταφορά του
εκεί, για να δείξετε ότι κάτι κάνετε µε τους αστέγους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αναφε-
ρόµενος στο θέµα που έχει να κάνει µε το «Βοήθεια στο Σπίτι».
Φέρατε µια τροπολογία, θα την ψηφίσουµε. Όµως η παράταση
που είχαµε δώσει µέχρι το τέλος του 2016, ήταν για να υπάρξει
χρόνος να δούµε τη µονιµοποίηση του προγράµµατος, πώς εν-
τάσσεται στις κανονικές δοµές. Τώρα ξαναέρχεται µια παρά-
ταση, εµείς θα την ψηφίσουµε, γιατί είναι πανοµοιότυπη
αντιγραφή της δικής µας, µόνο που δεν είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όπως, επίσης, ψηφίζουµε και

την παράταση των επικουρικών συµβάσεων στα κέντρα κοινωνι-
κής πρόνοιας, που αφορά αυτούς τους ανθρώπους που είχαµε
προσλάβει εµείς το 2014. Μα καλά δυο χρόνια δεν µπόρεσαν να
γίνουν εκείνες οι περιβόητες προκηρύξεις οι κανονικές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο Μητσοτάκης είναι ακόµα
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης; Ο Βρούτσης µε τον Κεγ-
κέρογλου είναι ακόµα στο Υπουργείο Εργασίας; Τι γίνεται, ρε
παιδιά; 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Ο κ. Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι προηγήθηκαν του Βή-

µατος σήµερα, εκµεταλλευόµενοι ίσως το κλίµα συναίνεσης σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο, βρήκαν την ευκαιρία για τοποθετήσεις,
οι οποίες νοµίζω ότι τελικά δεν είναι προς προάσπιση των πολι-
τικών τους επιδιώξεων. 

Η κ. Ιγγλέζη τοποθετήθηκε νωρίτερα, θέλοντας να θυµίσει –
δήθεν- ότι η Νέα Δηµοκρατία το 2014 είχε µεγαλύτερη «από-
δοση» από τη σηµερινή Κυβέρνηση στις καταθέσεις
τροπολογιών. Ξέρετε, δεν έχει τόσο σηµασία να το δούµε αριθ-
µητικά.

Υπάρχουν δυο στοιχεία για την καλή νοµοθέτηση. Να δώσω
δυο σηµαντικές διαφορές. 

Η πρώτη είναι ότι η πρακτική της παρούσας Κυβέρνησης, δεν
είναι απλά να έρχονται υπουργικές ή και βουλευτικές τροπολο-

γίες. Η Κυβέρνηση έχει σπάσει κάθε ρεκόρ στις υπουργικές τρο-
πολογίες, οι οποίες κατατίθενται σε κυρώσεις διεθνών συµβά-
σεων, εκεί που εκ του Κανονισµού της Βουλής απαγορεύεται,
δεν επιτρέπεται να γίνει οποιαδήποτε συζήτηση. 

Αν ανατρέξει κανείς, λοιπόν, στα αρχεία της Βουλής, θα δει
ότι µέσα σε ενάµιση χρόνο, έχει κατατεθεί ο τριπλάσιος αριθµός
υπουργικών τροπολογιών σε κυρώσεις συµβάσεων, σε σχέση µε
τα προηγούµενα δυόµισι χρόνια της κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. 

Όµως αυτό που κάνει τη µεγαλύτερη διαφορά, για να δούµε
πώς νοµοθετεί ο ένας και πώς ο άλλος, είναι το εξής που είναι
απόλυτο και αναµφισβήτητο. Ο ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολίτευση δεν ψή-
φισε ούτε ένα άρθρο από οποιοδήποτε νοµοσχέδιο έφεραν η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ το διάστηµα 2012-2014. Ούτε ένα
άρθρο! Όποιος µου πει ότι ψήφισε ένα άρθρο, να το αναφέρει
σήµερα εδώ, αν έχουν οι συνάδελφοι να δείξουν κάτι. Η Νέα Δη-
µοκρατία δεν έφερε κάτι σωστό σε αυτή την Αίθουσα για δυόµισι
χρόνια; 

Εµείς έχουµε ψηφίσει το 25% µε 30% των νοµοθετηµάτων ή
διάσπαρτων διατάξεων από τα νοµοθετήµατα που έφερε αυτή η
Κυβέρνηση. Αυτό δείχνει τον τρόπο µε τον οποίο εµείς αντιπολι-
τευόµαστε µε υπευθυνότητα –σε αντίθεση µε το δικό σας από-
λυτο «όχι»- σε µια δηµιουργική συζήτηση και στην αποδοχή
όποιων νοµοθετικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης είναι σω-
στές.

Αν θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τον Φεβρουάριο
του 2016, ο κ. Βερναρδάκης έφερε ένα νοµοσχέδιο-τοµή για τη
δηµόσια διοίκηση, όπως το ανέφερε, το οποίο λεγόταν «Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών του Δηµοσίου». Σύµφωνα µε αυτό το πολύ
ωραίο νοµοθέτηµα, από 30 Ιουλίου του παρόντος έτους, θα
έπρεπε να λειτουργεί το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών του Δη-
µοσίου, δηλαδή να επιλέγονται τα πρόσωπα για θέσεις ευθύνης
στο δηµόσιο από αυτό το συγκεκριµένο µητρώο, στο οποίο πρέ-
πει να γίνουν αιτήσεις κατά βάση από δηµοσίους υπαλλήλους. 

Είχε υποχρέωση, µε συγκεκριµένο άρθρο αυτού του νοµοθε-
τήµατος στις 30 Σεπτεµβρίου, να ανακοινώσει όλες τις κενές θέ-
σεις ευθύνης του δηµοσίου για να πληρωθούν στη συνέχεια, µε
βάση τη διαδικασία που προβλεπόταν στο Μητρώο Επιτελικών
Στελεχών του Δηµοσίου. Έχετε δει εσείς καµµία διαδικασία µε
βάση το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών του Δηµοσίου; 

Διορίζονται συνέχεια γενικοί και ειδικοί γραµµατείς µε τον
παλιό τρόπο, αυτόν τον οποίο αποφάσισε η παρούσα Κυβέρνηση
να καταργήσει, φέρνοντας τη µεγάλη τοµή στη δηµόσια διοί-
κηση. Πού είναι αυτή η µεγάλη τοµή; Πρέπει να τελειώσει ο αριθ-
µός των κοµµατικών στελεχών ή των συγγενών και φίλων και
µετά να εφαρµόσει τον νόµο, τον οποίο ψήφισε και µάλιστα µε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα; 

Ό,τι αναφέρω είναι ξεκάθαρο. Στις 30 Ιουλίου έπρεπε να αρ-
χίσει η λειτουργία του και στις 30 Σεπτεµβρίου έπρεπε να προ-
κηρυχθούν όλες οι κενές θέσεις του δηµοσίου. Εξακολουθεί και
σήµερα, Οκτώβριο µήνα, η Κυβέρνηση να διορίζει αυτούς που
θέλει στις θέσεις που θέλει. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του κ. Βερναρδάκη για τις συµ-
βάσεις καθαριότητας, φύλαξης και σίτισης για το δηµόσιο γενι-
κότερα και τα ιδρύµατα του δηµοσίου, δεν µπορώ να καταλάβω,
πραγµατικά, την εµµονή του συγκεκριµένου Υπουργού -και της
Κυβερνήσεως βεβαίως- να έρχεται και να ανατρέπει πάντα µε
ένα πρόσηµο, δήθεν κοινωνικό και ταξικό, ισχύουσες συµβάσεις
στις εργασιακές σχέσεις, οι οποίες είναι σύµφωνες µε ευρωπαϊ-
κές οδηγίες. 

Ουσιαστικά χωρίς επιχειρήµατα έρχεται να αναµορφώσει αυτό
το πλαίσιο µε ένα µόνο σκοπό, να δηµιουργήσει µια καινούργια
γενιά οµήρων συµβασιούχων του δηµοσίου. Λέει ότι έτσι θα
έχουµε δηµοσιονοµικό όφελος. Αν διαβάσει κανείς την έκθεση
του Λογιστηρίου, βλέπει ότι το κόστος για όλες αυτές τις συµ-
βάσεις, είναι σύµφωνο µε τις διαθέσιµες πιστώσεις. Ποιος λέει
ότι θα είναι λιγότερο; 

Την παράµετρο όπου τα υλικά καθαριότητας θα είναι πλέον
του ίδιου του δηµοσίου και όχι του εργολάβου καθαριότητας, τη
βλέπει κανείς; Την παράµετρο πως δεν ξέρουµε, όταν υπογρα-
φούν αυτές οι συµβάσεις, µε ποιον εργασιακό κανόνα θα λει-
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τουργήσουν, γιατί ποιος θα αντικαταστήσει αυτόν που έχει υπο-
γράψει την ατοµική σύµβαση εργασίας, όταν θα απουσιάσει για
πόσο διάστηµα και υπό ποιες συνθήκες; Στην καθαριότητα τα
πράγµατα µπορεί να είναι πιο απλοποιηµένα.

Στη φύλαξη και τη σίτιση δεν πρέπει να υπάρχει κάποιος να
τους καθοδηγεί, κάποιος να έχει την ευθύνη; Ξέρετε πως λύνει
όλα αυτά τα ζητήµατα η τροπολογία; Η τροπολογία είναι δυόµισι
σελίδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Σε δυο σηµεία αναφέρει ότι οι συµβάσεις αυτές θα είναι κατά

παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης. Σε µια ρύθµιση
δυόµισι σελίδων αναφέρεται δυο φορές ότι θα είναι κατά παρέκ-
κλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης. Τελικά, νοµίζω ότι νο-
µοθετείτε κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης. 

Ευτυχώς σήµερα ο κ. Βερναρδάκης υποχρεώθηκε να πει κάτι
αυτονόητο και ελπίζω να το ακούνε οι ενδιαφερόµενοι, για να κα-
ταλάβουν ότι δεν πρέπει να εµπλακούν σε αυτή την οµηρία.
Αναγκάστηκε να παραδεχθεί ότι, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, οι
συµβάσεις ορισµένου χρόνου δεν µπορούν να µετατραπούν σε
αορίστου χρόνου. Είναι τουλάχιστον ένα όφελος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε

Κέλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια δήλωση θα ήθελα να

κάνω. Μόλις αναρτήθηκε στο διαδίκτυο η απόφαση του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Υγείας του κ. Πολάκη, µε την οποία απολύει
ξανά από το Διοικητικό Συµβούλιο του ΚΕΕΛΠΝΟ τους άρτι δι-
καιωθέντες πρόεδρο, αντιπρόεδρο και µέλος και διορίζει νέα δι-
οίκηση.

Κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι περιφρόνηση των αποφάσεων του
ανωτάτου δικαστηρίου της χώρας, του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, είναι φασίζουσα νοοτροπία και, βεβαίως, την πληρώνουν
οι απλήρωτοι οκτακόσιοι είκοσι υπάλληλοι του ΚΕΕΛΠΝΟ και νο-
σηλευτές που εργάζονται στις µονάδες εντατικής θεραπείας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, αλλά αυτό που κάνετε δεν είναι σωστό. Το επισηµαίνω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μόλις ήρθε, κύριε Πρόεδρε. Είναι σοβαρό

και είναι «δις εξαµαρτείν». 
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το επισηµαίνω.
Είναι τελείως κατά παρέκκλιση. Συζητάµε άλλο πράγµα και γίνε-
ται ανακοίνωση για κάτι άλλο.

Επιπλέον επειδή δεν είναι αυτό το θέµα της συζήτησης, δεν
µπορεί να απαντήσει κανένας. Μπορεί να θέλει κάποιος να πει
κάτι, αλλά αυτό που κάνετε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τι να καταθέσετε,

αφού είναι εκτός διαδικασίας. Τι µου λέτε τώρα; Σας λέω είναι
τελείως κατά παρέκκλιση. Είχα την εντύπωση ότι θα αναφερθείτε
επί του θέµατος µε µια άνεση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Νοµοθετούµε κατά παρέκκλιση και
µας πειράζει τώρα ο Κανονισµός;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κατά παραβίαση της ουσίας µιλάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πού έγινε παρέκ-

κλιση προηγουµένως, κύριε Γεωργαντά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είπα ότι νοµοθετούµε κατά παρέκ-

κλιση. Δεν αναφερόµουν σε εσάς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γενικό Λύκειο Τρίπολης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µια µονολεκτική
διόρθωση θα ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αµέσως µετά, κύριε
Κεγκέρογλου.

Να ενηµερώσουµε τους µαθητές ότι βρισκόµαστε στο τέλος
µιας διαδικασίας ψήφισης ενός νοµοσχεδίου. Είµαστε προς το
τέλος. Μετά θα µιλήσει η κυρία Υπουργός και θα ακολουθήσει
ψηφοφορία.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μια µονολεκτική διόρθωση θέλω

να κάνω για την τροπολογία στην οποία αναφέρθηκα, που αφορά
τις προσλήψεις στις µονάδες αντιµετώπισης της φτώχειας.

Έχει αλλάξει µια σειρά η οποία αλλοιώνει τελείως το περιε-
χόµενο. Με αυτήν την έννοια εµείς θα ψηφίσουµε «παρών». Δεν
είµαστε αντίθετοι στη θέσπιση κριτηρίων, αλλά άνοιξε και µια
διάταξη το διαφοροποιεί παντελώς, που σηµαίνει ότι θα µείνουν
έξω όλοι όσοι εργάζονται σήµερα στις δοµές. Γι’ αυτό ψηφίζουµε
«παρών». Το διευκρινίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κατανοητό.
Θα µιλήσει τώρα ο κ. Αϊβατίδης, αλλά να ξέρετε, κύριε Αϊβα-

τίδη, ότι σας δίνω τον λόγο ως προτασσόµενος. 
Κατά συνέπεια, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ αποκλειστικώς και µόνο στις τρεις προταθείσες

από πλευράς Χρυσής Αυγής τροπολογίες, που αφορούν τα
άτοµα µε αναπηρία.

Φρονώ πως µία Κυβέρνηση η οποία διατείνεται πως είναι αρι-
στερή, έχει το αριστερό κοινωνικό πρόσηµο, ότι τη διακρίνει ο
ανθρωπισµός, θα πρέπει τουλάχιστον να δώσει µια ρητή και συγ-
κεκριµένη απάντηση, για ποιον λόγο δεν έγιναν δεκτές αυτές οι
συγκεκριµένες τροπολογίες.

Η πρώτη εξ αυτών αφορά τη χορήγηση επιδόµατος κινήσεως
στα άτοµα µε αναπηρία, που έχουν ποσοστό αναπηρίας άνω του
80%. Αφορά, βεβαίως, κάποιες κοινές υπουργικές αποφάσεις
του 1988 και του 2008 και θα πρέπει να επεκταθεί αυτή η ρύθ-
µιση, στο ότι θα πρέπει να χορηγείται το συγκεκριµένο επίδοµα
κινήσεως ανεξαρτήτως παθήσεως και όχι µόνο σε πλήρη παρά-
λυση των κάτω άκρων και ακρωτηριασµό και των δύο άκρων.

Η δεύτερη τροπολογία, αφορά στη δυνατότητα που θα πρέπει
να έχουν άτοµα µε αναπηρία που ξεπερνάει το 67%, για τους άν-
δρες σε ηλικία πάνω από πενήντα πέντε έτη και για τις γυναίκες
πάνω από πενήντα, σύµφωνα µε τον ν.2874/2000 να υπαχθούν
στον νόµο αυτόν περί προαιρετικής ασφάλισης, να καλύψουν τις
εισφορές τους, ενώ µέχρι τώρα αποκλείονται.

Νοµίζω ότι είναι ένα από τα πολύ δίκαια αιτήµατα των ατόµων
µε αναπηρία, που οδηγεί βεβαίως στην αξιοπρεπέστερη δια-
βίωσή τους στις ηµέρες ύφεσης που διάγουµε και µάλιστα θα
έλεγα όχι της απλής διαβίωσης, αλλά της επιβίωσής τους. 

Η τρίτη τροπολογία, αφορά στις δύο ασφαλιστικές εταιρείες,
την «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ» και την «COMMERCIAL VALUE», οι οποίες
έχουν τεθεί σε καθεστώς ασφαλιστικής εκκαθάρισης. 

Θα ήταν σκόπιµο, σύµφωνα µε τη δική µας πρόταση-τροπολο-
γία, άτοµα τα οποία έχουν πιστοποιηµένη από ΚΕΠΑ αναπηρία
πάνω από 67%, να έχουν µια προτεραιότητα στην ικανοποίηση
των απαιτήσεών τους, δηλαδή να τεθούν σε µια προνοµιακή
θέση, όσον αφορά τη σειρά ικανοποίησης των απαιτήσεών τους
για τις συγκεκριµένες εκκαθαρίσεις των δύο αυτών ασφαλιστι-
κών εταιρειών.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι εµπράκτως η Χρυσή Αυγή στη-
ρίζει τα δίκαια αιτήµατα των ατόµων µε αναπηρία. Η δε καθ’ έξιν
και κατ’ επάγγελµα υβριστές της Χρυσής Αυγής εµµένουν στο
αντίθετο. Αυτό, όµως, ακριβώς οδηγεί σε µια γιγάντωση του εθνι-
κιστικού κινήµατος. 

Θα θυµίσω ότι εξ ορισµού, ο εθνικιστής είναι και ανθρωπιστής.
Ο χρυσαυγίτης είναι και ανθρωπιστής. Όποιος έχει κάποια αν-
τίρρηση, θα πρέπει να αντιλέξει µε αποδείξεις, ειδάλλως είναι
ποικιλοτρόπως κολάσιµο και ποινικώς και αστικώς, αλλά κυρίως
πολιτικώς, κυρία Υπουργέ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.

Ήταν ο τελευταίος οµιλητής. Έχουµε ξεπεράσει κατά πολύ τον
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χρόνο που είχαµε πει για την ολοκλήρωση της διαδικασίας, δη-
λαδή την έκτη απογευµατινή. Έχουµε και µια µεγάλη ψηφοφορία
µπροστά µας, όπως γνωρίζετε. 

Όλοι οι εισηγητές στην πρωτολογία τους είχαν υπερβεί τον
χρόνο τους. Δεν ξέρω αν επιµένει κάποιος να πάρει τον λόγο για
ένα µε δύο λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ:  Εγώ για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα προχωρήσουµε

µετά στην κυρία Υπουργό και θα ψηφίσουµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουκούτσης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα ακούστηκαν πάρα πολλά στην Αίθουσα του Κοινοβου-

λίου. Μάλιστα λέχθηκαν πράγµατα σε ιδεολογικό επίπεδο: «να αλ-
λάξουµε τη σκέψη», «να αλλάξουµε τον κόσµο», «εµείς οι
αριστεροί θα φέρουµε µια άλλη κοινωνία», «ο διεθνισµός», «το τέ-
λειο αποτέλεσµα», «ο κοµµουνισµός», «η κολεκτίβα», «η Κοµ-
µούνα», όλα αυτά τα πάρα πολύ όµορφα. 

Ακούστηκαν και ιδεολογήµατα περί ανοικτών συνόρων. Πρό-
κειται όµως, για µια εθνοκτόνο πολιτική, µια πολιτική ενάντια στα
κράτη έθνη. Στο κάτω κάτω της γραφής αντίθετα µε τα σηµερινά
ιδεολογήµατα της Αριστεράς, η οποία λέει ότι αντιµάχεται τη νέα
τάξη πραγµάτων, τελικά τη βοηθά. 

Πολλές φορές έχετε επικαλεστεί, παραδείγµατος χάριν, τον
Αλιέντε. Σήµερα, όµως, ο Φρίντµαν είστε εσείς. Σήµερα ο Κέυνς
είστε εσείς. Οι οικονοµικοί δολοφόνοι αυτής της χώρας είστε
εσείς. Με την τόσο µεγάλη σας θέρµη για τις µειονότητες, ξεχά-
σατε τις πλειονότητες, τις πλειοψηφίες. Θυµίζετε αυτό που έλεγε
ο Όργουελ στο «1984»: «Αφού σας αδειάσουµε, θα σας γεµί-
σουµε µε εµάς».

Αυτό το µίσος που υπάρχει απέναντι σε καθετί το εθνικιστικό,
απέναντι σε καθετί το εθνικό, να ξέρετε ότι µας δίνει δύναµη να
προχωρήσουµε, µας πεισµώνει για τα δίκαια αυτού του λαού. 

Πιστέψτε µε ότι έτσι καταλαβαίνουµε, όταν σας βλέπουµε να
σκυλιάζετε απέναντί µας –ας µου επιτραπεί η έκφραση- και να
είστε τόσο πολύ όλοι ενωµένοι απέναντί µας. Μας δίνει τη δύ-
ναµη να προχωρήσουµε, γιατί ξέρουµε ότι είµαστε στον δρόµο
που πρέπει να είµαστε, στο να ξεριζώσουµε καθετί το αντεθνικό
σε αυτή εδώ τη χώρα. 

Μα είναι δυνατόν –ίσως το σκεφτήκατε κι αυτό- όπως µας λέτε,
«οι φασίστες», «αυτοί οι εγκληµατίες» να ενδιαφέρονται για τα
ΑΜΕΑ, όταν λέµε παντού ότι µισούν και ότι θέλουν να εκτελέσουν
όλα τα ΑΜΕΑ σε αυτή τη χώρα; Έτσι έγραφαν κάποτε οι εφηµε-
ρίδες και τα µέσα ενηµέρωσης. Μιλάτε σε έναν άνθρωπο σαν κι
εµένα, που έχει ανάπηρο πατέρα. Δεν δίνετε το παραµικρό σε
αυτούς εδώ τους ανθρώπους. 

Ευτυχώς ο κόσµος βλέπει. Δίνουµε όρκο ότι θα φέρουµε ξανά
το χαµόγελο στον Έλληνα. Θα τον κάνουµε πάλι περήφανο γι’
αυτή τη χώρα εµείς, οι εθνικιστές, όσο και αν δεν το πιστεύετε.

Κάποια κυρία από τον ΣΥΡΙΖΑ είπε πριν: «Ξέρετε κάτι; Πλανιέ-
ται το φάντασµα του εθνικισµού στην Ευρώπη».

Πλανιέται, αλλά δεν είναι φάντασµα. Είναι πραγµατικότητα και
ερχόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κατσώτης.
Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Κατσώτη; Και εσείς βλέπω ότι έχετε

περάσει κατά πολύ και τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί κανείς να

µην απαντήσει σε αυτά που ακούστηκαν από τον προλαλήσαντα
για το φάντασµα που πλανιέται στην Ευρώπη.

Ξέρει πάρα πολύ καλά ο λαός της Ευρώπης τι φάντασµα ήταν
αυτό, τι ήταν οι Ναζί, οι φασίστες, οι οποίοι έκαναν τα στρατό-
πεδα εκπαίδευσης, την υποχρεωτική εργασία, οι οποίοι οτιδή-
ποτε διαφορετικό το πήγαιναν και το έκαιγαν τέλος πάντωο στο
Άουσβιτς.

Είναι γνωστή, λοιπόν, η ιδεολογία τους. Είναι η πιο απάνθρωπη
ιδεολογία και επειδή αυτές τις µέρες συνεχίζεται η δίκη της Χρυ-
σής Αυγής, δεν µπορεί να παρουσιάζονται ως «οσίες Μαρίες».
Είναι γνωστή η διαδροµή τους, η εγκληµατική τους δράση, είναι

ναζιστές -δεν το κρύβουν-, υµνούν τον Χίτλερ, υµνούν τους φα-
σίστες, τον Παπαδόπουλο, τον Παττακό που πέθανε προχθές -
εκεί ήταν όλοι-, υµνούν όλη αυτή την απάνθρωπη ιδεολογία. Ήδη
στέκονται στις πύλες των εργοστασίων, δίπλα από τους επιχει-
ρηµατίες, κόντρα σε όσους αγωνίζονται για τη βελτίωση της
ζωής τους.

Δεν µπορεί, λοιπόν, αυτοί σήµερα να λένε, ότι είναι κάτι άλλο
από αυτό που πραγµατικά είναι. Θα πρέπει ο λαός να τους γυρί-
σει την πλάτη.

Σήµερα, λοιπόν, όσον αφορά το νοµοσχέδιο έχουµε πει πολλά.
Θα πούµε και επί των άρθρων τις απόψεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κατσώτη.

Όλοι πολύ σύντοµα θα έχετε τον λόγο.
Ο κ. Στογιαννίδης έχει τον λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Αποφεύγω να µιλώ για τη Χρυσή Αυγή, αλλά όχι να µας προ-

καλούν κιόλας! Προηγουµένως, ο Βουλευτής της είπε ότι είναι
και ανθρωπιστές. Όταν δολοφονούν τους µετανάστες, οι µετα-
νάστες δεν είναι άνθρωποι ή µόνο όσοι έχουν ελληνική ταυτό-
τητα και είναι οπαδοί της Χρυσής Αυγής; Οι διάδοχοι του
Παττακού, οι υµνητές της χούντας!

Σε αυτή τη χώρα ξέρουµε πολύ καλά τι έκανε η επταετία. Για
όσους δεν ξέρουν, να τους θυµίσω ότι δεν υπήρχε δηµοκρατία.
Αυτοί κατέλυσαν τη δηµοκρατία και έρχονται εδώ µέσα και µι-
λάνε αυτοί για δηµοκρατία. Αν είναι δυνατόν! Ποιοι φυλάκισαν;
Έλληνες φυλάκισαν Έλληνες. Διώχθηκαν χιλιάδες Έλληνες.
Αυτά δεν πρέπει να τα ξεχνούµε ποτέ.

Αυτοί οι άνθρωποι δεν κρύβουν ποιους υπερασπίζονται. Όπως
είπε και ο κ. Κατσώτης, πριν λίγες µέρες ήταν στην κηδεία του
Παττακού. Τον υµνούσαν. Οι υµνητές, λοιπόν, της χούντας και
του φασισµού µάς µιλούν για δηµοκρατία. Αν είναι δυνατόν!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Αϊβατίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Αναφέρθηκε σε µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είναι ψευδέστατα και συκοφαντικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι πολιτικές το-

ποθετήσεις.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ακούστηκαν ύβρεις και συκοφαντίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε µε λίγο. Εκ-

φράστηκαν πολιτικές απόψεις από εσάς…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι. Είναι ύβρεις, κύριε Πρόεδρε. Σας

σέβοµαι και σας υπολήπτοµαι πάρα πολύ. Εγώ δεν ύβρισα κανέ-
ναν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Αϊβατίδη,
µπορεί να θεωρηθεί ο λόγος σας υβριστικός, όπως και αυτά που
λέχθησαν προς εσάς…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ο λόγος ο δικός µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): …οµοίως υβρι-

στικά…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Δώστε µου τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι πολιτικές το-

ποθετήσεις. Δεν είχαν…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Υβριστικός ο δικός µου λόγος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όταν λέτε µέσα στο

ελληνικό Κοινοβούλιο ότι ο εθνικισµός, έτσι όπως τον εννοείτε,
είναι ανθρωπισµός; Όταν δικάζεστε αυτή τη στιγµή για δολοφο-
νίες µεταναστών, για τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα, αυτό
είναι ανθρωπισµός; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Θέλω τον λόγο οπωσδήποτε, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου

έχετε δώσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, αµέσως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, λοι-
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πόν. Να µη διακόψουµε την κ. Χριστοφιλοπούλου.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ πριν λίγο ακούστηκε
η φράση, εκτός των άλλων, ότι έρχεται ο εθνικισµός.

Επειδή, µάλιστα, πνέουν οι παντιέρες αυτού του λεγόµενου
«εθνικισµού» -γιατί, πραγµατικά, και αυτό της εθνικής ταυτότη-
τας ύβρις είναι, κατά τη γνώµη µας-, επειδή στην Ευρώπη όντως
πνέει άνεµος λαϊκισµού, µισαλλοδοξίας, ξενοφοβίας και ρατσι-
σµού και επειδή αυτό παραπέµπει σε εποχές αλήστου µνήµης,
όχι µόνο τις πρόσφατες εποχές της χούντας, που ανέφεραν οι
συνάδελφοι, αλλά και πιο παλιές του Μεσοπολέµου που εδώ εί-
χαµε δικτατορία του Μεταξά…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Του Μπουγά… 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Τώρα µιλάω εγώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Του Μπουγά τα εκπαιδευτήρια

στην Καλαµάτα!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ντρέπεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, κυρία

Χριστοφιλοπούλου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Στην Καλαµάτα είµαστε και ξέ-

ρουµε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ντρέπεστε καθόλου!
Είχαµε εποχές του εθνικισµού, της δικτατορίας του Μεταξά

και του Μεσοπολέµου, όπου κάθε τι το διαφορετικό µετά το πε-
ρίµεναν τα κρεµατόρια. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Το πατρικό σας πώς είναι;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Επειδή αυτή η δικτατο-

ρία που προσπαθούν να επιβάλουν και ο εθνικισµός δεν πρέπει
να περάσει, κύριε Πρόεδρε, εµείς ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη
έχουµε πει πολλές φορές, ότι πρέπει να συνεννοηθούµε για ορι-
σµένα πράγµατα, για όσα πλήττουν τον πυρήνα των δηµοκρα-
τιών µας, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τους θεσµούς και όχι
µόνο. 

Η συνταγµατική Αναθεώρηση πρέπει τώρα να ξεκινήσει στη
Βουλή, κύριε Πρόεδρε –και ας κάνει ο Πρωθυπουργός σας όσες
επιτροπές θέλει-, µε διαδικασία της Βουλής, έτσι ώστε να θωρα-
κίσουµε τη δηµοκρατία µας, όσες δυνάµεις µέσα σ’ αυτό το Κοι-
νοβούλιο πιστεύουµε στη δηµοκρατία. Δεν πρέπει να περάσει ο
φασισµός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Το πατρικό σας πώς είναι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παναγιωτό-

πουλε, είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και όχι εισηγητής.
Έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων Θα προχωρήσουµε µε την κυρία Υπουργό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν θα σας

δώσω τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είστε άδικος, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θα σας δώσω

τον λόγο. Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είστε άδικος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είµαι καθόλου

άδικος. Τοποθετηθήκατε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είστε άδικος. Είναι η πρώτη φορά σή-

µερα, που λέω για σας ότι είστε άδικος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τοποθετηθήκατε

εκτός της διαδικασίας, δόθηκε απάντηση από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα της Βουλής και προχωρούµε στην ολοκλήρωση της διαδι-
κασίας µε την κυρία Υπουργό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είστε άδικος, κύριε Πρόεδρε. Να πείτε
ότι επειδή είµαι εθνικιστής, δεν είµαι ανθρωπιστής! Λυπάµαι πολύ
για σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να λυπάστε όσο θέ-
λετε, αλλά προχωράµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Λυπάµαι ειλικρινά, γιατί είστε και για-
τρός και είµαστε συνάδελφοι. Είστε και καθηγητής. Δεν το περί-
µενα από εσάς, ειλικρινά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Εγώ σας δίνω δίκιο, κύριε Πρό-

εδρε. Κάνετε την κοµµουνιστική δουλειά σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πόσο χρόνο θα
χρειαστείτε, κυρία Υπουργέ; Οκτώ λεπτά είναι αρκετά;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δέκα λεπτά.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µπορούσε κανείς να νοµοθε-
τήσει µέσα σε ένα πλαίσιο αδιαλλαξίας ή µε τον τρόπο που εµείς
νοµοθετήσαµε, δεχόµενοι πάρα πολλές από τις τροποποιήσεις
που κατέθεσαν από τη µια οι φορείς και από την άλλη οι Βουλευ-
τές. Ειδικά σήµερα µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης εί-
χαµε µια πολύ εποικοδοµητική συζήτηση και έτσι λόγω της
πληθώρας των τροπολογιών πρέπει να πούµε ότι υπήρχε και
πολλή κινητικότητα και χρειάστηκε να δουλέψουµε όλοι σκληρά
τις τελευταίες δύο ηµέρες. Σας ευχαριστώ όλους γι’ αυτό.

Όπως γνωρίζετε, στις χώρες της δύσης και ιδιαίτερα στις ανα-
πτυγµένες ευρωπαϊκές χώρες, ο τοµέας της κοινωνικής και αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας είναι εξαιρετικά ανεπτυγµένος. Αρκετοί
από εσάς, κύριοι Βουλευτές, έχετε αναφερθεί πριν από εµένα
και έτσι δεν θα µακρηγορήσω πάνω σ’ αυτό. 

Στην Ελλάδα αυτός ο εναλλακτικός τοµέας είναι ακόµα στα
σπάργανα, παρά το γεγονός ότι κάποτε υπήρχε µεγάλη άνθηση
του συνεταιριστικού κινήµατος. Θέλω να πω ότι µ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο –όπως επίσης πολλοί από εσάς είπατε- δεν ανακαλύπτουµε
εκ νέου τον τροχό, αλλά προσπαθούµε να συµπυκνώσουµε τη δική
µας εµπειρία στη χώρα µας, µε την ευρωπαϊκή και την παγκόσµια
εµπειρία την οποία συµβουλευτήκαµε, για να καταλήξουµε σ’
αυτόν τον νόµο. 

Υπάρχει ένα όραµα. Για εµάς η κοινωνική και η αλληλέγγυα οι-
κονοµία αντιστοιχεί στην κοσµοθεωρία µας, αντιστοιχεί στα ορά-
µατα που έχουµε για τον οικονοµικό και κοινωνικό µετασχηµα-
τισµό, για τη µετάβαση σε ένα άλλο µοντέλο όχι µόνο παραγωγής
και κατανάλωσης, αλλά, επίσης, σε έναν άλλο τρόπο επιλογών
ζωής. 

Πιστεύουµε ότι είναι υποχρέωσή µας ως Κυβέρνηση, αυτόν
τον χώρο να τον υποστηρίξουµε. Ξεκινάµε να τον υποστηρί-
ζουµε,  βάζοντας πρώτα ένα θεσµικό πλαίσιο. Η αλλαγή, όµως,
αυτή είναι µακροπρόθεσµη. Δεν είναι κανείς αφελής να ισχυρι-
στεί, ότι παίρνουµε έναν νόµο και ο νόµος αυτός θα το πετύχει. 

Οι νεοφιλελεύθεροι λένε ότι η απληστία, παρά το αρνητικό
φορτίο που έχει αυτή η λέξη, είναι δύναµη προόδου και ανάπτυ-
ξης. Ο έντονος ανταγωνισµός που σαν στόχο του έχει τη µεγέ-
θυνση του κέρδους, όχι γιατί είναι κακός ο καπιταλισµός, αλλά
γιατί αυτή είναι η εσωτερική του λογική -δεν µπορεί να επιβιώσει
αν δεν έχει αυτόν τον στόχο-, είναι η κινητήρια δύναµη. Ταυτό-
χρονα, όµως, έχει αποδειχθεί ότι µπορεί να είναι και δύναµη απί-
στευτης καταστροφής. Η χρηµατοπιστωτική κρίση του 2008 είναι
το κορυφαίο παγκόσµιο παράδειγµα για αυτό. 

Η µορφή που πήρε η κρίση στην Ελλάδα, είναι επίσης ένα πα-
ράδειγµα συλλογικής αποτυχίας και αδυναµίας του ιδιωτικού
τοµέα της οικονοµίας -ιδιαίτερα του µεγάλου- της κρατικοδίαιτης
και τραπεζοδίαιτης εγχώριας επιχειρηµατικότητας, που µόλις
έχασε την πρόσβαση στην εύκολη πίστωση και στις κρατικές
προµήθειες, γέµισε τη χώρα µε επιχειρηµατικά κουφάρια.

Φυσικά µια αντίστοιχη συλλογική αποτυχία έχει αποδείξει και
ο κρατικός τοµέας της οικονοµίας αλλά και ο κρατισµός. Οι πο-
λιτικές που ασκήθηκαν επί δεκαετίες, όσον αφορά στην Ελλάδα
στον κρατικό τοµέα, µεροληπτούσαν, µέσω της φορολογίας, της
τραπεζικής πίστης, του συστήµατος προµηθειών, των πελατει-
ακών σχέσεων της πολιτικής µε την οικονοµική ελίτ υπέρ µιας,
σε πολύ µεγάλο βαθµό, παρασιτικής και ολιγοπωλιακής επιχει-
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ρηµατικότητας.
Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, θέλουµε να δώσουµε στα κατ’ εξο-

χήν θύµατα αυτών των συλλογικών αποτυχιών -όχι της τελευ-
ταίας κρίσης µόνο, που περιέγραψα πριν-, δηλαδή στους
υποαπασχολούµενους, στους ανέργους, στους νέους ανθρώ-
πους µε υψηλά προσόντα που δεν βρίσκουν εργασία ή που δεν
θέλουν να εργαστούν µέσα σε ένα περιβάλλον κατακερµατι-
σµένο, όπως αυτό που έχουµε σήµερα, στους εργαζόµενους των
εγκαταλελειµµένων από τους ιδιοκτήτες τους επιχειρήσεων, σε
µικροεπιχειρηµατίες, έτσι ώστε να έχουν την ευκαιρία να ξεδι-
πλώσουν συλλογικά τις δηµιουργικές τους δυνάµεις. 

Σήµερα, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο επιλύουµε το ζήτηµα των
εναλλακτικών νοµικών µορφών που µπορεί να πάρει η ΚΑΛΟ,
ώστε να είναι, πράγµατι, διακριτή από τον ιδιωτικό και τον κρα-
τικό τοµέα της οικονοµίας.

Επιδίωξη και φιλοδοξία µας είναι να δηµιουργήσουµε µε τον
νόµο ένα περιβάλλον πραγµατικά υποστηρικτικό σε αυτόν τον
τοµέα. Το δροµολογούµε, όσον αφορά τις λύσεις που δίνουµε
στα ζητήµατα χρηµατοδότησης, φορολογικής και ασφαλιστικής
µεταχείρισης και πρόσβασης στις δηµόσιες συµβάσεις, ενώ ταυ-
τόχρονα ξεκαθαρίζουµε τη σχέση των φορέων ΚΑΛΟ µε το δη-
µόσιο.

Πριν προχωρήσω, θα ήθελα στον χρόνο που µου µένει, να πω
και να επισηµάνω τρία θέµατα. Τι είναι η κοινωνική και αλληλέγ-
γυα οικονοµία, τι στρατηγικό σχεδιασµό έχουµε µπροστά µας και
τελικά πώς φτάσαµε εδώ που φτάσαµε, όσον αφορά τον νόµο.

Θα ήθελα να πω στους Βουλευτές του ΚΚΕ -να µου επιτρέ-
ψουν- ότι σε όλα αυτά που έχω ακούσει σήµερα, η απάντηση έρ-
χεται µέσα από ένα συνεταιριστικό σχήµα -ένα από πολλά
συνεταιριστικά σχήµατα και θα έχουµε την ευκαιρία να σας πα-
ρουσιάσουµε όλη τη δουλειά που έχει γίνει µέχρι σήµερα, το ξε-
κινάµε αυτό από αύριο µε την ολοκλήρωση του νόµου- που
λέγεται «ΚΑΣΤΡΙ».

«ΤΟ ΚΑΣΤΡΙ» είναι ένας γυναικείος συνεταιρισµός, τον οποίο
γνώριζα εδώ και αρκετά χρόνια. Είναι ένας συνεταιρισµός γυναι-
κών στη Σύρο. Τους έκανα τρεις ερωτήσεις. Είκοσι οκτώ γυναί-
κες που έχουν κάνει έναν συνεταιρισµό, ασχολούνται εν µέρει µε
την παραγωγή και στη συνέχεια µε τη σίτιση. 

Πριν από χρόνια, λοιπόν, τους ρώτησα: «Πώς είναι δυνατόν οι
τιµές σας να είναι τόσο χαµηλές;» και µου απάντησαν: «Γιατί θέ-
λουµε να βιοποριστούµε. Δεν µας ενδιαφέρει να βγάλουµε κέρ-
δος». 

Δεύτερη ερώτηση: «Ποιος κάνει τι; Τι καταµερισµό εργασίας
έχετε;». Η απάντηση ήταν: «Όλες µάθαµε να κάνουµε τα πάντα,
γιατί διαφορετικά ήταν πολύ βαρετή η εργασία». 

Τρίτη ερώτηση: «Πείτε µου, γιατί κλείνετε το µαγαζί στις 14.30’
και µετά δεν το ξανανοίγετε το απόγευµα;». Η απάντηση ήταν:
«Γιατί θέλουµε να κάνουµε κι άλλα πράγµατα µε τη ζωή µας. Δεν
µας ενδιαφέρει να επεκταθούµε και να επεκτείνουµε την οικονο-
µική µας δραστηριότητα». «Και πώς αποφασίζετε για όλα αυτά;».
«Δεν είναι εύκολο, αλλά έχουµε αποφασίσει ότι µόνο µέσα από
συλλογικές διαδικασίες, που κανένας δεν έχει στα χέρια του την
εξουσία των αποφάσεων, µπορούµε να διατηρήσουµε τη ζωή
µας και τη συνεργασία µας σε ένα επίπεδο που εµάς µας ικανο-
ποιεί». 

Φαντασιωνόµαστε; Αυτά δεν είναι ούτε από µια αριστερή
οµάδα ούτε προέρχονται από τον ΣΥΡΙΖΑ. Φυσικά ποτέ δεν τους
ρώτησα και τι ψηφίζουν!

Αυτό που θέλω να σηµατοδοτήσω -και αυτό είναι που πρέπει
να βγάλουµε προς την κοινωνία- είναι ότι αυτού του είδους οι αν-
τιδράσεις και οι δραστηριότητες υπάρχουν στον λαό µας. Υπάρ-
χουν και θέλουν να ασχοληθούν µέσα από ένα διαφορετικό
πλαίσιο. Θέλουν να ορίζουν την καθηµερινότητά τους, την παρα-
γωγική δραστηριότητά τους και τις επιλογές τους µε έναν δια-
φορετικό τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου, σας παρακαλώ, λίγο χρόνο ακόµη.
Ερχόµαστε, λοιπόν, να ρωτήσουµε τι είναι η κοινωνική και η

αλληλέγγυα οικονοµία. Έχουµε ήδη αναφερθεί και πολλοί Βου-
λευτές έχουν ήδη µιλήσει γι’ αυτό. Θέλω να τονίσω δύο βασικά

σηµεία. Το πρώτο είναι, ότι οι παραγωγικές δραστηριότητες που
αναπτύσσονται, δίνουν προτεραιότητα στον αξιοπρεπή βιοπορι-
σµό των εργαζοµένων, δηλαδή των µελών και των εργαζοµένων
αυτών των επιχειρήσεων.

Το δεύτερο είναι, ότι αυτές οι δραστηριότητες αναπτύσσονται
χωρίς να έχουν αυτοσκοπό την επεκτατική και επιθετική κερδο-
φορία. Αυτό, όµως, δεν πάει να πει ότι δεν βγάζουν ένα πλεόνα-
σµα. Όταν βγάζουν αυτό το πλεόνασµα, το θέµα είναι πού
πηγαίνει αυτό. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα να πούµε, ότι πηγαίνει εκεί που κα-
θορίζουν οι ίδιοι και µπορεί να είναι ένα µέλος, ένας εργαζόµε-
νος, µία ψήφος. Δικαιούνται µέχρι και το 35% του πλεονάσµατος.
Δεν µπορεί να είναι κέρδος, γιατί δεν υπάρχει εργοδότης και ερ-
γαζόµενος. Πώς είναι κέρδος; Είναι πλεόνασµα αυτό που υπάρ-
χει. Δικαιούνται να το πάρουν, για να µπορέσουν να ανεβάσουν
το βιοτικό τους επίπεδο. 

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, που αφορά το γιατί χρειαζόταν το
νοµοσχέδιο. Το προηγούµενο νοµοσχέδιο όπως έχουµε πει και
υποστηρίξει, ήταν µια πολύ καλή αρχή. Όµως υπήρχαν κενά, κάτι
που ξέρουµε όλοι. Χρειάστηκε, λοιπόν, να µπορέσουµε να κά-
νουµε βελτιώσεις. Το αν θα αποδώσουν ή όχι θα το δούµε, θα το
βρούµε µπροστά µας. 

Πάµε να δούµε, ποια είναι η διαδικασία που ακολουθήσαµε για
να φτάσουµε εδώ. Πραγµατοποιήσαµε δηµόσιες εκδηλώσεις,
συζητήσεις µε συνεταιριστικά σχήµατα και εγχειρήµατα του πε-
δίου, παραγωγικούς φορείς και κόµµατα. Στη συνέχεια συνερ-
γαστήκαµε µέσα στη Βουλή και βάλαµε το νοµοσχέδιό µας σε
διαβούλευση. 

Έτσι, λοιπόν, εφόσον είχαµε µιλήσει και µε διεθνείς οργανι-
σµούς και µε τον Διεθνή Οργανισµό Εργασίας, καταλήξαµε σε
ένα νοµοσχέδιο, που στη συνέχεια πέρασε από τις επιτροπές.
Πήρε πολύ χρόνο, αλλά έπρεπε να περάσει µέσα από αυτή την
ευρεία και δηµοκρατική διαβούλευση, για να φτάσουµε εδώ που
φτάσαµε. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι θα κάνουµε αυτόν τον νόµο που έχουµε.
Τις επόµενες ηµέρες, εβδοµάδες και µήνες θα κάνουµε δηµοσι-
εύσεις και δηµόσιες συζητήσεις, για να µπορέσει να δει κανείς
αναλυτικά το περιεχόµενό του και πώς µπορεί να χρησιµοποιηθεί
από τους πολίτες. 

Αυτό που θα κάνουµε, είναι να το χρησιµοποιήσουµε, για να
ενισχύσουµε την εθνική στρατηγική για την ΚΑΛΟ. ΚΑΛΟ, αυτό
είναι που πρέπει να συνηθίσουµε να λέµε. Είναι ΚΑΛΟ και είναι η
κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία.

Η στρατηγική µας, λοιπόν, η εθνική στρατηγική κινείται σε τρία
επίπεδα.

Το πρώτο επίπεδο είναι θεσµικό. Δεν µπορεί να λειτουργήσει
χωρίς ένα θεσµικό πλαίσιο. Αυτό το ξεκινήσαµε, δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί. Θα υπάρχουν και άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, για
τις οποίες θα έχουµε τον χρόνο να µιλήσουµε.

Το δεύτερο είναι η υποστήριξη και η ενδυνάµωση των εργα-
λείων εκείνων που µπορούν να αναπτύξουν τον χώρο. Δηλαδή,
τους µηχανισµούς υποστήριξης σε περιφερειακό επίπεδο, που
θα δίνουν δωρεάν υπηρεσίες σε όποιον ενδιαφέρεται και σε
όποιες συλλογικότητες θέλουν να ενταχθούν σε αυτόν τον χώρο
και τρόπο παραγωγής από τη µία και από την άλλη το Ταµείο
ΚΑΛΟ, που θα έχει τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία, όπως
θα δείτε στο µέλλον, έχουν πλήρη διαφάνεια.

Εξασφαλίσαµε ήδη πόρους 157 εκατοµµυρίων για να ξεκινή-
σουµε για τα επόµενα τρία-τέσσερα χρόνια και θα δούµε πώς
προκύπτουν οι ανάγκες και τι πρέπει να κάνουµε.

Το τελευταίο είναι οι δράσεις δηµοσιότητας. Ειπώθηκε από
τους περισσότερους στη διαδικασία της συζήτησής µας ότι η
ΚΑΛΟ είναι ένα πεδίο που ο κόσµος δεν γνωρίζει. Ούτε οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι γνωρίζουν ούτε µεταξύ µας δεν γνωρίζουµε και
πρέπει οπωσδήποτε να ενηµερωθούµε και να συζητήσουµε πάνω
σε αυτά τα θέµατα, αλλά ακόµα πιο σηµαντικό για εµάς είναι να
ενηµερωθεί ο πολίτης.

Σε ποιους απευθύνεται αυτός ο χώρος της εναλλακτικής πα-
ραγωγής, αυτός ο χώρος ο οποίος ξεκινάει µε το «ένας εργαζό-
µενος, µία ψήφος, συλλογική ευθύνη, συλλογικές υποχρεώσεις,
συλλογικά αποφασίζουµε για τα δικαιώµατά µας και το πώς θέ-
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λουµε να προχωρήσει µια επιχείρηση»; Απευθύνεται στους νέους
µε τα πολλά προσόντα και την υψηλή εξειδίκευση για να σταµα-
τήσουµε το brain drain. Απευθύνεται στους ανέργους. Απευθύ-
νεται στους εργαζόµενους που δουλεύουν πολύ και πληρώνονται
λίγο. Στους εργαζόµενους που δουλεύουν και δεν πληρώνονται.
Στους εργαζόµενους που ενώ υπάρχουν τα κτήρια και οι εγκα-
ταστάσεις που δούλευαν, πλέον δεν είναι σε ενεργή κατάσταση,
και που µπορούν µέσα στη νοµιµότητα -δεν µιλάµε να πάει κά-
ποιος να κάνει κατάληψη- να επαναλειτουργήσουν. Απευθύνεται,
επίσης, στους µικροεπιχειρηµατίες που αντιµετωπίζουν το
φάσµα της χρεοκοπίας και του λουκέτου και βλέπουν τη δυνα-
τότητα σε συλλογική βάση να κάνουν τη διαφορά. Έχουµε ήδη
τέτοια παραδείγµατα. Κι όταν µιλάω για δηµοσιότητα, αυτό
εννοώ, να µάθει ο κόσµος τι υπάρχει στα σπάργανα και τι είναι
αυτό που µπορεί να υποστηριχθεί σαν εναλλακτική σε όσους δεν
µπορούν, όπως είπα πριν, ή δεν θέλουν να ενταχθούν.

Θέλω να τελειώσω µε ένα αρκετά ευαίσθητο θέµα. Στο παρελ-
θόν και σε πολλές χώρες, όχι µόνο στο παρελθόν στην Ελλάδα,
ο χώρος της κοινωνικής οικονοµίας χρησιµοποιήθηκε σαν προ-
νοιακή πολιτική για τις ευάλωτες οµάδες. Με τον καινούργιο
νόµο, πέραν του ότι τον ανοίγουµε σε όλους τους πολίτες και σε
όλες τις δραστηριότητες -και αυτό θα αποδειχθεί-, δεν σηµαίνει
ότι οι ευάλωτες οµάδες και οι ειδικές οµάδες µένουν απ’ έξω από
το δικό µας ραντάρ. Απλώς εµείς ξεκινάµε διαφορετικά.

Τι λέµε; Λέµε ότι ο χώρος της κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας, επειδή δεν δηµιουργεί αποκλεισµούς, έχει ανοικτές τις
αγκάλες για όλους. Δεν κάνει διακρίσεις, δηµιουργεί ένα πλαίσιο
ισότητας και ισοτιµίας και εξ ου οι ειδικές και ευάλωτες οµάδες
βρίσκουν πολύ πιο εύκολα τον χώρο τους, για να συµµετέχουν
παραγωγικά µέσα στη διαδικασία της οικονοµίας, της παραγω-
γής της οικονοµίας και της ανασυγκρότησης της χώρας. Και
αυτό γιατί το λέµε στην κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία;
Γιατί δεν υπάρχει ένας πολίτης που να είναι περιττός. Δεν υπάρ-
χει ένας πολίτης που να µην µπορεί να συµµετέχει στην παρα-
γωγική διαδικασία της χώρας µας. Εδώ, λοιπόν, δίνεται η επιλογή
τού να µπορείς να συµµετέχεις και να µπορείς ταυτόχρονα να
ορίζεις τις διαδικασίες µέσα από τις οποίες θα λειτουργείς και
θα δουλεύεις σε καθηµερινή βάση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία και ανά-
πτυξη των φορέων της και άλλες διατάξεις» και εισερχόµαστε
στην ψήφισή τους. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω την εξής δήλωση. Εµείς

λέµε «παρών», µόνο και µόνο επειδή θέλαµε τον δυνητικό χαρα-
κτήρα του Εργαλείου Μέτρησης Αντικτύπου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως προστέ-
θηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό, όπως προστέθηκε από την κυρία Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, αρχικό άρθρο
4, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, αρχικό άρθρο
5, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, αρχικό άρθρο
6, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, αρχικό άρθρο
7, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, αρχικό άρθρο
8, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, αρχικό άρθρο
9, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, αρχικό άρθρο
10, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, αρχικό άρθρο
11, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, αρχικό άρθρο
12, ως έχει;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΕΥΗ) ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, αρχικό άρθρο

13, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, αρχικό άρθρο
14, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, αρχικό άρθρο
15, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, αρχικό άρθρο
16, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, αρχικό άρθρο
17, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19, αρχικό άρθρο
18, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20, αρχικό άρθρο
19, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, αρχικό άρθρο
20, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22, αρχικό άρθρο
21, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, αρχικό άρθρο
22, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, αρχικό άρθρο
23, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, αρχικό άρθρο
24, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, αρχικό άρθρο
25, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27, αρχικό άρθρο
26, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, αρχικό άρθρο
27, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, αρχικό άρθρο
28, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
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κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, αρχικό άρθρο

29, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, αρχικό άρθρο
30, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32, αρχικό άρθρο
31, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33, αρχικό άρθρο
32, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, αρχικό άρθρο
33, ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Τα αρχικά άρθρα 34 και 35 διαγράφονται. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35, αρχικό άρθρο

36, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36, αρχικό άρθρο
37, ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37, αρχικό άρθρο

38, ως έχει; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38, αρχικό άρθρο

39, ως έχει; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39, αρχικό άρθρο

40, ως έχει; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40, αρχικό άρθρο

41, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41, αρχικό άρθρο
42, ως έχει;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 20 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2016 947



ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42, αρχικό άρθρο

43, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, αρχικό άρθρο

44, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44, αρχικό άρθρο

45, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45, αρχικό άρθρο

46, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46, αρχικό άρθρο

47, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47, αρχικό άρθρο

48, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48, αρχικό άρθρο

49, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49, αρχικό άρθρο

50, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ  ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι . 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50, αρχικό άρθρο

51, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
Έχω να κάνω µια δήλωση για αυτό. Θα ψηφίζαµε την παρά-

γραφο 3 αλλά είναι όλο µαζί και ψηφίζουµε δυστυχώς «Όχι». Εί-
παµε να το κατατµήσει, τέλος πάντων, αλλά δεν το έκανε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51, αρχικό άρθρο
52, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52, αρχικό άρθρο
53, ως έχει;

Να επισηµάνω ότι στο άρθρο 52 εντάσσεται η τροπολογία
723/40, η οποία  θα ψηφιστεί χωριστά στο τέλος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53, αρχικό άρθρο

54, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54, αρχικό άρθρο

55, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

54 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55, αρχικό άρθρο

56, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

55 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56, αρχικό άρθρο

57, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό; 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

56 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57, αρχικό άρθρο
58, ως έχει;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

57 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58, αρχικό άρθρο

59, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ενηµερώνουµε το Σώµα ότι το αρχικό άρθρο 60 διαγράφεται. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59, αρχικό άρθρο

61, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

59 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60, αρχικό άρθρο

62, ως έχει;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

60 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 717 και ειδικό 34 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 717 και ειδικό 34 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 718 και ειδικό 35 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 718 και ειδικό 35 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 719 και ειδικό 36 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 719 και ειδικό 36 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 720 και ειδικό 37 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 720 και ειδικό 37 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 721 και ειδικό 38 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 721 και ειδικό 38 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 722 και ειδικό 39 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 722 και ειδικό 39 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 723 και ειδικό 40 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Παρών. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 723 και ειδικό 40 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 52, αρχικό 53, του νοµο-
σχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 724 και ειδικό 41 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω την εξής δήλωση: Εδώ

υπάρχει το πρόβληµα µε τη «Βοήθεια στο Σπίτι». Εµείς είµαστε
υπέρ αυτού, αλλά, δυστυχώς, επειδή το περιέχει η συγκεκριµένη
τροπολογία λέµε «όχι». 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 724 και ειδικό 41 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 725 και ειδικό 42 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω την εξής δήλωση: Ασχέτως

της ουσιαστικής βούλησής µας, υπάρχει στη νοµοθετική διαδι-
κασία και η τυπικότητα. Αυτή η τροπολογία, όπως και η επόµενη,
δεν φέρει την υπογραφή του αρµόδιου Υπουργού, χωρίς να
υπάρχει κατά νόµον η δυνατότητα της αναπληρώτριας Υπουρ-
γού από µόνη της και όχι από κοινού µε τον Υπουργό να υπογρά-
φει. Εποµένως, γι’ αυτούς τους λόγους εµείς δεν µπορούµε να
υποστηρίξουµε, ασχέτως, επαναλαµβάνω, της ουσιαστικής βού-
λησής µας για την ουσία του νοµοθετήµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, το Προεδρείο θα πρέπει να γνωρίζει καλύτερα
από εµάς ή τους αρµόδιους Υπουργούς αυτά τα ζητήµατα, που
είναι ζητήµατα περί το νοµοθετείν. Για το νοµοθετείν την ευθύνη
την έχει το Προεδρείο, όχι εσείς προσωπικά, αλλά το Προεδρείο
ως όργανο. Δεν µπορεί το Προεδρείο να κάνει δεκτή εδώ νοµο-
θετική πρωτοβουλία χωρίς την υπογραφή αρµοδίως του Υπουρ-
γού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν θα διακόψουµε
τη διαδικασία, γιατί βρισκόµαστε σε ψηφοφορία, αλλά προηγου-
µένως η Υπουργός είχε απαντήσει επ’ αυτού. Η απάντηση θεω-
ρείται, κατά την άποψή µου, επαρκής.

Συνεχίζουµε την ψηφοφορία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 725 και ειδικό 42 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 726 και ειδικό 43 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 726 και ειδικό 43 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 727 και ειδικό 44 ως έχει; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 727 και ειδικό 44 έγινε δεκτή κατά πλει-
οψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
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ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και αλ-
ληλέγγυα οικονοµία και ανάπτυξη των φορέων της και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στη ψήφιση του
νοµοσχεδίου και στο σύνολο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Κοινωνική και αλ-
ληλέγγυα οικονοµία και ανάπτυξη των φορέων της και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία και ανάπτυξη των
φορέων της και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΩΝ ΦΟΡΕΩΝ ΤΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΡΟΟΙΜΙΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η δηµιουργία του νοµοθε-
τικού πλαισίου για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία, ως
µορφή εναλλακτικής οργάνωσης των οικονοµικών δραστηριοτή-
των.

2. Ειδικότερα, ο παρών νόµος στοχεύει:
α. Στη διάχυση της Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας σε

όλους τους δυνατούς τοµείς οικονοµικής δραστηριότητας. 
β. Στη στήριξη και την ενίσχυση των παραγωγικών εγχειρηµά-

των αυτοδιαχείρισης και της συλλογικής κοινωνικής επιχειρηµα-
τικότητας.

3. Με τον παρόντα νόµο ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στη
σύσταση, στη λειτουργία και τη διοικητική εποπτεία των Φορέων
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου ισχύουν ακόλουθοι ορι-
σµοί:

1. Ως «Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία» ορίζεται το σύνολο
των οικονοµικών δραστηριοτήτων που στηρίζονται σε µία εναλλα-
κτική µορφή οργάνωσης των σχέσεων παραγωγής, διανοµής, κα-
τανάλωσης και επανεπένδυσης, βασισµένη στις αρχές της
δηµοκρατίας, της ισότητας, της αλληλεγγύης, της συνεργασίας,
καθώς και του σεβασµού στον άνθρωπο και το περιβάλλον.

2. Ως «συλλογική ωφέλεια» ορίζεται η από κοινού εξυπηρέτηση
των αναγκών των µελών του Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγγυας
Οικονοµίας, µέσα από τη διαµόρφωση ισότιµων σχέσεων παρα-
γωγής, τη δηµιουργία θέσεων σταθερής και αξιοπρεπούς εργα-

σίας, τη συµφιλίωση προσωπικής, οικογενειακής και επαγγελµα-
τικής ζωής.

3. Ως «κοινωνική ωφέλεια» ορίζεται η εξυπηρέτηση κοινωνικών
αναγκών τοπικού ή ευρύτερου χαρακτήρα µε την αξιοποίηση της
κοινωνικής καινοτοµίας, µέσα από δραστηριότητες «βιώσιµης ανά-
πτυξης» ή παροχής «κοινωνικών υπηρεσιών γενικού συµφέρον-
τος» ή κοινωνικής ένταξης. 

4. Ως «κοινωνική καινοτοµία» ορίζεται η παραγωγή προϊόντων
και η παροχή υπηρεσιών, οι οποίες αποσκοπούν στην ικανοποίηση
κοινωνικών αναγκών, τη συµφιλίωση παραγωγής και κατανάλω-
σης, την εναρµόνιση προσφοράς και ζήτησης και τη διαµόρφωση
νέου τύπου κοινωνικών σχέσεων βασιζοµένων στη συλλογικότητα
και στην ισοτιµία και όχι στον ανταγωνισµό. 

5. Ως «βιώσιµη ανάπτυξη» ορίζονται οι οικονοµικές δραστηριό-
τητες, εµπορικές ή ανταλλακτικές, που προωθούν την αειφορία
του περιβάλλοντος, την κοινωνική και οικονοµική ισότητα, καθώς
και την ισότητα των φύλων, προστατεύουν και αναπτύσσουν τα
κοινά αγαθά και προωθούν τη διαγενεακή και πολυπολιτισµική
συµφιλίωση, δίνοντας έµφαση στις ιδιαιτερότητες των τοπικών
κοινωνιών. Ενδεικτικά, η βιώσιµη ανάπτυξη περιλαµβάνει τις εξής
δραστηριότητες: 

α. Την προστασία και αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλον-
τος και της βιοποικιλότητας.

β. Την αειφόρο γεωργία και κτηνοτροφία, η οποία δίνει έµφαση
στη διατήρηση και διάδοση απειλούµενων τοπικών παραδοσιακών
ποικιλιών ή «φυλών» και στην αποτροπή διείσδυσης γενετικά τρο-
ποποιηµένων οργανισµών. 

γ. Την τοπικά και περιφερειακά υποστηριζόµενη γεωργία ή κτη-
νοτροφία, που συµβάλλει στην ανάπτυξη απευθείας εµπορικών
σχέσεων µεταξύ παραγωγών και καταναλωτών και ενισχύει την
προσβασιµότητα σε είδη πρώτης ανάγκης, ιδίως των ασθενέστε-
ρων οικονοµικά οµάδων του πληθυσµού, µέσα από την απευθείας
διάθεσή τους.

δ. Το δίκαιο και αλληλέγγυο εµπόριο. Ως δίκαιο και αλληλέγγυο
εµπόριο ορίζεται η βασισµένη στο διάλογο, τη διαφάνεια και τον
αλληλοσεβασµό εµπορική σύµπραξη, που επιδιώκει µεγαλύτερη
ισοτιµία στο διεθνές και εγχώριο εµπόριο. Συνεισφέρει στη βιώ-
σιµη ανάπτυξη, προσφέροντας καλύτερους όρους εµπορίας των
προϊόντων και διασφαλίζοντας τα δικαιώµατα των περιθωριοποι-
ηµένων παραγωγών και εργαζοµένων. 

ε. Την παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές σε µικρή
κλίµακα και την ανάπτυξη τεχνολογίας που µειώνει την κατανά-
λωση ενέργειας.

στ. Τη µείωση της παραγωγής αποβλήτων και απορριµµάτων
σε τοπικό επίπεδο, µε συµµετοχή των πολιτών, µέσα από την επα-
ναχρησιµοποίηση, αξιοποίηση, ανακύκλωση των αποβλήτων ή
µέσα από τον επανασχεδιασµό του τρόπου παραγωγής και δια-
νοµής των προϊόντων.

ζ. Την κατασκευή και συντήρηση υποδοµών και ενέργειας σε
δηµοκρατική συνεργασία µε τις τοπικές κοινωνίες.

η. Την ανάπτυξη δεξιοτήτων και µεταφορά τεχνογνωσίας.
θ. Τον εναλλακτικό, θεµατικό και ήπιο τουρισµό. 
ι. Το σχεδιασµό και τη διάθεση καινοτόµων και ελεύθερων ψη-

φιακών προϊόντων και υπηρεσιών ή κάθε µορφή τεχνολογίας που
προωθεί την οµότιµη και βασισµένη στα κοινά παραγωγή. 

ια. Την παραγωγή, τη µεταποίηση, την προώθηση ή τη διατή-
ρηση της παραγωγικής ή πολιτιστικής κληρονοµιάς κάθε τόπου.

ιβ. Την παραγωγή και προώθηση της ανεξάρτητης πολιτισµικής
δηµιουργίας. 

ιγ. Την περιβαλλοντική αναβάθµιση των οικισµών και του κτιρια-
κού αποθέµατος.

ιδ.Τη διαχείριση ακίνητης περιουσίας µε κοινωνικά και περιβαλ-
λοντικά κριτήρια.

6. Ως «Κοινωνικές υπηρεσίες γενικού συµφέροντος» ορίζονται
οι υπηρεσίες που είναι προσβάσιµες σε όλους, προάγουν την ποι-
ότητα ζωής και παρέχουν κοινωνική προστασία σε οµάδες όπως
ηλικιωµένοι, βρέφη, παιδιά, άτοµα µε αναπηρία και χρόνιες παθή-
σεις και περιλαµβάνουν την εκπαίδευση, την υγεία, την κοινωνική
στέγαση, την κοινωνική σίτιση, την παιδική φροντίδα, τη µακρο-
χρόνια φροντίδα και τις υπηρεσίες κοινωνικής αρωγής, χωρίς,
ωστόσο, να υποκαθιστούν τις γενικές υποχρεώσεις του κράτους
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στην άσκηση της κοινωνικής πολιτικής.
7. Ως «κοινωνική ένταξη» ορίζεται η δηµιουργία των προϋποθέ-

σεων για την ισότιµη συµµετοχή στην κοινωνική και οικονοµική ζωή
ατόµων που ανήκουν στις ευάλωτες και τις ειδικές οµάδες.

8. Ως «ευάλωτες» ορίζονται οι οµάδες εκείνες του πληθυσµού
που η ένταξή τους στην κοινωνική και οικονοµική ζωή εµποδίζεται
από σωµατικά και ψυχικά αίτια ή λόγω παραβατικής συµπεριφο-
ράς. Σε αυτές ανήκουν: 

α) τα άτοµα µε αναπηρία οποιασδήποτε µορφής (σωµατική, ψυ-
χική, νοητική, αισθητηριακή), 

β) τα άτοµα µε προβλήµατα εξάρτησης από ουσίες ή τα απε-
ξαρτηµένα άτοµα,

γ) οι ανήλικοι µε παραβατική συµπεριφορά, οι φυλακισµένοι/ες
και αποφυλακισµένοι/ες.

Ως «ειδικές» ορίζονται οι οµάδες εκείνες του πληθυσµού οι
οποίες βρίσκονται σε µειονεκτική θέση ως προς την οµαλή ένταξή
τους στην αγορά εργασίας, από οικονοµικά, κοινωνικά και πολιτι-
σµικά αίτια. Σε αυτές ανήκουν: 

α) τα θύµατα ενδοοικογενειακής βίας,
β) τα θύµατα παράνοµης διακίνησης και εµπορίας αν    
ανθρώπων,
γ) οι άστεγοι,
δ) τα άτοµα που διαβιούν σε συνθήκες φτώχειας,
ε) οι οικονοµικοί µετανάστες,
στ) οι πρόσφυγες και οι αιτούντες άσυλο, για όσο 
εκκρεµεί η εξέταση του αιτήµατος χορήγησης ασύλου,
ζ) οι αρχηγοί µονογονεϊκών οικογενειών,
η) τα άτοµα µε πολιτισµικές ιδιαιτερότητες,
θ) οι µακροχρόνια άνεργοι έως είκοσι πέντε ετών και     
άνω των πενήντα ετών.
9. Ως «κοινωνικός αντίκτυπος» ορίζεται η παραγόµενη συλλο-

γική και κοινωνική ωφέλεια που κοµίζει η δραστηριότητα του
Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, όπως ορίζεται
στο άρθρο 3, σε οικονοµικό, περιβαλλοντικό και κοινωνικό επίπεδο
στις τοπικές κοινωνίες. 

10. Ως «Εργαλείο Μέτρησης Κοινωνικού Αντικτύπου» ορίζεται
το µοντέλο παρακολούθησης του κοινωνικού αντικτύπου, που ο
κάθε φορέας δύναται να συµπληρώνει µε σκοπό τη βελτίωση των
διαδικασιών λειτουργίας του και την ενδυνάµωση των δραστηριο-
τήτων του. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται τα τεχνικά
ζητήµατα και οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΦΟΡΕΙΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 3
Έννοια

1. «Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας» είναι: 
α. Οι Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις του άρθρου 14,
β. οι Κοινωνικοί Συνεταιρισµοί Περιορισµένης Ευθύνης

(Κοι.Σ.Π.Ε.) που διέπονται από το άρθρο 12 του   ν. 2716/1999 (Α’
96), συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του ν. 1667/1986 (Α’196),
του άρθρου 12 του ν. 3842/2010 (Α’ 58) και του παρόντος νόµου,

γ. οι Συνεταιρισµοί Εργαζοµένων, που συστήνονται µε το άρθρο
24,

δ. οποιοδήποτε άλλο µη µονοπρόσωπο νοµικό πρόσωπο, εφό-
σον έχει αποκτήσει νοµική προσωπικότητα, όπως ιδίως αγροτικοί
συνεταιρισµοί του ν. 4384/2016 (Α’ 78), αστικοί συνεταιρισµοί του
ν. 1667/1986, Αστικές Εταιρίες των άρθρων 741 επ. του Α.Κ., εφό-
σον σωρευτικά συντρέχουν οι εξής προϋποθέσεις:

αα) Αναπτύσσει δραστηριότητες συλλογικής και κοινωνικής
ωφέλειας, όπως ορίζονται στις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου
2.

ββ) Μεριµνά για την πληροφόρηση και τη συµµετοχή των µελών
του και εφαρµόζει δηµοκρατικό σύστηµα λήψης αποφάσεων, σύµ-
φωνα µε την αρχή ένα µέλος µία ψήφος, ανεξάρτητα από τη συ-
νεισφορά κάθε µέλους.

γγ) Το καταστατικό του προβλέπει περιορισµούς στη διανοµή

του ως εξής:
i. ποσοστό τουλάχιστον 5% διατίθεται για το σχηµατισµό απο-

θεµατικού,
ii. ποσοστό έως 35% αποδίδεται στους εργαζόµενους του

Φορέα, εκτός κι αν τα 2/3 των µελών της Γενικής Συνέλευσης απο-
φασίσουν αιτιολογηµένα τη διάθεση του ποσοστού αυτού σε δρα-
στηριότητες του στοιχείου iii,

iii. το υπόλοιπο διατίθεται για τη δηµιουργία νέων θέσεων ερ-
γασίας και τη διεύρυνση της παραγωγικής του δραστηριότητας.

δδ) Εφαρµόζει σύστηµα σύγκλισης στην αµοιβή της εργασίας,
κατά το οποίο ο ανώτατος καθαρός µισθός δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει περισσότερο από τρεις φορές τον κατώτατο, εκτός και αν
τα 2/3 των µελών της Γενικής Συνέλευσης αποφασίσουν διαφορε-
τικά. Η υποχρέωση του προηγούµενου εδαφίου ισχύει και σε οποι-
αδήποτε µορφή σύµπραξης δύο ή περισσότερων Φορέων ΚΑΛΟ.

εε) Αποβλέπει στην ενδυνάµωση των οικονοµικών δραστηριο-
τήτων του και τη µεγιστοποίηση της παραγόµενης κοινωνικής
ωφέλειας µέσω της οριζόντιας και ισότιµης δικτύωσης µε άλλους
φορείς ΚΑΛΟ.

στστ) Δεν έχει ιδρυθεί και δεν διοικείται άµεσα ή έµµεσα από
Ν.Π.Δ.Δ. ή Ο.Τ.Α. α’ή β’ βαθµού ή από άλλο νοµικό πρόσωπο του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. 

2. Τα µέλη του Φορέα που δεν είναι εργαζόµενοι δεν έχουν δι-
καίωµα στη διανοµή των κερδών. Από την πρόβλεψη του προηγού-
µενου εδαφίου, εξαιρούνται τα µέλη των Αστικών Συνεταιρισµών
του ν. 1667/1986 (Α’ 196), που έχουν αποκτήσει την ιδιότητα του
Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, για τα κέρδη που
προκύπτουν από τις συναλλαγές µεταξύ των µελών µε το συνε-
ταιρισµό, τα οποία και καλούνται πλεόνασµα. Για το σχηµατισµό
του πλεονάσµατος τηρείται διακριτός λογαριασµός. Με απόφαση
των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και Οικονοµικών ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες τήρη-
σης και εφαρµογής του ανωτέρω λογαριασµού.

3. Ο Φορέας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας οφείλει
να τηρεί Μητρώο Εθελοντών, στο οποίο καταγράφονται τα µη
µέλη, που λειτουργούν ως εθελοντές και υποστηρίζουν τις δρά-
σεις του Φορέα. Οι λεπτοµέρειες τήρησης του Μητρώου Εθελον-
τών καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

4. Ο Φορέας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας υποχρε-
ούται, από τη δεύτερη χρήση λειτουργίας του, να παρουσιάζει
ετήσια δαπάνη µισθοδοσίας τουλάχιστον ίση µε το 25% του κύ-
κλου εργασιών της προηγούµενης χρήσης του. Η υποχρέωση
αυτή αφορά τους Φορείς µε κύκλο εργασιών και έσοδα επιχορη-
γήσεων της προηγούµενης ετήσιας χρήσης µεγαλύτερα από το
300 % του ετήσιου κόστους µισθοδοτικής δαπάνης ενός υπαλλή-
λου πλήρους απασχόλησης, µε βάση τον κατώτατο νοµοθετηµένο
µισθό χωρίς επιδόµατα. Ο ετήσιος κύκλος εργασιών λαµβάνεται,
όπως ορίζεται στο Παράρτηµα Α’, του ν. 4308/2014 (Α’ 251).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΙΚΑ ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 4
Γενικό Μητρώο Φορέων Κοινωνικής

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Το Τµήµα Μητρώου Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οι-
κονοµίας (εφεξής «Τµήµα Μητρώου») του Υπουργείου Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (ΥΠΕΚΑΑ)
είναι η αρµόδια διοικητική αρχή για τον έλεγχο νοµιµότητας κατά
τη σύσταση των Κοινωνικών Συνεταιριστικών Επιχειρήσεων και
των Συνεταιρισµών Εργαζοµένων, για την εποπτεία και τον έλεγχο
νοµιµότητας αυτών και των υποχρεωτικώς καταχωριστέων στο
Μητρώο πράξεών τους κατά τη λειτουργία τους, καθώς και για
την απόδοση της ιδιότητας του Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας στα νοµικά πρόσωπα του στοιχείου δ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 3.

2. Γενικό Μητρώο Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικο-
νοµίας (εφεξής «Μητρώο») είναι η βάση δεδοµένων που τηρείται
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σε ηλεκτρονική µορφή από το Τµήµα Μητρώου της επόµενης πα-
ραγράφου 1, στην οποία εγγράφονται οι Φορείς Κοινωνικής και
Αλληλέγγυας Οικονοµίας. Όπου στο ν.1667/1986 (Α’ 196) αναφέ-
ρεται καταχώριση στο «Μητρώο Συνεταιρισµών του Ειρηνοδι-
κείου» ή «στο Μητρώο της παρ. 3 του άρθρου 1» θεωρείται το
µητρώο του προηγούµενου εδαφίου.

3. Η τήρηση και η λειτουργία του Γενικού Μητρώου ρυθµίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 5
Συµµετοχή των Φορέων Κοινωνικής και 

Αλληλέγγυας Οικονοµίας σε υποστηρικτικά µέτρα

1. Οι Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας έχουν
πρόσβαση στη χρηµατοδότηση από το Ταµείο Κοινωνικής Οικο-
νοµίας, το Εθνικό Ταµείο Επιχειρηµατικότητας και Ανάπτυξης,
σύµφωνα µε την περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του άρ-
θρου δεύτερου του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3912/2011 (Α’ 17) και µπο-
ρεί να υπάγονται στις διατάξεις του ν. 3908/2011 (Α’ 8).

2. Οι Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας που
ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα µπορεί να εντάσσονται σε
προγράµµατα στήριξης της επιχειρηµατικότητας και σε προγράµ-
µατα του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(Ο.Α.Ε.Δ.) για τη στήριξη της εργασίας.

3. Οι ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, τα Ν.Π.Δ.Δ. και τα Ν.Π.Ι.Δ.-  φορείς
της Γενικής Κυβέρνησης µπορεί να παραχωρούν µε απόφαση του
διοικητικού τους οργάνου τη χρήση κινητής και ακίνητης περιου-
σίας τους σε Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας για
την ενίσχυση δραστηριοτήτων συλλογικής και κοινωνικής ωφέ-
λειας, όπως περιγράφονται στις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου
2. Τα αντικειµενικά κριτήρια και η διαφανής διαδικασία παραχώ-
ρησης χρήσης κινητής ή ακίνητης περιουσίας των νοµικών προ-
σώπων του προηγούµενου εδαφίου ρυθµίζοναι µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού. Με την ως άνω απόφαση καθορίζονται η διάρκεια της
παραχώρησης της χρήσης, οι υποχρεώσεις του φορέα προς τον
οποίο γίνεται η παραχώρηση, το τυχόν αντάλλαγµα, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. Οι εργασίες διαµόρφωσης, συντήρησης,
λειτουργίας, έκδοσης πολεοδοµικών ή άλλων αδειών βαρύνουν
το φορέα προς τον οποίο γίνεται η παραχώρηση.

Άρθρο 6
Συµµετοχή Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας 

Οικονοµίας σε προγραµµατικές συµβάσεις

1. Οι Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας µπορούν
να συνάπτουν προγραµµατικές συµβάσεις για τη µελέτη και εκτέ-
λεση έργων και προγραµµάτων κοινωνικής ωφέλειας που αναφέ-
ρονται στους καταστατικούς σκοπούς τους µε
αντισυµβαλλόµενους το Δηµόσιο ή φορείς του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα και τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού. Οι ανωτέρω συµβά-
σεις υπόκεινται στον προσυµβατικό έλεγχο νοµιµότητας του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, σύµφωνα µε τα άρθρα 35 και 36 του
ν. 4129/2013. Με ποινή ακυρότητας, οι συµβάσεις της παρούσας
παραγράφου αναρτώνται εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από
την ηµεροµηνία σύναψης, στον ιστότοπο της Διαύγειας του
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και κα-
ταχωρίζονται στο Μητρώο από το Φορέα εντός της ίδιας προθε-
σµίας. 

2. Στις προγραµµατικές συµβάσεις που συνάπτονται από Φο-
ρείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας απαραίτητα ορίζον-
ται το αντικείµενο της σύµβασης, ο σκοπός και το περιεχόµενο
των µελετών, των έργων, των προγραµµάτων ή των υπηρεσιών, ο
προϋπολογισµός τους, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των
συµβαλλοµένων, το χρονοδιάγραµµα εκτέλεσης της σύµβασης,
οι πόροι από τους οποίους θα καλυφθούν οι αναλαµβανόµενες οι-
κονοµικές υποχρεώσεις και η διάρκεια της σύµβασης. Επίσης, ορί-
ζεται το όργανο παρακολούθησης της εφαρµογής της και οι

αρµοδιότητές του, καθώς και οι ρήτρες σε βάρος του συµβαλλο-
µένου που παραβαίνει τους όρους της προγραµµατικής σύµβα-
σης.

3. Οι συµβαλλόµενοι φορείς για την εκτέλεση των προγραµµα-
τικών συµβάσεων µπορεί να χρηµατοδοτούνται από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µέσω προγραµµάτων
συγχρηµατοδοτούµενων από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή προγραµ-
µάτων που χρηµατοδοτούνται αµιγώς από εθνικούς πόρους, τον
Τακτικό Προϋπολογισµό ή άλλα εθνικά ή περιφερειακά προγράµ-
µατα, καθώς και από τους προϋπολογισµούς των συµβαλλόµενων
φορέων. Είναι δυνατή η χρηµατοδότηση των συµβαλλοµένων και
από φορείς του δηµόσιου τοµέα που δεν µετέχουν στην προγραµ-
µατική σύµβαση.

4. Για την εκτέλεση των προγραµµατικών συµβάσεων δεν επι-
τρέπεται η απασχόληση προσωπικού του ενός συµβαλλοµένου
στον άλλον, αλλά επιτρέπεται η παραχώρηση της χρήσης ακινή-
των, εγκαταστάσεων, µηχανηµάτων και µέσων.

Άρθρο 7
Οικονοµική Συνεργασία των Φορέων Κοινωνικής 

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Οι Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας µπορεί να
συµπράττουν µεταξύ τους για οικονοµικούς σκοπούς. Για τη σύµ-
πραξη απαιτείται απόφαση των Γενικών Συνελεύσεων των συµ-
πραττόντων Φορέων. Οι µορφές οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ
των Φορέων περιλαµβάνουν: 

α) τη σύναψη συµβάσεων για την ανταλλαγή προϊόντων ή υπη-
ρεσιών,

β) τη σύσταση κοινοπραξιών, δευτέρου ή ανωτέρου βαθµού συ-
νεταιρισµών,  ευρωπαϊκών συνεταιρισµών ή ευρωπαϊκών οµίλων
και δικτύων οικονοµικής συνεργασίας µε διακριτή νοµική προσω-
πικότητα. Η σύσταση και λειτουργία των ανωτέρω συµπράξεων
διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου και οι συµπράξεις
καθίστανται Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας.

2. Μέλη των ανωτέρω συµπράξεων µπορούν να είναι και φυσικά
πρόσωπα, µόνον εφόσον είναι εργαζόµενοι σε αυτές. 

3. Το καταστατικό των ανωτέρω συµπράξεων πρέπει να είναι
σύµφωνο µε την περίπτωση δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 3,
πλην του στοιχείου γγ’, την παράγραφο 3 και την παράγραφο  5
πλην 4 και 5, του άρθρου 2, να εξειδικεύει ρητά τις κατηγορίες
µελών του ανάλογα µε τις ιδιότητες και τον τρόπο συµµετοχής
τους σε αυτόν και τα δικαιώµατα και υποχρεώσεις αυτών. 

4. Δεν επιτρέπονται συναλλαγές µεταξύ της σύµπραξης και των
µελών των Φορέων που την απαρτίζουν. 

Άρθρο 8
Σχέσεις Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγγυας

Οικονοµίας µε µη µέλη

1. Ο Φορέας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας δεν έχει
ασφαλιστικές υποχρεώσεις προς τα µη µέλη που λειτουργούν ως
εθελοντές, εφόσον πληρούνται σωρευτικά οι παρακάτω προϋπο-
θέσεις: 

α. Από την εθελοντική δράση δεν παράγονται άµεσα έσοδα για
το Φορέα. 

β. Η δράση έχει προαποφασισθεί από το Διοικητικό Συµβούλιο
ή τη Διοικούσα Επιτροπή του Φορέα. Η απόφαση, η πρόσκληση
και το πρόγραµµα της δράσης που θα γίνει χρήση εθελοντών κα-
ταγράφονται σε πρακτικό, το οποίο προδηµοσιεύεται στην ιστο-
σελίδα του Φορέα.

2. Ο Φορέας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας:
α) Ευθύνεται για τυχόν ζηµίες που προξενήθηκαν στον εθελοντή

κατά την παροχή της εθελοντικής του απασχόλησης στο Φορέα.
β) Σε περίπτωση που ο εθελοντής απασχολείται στο εξωτερικό,

ο Φορέας παροχής εθελοντικής απασχόλησης αναλαµβάνει πλή-
ρως τα έξοδα ταξιδιού, διαβίωσης, καταλύµατος, επαναπατρισµού
και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, καθώς και κάθε άλλη δα-
πάνη που θα προκύψει κατά τη διάρκεια διαµονής του εθελοντή
στο εξωτερικό.
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Άρθρο 9
Ενώσεις Φορέων Κοινωνικής 
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Δέκα (10) τουλάχιστον Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας
Οικονοµίας µπορούν να συστήσουν Ένωση Φορέων Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. H Ένωση αυτή δεν µπορεί να έχει
εµπορική ιδιότητα και σκοπός της είναι η προαγωγή και διάδοση
των δραστηριοτήτων συλλογικής και κοινωνικής ωφέλειας των
µελών της, η ανάπτυξη των αρχών της κοινωνικής και αλληλέγ-
γυας οικονοµίας. Κάθε Ένωση επιδιώκει τους στόχους της µέσω
δραστηριοτήτων, όπως η εκπροσώπηση, βοήθεια και προστασία,
εκπαίδευση και κατάρτιση, συµβουλευτικές υπηρεσίες, οικονο-
µική, νοµική και τεχνική βοήθεια, έλεγχος, επίλυση διαφορών, υπο-
στήριξη ίδρυσης νέων ή ανάπτυξη των υφιστάµενων Φορέων
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. Η Γενική Συνέλευση της
Ένωσης απαρτίζεται από τους αντιπροσώπους των Φορέων Κοι-
νωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας - µελών. Κάθε Φορέας Κοι-
νωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας εκπροσωπείται στη Γενική
Συνέλευση της Ένωσης από έναν αντιπρόσωπο και κάθε αντιπρό-
σωπος έχει µία ψήφο. H Γενική Συνέλευση εκλέγει Διοικητικό Συµ-
βούλιο. 

2. Για τη σύσταση Ένωσης απαιτείται απόφαση των γενικών συ-
νελεύσεων των Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας,
που επιθυµούν τη σύστασή της, καθώς και σύνταξη, υπογραφή
και έγκριση του καταστατικού της. Έδρα της Ένωσης είναι ο
δήµος όπου είναι εγκατεστηµένη η διοίκησή της. Η διοικητική πε-
ριφέρεια της Ένωσης ορίζεται από το καταστατικό της. Στην επω-
νυµία αναφέρεται η έδρα της Ένωσης. Η επωνυµία πρέπει να
διακρίνεται από την επωνυµία άλλης Ένωσης µε την ίδια έδρα. Το
καταστατικό της Ένωσης εγκρίνεται από το Ειρηνοδικείο της
έδρας της.

3. Για την έγκριση του καταστατικού κατατίθεται από το προ-
σωρινό διοικητικό συµβούλιο αίτηση στο Ειρηνοδικείο, η οποία εκ-
δικάζεται κατά τη διαδικασία της εκουσίας δικαιοδοσίας των
άρθρων 739-866 Κ.Πολ.Δ.. 

4. Αν το καταστατικό δεν είναι σύννοµο, το δικαστήριο εκδίδει
αναβλητική απόφαση µε την οποία καλεί το προσωρινό διοικητικό
συµβούλιο να προβεί στις απαραίτητες διορθώσεις ή να συµπλη-
ρώσει τις ελλείψεις µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες,
από τη δηµοσίευση της απόφασης αυτής. Στη συνέχεια εκδίδεται
η οριστική απόφαση του Ειρηνοδικείου. Εάν µε την απόφαση γίνει
δεκτή η αίτηση, καταχωρίζεται το καταστατικό στο Βιβλίο Ενώ-
σεων, που τηρείται στο Ειρηνοδικείο, µε µνεία του αριθµού της
σχετικής δικαστικής απόφασης. Από την καταχώριση αυτή, η
Ένωση αποκτά νοµική προσωπικότητα. Η ίδια διαδικασία τηρείται
και για την τροποποίηση του καταστατικού. Κυρωµένο αντίγραφο
της εγκριτικής απόφασης του Ειρηνοδικείου και του καταστατικού
αποστέλλει η Γραµµατεία του Ειρηνοδικείου στην εποπτεύουσα
αρχή, εντός ενός (1) µηνός από την καταχώριση της απόφασης.

5. Το καταστατικό της Ένωσης καταρτίζεται µε ιδιωτικό έγ-
γραφο, που φέρει χρονολογία και υπογράφεται από τα ιδρυτικά
µέλη που εκπροσωπούν τους Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας
Οικονοµίας που επιθυµούν τη σύσταση της Ένωσης και για να
είναι έγκυρο πρέπει να περιέχει τουλάχιστον: 

α) Την επωνυµία των ιδρυτικών µελών, καθώς και τον Αριθµό
Φορολογικού Μητρώου, τον αριθµό Γ.Ε.ΜΗ., εφόσον υπάρχει, τον
Αριθµό Γενικού Μητρώου Κοινωνικής Οικονοµίας (Α.Γε.Μ.Κ.Ο.),
την έδρα αυτών και την απόφαση του εδαφίου α’ της παραγράφου
2.

β) Την επωνυµία, την έδρα και την περιφέρεια της Ένωσης.
γ) Το σκοπό και τις δραστηριότητες της Ένωσης.
δ) Τις προϋποθέσεις εισόδου, εξόδου και διαγραφής των

µελών, καθώς και τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις αυτών.
ε) Τους όρους σύγκλησης και λειτουργίας και τις αρµοδιότητες

των οργάνων διοίκησης (Γενική Συνέλευση, Διοικητικό Συµβού-
λιο).

στ) Τη χρονική διάρκεια της Ένωσης.
ζ) Τον ορισµό προσωρινής διοίκησης για την έγκριση του κατα-

στατικού και το χρόνο σύγκλησης της πρώτης γενικής συνέλευ-
σης, για την ανάδειξη των οργάνων διοίκησης.

η) Τον τρόπο ορισµού των ελεγκτών.
θ) Τη λύση και εκκαθάριση της Ένωσης. 
6. Το καταστατικό µπορεί, επίσης, να προβλέπει και να ρυθµίζει

θέµατα που δεν ρυθµίζονται µε το νόµο αυτόν, εφόσον δεν αντί-
κεινται σε ισχύουσες διατάξεις. 

7. H τακτική Γενική Συνέλευση συγκαλείται υποχρεωτικά µε σχε-
τική απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου µία τουλάχιστον φορά
κατ’ έτος. 

8. Η Γενική Συνέλευση των µελών συνέρχεται εκτάκτως εφόσον
υποβληθεί σχετικό αίτηµα µε συγκεκριµένο θέµα προς το Διοικη-
τικό Συµβούλιο από το 1/3 των µελών της Γ.Σ.. Αν το Διοικητικό
Συµβούλιο αρνείται τη σύγκληση, παρά το αίτηµα τουλάχιστον του
1/3 των µελών, τα µέλη αυτά δικαιούνται να τη συγκαλέσουν. Κατά
τα λοιπά, εφαρµόζονται οι παράγραφοι 1, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρ-
θρου 5 και το άρθρο 6 του ν. 1667/1986.

9. Οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης που αντίκεινται στον
παρόντα νόµο, στο ν. 1667/1986 ή στο καταστατικό είναι άκυρες
και εξαρχής δεν παράγουν έννοµα αποτελέσµατα.

10. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) απαρτίζεται από τον Πρό-
εδρο ή το νόµιµο εκπρόσωπό της και δύο τουλάχιστον µέλη. Σε
κάθε περίπτωση ο συνολικός αριθµός των µελών της είναι περιτ-
τός αριθµός. Τα µέλη του Δ.Σ. εκλέγονται από τη Γενική Συνέ-
λευση. Η ιδιότητα του µέλους Δ.Σ. είναι άµισθη.

11. Η διάρκεια της θητείας των µελών του Δ.Σ. ορίζεται από το
καταστατικό. Οι αποφάσεις λαµβάνονται πάντα µε την απόλυτη
πλειοψηφία των µελών της ΔΕ.

12. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει τακτικά µία (1) τουλά-
χιστον φορά κάθε τρεις (3) µήνες ή συχνότερα αν το ζητήσει το
1/3 των µελών του. Η σύγκλησή του γίνεται από τον Πρόεδρο. Αν
ο Πρόεδρος αδρανεί παρά την υποβολή σχετικού αιτήµατος, η
σύγκληση διενεργείται από οποιοδήποτε µέλος της Διοικούσας
Επιτροπής.

13. Οι αποφάσεις των οργάνων προσβάλλονται από το 1/3 των
µελών τους εντός προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από την κατα-
χώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μονοµελούς Πρωτοδι-
κείου της περιφέρειας που εδρεύει η Ένωση, κατά την τακτική
διαδικασία.

Άρθρο 10
Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας

1. Συνιστάται Ν.Π.Ι.Δ. µε την επωνυµία «Ταµείο Κοινωνικής Οι-
κονοµίας». Το Ταµείο τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
εδρεύει στην Αθήνα. 

2. Σκοπός του Ταµείου είναι η χρηµατοδότηση προγραµµάτων
και δράσεων για την ενίσχυση των Φορέων Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας, όπως αυτοί ορίζονται στο παρόντα νόµο. 

3. Οι πόροι του Ταµείου προέρχονται από τον προϋπολογισµό
Δηµοσίων Επενδύσεων (εθνικό ή/και συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος), καθώς και από άλλες πηγές χρηµατοδότησης.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες
για την κατάρτιση Οργανισµού και Κανονισµού Λειτουργίας του
Ταµείου.

5. Μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών ίδρυσης και λειτουρ-
γίας του φορέα της παραγράφου 1, δηµιουργείται λογαριασµός
«Ταµείο Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας» υπό την επο-
πτεία της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οι-
κονοµίας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών
και Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού καθορίζονται οι λεπτο-
µέρειες διαχείρισης του ως άνω Λογαριασµού, κατ' εφαρµογή των
εδαφίων 2 και 3 του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 11
Έλεγχος των Φορέων Κοινωνικής 

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας και κυρώσεις

1. Αρµόδιο για την άσκηση ελέγχου στους Φορείς Κοινωνικής
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και Αλληλέγγυας Οικονοµίας είναι το Τµήµα Παρακολούθησης
και Ελέγχων Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης, καθώς και οι υπηρεσίες των Περιφερειών που
είναι αρµόδιες για τα θέµατα Απασχόλησης-Εµπορίου – Τουρι-
σµού. Τα ανωτέρω ελεγκτικά όργανα µπορεί: α) να καλούν τους
εκπροσώπους των Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας να παρέχουν έγγραφα και πληροφορίες, β) να έχουν πρό-
σβαση, κατά τον έλεγχο, σε έγγραφα και άλλα στοιχεία που
τηρούνται σε οποιαδήποτε µορφή (έγγραφη, ηλεκτρονική, µα-
γνητική ή άλλη), στην εγκατάσταση των φορέων, εκτός αν αυτά
εµπίπτουν κατά προφανή τρόπο σε επαγγελµατικό ή άλλο απόρ-
ρητο ή συνιστούν ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα και να προ-
βαίνουν σε κατασχέσεις εγγράφων, συµπεριλαµβανοµένων και
των ηλεκτρονικών µέσων αποθήκευσης, εφόσον τούτο επιβάλ-
λεται για τον έλεγχο των παραβάσεων, γ) να ενεργούν έρευνες
στους χώρους των φορέων. 

2. Η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου και Προστασίας Καταναλωτή είναι αρµόδια για
την αποστολή αναλυτικού δελτίου καταγεγραµµένων καταγγε-
λιών σχετικών µε παραβιάσεις των διατάξεων του ν. 2251/1994
(Α’191) από τους Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας προς την αρµόδια Υπηρεσία της Ειδικής Γραµµατείας Κοι-
νωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, καθώς και προς υπηρεσίες
των Περιφερειών της προηγούµενης παραγράφου. Οι ανωτέρω
αρµόδιες υπηρεσίες υποχρεούνται µέσα σε εύλογο χρονικό διά-
στηµα να κινούν τις διαδικασίες ελέγχου και κυρώσεων του πα-
ρόντος άρθρου, ενηµερώνοντας σχετικά την αρµόδια Υπηρεσία
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας Κατανα-
λωτή.

3. Αν κατά τη διενέργεια ελέγχου από το Τµήµα Παρακολού-
θησης και Ελέγχων Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικο-
νοµίας του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης διαπιστωθεί ότι ένας Φορέας παραβαί-
νει τις ρυθµίσεις του παρόντος νόµου, τότε επιβάλλεται σε αυτόν
πρόστιµο.

4. Στην περίπτωση που διαπιστωθεί ότι νοµικά ή φυσικά πρό-
σωπα µε την ιδιότητα του µέλους Φορέα Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας χρησιµοποιούν τις ρυθµίσεις του παρόντος
νόµου µε σκοπό να αποκοµίσουν για λογαριασµό των ιδίων ή για
λογαριασµό άλλων παράνοµο περιουσιακό όφελος, πέραν της
επιβολής προστίµου σε βάρος τους, ο Φορέας Κοινωνικής και
Αλληλέγγυας Οικονοµίας στον οποίο αυτά µετέχουν διαγράφεται
από το Μητρώο µε απόφαση του Τµήµατος Παρακολούθησης
και Ελέγχων Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης. Η απόφαση περί διαγραφής του Φορέα Κοι-
νωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας από το Μητρώο
κοινοποιείται στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία και
στα ασφαλιστικά ταµεία. Τα παραπάνω µέλη για διάστηµα τριών
(3) ετών δεν έχουν δικαίωµα να είναι µέλη οποιουδήποτε Φορέα
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας ή εφόσον πρόκειται για
νοµικά πρόσωπα, να είναι τα ίδια Φορείς Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται τα ποσά των προ-
στίµων της παραγράφου 3, τα κριτήρια επιµέτρησης του ύψους
του προστίµου της παραγράφου 4 λαµβανοµένου υπόψη του
ύψους του παράνοµου περιουσιακού οφέλους και κάθε άλλο
σχετικό θέµα. Σε κάθε περίπτωση το επιβληθέν πρόστιµο δε µπο-
ρεί να είναι µικρότερο των χιλίων (1.000) ευρώ και µεγαλύτερο
των πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ. 

6. Τα ποσά των προστίµων που επιβάλλονται αποδίδονται στο
Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας.

7. Η επιβολή των ως άνω διοικητικών κυρώσεων είναι ανεξάρ-
τητη από κάθε άλλη αστική, ποινική ή πειθαρχική κύρωση που
προβλέπεται σε βάρος των διοικούντων µελών Φορέα Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας από την κείµενη νοµοθεσία.

8. Οι αδρανείς Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας διαγράφονται από το Μητρώο. Ως αδράνεια νοείται η έλ-
λειψη οικονοµικής δραστηριότητας του Φορέα για χρονικό

διάστηµα µεγαλύτερο των δύο (2) ετών.
9. Αν Κοιν.Σ.Επ. ή Συνεταιρισµός Εργαζοµένων διαγραφούν

από το Μητρώο για οποιονδήποτε λόγο, οφείλουν εντός τριάντα
(30) ηµερών από την κοινοποίηση σε αυτούς της πράξης διαγρα-
φής, να ενεργήσουν τη νόµιµη µετατροπή τους σε µορφή επιχεί-
ρησης που τα µέλη επιθυµούν και να καταχωρήσουν τη
µετατροπή αυτή ή να προβούν σε διακοπή εργασιών στην αρµό-
δια ΔΟΥ. Οι ανωτέρω ενέργειες πρέπει να γνωστοποιούνται στο
Μητρώο.

Άρθρο 12
Εθνική Επιτροπή για την Κοινωνική 

και Αλληλέγγυα Οικονοµία

1. Στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης συνιστάται Εθνική Επιτροπή για την Κοινω-
νική Οικονοµία. Η Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, αρµόδιου για την κοινωνική οικονοµία και αποτελείται
από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης, ως Πρόεδρο, τον πρόεδρο Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), τον Διοικητή του ΟΑΕΔ, από έναν
εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.ΔΕ) και
της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος (Εν.Π.Ε.), έναν εκπρόσωπο
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία (Ε.Σ.Α.µε.Α.),
έναν εκπρόσωπο της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελλά-
δος (Γ.Σ.Ε.Ε.), τον Πρόεδρο της Συνόδου Πρυτάνεων, ένα µέλος
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Κοινωνικών Συνεταιρισµών Πε-
ριορισµένης Ευθύνης (Π.Ο.ΚΟΙ.Σ.Π.Ε.), έναν εκπρόσωπο του
Εθνικού Κέντρου Κοινωνικών Ερευνών (Ε.Κ.Ε.), τον Πρόεδρο της
Συνόδου Πρυτάνεων Ανωτάτων Τεχνολογικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων (Α.Τ.Ε.Ι.) και από έναν εκπρόσωπο κάθε Ένωσης Φο-
ρέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. Στην Εθνική Επι-
τροπή µπορεί να συµµετέχουν, αναλόγως του θέµατος και
εφόσον κρίνεται αναγκαίο από την Επιτροπή, και εκπρόσωποι
άλλων κατά περίπτωση Υπουργείων ή εκπρόσωποι άλλων φο-
ρέων του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα ή επιστηµονικών ιδρυµά-
των και οργανισµών, εκπρόσωποι συνδέσµων ή ενώσεων ή
επιµελητηρίων που ορίζονται µε απόφαση του οικείου Συνδέ-
σµου ή Επιµελητηρίου, καθώς και εκπρόσωποι οργανώσεων συλ-
λόγων καταναλωτών.

2. Οι Φορείς που εκπροσωπούνται στην Επιτροπή υποχρεούν-
ται να υποδείξουν τους εκπροσώπους τους µέσα σε προθεσµία
είκοσι (20) ηµερών από τη σχετική έγγραφη πρόσκληση του
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Αν δεν υποδειχθούν µέσα στην προθεσµία αυτή, η
Επιτροπή συγκροτείται και συνεδριάζει νοµίµως µε τα λοιπά µέλη
µέχρι την υπόδειξη και το διορισµό εκπροσώπων. Στην Επιτροπή
µπορεί να παρίστανται και να εκφράζουν τις απόψεις τους, εφό-
σον συζητούνται θέµατα της αρµοδιότητάς τους, Γενικοί Γραµ-
µατείς άλλων Υπουργείων και των Περιφερειών της χώρας. 

3. Αρµοδιότητα της Επιτροπής είναι η προώθηση του κοινωνι-
κού διαλόγου για τη διαµόρφωση πολιτικών ανάπτυξης των δρα-
στηριοτήτων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας και η
γνωµοδότηση για την αναθεώρηση, την εξειδίκευση και την
εφαρµογή της Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Κοινωνική Οικο-
νοµία. 

Άρθρο 13
Συντονιστική Επιτροπή για την Κοινωνική 

και Αλληλέγγυα Οικονοµία

1. Συνιστάται Συντονιστική Επιτροπή για την Κοινωνική και Αλ-
ληλέγγυα Οικονοµία, η οποία αποτελείται από:

αα) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε τον αναπληρωτή
του.

ββ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυ-
ξης και Τουρισµού, µε τον αναπληρωτή του.

γγ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, µε τον αναπληρωτή του.
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δδ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών, µε τον
αναπληρωτή του.

εε) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε τον αναπληρωτή του.

στστ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Δια Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, µε τον αναπληρωτή του.

ζζ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε τον αναπληρωτή του.

ηη) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, µε τον ανα-
πληρωτή του.

θθ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε τον αναπληρωτή του.

2. Πρόεδρος της Κυβερνητικής Επιτροπής ορίζεται ο Υπουργός
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε απόφαση του οποίου συγκροτείται η Επιτροπή. 

3. Στη Συντονιστική Επιτροπή µπορεί να συµµετέχουν, αναλό-
γως του θέµατος και εφόσον κρίνεται από την Επιτροπή αναγκαίο,
και εκπρόσωποι άλλων κατά περίπτωση Υπουργείων ή εκπρόσω-
ποι άλλων φορέων.

Η Συντονιστική Επιτροπή έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες: α)
Τη γνωµοδότηση για θέµατα που αφορούν στην Εθνική Στρατη-
γική για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία, η οποία εκπο-
νείται και εφαρµόζεται από το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. β) Την αξιολόγηση, πα-
ρακολούθηση της εφαρµογής και επικαιροποίηση της Εθνικής
Στρατηγικής για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία. γ) Την
εισήγηση προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και τους συναρµόδιους Υπουργούς, για
την εκπόνηση µελετών και προγραµµάτων σχετικά µε την προ-
ώθηση της εφαρµογής της Εθνικής Στρατηγικής για την Κοινωνική
και Αλληλέγγυα Οικονοµία. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΚΟΙΝΩΝΙΚΕΣ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΤΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ 

ΚΑΙ ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΙ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο 14
Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις

1. Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις (Κοιν.Σ. Επ.) είναι
οι αστικοί συνεταιρισµοί του ν. 1667/1986, που έχουν ως κατα-
στατικό σκοπό τη συλλογική και την κοινωνική ωφέλεια, όπως
ορίζονται στις παραγράφους 3 και 4 του άρθρου 2 και διαθέτουν
εκ του νόµου εµπορική ιδιότητα. 

2. Ανάλογα µε τον ειδικότερο σκοπό τους, οι Κοιν.Σ.Επ. δια-
κρίνονται στις εξής κατηγορίες:

α) Κοιν.Σ.Επ. Ένταξης, οι οποίες διακρίνονται σε δύο υποκα-
τηγορίες:

αα) Κοιν.Σ.Επ. Ένταξης Ευάλωτων Οµάδων, οι οποίες επιδιώ-
κουν την ένταξη στην οικονοµική και κοινωνική ζωή, των ατόµων
που ανήκουν στις Ευάλωτες Κοινωνικές Οµάδες. Ποσοστό 30%
κατ’ ελάχιστον των µελών και των εργαζοµένων στις επιχειρήσεις
αυτές ανήκουν υποχρεωτικά σε αυτές τις κατηγορίες. Η συµµε-
τοχή σε αυτές των φυσικών προσώπων που ανήκουν στις Eυά-
λωτες Οµάδες Πληθυσµού και προσµετρώνται στο παραπάνω
ποσοστό πρέπει να διενεργείται για συγκεκριµένο χρονικό διά-
στηµα, το οποίο προσδιορίζεται στο καταστατικό της Κοιν.Σ.Επ..
Αν για οποιονδήποτε λόγο σταµατήσει να πληρούται το ανωτέρω
ποσοστό, ο Φορέας πρέπει εντός τριών (3) µηνών να προβεί στις
απαραίτητες εγγραφές µελών ή προσλήψεις εργαζοµένων.
Άλλως µετατρέπεται σε Κοιν.Σ.Επ. Συλλογικής και Κοινωνικής
Ωφέλειας.

αβ) Κοιν.Σ.Επ. Ένταξης Ειδικών Οµάδων, οι οποίες επιδιώκουν
την ένταξη στην οικονοµική και κοινωνική ζωή των ατόµων που
ανήκουν στις Ειδικές Οµάδες Πληθυσµού. Ποσοστό 50% κατ’
ελάχιστον των µελών και των εργαζοµένων στις επιχειρήσεις
αυτές ανήκουν υποχρεωτικά σε αυτές τις κατηγορίες. Η συµµε-
τοχή σε αυτές των φυσικών προσώπων που ανήκουν στις Ειδικές
Οµάδες Πληθυσµού και προσµετρώνται στο παραπάνω ποσοστό
πρέπει να διενεργείται για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, το
οποίο προσδιορίζεται στο καταστατικό της Κοιν.Σ.Επ.. Αν για

οποιονδήποτε λόγο σταµατήσει να πληρούται το ανωτέρω ποσο-
στό, ο Φορέας πρέπει εντός τριών (3) µηνών να προβεί στις απα-
ραίτητες εγγραφές µελών ή προσλήψεις εργαζοµένων.

αγ) Οι Κοινωνικοί Συνεταιρισµοί Περιορισµένης Ευθύνης
(Κοι.Σ.Π.Ε.) του άρθρου 12 του ν. 2716/1999, θεωρούνται αυτο-
δικαίως Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις Ένταξης.

β) Κοιν.Σ.Επ. Συλλογικής και Κοινωνικής ωφέλειας, οι οποίες
αναπτύσσουν δραστηριότητες «βιώσιµης ανάπτυξης», ή και πα-
ρέχουν «κοινωνικές υπηρεσίες γενικού ενδιαφέροντος». 

3. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης και εφόσον πληρούν-
ται οι προβλεπόµενες στον παρόντα νόµο προϋποθέσεις, µία
Κοιν.Σ.Επ. µπορεί να τροποποιήσει το καταστατικό της µε σκοπό
να ενταχθεί σε άλλη κατηγορία Κοιν.Σ.Επ.. Η τροποποίηση
αφορά µόνο στην κατηγορία Κοιν.Σ.Επ. και τα λοιπά στοιχεία εγ-
γραφής και λειτουργίας της διατηρούνται.

4. Η συµµετοχή νοµικών προσώπων στην Κοιν.Σ.Επ. δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το 1/3 του συνόλου των µελών της. 

5. Δεν επιτρέπεται η συµµετοχή σε αυτήν των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) που υπάγονται σε Ο.Τ.Α.. Κατ’ εξαίρεση,
στις Κοιν.Σ.Επ. Ένταξης, όπως αυτές ορίζονται στην περίπτωση
α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 4, µπορούν να είναι µέλη νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου κατόπιν έγκρισης του δηµόσιου φορέα που τα εποπτεύει.

6. Μέλος µίας Κοιν.Σ.Επ. δεν µπορεί να είναι µέλος και άλλης
Κοιν.Σ.Επ. µε ίδια δραστηριότητα. 

7. H συµµετοχή ενός φυσικού προσώπου µόνο µε την ιδιότητα
του µέλους σε Κοιν.Σ.Επ. δεν του προσδίδει εµπορική ιδιότητα
και δεν δηµιουργεί ατοµικές ασφαλιστικές ή φορολογικές υπο-
χρεώσεις. 

8. Το ποσοστό των ακαθαρίστων εσόδων από τις δραστηριό-
τητες της Κοιν.Σ.Επ. που προέρχεται από Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. δεν
επιτρέπεται να υπερβαίνει το 65% των συνολικών εσόδων της
επιχείρησης, υπολογιζόµενου σε τριετή βάση. Από την πρόβλεψη
του προηγούµενου εδαφίου, εξαιρούνται οι Κοιν.Σ.Επ. Ένταξης
της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2. 

Άρθρο 15
Σύσταση της Κοινωνικής Συνεταιριστικής Επιχείρησης

1. Η σύσταση Κοιν.Σ.Επ. και η υπαγωγή της στις διατάξεις του
νόµου αυτού συντελείται µε την εγγραφή της στο Μητρώο,
οπότε αποκτά νοµική προσωπικότητα και εµπορική ιδιότητα. Η
αίτηση, το Καταστατικό και τα λοιπά απαιτούµενα έγγραφα κα-
τατίθενται προς έγκριση στο Τµήµα Μητρώου.

2. Για τη σύσταση Κοιν.Σ.Επ. Συλλογικής και Κοινωνικής Ωφέ-
λειας απαιτείται η συµµετοχή σε αυτήν και η υπογραφή του κα-
ταστατικού της από τουλάχιστον πέντε (5)  πρόσωπα, φυσικά ή
νοµικά, και από τουλάχιστον επτά (7), αν πρόκειται για Κοιν.Σ.Επ.
Ένταξης.

3. Το καταστατικό της Κοιν.Σ.Επ. πρέπει να εξειδικεύει τη συν-
δροµή των προϋποθέσεων του άρθρου 3 και να περιέχει:

α) Την επωνυµία, την έδρα και το σκοπό της Κοιν.Σ.Επ.. Ως
έδρα ορίζεται ο δήµος, στην περιφέρεια του οποίου έχει την
έδρα του ο φορέας. Η επωνυµία της Κοιν.Σ.Επ. ορίζεται από το
σκοπό της και το είδος της Κοιν.Σ.Επ.. Ονόµατα µελών ή τρίτων
δεν περιλαµβάνονται στην επωνυµία της Κοιν.Σ.Επ..

β) Για τα φυσικά πρόσωπα: τα ονοµατεπώνυµα, τις διευθύν-
σεις κατοικίας, τους Α.Φ.Μ. των ιδρυτικών µελών και αντίστοιχα
για τα νοµικά πρόσωπα: την επωνυµία, την έδρα, τον Α.Φ.Μ. και
τον αριθµό Γ.Ε.Μ.Η..

γ) Τους όρους εξόδου και εισόδου των µελών και τους λόγους
αποβολής ενός µέλους. 

δ) Την έκταση της ευθύνης των µελών, όπως ορίζεται στην πα-
ράγραφο 5 του άρθρου 16.

ε) Το ύψος της συνεταιριστικής µερίδας.
στ) Τον ορισµό της προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής που θα

µεριµνήσει για την έγκρισή του και τη σύγκληση της πρώτης γε-
νικής συνέλευσης για ανάδειξη των οργάνων διοίκησης της
Κοιν.Σ.Επ..

Κατά τα λοιπά, το καταστατικό µπορεί να παραπέµπει στις δια-
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τάξεις των οικείων νόµων.
4. Προβολή ακυρότητας σχετικά µε τη σύσταση Κοιν.Σ.Επ.

επιτρέπεται από οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον µε αγωγή
που ασκείται µέσα σε αποσβεστική προθεσµία δύο (2) µηνών από
τη σύσταση της Κοιν.Σ.Επ..

Άρθρο 16
Λειτουργία της Κοιν.Σ.Επ.

1. Η Κοιν.Σ.Επ. καταχωρεί στο Μητρώο κάθε µεταβολή του κα-
ταστατικού της, λοιπών στοιχείων της αλλά και τον ετήσιο προ-
γραµµατισµό, τον ετήσιο απολογισµό και τον ετήσιο ισολογισµό
ή Οικονοµική Κατάσταση Αποτελεσµάτων, εγκεκριµένους από τη
Γενική Συνέλευση των µελών της. 

2. Το κεφάλαιο της επιχείρησης διαιρείται σε συνεταιριστικές
µερίδες. Ο αριθµός των µερίδων και η ονοµαστική τους αξία, η
οποία είναι ίδια για κάθε µερίδα, καθορίζονται στο καταστατικό
της επιχείρησης. Κάθε µέλος της Κοιν.Σ.Επ. διαθέτει από µία
υποχρεωτική συνεταιριστική µερίδα,  το ύψος της οποίας δεν
µπορεί να είναι κατώτερο των εκατό (100) ευρώ.

3. Τα µέλη της Κοιν.Σ.Επ. διαθέτουν από µία υποχρεωτική συ-
νεταιριστική µερίδα, ως ελάχιστη συµµετοχή στο κεφάλαιο της
επιχείρησης και είναι ίση για όλα τα µέλη. Στο καταστατικό µπο-
ρεί να προβλέπεται η απόκτηση µέχρι πέντε (5) προαιρετικών µε-
ρίδων χωρίς δικαίωµα ψήφου.

4. Η απόκτηση υποχρεωτικών συνεταιριστικών µερίδων πραγ-
µατοποιείται µε καταβολή µετρητών, ενώ η απόκτηση προαιρε-
τικών µερίδων µπορεί να πραγµατοποιείται µε καταβολή
µετρητών, καθώς και µε την εισφορά κινητής ή και ακίνητης πε-
ριουσίας, εφόσον αυτό προβλέπεται ρητά στο καταστατικό.

5. Για τις εταιρικές υποχρεώσεις ευθύνεται µόνο η Κοιν.Σ.Επ.
µε την περιουσία της. Ειδικά, για τις υποχρεώσεις προς το Δη-
µόσιο ο διαχειριστής ή ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής
της ευθύνεται αλληλεγγύως και εις ολοκλήρον µε την Κοιν.Σ.Επ.
για τις οφειλές της προς το Δηµόσιο, σύµφωνα µε το άρθρο 31
του  ν. 4321/2015 (Α’ 32), το άρθρο 115 του ν. 2238/1994 (Α’151)
και το άρθρο 4 του ν. 2556/1997 (Α’ 270) και διατηρεί δικαίωµα
αναγωγής κατά των λοιπών µελών της Κοιν.Σ.Επ.. Για τις οφειλές
προς το Δηµόσιο διατηρεί δικαίωµα αναγωγής κατά των λοιπών
µελών της Κοιν.Σ.Επ., τα οποία για τις οφειλές του προηγούµε-
νου εδαφίου, ευθύνονται έναντί του απεριόριστα και εις ολόκλη-
ρον.

6. Εκτελεστικό διοικητικό όργανο της Κοιν.Σ.Επ. είναι η Διοι-
κούσα Επιτροπή που διέπεται από το άρθρο 7 του ν. 1667/1986,
µε την επιφύλαξη του παρόντος νόµου.

7. Στη σφραγίδα, στα έντυπα, στα έγγραφα και στις συµβάσεις
που συνάπτει µία Κοιν.Σ.Επ. αναγράφεται υποχρεωτικά ο Αριθ-
µός Φορολογικού Μητρώου και ο Αριθµός Γενικού Μητρώου Κοι-
νωνικής Οικονοµίας (Α.Γε.Μ.Κ.Ο.), οι οποίοι της αποδίδονται
κατά τη σύστασή της και όποιο άλλο στοιχείο προβλέπει η
ισχύουσα νοµοθεσία.

8. Κάθε Κοιν.Σ.Επ. υποχρεούται να αναρτά δηµόσια σε ηλε-
κτρονική σελίδα κάθε πρόσκληση σε συλλογικό όργανο, µε ελά-
χιστα δηµοσιευτέα στοιχεία, την ακριβή διεύθυνση σύγκλησης,
ηµεροµηνία, ώρα και τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. 

Άρθρο 17
Σχέσεις µεταξύ µελών και της Κοιν.Σ.Επ.

1. Η σχέση µεταξύ των µελών της Κοιν.Σ.Επ., η διοίκηση, η λει-
τουργία της και η λύση της διέπονται από το   ν. 1667/1986, εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά στον παρόντα νόµο. δεν εφαρµόζονται
το άρθρο 1, οι παράγραφοι 2, 3, 7 και 8 του άρθρου 2, οι παρά-
γραφοι 4 και 6 του άρθρου 3, η παράγραφος 4 του άρθρου 4, η
παράγραφος 2 του άρθρου 5, το άρθρο 8, το τελευταίο εδάφιο
της παραγράφου 3 και οι παράγραφοι 2 και 4 του άρθρου 9, το
άρθρο 13 και το άρθρο 14 του ν. 1667/1986. 

2. Η είσοδος νέων µελών επιτρέπεται κατ’ εφαρµογή των πα-
ραγράφων 4, 5 και 6 του άρθρου 2 του   ν. 1667/1986 και συντε-
λείται µε την εγγραφή τους ως µέλη. Τα νέα µέλη αποκτούν µία

υποχρεωτική συνεταιριστική µερίδα, η ονοµαστική αξία της
οποίας δε µπορεί να είναι µικρότερη από αυτή που ορίζεται στον
παρόντα νόµο και στο καταστατικό.

3. Η απώλεια της ιδιότητας του µέλους επέρχεται µε την απο-
χώρηση, την αποβολή ή τη µεταβίβαση της συνεταιριστικής του
µερίδας και είναι καταχωριστέα στο Μητρώο.

4. Τα µέλη έχουν δικαίωµα να αποχωρήσουν από την
Κοιν.Σ.Επ. µε δήλωση που υποβάλλεται εγγράφως σε αυτή και
ισχύει από την αρχή του επόµενου λογιστικού έτους. Στο µέλος
που αποχωρεί επιστρέφεται εντός τριών (3) µηνών από την έγ-
κριση του ισολογισµού ή της οικονοµικής κατάστασης αποτελε-
σµάτων της χρήσης µέσα στην οποία δηλώθηκε η αποχώρηση η
αξία της συνεταιριστικής του µερίδας, όπως αυτή έχει διαµορ-
φωθεί κατά το χρόνο έκδοσης της απόφασης περί έγκρισης της
αποχώρησης. Αν η ανωτέρω αξία της συνεταιριστικής µερίδας
του αποχωρούντος υπερβαίνει την αξία του ποσού που καταβλή-
θηκε για την απόκτησή της, ως ανώτερο όριο επιστροφής ορίζε-
ται το τριπλάσιο της αρχικής αξίας της µερίδας. Με την
επιστροφή εκκαθαρίζεται η σχέση της Κοιν.Σ.Επ. µε το µέλος,
χωρίς αυτό να έχει αξίωση επί της περιουσίας που έχει σχηµατι-
στεί. Η αποχώρηση του µέλους ολοκληρώνεται µε τη λογιστική
εκκαθάριση του επόµενου λογιστικού έτους. 

5. Η µεταβίβαση της υποχρεωτικής συνεταιριστικής µερίδας
µέλους γίνεται µόνο σε νέο µέλος και εγκρίνεται από το συλλο-
γικό όργανο που προβλέπει το καταστατικό και εν αµφιβολία από
τη Διοικούσα Επιτροπή. Επιτρέπεται η µεταβίβαση των προαιρε-
τικών συνεταιριστικών µερίδων σε υφιστάµενα µέλη, εφόσον
αυτό προβλέπεται ρητά στο καταστατικό. 

6. Η αποβολή µέλους γίνεται µε απόφαση των 3/5 του συνόλου
των µελών της Γενικής Συνέλευσης, εφόσον συντρέχει ένας από
τους λόγους αποβολής που ορίζονται ρητώς στο καταστατικό. 

7. Η ιδιότητα του µέλους δεν κληροδοτείται και, αν µέλος φυ-
σικό πρόσωπο αποβιώσει, η αξία της συνεταιριστικής του µερί-
δας καταβάλλεται στον ειδικό ή καθολικό διάδοχο. Αν µέλος
νοµικό πρόσωπο τεθεί σε εκκαθάριση λόγω λύσης ή πτώχευσής
του, η αξία της συνεταιριστικής του µερίδας καταβάλλεται σε
αυτό. Αν ο αριθµός των µελών µειώνεται κάτω των πέντε (5), τότε
επιβάλλεται η αναπλήρωσή τους, µε την είσοδο νέων µελών,
άλλως, η Κοιν.Σ.Επ. λύεται.

8. Τα µέλη της Κοιν.Σ.Επ. µπορεί να είναι και εργαζόµενοί της
µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας. Αµείβονται για την παρεχόµενη
εργασία και έχουν όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από την εργατική και ασφαλιστική νοµοθεσία. Υπό-
χρεη προς απόδοση των ασφαλιστικών εισφορών προς τους ορ-
γανισµούς κοινωνικής ασφάλισης είναι η Κοιν.Σ.Επ..

9. Η παροχή υπηρεσιών προς εξυπηρέτηση του σκοπού της
Κοιν.Σ.Επ. από µέλη της, τα οποία δεν βρίσκονται σε εργασιακή
σχέση µε αυτήν, είναι µη αµειβόµενη σύµβαση εντολής κατ’
άρθρο 713 επ. Α.Κ.. Η σύµβαση εντολής που συνάπτεται µεταξύ
µελών και Κοιν.Σ.Επ. οφείλει να γίνεται εγγράφως, να περιγράφει
µε σαφήνεια την παρεχόµενη υπηρεσία και σε καµία περίπτωση
δε µπορεί να υπερβαίνει τις 16 ώρες εβδοµαδιαίως. Με απόφαση
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης ρυθµίζονται οι ειδικότεροι όροι υπό τους οποίους
παρέχονται οι σχετικές υπηρεσίες και κάθε άλλο σχετικό θέµα.
Για τους Κοι.Σ.Π.Ε. εφαρµόζεται το άρθρο 12 του ν. 2716/1999
(Α’ 270). 

Άρθρο 18
Σχέσεις Κοιν.Σ.Επ. µε εργαζόµενους µη µέλη

Ο αριθµός των εργαζοµένων µη µελών δε µπορεί να υπερβαί-
νει σε ποσοστό το 40% του συνόλου των εργαζοµένων της
Κοιν.Σ.Επ.. Το ποσοστό αυτό µπορεί να αυξάνεται µέχρι και το
50% του συνολικού ποσοστού των εργαζοµένων της Κοιν.Σ.Επ.
κατόπιν αιτιολογηµένης απόφασης του Τµήµατος Μητρώου επί
αιτήσεως της Κοιν.Σ.Επ. για την αντιµετώπιση έκτακτων εποχικών
αναγκών για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους έξι (6) µήνες ανά ηµερολογιακό έτος.
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Άρθρο 19
Γενική Συνέλευση

1. H τακτική Γενική Συνέλευση συγκαλείται υποχρεωτικά του-
λάχιστον µία (1) φορά κατ’ έτος και σε κάθε περίπτωση πριν την
υποβολή της ετήσιας φορολογικής δήλωσης, µε σχετική απόφαση
της Διοικούσας Επιτροπής ή του διαχειριστή που απευθύνεται
προς τα µέλη, προ τουλάχιστον τριών (3) ηµερών.

2. Η Γενική Συνέλευση των µελών συνέρχεται εκτάκτως µε πρό-
σκληση που απευθύνεται προς τα µέλη τουλάχιστον προ δύο (2)
ηµερών, είτε µε απόφαση της Διοικούσας Επιτροπής, είτε µε πρω-
τοβουλία του διαχειριστή, είτε εφόσον υποβληθεί σχετικό αίτηµα
µε συγκεκριµένο θέµα προς τη Διοικούσα Επιτροπή από το 1/3
των µελών της Γ.Σ.. Αν η Διοικούσα Επιτροπή αρνείται τη σύγ-
κληση αυτή, τα µέλη αυτά δικαιούνται να τη συγκαλέσουν αυτο-
βούλως.

3. Η Γενική Συνέλευση βρίσκεται σε απαρτία όταν παρευρίσκε-
ται το 1/2 των µελών της. Επί µη απαρτίας, συγκαλείται νέα Γενική
Συνέλευση µέσα σε δύο (2) µέχρι επτά (7) ηµέρες, κατά την οποία
απαιτείται η ίδια ως άνω απαρτία. Οι αποφάσεις της λαµβάνονται
µε την απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών της. Κατά τα
λοιπά, εφαρµόζονται οι παράγραφοι 1, 3, 4, 5, 6 και 7 του άρθρου
5 και το άρθρο 6 του ν. 1667/1986.

4. Οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης προσβάλλονται από
τα 2/5 των µελών της Κοιν.Σ.Επ., εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας που εδρεύει η
Κοιν.Σ.Επ., κατά την τακτική διαδικασία.

Άρθρο 20
Διοικούσα Επιτροπή

1. Η Διοικούσα Επιτροπή (Δ.Ε.) απαρτίζεται από τον Πρόεδρο
και δύο (2) τουλάχιστον µέλη, εκ των οποίων ένας φέρει την ιδιό-
τητα του Γραµµατέα και ένας του Ταµία. Σε κάθε περίπτωση ο συ-
νολικός αριθµός των µελών της πρέπει να είναι περιττός αριθµός.
Τα µέλη της Δ.Ε. εκλέγονται από τη Γενική Συνέλευση. Η ιδιότητα
του µέλους Διοικούσας Επιτροπής είναι άµισθη. Αν η Κοιν.Σ.Επ.
έχει µόνο πέντε (5) µέλη, αντί Διοικούσας Επιτροπής, τα µέλη µπο-
ρεί να εκλέξουν διαχειριστή, ο οποίος αναλαµβάνει όλες τις αρ-
µοδιότητες της Διοικούσας Επιτροπής.

2. Η διάρκεια της θητείας των µελών ορίζεται από το καταστα-
τικό. Η θητεία παρατείνεται µέχρι τη λήξη της προθεσµίας της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 9, εντός της οποίας πρέπει να συνέλθει
η αµέσως επόµενη γενική συνέλευση των µελών, εφαρµοζόµενων
αναλόγως των παραγράφων 7, 8, 9 του άρθρου 18 του κ.ν.
2190/1920 (Α’ 37).

3. Η Δ.Ε. βρίσκεται σε απαρτία όταν παρευρίσκεται το 1/2 των
µελών της και οι αποφάσεις της λαµβάνονται πάντα µε την από-
λυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών της Δ.Ε.. Σε περίπτωση ισο-
ψηφίας των παρόντων µελών, υπερτερεί η ψήφος του προέδρου
της.

4. Η Διοικούσα Επιτροπή συνεδριάζει τακτικά µία (1) τουλάχι-
στον φορά κάθε τρεις (3) µήνες ή συχνότερα αν το ζητήσει το 1/3
των µελών της, αλλά όχι λιγότερα από δύο (2) άτοµα. Η σύγκλησή
της γίνεται από τον Πρόεδρό της κατά τα οριζόµενα στο καταστα-
τικό της Κοιν.Σ.Επ.. Αν ο Πρόεδρος αδρανεί παρά την υποβολή
σχετικού αιτήµατος, η σύγκληση διενεργείται από οποιοδήποτε
µέλος της Διοικούσας Επιτροπής.

5. Οι αποφάσεις της Διοικούσας Επιτροπής προσβάλλονται από
τα 2/5 των µελών της Κοιν.Σ.Επ., εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας που εδρεύει η
Κοιν.Σ.Επ., κατά την τακτική διαδικασία.

6. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο 7 του ν.
1667/1986.

Άρθρο 21
Αποθεµατικά - Διανοµή κερδών

1. Τα κέρδη της Κοιν.Σ.Επ. δεν διανέµονται στα µέλη, εκτός αν

αυτά είναι εργαζόµενοι, οπότε εφαρµόζεται η παράγραφος 2.
2. Τα κέρδη διατίθενται ετησίως ως εξής: 
α. κατά ποσοστό 5% για το σχηµατισµό τακτικού αποθεµατικού, 
β. κατά ποσοστό 35% διανέµονται στους εργαζοµένους της επι-

χείρησης, εκτός αν τα 2/3 των µελών της Γενικής Συνέλευσης του
Φορέα αποφασίσουν αιτιολογηµένα τη διάθεση µέρους ή όλου
του ποσοστού αυτού σε δραστηριότητες του στοιχείου γ’, 

γ. το υπόλοιπο διατίθεται για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας και τη γενικότερη διεύρυνση της παραγωγικής του δραστη-
ριότητας.

Άρθρο 22
Λύση και εκκαθάριση

1. Η Κοιν.Σ.Επ. λύεται στις εξής περιπτώσεις:
α. αν τα µέλη µειωθούν κάτω του ελάχιστου ορίου της παρα-

γράφου 2 του άρθρου 15,
β. σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και 11 του ν. 1667/1986,
γ. κατόπιν τελεσίδικης δικαστικής απόφασης, κατά τα προβλε-

πόµενα στην παράγραφο 4 του άρθρου 15.
2. Τη µε οποιονδήποτε τρόπο λύση της Κοιν.Σ.Επ. ακολουθεί η

θέση της σε εκκαθάριση, στοιχεία τα οποία καταχωρίζονται στο
Μητρώο. 

3. Η Κοιν.Σ.Επ. λογίζεται ότι εξακολουθεί να υφίσταται και µετά
τη λύση της, για όσο χρόνο διαρκεί η εκκαθάριση. Τα µέλη της
Κοιν.Σ.Επ. καθίστανται συνεκκαθαριστές µετά τη θέση της
Κοιν.Σ.Επ. σε εκκαθάριση, εφόσον το καταστατικό δεν ορίζει δια-
φορετικά. H Γενική Συνέλευση µπορεί να διορίσει άλλο ή και τρίτο
φυσικό ή φυσικά πρόσωπα ως εκκαθαριστές. Οι εκκαθαριστές δεν
αµείβονται για τις υπηρεσίες εκκαθάρισης. Κατά την εκκαθάριση
διεκπεραιώνονται οι εκκρεµείς υποθέσεις, και ιδίως εισπράττονται
οι απαιτήσεις, ρευστοποιείται η περιουσία και εξοφλούνται τα
χρέη. Αν αποµένει µόνο παθητικό, οι εκκαθαριστές προβαίνουν
στην περάτωση της εκκαθάρισης. Αν αποµένει ενεργητικό, τα
µέλη λαµβάνουν την ονοµαστική αξία των συνεταιριστικών τους
µερίδων, ακέραιη ή αναλογικά εφόσον το ποσό που αποµένει δεν
επαρκεί. Αν αποµένει αδιάθετο ενεργητικό, αυτό περιέρχεται στο
Ταµείο Κοινωνικής Οικονοµίας.

4. Αν οι εκκαθαριστές είναι περισσότεροι του ενός, οι αποφά-
σεις αυτών λαµβάνονται κατά απόλυτη πλειοψηφία. 

5. Οι αποφάσεις των εκκαθαριστών προσβάλλονται από οποι-
ονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον, εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας που εδρεύει η
Κοιν.Σ.Επ., κατά την τακτική διαδικασία.

6. Η ολοκλήρωση της εκκαθάρισης καταχωρίζεται στο Μητρώο
και το Τµήµα Μητρώου ενηµερώνει για την οριστική διαγραφή της
Κοιν.Σ.Επ. κάθε µητρώο στο οποίο έχει πρόσβαση και υποχρέωση
ενηµέρωσης.

7. Αν η Κοιν.Σ.Επ. κηρυχθεί σε πτώχευση, ακολουθείται η πτω-
χευτική διαδικασία.

Άρθρο 23
Αναβίωση της Κοιν.Σ.Επ.

1. Αν η Κοιν.Σ.Επ. λύθηκε λόγω λήξης της διάρκειάς της ή λόγω
πτώχευσης, η οποία όµως ανακλήθηκε ή περατώθηκε µε συµβι-
βασµό, είναι δυνατή η αναβίωσή της µε απόφαση της γενικής συ-
νέλευσης, υπό τις προϋποθέσεις του παρόντος, η οποία
καταχωρίζεται στο Μητρώο. Σε περίπτωση αναβίωσης θεωρείται
ότι η Κοιν.Σ.Επ. δεν λύθηκε ποτέ. 

2. Αν η Κοιν.Σ.Επ. λύθηκε επειδή τα µέλη της µειώθηκαν κάτω
του ελαχίστου ορίου, η αναβίωση είναι δυνατή, αν µέσα σε τρεις
(3) µήνες συµπληρωθεί ο απαιτούµενος ελάχιστος αριθµός µελών
κατόπιν έγκρισης εισόδου νέων µελών από τη γενική συνέλευση. 

3. Η απόφαση της αναβίωσης λαµβάνεται από τα 3/5 του συνό-
λου των µελών της Κοιν.Σ.Επ. και καταχωρίζεται στο Μητρώο.

4. Η αναβίωση δεν είναι δυνατή µετά την έναρξη διανοµής του
αποµένοντος ενεργητικού στα µέλη.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΙ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο 24
Συνεταιρισµοί Εργαζοµένων

1. Συνεταιρισµοί Εργαζοµένων είναι οι Αστικοί Συνεταιρισµοί
του ν.1667/1986 που έχουν ως καταστατικό σκοπό τη «συλλογική
ωφέλεια», όπως ορίζεται στον παρόντα νόµο και διαθέτουν εκ του
νόµου εµπορική ιδιότητα. Μέλη τους είναι αποκλειστικά και µόνο
φυσικά πρόσωπα, τα οποία επιθυµούν να βιοποριστούν, παράγον-
τας από κοινού αγαθά και υπηρεσίες για τρίτους.

2. Μέλος ενός Συνεταιρισµού Εργαζοµένων δεν µπορεί να είναι
µέλος άλλου Συνεταιρισµού Εργαζοµένων.

Άρθρο 25
Σύσταση Συνεταιρισµού Εργαζοµένων

1. Η σύσταση Συνεταιρισµού Εργαζοµένων και η υπαγωγή του
στις διατάξεις του παρόντος νόµου συντελείται µε την εγγραφή
του στο Μητρώο, οπότε αποκτά νοµική προσωπικότητα και εµπο-
ρική ιδιότητα. Η αίτηση, το καταστατικό και τα λοιπά απαιτούµενα
έγγραφα κατατίθενται προς έγκριση στο Τµήµα Μητρώου.

2. Για τη σύσταση Συνεταιρισµού Εργαζοµένων απαιτείται η
συµµετοχή σε αυτήν και η υπογραφή του καταστατικού της από
τουλάχιστον τρία φυσικά πρόσωπα.

3. Το καταστατικό πρέπει να εξειδικεύει τη συνδροµή των προ-
ϋποθέσεων του άρθρου 3 και να περιέχει:

α) Την επωνυµία, την έδρα και το σκοπό του Συνεταιρισµού Ερ-
γαζοµένων. Ως έδρα ορίζεται ο δήµος, στην περιφέρεια του
οποίου έχει την έδρα του ο φορέας. Η επωνυµία του Συνεταιρι-
σµού Εργαζοµένων ορίζεται από το σκοπό του και την έκταση της
ευθύνης των µελών του. Ονόµατα µελών ή τρίτων δεν περιλαµβά-
νονται στην επωνυµία, 

β) τα ονοµατεπώνυµα, τις διευθύνσεις κατοικίας, τους Α.Φ.Μ.
των ιδρυτικών µελών, 

γ) τους όρους εισόδου και εξόδου των µελών και τους λόγους
αποβολής των µελών, 

δ) το ύψος της συνεταιριστικής µερίδας,
ε) τον ορισµό του προσωρινού Διοικητικού Συµβουλίου που θα

µεριµνήσει για την έγκρισή του και τη σύγκληση της πρώτης γενι-
κής συνέλευσης για ανάδειξη των οργάνων διοίκησης του Συνε-
ταιρισµού Εργαζοµένων.

Για λοιπά στοιχεία, το καταστατικό µπορεί να παραπέµπει στις
διατάξεις των οικείων νόµων.

Άρθρο 26
Λειτουργία Συνεταιρισµού Εργαζοµένων

1. Ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων καταχωρεί στο Μητρώο κάθε
µεταβολή του καταστατικού του, λοιπών στοιχείων του αλλά και
τον ετήσιο προγραµµατισµό, τον ετήσιο απολογισµό και ισολογι-
σµό ή οικονοµική κατάσταση αποτελεσµάτων, εγκεκριµένα από τη
Γενική Συνέλευση των µελών του.

2. Το κεφάλαιο του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων διαιρείται σε
συνεταιριστικές µερίδες. Ο αριθµός των µερίδων και η ονοµαστική
τους αξία, η οποία είναι ίδια για κάθε µερίδα, καθορίζονται στο κα-
ταστατικό της επιχείρησης. Κάθε µέλος του Συνεταιρισµού Εργα-
ζοµένων διαθέτει από µία υποχρεωτική συνεταιριστική µερίδα, το
ύψος της οποίας δεν µπορεί να είναι κατώτερο των εκατό (100)
ευρώ.

3. Στο καταστατικό µπορεί να προβλέπεται η απόκτηση µέχρι
τριών (3) προαιρετικών µερίδων χωρίς δικαίωµα ψήφου.

4. Η απόκτηση υποχρεωτικών συνεταιριστικών µερίδων πραγ-
µατοποιείται µε καταβολή µετρητών, ενώ η απόκτηση προαιρετι-
κών µερίδων µπορεί να πραγµατοποιείται µε καταβολή µετρητών
και µε την εισφορά κινητής ή και ακίνητης περιουσίας, εφόσον
αυτό προβλέπεται ρητά στο καταστατικό.

5. Για τις εταιρικές υποχρεώσεις ευθύνεται µόνο ο Συνεταιρι-
σµός Εργαζοµένων µε την περιουσία του. Ειδικά για τις υποχρεώ-
σεις προς το Δηµόσιο, ο Διαχειριστής ή ο πρόεδρος του

Διοικητικού Συµβουλίου του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων ευθύνε-
ται αλληλεγγύως και εις ολόκληρον µε το Συνεταιρισµό Εργαζο-
µένων, σύµφωνα µε το άρθρο 31 του ν. 4321/2015 (Α’ 32), το
άρθρο 115 του ν. 2238/1994 (Α’ 151) και το άρθρο 4 του ν.
2556/1997 (Α’ 270) και διατηρεί δικαίωµα αναγωγής κατά των λοι-
πών µελών του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, τα οποία για τις
οφειλές αυτές ευθύνονται έναντί του απεριόριστα και εις ολόκλη-
ρον.

6.α. Το σύστηµα αµοιβών και οι όροι εργασίας των µελών κα-
θορίζονται από το καταστατικό ή από ειδικές ρυθµίσεις εγκεκρι-
µένες από τη Γενική Συνέλευση.

β. Ως προς τις ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις, τα µέλη του
Συνεταιρισµού Εργαζοµένων εγγράφονται και ασφαλίζονται στον
Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών, διέπονται από
τις ρυθµίσεις των παραγράφων 1, 2, 3 και 9 του άρθρου 39 και της
παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), από την έναρξη
εφαρµογής αυτών. Το ασφαλισµένο κατά τα ανωτέρω µέλος του
Συνεταιρισµού Εργαζοµένων δεν υπόκειται σε περαιτέρω ή άλλη
παράλληλη ασφαλιστική υποχρέωση που προκύπτει εξ άλλης ιδιό-
τητάς ή ως επιτηδευµατίας ατοµικής δραστηριότητας, και µόνη η
ως άνω ασφαλιστική του κάλυψη, εκ της ιδιότητάς του ως µέλος
του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, το απαλλάσσει από κάθε άλλη
προηγούµενη ή επόµενη ταυτόχρονη ασφαλιστική υποχρέωση,
από την οποία να απορρέει ασφάλιση. Η δαπάνη για τις ασφαλι-
στικές εισφορές των µελών βαρύνει το Συνεταιρισµό Εργαζοµέ-
νων και εκπίπτει φορολογικά από τα έσοδά του.

γ. Ως προς τις φορολογικές τους υποχρεώσεις για τις αµοιβές
που λαµβάνουν τα µέλη, υπάγονται στις διατάξεις του εδαφίου δ’
της παρ. 2 του άρθρου 12, καθώς και στις διατάξεις της παρ. 1
του άρθρου 15 του  ν. 4172/2013 περί Κ.Φ.Ε., οι δε αµοιβές τους
εκπίπτουν από τα ακαθάριστα έσοδα του Συνεταιρισµού.

7. Στη σφραγίδα, στα έντυπα, στα έγγραφα και στις συµβάσεις
που συνάπτει ένας Συνεταιρισµός Εργαζοµένων αναγράφεται
υποχρεωτικά ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου και ο Αριθµός Γε-
νικού Μητρώου Κοινωνικής Οικονοµίας (Α.Γε.Μ.Κ.Ο.), οι οποίοι
του αποδίδονται κατά τη σύστασή του, και όποιο άλλο στοιχείο,
κατά περίπτωση, προβλέπει η ισχύουσα νοµοθεσία.

8. Κάθε Συνεταιρισµός Εργαζοµένων υποχρεούται να αναρτά
δηµόσια, σε ηλεκτρονική σελίδα, κάθε πρόσκληση σε συλλογικό
όργανο, µε ελάχιστα δηµοσιευτέα στοιχεία, την ακριβή διεύθυνση
σύγκλησης, ηµεροµηνία, ώρα και τα θέµατα της ηµερήσιας διά-
ταξης.

Άρθρο 27
Σχέσεις µελών και του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων

1. Η ιδιότητα του µέλους αποκτάται µε την εγγραφή του στο
Συνεταιρισµό. Η είσοδος νέων µελών διενεργείται κατ’ εφαρµογή
των παραγράφων 4, 5, 6 του άρθρου 2 του ν. 1667/1986. Τα νέα
µέλη αποκτούν µία υποχρεωτική συνεταιριστική µερίδα, η αξία της
οποίας δεν µπορεί να είναι µικρότερη από αυτή που ορίζεται στον
παρόντα νόµο και στο κατασταστικό.

2. Η απώλεια της ιδιότητας του µέλους επέρχεται µε την απο-
χώρηση, τη µεταβίβαση της συνεταιριστικής του µερίδας, την απο-
βολή ή το θάνατο και είναι καταχωριστέα στο Τµήµα Μητρώου. 

3. Τα µέλη έχουν δικαίωµα να αποχωρήσουν από το Συνεταιρι-
σµό Εργαζοµένων µε δήλωση που υποβάλλεται εγγράφως στον
διαχειριστή ή στο Διοικητικό Συµβούλιο. Στο µέλος που αποχωρεί
επιστρέφεται η παρούσα, κατά την έγκριση της απόφασης απο-
χώρησης, αξία της συνεταιριστικής του µερίδας εντός τριών
µηνών από την έγκριση του ισολογισµού ή της οικονοµικής κατά-
στασης αποτελεσµάτων της χρήσης µέσα στην οποία δηλώθηκε
η αποχώρηση. Αν η ανωτέρω αξία της συνεταιριστικής µερίδας
του αποχωρούντος υπερβαίνει την αξία του ποσού που καταβλή-
θηκε για την απόκτηση της συνεταιριστικής µερίδας, ως ανώτερο
όριο επιστροφής ορίζεται το τριπλάσιο της αρχικής αξίας της µε-
ρίδας. Με την επιστροφή εκκαθαρίζεται η σχέση του Συνεταιρι-
σµού Εργαζοµένων µε το µέλος, χωρίς αυτό να έχει αξίωση επί
της περιουσίας που έχει σχηµατιστεί. Η αποχώρηση του µέλους
ολοκληρώνεται µε τη λογιστική εκκαθάριση του επόµενου λογιστι-
κού έτους.
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4. Η µεταβίβαση της υποχρεωτικής συνεταιριστικής µερίδας
µέλους γίνεται µόνο σε νέο µέλος και εγκρίνεται από το συλλο-
γικό όργανο που προβλέπει το καταστατικό και εν αµφιβολία από
το Διοικητικό Συµβούλιο. Επιτρέπεται η µεταβίβαση των προαι-
ρετικών συνεταιριστικών µερίδων σε υφιστάµενα µέλη, εφόσον
αυτό προβλέπεται ρητά στο καταστατικό. 

5. Η αποβολή µέλους γίνεται µε απόφαση των 2/3 του συνόλου
των µελών της Γενικής Συνέλευσης, εφόσον συντρέχει ένας από
τους λόγους αποβολής που ρητώς προβλέπονται στο καταστα-
τικό.

6. Η ιδιότητα του µέλους δεν κληροδοτείται, αν µέλος φυσικό
πρόσωπο αποβιώσει, η αξία της συνεταιριστικής του µερίδας κα-
ταβάλλεται στον ειδικό ή καθολικό του διάδοχο. Η ιδιότητα του
µέλους είναι προσωποπαγής και δεν κληροδοτείται. Αν µε το θά-
νατο του φυσικού προσώπου, ο αριθµός των µελών µειώνεται
κάτω των τριών, τότε επιβάλλεται η αντικατάστασή του µε την εί-
σοδο νέου µέλους, άλλως, ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων λύε-
ται.

7. Η σχέση µεταξύ των µελών του Συνεταιρισµού Εργαζοµέ-
νων, η διοίκηση, η λειτουργία, καθώς και η λύση του διέπονται
από το ν. 1667/1986, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στον πα-
ρόντα νόµο. Δεν εφαρµόζονται το άρθρο 1, οι παράγραφοι 2, 3,
7 και 8 του άρθρου 2, οι παράγραφοι 4 και 6 του άρθρου 3, οι
παράγραφοι 1 και 4 του άρθρου 4, η παρ. 2 του άρθρου 5, το
άρθρο 8, το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 και η παρά-
γραφος 4 του άρθρου 9, το άρθρο 13 και το άρθρο 14 του  ν.
1667/1986. 

Άρθρο 28
Σχέσεις Συνεταιρισµού Εργαζοµένων 

µε εργαζόµενους µη µέλη

1. Ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων µπορεί να προσλαµβάνει ερ-
γαζόµενους µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, χωρίς αυτοί να κα-
θίστανται µέλη του. Υπόχρεος προς απόδοση των ασφαλιστικών
εισφορών προς τους οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης είναι
ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων. 

2. Ο αριθµός των εργαζόµενων µη µελών δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει σε ποσοστό το 25% του αριθµού των µελών. Το ποσοστό
αυτό µπορεί να αυξάνεται µέχρι και το 50% του συνόλου των ερ-
γαζοµένων, κατόπιν αιτιολογηµένης απόφασης του τµήµατος
Μητρώου επί αιτήσεως του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων για αν-
τιµετώπιση έκτακτων εποχικών αναγκών, το οποίο σε κάθε περί-
πτωση δεν µπορεί να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες ανά
ηµερολογιακό έτος.

Άρθρο 29
Γενική Συνέλευση

1. Η τακτική Γενική Συνέλευση συγκαλείται υποχρεωτικά του-
λάχιστον µία (1) φορά κατ’ έτος και σε κάθε περίπτωση πριν την
υποβολή της ετήσιας φορολογικής δήλωσης, µε σχετική από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου ή του διαχειριστή που απευ-
θύνεται προς τα µέλη, προ τουλάχιστον τριών (3) ηµερών.

2. Η Γενική Συνέλευση των µελών συνέρχεται εκτάκτως µε
πρόσκληση που απευθύνεται προς τα µέλη, τουάχιστον προ δύο
(2) ηµερών είτε µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου είτε µε
πρωτοβουλία του διαχειριστή είτε εφόσον υποβληθεί σχετικό αί-
τηµα µε συγκεκριµένο θέµα προς το Διοικητικό Συµβούλιο από
το 1/3 των µελών της Γ.Σ.. Αν το Διοικητικό Συµβούλιο αρνείται
τη σύγκληση αυτή, τα µέλη αυτά δικαιούνται να τη συγκαλέσουν
αυτοβούλως.

3. Η Γενική Συνέλευση βρίσκεται σε απαρτία όταν παρευρίσκε-
ται το 1/2 των µελών της. Επί µη απαρτίας, συγκαλείται νέα Γε-
νική Συνέλευση µέσα σε δύο (2) µέχρι επτά (7) ηµέρες, κατά την
οποία απαιτείται η ίδια ως άνω απαρτία. Οι αποφάσεις της λαµ-
βάνονται µε την απόλυτη πλειοφηφία των παρόντων µελών της.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι παράγραφοι 1, 3, 4, 5, 6 και 7 του
άρθρου 5 και το άρθρο 6 του ν. 1667/1986.

4. Οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης προσβάλλονται από
το 1/3 των µελών του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, εντός προ-

θεσµίας τριάντα (30) ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μη-
τρώο, ενώπιον του Μονοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας
που εδρεύει ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων, κατά την τακτική
διαδικασία.

Άρθρο 30
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) απαρτίζεται από τον Πρό-
εδρο και δύο τουλάχιστον µέλη, εκ των οποίων ένας φέρει την
ιδιότητα του Γραµµατέα και ένας του Ταµία. Σε κάθε περίπτωση
ο συνολικός αριθµός των µελών του πρέπει να είναι περιττός
αριθµός. Τα µέλη του Δ.Σ. εκλέγονται από τη Γενική Συνέλευση.
Η ιδιότητα του µέλους Διοικητικού Συµβουλίου είναι άµισθη. Αν
ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων έχει µόνο τρία µέλη, αντί Διοικη-
τικού Συµβουλίου, τα µέλη µπορεί να εκλέξουν διαχειριστή, ο
οποίος αναλαµβάνει όλες τις αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµ-
βουλίου.

2. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν παρευρίσκεται το 1/2 των
µελών του και οι αποφάσεις του λαµβάνονται πάντα µε την από-
λυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών του Δ.Σ.. Σε περίπτωση
ισοψηφίας των παρόντων µελών, υπερτερεί η ψήφος του Προ-
έδρου του.

3. Η διάρκεια της θητείας των µελών ορίζεται από το καταστα-
τικό. Η θητεία παρατείνεται µέχρι τη λήξη της προθεσµίας της
παραγράφου 1 του άρθρου 29, εντός της οποίας πρέπει να συ-
νέλθει η αµέσως επόµενη γενική συνέλευση των µελών, εφαρ-
µοζοµένων αναλόγως των παραγράφων 7, 8, 9 του άρθρου 18
του κ.ν. 2190/1920 (Α’ 37).

4. Το Δ.Σ. συνεδριάζει τακτικά µία (1) τουλάχιστον φορά κάθε
τρεις (3) µήνες ή συχνότερα αν το ζητήσει το 1/3 των µελών του,
αλλά όχι λιγότερα από δύο (2) άτοµα. Η σύγκλησή του γίνεται
από τον Πρόεδρό του κατά τα οριζόµενα στο καταστατικό Συνε-
ταιρισµού Εργαζοµένων. Αν ο Πρόεδρος αδρανεί παρά την υπο-
βολή σχετικού αιτήµατος, η σύγκληση διενεργείται από
οποιοδήποτε µέλος του Δ.Σ..

5. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. προσβάλλονται από το 1/3 των µελών
του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας που εδρεύει ο Συνεται-
ρισµός Εργαζοµένων, κατά την τακτική διαδικασία.

6.  Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο 7 του ν.
1667/1986.

Άρθρο 31
Αποθεµατικά - διανοµή κερδών

Τα κέρδη διατίθενται ετησίως ως εξής: 
α. Κατά ποσοστό 5% για το σχηµατισµό τακτικού αποθεµατι-

κού, 
β. κατά ποσοστό 35% διανέµονται στους εργαζοµένους της

επιχείρησης, εκτός κι αν τα 2/3 των µελών της Γενικής Συνέλευ-
σης αποφασίσουν αιτιολογηµένα τη διάθεση µέρους ή όλου του
ποσοστού αυτού σε δραστηριότητες του στοιχείου γ’, 

γ. το υπόλοιπο διατίθεται για τη δηµιουργία νέων θέσεων ερ-
γασίας και τη γενικότερη διεύρυνση της παραγωγικής του δρα-
στηριότητας.

Άρθρο 32
Λύση και εκκαθάριση

1. Ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων λύεται στις εξής περιπτώ-
σεις:

α. αν τα µέλη µειωθούν κάτω του ελάχιστου ορίου της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 25,

β. σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και 11 του ν. 1667/1986,
γ. κατόπιν τελεσίδικης δικαστικής απόφασης, κατά τα προβλε-

πόµενα στην παράγραφο 4 του άρθρου 25.
2. Τη µε οποιονδήποτε τρόπο λύση του Συνεταιρισµού Εργα-

ζοµένων ακολουθεί η θέση του σε εκκαθάριση, στοιχεία τα οποία
καταχωρίζονται στο Μητρώο.
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3. Ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων λογίζεται ότι εξακολουθεί
να υφίσταται και µετά τη λύση του, για όσο χρόνο διαρκεί η εκ-
καθάριση. Τα µέλη του καθίστανται συνεκκαθαριστές µετά τη
θέση του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων σε εκκαθάριση, εφόσον
το καταστατικό δεν ορίζει διαφορετικά. Η Γενική Συνέλευση µπο-
ρεί να διορίσει άλλο ή και τρίτο φυσικό ή φυσικά πρόσωπα ως
εκκαθαριστές. Οι εκκαθαριστές δεν αµείβονται για τις υπηρεσίες
εκκαθάρισης. Κατά την εκκαθάριση διεκπεραιώνονται οι εκκρε-
µείς υποθέσεις, και ιδίως εισπράττονται οι απαιτήσεις, ρευστο-
ποιείται η περιουσία και εξοφλούνται τα χρέη. Αν αποµένει µόνο
παθητικό, οι εκκαθαριστές προβαίνουν στην περάτωση της εκ-
καθάρισης. Αν αποµένει ενεργητικό, τα µέλη λαµβάνουν την ονο-
µαστική αξία των συνεταιριστικών τους µερίδων, ακέραιη ή
αναλογικά, εφόσον το ποσό που αποµένει δεν επαρκεί. Αν απο-
µένει αδιάθετο ενεργητικό, αυτό περιέρχεται στο Ταµείο Κοινω-
νικής Οικονοµίας.

4. Αν οι εκκαθαριστές είναι περισσότεροι του ενός, οι αποφά-
σεις αυτών λαµβάνονται κατά απόλυτη πλειοψηφία.

5. Οι αποφάσεις των εκκαθαριστών προσβάλλονται από οποι-
ονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον, εντός προθεσµίας τριάντα (30)
ηµερών από την καταχώρισή τους στο Μητρώο, ενώπιον του Μο-
νοµελούς Πρωτοδικείου της περιφέρειας που εδρεύει ο Συνεται-
ρισµός Εργαζοµένων κατά την τακτική διαδικασία.

6. Η ολοκλήρωση της εκκαθάρισης καταχωρίζεται στο Μη-
τρώο και το τµήµα Μητρώου ενηµερώνει για την οριστική δια-
γραφή του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων κάθε µητρώο, στο οποίο
έχει πρόσβαση και υποχρέωση ενηµέρωσης. 

7. Αν ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων κηρυχθεί σε πτώχευση,
ακολουθείται η πτωχευτική διαδικασία.

Άρθρο 33
Αναβίωση Συνεταιρισµού Εργαζοµένων

1. Αν ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων λύθηκε λόγω λήξης της
διάρκειάς του ή λόγω πτώχευσης, η οποία όµως ανακλήθηκε ή
περατώθηκε µε συµβιβασµό, είναι δυνατή η αναβίωσή του µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης,  υπό τις προϋποθέσεις του
παρόντος, που καταχωρίζεται στο οικείο Μητρώο. Σε περίπτωση
αναβίωσης θεωρείται ότι ο Συνεταιρισµός Εργαζοµένων δεν λύ-
θηκε ποτέ.

2. Αν ο Συνεταιρισµός των Εργαζοµένων λύθηκε επειδή τα
µέλη του µειώθηκαν κάτω του ελαχίστου ορίου, η αναβίωση είναι
δυνατή, αν µέσα σε τρεις (3) µήνες συµπληρωθεί ο απαιτούµενος
ελάχιστος αριθµός µελών, κατόπιν έγκρισης εισόδου νέων µελών
από τη Γενική Συνέλευση.

3. Η απόφαση της αναβίωσης λαµβάνεται από το 1/3 του συ-
νόλου των µελών του Συνεταιρισµού Εργαζοµένων και καταχω-
ρίζεται στο Μητρώο.

4. Η αναβίωση δεν είναι δυνατή µετά την έναρξη διανοµής του
αποµένοντος ενεργητικού στα µέλη. 

Άρθρο 34
Πόροι και οικονοµικά κίνητρα για τις Κοιν.Σ.Επ. 

και τους Συνεταιρισµούς Εργαζοµένων

1. Ως πόροι των Κοιν.Σ.Επ. και των Συνεταιρισµών Εργαζοµέ-
νων νοούνται το κεφάλαιο της επιχείρησης, κάθε έσοδο από την
επιχειρηµατική τους δραστηριότητα και από την αξιοποίηση της
περιουσίας τους, δωρεές τρίτων, επιχορηγήσεις από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, την Ευρωπαϊκή Ένωση, διεθνείς
ή εθνικούς οργανισµούς ή Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
Β’ βαθµού, έσοδα από άλλα προγράµµατα, κεφάλαια από κλη-
ροδοτήµατα, δωρεές και παραχωρήσεις της χρήσης περιουσια-
κών στοιχείων. 

2. Εργαζόµενοι στους Συνεταιρισµούς Εργαζοµένων και στις
Κοιν.Σ.Επ., οι οποίοι ανήκουν στις Ευάλωτες Οµάδες Πληθυσµού
και λαµβάνουν επίδοµα πρόνοιας ή επιδόµατα επανένταξης ή
οποιασδήποτε µορφής νοσήλιο ή παροχή ή σύνταξη ως έµµεσα
ασφαλισµένοι, συνεχίζουν να εισπράττουν τις παροχές αυτές
ταυτόχρονα µε την αµοιβή τους από την Κοιν.Σ.Επ. ή το Συνεται-
ρισµό Εργαζοµένων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 35
Μεταβατικές διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, καταργούνται
τα άρθρα 1 µέχρι και 17 του ν. 4019/2011 (A’ 16).

2. Με την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου οι υφιστάµενες
Κοιν.Σ.Επ. Συλλογικού και Παραγωγικού Σκοπού ή Φροντίδας δύ-
νανται να µετατραπούν σε Κοιν.Σ.Επ. Συλλογικής και Κοινωνικής
Ωφέλειας ή σε Συνεταιρισµούς Εργαζοµένων, ύστερα από από-
φαση των Γενικών τους Συνελεύσεων και τροποποίηση του κατα-
στατικού τους, η οποία αποστέλλεται στο Τµήµα Μητρώου εντός
εξήντα (60) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

3. Μέχρι τη σύσταση του Ταµείου Κοινωνικής Οικονοµίας που
προβλέπεται στον παρόντα νόµο: α) µετά την περάτωση της εκ-
καθάρισης των επιχειρήσεων κοινωνικής οικονοµίας, τυχόν απο-
µένον ενεργητικό περιέρχεται στα µέλη κατά την ονοµαστική αξία
των συνεταιριστικών τους µερίδων, ακέραιη ή αναλογικά προς το
εναποµείναν ποσό και β) τα ποσά των προστίµων που επιβάλλον-
ται σε φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, αποτελούν
δηµόσιο έσοδο και εισπράττονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
Κ.Ε.Δ.Ε. (ν.δ. 356/1974, Α’ 90), όπως ισχύει.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΙΔΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΚΑΙ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 36
Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής 
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής και
Αλληλέγγυας Οικονοµίας, υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
αρµόδιο για θέµατα Κοινωνικής Οικονοµίας.

2. Η Ειδική Γραµµατεία έχει ως κύριο έργο τη χάραξη, εκτέλεση
και εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής για την Κοινωνική και
Αλληλέγγυα Οικονοµία µε αποτελεσµατικότερο τρόπο, καθώς κα-
θίσταται δυνατή η εκπόνηση και η παρακολούθηση βραχυπρόθε-
σµων αλλά και µεσοµακροπρόθεσµων πολιτικών για την Κοινωνική
και Αλληλέγγυα Οικονοµία. 

Αναλυτικότερα, καταρτίζει την Εθνική Στρατηγική για την Κοι-
νωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία, παρακολουθεί και συντονίζει
τις σχετικές δράσεις για την εφαρµογή και τη διασφάλιση της συ-
νεκτικότητας της Εθνικής Στρατηγικής. Μελετά και παράγει πολι-
τικές και επιβλέπει την εφαρµογή τους, προς όφελος του πολίτη.
Αναπτύσσει συνεργασία στους θεµατικούς τοµείς µε αρµόδια
Υπουργεία. Εξειδικεύει την Εθνική Στρατηγική ανά τοµέα, σε συ-
νεργασία µε τα αρµόδια Υπουργεία και φορείς, παρακολουθεί τις
διεθνείς εξελίξεις. 

Άρθρο 37
Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής 

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Συνιστάται µία (1) θέση µετακλητού Ειδικού Γραµµατέα µε
βαθµό Β’ της κατηγορίας των ειδικών θέσεων (άρθρο 28 του ν.
1558/1985, Α’ 137). Ο Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας διορίζεται και παύεται µε κοινή απόφαση του
Πρωθυπουργού και του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

2. Ο Ειδικός Γραµµατέας προΐσταται των υπηρεσιακών µονά-
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δων και του προσωπικού της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής και
Αλληλέγγυας Οικονοµίας, συντονίζει τη λειτουργία τους και είναι
υπεύθυνος της αποδοτικότητάς τους. Προσυπογράφει όλα τα δι-
οικητικά έγγραφα, που προέρχονται από τις υπαγόµενες σε αυτόν
υπηρεσιακές µονάδες και υπογράφονται από τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµό-
διο για θέµατα Κοινωνικής Οικονοµίας. 

Άρθρο 38
Διάρθρωση Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής 

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Η Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας
διαρθρώνεται στις κάτωθι οργανικές µονάδες:

α. Γραφείο Ειδικού Γραµµατέα. 
β. Διεύθυνση Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, µε πέντε

Τµήµατα:
Ι. Τµήµα Πολιτικών για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονο-

µία.
ΙΙ. Τµήµα Ανάπτυξης Διακρατικών Συνεργασιών και Δικτύωσης. 
ΙΙΙ. Τµήµα Έρευνας και Μελετών για την Κοινωνική και Αλληλέγ-

γυα Οικονοµία.
IV. Τµήµα Μητρώου Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικο-

νοµίας.
V. Τµήµα Παρακολούθησης και Ελέγχου Φορέων Κοινωνικής και

Αλληλέγγυας Οικονοµίας.

Άρθρο 39
Αρµοδιότητες Οργανικών Μονάδων 
της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής 

και Αλληλέγγυας Οικονοµίας

1. Το Γραφείο του Ειδικού Γραµµατέα Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας παρέχει γραµµατειακή υποστήριξη και κάθε ανα-
γκαία στήριξη για την άσκηση των καθηκόντων του Ειδικού
Γραµµατέα (επιµέλεια αλληλογραφίας, τήρηση πρωτοκόλλου
κ.ά.). 

2. Η Διεύθυνση Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας έχει
επιχειρησιακό στόχο το σχεδιασµό, το συντονισµό, την παρακο-
λούθηση και την αξιολόγηση των πολιτικών που αφορούν στην
Κοινωνική Επιχειρηµατικότητα και στην Κοινωνική και Αλληλέγγυα
Οικονοµία, καθώς και τις αναγκαίες ενέργειες για την προώθηση
και στήριξη του θεσµού. Η Διεύθυνση συγκροτείται από πέντε
Τµήµατα µε τις ακόλουθες αρµοδιότητες:

Ι. Το Τµήµα Πολιτικών για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικο-
νοµία έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) Τη χάραξη και την εποπτεία υλοποίησης της Εθνικής Στρα-
τηγικής για την Κοινωνική και Αλληλέγγυα Οικονοµία, ως προς το
συντονισµό, την ανάλυση κόστους-ωφέλειας, την προτεραιοποί-
ηση, την ωρίµανση των σχετικών δράσεων για την εφαρµογή και
τη διασφάλιση της συνεκτικότητάς της. 

β) Την εκπόνηση και συνεχή προσαρµογή του θεσµικού – κανο-
νιστικού πλαισίου σε θέµατα κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονο-
µίας.

γ) Την παρακολούθηση και αξιολόγηση της εφαρµογής των πο-
λιτικών ανάπτυξης της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

δ) Την επίλυση οριζόντιων θεµάτων διακυβέρνησης στα ως άνω
θέµατα, σε συνεργασία και κατόπιν κατάθεσης προτάσεων από
και προς τα Υπουργεία και τους Φορείς του Δηµοσίου, καθώς επί-
σης και την κατάθεση προτάσεων στους αρµόδιους Υπουργούς
για τη βελτίωση και κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, καθώς και την
προώθηση δράσεων απλούστευσης διαδικασιών.

ε) Το σχεδιασµό και υλοποίηση δράσεων προβολής της κοινω-
νικής οικονοµίας σε εθνικό επίπεδο. 

στ) Το σχεδιασµό και την προώθηση εξειδικευµένων εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων προς τους Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας και προς τη δηµόσια διοίκηση. 

ΙΙ. Το Τµήµα Ανάπτυξης Διακρατικών Συνεργασιών και Δικτύω-
σης έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) Την παρακολούθηση των ευρωπαϊκών και διεθνών εξελίξεων
που αφορούν την κοινωνική οικονοµία, συντονίζει τους κατά περί-

πτωση εµπλεκόµενους φορείς, προς το σκοπό της διαµόρφωσης
των εθνικών θέσεων σε σχέση µε το Στρατηγικό Σχέδιο για την
Κοινωνική Οικονοµία και προς το σκοπό της υλοποίησης της στρα-
τηγικής αυτής σε εθνικό επίπεδο. 

β) Τη συµµετοχή σε Ευρωπαϊκούς και Διεθνείς Οργανισµούς
που έχουν σχέση µε τα αντικείµενα της αρµοδιότητάς του.

γ) Τη συνεργασία µε διεθνείς οργανισµούς και όργανα ή/και
υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων κρατών για την εκ-
πόνηση, ανάληψη, χρήση, υλοποίηση προγραµµάτων - στρατηγι-
κών σχεδίων για την κοινωνική οικονοµία.

δ) Τη συγκέντρωση καλών πρακτικών καινοτόµων έργων και
δράσεων διεθνώς, τα οποία επικοινωνεί σε αρµόδια Υπουργεία και
Φορείς του Δηµοσίου, καθώς και σε Φορείς της Κοινωνικής και Αλ-
ληλέγγυας Οικονοµίας. 

ε) Το σχεδιασµό και την υλοποίηση δράσεων προβολής της κοι-
νωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας στην Ε.Ε. και διεθνώς. 

στ) Τη διασύνδεση µε φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οι-
κονοµίας του εξωτερικού µε σκοπό την εκπόνηση πολιτικών και
παραγωγή εργαλείων για την υποστήριξη και την ανάπτυξη δια-
κρατικών συνεργασιών µεταξύ φορέων κοινωνικής οικονοµίας.

ζ) Το σχεδιασµό και προώθηση δράσεων για την ανάπτυξη δι-
κτυώσεων των Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. 

ΙΙΙ. Το Τµήµα Έρευνας και Μελετών για την Κοινωνική και Αλλη-
λέγγυα Οικονοµία έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) Το σχεδιασµό, τη διεξαγωγή και παρακολούθηση ερευνητι-
κών δραστηριοτήτων και µελετών που αφορούν στην προώθηση
και στήριξη της Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας.

β) Τη δηµιουργία ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων / βιβλιοθήκης
µελετών και ερευνών, δηµόσια προσβάσιµης. 

γ) Τη συνεργασία µε πανεπιστηµιακά και ερευνητικά ιδρύµατα
για τη συµµετοχή και παρακολούθηση ερευνητικών προγραµµά-
των και µελετών.

δ) Τη δηµιουργία Μητρώου ερευνητών / µελετητών σε θέµατα
κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, κοινωνικής καινοτοµίας
και επιχειρηµατικότητας.

ε) Το σχεδιασµό και την ανάπτυξη της εφαρµογής του εργα-
λείου µέτρησης κοινωνικού αντικτύπου (social auditing).

στ) Την ενσωµάτωση των διεθνών αρχών για τον κοινωνικό αν-
τίκτυπο. 

ΙV. Το Τµήµα Μητρώου Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας
Οικονοµίας έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) Την παροχή πληροφοριών τύπου help desk σε πολίτες ανα-
φορικά µε τις προϋποθέσεις σύστασης και λειτουργίας κοινωνικών
συνεταιριστικών επιχειρήσεων, συνεταιρισµών εργαζοµένων, από-
κτησης ιδιότητας «Φορέα Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας».

β) Την παροχή πληροφοριών τύπου help desk σε πολίτες ανα-
φορικά µε τη λειτουργία και συµµετοχή στις υποστηρικτικές δοµές
και στα υποστηρικτικά µέτρα.

γ) Την έγκριση σύστασης Κοινωνικών Συνεταιριστικών Επιχει-
ρήσεων και Συνεταιρισµών Εργαζοµένων.

δ) Την τήρηση και λειτουργία του Γενικού Μητρώου Φορέων
Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας.

ε) Το σχεδιασµό και την ανάπτυξη υποστηρικτικών µέτρων για
τους Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας. 

στ) Την παρακολούθηση των δράσεων που αναπτύσσονται για
την υποστήριξη των Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικο-
νοµίας. 

V. Το Τµήµα Παρακολούθησης και Ελέγχου Φορέων Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α) την καταγραφή και παρακολούθηση της δραστηριότητας των
Φορέων Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας,

β) τον έλεγχο νοµιµότητας των Φορέων Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας κατά τη λειτουργίας τους, αναφορικά µε την
τήρηση των διατάξεων του παρόντος νόµου, η σύνταξη έκθεσης
πορισµάτων ελέγχου και η έκδοση σχετικών διοικητικών πράξεων,

γ) τη συνεργασία µε τους καθ’ ύλην αρµόδιους δηµόσιους φο-
ρείς, για την τήρηση του πλαισίου ελέγχων των Φορέων Κοινωνι-
κής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας,

δ) την εποπτεία και παρακολούθηση του Ταµείου Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας.
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3. Για την πλήρωση των θέσεων προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οι-
κονοµίας εφαρµόζονται οι ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις του
π.δ. 3528/2007.

Άρθρο 40
Στελέχωση - Σύσταση θέσεων

1. Οι υπηρεσίες της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονοµίας στελεχώνονται από είκοσι επτά (27) υπαλλή-
λους, εκ των οποίων δύο (2) στο Γραφείο Ειδικού Γραµµατέα και
είκοσι πέντε (25) στη Διεύθυνση Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οι-
κονοµίας.

Για τη στελέχωση της Διεύθυνσης Κοινωνικής και Αλληλέγγυας
Οικονοµίας συνιστώνται δώδεκα (12) θέσεις τακτικού προσωπικού
κατηγορίας ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού, ΠΕ Πληροφορικής, ΤΕ
Πληροφορικής και ΔΕ Διοικητικού-Λογιστικού.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης θα γίνει η κατανοµή των θέσεων
ανά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα, καθώς και κάθε λεπτοµέρεια
σχετικά µε τη λειτουργία της Διεύθυνσης Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας.

3. Μετά τη δηµοσίευση της υπουργικής απόφασης της προ-
ηγούµενης παραγράφου και των αποφάσεων τοποθέτησης Προ-
ϊσταµένου Διεύθυνσης, Προϊσταµένων Τµηµάτων και υπαλλήλων
στις οργανικές µονάδες της Διεύθυνσης Κοινωνικής και Αλληλέγ-
γυας Οικονοµίας, καταργούνται τα εδάφια γ’ και δ’ της παρ. 2,
καθώς και τα εδάφια γ’ και δ’ της παρ. 3 του άρθρου 17 του π.δ.
113/2014.

4. Η Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας
στελεχώνεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 14 του ν.
2190/1994 (Α’ 28). Τα προσόντα διορισµού στις παραπάνω θέσεις
καθορίζονται από τις διατάξεις του π.δ. 50/2001 (Α’ 39). 

5. Για τη στελέχωση του Γραφείου του Ειδικού Γραµµατέα
εφαρµόζονται οι διατάξεις του π.δ. 63/2005. Με απόφαση του
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης διαβαθµίζονται οι θέσεις του προηγούµενου εδαφίου
και καθορίζονται τα καθήκοντά τους. 

6. Για τις λοιπές θέσεις προσωπικού, η Ειδική Γραµµατεία Κοι-
νωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας δύναται να στελεχώνεται µε
αποσπάσεις µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου από Φορείς της Γενικής Κυ-
βέρνησης ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, κατόπιν υποβολής
σχετικής αίτησης εντός διµήνου από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων και µε κοινοποίηση
στην υπηρεσία του υπαλλήλου. 

Άρθρο 41
Δαπάνες

Οι δαπάνες λειτουργίας της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής
και Αλληλέγγυας Οικονοµίας βαρύνουν τον Προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Οι αναγκαίες πιστώσεις εγγράφονται κάθε έτος σε Ει-
δικό Φορέα του Προϋπολογισµού του ως άνω Υπουργείου. Κύριος
διατάκτης των πιστώσεων ορίζεται ο Ειδικός Γραµµατέας Κοινω-
νικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, ο οποίος αναλαµβάνει µε απο-
φάσεις του τις σχετικές υποχρεώσεις δαπανών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΕΙΔΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΡΟΜΑ

Άρθρο 42
Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης 

των Ροµά - Έργο

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Έντα-
ξης των Ροµά, υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµόδιο για
θέµατα Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

2. Η Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά έχει ως
κύριο έργο: 

α. Τη διαµόρφωση των κατευθυντηρίων γραµµών για κάθε
τοµέα πολιτικής συναφούς µε την κοινωνική ένταξη των Ροµά και
την εισήγηση των ως άνω πολιτικών προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµόδιο για
θέµατα Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

β. Την άρρηκτη συνεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία, φο-
ρείς σε εθνικό, περιφερειακό και τοπικό επίπεδο και µε ιδιωτικούς
φορείς για το σχεδιασµό και την υλοποίηση των παρεµβάσεων για
ζητήµατα των Ροµά και για το συντονισµό και τη διατοµεακή πα-
ρακολούθηση των πολιτικών για τους Ροµά, όπως πρόσβασης
στην εκπαίδευση, στην απασχόληση, στην υγειονοµική περίθαλψη
και στη στέγαση.

γ. Τη σύσταση και ανάπτυξη γεωπληροφοριακού συστήµατος
για την τεκµηρίωση, παρακολούθηση και αξιολόγηση των σχετι-
κών πολιτικών και την παράλληλη χαρτογράφηση των χαρακτηρι-
στικών του πληθυσµού των Ροµά, που διαβιεί σε καταυλισµούς και
οικισµούς αποκοµµένους από το γενικότερο αστικό ιστό. 

δ. Την παροχή συµβουλευτικής και τεχνικής υποστήριξης προς
τους εµπλεκόµενους φορείς για το σχεδιασµό και την αξιολόγηση
των σχετικών µε θέµατα Ροµά παρεµβάσεων και τη διενέργεια
ηµερίδων και εκδηλώσεων προς τούτο.

ε. Τη διενέργεια ερευνών πεδίου και µελετών των συνθηκών δια-
βίωσης της ως άνω ευάλωτης κοινωνικής οµάδας και των προβλη-
µάτων συναφών µε θέµατα στέγης, εκπαίδευσης, υγείας και
εργασίας.

στ. Την αναζήτηση και λήψη από οποιονδήποτε δηµόσιο ή ιδιω-
τικό φορέα, που ασχολείται µε θέµατα των Ροµά, κάθε πληροφο-
ρίας ή στοιχείου απαραίτητου για τη διαµόρφωση εθνικής
πολιτικής για την ως άνω ευάλωτη κοινωνική οµάδα. 

3. Μεταφέρεται το Εθνικό Σηµείο Επαφής για την προώθηση
της Εθνικής Στρατηγικής για τους Ροµά από το Εθνικό Κέντρο Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης (ΕΚΚΑ) του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης στην Ειδική
Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά του ίδιου Υπουργείου. 

Άρθρο 43
Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά

1. Συνιστάται µία (1) θέση µετακλητού Ειδικού Γραµµατέα µε
βαθµό Β’ της κατηγορίας των ειδικών θέσεων (άρθρο 28 του ν.
1558/1985, Α’ 137). Ο Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής Ένταξης
των Ροµά διορίζεται και παύεται µε κοινή απόφαση του Πρωθυ-
πουργού και του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. 

Για το διορισµό στη θέση του Ειδικού Γραµµατέα Κοινωνικής
Ένταξης των Ροµά απαιτούνται η κατοχή τουλάχιστον πτυχίου
ανώτατης σχολής της ηµεδαπής ή ισότιµης της αλλοδαπής και εµ-
πειρία σε θέµατα των Ροµά. Ως Ειδικός Γραµµατέας δύναται να
διοριστεί και δηµόσιος υπάλληλος ή λειτουργός ή υπάλληλος
οποιουδήποτε Φορέα της Γενικής Κυβέρνησης ή του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα µε εµπειρία σε ζητήµατα Ροµά. Στην τελευταία
περίπτωση, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της παρ. 4 του
άρθρου 28 του ν. 1558/1985. 

Ως εµπειρία νοείται η άσκηση έργου, που σχετίζεται µε το αντι-
κείµενο της προς πλήρωση θέσης. 

Η θητεία του Ειδικού Γραµµατέα Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά
ορίζεται τετραετής µε δυνατότητα ανανέωσης για µία ακόµη φορά
για ίσο χρονικό διάστηµα. 

2. Ο Ειδικός Γραµµατέας προίσταται των υπηρεσιακών µονά-
δων και του προσωπικού της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής Έν-
ταξης των Ροµά, συντονίζει τη λειτουργία τους και είναι
υπεύθυνος της αποδοτικότητάς τους. Προσυπογράφει όλα τα δι-
οικητικά έγγραφα, που προέρχονται από τις υπαγόµενες σε αυτόν
υπηρεσιακές µονάδες και υπογράφονται από τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµό-
διο για θέµατα Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Όταν ελλείπει,
απουσιάζει ή κωλύεται αναπληρώνεται από τον Γενικό Γραµµατέα
Πρόνοιας. 
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3. Ο Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά δύ-
ναται να συγκροτεί οµάδες εργασίας, αποτελούµενες από στε-
λέχη υπηρεσιών ή φορέων, εµπειρογνώµονες και ιδιώτες για τη
µελέτη συναφών µε τις αρµοδιότητές του θεµάτων. 

Άρθρο 44
Διάρθρωση Ειδικής Γραµµατείας 
Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά

Η Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά διαρθρώ-
νεται στις κάτωθι οργανικές µονάδες:

α. Γραφείο Ειδικού Γραµµατέα. 
β. Τµήµα Σχεδιασµού, Συντονισµού και Παρακολούθησης.
γ. Τµήµα Τεκµηρίωσης, Αξιολόγησης, Υποστήριξης και Εξειδί-

κευσης.

Άρθρο 45
Αρµοδιότητες Οργανικών Μονάδων της

Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά

1. Το Γραφείο του Ειδικού Γραµµατέα Κοινωνικής Ένταξης
των Ροµά παρέχει γραµµατειακή υποστήριξη και κάθε αναγκαία
στήριξη για την άσκηση των καθηκόντων του Ειδικού Γραµµατέα
(επιµέλεια αλληλογραφίας, τήρηση πρωτοκόλλου κ.ά.). 

2. Το Τµήµα Σχεδιασµού, Συντονισµού και Παρακολούθησης
έχει τις κάτωθι αρµοδιότητες:

α. Παρακολουθεί και αξιολογεί την υλοποίηση της Εθνικής
Στρατηγικής για την Κοινωνική Ένταξη των Ροµά. 

β. Σχεδιάζει και αναθεωρεί την Εθνική Στρατηγική για την Κοι-
νωνική Ένταξη των Ροµά, όταν κρίνεται απαραίτητο, σε ετήσια
βάση, όπως ορίζεται στο Πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τις Εθνικές Στρατηγικές Ένταξης των Ροµά µέχρι το 2020, κατό-
πιν προηγούµενης διαβούλευσης µε φορείς, µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις και εκπροσώπους της κοινωνίας των πολιτών.

γ. Καταρτίζει κατευθυντήριες γραµµές και θέτει προτεραιότη-
τες για την Κοινωνική Ένταξη των Ροµά.

δ. Εισηγείται προτάσεις προς τις κεντρικές, περιφερειακές και
τοπικές αρχές συναφείς µε τη διασφάλιση και εφαρµογή των
αρχών της Εθνικής Στρατηγικής για την Κοινωνική Ένταξη των
Ροµά.

ε. Αξιολογεί και εγκρίνει τις προτάσεις των αρµόδιων υπηρε-
σιών, προκειµένου να διασφαλιστεί η τήρηση των στόχων της
Εθνικής Στρατηγικής για την κοινωνική ένταξη των Ροµά.

στ. Εισηγείται τη λήψη νοµοθετικών και διοικητικών µέτρων για
την προώθηση των στόχων της Εθνικής Στρατηγικής για την Κοι-
νωνική Ένταξη των Ροµά.

ζ. Συντονίζει τις υπηρεσίες και τους κρατικούς φορείς και συµ-
µετέχει στα αρµόδια κοινοτικά όργανα για κάθε ζήτηµα που
αφορά στην ένταξη των Ροµά. 

η. Συνεργάζεται µε τα Σηµεία Επαφής για την Κοινωνική Έν-
ταξη των Ροµά των Υπουργείων Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εξωτερικών, των αιρετών
Περιφερειών, καθώς και της Ανεξάρτητης Αρχής του Συνηγόρου
του Πολίτη. 

θ. Συνεργάζεται µε κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τρί-
τες χώρες και διεθνείς φορείς για τη διαµόρφωση κοινής προ-
σέγγισης και το συντονισµό των πολιτικών καταπολέµησης της
φτώχειας, του κοινωνικού αποκλεισµού και κάθε µορφής διακρί-
σεων και ανισότητας στο πλαίσιο της κοινωνικής ένταξης των
Ροµά.

ι. Συντάσσει τις απαιτούµενες εκθέσεις, που υποβάλλονται
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Συντάσσει ετήσια έκθεση πεπραγµένων
της Ειδικής Γραµµατείας για ζητήµατα Ροµά, η οποία υποβάλλε-
ται από τον Ειδικό Γραµµατέα στον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµόδιο για
θέµατα Κοινωνικής Αλληλεγγύης και στο Κυβερνητικό Συµβούλιο

Κοινωνικής Πολιτικής (38/2.11.2015 Πράξη Υπουργικού Συµβου-
λίου, Α’ 137). 

ια. Συστήνει, τηρεί, διαχειρίζεται και ενηµερώνει µητρώο των
παρεµβάσεων, που χαράσσονται και υλοποιούνται.

ιβ. Αποτελεί Εθνικό Σηµείο Επαφής προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τα αρµόδια όργανά της για θέµατα, που αφορούν
στην κοινωνική ένταξη των Ροµά.

ιγ. Παρέχει τεχνική υποστήριξη στη διαµόρφωση εθνικών θέ-
σεων, καθώς και στην ανταλλαγή δεδοµένων στατιστικού χαρα-
κτήρα στο πλαίσιο διακρατικών συνεργασιών. 

ιδ. Ενηµερώνεται από τις αρµόδιες αρχές για την εξέλιξη και
έκβαση των υποθέσεων, που εκκρεµούν ενώπιον ευρωπαϊκών και
διεθνών δικαστηρίων, συναφών µε την Κοινωνική Ένταξη των
Ροµά.

ιε. Προωθεί διαδικασίες διαβούλευσης µε αρµόδιους φορείς
και µε εκπροσώπους της Κοινότητας των Ροµά.

3. Το Τµήµα Τεκµηρίωσης, Αξιολόγησης, Υποστήριξης και
Εξειδίκευσης µεριµνά για τα εξής:

α. Συλλέγει και επεξεργάζεται ποσοτικά και ποιοτικά δεδοµένα
παρεµβάσεων υπέρ της κοινωνικής ένταξης των Ροµά τόσο από
υπηρεσίες Φορέων της Γενικής Κυβέρνησης όσο και από ιδιωτι-
κούς φορείς (Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις, µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις κ.λπ.). 

β. Διενεργεί έρευνες πεδίου για τη χαρτογράφηση του πληθυ-
σµού και των συνθηκών διαβίωσης, τη δηµοτολογική τους κατά-
σταση, την εκπαίδευση και την πρόσβαση στην τυπική αγορά
εργασίας και απασχόληση. Καταγράφει την υφιστάµενη κατά-
σταση, τεκµηριώνει προτεινόµενες πολιτικές και παρακολουθεί
τη διαδικασία ένταξης και υλοποίησης των στόχων της Εθνικής
Στρατηγικής για την Κοινωνική Ένταξη των Ροµά.

γ. Έχει την ευθύνη της τήρησης, διαχείρισης και ενηµέρωσης
των εθνικών βάσεων δεδοµένων για τα ποσοτικά και ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά του πληθυσµού των Ροµά και την παρακολούθηση
των παρεµβάσεων σε όλους τους τοµείς της Εθνικής Στρατηγι-
κής για την Κοινωνική Ένταξη των Ροµά. Τα ως άνω δεδοµένα
προσδιορίζονται σε στοιχεία γεωγραφικού χαρακτήρα, στοιχεία
ως προς την τυπολογία οικισµού και ως προς τα χαρακτηριστικά
των κελυφών κατοικίας, πληθυσµιακά δεδοµένα ανά φύλο και
ηλικιακή κατηγορία, στοιχεία ως προς την οικονοµική κατάσταση
των οικισµών των Ροµά και ως προς την προσβασιµότητα σε εκ-
παιδευτικές και υγειονοµικές υποδοµές. 

δ. Καθορίζει δείκτες, βάσει στοιχείων, για την παρακολούθηση
της υλοποίησης και την αποτελεσµατικότητα των σχετικών πα-
ρεµβάσεων.

ε. Συνεργάζεται µε αρµόδιους φορείς σε εθνικό και ευρωπαϊκό
επίπεδο για τον καθορισµό ενιαίων δεικτών.

στ. Εκπονεί σχέδια δηµοσιότητας και ευαισθητοποίησης για
όλους τους τοµείς της Εθνικής Στρατηγικής, εκδίδει σχετικά
πρότυπα και ορίζει προδιαγραφές προς τους φορείς υλοποί-
ησης.

ζ. Μεριµνά για την παροχή πληροφοριών, υποδείξεων και συµ-
βουλών προς τους άµεσα ενδιαφερόµενους φορείς και προωθεί
συµµετοχικές διαδικασίες σε θέµατα, που άπτονται του αντικει-
µένου του. 

η. Παρέχει συµβουλευτική και τεχνική υποστήριξη σε Υπουρ-
γεία και σε οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού
για το σχεδιασµό παρεµβάσεων για την κοινωνική ένταξη των
Ροµά µε ιδιαίτερη έµφαση στην ενεργοποίηση των γυναικών
Ροµά.

θ. Παρέχει υπηρεσίες πληροφόρησης µέσω υπηρεσιών υπο-
στήριξης (Help desk on line). 

ι. Εκπονεί εργαλεία, πρότυπα επιχειρησιακά σχέδια ανά τοµέα
παρέµβασης, γενικές προδιαγραφές για οριζόντιες δράσεις,
οδηγούς και άλλα, σε συνεργασία µε τα αρµόδια τµήµατα της
Ειδικής Γραµµατείας.

ια. Συνεργάζεται µε φορείς διαχείρισης, υλοποίησης και υπο-
στήριξης ολοκληρωµένων παρεµβάσεων υπέρ της ευάλωτης
οµάδας των Ροµά. 

ιβ. Διενεργεί επιτόπιες επισκέψεις για την καταγραφή προβλη-
µάτων και την παροχή υποστήριξης για το σχεδιασµό παρεµβά-
σεων.
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Άρθρο 46
Σύσταση θέσεων

1. Συνιστώνται δώδεκα (12) οργανικές θέσεις τακτικού (µόνι-
µου και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου)
προσωπικού της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης των
Ροµά, κατηγορίας ΠΕ µε βαθµούς Α’-Δ’, εκ των οποίων δύο (2)
είναι θέσεις Προϊσταµένων Τµηµάτων και δύο (2) αποτελούν θέ-
σεις διοικητικών υπαλλήλων (ΠΕ Διοικητικών Γραµµατέων) στο
Γραφείο του Ειδικού Γραµµατέα.

2. Στα Τµήµατα της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης
των Ροµά προΐστανται υπάλληλοι από τους ακόλουθους κλά-
δους:

α. Τµήµα Σχεδιασµού, Συντονισµού και Παρακολούθησης: ΠΕ
Πολιτικών και Κοινωνικών Επιστηµών.

β. Τµήµα Τεκµηρίωσης, Αξιολόγησης, Υποστήριξης και Εξειδί-
κευσης: ΠΕ Πολιτικών και Κοινωνικών Επιστηµών ή Οικονοµικών
Επιστηµών.

3. Οι ως άνω θέσεις διακρίνονται κατά κατηγορία και κλάδο,
ως εξής: 

4. Η Ειδική Γραµµατεία για ζητήµατα Ροµά στελεχώνεται, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 14 του  ν. 2190/1994 (Α’ 28).
Τα προσόντα διορισµού στις παραπάνω θέσεις καθορίζονται από
τις διατάξεις του π.δ. 50/2001 (Α’ 39). 

5. Οι δύο (2) θέσεις διοικητικών υπαλλήλων στο Γραφείο του
Ειδικού Γραµµατέα δύναται να καλύπτονται µε απόσπαση από
Φορείς της Γενικής Κυβέρνησης ή του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, που γίνεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού (άρθρο 18 παρ. 16 του ν.
2503/1997, Α’ 107). 

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης διαβαθµίζονται οι θέσεις του προ-
ηγούµενου εδαφίου και καθορίζονται τα καθήκοντά τους. 

6. Για τις λοιπές θέσεις προσωπικού, η Ειδική Γραµµατεία Κοι-
νωνικής Ένταξης των Ροµά δύναται να στελεχώνεται µε αποσπά-
σεις µονίµων υπαλλήλων ή υπαλλήλων µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου από Φορείς της Γενικής Κυ-
βέρνησης ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, κατόπιν υποβολής
σχετικής αίτησης εντός διµήνου από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων και µε κοινοποί-
ηση στην υπηρεσία του υπαλλήλου και στο αρµόδιο τµήµα περί
αποσπάσεων του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης. 

7. Η διάρκεια της απόσπασης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο
(2) έτη συνολικά. Είναι δυνατή η παράταση για ισόχρονο διά-
στηµα, εφόσον η σχετική υπηρεσιακή ανάγκη αιτιολογείται επαρ-
κώς. Ο χρόνος υπηρεσίας των αποσπώµενων υπαλλήλων
λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας. Ο χρό-
νος υπηρεσίας των προϊσταµένων των Τµηµάτων της Ειδικής

Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά συνυπολογίζεται ως
χρόνος άσκησης καθηκόντων προϊσταµένου Τµήµατος.

8. Το τακτικό προσωπικό της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής
Ένταξης των Ροµά υπάγεται ως προς την υπηρεσιακή του κατά-
σταση στην κείµενη νοµοθεσία περί δηµοσίων υπαλλήλων. 

9. Οι πράξεις αποσπάσεων της παραγράφου 6 του παρόντος
άρθρου διενεργούνται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού.

10. Η Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά δύνα-
ται να στελεχώνεται και µε µετατάξεις υπαλλήλων από Φορείς
της Γενικής Κυβέρνησης ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. 

11. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ορίζονται η κατανοµή του πα-
ραπάνω προσωπικού στις υπηρεσιακές µονάδες της Ειδικής
Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης των Ροµά, τα κριτήρια και η
διαδικασία επιλογής αυτού, καθώς και κάθε άλλο θέµα λεπτοµε-
ρειακού ή τεχνικού χαρακτήρα για την οργάνωση, στελέχωση και
λειτουργία της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής Ένταξης των
Ροµά.

Άρθρο 47
Δαπάνες

Οι δαπάνες λειτουργίας της Ειδικής Γραµµατείας Κοινωνικής
Ένταξης των Ροµά βαρύνουν τον Προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης. Οι αναγκαίες πιστώσεις εγγράφονται κάθε έτος σε Ειδικό
Φορέα του Προϋπολογισµού του ως άνω Υπουργείου. Κύριος δια-
τάκτης των πιστώσεων ορίζεται ο Ειδικός Γραµµατέας Κοινωνικής
Ένταξης των Ροµά, ο οποίος αναλαµβάνει µε αποφάσεις του τις
σχετικές υποχρεώσεις δαπανών. 

Άρθρο 48
Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων

1. Συνιστάται Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων, το οποίο συγκρο-
τείται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αρµόδιο για θέµατα Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, και απαρτίζεται από: α) τον Ειδικό Γραµµατέα Κοι-
νωνικής Ένταξης των Ροµά, ως Πρόεδρο, β) τους εκπροσώπους
- Σηµεία Επαφής των συναρµόδιων για ζητήµατα Ροµά Υπουρ-
γείων, γ) τον Συνήγορο του Πολίτη, δ) έναν εκπρόσωπο της Κεν-
τρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας (ΚΕΔΕ), ε) έναν εκπρόσωπο της
Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας (ΕΝΠΕ) και στ) δύο πρόσωπα, που
υποδεικνύονται από τις κοινότητες των Ροµά, λόγω της ιδιαίτερης
γνώσης και εµπειρίας σε θέµατα κοινωνικής ένταξης. Η γραµµα-
τειακή υποστήριξη του ως άνω Συµβουλίου παρέχεται από υπαλ-
λήλους του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, όπως ορίζεται στην υπουργική από-
φαση του προηγούµενου εδαφίου. Η θητεία των µελών του Συµ-
βουλίου Εµπειρογνωµόνων ορίζεται τετραετής. 

2. Το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων έχει ως κύριο έργο: α) την
παροχή επιστηµονικών στοιχείων και στήριξης µέσω της έρευνας,
ανάλυσης και συλλογής στοιχείων και β) τη σύνταξη συστάσεων
µε επιδιωκόµενο σκοπό την ανάλυση των ζητηµάτων των Ροµά. 

3. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται συµπληρωµατικώς οι διατάξεις
των άρθρων 13, 14 και 15 του ν. 2690/1999 περί Κώδικα Διοικητι-
κής Διαδικασίας (Α’ 45). 

Άρθρο 49
Τροποποιούµενες - Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τυχόν
προβλεπόµενες αρµοδιότητες άλλων υπηρεσιών, που µε τον πα-
ρόντα νόµο ανατίθενται στην Ειδική Γραµµατεία Κοινωνικής Έν-
ταξης των Ροµά. 

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται κάθε γε-
νική ή ειδική διάταξη, που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει διαφορετικά
τα προβλεπόµενα µε τις διατάξεις του παρόντος θέµατα. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’

Άρθρο 50
Αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας Φορέων Κοινωνικής Ασφά-

λισης και άλλες ασφαλιστικές διατάξεις

1. α. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του    ν.
3586/2007 (Α’ 151) τροποποιείται ως εξής: 

«2. Με αποφάσεις των Διοικητικών Συµβουλίων τους, οι Φ.Κ.Α.,
στο πλαίσιο αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας τους, έχουν
τη δυνατότητα να εκτελούν ή να αναθέτουν σε τρίτους, τις ακό-
λουθες µελέτες, έργα ή εργασίες:».

β. Η παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 3586/2007 (Α’151) τροποποι-
είται ως εξής: 

«3. Οι Φ.Κ.Α. εκτελούν τις εργασίες αξιοποίησης και συντήρη-
σης της ακίνητης περιουσίας τους. Κατ' εξαίρεση δύνανται να
συνάπτουν συµφωνίες µε εταιρείες διαχείρισης και αξιοποίησης
ακινήτων, που έχουν γίνει δεκτές από το σύστηµα επιλογής της
«Εταιρείες Διαχείρισης Επενδυτικών Κεφαλαίων, Ταµείων Ασφά-
λισης, Ανώνυµη Εταιρεία Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών»
(Ε.Δ.Ε.Κ.Τ.Α.Α.Ε.Π.Ε.Υ.), εφόσον, κατόπιν εισήγησης της αρµό-
διας υπηρεσίας, κριθεί από το Δ.Σ. τους ότι ο Φορέας δεν διαθέ-
τει την απαιτούµενη υποδοµή. Στις συµβάσεις της παραγράφου
αυτής εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147).»

γ. Η παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 3586/2007 (Α’151) απαλείφε-
ται. 

δ. Η παρ. 8 του άρθρου 10 του ν. 3586/2007 (Α’151) αναριθ-
µείται σε 7 και τροποποιείται ως εξής:

«7.α. Εντός των ορίων που προβλέπονται για τη διεξαγωγή
πρόχειρου διαγωνισµού ανά περίπτωση κι εφόσον η συνολική
δαπάνη των εργασιών δεν υπερβαίνει το 10% της αντικειµενικής
αξίας του ακινήτου, οι Φ.Κ.Α., ύστερα από εισήγηση της αρµό-
διας υπηρεσίας και απόφαση του οικείου Δ.Σ., µπορούν να ανα-
θέτουν τις µελέτες, τα έργα και τις εργασίες της παραγράφου 2
σε ιδιώτη µηχανικό ή τεχνική εταιρία κατόπιν υπογραφής σχετι-
κής σύµβασης, σύµφωνα µε τις διαδικασίες του ν. 4412/2016 (Α’
147). Οι Φ.Κ.Α., ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας
και απόφαση του οικείου Δ.Σ., µπορούν να αναθέτουν τη σύνταξη
των τεχνικών περιγραφών, των µελετών και των τευχών δηµο-
πράτησης σε µηχανικό ΠΕ ή ΤΕ που υπηρετεί στο Φ.Κ.Α., χωρίς
πρόσθετη αµοιβή.

β. Στην περίπτωση που, εντός των ανωτέρω ορίων (του πρό-
χειρου διαγωνισµού), η συνολική δαπάνη των εργασιών υπερβαί-
νει το ποσοστό 10% της αντικειµενικής αξίας του ακινήτου,
απαιτείται επιπρόσθετα και απόφαση του αρµόδιου Υπουργού,
η οποία θα εγκρίνει την απόφαση ανάθεσης του οικείου Δ.Σ.. 

γ. Στην περίπτωση που η συνολική δαπάνη των εργασιών
υπερβαίνει τα όρια του πρόχειρου διαγωνισµού ανά περίπτωση,
οι Φ.Κ.Α. δύνανται, ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας υπηρε-
σίας, απόφαση του οικείου Δ.Σ. και έγκριση του αρµόδιου
Υπουργού: i. να αναθέτουν τα ανωτέρω έργα και εργασίες στις
Τεχνικές τους Υπηρεσίες, στην περίπτωση που διαθέτουν Διεύ-
θυνση Τεχνικών Υπηρεσιών, ii. να απευθύνονται σε φορείς του
Δηµοσίου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, που διαθέτουν Δι-
εύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών, iii. να απευθύνονται σε θυγατρικές
Τραπεζών και iv. να απευθύνονται σε εταιρείες που συµµετέχουν
στην Ε.ΔΕΚ.Τ. Α.Ε.Π.Ε.Υ. σε εφαρµογή της παραγράφου 3. Ειδι-
κότερα, οι Φ.Κ.Α. που διαθέτουν Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών,
σε περίπτωση ανάθεσης των µελετών, έργων και εργασιών σε
τρίτους (περιπτώσεις ii, iii και iv), πρέπει να τεκµηριώνουν επαρ-
κώς την ανάθεση αυτή.

δ. Ακίνητα Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης µπορούν µε από-
φαση των Διοικητικών Συµβουλίων τους και έγκριση του αρµό-
διου Υπουργού, να εκµισθώνονται, µόνα ή κατά οµάδες και ενός
ή περισσοτέρων Φορέων, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
40, 41 παράγραφοι 1 και 2, 42 έως 49 του π.δ. 715/1979. Με τις
αποφάσεις των Δ.Σ. των Φορέων καθορίζονται οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις για τη συµµετοχή στο διαγωνισµό, η χρονική διάρκεια,
το ελάχιστο µίσθωµα, οι τυχόν αναγκαίες εργασίες ανακαίνισης,
τα αποδεικτικά βιωσιµότητας της επιχείρησης, το ύψος της εγ-
γυήσεως, το οποίο πρέπει να είναι αντίστοιχο της αξίας του ακι-

νήτου και της χρονικής διάρκειας της µίσθωσης και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια. 

ε. Για την ανάθεση µελέτης σε τρίτους, ανεξαρτήτως ποσού,
απαιτείται έγκριση της απόφασης του οικείου Δ.Σ. από τον αρ-
µόδιο Υπουργό.»

ε. Στο άρθρο 10 του ν. 3586/2007 (Α’151) προστίθεται νέα πα-
ράγραφος 8 ως εξής: 

«8. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου, καθώς και τα άρθρα 6,
9 του ν. 3586/2007 εφαρµόζονται από όλους τους Φορείς Κοινω-
νικής Ασφάλισης που εποπτεύονται από το Υπουργείο Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.»

στ. Ακίνητα που ανήκουν σε Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης
µπορούν να παραχωρούνται σε Υπηρεσίες του Δηµοσίου, σε νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς και σε λοιπά νο-
µικά πρόσωπα κοινωφελούς ή ανθρωπιστικού χαρακτήρα προς
χρήση που θα εξυπηρετεί δηµόσιο ή κοινωφελή σκοπό, καθώς
και σε φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας. Η παρα-
χώρηση της χρήσης πραγµατοποιείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης που ορίζει τους όρους παραχώρησης, µετά από
γνώµη των Διοικητικών Συµβουλίων των Φορέων. Με την ως άνω
απόφαση καθορίζονται η διάρκεια της παραχώρησης της χρή-
σης, οι υποχρεώσεις του φορέα προς τον οποίο γίνεται η παρα-
χώρηση, το αντάλλαγµα, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Οι
εργασίες διαµόρφωσης, συντήρησης, λειτουργίας, έκδοσης πο-
λεοδοµικών ή άλλων αδειών βαρύνουν τον φορέα προς τον
οποίο γίνεται η παραχώρηση της χρήσης και µπορούν να συµ-
ψηφίζονται µε το µηνιαίο µίσθωµα κατόπιν απόφασης του Δ.Σ.
του φορέα που εκµισθώνει.

ζ. Με απόφαση του Δ.Σ. του ΕΤΑΑ ή του Ε.Φ.Κ.Α., µετά την έν-
ταξη του ΕΤΑΑ σε αυτόν, µπορεί να προκηρυχθεί πλειοδοτικός
διαγωνισµός, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 40, 41 πα-
ράγραφοι 1 και 2, 42 έως 49 του π.δ. 715/1979 για την εκµίσθωση
του Ξενοδοχείου «ΕΣΠΕΡΙΑ» µετά ή άνευ του κινητού εξοπλισµού
του. Ο µη παραχωρούµενος εξοπλισµός µπορεί να διατίθεται για
κοινωφελείς σκοπούς. Στην απόφαση του Δ.Σ. του     ΕΤΑΑ ή του
Ε.Φ.Κ.Α. καθορίζεται η χρονική διάρκεια της µίσθωσης, το ελά-
χιστο µηνιαίο µίσθωµα, οι παρεχόµενες εγγυήσεις και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια.

η. Για τον προσδιορισµό του µισθώµατος των µισθώσεων των
προηγούµενων παραγράφων προηγείται εκτίµηση της µισθωτι-
κής αξίας από νόµιµα Πιστοποιηµένο Εκτιµητή κατά τις διατάξεις
του Κεφαλαίου Γ’ του   ν. 4152/2013, εκ του τηρουµένου στο
Υπουργείο Οικονοµικών µητρώου. 

2. α. Το Ν.Π.Δ.Δ. µε την επωνυµία «Ενιαίο Κεφάλαιο Αποζηµίω-
σης Φορτοεκφορτωτών» (Ε.Κ.Α.Φ.) που συστήθηκε µε το άρθρο
10 του ν. 4109/2013 (Α’16) καταργείται από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου.

β. Τα υφιστάµενα Κεφάλαια Αποζηµίωσης Φορτοεκφορτωτών
(Κ.Α.Φ.), τα οποία έχουν συσταθεί βάσει των διατάξεων της παρ.
7 του άρθρου µόνου του                                    ν. 5167/1931 (Α’
222) (άρθρο 11 του π.δ. της 4ης Μαρτίου 1932), του άρθρου 3
του ν. 5944/1933 (Α’ 387), του άρθρου 5 του ν. 6178/1934 (Α’ 214)
και του άρθρου 6 του ν.δ. 1254/1949 (Α’288) καταργούνται ή δια-
λύονται µέχρι τις 28.2.2017, εφαρµοζοµένων των διατάξεων του
άρθρου 48 του ν. 4250/2014 (Α’ 74).

γ. Οι διατάξεις της παρ. 1Β του άρθρου 74 του ν. 4331/2015
(Α’ 69) ισχύουν αναλόγως για το προσωπικό των καταργούµενων
ή διαλυόµενων µε την ανωτέρω παράγραφο Κεφαλαίων Αποζη-
µίωσης Φορτοεκφορτωτών.

δ. Τα αποθεµατικά κεφάλαια των καταργούµενων Κ.Α.Φ., µετά
την ολοσχερή εξόφληση των υποχρεώσεών τους, τα εναποµεί-
ναντα αδιάθετα ποσά των µέχρι σήµερα καταργηθέντων Κ.Α.Φ.,
καθώς και τα χρηµατικά διαθέσιµα των Κ.Α.Φ., τα οποία δεν λει-
τουργούν, δεν έχουν διαλυθεί ή καταργηθεί και παραµένουν σε
τραπεζικούς λογαριασµούς, µεταφέρονται στο Ελληνικό Δηµό-
σιο.

Η κινητή και ακίνητη περιουσία των καταργηθέντων ή καταρ-
γούµενων Κ.Α.Φ. περιέρχεται στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και για τη
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µεταβίβαση της κυριότητας των ακινήτων εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη µε την οποία µεταγράφονται ατελώς στα βιβλία µεταγρα-
φών των οικείων υποθηκοφυλακείων ή κτηµατολογικών γρα-
φείων. Οι µεταβιβάσεις αυτές δεν υπόκεινται σε τέλη και
δικαιώµατα υπέρ του Δηµοσίου, δήµων ή τρίτων.

Το αρχείο των καταργηθέντων ή καταργούµενων µε τις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου Κ.Α.Φ. διατηρείται και φυλάσσεται στις
οικείες Λιµενικές Αρχές ή στις οικείες Υπηρεσίες Επιθεώρησης
Εργασιακών Σχέσεων του Σ.ΕΠ.Ε.. 

Υφιστάµενες µισθώσεις ακινήτων των διαλυόµενων-καταργού-
µενων Κ.Α.Φ. λύονται αζηµίως το αργότερο µέχρι τις 31.12.2016.

ε. Εκκρεµείς δίκες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου δεν επηρεάζουν την κατάργηση των Κ.Α.Φ..

στ. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζεται κάθε θέµα ανα-
γκαίο για την ολοκλήρωση της διάλυσης-κατάργησης των Κ.Α.Φ.
που δεν προβλέπεται από τις διατάξεις του άρθρου 48 του ν.
4250/2014. 

ζ. Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη µε τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου καταργείται.

3. Το άρθρο 66 του ν. 4144/2013 (Α’ 88), όπως αυτό ισχύει µετά
τη συµπλήρωσή του µε την παρ. 2 του άρθρου 8 του ν.
4237/2014 (Α’ 36), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 141 του ν. 4251/2014 (Α’ 80), µε το άρθρο 9 του ν.
4331/2015 (Α’ 69) και µε το άρθρο 55 του ν. 4369/2016 (Α’33), αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 66 

Στις περιπτώσεις λήξης του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος
λόγω αναπηρίας και, εφόσον εκκρεµεί στις υγειονοµικές επιτρο-
πές ΚΕ.Π.Α. ιατρική κρίση, χωρίς υπαιτιότητα των ασφαλισµένων,
το δικαίωµα συνταξιοδότησής τους λόγω αναπηρίας παρατείνε-
ται για ένα εξάµηνο, µε το ίδιο ποσό που ελάµβαναν οι συνταξι-
ούχοι πριν από τη λήξη του δικαιώµατος, µε την προϋπόθεση ότι
για το δικαίωµα αυτό είχαν κριθεί από την αρµόδια υγειονοµική
επιτροπή αναπηρίας µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 67%.
Εάν µετά τη γνωµάτευση των υγειονοµικών επιτροπών ΚΕ.Π.Α.,
κριθεί ότι αυτοί δεν φέρουν συντάξιµο ποσοστό αναπηρίας ή φέ-
ρουν µικρότερο ποσοστό αναπηρίας από το προγενεστέρως κρι-
θέν, οι αχρεωστήτως καταβληθείσες παροχές αναζητούνται
άτοκα, δια συµψηφισµού, µε µηνιαία παρακράτηση 20% από τις
τυχόν χορηγούµενες συνταξιοδοτικές παροχές, ενώ, στην περί-
πτωση που δεν χορηγούνται παροχές, αναζητούνται, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του Κ.Ε.ΔΕ..

Οι ως άνω ρυθµίσεις εφαρµόζονται και για όλα τα επιδόµατα
που χορηγούνται λόγω αναπηρίας, καθώς και για τις συντάξεις
µε αιτία την αναπηρία, ενώ, για τον ίδιο χρόνο, παρατείνεται η
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη όσων εµπίπτουν στο παρόν
άρθρο. Η ισχύς του άρθρου αυτού αρχίζει αναδροµικά από
1.7.2016 για όλα τα πρόσωπα που υπάγονται στο πεδίο εφαρµο-
γής του και λήγει στις 30.6.2017.»

4. α. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
7 του ν. 3863/2010 (Α’ 115), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ.
1 του άρθρου 4 του ν. 4331/2015 (Α’69), προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Η Ειδική Επιστηµονική Επιτροπή χαρακτηρίζει, αποκλειστικά
για τις ανάγκες του ν. 2643/1998 (Α’ 220), ως χρόνιες σωµατικές
ή πνευµατικές ή ψυχικές παθήσεις ή βλάβες που ταυτόχρονα επι-
φέρουν περιορισµένες δυνατότητες για επαγγελµατική απασχό-
ληση, βάσει του Ενιαίου Πίνακα Προσδιορισµού Ποσοστού
Αναπηρίας.»

β. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3863/2010 (Α’
115), όπως προστέθηκε µε την παράγραφο 2 του άρθρου 4 του
ν. 4331/2015 (Α’ 69) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι παθήσεις ή βλάβες που έχουν χαρακτηριστεί, αποκλει-
στικά για τις ανάγκες του ν. 2643/1998 (Α’220), ως χρόνιες και
ταυτόχρονα επιφέρουσες περιορισµένες δυνατότητες για επαγ-
γελµατική απασχόληση αναθεωρούνται κάθε φορά, ύστερα από
εισήγηση της Διεύθυνσης Αναπηρίας του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Α.Μ., µε από-
φαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης και ύστερα από γνώµη της Ειδικής

Επιστηµονικής Επιτροπής. Στις προκηρύξεις πλήρωσης θέσεων
που διενεργούνται µε βάση το ν. 2643/1998 λαµβάνονται υπόψη
ως παθήσεις ή βλάβες χρόνιες και ταυτόχρονα επιφέρουσες πε-
ριορισµένες δυνατότητες για επαγγελµατική απασχόληση, οι πα-
θήσεις ή βλάβες που έχουν λάβει τον χαρακτηρισµό αυτόν έως
την ηµεροµηνία έκδοσης των εν λόγω προκηρύξεων.»

5. Η διάταξη της παρ. 8 του άρθρου 20 του ν. 2084/1992 (Α’
165), όπως ισχύει, εφαρµόζεται αναλογικά και για κάθε είδους
παροχή που καταβάλλεται αχρεωστήτως από τους Φορείς Κύ-
ριας και Επικουρικής Ασφάλισης εποπτείας του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
από το Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης Τραπεζοϋπαλλήλων (Ε.Τ.Α.Τ.).

Άρθρο 51
Οργανωτικά θέµατα Υπουργείου Εργασίας, 

Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Εποπτευόµενων Φορέων 

1.α. Στο Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης τίθενται σε λειτουργία τα ακόλουθα συ-
στήµατα: 

αα) Σύστηµα Επιτελικής Παρακολούθησης (BI Intelligence Sy-
stem) Αποτελεσµατικότητας Επιχειρησιακής Λειτουργίας Κεντρι-
κής Υπηρεσίας και Εποπτευόµενων Φορέων του Υπουργείου
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και αβ) Σύστηµα Ενιαίας Ψηφιακής Εξυπηρέτησης Αιτηµάτων
Πολιτών µε την ονοµασία «ΑΠΛΟ». 

β. Σκοπός του συστήµατος Επιτελικής Παρακολούθησης Απο-
τελεσµατικότητας Επιχειρησιακής Λειτουργίας είναι η επιτελική
παρακολούθηση της επιχειρησιακής λειτουργίας και απόδοσης
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης µέσω της συγκέντρωσης, τήρησης και επεξερ-
γασίας δεδοµένων, τα οποία είτε συλλέγονται πρωτογενώς
(µέσω απευθείας καταγραφής) είτε αντλούνται από υφιστάµενα
πληροφοριακά συστήµατα, τόσο από εποπτευόµενους φορείς
του Υπουργείου, όσο και από τρίτους Φορείς (Ανεξάρτητες Διοι-
κητικές Αρχές, Αποκεντρωµένες Διοικήσεις, Οργανισµούς Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης, Υπηρεσίες άλλων Υπουργείων κ.ά.).

Τα δεδοµένα αυτά αφορούν ποσοτικά και ποιοτικά χαρακτη-
ριστικά της ανεργίας, της απασχόλησης, της ανασφάλιστης ερ-
γασίας, της απασχόλησης αλλοδαπών, των κοινωνικών
διακρίσεων, της επαγγελµατικής κατάρτισης, των συνταξιούχων,
των ασφαλισµένων, των συντάξεων, οικονοµικά χαρακτηριστικά
των ασφαλιστικών φορέων και άλλα πεδία ενδιαφέροντος του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης. Το σύστηµα ενηµερώνεται και από άλλα συστήµατα
σε σχέση µε δεδοµένα αρµοδιότητας του Υπουργείου, συµπερι-
λαµβανοµένων στοιχείων σχετικά µε την κοινωνική συνοχή και
αλληλεγγύη.

Όλοι οι εποπτευόµενοι από το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης φορείς υποχρεούν-
ται να συγκεντρώνουν και να στέλνουν, ηλεκτρονικά και σε
τακτική βάση, τα δεδοµένα που θα τροφοδοτούν το Σύστηµα
Επιτελικής Παρακολούθησης Αποτελεσµατικότητας Επιχειρησια-
κής Λειτουργίας κατά λόγο αρµοδιότητας.

γ. γα) Σκοπός του συστήµατος «ΑΠΛΟ» είναι η προσφορά ψη-
φιακών υπηρεσιών µιας στάσης προς τους συναλλασσόµενους
µε το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης. 

γβ) Οι διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 17 του  ν. 3899/2010
(Α’ 212) όπως τροποποιήθηκαν µε την παρ. Ε’ του άρθρου 138
του µέρους Γ’ του Κεφαλαίου ΙΣΤ’ του ν. 4052/2012 (Α’ 41) έχουν
ανάλογη εφαρµογή για τις υπηρεσίες που εντάσσονται στις ψη-
φιακές υπηρεσίες του συστήµατος «ΑΠΛΟ». 

δ. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζονται θέµατα εφαρµο-
γής του άρθρου αυτού, καθώς και ειδικότερα τεχνικά,
οργανωτικά ή λεπτοµερειακά θέµατα που αφορούν τη συγκέν-
τρωση, την αποστολή, την τήρηση, την πρόσβαση και την
ασφαλή διαχείριση και επεξεργασία δεδοµένων, συµπεριλαµβα-
νοµένης της χρήσης τεχνικών ανωνυµοποίησης για την πλήρη
παρεµπόδιση της εξακρίβωσης της ταυτότητας των υποκειµένων
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των δεδοµένων.
2. Στο τέλος της παραγράφου 6 του άρθρου 34 του ν.

4144/2013 (Α’ 88) προστίθεται περίπτωση δ’, ως εξής:
«δ) Οι δαπάνες των κλάδων «ΛΑΕΚ» και «Λογαριασµός Κοινω-

νικής Πολιτικής» βαρύνουν για την κάλυψή τους, τους διαχρονικά
αποδιδόµενους πόρους στον        Ο.Α.Ε.Δ., οι οποίοι δεν συνιστούν
κρατική επιχορήγηση ή χρηµατοδότηση των δικαιούχων του πα-
ρόντος άρθρου και καταβάλλονται από τα σχετικά ταµειακά δια-
θέσιµα, ανεξαρτήτως εάν έχει µεταφερθεί από το ΙΚΑ ή τον ΕΦΚΑ,
κατά το έτος καταβολής τους, το ποσό που αντιστοιχεί στις εν
λόγω ενιαύσιες δαπάνες.»

3. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση των
Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οι-
κονοµικών, συνιστώνται Τοπικά Τµήµατα Κοινωνικής Επιθεώρησης
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας (Σ.ΕΠ.Ε.), όπου υπάρχουν
ιδιαίτερες ανάγκες διενέργειας ελέγχων της αρµοδιότητάς του.
Τα Τµήµατα αυτά στελεχώνονται µε µετακίνηση προσωπικού του
Σ.ΕΠ.Ε. ή του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης ή άλλων φορέων εποπτείας του Υπουρ-
γείου που κατανέµεται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Αλληλεγγύης, σύµφωνα µε τις ισχύουσες
διατάξεις. 

4. Οι περιπτώσεις β’ και η’ της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν.
3996/2011 (Α’ 170), αντικαθίστανται ως εξής:

«β. δύο Προϊσταµένους Διευθύνσεων του Σώµατος Επιθεώρη-
σης Εργασίας (Σ.ΕΠ.Ε.), µε τους αναπληρωτές τους, 

η. τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Ασφάλειας και Υγείας στην
Εργασία του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ο οποίος αναπληρώνεται από Προϊστά-
µενο Τµήµατος της ίδιας Διεύθυνσης».

5. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του                ν.
2643/1998 (Α’ 220) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Δύο υπαλλήλους του Ο.Α.Ε.Δ. µε βαθµό τουλάχιστον Γ’ µε
τους αναπληρωτές τους».

6. Η περίπτωση β’ της παρ.1 του άρθρου 10 του            ν.
2643/1998 (Α’ 220) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Τον εκάστοτε προϊστάµενο της Διεύθυνσης Εφέδρων Πολε-
µιστών Αγωνιστών Θυµάτων και Αναπήρων Πολέµου (ΔΕΠΑΘΑ)
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, µε τον αναπληρωτή του, εφόσον
συζητούνται θέµατα αναπήρων και θυµάτων πολέµου, αναπήρων
πολέµου αµάχου πληθυσµού, αναπήρων και θυµάτων ειρηνικής
περιόδου, αντιστασιακών ως και των τέκνων όλων των προανα-
φερθεισών κατηγοριών ή έναν ανώτερο υπάλληλο του Υπουρ-
γείου Υγείας και Πρόνοιας, στις λοιπές περιπτώσεις, µε τους
αναπληρωτές τους.»

7. Όπου δεν λειτουργεί υπηρεσία του Οργανισµού Απασχόλη-
σης Εργατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.) και δεν υφίσταται προγραµ-
µατική σύµβαση περί ανάθεσης υπηρεσιών ανταποκριτή από τον
Ο.Α.Ε.Δ. σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), οι σχετι-
κές υπηρεσίες µπορούν να ανατεθούν σε Γραφεία Κοινωνικής
Ασφάλισης που υπάγονται σε Υποκαταστήµατα του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Για
την ανάθεση των υπηρεσιών του προηγούµενου εδαφίου, συνά-
πτεται προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και του
Ο.Α.Ε.Δ..

8. Στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ συνιστώνται 2 (δύο) προσωποπαγείς θέσεις µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου σε εκτέλεση
αµετάκλητης δικαστικής απόφασης, ως εξής:

- Μία (1) προσωποπαγής θέση µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δι-
καίου Αορίστου Χρόνου κατηγορίας ΤΕ Διοικητικού- Λογιστικού.

- Μία (1) προσωποπαγής θέση µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δι-
καίου Αορίστου Χρόνου κατηγορίας ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων.

Mε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Οικονοµικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται το χρονικό σηµείο
σύστασης των ανωτέρω θέσεων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια. Οι θέσεις αυτές καταργούνται µόλις κενωθούν µε
οποιονδήποτε τρόπο. 

Άρθρο 52
Εκκαθάριση ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων Εθνικού Οργανι-
σµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.), ως καθολικού

διαδόχου των Φορέων 
Κοινωνικής Ασφάλισης 

1. α) Ο Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
(Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) θα χρηµατοδοτηθεί από τον Κρατικό Προϋπολογισµό
τα οικονοµικά έτη 2016 και 2017 για την εξόφληση ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεων του, όπως αυτές είχαν διαµορφωθεί στις 30.4.2016,
προς τα φαρµακεία, λοιπούς συµβεβληµένους ιδιώτες παρόχους
υπηρεσιών υγείας (ιατρούς, κλινικές, διαγνωστικά κέντρα, εργα-
στήρια κ.λπ.) µε τους οποίους έχει συνάψει σχετικές συµβάσεις,
που οφείλει ως καθολικός διάδοχος των ασφαλιστικών ταµείων.

β) Ως ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του Ε.Ο.Π.Υ.Υ νοούνται εκεί-
νες που αφορούν τα πριν τις 31.12.2012 έτη και για τις οποίες
έχουν εκδοθεί τα προβλεπόµενα κατά περίπτωση παραστατικά
στοιχεία και οι οποίες δεν έχουν εκκαθαριστεί.

2. Α. Το ποσοστό έκπτωσης που αφορά τις οφειλές, προ ΦΠΑ,
του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. προς τους ιδιώτες παρόχους υπηρεσιών υγείας κα-
θορίζεται ως ακολούθως: 

α. Διαγνωστικά Κέντρα – Εργαστήρια:
i) Για ποσό µηνιαίας οφειλής µέχρι 15.000 ευρώ ποσοστό έκ-

πτωσης 5%.
ii) Για ποσό µηνιαίας οφειλής πάνω από 15.000 ευρώ ποσοστό

έκπτωσης 10%.
β. Ιδιωτικές Κλινικές, Κέντρα Αποθεραπείας και Αποκατάστα-

σης, Μονάδες Χρόνιας Αιµοκάθαρσης για δαπάνες Νοσηλείας πο-
σοστό έκπτωσης 10%.

γ. Συµβεβληµένοι Ιδιώτες Ιατροί: 
i) Για ποσό µηνιαίας οφειλής µέχρι 4.000 ευρώ ποσοστό έκπτω-

σης 5%.
ii) Για ποσό µηνιαίας οφειλής πάνω από 4.000 ευρώ ποσοστό

έκπτωσης 10%.
δ. Προµηθευτές Υγειονοµικού και λοιπού υλικού ποσοστό έκ-

πτωσης 25%, για δαπάνες ειδικών νοσοκοµειακών υλικών (υλικά
λαπαροτοµίας, ορθοπεδικά υλικά, καρδιοεπεµβατικά, ενδοφακοί,
επιθέµατα µαστού, υλικά αγγειοπλαστικής κ.ά.).

ε. Συµβεβληµένοι λοιποί πάροχοι υπηρεσιών υγείας (φυσιοθε-
ραπευτές, λογοθεραπευτές κ.λ.π.) ποσοστό έκπτωσης 5%

στ. Φαρµακευτικές εταιρείες ποσοστό έκπτωσης 8%.
ζ. Φαρµακεία ποσοστό 3,5%.
Β. Για τις λοιπές ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις που προκύπτουν

από υπόλοιπο λόγω πληρωµής προκαταβολής, αυτές θα εξοφλη-
θούν, για οφειλές µέχρι 15.000 µε έκπτωση 20% και για οφειλές
πάνω από 15.000 µε έκπτωση 45%, επί της συναλλακτικής αξίας
(αξία παραστατικού στοιχείο προ Φ.Π.Α.), του αποµένοντος (µετά
την αφαίρεση της προκαταβολής) υπολοίπου.

Γ. Οι οφειλές προς ασθενείς ασφαλισµένους και οι οφειλές
προς τους ως άνω παρόχους που έχουν εκκαθαριστεί θα εξοφλη-
θούν από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. στο 100%.

3. Οι οφειλές θα εξοφληθούν άµεσα µε την έκδοση χρηµατικού
εντάλµατος ύστερα από πρόχειρο λογιστικό έλεγχο που θα διε-
νεργηθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ή των φο-
ρέων των οποίων ο Κλάδος Υγείας µεταφέρθηκε στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
και εφόσον:

α) παρασχεθεί η κατά περίπτωση αναφερόµενη έκπτωση εκ µέ-
ρους του δικαιούχου – παρόχου µε την προσκόµιση στον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. πιστωτικού τιµολογίου,

β) υποβληθεί υπεύθυνη δήλωση εκ µέρους του δικαιούχου – πα-
ρόχου, στην οποία ρητά αναφέρεται ότι αποδέχεται τη ρύθµιση
αυτή και παραιτείται από οποιαδήποτε άλλη αξίωση και ένδικο
µέσο, συµπεριλαµβανοµένων και των τόκων υπερηµερίας.

γ) προσκοµισθεί φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα (ΙΚΑ
και ΕΤΑΑ/Τοµείς Υγειονοµικών) ή βεβαίωση οφειλής. Στην περί-
πτωση που προσκοµίζεται από τον πάροχο βεβαίωσης οφειλής,
θα παρακρατείται από την αρµόδια υπηρεσία το ποσό αυτής και
θα αποδίδεται στο Δηµόσιο ή στο Ασφαλιστικό Ταµείο, σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις.
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Η διαδικασία για την εξόφληση των ως άνω οφειλών θα έχει ως
εξής: Το ποσό που προκύπτει ως εναποµένουσα οφειλή του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ύστερα από την εφαρµογή των εκπτώσεων των περι-
πτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 2 του παρόντος, εξοφλείται
µε την έκδοση σχετικών χρηµατικών ενταλµάτων πληρωµής, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες δηµοσιολογιστικές διατάξεις. Το ανωτέρω
ποσό δύναται να καταβάλλεται στους δικαιούχους της παραγρά-
φου 1 ως προκαταβολή µετά την κατά νόµο αφαίρεση κρατήσεων
ακόµα και στις περιπτώσεις εκείνες που από τον λογιστικό κανο-
νισµό των φορέων δεν προβλέπεται η δυνατότητα προκαταβολής.
Η καταβολή αφορά στο σύνολο του πληρωτέου ποσού και γίνεται
µε έκδοση χρηµατικού εντάλµατος ύστερα από πρόχειρο λογι-
στικό έλεγχο, που διενεργείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ή των φορέων των οποίων ο κλάδος υγείας µεταφέρ-
θηκε στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Κατά τον ανωτέρω έλεγχο διαπιστώνεται η
ύπαρξη σύµβασης, παραστατικών και η διενέργεια των κατά νόµο
υπέρ τρίτων κρατήσεων, στα δε χρηµατικά εντάλµατα πληρωµής
επισυνάπτονται οι καταστάσεις των δικαιούχων, οι αριθµοί των
πράξεων προσωρινής εκκαθάρισης δαπάνης, καθώς και η επιση-
µειωτική πράξη για τη διενέργεια πρόχειρου λογιστικού ελέγχου.
Εάν, µετά τη χορήγηση της προκαταβολής κατά τον έλεγχο και
την εκκαθάριση των δαπανών, από τους φορείς που διενήργησαν
τον κατά περίπτωση πρόχειρο λογιστικό έλεγχο, προκύψει οφει-
λόµενο ποσό µικρότερο του προ καταβληθέντος, η διαφορά πα-
ρακρατείται από τους επόµενους λογαριασµούς των
προµηθευτών της παραγράφου 1. Σε περίπτωση µη υποβολής νε-
ότερου λογαριασµού εντός τριµήνου από την εκκαθάριση, η δια-
φορά αναζητείται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. κατά τις διατάξεις περί
αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών. Οι οφειλές της παραγρά-
φου 1, πλην φαρµακοποιών, δύνανται να εκκαθαρίζονται, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 90 παρ. 7 του ν. 4368/2015.

4. Η εξόφληση των ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του Οργανι-
σµού που πραγµατοποιείται από Φ.Κ.Α. των οποίων οι κλάδοι
υγείας εντάχθηκαν στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
άρθρο 29 παρ. 10 του               ν. 3918/2011, όπως ισχύει, διενερ-
γείται το αργότερο έως 30.6.2017. Σε περίπτωση παράλειψης της
εξόφλησης των ανωτέρω υποχρεώσεων από τους Φ.Κ.Α. µέχρι την
ως άνω ηµεροµηνία και επιστροφής των αδιάθετων υπολοίπων
στο Γ.Λ.Κ., οι εναποµείνασες υποχρεώσεις βαρύνουν τον προϋπο-
λογισµό του οικείου Φ.Κ.Α..

5. Μετά την κατά τα ανωτέρω εξόφληση των ληξιπρόθεσµων
οφειλών αποσβένεται κάθε απαίτηση των δικαιούχων κατά του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ο οποίος όµως διατηρεί το δικαίωµα οριστικού ελέγ-
χου και εκκαθάρισης των υποβληθέντων λογαριασµών και κατα-
λογισµού κάθε ποσού που τυχόν καταβλήθηκε αχρεωστήτως. Η
αποδοχή της ρύθµισης από τους δικαιούχους συντελείται µε την
υποβολή σχετικής υπεύθυνης δήλωσης εκ µέρους του δικαιούχου
- παρόχου που κατατίθεται στην αρµόδια Υπηρεσία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
ή των φορέων των οποίων ο κλάδος υγείας µεταφέρθηκε στον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

6.α. Από την εφαρµογή του παρόντος εξαιρούνται οι συµβεβλη-
µένοι πάροχοι που έχουν υπαχθεί στη διαδικασία του άρθρου 100
παρ. 6 του ν. 4172/2013 (Α’ 167).

β. Το άρθρο 34 του ν. 4038/2012 (Α’ 14), όπως ισχύει, καταργεί-
ται. 

7. α) Ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ. θα χρηµατοδοτηθεί από τον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό τα οικονοµικά έτη 2016 και 2017 για την εξόφληση
των ληξιπρόθεσµων ίδιων υποχρεώσεών του µε τους συµβεβλη-
µένους και λοιπούς ιδιώτες παρόχους, όπως αυτοί αναφέρονται
στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, και
για τις οποίες έχουν εκδοθεί τα προβλεπόµενα κατά περίπτωση
παραστατικά από την 1.1.2012 έως τις 31.1.2016, εφό-
σον οι δικαιούχοι παραιτηθούν από οποιαδήποτε άλλη αξίωση, πε-
ριλαµβανοµένων των τόκων υπερηµερίας, και από κάθε ένδικο
µέσο για αυτή. Για την εκκαθάριση των υποχρεώσεων της παρού-
σας παραγράφου ακολουθείται η διαδικασία της παραγράφου 3
του παρόντος άρθρου, χωρίς την εφαρµογή των προβλεπόµενων
εκπτώσεων στην παράγραφο 2 του παρόντος, η οποία πρέπει να
ολοκληρωθεί µέχρι τις 30.6.2017.

β) Η διαδικασία της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου ακο-
λουθείται και για τις περιπτώσεις που οφείλονται υπόλοιπα προς

εξόφληση µετά από προκαταβολή πληρωµής, τα οποία δύναται
να εξοφληθούν στο σύνολό τους µε τη διαδικασία του πρόχειρου
λογιστικού ελέγχου.

γ) Από την εφαρµογή της παρούσας παραγράφου εξαιρούνται
οι συµβεβληµένοι πάροχοι που έχουν υπαχθεί στη διαδικασία του
άρθρου 100 παρ. 6 του                  ν. 4172/2013 (Α’167), εφόσον για
αυτούς έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία εκκαθάρισης έως
31.10.2016. Η διαδικασία εκκαθάρισης θεωρείται ολοκληρωµένη
µόνο µε την υποβολή τελικού πορίσµατος στον Οργανισµό. Συµ-
βεβληµένοι πάροχοι που έχουν υπαχθεί στη διαδικασία του άρ-
θρου 100 παρ. 6 του ν. 4173/2013 για τους οποίους δεν έχει
υποβληθεί ενώπιον του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. έως τις 31.10.2016 τελικό πό-
ρισµα υπάγονται στη διαδικασία του άρθρου 90 παρ. 7β εδάφιο
α’ του ν. 4368/2016             (Α’21), έστω και αν έχει υποβληθεί έκ-
θεση ευρηµάτων. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 7β’ του
άρθρου 90 του ν. 4368/2016 καταργείται.

Άρθρο 53
Προσαρµογή ορίων ηλικίας 

Όπου στις παραγράφους 6 και 7 του άρθρου 74 του νόµου
3863/2010 (Α’ 115), ως ισχύει, αναφέρεται το πλαίσιο ηλικίας «55
έως 64 ετών», αυτό αντικαθίσταται µε «55 έως 67 ετών».

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗΣ ΕΡΓΑΤΙΚΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ (Ο.Α.Ε.Δ.)

Άρθρο 54
Κοινόχρηστοι χώροι οικισµών τέως ΟΕΚ

1. Όταν σε Οικοδοµικά τετράγωνα (Ο.Τ.) οικισµών του τέως
ΟΕΚ έχουν κατασκευαστεί νόµιµα παιδικές χαρές και οι χώροι
στους οποίους βρίσκονται αυτές οι παιδικές χαρές δεν είναι δυ-
νατόν να παραχωρηθούν κατά κυριότητα στους οικείους κάθε
φορά δήµους, χωρίς να θίγεται η νοµιµότητα της σύστασης των
καθέτων ιδιοκτησιών στα ως άνω οικοδοµικά τετράγωνα, η αρµο-
διότητα για τη λειτουργία και τη συντήρηση των εν λόγω παιδικών
χαρών ανατίθεται µε το παρόν στους οικείους κάθε φορά δήµους.

2. Οι δηµόσιοι και κοινόχρηστοι χώροι που περιβάλλουν ή περι-
κλείονται στους οικισµούς του τ. ΟΕΚ/ΟΑΕΔ και που δεν ανήκουν
στους οικείους κάθε φορά δήµους, παραχωρούνται αυτοδικαίως
κατά κυριότητα στους ανωτέρω δήµους.

Άρθρο 55
Απλούστευση της διοικητικής διαδικασίας 

για την επιδότηση ξενοδοχοϋπαλλήλων 

Η παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 1545/1985 (Α� 91) τροποποιείται
και αναδιατυπώνεται ως εξής:

«2. Ο Ο.Α.Ε.Δ. µπορεί να επιχορηγεί ξενοδοχειακές επιχειρήσεις
που λειτουργούν εποχιακά, εφόσον συνεχίζουν την απασχόληση
εργαζοµένων και κατά την περίοδο περιορισµού ή αναστολής της
δραστηριότητάς τους. 

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που εκδίδεται µετά από γνώµη του
Δ.Σ. του Ο.Α.Ε.Δ., καθορίζονται οι δικαιούχοι, οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις, η διαδικασία, το ποσό της επιχορήγησης, και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την επιχορήγηση. 

Οι ενδιαφερόµενες επιχειρήσεις υποβάλλουν σχετική αίτηση
στον Ο.Α.Ε.Δ., ο οποίος ανάλογα µε την περιοχή που λειτουργούν,
τον αριθµό του προσωπικού που απασχολούν, την κατηγορία στην
οποία υπάγονται και άλλα συναφή κριτήρια, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των αναγκών της αγοράς εργασίας, καταρτίζει πίνακα των
επιχειρήσεων που κρίνει ότι πρέπει να επιχορηγηθούν. Η αρµόδια
Υπηρεσία/Όργανο του Ο.Α.Ε.Δ., µε βάση την ανωτέρω υπουργική
απόφαση και ύστερα από σχετικό έλεγχο προβαίνει στην έκδοση
σχετικής εγκριτικής απόφασης για την καταβολή της επιχορήγη-
σης. 

Το ύψος της επιχορήγησης δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερο από
τα ποσά των επιδοµάτων ανεργίας που θα κατέβαλλε ο Ο.Α.Ε.Δ.
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στους εργαζόµενους στην επιχείρηση, αν έπαυαν να απασχολούν-
ται κατά τη διάρκεια του περιορισµού ή της αναστολής της δρα-
στηριότητας της επιχείρησης.» 

Άρθρο 56
Βελτίωση των µεθόδων ένταξης των ανέργων 

στην αγορά εργασίας

Το άρθρο 30 του ν. 4144/2013 (Α’88) αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 30

Μέτρα για την αποτελεσµατικότερη ένταξη / 
επανένταξη των ανέργων στην αγορά εργασίας

1. Κάτοχοι άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος, ασφαλισµένοι ή µη
σε οικεία ασφαλιστικά ταµεία, που δεν ασκούν ελευθέριο ή άλλο
επάγγελµα, µπορούν να εγγράφονται ως άνεργοι στο µητρώο
ανέργων του Ο.Α.Ε.Δ..

2. Άνεργοι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του Ο.Α.Ε.Δ., που προ-
τίθενται να συµµετάσχουν σε πρόγραµµα εκπαίδευσης ή επαγγελ-
µατικής κατάρτισης, παραµένουν εγγεγραµµένοι στα µητρώα
ανέργων του Ο.Α.Ε.Δ. και ο χρόνος εκπαίδευσής τους ή επαγγελ-
µατικής κατάρτισής τους µετράται ως χρόνος ανεργίας εφόσον:
α) είναι εγγεγραµµένοι στα µητρώα ανέργων τουλάχιστον επί τε-
τράµηνο πριν από την υπαγωγή τους στο ως άνω πρόγραµµα, β)
δηλώσουν τα στοιχεία του προγράµµατος αυτού στον Ο.Α.Ε.Δ.
πριν από την έναρξή του και γ) έχουν παρέλθει τουλάχιστον δύο
(2) ηµερολογιακά έτη από το πέρας τυχόν προηγούµενης συµµε-
τοχής τους σε πρόγραµµα εκπαίδευσης ή επαγγελµατικής κατάρ-
τισης. Κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσής τους ή της
επαγγελµατικής κατάρτισής τους, έχουν τα ίδια δικαιώµατα και
υποχρεώσεις µε τους λοιπούς εγγεγραµµένους στα µητρώα ανέρ-
γων του Ο.Α.Ε.Δ..

3. Οι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του Ο.Α.Ε.Δ. επιδοτούµενοι
άνεργοι, που συµµετέχουν σε επιδοτούµενα προγράµµατα εκπαί-
δευσης ή επαγγελµατικής κατάρτισης, για το χρονικό διάστηµα
κατά το οποίο συντρέχουν οι προϋποθέσεις λήψης και των δύο
επιδοτήσεων δικαιούνται να λαµβάνουν και το επίδοµα ανεργίας,
εφόσον τηρούν και πληρούν τις προϋποθέσεις α’, β’ και γ’ της προ-
ηγούµενης παραγράφου.

4. Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του              ν.
1545/1985 (Α’91) καταργείται.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από πρόταση του Διοικη-
τικού Συµβουλίου του Ο.Α.Ε.Δ., καθορίζονται τα δικαιώµατα και οι
υποχρεώσεις των ανέργων που εγγράφονται στα µητρώα του Ορ-
γανισµού και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του πα-
ρόντος άρθρου.»

Άρθρο 57
Μεταβατική διάταξη

Άνεργοι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του Ο.Α.Ε.Δ., που συµµε-
τείχαν σε προγράµµατα εκπαίδευσης ή επαγγελµατικής κατάρτι-
σης πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, διατηρούν
συνυπολογιζόµενο τον χρόνο παρακολούθησης όλων των ως άνω
προγραµµάτων στο χρόνο ανεργίας τους και κρατούν τυχόν ποσό
επιδόµατος ανεργίας που τους καταβλήθηκε κατά τη χρονικό πε-
ρίοδο παρακολούθησης των ως άνω προγραµµάτων, εφόσον
εντός τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος δη-
λώσουν στον Ο.Α.Ε.Δ. τα πλήρη στοιχεία όλων των προγραµµάτων
που έχουν παρακολουθήσει.

Άρθρο 58
Ερµηνευτική διάταξη της παρ. 4 του άρθρου 67 

του ν. 3518/2006 (Α’ 272)

Η αληθής έννοια των διατάξεων της παραγράφου 4 του άρθρου
67 του ν. 3518/2006 είναι ότι οι εκπαιδευτικοί που προσλαµβάνον-
ται από τον Ο.Α.Ε.Δ. ως προσωρινοί αναπληρωτές από τους ίδιους
πίνακες, από τους οποίους προσλαµβάνονται οι ωροµίσθιοι της
παραγράφου 2 του άρθρου 3 του ν. 2336/1995 (Α’189), όπως αυτό
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 16 του ν. 2643/1998 (Α’220) και

ισχύει, όσον αφορά την πρόσληψή τους διέπονται από το ίδιο νο-
µικό καθεστώς, το οποίο διέπει τους ως άνω ωροµίσθιους. 

Άρθρο 59
Απαλλαγή από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. των δικαιωµάτων 

στα ακίνητα που ανήκουν στον 
Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού

1. Στην περίπτωση α’  της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4223/2013
(Α’287), µετά τη φράση «στο Ταµείο Αξιοποίησης της Ιδιωτικής Πε-
ριουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.)» προστίθεται η φράση: «και
στον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.)».

2. Η ισχύς του άρθρου αυτού αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου
2016.

Άρθρο 60

Η ισχύς των συµβάσεων µεταξύ των Κέντρων Κοινωνικής Πρό-
νοιας του άρθρου  9 του ν. 4109/2013 (Α’ 16) και του υπηρετούν-
τος σε αυτά επικουρικού προσωπικού, που έχει λήξει από 1.8.2016
ή/και λήγει από τις 30.9.2016 και µετά, παρατείνεται µέχρι τις
30.9.2017, εφόσον υφίστανται εξαιρετικές ανάγκες και υπό τον
όρο της κάλυψης της ως άνω δαπάνης από τους οικείους προ-
ϋπολογισµούς των Κέντρων Κοινωνικής Πρόνοιας.

Άρθρο 61

Η παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 2072/1992 (Α’ 125) αντικαθίστα-
ται ως ακολούθως:

«1. α. Ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ως καθολικός διάδοχος των κλάδων Υγείας
των Ασφαλιστικών Ταµείων που εντάχθηκαν σε αυτόν, υποχρεού-
ται να καταβάλλει στο ΕΚΑΒ τις δαπάνες µεταφοράς των βαρέως
ασθενών δικαιούχων περίθαλψης από αυτόν, που µεταφέρονται
µε αεροπορικό ή πλωτό µέσο και συγκεκριµένα για τις µεταφορές:
α) των δικαιούχων περίθαλψης Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και β) των ανασφαλί-
στων και οικονοµικά αδυνάτων.

Οι δαπάνες αυτές καταβάλλονται και στις περιπτώσεις εκείνες
που η µεταφορά για οποιονδήποτε λόγο δεν πραγµατοποιήθηκε,
υπήρξε όµως κινητοποίηση µέσων και προσωπικού.

β. Ειδικά, οι δαπάνες µεταφοράς αλλοδαπών καταβάλλονται
από τους ίδιους και σε περίπτωση αδυναµίας καταβολής εκ µέ-
ρους τους, αυτές καταβάλλονται από τους ασφαλιστικούς τους
φορείς (δηµόσιους ή ιδιωτικούς) µέσω των πρεσβειών των κρατών
προέλευσής τους, εκτός εάν ρυθµίζονται διαφορετικά από δια-
κρατικές συµφωνίες ή προέρχονται από κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για τους οποίους ισχύει η σχετική µε το θέµα αυτό
κοινοτική νοµοθεσία.

γ. Στο Ε.Κ.Α.Β. παρέχεται η δυνατότητα σύναψης συµβάσεων
µε αεροπορικές ή άλλες εταιρείες µεταφορών για µίσθωση µέσων,
ύστερα από έγκριση του Υπουργού Υγείας, στην περίπτωση που
τα δικά του µέσα δεν επαρκούν για την κάλυψη των αναγκών του.

δ. Ο  Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ως καθολικός διάδοχος των ενταχθέντων κλά-
δων υγείας αποζηµιώνει ετησίως το Ε.Κ.Α.Β. µε ποσοστό έως
0,86% επί του συνόλου των κατ’ έτος δαπανών υγείας (πλην φαρ-
µακευτικής δαπάνης), για κάλυψη δαπανών για αεροµεταφορές
και πλωτές µεταφορές βαρέως ασθενών δικαιούχων περίθαλψης
από τον Οργανισµό, εφόσον προσκοµιστούν στον Οργανισµό τα
προβλεπόµενα από την παράγραφο Η’ της υπ' αριθµ.
Υ4β/οικ.9239/Β727/1994 υπουργικής απόφασης δικαιολογητικά.
Η δαπάνη βαρύνει τον ΚΑΕ 0674 του  Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

Η ως άνω αποζηµίωση του  Ε.Ο.Π.Υ.Υ. καλύπτει και την πλη-
ρωµή των ληξιπρόθεσµων από 1.1.2012 οφειλών του Ε.Κ.Α.Β. για
αεροµεταφορές ασθενών, η οποία και θα γίνεται βάσει του ως άνω
ετήσιου ορίου του 0,86%.»

Άρθρο  62

Η προθεσµία που προβλέπεται από τις διατάξεις του άρθρου
15 της υποπαραγράφου Δ9 της παραγράφου Δ’ του άρθρου 2 του
ν. 4336/2015 (Α’ 94) παρατείνεται µέχρι την 30ή Ιουνίου του έτους
2017. Η παρούσα διάταξη ισχύει από 1.10.2016.
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Άρθρo 63

1. Οι κεντρικές, οι αποκεντρωµένες και όλες εν γένει οι υπη-
ρεσίες των Υπουργείων, καθώς και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.) που εποπτεύονται από τα Υπουργεία, µε απόφαση του
αρµόδιου µονοµελούς ή συλλογικού οργάνου της Διοίκησής
τους, δύνανται για τις ανάγκες καθαριότητας των κτιρίων της ευ-
θύνης τους και του περιβάλλοντος χώρου αυτών, καθώς και για
τις ανάγκες εστίασης, σίτισης και φύλαξής τους, να συνάπτουν
ατοµικές συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, εφόσον δεν επαρκεί το υπάρχον προσωπικό τους και συν-
τρέχουν απρόβλεπτες ή επείγουσες περιστάσεις. Ως τέτοιες
θεωρούνται ενδεικτικώς: α) νοµικό ή πραγµατικό κώλυµα απρό-
σκοπτης παροχής των υπηρεσιών αυτών από τρίτα νοµικά ή φυ-
σικά πρόσωπα, που δεν οφείλεται σε υπαιτιότητα του αποδέκτη
των υπηρεσιών αυτών, β) εξοικονόµηση δηµοσιονοµικής ωφέ-
λειας που επιτυγχάνεται µε τη σύναψη των συµβάσεων εργασίας
του παρόντος σε σύγκριση µε άλλα µέσα. Για τη συνδροµή της
απρόβλεπτης ή επείγουσας περίστασης απαιτείται αιτιολογη-
µένη κρίση των παραπάνω φορέων. Οι ως άνω συµβάσεις συνά-
πτονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης νόµου. Οι
εξαιρετικές ρυθµίσεις του παρόντος άρθρου µπορούν να εφαρ-
µοστούν µέχρι 31.12.2018.

2. Ως προς την ανώτατη χρονική διάρκεια των συµβάσεων
εφαρµόζονται τα άρθρα 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 135) και
απαγορεύεται η µετατροπή τους σε συµβάσεις αορίστου χρό-
νου. Το κόστος σύναψης των συµβάσεων αυτών βαρύνει και εκ-
καθαρίζεται σε βάρος των πιστώσεων των προϋπολογισµών των
φορέων της παραγράφου 1 του παρόντος και πρέπει να βρίσκε-
ται εντός των ορίων των εγγεγραµµένων διαθέσιµων πιστώσεων
του προϋπολογισµού τους, όπως αυτές έχουν εκτιµηθεί για την
κάλυψη των αναγκών καθαριότητας, σίτισης και φύλαξης.

3. Για την επιλογή των προσώπων αυτών καταρτίζεται προσω-
ρινός πίνακας κατάταξης, κατ’ εφαρµογή των παραγράφων 6, 7,
8, 9, 10, 10Α, 11Α, 11Β και 12 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994
(Α’28) και των κατ' εξουσιοδότηση κανονιστικών πράξεων, όπως
ισχύουν από µη αµειβόµενη τριµελή επιτροπή που συγκροτείται
ειδικά για το σκοπό αυτόν. από τους φορείς της παραγράφου 1,
µε απόφαση του οικείου µονοµελούς ή συλλογικού οργάνου Δι-
οίκησής τους, τηρούµενων των διατάξεων των παραγράφων 5
και 15 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’28). Κατ’ εξαίρεση της
παραγράφου 11Α του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’28), χρόνος
ανεργίας µοριοδοτείται µε διακόσιες (200) µονάδες για τέσσερις
(4) µήνες ανεργίας και µε πενήντα (50) µονάδες ανά µήνα ανερ-
γίας άνω των τεσσάρων (4) µηνών, µε ανώτατο όριο τους έξι (6)
µήνες, συναφής εργασιακή εµπειρία στον ιδιωτικό τοµέα µοριο-
δοτείται µε επτά (7) µονάδες ανά µήνα, για συνολική εµπειρία
µέχρι εκατόν είκοσι (120) µήνες και συναφής εργασιακή εµπειρία
κτηθείσα σε κτίρια ή υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα µοριοδοτεί-
ται µε οκτώ (8) µονάδες ανά µήνα, για συνολική εµπειρία µέχρι
εκατόν είκοσι (120) µήνες. Με πράξη του αρµόδιου οργάνου δι-
οίκησης των φορέων της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου,
κυρώνονται οι προαναφερόµενοι προσωρινοί πίνακες κατάταξης
και αποστέλλονται προς το ΑΣΕΠ εντός πέντε (5) ηµερών από τη
σύνταξή τους.

4. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από
την άσκηση της ένστασης του δεύτερου εδαφίου της παραγρά-
φου 11Β του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), ή αυτεπαγγέλ-
τως εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από
τη δηµοσιοποίηση ή αποστολή των πινάκων, το Ανώτατο Συµβού-
λιο Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) ασκεί έλεγχο νοµιµότητας
επί των πράξεων της παραγράφου 3 και εκδίδει σχετική από-
φαση, την οποία και κοινοποιεί στον ενδιαφερόµενο και στο
φορέα, τηρουµένων των διατάξεων της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 7 του ν. 2527/1997 (Α’ 206) και των παραγράφων 13 και 20
του άρθρου 21 του   ν. 2190/1994 (Α’ 28).

5. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής

Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης δύνανται να ρυθµίζονται
οι λεπτοµέρειες εφαρµογής των προηγούµενων παραγράφων.

6. Δαπάνες που έχουν προκύψει έως τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου, από την εφαρµογή του άρθρου 97 του ν.
4368/2016 (Α’ 21), του άρθρου 72 του   ν. 4369/2016 (Α’ 33) ή του
άρθρου 44 του ν. 4403/2016 (Α’125) ή του άρθρου 81 του ν.
4413/2016 (A’148) θεωρούνται σύννοµες και εκκαθαρίζονται σε
βάρος των πιστώσεων των προϋπολογισµών των αρµόδιων φο-
ρέων.

7. Εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις των παραγράφων 1
και 2, οι αρµόδιοι φορείς της παραγράφου 1 δύνανται να συνά-
ψουν συµβάσεις εργασίας µε τα επιλεγέντα πρόσωπα κατ’ εφαρ-
µογή του άρθρου 97 του  ν. 4368/2016 (Α’ 21) ή του άρθρου 72
του ν. 4369/2016 (Α’ 33) ή του άρθρου 44 του ν. 4403/2016 (Α’
125) ή του άρθρου 81 του v. 4413/2016 (Α’ 148). Οι ως άνω συµ-
βάσεις συνάπτονται κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδι-
κής διάταξης νόµου. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, δύνανται να ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής
της παρούσας παραγράφου.

8.  Η περίπτωση 2 της παρ. 1 του άρθρου 377 του  ν.
4412/2016 (Α’ 147), καταργείται από την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος της.

Άρθρο 64
Ένταξη µακροχρόνια ανέργων 
σε προγράµµατα απασχόλησης

1. Με απόφαση των υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας Ανάπτυξης και Τουρισµού, Οικο-
νοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης και µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.),
είναι δυνατή η ένταξη µακροχρόνια ανέργων, εγγεγραµµένων
στα µητρώα του Ο.Α.Ε.Δ., σε ειδικά προγράµµατα απασχόλησης
στο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται από το άρθρο 51
του ν. 1892/1990 (Α’ 101).

Με την ίδια απόφαση καθορίζονται και εξειδικεύονται τα πα-
ρακάτω:

α) οι φορείς υποδοχής τους,
β) τα κριτήρια επιλογής και ένταξής τους σε αυτά,
γ) τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την απόδειξη της συν-

δροµής των όρων και προϋποθέσεων συµµετοχής των υποψη-
φίων,

δ) η διαδικασία ένταξης, η διάρκεια και οι όροι απασχόλησης,
ε) η χρηµατοδότηση των προγραµµάτων και οι αµοιβές όσων

ενταχθούν σε αυτά,
στ) οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία για την αναστολή ή

τη διακοπή της απασχόλησης ανέργου ή και του προγράµµατος
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την υλοποίησή του.

2. Στους εντασσόµενους στα ειδικά προγράµµατα απασχόλη-
σης της παραγράφου 1 του παρόντος εφαρµόζεται η διάταξη
του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994
(Α’28).

3. Αρµόδιος φορέας για την υλοποίηση των προγραµµάτων
του παρόντος άρθρου είναι ο Ο.Α.Ε.Δ., ο οποίος εκδίδει δηµόσια
πρόσκληση για κάθε πρόγραµµα, όπου εξειδικεύει τις λεπτοµέ-
ρειες εφαρµογής τους.

4. Για τα παραπάνω προγράµµατα είναι δυνατή η επιχορήγηση
του Ο.Α.Ε.Δ. από πόρους του Π.Δ.Ε. (εθνικού και συγχρηµατο-
δοτούµενου σκέλους) ή του τακτικού προϋπολογισµού του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης µε µεταφορά αντίστοιχης πίστωσης.

5. Το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.)
εποπτεύει την τήρηση των αρχών της αντικειµενικότητας και της
διαφάνειας και ελέγχει τη νοµιµότητα των διαδικασιών επιλογής
των ανέργων. Αν κατά τον έλεγχο διαπιστωθεί ότι δεν συντρέ-
χουν οι προϋποθέσεις επιλογής ή δεν αποδεικνύονται τα κριτή-
ρια βάσει των οποίων ο υποψήφιος κατατάχθηκε στον Οριστικό
Πίνακα Κατάταξης, η ένταξή του ανακαλείται υποχρεωτικά, µε
απόφαση του αρµόδιου οργάνου του φορέα υποδοχής.
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Άρθρο 65
Αναστολή καταβολής δόσεων δανείων 

τέως O.E.K. από ανέργους

1. Δανειολήπτης του τέως Ο.Ε.Κ., στον οποίο έχει χορηγηθεί
δάνειο αποκλειστικά από το στεγαστικό κεφάλαιο του τέως Ο.Ε.Κ.
για αποπεράτωση, επέκταση, αναµόρφωση, επισκευή, αγορά ή
ανέγερση κατοικίας ή έχει παραχωρηθεί κατοικία ή αγορασµένο
διαµέρισµα, µπορεί µε αίτησή του προς τον Οργανισµό Απασχό-
λησης Εργατικού Δυναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.) να ζητήσει την αναστολή
για χρονικό διάστηµα δώδεκα (12) µηνών της πληρωµής των µη-
νιαίων δόσεων του άληκτου κεφαλαίου, µε αντίστοιχη άτοκη επι-
µήκυνση της διάρκειας αποπληρωµής των δόσεων αυτών, εφόσον
κατά την ηµεροµηνία υποβολής της είναι τουλάχιστον από τετρα-
µήνου εγγεγραµµένος στο µητρώο του Ο.Α.Ε.Δ. ως άνεργος, επι-
δοτούµενος ή µη, ή µακροχρόνια άνεργος.

2. Ένα µήνα πριν από τη λήξη του παραπάνω δωδεκάµηνου, ο
δικαιούχος µπορεί µε αίτησή του να ζητήσει δωδεκάµηνη παρά-
ταση της αναστολής που του χορηγήθηκε κατά την προηγούµενη
παράγραφο, εφόσον κατά την ηµεροµηνία υποβολής της είναι εγ-
γεγραµµένος στο µητρώο του Ο.Α.Ε.Δ. ως άνεργος τουλάχιστον
για τέσσερις (4) µήνες ή συνεχίζει να είναι µακροχρόνια άνεργος.

3. Τυχόν προηγούµενες της αναστολής ληξιπρόθεσµες δόσεις
δανείου του δανειολήπτη του τέως Ο.Ε.Κ., που έχει υπαχθεί στην
αναστολή των προηγουµένων παραγράφων, θεωρούνται ως
µέρος του άληκτου κεφαλαίου του δανείου του, χωρίς προσαύ-
ξηση για το χρονικό διάστηµα της αναστολής.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία εκδίδεται µετά από
γνώµη του Δ.Σ. του Ο.Α.Ε.Δ., εξειδικεύονται οι αναγκαίοι όροι και
ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 66
Ρύθµιση ληξιπρόθεσµων δόσεων προς τον τέως Ο.Ε.Κ.

1. Δικαιούχος του τέως Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας
(Ο.Ε.Κ.), στον οποίο έχει χορηγηθεί δάνειο αποκλειστικά από το
στεγαστικό κεφάλαιο του άλλοτε Ο.Ε.Κ. για αποπεράτωση, επέ-
κταση, αναµόρφωση, επισκευή, αγορά ή ανέγερση κατοικίας ή
έχει παραχωρηθεί κατοικία ή αγορασµένο διαµέρισµα και είναι εγ-
γεγραµµένος στο µητρώο του Ο.Α.Ε.Δ. ως άνεργος, επιδοτούµε-
νος ή µη, ή µακροχρόνια άνεργος, µπορεί µε αίτησή του προς τον
Ο.Α.Ε.Δ. να ζητήσει:

α) Την εξόφληση µέρους ή ολόκληρου του ποσού της οφειλής
του, που κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού έχει καταστεί λη-
ξιπρόθεσµο, καθώς και των παντός είδους επιβαρύνσεων, είτε
εφάπαξ µε ποσοστό έκπτωσης 80% επί των επιβαρύνσεων, είτε
σε ισόποσες µηνιαίες δόσεις µε ποσοστό έκπτωσης 50% επί των
επιβαρύνσεων. Ο αριθµός των δόσεων δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερος από έξι (6) και µεγαλύτερος από είκοσι τέσσερις (24) και το
ποσό κάθε δόσης δεν µπορεί να είναι µικρότερο των εκατό (100)
ευρώ. Η έκπτωση για τµηµατική καταβολή χορηγείται µε την έγ-
κριση της ρύθµισης. Μη καταβολή δόσης επιτρέπεται µόνο τέσ-
σερις (4) µη συνεχόµενες φορές ή τρεις (3) συνεχόµενες φορές
και επιµηκύνει κατ' αντίστοιχο αριθµό µηνών τη ρύθµιση. Κάθε
άλλη παράβαση όρου της ρύθµισης συνεπάγεται την έκπτωση του
οφειλέτη από τη ρύθµιση και την αναβίωση της οφειλής στην προ
της ρύθµισης κατάσταση, άνευ εκπτώσεων, αφού αφαιρεθούν τα
έναντι της ακυρωθείσας ρύθµισης καταβληθέντα ποσά. Το άληκτο
ποσό της οφειλής αποπληρώνεται κατά τα προβλεπόµενα στην
αρχική σύµβαση που έχει υπογράφει.

β) Την εφάπαξ εξόφληση των ετήσιων δόσεων µε ποσοστό έκ-
πτωσης 3% επί της ετήσιας δόσης για το πρώτο έτος προεξόφλη-
σης, αυξανόµενο κατά 3% για κάθε επόµενο έτος προεξόφλησης,
εφόσον η οφειλή του είναι ενήµερη ή έχει γίνει ρύθµιση εφάπαξ
καταβολής στη ληξιπρόθεσµη οφειλή. Ως ετήσια δόση θεωρείται
το ποσό που προκύπτει στο τέλος του έτους, µετά την άθροιση
των επιµέρους δόσεων.

2. Η αίτηση για υπαγωγή στη ρύθµιση της παραγράφου 1 υπο-
βάλλεται µέχρι και τις 31.3.2017. Χρόνος υπολογισµού των ληξι-

πρόθεσµων οφειλών και των παντός είδους επιβαρύνσεων για
υπαγωγή στις προαναφερόµενες ρυθµίσεις ορίζεται ο χρόνος
υποβολής της αίτησης. Οι παντός είδους επιβαρύνσεις περιλαµ-
βάνουν τους τόκους υπερηµερίας, τα πρόσθετα τέλη, τις προσαυ-
ξήσεις, τις λοιπές επιβαρύνσεις, τα πρόστιµα και τα λοιπά έξοδα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία εκδίδεται µετά από
γνώµη του Δ.Σ. του Ο.Α.Ε.Δ., εξειδικεύονται οι αναγκαίοι όροι και
ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 67 

Παρατείνεται αυτοδικαίως έως 31.12.2017, η υπ’ αριθµ. πρωτ.
21/2013 διοικητική σύµβαση που αφορά στο έργο «Παροχή Υπη-
ρεσιών Συµφωνηµένου Επιπέδου (S.L.A.) Υποστήριξης Παραγω-
γικής Λειτουργίας του ΟΠΣ-ΙΚΑ, των παρεχόµενων Ηλεκτρονικών
Υπηρεσιών µέσω διαδικτύου προς τους πολίτες και φορείς, καθώς
και παροχή υπηρεσιών συναφών έργων». Η σύµβαση λήγει αυτο-
δικαίως και πριν το πέρας της προθεσµίας του προηγούµενου
εδαφίου, τη δήλη ηµέρα κατά την οποία θα υπάρξει κατακύρωση
του ιδίου αντικειµένου στο πλαίσιο της νέας διαγωνιστικής διαδι-
κασίας στον ΕΦΚΑ, ως καθολικό διάδοχο του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

Άρθρο 68
Έκτακτη επιχορήγηση πιστοποιηµένων φορέων 

Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας

1. Οι Περιφέρειες δύνανται να επιχορηγούν αποκλειστικά εντός
του έτους 2016, ειδικώς πιστοποιηµένους φορείς του Εθνικού Συ-
στήµατος Κοινωνικής Φροντίδας (άρθρο 5 παρ. 6 του ν. 2646/1998
(Α’ 236), που επιχορηγήθηκαν µέσω των οικείων Περιφερειών από
τις πιστώσεις του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (ΕΦ 33-220, ΚΑΕ 2291) το έτος 2015,
υπό τον όρο της τήρησης του συνολικού ανώτατου ορίου των ήδη
εγγεγραµµένων πιστώσεων ανά Περιφέρεια.

2. Το συνολικό ποσό της έκτακτης επιχορήγησης της προηγού-
µενης παραγράφου δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το είκοσι τοις
εκατό (20%) της συνολικής επιχορήγησης, που κατανεµήθηκε από
τις πιστώσεις του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για το έτος 2015 προς την οικεία Πε-
ριφέρεια.

3. Η επιχορήγηση του παρόντος άρθρου παρέχεται, σύµφωνα
µε το νοµοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο, που ισχύει και εφαρµό-
ζεται για την επιχορήγηση των ειδικώς πιστοποιηµένων φορέων
του Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας από τις πιστώσεις
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης. Απαιτούνται, επιπλέον, η σύνταξη και η υποβολή
ισολογισµού, όπως διαλαµβάνεται στις διατάξεις του  ν. 4308/2014
(Α’ 251), ελεγµένου από ορκωτό   ελεγκτή.

Άρθρο 69
Παράταση Προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι»

1. α. Η διάρκεια του Προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι», που
παρατάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 49 του      ν. 4351/2015 (Α’
164) µέχρι 31.12.2016, καθώς και οι συµβάσεις εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου των απασχολούµενων για την παροχή των σχετικών
υπηρεσιών, που παρατάθηκαν για το ίδιο χρονικό διάστηµα,παρα-
τείνονται από τη λήξη τους µέχρι 31.12.2017. Οι συµβάσεις των
απασχολούµενων του Προγράµµατος σε καµία περίπτωση δεν µε-
τατρέπονται σε αορίστου χρόνου, κατά την έννοια της διάταξης
της παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’ 28).

β. Για την απρόσκοπτη χρηµατοδότηση της υλοποίησης του
Προγράµµατος  «Βοήθεια στο σπίτι» για το χρονικό διάστηµα από
1.1.2017 έως και 31.12.2017, µεταφέρονται πόροι από: α) το λο-
γαριασµό της Εισφοράς Αλληλεγγύης συνταξιούχων, που τηρείται
στο Ασφαλιστικό Κεφάλαιο Αλληλεγγύης Γενεών (ΑΚΑΓΕ), µέχρι
του ύψους των σαράντα εκατοµµυρίων (40.000.000) ευρώ, β) τον
τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και ειδικότερα τον Ειδικό
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Φορέα 33 - 220 µέχρι του ύψους των πέντε εκατοµµυρίων
(5.000.000) ευρώ, γ) την ειδική εισφορά ασφαλισµένων, που θε-
σµοθετήθηκε µε το άρθρο 138 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) για τη χρη-
µατοδότηση του Προγράµµατος «Κατ’ οίκον Φροντίδα
Συνταξιούχων» (ΙΚΑ-ΕΤΑΜ), µέχρι του ύψους των δεκατεσσάρων
εκατοµµυρίων (14.000.000) ευρώ και δ) τον τακτικό προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, µέχρι του ύψους του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) ευρώ.

γ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης προσδιορίζεται η διαδικασία
µεταφοράς των µεταβιβαζόµενων πόρων και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια. Η διαχείριση των πόρων αυτών και οι διαδικασίες
υλοποίησης του Προγράµµατος καθορίζονται σε προγραµµατική
σύµβαση, που υπογράφεται µεταξύ των Υπουργών Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, του Διοικητή του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και της
Ελληνικής Εταιρείας Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης Α.Ε.
(E.E.T.A.A. Α.Ε.).

2. Στο τέλος του εδαφίου δ’ της παρ. 1 του άρθρου 64 του ν.
4277/2014 (Α’ 156), όπως προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου
49 του ν. 4351/2015 (Α’164), προστίθεται νέο εδάφιο, ως ακολού-
θως:

«Το παραπάνω ποσό καλύπτει και την απαιτούµενη δαπάνη για
την ολοκλήρωση του Προγράµµατος της περιόδου 1.10.2013 έως
30.9.2014 (άρθρο 127 του  ν. 4199/2013 (Α’ 216).»

Άρθρο 70
Εξαίρεση των δικαιούχων «επιταγής επανένταξης στην αγορά

εργασίας» από το πεδίο εφαρµογής 
του άρθρου 39 παρ. 1 του ν. 3986/2011

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου δεύτερου του  ν. 3845/2010
(Α’65) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Ο δικαιούχος «επιταγής επανένταξης στην αγορά εργασίας»
εξαιρείται από το πεδίο εφαρµογής του άρθρου 39 παρ. 1 του ν.
3986/2011 (Α’152) για όσο χρόνο αυτός απασχολείται δυνάµει της
ως άνω επιταγής.»

Άρθρο 71

Ο Φορέας Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονοµίας, συντάσσει
ετήσιο οικονοµικό προγραµµατισµό και απολογισµό εκτέλεσης
αυτού, καθώς και ισολογισµό ή/και Οικονοµική Κατάσταση Απο-
τελεσµάτων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4308/2014 (Α’ 251),
τους οποίους υποβάλλει στο Τµήµα Μητρώου.

Άρθρο 72
Τροποποίηση του ν. 4172/2013

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 4172/2013 (Α’167) προστί-
θεται περίπτωση θ’, ως εξής:

«θ) Ποσοστό έως 35% των κερδών προ φόρων, το οποίο κατα-
βάλλεται από τους Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας στους εργαζοµένούς τους.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 21 του   ν. 4172/2013 (Α’
167) προστίθεται νέο εδάφιο, ως εξής:

«Ειδικά, για τους φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οικονο-
µίας, στον προσδιορισµό του κέρδους από επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα δεν περιλαµβάνεται ποσοστό έως 35% των κερδών
προ φόρων, εφόσον αυτό καταβάλλεται στους εργαζοµένούς
τους.»

Άρθρο 73
Τροποποίηση του ν. 3986/2011

1. Μετά την περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν.
3986/2011 (Α’ 152) προστίθεται περίπτωση ε’, ως εξής:

«ε) Για τις Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις και τους Συ-
νεταιρισµούς Εργαζοµένων, σε πεντακόσια (500) ευρώ ετησίως.»

2.  Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 31 του    ν. 3986/2011 (Α’

152) προστίθεται νέο εδάφιο, ως εξής:
«Επίσης, εξαιρούνται οι Φορείς Κοινωνικής και Αλληλέγγυας Οι-

κονοµίας µε τη µορφή Κοινωνικής Συνεταιριστικής Επιχείρησης ή
Συνεταιρισµού Εργαζοµένων, εφόσον δεν έχουν παρέλθει πέντε
(5) έτη από την πρώτη έναρξη εργασιών τους.»

Άρθρο 74

1. Τα κριτήρια πρόσληψης προσωπικού µε σχέση εργασίας
ΙΔΟΧ το οποίο θα απασχοληθεί στην υλοποίηση των συγχρηµατο-
δοτούµενων δράσεων: «Δοµές Παροχής Βασικών Αγαθών, Κέντρα
Κοινότητας, Δοµές Αστέγων», της προγραµµατικής περιόδου του
ΕΣΠΑ 2014-2020, και η βαθµολόγησή τους, έχουν ως εξής:

1) Χρόνος Συνεχόµενης Ανεργίας: 100 µόρια για τους πρώτους
4 µήνες ανεργίας και 25 µονάδες επιπλέον ανά µήνα ανεργίας από
τον 5° µήνα µέχρι τους 12 µήνες.

2) Ανήλικα ή Ενήλικα Προστατευόµενα κατά το νόµο Τέκνα: 20
µόρια για κάθε τέκνο.

3) Ιδιότητα Άγαµου, Διαζευγµένου ή Εν Χηρεία Γονέα (εφόσον
έχει την επιµέλεια τέκνων): 25 µονάδες επιπλέον εκείνων για τα
προστατευόµενα τέκνα του.

4) Αναπηρία του αιτούντος: από 50% και πάνω: 80 µόρια.
5) Αποδεδειγµένη Εργασιακή Εµπειρία που προκύπτει από απα-

σχόληση σε συγχρηµατοδοτούµενες δοµές και δράσεις συναφείς
µε ευάλωτες οµάδες και κοινωνική ένταξη: 15 µόρια ανά µήνα
απασχόλησης και έως 40 µήνες.

2. Ως προστατευόµενα τέκνα νοούνται:
1) Τα άγαµα τέκνα, εφόσον:
i. Είναι ανήλικα έως 18 ετών ή,
ii. είναι ενήλικα έως 25 ετών και φοιτούν σε σχολές ή σχολεία ή

ινστιτούτα επαγγελµατικής εκπαίδευσης ή κατάρτισης της ηµεδα-
πής ή αλλοδαπής ή,

iii. είναι ενήλικα έως 25 ετών και είναι εγγεγραµµένα στα µη-
τρώα ανέργων του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµι-
κού (Ο.Α.Ε.Δ.) ή υπηρετούν τη στρατιωτική θητεία τους.

Τα τέκνα των περιπτώσεων ii) και ίίί) δεν θεωρούνται προστα-
τευόµενα εφόσον το ετήσιο προσωπικό τους εισόδηµα υπερβαίνει
τις 3.000 ευρώ.

2) Τα τέκνα, άγαµα, διαζευγµένα ή σε χηρεία ανεξαρτήτως ηλι-
κίας, µε ποσοστό νοητικής ή σωµατικής αναπηρίας τουλάχιστον
67% εφόσον το προσωπικό τους ετήσιο εισόδηµα δεν υπερβαίνει
τις 6.000 ευρώ.

Τα πάσης φύσεως επιδόµατα που χορηγούνται λόγω αναπηρίας
(προνοιακά, απολύτου αναπηρίας, ανικανότητας, εξωϊδρυµατικό
επίδοµα, επίδοµα κίνησης, διατροφικό επίδοµα), δεν συνυπολογί-
ζεται στο ετήσιο εισόδηµα.

3. Οι διαδικασίες ένταξης ή υλοποίησης δράσεων ή προγραµ-
µάτων συγχρηµατοδοτούµενων στο πλαίσιο των ΠΕΠ του ΕΣΠΑ
2014-2020, εξακολουθούν να ισχύουν εφόσον συµφωνούν µε τα
προβλεπόµενα στην παρούσα διάταξη.

Άρθρο 75
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από την ηµεροµηνία της δη-
µοσίευσής του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορί-
ζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,....................................2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και οκτώ εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννίνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δυστυχώς, ήρθατε στο τέλος της συνεδρίασης, όταν έχουµε
ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο στο σύνολό του. Σας ευχόµαστε καλό
κουράγιο. Είχατε την ταλαιπωρία µε τους σεισµούς. Ευχόµαστε
να την ξεπεράσετε γρήγορα, να µην ξανασυµβούν στον τόπο σας
και καλή συνέχεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 21 Οκτωβρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

17. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

16. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


